
Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΓ'

Τρίτη 3 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 3 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Τρίτη και ώρα 10.10'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του B'
Αντιπροέδρου αυτής κ.ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα επιστολή του Προέδρου
της Κυβερνήσεως προς τον Πρόεδρο της Βουλής, σχετικά µε την
κυβερνητική µεταβολή, η οποία έχει ως εξής:
"ΠΡΟΣ: Τον Πρόεδρο
της Βουλής των Ελλήνων
ΘΕΜΑ: Κυβερνητική µεταβολή.
Κύριε Πρόεδρε,
'Εχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως, ανακοινώσετε στο
Σώµα ότι:
Α. Με το αριθ. 365 Προεδρικό ∆ιάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο
ΦΕΚ αριθ. 245/30-10-1998 (τ. Α'), έγιναν αποδεκτές οι παραιτήσεις
που υπέβαλαν οι κύριοι:
1. Στέφανος Τζουµάκας του Αθανασίου από τη θέση του Υπουργού
Γεωργίας,
2. Κωνσταντίνος Γείτονας του Ιωάννου από τη θέση του Υπουργού
Υγείας και Πρόνοιας,
3. Γεώργιος Ρωµαίος του Θεοδώρου από τη θέση του Υπουργού
∆ηµόσιας Τάξης,
4. Φίλιππος Πετσάλνικος του Ιωάννου από τη θέση του Υπουργού
Μακεδονίας - Θράκης,
5. Λάµπρος Παπαδήµας του Ηλία από τη θέση του Υφυπουργού
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
6. ∆ηµήτριος Σωτηρλής του Ευαγγέλου από τη θέση του
Υφυπουργού Γεωργίας,
7. Βασίλειος Γερανίδης του Θεοδώρου από τη θέση του
Υφυπουργού Γεωργίας,
8. Νικόλαος Φαρµάκης του Ιωάννου από τη θέση του Υφυπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
9. Εµµανουήλ Σκουλάκης του Γεωργίου τη θέση του Υφυπουργού
Υγείας και Πρόνοιας,
10. Εµµανουήλ Λουκάκης του Χαραλάµπους από τη θέση του
Υφυπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Β. Με το αριθ. 366 Προεδρικό ∆ιάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο
ΦΕΚ αριθ. 245/30-10-1998 (τ. Α'), διορίσθηκαν οι κύριοι:
1. Γεώργιος Ανωµερίτης του ∆ηµητρίου, ως Υπουργός Γεωργίας,
2. Λάµπρος Παπαδήµας του Ηλία, Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας,
3. Φίλιππος Πετσάλνικος του Ιωάννη, ως Υπουργός ∆ηµόσιας
Τάξης,

4. Ιωάννης Μαγκριώτης του Αστερίου, ως Υπουργός Μακεδονίας -
Θράκης,
5. Κωνσταντίνος Γείτονας του Ιωάννου, ως Υπουργός Επικρατείας,
6. Γεώργιος Φλωρίδης του ∆ιαµαντή, ως Υφυπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
7. Κωνσταντίνος Βρεττός του Σπυρίδωνα, ως Υφυπουργός
Γεωργίας,
8. Παρασκευάς Φουντάς του Νικολάου, ως Υφυπουργός Γεωργίας,
9. Φοίβος Ιωαννίδης του Ιωάννου, ως Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
10. Νικόλαος Φαρµάκης του Ιωάννη, ως Υφυπουργός Υγείας και
Πρόνοιας,
11. Νικόλαος Σαλαγιάννης του Βασιλείου, ως Υφυπουργός
Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Γ. ΣΗΜΙΤΗΣ"
Εισερχόµαστε στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτάσεως του
Πρωθυπουργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του
Κανονισµού της Βουλής.
Το λόγο έχει ο κ.Τσαφούλιας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Πράγµατι, µου δηµιουργεί την
εντύπωση αποδιοργανωµένου λειτουργικά κράτους στη συνολική
του οντότητα. ∆εν είναι ποτέ δυνατόν να διανοηθεί κανένας ότι το
κράτος αυτό, δεν είναι ένα κράτος διάτρητο στη λειτουργία των
υποχρεώσεών του, διάτρητο στον τοµέα της γεωργίας, µια
καταπληκτική καταστροφική προκλητική συµπεριφορά της
Κυβέρνησης απέναντι στον αγροτικό κόσµο.
Ο αγροτικός κόσµος σήµερα βρίσκεται σε εξαθλιωµένη κατάσταση.
'Ενα τρισεκατοµµύριο οκτακόσια δισεκατοµµύρια
(1.800.000.000.000) δραχµές είναι τα χρέη των αγροτών προς την
Α.Τ.Ε. Εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) δραχµές ήταν
τα χρέη των συνεταιρισµών. Χαρίσαµε διακόσια δισεκατοµµύρια
(200.000.000.000) δραχµές και έµειναν τετρακόσια δισεκατοµµύρια
(400.000.000.000) δραχµές. Και µε τα τετρακόσια δισεκατοµµύρια
(400.000.000.000) δραχµές δεν έγινε τίποτα, διότι δεν είναι δυνατόν
µε εκείνα τα διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές,
που δώσαµε, να υπάρξει δυνατότητα εκσυγχρονισµού των
αγροτοβιοµηχανικών επιχειρήσεων σε επίπεδο λειτουργίας για
παγκοσµιοποίηση, όπως λέει ο κύριος Πρωθυπουργός.
Χρειάζονται τουλάχιστον τρία τρισεκατοµµύρια για να
αναδιοργανωθεί η περίπτωση των αγροτοβιοµηχανιών της Ελλά-
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δος και να µπούµε στην ανταγωνιστικότητα.
'Ερχοµαι στα άλλα επί µέρους θέµατα. Στην παιδεία, στην ανεργία.
Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι η ανεργία είναι στάσιµη. Είναι
στάσιµη η ανεργία; Είναι δυνατόν να λέµε ότι σταµατάµε σ' αυτό το
σηµείο και δεν κάνουµε προσπάθεια; Ποιος είναι ο
προσανατολισµός του έθνους; Σήµερα γίνονται µεγάλες συζητήσεις
γύρω από το θέµα της ανεργίας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Ο
Μοντιλιάνι λέει ότι πρέπει να υπάρξουν ελαστικότεροι όροι στο
Σύµφωνο Σταθερότητος, ώστε να µπορέσουν και οι φτωχοί λαοί να
µπούνε µέσα στην 'Ενωση.
Εσείς έρχεσθε µε µαθηµατικά νούµερα και µε στρογγυλοποιηµένους
αριθµούς να αντιµετωπίσετε την πραγµατική εικόνα του έθνους.
Είναι δυνατόν να αντιµετωπισθεί µε τα νούµερα η πραγµατική
εικόνα του έθνους;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
'Ακουσα χθες τον κύριο Υπουργό των Οικονοµικών, που είπε ότι
έχει εισπράξει ένα τρισεκατοµµύριο είκοσι δισεκατοµµύρια
(1.020.000.000.000) δραχµές από επιχειρήσεις. Είπε ότι οκτακόσια
δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δραχµές έχουν καταβληθεί
τώρα. Αυτό σηµαίνει ότι πουλάµε, διότι δεν έχουµε τη δυνατότητα
παραγωγής, ούτε επενδύσεων ούτε έχουµε δυνατότητα κατά τους
οικονοµικούς όρους να αποκτήσουµε εισόδηµα. Γι' αυτό πουλάµε
και το βάζουµε εκεί, για να κλείσουµε τα νούµερα του Βάϊγκελ. Αυτό
είπε χθες ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εσείς ήσασταν ασθενής.
Πως αναρρώσατε και γίνατε τόσο επιθετικός; Να µας πείτε το
µυστικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Με χάπι είµαι, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, θα ακούσετε τι έχω να πω, έστω και αν είµαι
ασθενής, κύριε Πρόεδρε, διότι νοµίζω ότι η περίπτωση την οποία
αντιµετωπίζουµε δεν είναι απλή. 'Εχει µεγάλο περιεχόµενο και
χρειάζεται µεγάλη έρευνα. Επιµένω ότι στο σταυροδρόµι που
βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή, για το ποιος έπραξε καλά και ποιος
όχι, η απάντηση του λαού είναι ότι η παρούσα Κυβέρνηση θα
καταρρεύσει. Υπάρχει διάσταση µεταξύ λαού και Κυβέρνησης.
Υπάρχει διάσταση µεταξύ λαού και πλειοψηφίας των Βουλευτών
της Κυβέρνησης. Αυτό το γνωρίζει ο κύριος Πρωθυπουργός.
Αυτή η διάσταση λύνεται µόνο µε εκλογές. Επειδή όµως οι εκλογές
είναι χαµένες και θα χαθούν αν γίνουν αυτήν τη στιγµή, αλλά θα
χαθούν και εσαεί, εφευρίσκει δικονοµικό κοινοβουλευτικό τέχνασµα,
δηλαδή, τη δήθεν ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή για να
µπορέσει να αποφύγει προσωρινά και τη λαϊκή κρίση και την
κοινοβουλευτική κρίση. 'Ερχεται στη διαµόρφωση αυτού του
παιχνιδιού η πλήρης εικόνα εισόδου της δεξιάς στη διακυβέρνηση
της χώρας. Με το ίδιο εκλογικό πλειοψηφικό σύστηµα έρχεται στην
εξουσία η δεξιά µε Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. Η
εµφάνισις είναι βεβαία. 'Ολα έχουν προσδιορίσει την εικόνα ότι η
επόµενη κυβέρνηση θα είναι κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Εποµένως ποιο είναι εκείνο το µοντέλο που πρέπει να εφεύρει ο
κύριος Πρωθυπουργός στην παρούσα περίπτωση; Είναι η
λειτουργία της απλής αναλογικής εδώ και τώρα. Είναι η µόνη
περίπτωση που αφαιρεί από την πλειοψηφία του ελληνικού λαού
την εικόνα του Καραµανλή ως Πρωθυπουργού. Είναι υποχρέωση
του κυρίου Πρωθυπουργού να φέρει την απλή αναλογική, διότι το
ζητούν οι δηµοκρατικές παρατάξεις και διότι ο δηµοκρατικός και
σοσιαλιστικός λαός, ο λαός του ΠΑΣΟΚ, είναι αυτός που τον
ανέβασε στην Κυβέρνηση.
Και εφόσον τον ανέβασε στην Κυβέρνηση, έχει βαθυτάτη
υποχρέωση να καθιερώσει την απλή αναλογική, διότι διαφορετικά
θα έχει προδώσει το λαό, θα έχει προδώσει τις δηµοκρατικές
παρατάξεις, θα έχει προδώσει τον προοδευτικό λαό της χώρας.
Αυτή είναι η βασική και µόνη υποχρέωσή του.
Εάν δεν το πράξει αυτό, έρχοµαι να υποστηρίξω και να πω ότι
όπως υπαγορεύοντο τα εκλογικά συστήµατα επί της εποχής 1950-
1952, από τον Πιούρι Φόϊ, νοµίζω ότι υπαγορεύεται αυτήν τη στιγµή
το εκλογικό σύστηµα, που αρνείται ο κ. Σηµίτης να καθιερώσει, και

από τον Μπερνς και από τα διαπλεκόµενα συµφέροντα και από
εκείνους που ήταν πίσω από την πολιτική κατάσταση της χώρας,
γι'αυτό και δεν τον αφήνουν να καθιερώσει την απλή αναλογική.
Εδώ έχασε τις εκλογές ο Τσώρτσιλ στο Β' Παγκόσµιο Πόλεµο το
1945 -ο "πατέρας" της νίκης έχασε τις εκλογές- τις έχασε ο
Τρικούπης το 1889, δεν θα τις χάσει ο Σηµίτης; Εκείνοι που
προσέφεραν ένα τεράστιο έργο και ανέδειξαν την ανθρωπότητα και
την παγκόσµια οικονοµία και κοινωνία στις ύψιστες λειτουργίες
αποδόσεως, έχασαν τις εκλογές, είχαν όµως τη δύναµη να
πιστεύουν ότι θα επανέλθουν. Ο κ. Σηµίτης πώς θα επανέλθει,
αφού αυτήν τη στιγµή η εσωκοµµατική αντιπολίτευση τον
αµφισβητεί πέρα για πέρα; Πώς είναι δυνατόν να επανέλθει ο κ.
Σηµίτης στη διακυβέρνηση της χώρας ως άλλος Τσώρτσιλ ή ως
άλλος Τρικούπης;
Εποµένως πρέπει να προσαρµοστεί στα µέτρα του. Η µόνη
ευκαιρία να γραφτεί στην ιστορία είναι να καθιερώσει την απλή
αναλογική, διότι δεν είναι ούτε Τσώρτσιλ ούτε Τρικούπης.
Πιστεύω ότι το πιστοποιητικό της ΟΝΕ είναι το θανατηφόρο
φάρµακο για την εκλογική του ήττα. Ο λαός αυτήν τη στιγµή
αναλογίζεται τα βάσανά του. Θυµάται την ανεργία, θυµάται το
αποδιοργανωµένο κράτος, θυµάται ένα Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης
διάτρητο ηθικά, κοινωνικά, πολιτικά, ένα Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης που δεν είναι δυνατόν να δώσει την εικόνα λειτουργίας ενός
ευνοµούµενου κράτους. 'Οταν θα πάρει το πιστοποιητικό, τι θα το
κάνει; Θα θυµάται ο ελληνικός λαός τα βάσανά του. Θα θυµούνται
τα δύο εκατοµµύρια άνθρωποι, που ζουν κάτω από το όριο της
φτώχειας, τι κακά έπαθαν µέχρι τότε και δεν θα είναι µόνο αυτό. Θα
θυµούνται, επίσης, οι άνθρωποι αυτοί ότι θα συνεχιστεί το
βασανιστήριο. ∆εν θέλει να θυµάται τα βάσανά του ο λαός και θα
δώσει αλλού την ψήφο του. Γι'αυτό, εάν δεν δώσει την απλή
αναλογική από τώρα, να αλλάξει η πολιτική εικόνα στον κόσµο, έχει
προδοθεί η κατάσταση.
'Οπως φώναξε ο Ηλιού το 1965, "µην παραδίδεις, Γεώργιε
Παπανδρέου, την κυβέρνηση", έτσι φωνάζω και εγώ από αυτήν τη
θέση, "κάνε Σηµίτη την απλή αναλογική, να διασώσεις την τιµή σου
στην ιστορία, τουλάχιστον, αυτήν την οποία έχεις, έστω και εάν
έκανες αυτά που έκανες µέχρι τώρα".
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Τσαφούλια, η
έκθεση "ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ" είναι έτοιµη έξω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, αλλά
πολιτικοί άνδρες µεγέθους Γεωργίου Παπανδρέου είναι αδύνατον
να υπάρξουν στη σηµερινή κοινωνία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. ∆ηµήτριος
Ντούσκας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΤΟΥΣΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, θα µπορούσε αυτή η συζήτηση να ήταν και χρήσιµη
και αποτελεσµατική για την πορεία της χώρας, εάν δεν είχε
αφοριστεί από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι έγινε, για να
ξεπεράσει ο Πρωθυπουργός τα εσωκοµµατικά του προβλήµατα, ότι
ζήτησε να έλθουν στη Βουλή οι Βουλευτές του για να συµφωνήσουν
και να εγκρίνουν αυτά που καταγγέλλουν, ότι είναι άλλοθι για
συγχωροχάρτι σε µία κυβέρνηση που παραπαίει.
Εγώ πιστεύω ότι αυτή η συνεδρίαση είναι µία ευκαιρία για σοβαρή
συζήτηση σχετικά µε την Κυβέρνηση και το έργο της, που δίνει τη
δυνατότητα στον ελληνικό λαό να ακούσει από τους συναδέλφους
όλων των παρατάξεων µία συστηµατική κριτική και από όσους
µπορούν και προτείνουν µία προγραµµατική συζήτηση και κριτική.
Είναι παράλογο από τη µία µεριά να ισχυρίζεται ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι ο κύριος Πρωθυπουργός
αµφισβητείται από µέλη της Κυβέρνησης και το κυβερνητικό έργο
από τον ελληνικό λαό και από την άλλη να µη συµφωνεί µε τη ψήφο
εµπιστοσύνης που ζήτησε ο κ. Σηµίτης από τη Βουλή.
Τι πιο ηθικό και φρόνιµο πολιτικά σε µία κοινοβουλευτική
δηµοκρατία, όταν αµφισβητείται το έργο µιας κυβέρνησης, κατά την
οµολογία του κ. Καραµανλή, από το να ζητήσει ψήφο
εµπιστοσύνης;
Κύριοι συνάδελφοι, πολλά γράφτηκαν, πολλά ακούστηκαν,
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πολλές αναλύσεις έγιναν για τα αποτελέσµατα των δηµοτικών και
νοµαρχιακών εκλογών. 'Ηταν πράγµατι απογοητευτικό το
αποτέλεσµα για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και απροσδόκητα θετικό για τη Νέα
∆ηµοκρατία. ∆εν έχει, όµως, να κάνει µε την απογοήτευση των
πολιτών από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και την Κυβέρνησή του, αλλά έχει να
κάνει, κατά τη γνώµη µου, µε τα πρόσωπα, τις συγκρούσεις σε
κοµµατικό επίπεδο, τις ανίερες συµµαχίες από όλες τις πλευρές και
την έλλειψη ιερών συµµαχιών στο δικό µας χώρο, στο χώρο του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Το µήνυµα το πήρε η Κυβέρνηση, το πήραν τα στελέχη, το έλαβε ο
Πρωθυπουργός και προχώρησε στον ανασχηµατισµό και σε άλλες
κινήσεις για τη συνοχή και την ενιαία στρατηγική κατεύθυνση και της
Κυβέρνησης και του κόµµατος.
'Εχει ο Πρωθυπουργός και τις δυνατότητες και τη δύναµη ψυχής να
συγκρουστεί και για τον εκσυγχρονισµό της πολιτικής και για τον
εκσυγχρονισµό της κοινωνίας και πολύ σύντοµα θα πεισθούν όλοι
και για το νόηµα και για την ταυτότητα του εκσυγχρονισµού.
Υπάρχουν σίγουρα πολλές δυσκολίες. Υπάρχει η κακοδαιµονία που
περιβάλλει τη λειτουργία του κράτους και των υπηρεσιών του.
Προβάλλουν ισχυρές αντιστάσεις και νοοτροπιών και συµφερόντων.
Αυτό το στοίχηµα έβαλε, όµως, ο Πρωθυπουργός µε την εποχή της
ευθύνης και της αλήθειας, που εγκαινίασε το 1996, και θα το
κερδίσει. Το 2000 θα είναι και χρήσιµος και ευχάριστος.
Επέµενε ο κ. Καραµανλής χθες ότι ο Πρωθυπουργός δεν πήρε το
µήνυµα και ότι σύντοµα θα αναλάβει αυτός τη διακυβέρνηση της
χώρας. Κύριε Καραµανλή, µε µηνύµατα από τις δηµοτικές εκλογές
δεν µπορείς να κάνεις κυβέρνηση. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
µόνο όταν έχει αξιόπιστη εναλλακτική πρόταση εξουσίας µπορεί να
κερδίσει τις εκλογές. Εκτός και αν συνδιοικήσετε µε τον κ.
Αβραµόπουλο στην αυτοδιοικητική κυβέρνηση της ΚΕ∆ΚΕ που
σκέφτεται να κάνει.
'Οσο για τον Πρωθυπουργό, που εκπροσωπεί το παρελθόν, δεν
µπορείτε να το λέτε εσείς αυτό, γιατί είστε γόνος και εκπρόσωπος
και της µελαχρινής ΕΡΕ και της γαλάζιας Νέας ∆ηµοκρατίας.
Ο κύριος Πρωθυπουργός είναι αυτός που έχει αµφισβητήσει έντονα
και αποφασιστικά τον παλαιοκοµµατισµό και επεκράτησε ως η
προσωπικότητα εκείνη, η οποία αποτελούσε αξιόπιστη υπόσχεση
για την ανανέωση και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και των προοδευτικών
δυνάµεων.
Και µία απάντηση στον παλαιό ΠΑΣΟΚτζή κ. Τσοβόλα, µια και µας
βάφτισε εµάς "νεοπασοκτζήδες": Ο κ. Σηµίτης είναι ο πρώτος που
µίλησε στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. για την Ευρώπη των λαών και το πλήρωσε
από τον αείµνηστο Ανδρέα Παπανδρέου, όταν όλοι οι άλλοι
φώναζαν δυνατά το σύνθηµα "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα πει σε µία συνεδρίαση της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): "Γενεές δεκατέσσερις",
λέει ο λαός µας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΤΟΥΣΚΑΣ: ... ότι πολλές φορές η Βουλή αντί για
ναός της δηµοκρατίας µοιάζει µε εικόνισµα σε επικίνδυνη στροφή
του δρόµου. 'Υστερα από τις τοποθετήσεις πολλών συναδέλφων
και ιδιαίτερα του Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας, µου φαντάζει σαν
ναός της υποκρισίας. Ξεχείλισε από συµπάθεια προς εµάς τους
Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ., γιατί µας στρίµωξε ο Πρωθυπουργός για
ψήφο εµπιστοσύνης. Ξέχασε σε τι ταλαιπωρία βάζει τους δικούς του
Βουλευτές µε τις ονοµαστικές ψηφοφορίες που προκαλεί κάθε τρεις
και λίγο. Στεναχωριέται για τα εσωκοµµατικά του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
ξεχνάει την αµφισβήτηση και τον αναβρασµό στο χώρο του. Μου
θυµίζει τον αρχιεπίσκοπο, που διαρρηγνύει τα ιµάτιά του για τα
φακελάκια στα νοσοκοµία και τις µίζες στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και
καθαγιάζει τα σκάνδαλα των δισεκατοµµυρίων από µερικούς άγιους
πατέρες µε µία πατρική συγγνώµη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κηπουρός έχει
λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, τις

απόψεις µας για το εσωτερικό πρόβληµα τις γνωρίζετε. ∆υστυχώς
και αυτές έχουν δικαιωθεί. Αν είχε ακολουθηθεί ο δρόµος που
προτείναµε, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. σήµερα θα ήταν σε άλλα ύψη. 'Οµως δεν
ακούτε αυτά που σας λέει ο Χαραλαµπίδης. Γι' αυτό σήµερα δεν
θέλω εγώ να επεκταθώ. 'Οµως θα βάλω ένα θέµα που είναι ηθικό
και βαθιά πολιτικό.
Ως γνωστόν στην ψηφοφορία του προϋπολογισµού κράτησα τη
γνωστή στάση, που αφορούσε το µεγάλο ζήτηµα της Εγνατίας και
που αφορά και την εσωτερική µας πολιτική και τη διεθνή και το
ζήτηµα της ενσωµάτωσης των περιφερειών και τη Βαλκανική.
Χωρίς την Εγνατία η Ελλάδα δεν έχει σοβαρή πολιτική.
Η διαφωνία µας αυτή είναι γνωστή ακόµα από την εποχή του
Ανδρέα Παπανδρέου και έχει να κάνει µε την κατανοµή των
Πακέτων Ντελόρ 1 και 2. Και επειδή ακούω από ορισµένους
συναδέλφους και συγκεκριµένα από τον κ. Καραµανλή να µιλούν
για Εγνατία, αλλά και από άλλους από µικρά κόµµατα, ας µείνουµε
όµως στον κ. Καραµανλή, η αλήθεια είναι ότι και η Νέα ∆ηµοκρατία
και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αγνόησαν ή θεώρησαν ως έκτης προτεραιότητας
το πρώτο αυτό µεγάλο µας εθνικό έργο. Αυτό προκύπτει από τις
κατανοµές που έκανε και η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Για µεν τη Νέα ∆ηµοκρατία από την ίδρυσή της ήταν ένα κόµµα
αθηναϊκό και παραµένει τέτοιο. Το παράδοξο µε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι
ότι γεννήθηκε ως ένα περιφερειακό και κατέληξε ένα κόµµα
αθηναϊκό. Και µια και µιλάµε για την Αθήνα και εποµένως αφορά και
το δήµαρχό της, ο οποίος αφού έχασε την κούρσα µε το 2004,
τελευταία µετά απ' αυτό φαίνεται ότι ανακάλυψε την ελληνική
περιφέρεια και το ρόλο της ΚΕ∆ΚΕ και έτσι µου έρχεται στο νου
αυτό που µου έλεγε ο ∆ήµαρχος Αλεξανδρούπολης, ο φίλος µου ο
αείµνηστος Ηλίας Ευαγγελίδης, για τη λυσσαλέα αντίδραση του
Αβραµόπουλου όταν επρόκειτο να εκδοθεί ένα ψήφισµα στο
συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ στη ∆ωδεκάνησο, που θα προτασσόταν η
Εγνατία Οδός.
Γι' αυτό λοιπόν οι µεταµορφισµοί και του Προέδρου της Νέας
∆ηµοκρατίας και του Αβραµόπουλου δεν πείθουν το λαό. Είναι
αναξιόπιστοι. Πρέπει να ξέρετε ότι ο κόσµος, που σας ψήφισε και
που έχει πάρει αποστάσεις από σας από την Ηγουµενίτσα έως το
Ορµένιο, ξέρει τις ευθύνες και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Ο µεταµορφισµός στην πολιτική ζωή είναι το παλιό ή είναι
η νέα µορφή του παλαιοκοµµατισµού και δεν έχει να κάνει µε το
νέο.
Τώρα σε ό,τι αφορά το εσωτερικό πρόβληµα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και το
δικό µου ζήτηµα πρέπει να πω πως, όταν κάναµε κριτική στον
Ανδρέα Παπανδρέου και αναδεικνύαµε το αίτηµα να προταχθεί η
Εγνατία, αυτός όλος ο ψευδοεκσυγχρονιστικός κόσµος του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. αλλά και η υπόλοιπη νοµενκλατούρα του ήταν απέναντί
µας. Πρέπει να πω ότι ανάλογη στάση κράτησα και το 1995, αλλά
τότε δεν διαγράφτηκα από τον Πρόεδρο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για κείνη τη
στάση µου. Το 1997 υπήρξε η γνωστή αυτή απόφαση του κ. Σηµίτη.
Είναι γνωστό ότι στο πρόβληµα της Εγνατίας, εγώ είµαι ΠΑ.ΣΟ.Κ.
και όχι η νέα διοίκηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ο κ. Σηµίτης. Αν ο Κώστας
Σηµίτης ήθελε να έχει µία ενωτική, συνθετική και εποµένως ηγετική
προσέγγιση του κόµµατος και των Βουλευτών του, δεν θα
προχωρούσε σε αυτό το µέτρο, στην αποµάκρυνσή µου από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα. 'Ενα Βουλευτή, που έχει ιστορικά, πολιτικά
και ηθικά δίκιο, δεν τον αντιµετωπίζεις µ' αυτόν τον τρόπο.
Η κίνησή του ήταν µία κίνηση αποµόνωσης, ποινικοποίησης και
διάσπασης. Και γι'αυτό το ζήτηµα ο κ. Σηµίτης απέναντι στο
ΠΑΣΟΚ, αλλά και σε εµένα, είναι ηθικά και πολιτικά υπόλογος.
∆ιέπραξε ένα µεγάλο ατόπηµα, γι'αυτό οφείλει να αναγνωρίσει
δηµόσια το λάθος του. Η στάση του αυτή θα κρίνει τη δική µου
στάση απόψε κατά την ψηφοφορία. ∆ιαφορετικά εγώ θα είµαι
παρών, όπως ήµουν παρών στην Εγνατία, όπως ήµουν παρών και
στο Νταβός, όπου δεν άκουσα τότε ούτε τον κ. Σηµίτη ούτε τον κ.
Πάγκαλο ούτε τον κ. Τσοβόλα αλλά ούτε και τον κ. Καραµανλή, να
αντιδρά στο Νταβός 2 των κυρίων Μητσοτάκη και Σαµαρά.
Θα ήθελα σύντοµα να σας αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα.
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Ως γνωστόν, πριν από ενάµιση χρόνο υιοθετήσαµε µία πρόταση
του Μιχάλη Χαραλαµπίδη. "Αυτούς που γεννούν µεγάλες ιδέες
οφείλουµε να τους αναφέρουµε. Αυτό επιβάλλει η ακαδηµαϊκή
πολιτική παιδεία και ηθική". 'Αλλο τώρα αν κάποιοι έχουν κόµπλεξ
µε τον Χαραλαµπίδη. Τι να κάνουµε, θα τους περάσει.
Πρωτοπορήσαµε σε επίπεδο πανευρωπαϊκό προσκαλώντας στην
Ελλάδα τον ηγέτη του κουρδικού αγώνα τον Αµπτουλάχ Οτζαλάν
και το παράδειγµά µας αυτό ακολούθησαν και άλλα κοινοβούλια
στην Ευρώπη, το Ιταλικό, το Φιλανδικό, το Ρωσικό, το ∆ανικό, κ.ά.
Θέλω να εκφράσω τη µεγάλη µου συγκίνηση στην ανανέωση της
πρόσκλησης, που προτείνουµε, από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
και του ∆ΗΚΚΙ. Βλέπετε ΠΑΣΟΚογενείς είναι και αυτοί. Παρατήρησα
όµως ότι υπάρχει άρνηση των Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας να
ανανεώσουν την πρόσκληση και αυτό δηµιουργεί πάρα πολλά
ερωτηµατικά και πολλές σκέψεις, που µας πηγαίνουν σε άλλες
εποχές. Απ'ό,τι ξέρω, ο κόσµος που σας ψήφιζε είναι µε το
κουρδικό απελευθερωτικό κίνηµα. 'Αλλωστε όλοι 'Ελληνες είναι, και
µερικοί σας ψηφίζουν ακόµη. Αλλά τι γίνεται εκεί µε το κόµµα, µε τη
νέα του ηγεσία; Συνεχίζει στους δρόµους του παρελθόντος;
Φοβάσθε να δυσαρεστήσετε κάποιους παλιούς και νέους
προστάτες; Αυτό γινόταν στη δεκαετία του '50, του '60, άντε του '70.
Τώρα, όµως, βρισκόµαστε στο 2000 και βέβαια δεν καταλαβαίνω
και το Συνασπισµό και το ΚΚΕ. ∆εν ξέρω αν πρέπει να πω
"λυπάµαι πολύ, καληνύχτα σας".
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κηπουρέ, κλείστε
το θέµα. 'Αλλωστε δεν αφορά τη συζήτηση περί ψήφου
εµπιστοσύνης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να κάνω
µία συµπληρωµατική πρόταση.
Μιλώντας προχθές ο κ. Χαραλαµπίδης στις Σέρρες ζήτησε από τον
Αρχιεπίσκοπο να πει δυο λόγια γι'αυτόν το µαρτυρικό κουρδικό λαό,
µια και το Φανάρι δεν µπορεί να µιλήσει. Ακόµη και ο Πάπας κάτι
είπε για τους Κούρδους. Η Ορθόδοξη Εκκλησία πρέπει να µιλήσει.
Είπαµε, ενώ το Βιβλικό όρος Αραράτ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
τελειώσατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε µε µία λέξη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λυπάµαι, αλλά είσθε και
εκτός θέµατος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Μία λέξη, κύριε Πρόεδρε. Ξέρω ότι και σεις
είσθε ευαίσθητος απέναντι στο κουρδικό κίνηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, αλλά δεν είναι αυτό
το θέµα µας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Παραµένει στη γεωγραφία της περιοχής,
οι Βιβλικοί λαοί εξαφανίζονται.
Πιστεύω ότι ο Αρχιεπίσκοπος θα µιλήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ,
ολοκληρώσατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ: Κάποιο ενδιαφέρον είχε επιδείξει και ο
προηγούµενος Αρχιεπίσκοπος Σεραφείµ.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την κατανόησή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το θέµα είναι ότι ψήφο
εµπιστοσύνης ζητεί η Κυβέρνηση, ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία ούτε το
ΚΚΕ ούτε ο Συνασπισµός...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ο Αρχιεπίσκοπος!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Και πολύ περισσότερο ο
Αρχιεπίσκοπος. Αλλά ο κ. Κηπουρός πιστεύει αυτά που λέει, όπως
όλοι άλλωστε εδώ πέρα και, εποµένως, κατανοούµε.
Η κ. Ροδούλα Ζήση έχει το λόγο.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πολλά
ακούστηκαν για τα µηνύµατα των εκλογών αυτές τις µέρες κατά τη

συζήτηση. Με πολύ εύκολο τρόπο αποδώθηκαν ευθύνες στην
Κυβέρνηση από την Αντιπολίευση. Θεωρητικά και ισοπεδωτικά
έγιναν αιχµές εναντίον των δηµοκρατικών θεσµών και της
λειτουργίας του πολιτικού µας συστήµατος. ∆εν έγινε όµως
αντιληπτό ότι ο ελληνικός λαός έστειλε πολλαπλά µηνύµατα προς
πολλές κατευθύνσεις, έστειλε µηνύµατα προς όλους και προς την
Κυβέρνηση και το κυβερνών κόµµα, αλλά και προς τα κόµµατα
κυρίως της Αντιπολίτευσης για το έλλειµµα µιας πολιτικής
συνέπειας, για το έλλειµµα αρχών και προγραµµάτων, για τις
προσωρινές πολιτικές σχέσεις, για τις αποσπασµατικές πολιτικές
συµµαχίες, που στοχεύουν µόνο στην εξουσία και στην επικράτηση
και όχι στο ουσιαστικό συµφέρον του πολίτη και του συνόλου του
ελληνικού λαού και της χώρας.
Ιστορία σηµαίνει µεταβολή και µάλιστα µεταβολή µέσα στην
κοινωνία. Η κοινωνία µας κάνει αυτές τις µεταβολές, γράφει την
ιστορία. Η ανησυχία, η αγωνία αυτής της κοινωνίας για τα
προβλήµατα που πρέπει να αντιµετωπίσει, για τις πολιτικές µας, για
τις θέσεις µας, τις δράσεις µας και τις παραλείψεις µας εκφράστηκε
σε αυτές τις εκλογές έντονα και τάραξε τα ήσυχα νερά της πολιτικής
βούλησης όλου του πολιτικού κόσµου, που σήµερα πρέπει να
αναζητήσει την προσδιοριστική αιτία του εφησυχασµού αυτής της
βούλησης και να µεταβληθεί σύµφωνα µε το µήνυµα που µας
έδωσε η ελληνική κοινωνία σε δράση και έργο, που θα
ανταποκρίνεται στους στόχους και στα οράµατα του ελληνικού
λαού.
Παρ'ότι σας ξάφνιασε όλους, ιστορική θα µπορούσε να θεωρηθεί
και θεωρείται η πρωτοβουλία που παίρνει ο Πρωθυπουργός της
χώρας, να προκαλέσει µία κοινοβουλευτική ειλικρινή συζήτηση, για
να ακούσει ο ελληνικός λαός πώς αφουγκράζονται το µήνυµά του οι
ίδιοι οι εκπρόσωποί του, τα κόµµατα, οι Αρχηγοί τους, ποιες είναι οι
προτάσεις τους, οι αντιπροτάσεις τους, οι απαντήσεις τους στα
ερωτηµατικά του, ποια είναι τα συγκεκριµένα προγράµµατά τους.
Και ενώ ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε ένα συγκεκριµένο έργο
µε διάθεση διορθωτικών κινήσεων και επίσπευση της διαδικασίας
της ανάπτυξης, οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης περιορίστηκαν σε
διαπιστώσεις των ίδιων ερωτηµατικών που θέτουν οι συµπολίτες
µας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Β'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Κύριοι συνάδελφοι, δεν µας βοηθάει η στείρα συνθηµατολογική σας
αντιπολίτευση στη λύση των προβληµάτων. Θα έλεγα να αφήσετε
αυτήν την πολιτική της λήθης, την πολιτική της αµνησίας. Είναι
γνωστές οι ευθύνες, είναι γνωστές και οι δικές σας ευθύνες.
Βεβαίως, υπάρχουν πολλά προβλήµατα, βεβαίως υπάρχει
επιµερισµός ευθυνών, αλλά πρέπει όλοι να σκύψουµε µε διάθεση
αυτοκριτικής στην ανάλυση του µηνύµατος του ελληνικού λαού, να
αφήσουµε τις εύκολες δογµατικές συνταγές και να προσδιορίσουµε
στους πολιτικούς και θεσµικούς µας ρόλους τις νέες έννοιες της
ευθύνης.
Οφείλει η Κυβέρνηση να κάνει διορθωτικές κινήσεις σε επί µέρους
πολιτικές µε κοινωνική ευαισθησία, µε τόλµη, µε αποτελεσµατικές
δράσεις, µε έντονο προβληµατισµό στην αναζήτηση του χαµένου
χρόνου. Μαζί µε τη νέα συλλογικότητα και την εύρυθµη συλλογική
λειτουργία όλων των θεσµών απαιτείται µια νέα κοινωνική
στρατηγική για την ανάπτυξη, µία στρατηγική που δεν θα ξεφεύγει
από το βασικό πυρήνα των στόχων µας για µία σύγχρονη, ισχυρή
και κοινωνική Ελλάδα, µία στρατηγική που δεν θα έχει αυτοσκοπό
την ΟΝΕ, αλλά εργαλείο, όχηµα, για την πιο γρήγορη ανάπτυξη, για
την ποιοτική ανάπτυξη, για την ποιότητα ζωής των πολιτών, των
Ελλήνων.
Υπάρχουν θέµατα της καθηµερινότητας που περιµένουν λύσεις στο
χώρο της υγείας, της παιδείας, της κοινωνικής ασφάλισης και της
προστασίας του πολίτη από τη σύγχρονη επιθετικότητα και την
εγκληµατικότητα, από τη σύγχρονη κρίση.
Είναι  κοινή  διαπίστωση  ότι  στην  εποχή  µας  τα  ζητήµατα,  που
περιµένουν  λύσεις,  δεν  µπορούν  να  αντιµετωπισθούν  από  µία
και  µόνο  πολιτική  σκοπιά,  από  µία  και  µόνο  τεχνοκρατική,
επιστηµονική  οπτική  γωνία.  Απαιτούν  πολιτική,  απαιτούν
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πολιτικές, πολυεπιστηµονική και κοινωνική συνεργασία σε µία
πάντα κοινή στόχευση, σε µία ιδεολογική και πολιτική πλατφόρµα,
που έχει πραγµατικά στόχο την ανάπτυξη.
Μην ξεχνάµε ότι η εξαντλητική εµµονή στον τεχνοκρατικό
µονόδροµο της πολιτικής λύσης είναι πλέον αναχρονισµός, αφού
ξανάρχεται στο προσκήνιο η ανάγκη του πλουραλισµού, της
πολυφωνίας, της διεύρυνσης της δηµοκρατίας, η ανάγκη της
εναλλακτικότητας απόψεων και προτάσεων, όπως επανεµφανίζεται
και η ανάγκη της πολιτικής τεχνοκουλτούρας.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο ρόλος µας, να επιστρατεύσουµε τη
γνώση, την ενέργειά µας, τις πλούσιες απόψεις µας, το πολιτικό µας
οπλοστάσιο, σε µία δηµιουργική και εποικοδοµητική στήριξη της
προσπάθειας που κάνει σήµερα η Κυβέρνηση.
∆εν θα σας µιλήσω για δείκτες ούτε για το µεγάλο και πλούσιο έργο
της Κυβέρνησης. Αυτό ακούσθηκε εδώ. Το έθεσαν εξάλλου και οι
Υπουργοί που µίλησαν. Μιλώ κυρίως για το µεγάλο έργο στον
τοµέα της οικονοµίας και στις µεγάλες κοινωνικές, τις θεσµικές
µεταρρυθµίσεις. Τα γνωρίζετε και εσείς πολύ καλά αυτά τα στοιχεία,
τα βιώνετε, βλέπετε την εξελικτική τους, θετική τους πορεία. Νοµίζω
ότι είναι άδικο να ισοπεδώνετε µε αυτόν τον τρόπο, που κάνατε,
αυτές τις δύο µέρες ένα τέτοιο, πραγµατικά, θετικό έργο.
Εξάλλου εσείς κι εµείς µέσα στο ρόλο µας πρέπει να κάνουµε τις
επισηµάνσεις µας. Κανείς δεν το αρνείται αυτό. Πρέπει να γίνει µια
κριτική, η οποία θα είναι πάντα στην κατεύθυνση αυτής ακριβώς της
προσπάθειας.
Κύριε Πρόεδρε, σαν γυναίκα Βουλευτής θέλω να σας δώσω αυτό
που πολιτικά και αισθητικά ένιωσα, εγώ, ότι κυριαρχούσε στην
πολλαπλότητα του µηνύµατος του λαού µας. Ο λαός µας,
απευθυνόµενος προς όλον τον πολιτικό κόσµο θύµισε την τραγική
στέρηση που βρίσκεται στην πολιτική και στην ιδεολογία.
Αισθάνοµαι πως οι 'Ελληνες πολίτες σ' αυτές τις εκλογές δεν
αποσιώπησαν, δεν δίστασαν να ταράξουν την πολιτική µας σκέψη
και συνείδηση, να συγκρουστούν µε ό,τι γίνεται καθεστώς-
κατάφαση στη διαιώνιση µίας διαχειριστικής και καταναλωτικής
αντίληψης ή πρακτικής, χωρίς πολιτικούς στόχους και κοινωνικά
οράµατα.
Οι 'Ελληνες πολίτες επεσήµαναν προς κάθε κατεύθυνση ότι η κρίση
δεν σηµατοδοτεί µόνο την οικονοµική πορεία, όταν αυτή δεν είναι
τέτοια, που ελπίζουν ή προσδοκούν οι τεχνοκράτες, αλλά αφορά
κυρίως στο έλλειµµα ιδεών και αρχών, στις ανθρώπινες σχέσεις και
αξίες, στον πολιτισµό της πολιτικής και στην πολιτική για τον
άνθρωπο.
'Εχουµε την ευθύνη, έχουµε χρέος να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση να συντελέσει, να ολοκληρώσει το έργο που της
ανέθεσε ο λαός. 'Εχουµε χρέος να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό, που επιχειρούν σήµερα
µε θάρρος και τόλµη τοµές, διορθωτικές και διαρθρωτικές αλλαγές
τέτοιες, που ενσωµατώνουν τις δηµοκρατικές αξίες της ισότητας,
της κοινωνικής αλληλεγγύης, της συνοχής και διαφυλάττουν το
κοινωνικό µοντέλο ανάπτυξης.
Ακολουθώντας αυτό το χρέος, κύριε Πρόεδρε, και πιστή στην
πολιτική και βουλευτική µου συνείδηση, παρέχω ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε την κ.
Ζήση.
Ο κ. Λαµπρόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η Κυβέρνηση στο µέσον της θητείας της και µετά το
ισχυρό ράπισµα που έλαβε από τις δηµοτικές και νοµαρχιακές
εκλογές, ζητάει από τη Βουλή ψήφο εµπιστοσύνης, για να
συνεχίσει.
Μα, αµφιβάλλει κανείς εδώ για το µήνυµα αυτών των εκλογών; Ο
λαός, ο µόνος κυρίαρχος, απέρριψε τη διετία, αποδοκίµασε την
Κυβέρνηση. Χρειάζεται καλύτερη απόδειξη; Για ποιο κράτος σας και
ποια κυβέρνηση και ποιο έργο, κύριε Σηµίτη, ζητάτε έγκριση και
εµπιστοσύνη για συνέχιση; Για το διαλυµένο κράτος, που µε

τέσσερις τετραετίες διακυβέρνησης τώρα έχετε φτιάξει; Για ένα
κράτος που δεν υπηρετεί, αλλά παιδεύει τον πολίτη του; Που δεν
εξασφαλίζει δουλειά στους νέους µας, που κανένας δεν νιώθει
ασφαλής µέσα στο ίδιο του το σπίτι; Που σε κάποιο έκτακτο
περιστατικό, όπως φωτιές, πληµµύρες, είναι ανίκανο να
προστατεύσει; Που η διαφθορά και η διαπλοκή έχουν διαβρώσει τα
πάντα; Που οι συνθήκες στα νοσοκοµεία µας συνιστούν βαρύτατη
περιφρόνηση στην ανθρώπινη ζωή και αξιοπρέπεια; Που στα νησιά
µας αναγκάζονται να περάσουν "απέναντι" για έκτακτα περιστατικά
υγείας; Που οι υπηρεσίες των οργανισµών κοινής ωφέλειας,
Ολυµπιακή, ΟΣΕ κλπ., δείχνουν τριτοκοσµική χώρα; Που αρχές,
αξίες και ιδανικά ισοπεδώθηκαν στο όνοµα της
ψευτοκουλτουριάρικης αντίληψης και της αριστερής πρακτικής;
Υπάρχει σήµερα 'Ελληνας, που να νιώθει ευτυχής για το κράτος µας
και τις υπηρεσίες που του προσφέρει; 'Εσκυψε ποτέ αυτή η
Κυβέρνηση να ακούσει και να λύσει προβλήµατα; Οι αγρότες µας
περνούν τις χειρότερες µέρες τους. Το κόστος παραγωγής έχει
ανέβει στα ύψη, µε τις τιµές στα γεωργικά εφόδια, στα
φυτοφάρµακα, εργαλεία να είναι ανεξέλεγκτες.
Από την άλλη µεριά, οι τιµές των προϊόντων έχουν κατρακυλήσει σε
απελπιστικά νούµερα, όπως για παράδειγµα το ελαιόλαδο. Και η
Κυβέρνηση δεν κάνει το παραµικρό για την προώθηση των
εξαγωγών, αλλά και την πάταξη της αισχροκέρδειας, αφού στον
καταναλωτή φτάνει σε υπερδιπλάσια τιµή απ' αυτήν του
παραγωγού.
Στην παιδεία, µ' αυτό το αλαλούµ των δήθεν µεταρρυθµίσεων,
γονείς και µαθητές έχουν οδηγηθεί σε απόγνωση, αφού
πολλαπλασιάζονται τα φροντιστήρια για όλα τα µαθήµατα πλέον και
βέβαια και η οικονοµική επιβάρυνση, που σηµαίνει πως αυτοί που
δεν µπορούν να διαθέσουν, δεν θα σπουδάζουν τα παιδιά τους.
Στα δηµόσια έργα, που γίνονται µε τη χρηµατοδότηση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και που είναι η µόνη ελπίδα για ανάπτυξη
στον τόπο µας, παρατηρείται στασιµότητα και πενιχρή
απορροφητικότητα.
Αρκεί να σας πω µόνο ότι στο δρόµο Τρίπολης-Καλαµάτας, από το
1993 µέχρι σήµερα, δηλαδή πέντε χρόνια, δεν έχει δοθεί στην
κυκλοφορία ούτε ένα χιλιόµετρο καινούριου δρόµου. Η δε
απορρόφηση, όπως προέκυψε από την έβδοµη Επιτροπή
Παρακολούθησης τον Ιούλιο του '98, είναι µόλις 5,7% για έργα
ενταγµένα στο ΠΕΠ. Αλλά δεν γίνεται ο δρόµος Τρίπολης-
Καλαµάτας, επειδή το ακούµε πολλές φορές να λέγεται. Μήπως
έγινε η Εγνατία; Μήπως προχωρά ο δρόµος Σταυρού-Ελευσίνας ή
το Ρίο-Αντίρριο; Απλώς εξαγγέλλονται πριν από κάθε εκλογική
αναµέτρηση, όπως έγινε και πρόσφατα µε τις δηµοτικές και
νοµαρχιακές εκλογές.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, η Νέα
∆ηµοκρατία, δεν επισηµαίνουµε µόνο τη διάλυση και τη
στασιµότητα. Ερχόµαστε και προτείνουµε. Προτείνουµε λιγότερο και
νοικοκυρεµένο κράτος, µια ∆ηµόσια ∆ιοίκηση που να υπηρετεί τον
πολίτη, µια οικονοµία µε αναπτυξιακή κατεύθυνση, απαλλαγµένη
από τις δραχµοβόρες κρατικοδίαιτες επιχειρήσεις, που εσείς τόσα
χρόνια έχετε στήσει.
Προτείνουµε γρήγορες και γενναίες αποκρατικοποιήσεις. ∆εν
χωράει σε καµία λογική, εδώ µέσα στη Βουλή, η Κυβέρνηση από τη
µια να διαγράφει οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δρχ.
της Ολυµπιακής, εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) δρχ.
του ΟΣΕ, οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δρχ. της
ΕΤΒΑ, εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000) δρχ. των
άθλιων συγκοινωνιών της Αττικής, διακόσια πενήντα
δισεκατοµµύρια (250.000.000.000) δρχ. των χρεοκοπηµένων
συνεταιρισµών, ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δρχ. και
πλέον του ΟΑΕ και τόσα άλλα και από την άλλη να µην υπάρχουν
χρήµατα για την παιδεία, την υγεία, την άµυνα και για αξιοπρεπείς
συντάξεις.
Προτείνουµε στήριξη και φορολογικές ελαφρύνσεις στους
επαγγελµατίες, στους βιοτέχνες και στους καθηµερινούς
βιοπαλαιστές, που αγωνιούν για την επιβίωση της επιχείρησής
τους, αφού τα λουκέτα έχουν πάρει πλέον µορφή επιδηµίας



550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

στον τόπο µας και ιδιαίτερα στις επαρχιακές πόλεις. Αρκεί να σας
πω και πάλι ότι στη Μεσσηνία την τελευταία τετραετία έχουν µείνει
τέσσερις χιλιάδες άνεργοι, αφού έκλεισαν οι επιχειρήσεις που
εργαζόντουσαν.
Σήµερα ο τόπος χρειάζεται µια κυβέρνηση που θα τολµήσει να
φέρει τα πάνω κάτω, που θα κάνει πραγµατική επανάσταση και όχι
συµβιβασµένη διαχείριση. Η σηµερινή Κυβέρνηση, που είναι
συνέχεια των προηγουµένων κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και που
διανύει την τέταρτη τετραετία της, κουράστηκε και κούρασε το λαό.
'Ο,τι είχε να προσφέρει, το πρόσφερε. ∆εν έχει να δώσει και δεν
περιµένει πλέον κανένας τίποτε καινούριο. Η µόνη υπηρεσία που
µπορεί να προσφέρει στον τόπο είναι να φύγει µια ώρα αρχύτερα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κ.Λαµπρόπουλο.
Ο κ.Κατσιµπάρδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω δύο
εκτιµήσεις, σε σχέση µε τη συγκυρία αυτή που πυροδότησε τον
ανασχηµατισµό και ταυτόχρονα να διατυπώσω αντίστοιχες
προτάσεις.
Οι εκτιµήσεις µου αναφέρονται στα εξής θέµατα: Η µεν πρώτη
αναφέρεται στη µορφή και τον τρόπο της αντιπαράθεσης στις
πρόσφατες νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές και στην επίδραση
που είχαν στο κυβερνών κόµµα. Η δεύτερη έχει να κάνει µε την
ανάγκη διευκόλυνσης των συνεργασιών και µε την πρόταση που
επανειληµµένα έχω διατυπώσει, όπως και άλλοι συνάδελφοι, για
την απλή αναλογική.
Αρχίζω µε το πρώτο θέµα. Η εκτίµησή µου, που στηρίζεται και στην
προσωπική µου εµπειρία, είναι ότι οι εκλογές αυτές όχι µόνο οι
νοµαρχιακές, αλλά και οι δηµοτικές, που είχαν ιδιαίτερο ενδιαφέρον
λόγω των ολίγων και ισχυρών δήµων που δηµιουργήθηκαν, κυρίως
στην ύπαιθρο, δυστυχώς ελάχιστα είχαν ως αντικείµενο την
αντιπαράθεση σε θέµατα της αυτοδιοίκησης και αυτό µε ευθύνη των
εκλεκτών της συντηρητικής παράταξης.
Ο κ.Μπασιάκος αργά χθες το βράδυ, ουσιαστικά επιβεβαίωσε το τι
έγινε ακριβώς στη Βοιωτία και τη Στερεά Ελλάδα, ότι δηλαδή η
αντιπαράθεση ήταν για το κυβερνητικό έργο και όχι για την
αυτοδιοίκηση. Μιλούσαµε για παράδειγµα για την αισθητική των
πόλεων και εκείνοι έβαζαν θέµατα αγροτικής πολιτικής, το πλαφόν
στο βαµβάκι, για τον ελαιόκαρπο κλπ..
Εξηγούσαµε τι σηµαίνει ανακύκλωση και αυτοί έθεταν τα γενικότερα
ζητήµατα του κλεισίµατος των εργοστασίων και της ανεργίας.
Αναφερόµασταν στα εξαιρετικά ευεργετικά ωφελήµατα του σχεδίου
"Καποδίστριας" και οι αντίπαλοι ρωτούσαν για το κύµα των
µεταναστών, για τα θέµατα της δηµόσιας τάξης, για τα γεγονότα της
Οδού Νιόβης της Αθήνας. Αυτά τα ερωτήµατα ετίθεντο στη Στερεά
Ελλάδα και στην ύπαιθρο γενικότερα, στις εκλογές για την
αυτοδιοίκηση.
Αναλύαµε τα σχέδια µας για την αντιµετώπιση των προβληµάτων
στην ύδρευση, ή τον βιολογικό καθαρισµό, στις νέες ανοικτές πόλεις
και εκείνοι µας ρωτούσαν για διορισµούς, για µεταθέσεις, για το τι
κάνει η Κυβέρνηση.
'Ετσι, τελικά, καθώς οι εκλογές αυτές για την αυτοδιοίκηση έγιναν
ακριβώς στο µέσο της κυβερνητικής θητείας, απετέλεσαν µια
φοβερή δοκιµασία για την Κυβέρνηση -ενώ δεν θα έπρεπε- και
παράλληλα προκάλεσαν ζηµιά -και αυτό είναι ίσως το πιο
σηµαντικό- για τον ίδιο το θεσµό της αυτοδιοίκησης, που ιδιαίτερα
στο δεύτερο βαθµό είναι ουσιαστικά στο ξεκίνηµά του.
Παντού σχεδόν και όπως είπα, ιδιαίτερα δε στη Στερεά Ελλάδα,
που την έζησα, εκείνο που κρινόταν δεν ήταν ούτε τα προγράµµατα
ούτε τα έργα των υποψηφίων νοµαρχών και δηµάρχων, αλλά το
έργο της Κυβέρνησης. 'Ετσι, ανάλογα µε το πού ανήκεις κοµµατικά
σε αξιολογούσαν -µε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά- και σε
υπερψήφιζαν ή σε καταψήφιζαν.
∆εν θέλω να σταθώ περισσότερο σε αυτό το φαινόµενο, νοµίζω
όµως ότι θα πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος άµβλυνσής του για την

επόµενη φάση. ∆εν ξέρω, ίσως θα πρέπει να εξεταστούν
προτάσεις, που ήδη διατυπώθηκαν για ταυτόχρονη διεξαγωγή των
δηµοτικονοµαρχιακών εκλογών µε τις βουλευτικές. Το Σύνταγµα και
στις δύο περιπτώσεις και για τους δύο θεσµούς προβλέπει, όπως
ξέρουµε, τετραετία. Είναι αυτό ίσως πιο σωστό, πιο έντιµο και θα
έλεγα πιο λειτουργικό, από εκείνο που έγινε και που, αν δεν
υιοθετηθούν αυτές οι προτάσεις, θα συνεχίσει να γίνεται.
'Αλλωστε δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η κάθε κυβέρνηση µε τους
θεσµούς που εφαρµόζονται και τη νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είναι υποχρεωµένη, µια στις δυο τετραετίες, να
αντιµετωπίζει και ευρωεκλογές µέσα στο διάστηµα που εκείνη
προσπαθεί να επιτελέσει έργο και πρέπει να αναφέρεται και να
απολογείται πριν ολοκληρώσει το έργο της. Αυτό αποτελεί και θα
αποτελέσει µία καινούρια δοκιµασία και για τη δική µας Κυβέρνηση.
Αυτό είναι ένα ακόµα µεγάλο θέµα.
Η δεύτερη εκτίµηση και πρότασή µου -είναι συνυφασµένη βέβαια µε
την πρώτη- είναι ότι το κόµµα µας ουσιαστικά βρέθηκε µόνο του
στις εκλογές της αυτοδιοίκησης να χτυπιέται από παντού. Οι λίγες
συνεργασίες µε το Συνασπισµό, που καταφέραµε "µε την ψυχή στο
στόµα", επιβεβαιώνουν τον κανόνα που ανέφερα.'Αλλωστε οι
συνεργασίες αυτές ήταν από τη φύση τους προβληµατικές και
πάντως σε καµιά περίπτωση δεν ήταν προϊόν γενικότερων
συγκλίσεων πάνω σε προγράµµατα και σε συγκεκριµένες θέσεις
που έχει µεγάλη ανάγκη η αυτοδιοίκηση.
Χαρακτηριστικό και πλήρως αποκαλυπτικό για τις συγκλίσεις είναι
το τι έγινε στη Στερεά Ελλάδα και στη Βοιωτία. Στους µεγάλους
∆ήµους Λειβαδιάς και Θήβας είχαµε συνεργασία µε το Συνασπισµό.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. όµως µε τα εσωτερικά του προβλήµατα δηµιούργησε
δύο χωριστά και διασπαστικά ψηφοδέλτια. Βεβαίως η πικρή
αλήθεια είναι ότι αυτά τα υπονοµευτικά ψηφοδέλτια κινήθηκαν από
επώνυµα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ∆εν θέλω να προχωρήσω, αφού
δικαιούµαι και θα πω και περισσότερα στην Κεντρική Επιτροπή.
Στον πρόσφορο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης δεν µπορούσαµε
να έχουµε πραγµατικές συνεργασίες, γιατί στο διπλανό µεγάλο
∆ήµο του Ορχοµενού ήµασταν απέναντι µε το Συνασπισµό. Στη
Νοµαρχία ήµασταν επίσης απέναντι µε το Συνασπισµό και βέβαια
µε όλους τους άλλους.
Είναι νοµίζω η ώρα µηδέν για τις συνεργασίες στην Ελλάδα. Το
θέµα αυτό των συνεργασιών είναι λυπηρό που έχει αυτήν την
εξέλιξη στη χώρα µας, όταν σε όλη την Ευρώπη έχουν ανοίξει
λεωφόροι -όχι απλώς δρόµοι- για τις συνεργασίες. Σοσιαλιστές και
αριστεροί συγκυβερνούν στη Γαλλία, σοσιαλδηµοκράτες και
πράσινοι σχηµάτισαν πρόσφατα κυβέρνηση στη Γερµανία, πρώην
κοµµουνιστές, αριστεροί, κεντρώοι και σοσιαλιστές ασκούν την
εξουσία στην Ιταλία.
Εδώ στην Ελλάδα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. κυβερνάει µόνο του. Παρατηρείται
δε το φαινόµενο, ενώ τα τρία τουλάχιστον από τα τέσσερα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης µας σπρώχνουν ουσιαστικά -και φάνηκε από τις
συζητήσεις του διηµέρου- προς την ΟΝΕ, να βάζουν µαζί µε το
Κ.Κ.Ε. που έχει τις δικές του, επί της ουσίας, διαφωνίες, το θέµα
των διαδικασιών και εποµένως να προκαλούν µία πρόσθετη φθορά
στην Κυβέρνηση. Αυτό είναι που δηµιούργησε, κατά τη γνώµη µου,
τα µείζονα προβλήµατα, στα οποία αναφέρθηκα και αναφέρθηκε και
ο Πρωθυπουργός.
Ποια είναι η πρότασή µου; Είναι µια πρόταση διαµορφωµένη µέσα
από τις αρχές ενός κινήµατος, το οποίο έζησα από την ίδρυσή του,
όπως πολλοί άλλοι. Αυτό το κίνηµα µας έχει δείξει το δρόµο προς
την απλή αναλογική, που διατυπώθηκε το '88 από ορισµένους από
εµάς εδώ στη Βουλή, αλλά είχαµε τα προβλήµατα τα εσωτερικά,
γιατί τολµήσαµε. ∆ικαιωθήκαµε, όµως, διότι ήρθε η ∆εξιά στην
εξουσία, ενώ δεν είχε τη δύναµη για να έρθει. Και δεν θα έπεφτε η
∆εξιά εάν ο κ.Μητσοτάκης δεν δεχόταν αυτήν τη σκληρή επίθεση
από τα εσωτερικά στελέχη, τα επώνυµα στελέχη του κόµµατος του,
και αν δεν έκανε και ο ίδιος τα λάθη του.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Κατσιµπάρ-
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δη, ολοκληρώστε µε µία φράση, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ: Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.
Είναι λοιπόν η πρότασή µου για την απλή αναλογική και νοµίζω ότι
αυτή µπορεί να ανοίξει ασφαλείς δρόµους για τη συνεργασία, που
τόσο χρειάζεται αυτή η χώρα. Τα συγκριτικά αποτελέσµατα είναι
γνωστά, η ισονοµία, η ισοπολιτεία και η ίση µεταχείριση, η
αξιοποίηση νέων στελεχών, νέων δυνάµεων, στελεχών και
δυνάµεων που µένουν στο περιθώριο, ενώ µπορούν να
προσφέρουν. Εν πάση περιπτώσει, η απλή αναλογική κάνει και
αυτό που είπα -πετυχαίνει δηλαδή να µένει η ∆εξιά αποµονωµένη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ.Μπρατάκος έχει το
λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο λίγος χρόνος, που έχω
στη διάθεσή µου, δεν µου επιτρέπει να ασχοληθώ µε όλα τα
θέµατα, τα οποία έθιξε ο κύριος Πρωθυπουργός στην εισήγησή του
και που ακούστηκαν κατά κόρον στην Αίθουσα αυτή τις δύο αυτές
ηµέρες που γίνεται η συζήτηση.
Θα ασχοληθώ µε ένα θέµα και µάλιστα µε ένα κοµµάτι από το θέµα
αυτό. Θα ασχοληθώ µε ένα θέµα, που ενώ αποτελεί ένα από τα πιο
σηµαντικά ζητήµατα για την πορεία του έθνους στον 21ο αιώνα, ο
κύριος Πρωθυπουργός µόλις και µε περισσή συντοµία έθιξε.
Πρόκειται, όπως αντιλαµβάνεστε, για το µεγάλο θέµα της παιδείας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σε όλους γνωστό ότι η
επένδυση για την παιδεία αποτελεί πραγµατικά εθνικό κεφάλαιο.
Ειδικά για τη χώρα µας η παιδεία, η επιστήµη και η τεχνολογία,
συνιστούν σήµερα στο κατώφλι του 21ου αιώνα τη βασική υποδοµή
για την πρόοδο και την ανάπτυξη της χώρας και για αυτό θα έπρεπε
να αποτελούν προτεραιότητα της πολιτικής µας. Προτεραιότητα,
που επειδή οι 'Ελληνες έχουν αποδείξει την ικανότητά τους να
αφοµοιώνουν την τεχνολογία και να διακρίνονται στα γράµµατα και
στις επιστήµες, αυτή η προτεραιότητα αποτελεί συγκριτικό
πλεονέκτηµα για τη χώρα µας σε αυτόν τον αµείλικτο διεθνή
ανταγωνισµό όπου ζούµε.
∆υστυχώς, όµως, σήµερα, κύριε Πρόεδρε, η κατάσταση που
επικρατεί στο χώρο της παιδείας, σε όλες τις βαθµίδες της, είναι
πραγµατικά τραγική. Η Κυβέρνηση πιστή στην πάγια τακτική της,
την πρακτική του ράβε -ξήλωνε, ξεκίνησε µία σειρά βασικών
αλλαγών στην εκπαίδευση µε προχειρότητα, χωρίς κατεύθυνση,
χωρίς συγκεκριµένους στόχους, χωρίς διαµορφωµένη στρατηγική,
χωρίς φιλοσοφία, χωρίς όραµα αλλά και χωρίς πόρους, όπως
αποδεικνύεται και από την τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, την οποία έχω στη διάθεση της Βουλής και για τα
Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.Μπρατάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Είναι απαράδεκτο η χώρα µας να δαπανά για την παιδεία µόλις το
2,9% επί του Ακαθαρίστου Εθνικού Προϊόντος, όταν ο µέσος όρος
των δαπανών για την παιδεία των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
είναι διπλάσιος, είναι 5,2% επί του ακαθαρίστου εθνικού προϊόντος.
Και θα µπορούσε αυτό να ξεπεραστεί, εάν η απορροφητικότητα των
κονδυλίων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης βρισκόταν σε κάποιο
ικανοποιητικό επίπεδο.
Είναι γνωστό -και κατέθεσα την έκθεση- από την έκθεση της
επιτροπής και από αναφορά προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, την
οποία έκανε ο κ.Φλιν, ο αρµόδιος επίτροπος, απαντώντας σε
ερώτηση του ευρωβουλευτή Κωστή Χατζιδάκη, ότι η
απορροφητικότητα των κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
µόλις φθάνει το 29%, ενώ ο χρόνος απορρόφησης σχεδόν
τελειώνει. Και αν δεν υπήρχε το Υπουργείο Εργασίας, το οποίο
µετέχει και αυτό στην απορροφητικότητα των κονδυλίων, καθαρά
από το Υπουργείο Παιδείας η απορροφητικότητα των κονδυλίων θα
ήταν σε µικρότερο ποσοστό και κινδυνεύουµε, κύριε Πρόεδρε, να
χάσουµε ένα δισεκατοµµύριο ECU.
Ο κύριος Υπουργός της Παιδείας επιδόθηκε µε ακατάσχετη ορµή
ασυντόνιστα και αποσπασµατικά στην επίδειξη πλασµατικού

κυβερνητικού έργου στην παιδεία, προκειµένου να ξεπεράσει τα
τεράστια εσωκοµµατικά προβλήµατα που τον απασχολούσαν. 'Ετσι
δηµιούργησε ένα χάος.
Θα σας πω µερικά παραδείγµατα. Η σχολική χρονιά άρχισε και
κανείς δεν γνωρίζει, ούτε καθηγητές ούτε µαθητές, τι πρόκειται να
γίνει. Αναρίθµητες ώρες, ένας ολόκληρος µήνας σπαταλήθηκε για
σεµινάρια καθηγητών και µαθητών για να βρεθεί τρόπος
συνεννόησης και να προσδιοριστεί το τι θα γίνει. Χάθηκε, δηλαδή,
ένας µήνας παραγωγικού έργου και το αποτέλεσµα µηδέν. Η
σύγχυση εξακολουθεί και υπάρχει.
Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό σηµείο της τροµερής σύγχυσης που
υπάρχει στο χώρο της παιδείας και µάλιστα της νέας παιδείας.
Εξέδωσε ο κύριος Υπουργός Παιδείας ένα προεδρικό διάταγµα για
την αξιολόγηση των µαθητών, µε εισήγηση του Κέντρου
Εκπαιδευτικής 'Ερευνας και έρχεται το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο το
κατ' εξοχήν αρµόδιο όργανο για εισηγήσεις επί της παιδείας και το
κάνει διάτρητο. Το έκρινε ουσιαστικά ακατάλληλο για να
αντιµετωπίσει το µεγάλο πρόβληµα της αξιολόγησης των µαθητών.
Φοβούµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα παιδιά µας έχουν
µετατραπεί σε πειραµατόζωα της ανεύθυνης Κυβέρνησης.
Τα βιβλία του λυκείου δεν έχουν φθάσει ακόµα στα σχολεία. Και
ξέρετε γιατί δεν έχουν φθάσει στα σχολεία; ∆ιότι οι αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας είναι ανίκανες να
διακινήσουν τα βιβλία αυτά σε ολόκληρη την Ελλάδα. Και βέβαια
θεριεύει µετά από όλα αυτά η παραπαιδεία και µιλάει η Κυβέρνηση
για δωρεάν παιδεία. Για ποια δωρεάν παιδεία µιλάτε, κύριοι της
Κυβέρνησης, και επαίρεστε για αυτό, όταν οι εγγραφές στα
φροντιστήρια ανέβηκαν αυτόν το χρόνο κατά 50% και µάλιστα
µειώθηκε και η ηλικία των εγγραφοµένων στα φροντιστήρια. Ξέρετε
τι σηµαίνει αυτό το πράγµα; Σηµαίνει ότι τα παιδιά τώρα από τις
µικρότερες τάξεις πηγαίνουν στα φροντιστήρια.
Βέβαια ακούστηκε χθες το βράδυ εδώ στην Αίθουσα από τον κατά
τα άλλα συµπαθέστατο συνάδελφο κ.Βλαχόπουλο ότι η αύξηση των
εγγραφών -λέει- στα φροντιστήρια οφείλεται στο γεγονός ότι η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Νέα ∆ηµοκρατία, επισηµαίνει και
καταγγέλλει το γεγονός.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μπρατάκο, µε
µία φράση, παρακαλώ.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κλείνω, µε µία φράση: ∆υστυχώς, κύριοι
της Κυβέρνησης, έχετε στήσει την παιδεία στο στόχαστρο. Την
έχετε κοντά στην κρεµάλα. Και γι' αυτόν το λόγο και για πολλούς
άλλους λόγους, που ετέθησαν εδώ, καταψηφίζω αυτήν την ανίκανη
Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Μπρατάκο, ευχαριστούµε.
Πριν δώσω το λόγο στον κ.Θεόδωρο Στάθη, θέλω να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", πενήντα πέντε µαθητές και
τρεις συνοδοί -καθηγητές από το 62ο Γυµνάσιο Αθηνών.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ορίστε, κύριε Στάθη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τα δυσµενή για το ΠΑΣΟΚ και την Κυβέρνησή µας
αποτελέσµατα των πρόσφατων νοµαρχιακών και δηµοτικών
εκλογών αποτελούν αναµφισβήτητα τη γενεσιουργό αιτία αυτής της
συζήτησης. Κανείς στο ΠΑΣΟΚ δεν είπε ότι πήγαµε καλά. Και ο
κύριος Πρωθυπουργός εδήλωσε ότι τα αποτελέσµατα ήταν
κατώτερα των προσδοκιών µας.
Στη συζήτηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας το κλίµα ήταν βαρύ.
Το κλίµα παραµένει βαρύ στη βάση του ΠΑΣΟΚ, στους
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πιστούς ψηφοφόρους του, λόγω της αποδοκιµασίας µας εν µέρει
από κάποιο µέρος του ελληνικού λαού. Μπροστά σε µια τέτοια
κατάσταση δεν περιµένεις να συζητήσεις για τον προϋπολογισµό
που θα γίνει µετά από δύο µήνες. Για να συζητήσεις πολιτικά
πρέπει άµεσα, αφού επισηµαίνεις τα προβλήµατα, να προχωρήσεις
σε µια τέτοια συζήτηση.
Η κυβερνητική πολιτική είναι ανάγκη να εξετασθεί εκ νέου σε
πολιτική βάση, όπου όλες οι πολιτικές δυνάµεις είναι υποχρεωµένες
να τοποθετηθούν πολιτικά και αυτή η βάση είναι η σηµερινή
συζήτηση. Καλώς, εποµένως, ο κύριος Πρωθυπουργός ζητά ψήφο
εµπιστοσύνης από τη Βουλή. ∆εν κατανοώ βεβαίως τις αυστηρές
προδιαγραφές που επέβαλε για τη συζήτηση αυτή ο κύριος
Πρωθυπουργός, ούτε βέβαια δέχοµαι και µια χωρίς µέτρο
τοποθέτηση όλων µας εδώ στη Βουλή, γιατί ένα τέτοιο θέαµα θα
χειροτέρευε ακόµη περισσότερο το κλίµα κάτω στην εκλογική µας
βάση. Αν παρά ταύτα κάποιοι συνάδελφοι, κάποιος συνάδελφός
µου έχει κάτι πολύ σοβαρό να πει, µε βάση το οποίο υπάρχει
κίνδυνος η Κυβέρνηση να χάσει την ψήφο εµπιστοσύνης, είµαι
βέβαιος ότι θα το πει. 'Εχει το δικαίωµα και την υποχρέωση να το
πράξει. Από εκεί και πέρα θεωρώ έντιµο να θέλει ο κύριος
Πρωθυπουργός να καταφύγει σε εκλογές για την ανανέωση της
λαϊκής εντολής και αλλαγής του σηµερινού κλίµατος.
Η συζήτηση αυτή, που την παρακολουθεί ο ελληνικός λαός, είναι
θετική για το ΠΑΣΟΚ που τον θέλει καλώς ενηµερωµένο, κάτι
ασφαλώς που µέχρι σήµερα θεωρώ ότι αποτελεί το πρόβληµα για
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Ελπίζω ότι στο άµεσο µέλλον θα το
ξεπεράσει. Απορρίπτω τα περί εκβιασµών του κυρίου
Πρωθυπουργού προς την Κοινοβουλευτική Οµάδα µας και τα λοιπά
που προήλθαν από την Αντιπολίτευση και ειδικότερα από τη Νέα
∆ηµοκρατία, που έχει χρησιµοποιήσει αυτήν τη µέθοδο
διακηρύττοντας αυτούς τους δήθεν εκβιασµούς. Είναι έντιµη
πολιτική πράξη να ζητάς έγκριση της πολιτικής σου από τον
ελληνικό λαό. Οι διαγραφές του κ. Σουφλιά, του κ. Μάνου, του κ.
Κοντογιαννόπουλου και των άλλων, αυτές είναι πράξεις εκβιασµού
και φίµωσης της παράταξης και µάλιστα για θέσεις αυτών των
στελεχών, που ήταν θέσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας. Γι αυτό στο σπίτι
του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί.
Με όσα συµβαίνουν, είναι εύκολο να καταλήξει κανείς στο
συµπέρασµα ότι καλώς ανησυχεί ο κύριος Πρωθυυπουργός.
Μπορεί κανείς να ισχυριστεί ότι ένα βαρύ κλίµα δεν δυσκολεύει τη
διακυβέρνηση της χώρας; Στο βαθµό που αυτό µπορεί µε αυτήν τη
συζήτηση να αλλάξει, θα είναι θετικό για τη χώρα µας στην κρίσιµη
αυτή φάση που διερχόµεθα. Με τη συζήτηση αυτή δίνεται η
δυνατότητα στον ελληνικό λαό να κατανοήσει την πολιτική µας αφ'
ενός και αφ' ετέρου να επισηµανθούν οι παραλείψεις.
Ορισµένα ερωτήµατα πρέπει να τεθούν, για να αναδειχθούν τα
προβλήµατα. Πώς είναι, παραδείγµατος χάρη, δυνατόν η πολιτική
που ασκείται -και µάλιστα µε επιτυχία σε πολλούς τοµείς, όπως
χθες ο Υπουργός της Εθνικής Οικονοµίας µε πολύ συγκεκριµένα
στοιχεία επεσήµανε εδώ- για ισχυρότερη Ελλάδα, να αφήνει
κάποιους όχι µόνο αδιάφορους, αλλά να φθάνουν ακόµα και στο
σηµείο να την καταψηφίζουν όπως φάνηκε στις πρόσφατες εκλογές;
Πώς είναι δυνατόν µε λιγότερη ακρίβεια να έχουµε περισσότερη
λαϊκή δυσαρέσκεια, διότι η πτώση του πληθωρισµού αυτό
συνεπάγεται; Ο κόσµος αγοράζει φθηνότερα τα προϊόντα; Πώς είναι
δυνατόν µε ισχυρότερη οικονοµικά Ελλάδα, να έχουµε µια
δυσαρέσκεια σε διάφορα στρώµατα, όπως παραδείγµατος χάρη τα
µικρότερα ελλείµµατα, όπως το µικρότερο χρέος, όπως τα
χαµηλότερα επιτόκια;
'Ολα αυτά δηµιουργούν καλύτερες προϋποθέσεις για τον
επιχειρηµατία, για τον 'Ελληνα πολίτη, για όλες τις προσπάθειες
που κάνουµε.
Αναµφισβήτητα αυτά τα ερωτήµατα αναδεικνύουν τουλάχιστον µία
παραδοξότητα, που όµως δεν θα έπρεπε να υπάρχει.
Κατά την άποψή µου µπορώ να αναφερθώ σε µερικές από αυτές τις
αιτίες.
Πρώτον, τα υψηλά ποσοστά ανεργίας αντικειµενικά δηµιουργούν
δυσαρέσκεια. ∆εν πείθεται ο άνεργος ότι µπαίνοντας στην ΟΝΕ θα

βρει δουλειά, γιατί βλέπει υψηλά ποσοστά ανεργίας και στις χώρες
που είναι σήµερα στην ΟΝΕ. Του λείπει η προοπτική για καλύτερες
ηµέρες. Μπορούµε µε αξιοπιστία να του τη δώσουµε; Εάν
µπορούµε, θα έχουµε λιγότερη δυσαρέσκεια.
Υπάρχουν όµως και παραδείγµατα, όπου πέρα από τις
αντικειµενικές δυσκολίες, δηµιουργείται ανεργία. Στην περιοχή µου
κτίστηκε µια επιχείρηση µε τον ιδρώτα τεσσάρων γενεών. Η
επιχείρηση αυτή απασχολούσε τουλάχιστον διακόσιους πενήντα
εργαζόµενους. 'Εκλεισε, διότι ολιγώρησε και δεν έκανε καλά τη
δουλειά της η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Ποιος έχει την ευθύνη για
την ανεργία που δηµιουργήθηκε στην περιοχή µας; Είναι γεγονός
ότι υπήρξε και το πρόβληµα του σκληρού ανταγωνισµού, που
δηµιούργησε πολλά απ' αυτά τα προβλήµατα. 'Ετσι ορισµένες
επιχειρήσεις έκλεισαν.
Επίσης υπάρχει το µεγάλο πρόβληµα στον αγροτικό κόσµο.
Σύµφωνα µε τις εκθέσεις και του κ. Σπράου και της ΟΚΕ, πολύς
νέος κόσµος εγκαταλείπει την περιοχή του. Με την ευκαιρία θα
ήθελα να ρωτήσω, τι κάνετε µε αυτές τις εκτάσεις, οι οποίες δεν
καλλιεργούνται. Μήπως θα έπρεπε να προχωρήσει η Κυβέρνηση σε
συγκεκριµένη φορολογία γι' αυτές τις περιπτώσεις; 'Η επειδή
βλέπουµε αυτήν την ευαισθησία του Αρχιεπισκόπου, µήπως θα
έπρεπε να δούµε τις εκκλησιαστικές και τις µοναστηριακές
περιουσίες και να τις δώσουµε στα αγροτόπαιδα που
εγκαταλείπουν τα χωριά τους;
Υπάρχουν πολλά µεγάλα θέµατα ακόµη, στα οποία θα µπορούσε
να αναφερθεί κανείς, όπως είναι το µεγάλο Περιφερειακό
Νοσοκοµείο της Λάρισας, που κινδυνεύει να µη λειτουργήσει, διότι
δεν θα επιτρέψουν τη λειτουργία του οι γραφειοκρατικές
διαδικασίες.
Τελικά µε αυτές τις παρατηρήσεις µου φρονώ, κύριε Πρόεδρε, ότι η
Βουλή αυτή οφείλει να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρασµάνης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα
αποτελέσµατα των τελευταίων νοµαρχιακών και δηµοτικών εκλογών
ασφαλώς εµπεριέχουν ένα σαφέστατο και βαρυσήµαντο πολιτικό
µήνυµα. Αποτελούν το πρώτο ξέσπασµα απέναντι σε µια πολιτική
που έχει οδηγήσει ευρείες λαϊκές τάξεις σε οικονοµικά και κοινωνικά
αδιέξοδα. Επίσης έχει οδηγήσει σε όξυνση και αποτελµάτωση
κρίσιµα εθνικά µας θέµατα. Είναι µε άλλα λόγια µια επίσηµη
καταγεγραµµένη αντίδραση στην πολιτική της Κυβέρνησης του κ.
Σηµίτη και στις δήθεν εκσυγχρονιστικές της επιλογές.
Είναι δε τόσο ηχηρό και εύγλωττο αυτό το µήνυµα, σε σηµείο που οι
αποδέκτες του, τα πρωτοκλασσάτα, στελέχη της Κυβέρνησης αλλά
ακόµη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, αναγκάστηκαν να το
παραδεχθούν δηµόσια. Θυµίζω την πρώτη δήλωση του κυρίου
Πρωθυπουργού στα πρώτα αποτελέσµατα της πρώτης Κυριακής.
Θέλω όµως να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν έχουν σηµασία
τα κέρδη ή οι ζηµιές της µιας ή της άλλης παράταξης. Σηµασία έχει
η νίκη της τοπικής κοινωνίας. Πραγµατικά, η τοπική κοινωνία
ξεπέρασε τον εαυτό της, έσπασε τα κοµµατικά ταµπού και τις
διαχωριστικές γραµµές, έσπασε την περιχαράκωση. Οι 'Ελληνες
κοιτάζουν πλέον µπροστά. Αυτή η ποιοτική αλλαγή είναι ο
σηµαντικός παράγοντας που µπορεί να βγάλει τη χώρα απ' αυτά τα
αδιέξοδα.
Σε αυτήν την ποιοτική αλλαγή σηµαντικό ρόλο έπαιξε η νέα γενιά, η
οποία ζητά κάτι διαφορετικό. Ζητά µια καινούρια κοινωνία, µια
κοινωνία δηµοκρατική, ελεύθερη, ανοικτή, που δεν θα εµποδίζει την
επαγγελµατική και κοινωνική εξέλιξη των νέων ανθρώπων ούτε τη
διάδοση των νέων ιδεών. Μια κοινωνία υπεύθυνων και
παραγωγικών πολιτών, που θα καθοδηγούνται από έντιµους και
καθαρούς πολιτικούς. Αυτήν τη νέα κοινωνία οραµατιζόµαστε εµείς
στη Νέα ∆ηµοκρατία.
'Εχουµε  σύγχρονη  ιδεολογία,  σύγχρονο  και  ρεαλιστικό
πρόγραµµα,  προσαρµοσµένο  στις  τοπικές,  στις  διεθνείς  και
στις  ευρωπαϊκές  συνθήκες,  αλλά  και  έντιµα,  έµπειρα  και  ικανά
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στελέχη.
Παράλληλα, όµως, τα αποτελέσµατα των εκλογών αυτών
αποτελούν και µήνυµα προς τη Νέα ∆ηµοκρατία και µάλιστα διπλό.
Πρώτον, θα κληθεί να αντικαταστήσει στην εξουσία µία παράταξη
και µία Κυβέρνηση που απέτυχαν παταγωδώς σε όλους τους
τοµείς. ∆εύτερον, κατά τη διακυβέρνησή της οφείλει να έχει σε
πρώτη προτεραιότητα τα άµεσα προβλήµατα των κοινωνικών
τάξεων, κάτι για το οποίο άλλωστε έχει δεσµευθεί επίσηµα η
σηµερινή ηγεσία του κόµµατός µας.
Κύριε Πρόεδρε, εάν επιχειρήσουµε να ρίξουµε µια µατιά σε όλους
τους τοµείς της εθνικής, της πολιτικής και της δηµόσιας ζωής, θα
δούµε ότι παντού υπάρχουν µελανά χρώµατα. Νέοι άνεργοι. 'Ενας
στους τρεις νέους ζητά δουλειά. Για την παιδεία, το είπε ο κ.
Μπρατάκος, υπάρχει έλλειψη διδακτικού προσωπικού. ∆ύο µήνες
από την έναρξη της σχολικής χρονιάς δεν υπάρχει διδακτικό
προσωπικό και η υλικοτεχνική υποδοµή είναι σε άθλια κατάσταση.
Το ίδιο συµβαίνει και στα νοσοκοµεία. Οι κοινωνικές δαπάνες είναι
κάτω από το 50% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Εκεί, όµως, που τα πράγµατα είναι δύσκολα και τραγικά είναι στον
αγροτικό τοµέα. Πραγµατικά, οι ηµέρες του αγρότη είναι µαύρες,
εφιαλτικές, συνοδευόµενες από ένα όργιο εξαπατήσεως και
εµπαιγµού. Κανένας οικονοµικός δείκτης δεν ανεβαίνει, από αυτούς
που ανεβάζουν το αγροτικό εισόδηµα. Αντίθετα, ανεβαίνουν αυτοί,
οι οποίοι το εξανεµίζουν.
Προσπάθησε η Κυβέρνηση, προσπάθησε ο Πρωθυπουργός,
προσπάθησε η τότε ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας, να
περάσουν ότι η υποτίµηση είναι θείο δώρο και ότι δήθεν οι 'Ελληνες
αγρότες θα κερδίσουν εκατόν πενήντα δισεκατοµµύρια απ' αυτήν
την υποτίµηση, λες και οι εξαγωγές εξαρτώνται από τη µείωση της
αρχικής τιµής και όχι από την εντατικοποίηση της εξαγωγικής
πολιτικής, η οποία τα τελευταία χρόνια ήταν ανύπαρκτη.
Πραγµατικά, ο αγροτικός τοµέας στενάζει. Οι δενδροκαλλιεργητές
της δυτικής Μακεδονίας έχουν έντονο πρόβληµα, διότι δεν υπήρξε
εκσυγχρονισµός του αναχρονιστικού συστήµατος ασφάλισης της
αγροτικής παραγωγής. Μιλώ για τον ΕΛΓΑ. Παρά τη δέσµευση και
την υπόσχεση του ίδιου του Πρωθυπουργού ότι θα ενισχύσει τον
ΕΛΓΑ µε είκοσι δισεκατοµµύρια, ανάγκασε τον τότε διοικητή του
ΕΛΓΑ να παραιτηθεί, γιατί τον υποχρέωσε να πάει σε δανεισµό.
Τα εκτιµητήρια, τα οποία αποστέλλονται στην κεντρική Μακεδονία
για τους παγετούς της άνοιξης του φετινού χρόνου, είναι κάτω από
το 50% της πραγµατικής ζηµίας. Οι αγρότες της Πέλλας, απ' όπου
είναι η καταγωγή µου, είναι σε απόγνωση, είναι έτοιµοι να
κινητοποιηθούν λόγω αυτού του µεγάλου εµπαιγµού.
Από κει και πέρα, τι θα πει κανείς για την Αγροτική Τράπεζα, την
κατ' ευφηµισµόν τράπεζα του αγρότη, µία τράπεζα η οποία
συµπεριφέρεται τοκογλυφικά; Είχαµε επίσηµη εξαγγελία από την
Κυβέρνηση ότι δήθεν θα διαγράψει τα χρέη, τα οποία έχουν
προέλθει από πανωτόκια. Είχαµε επίσηµη εξαγγελία από τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, ο οποίος χθες βράδυ προσπάθησε
να ωραιοποιήσει µε λογιστικές αλχηµίες τα οικονοµικά µεγέθη. Είχε
δεσµευθεί ότι θα διαγράψει τα χρέη, που έχουν προέλθει από
πανωτόκια, για όλους τους δανειολήπτες. Ακόµα περιµένουµε.
Θα ήθελα να ρωτήσω τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας, αν
πέρασαν νοµοσχέδια για τον αγροτικό τοµέα, εκτός από δύο. Το
νοµοσχέδιο για τα φυτοφάρµακα και για τη ρύθµιση των
συνεταιριστικών χρεών, αλλά συγχρόνως και ένα νοµοσχέδιο το
οποίο ψηφίσαµε τον Αύγουστο του 1997 για τους νέους αγρότες και
ακόµα εφαρµόζεται αυτός ο νόµος. ∆εν έχουν πάει οι υπουργικές
αποφάσεις, δεν έχουν πάει οι επίσηµες εγκύκλιοι στις αρµόδιες
υπηρεσίες, ούτε στο ΙΚΑ ούτε στη νοµαρχία. Είναι "αέρας
κοπανιστός" ο νόµος περί νέων αγροτών, τον οποίο επικαλείται
κάθε τόσο ο κύριος Πρωθυπουργός.
Να µιλήσουµε για τους αγρότες, οι οποίοι έχουν βγει στην πρόωρη
σύνταξη; ∆έκα µήνες, κύριε Πρόεδρε, περιµένουν οι αγρότες στη
σειρά για να πάρουν αυτήν την πενιχρή σύνταξη, αφού έχουν
διαθέσει όλα τα περιουσιακά τους στοιχεία.
Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι µπορεί ο κύριος Πρωθυπουργός
απόψε µε τα διλήµµατα, τα οποία βάζει, να πάρει τον αριθµό των

Βουλευτών που επιδιώκει.
Ωστόσο, όµως, θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει διχάσει την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού,
γι' αυτό και καταψηφίζω την πρόταση εµπιστοσύνης.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαδόγγονας
έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω για
έναν ευαίσθητο τοµέα της εθνικής µας ζωής, θα έλεγα τον πιο
ευαίσθητο και τον πιο κρίσιµο, µε τον οποίο δεν άκουσα τον κύριο
Πρωθυπουργό να ασχοληθεί, τουλάχιστον στο µέτρο το οποίο
αναµένει ο ελληνικός λαός.
Είναι βέβαιο, κύριε Πρόεδρε, ότι µία χώρα χωρίς αποτελεσµατική
άµυνα δεν µπορεί να έχει υπόσταση και φυσικά δεν µπορεί να έχει
περαιτέρω δηµόσιο βίο. Εάν τα πράγµατα πάνε άσχηµα, τα πάντα
εξαρτώνται από την άµυνα.
Μετά το επεισόδιο των βραχονησίδων 'Ιµια κατέστη φανερό ότι η
πολιτική των µεσαζόντων και η πολιτική των προστατών δεν
απέδωσε, διότι οι προστάτες και οι µεσάζοντες βασικά κοιτάνε το
δικό τους συµφέρον, το οποίο εν προκειµένω δεν συµπίπτει µε το
συµφέρον της χώρας µας.
Η πολιτική των ίσων αποστάσεων ουσιαστικά σφραγίστηκε µεταξύ
Ελλάδος και Τουρκίας την εποχή εκείνη στις βραχονησίδες 'Ιµια,
όταν απεδέχθη η χώρα µας από εθνικό έδαφος να αφαιρεθούν οι
σηµαίες και να αποχωρήσουν τα στρατεύµατα, το γνωστό no flags,
no troops. 'Εκτοτε δεν µπορεί να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι
πήγαµε στο προηγούµενο καθεστώς. ∆εν έχουµε πάει στο
προηγούµενο καθεστώς.
Αυτήν τη στιγµή ο χώρος των βραχονησίδων 'Ιµια είναι γκρίζα
περιοχή. Πρέπει να το καταλάβει η Κυβέρνηση, να αναλάβει τις
ευθύνες της και να δούµε σε τι ενέργειες προβαίνει, προκειµένου
αυτό το οποίο λέµε 'Ενοπλες ∆υνάµεις να είναι στο σηµείο εκείνο,
που να µπορεί να αποτραπούν περαιτέρω περιπέτειες.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης έχει χειριστεί το θέµα
της αντιπολιτεύσεως στον τοµέα αυτό. ∆εν έχουµε αναφέρει στην
Αίθουσα αυτή ή στον Τύπο θέµατα αφορώντα στην εθνική άµυνα,
τα οποία να ακούγονται από την άλλη πλευρά του Αιγαίου και να
βλάπτουν τον τόπο. 'Οµως θα αναφερθώ σε θέµατα τα οποία έχουν
βλάψει καίρια τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και τα οποία είναι
πρωτοβουλίες της Κυβερνήσεως και µάλιστα πρωτοβουλίες τις
οποίες είχε εξαγγείλει κατά καιρούς κατά ποµπώδη τρόπο από
στόµατος του αρµοδίου Υπουργού Εθνικής Αµύνης.
'Ερχοµαι τώρα σε µία έρευνα, η οποία ανετέθη στο Πάντειο
Πανεπιστήµιο εκ µέρους του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, σχετικά
µε ένα ερωτηµατολόγιο στο οποίο καλούντο να απαντήσουν οι
στρατεύσιµοι, οι στρατεύσιµοι οι οποίοι µόλις έχουν εγκαταλείψει το
σπίτι τους, τη θαλπωρή της οικογενείας τους, µπαίνουν σε έναν
καινούριο τρόπο ζωής και έρχονται τη στιγµή εκείνη να κρίνουν
ποίους; Αυτούς οι οποίοι έχουν δαπανήσει τη ζωή τους στις
'Ενοπλες ∆υνάµεις, δηλαδή τους αξιωµατικούς και τους
υπαξιωµατικούς. Μέσα σε αυτό το ερωτηµατολόγιο, το απαράδεκτο,
το βλαπτικό, το φθοροποιό για το ηθικό των Ενόπλων ∆υνάµεων
και κατ' επέκταση για το αξιόµαχο των Ενόπλων ∆υνάµεων,
περιλαµβάνονται χαρακτηρισµοί για τους αξιωµατικούς, αν είναι
κουτοί, δειλοί, ανισόρροποι, φοβισµένοι, πράγµα το οποίο βεβαίως
προκάλεσε εύλογες διαµαρτυρίες από παλαιά στελέχη, παλαιούς
αρχηγούς επιτελείων κ.ο.κ.
Αλλά το τραγικότερο είναι ότι ποµπωδώς ο Υπουργός Εθνικής
Αµύνης παρουσίασε τη µελέτη αυτή και µάλιστα, µε τα
συµπεράσµατά της, παγιδεύοντας ουσιαστικά τους νεαρούς
στρατευσίµους 'Ελληνες. Και οι απαντήσεις ήταν ότι κρίνουν τους
αξιωµατικούς ψυχρούς, αγχώδεις, αντιπαθητικούς και
ανοργάνωτους και ότι ο βασικός λόγος αυτοκτονιών είναι η
συµπεριφορά των αξιωµατικών.
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'Οσοι από σας έχουν περάσει έστω και ένα χρόνο στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις, µπορούν να διανοηθούν ότι µπορεί να γίνει πόλεµος µε
αυτού του είδους την κριτική εκ µέρους αυτών, οι οποίοι θα δεχθούν
τις διαταγές για να διεξαχθεί ο πόλεµος; Είναι αδύνατον, κύριοι
συνάδελφοι. Θα πρέπει να συνέλθει ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης
και να ξέρει τι βλάπτει και τι ωφελεί τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Περαιτέρω και ακόµη σοβαρότερο η εξαγγελία του Πρωθυπουργού
στις 25.9.1998 περί συνηγόρου του οπλίτη. Τι θα πει συνήγορος
του οπλίτη; Επικαλούµαι πάλι την προσωπική σας εµπειρία και
κρίση. Συνήγορος του οπλίτη είναι η στρατιωτική ιεραρχία. Εµείς, οι
οποίοι έχουµε περάσει πάρα πολλά χρόνια στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις,
σας λέµε ότι η ιεραρχία µε αγάπη αγκαλιάζει τους, στρατευσίµους.
Προσέχει ακριβώς τη φάση αυτή που αλλάζει η ζωή τους να
αισθάνονται κατά το δυνατόν µεγαλύτερη άνεση στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις. Σκεφτείτε το συνήγορο του οπλίτη, ποιος θα είναι και
ποιοι θα είναι και ποιοι θα παρεµβάλλονται. Πρέπει να γνωρίζουν
όλοι ότι εάν ένας οπλίτης, ο απλός οπλίτης, αισθάνεται ότι αδικείται,
σύµφωνα µε τους στρατιωτικούς κανονισµούς έχει δικαίωµα να
προσφύγει µέχρι την ανωτάτη βαθµίδα της ιεραρχίας. Και είναι
βέβαιο ότι θα βρει το δίκιο του. Μόνο µετά πάροδο ετών, όταν
συναντάµε στο δρόµο αυτούς µε τους οποίους συνυπηρετήσαµε,
θυµόµαστε µε νοσταλγία ακριβώς την εποχή εκείνη όπου
υπηρετήσαµε την πατρίδα.
∆εν µπορεί στους πρώτους µήνες της θητείας του ένα παιδί, που
φεύγει από την οικογένεια, να κρίνει την ιεραρχία και µάλιστα υπό
συνθήκες απειλής ουσιαστικής, καθηµερινής, της χώρας µας από τη
γείτονα Τουρκία.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι στις τελευταίες
εκλογές είχαµε αθρόες παραιτήσεις αξιωµατικών, τριακόσιοι
αξιωµατικοί του Στρατού Ξηράς, τριάντα χειριστές της Πολεµικής
Αεροπορίας. Υπάρχουν µονάδες, τις οποίες θα µου επιτρέψετε να
µην αναφέρω, στην Αεροπορία όπου οι χειριστές είναι οι µισοί από
το διατειθέµενο αριθµό αεροσκαφών. Μπορείτε να βγάλετε τα
συµπεράσµατά σας, τι σηµαίνει παραίτηση ενός µεσαίου βαθµού
αξιωµατικού της Πολεµικής µας Αεροπορίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Περαιτέρω, είχε εξαγγελθεί η παρουσίαση της ιστορίας του στρατού,
των Ενόπλων µας ∆υνάµεων. Είχε κληθεί και ο Πρόεδρος της
∆ηµοκρατίας στην παρουσίαση. Τέσσερις ηµέρες πριν ο κ.
Τσοχατζόπουλος την ακύρωσε κατά ένα δηµοσίευµα της
εφηµερίδας "ΕΘΝΟΣ", διότι δεν του άρεσε ότι την εποχή εκείνη
δηµοκρατικές κυβερνήσεις -αναφέροµαι στην περίοδο 1946-1949-
κάλεσαν τα Ελληνόπουλα να πολεµήσουν αυτούς οι οποίοι
επιδίωκαν διά των όπλων να µας βάλουν στο σιδηρούν
παραπέτασµα. Αυτό φάνηκε µεµπτό στον κ. Τσοχατζόπουλο και
κατά πληροφορίες προβαίνει σε ενέργειες πολτοποιήσεως, λέει, του
σχετικού τόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ,
τελειώνετε, κύριε Παπαδόγγονα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Πού ακούστηκαν αυτά τα
πράγµατα;
Η ιστορία του στρατού γράφτηκε στα πεδία των µαχών και κανένας
δεν έχει δικαίωµα, ούτε να την καταργήσει ούτε να την
παραχαράξει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βερυβάκης έχει το
λόγο.
(Ο κ. Βερυβάκης ανέρχεται στο Βήµα)
Κύριε Βερυβάκη, από τη θέση σας, σας παρακαλώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: ∆εν επηρεάζει το χρόνο η θέση,
κύριε Πρόεδρε. Θέλω να κοιτάω τη Βουλή κατάµατα.
Κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί δείγµα βαθιάς παρακµής το γεγονός
ότι η πρώτη συζήτηση του Κοινοβουλίου µετά τις νοµαρχιακές και
δηµοτικές εκλογές δεν είναι γι' αυτές και τα µηνύµατα τα οποία

εξέπεµψαν, δεν είναι ειδικά, συγκεκριµένα και µε όλες τις
δυνατότητες συζήτησης πάνω σ' αυτό. Εγώ γι' αυτό, το πρώτο
τουλάχιστον κοµµάτι της οµιλίας µου θα το αναφέρω σ'αυτό.
Τα πολλά και ποικίλα µηνύµατα, τα οποία εξεπέµφθησαν προς
πολλές κατευθύνσεις, όπως όλοι αποδέχονται, είναι βαρυσήµαντα,
διότι κατά τη γνώµη µου τουλάχιστον χαρακτηρίζουν τη σχέση
κεντρικής εξουσίας, κοµµάτων και τοπικής αυτοδιοίκησης.
Το πρώτο µήνυµα είναι ότι ο λαός αρνείται πια να νοµιµοποιεί
αρνητικά και να ακολουθεί παθητικά όσα λέγονται ή γίνονται από τα
κόµµατα στο όνοµά του και ουσιαστικά πολλές φορές εναντίον του.
Η αποχή, το λευκό και το άκυρο, που περνάει το 40%, δεν αποτελεί
απολιτική στάση ή αποστασιοποίηση από την πολιτική. Αποτελεί
άλλη πολιτική. Αποτελεί αρνητική συµµετοχή. ∆εν συνιστά ψήφο
χωρίς χρώµα, συνιστά µαύρη ψήφο. Είναι παθητική αντίσταση
όλων αυτών που αρνούνται να παίξουν µε το σύστηµα, και αυτό
είναι απειλή εναντίον της δηµοκρατίας.
Μήνυµα δεύτερο: Ο λαός αρνείται στους κοµµατικούς µηχανισµούς
και στις ηγεσίες τους να αποφασίζουν γι' αυτόν χωρίς αυτόν, ποιος
θα είναι ο ηγέτης και ο διαχειριστής των τοπικών υποθέσεων του.
Αρνείται να δεχθεί ότι κάθε άχριστος -χωρίς χρίσµα- είναι και
άχρηστος. Και αρνείται να δεχθεί ότι κάθε χρισµένος είναι και
χαρισµατικός. Οι εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες υποψήφιοι στέλνουν
ένα µεγάλο µήνυµα στο σηµερινό πολιτικό σύστηµα της χώρας και
στις σχέσεις ανάµεσα σε αυτές τις τρεις εξουσίες.
Μήνυµα τρίτο: Ο λαός αρνείται τις αποφάσεις για τον τόπο του να
τις παίρνουν κάποιες άλλες άγνωστες και απρόσωπες εξουσίες,
που φιλοξενούνται στα κόµµατα. Οι τοπικές κοινωνίες και οι
περιφερειακές συσπειρώσεις διεκδικούν τα δικαιώµατα που τους
έχουµε αναγνωρίσει.
Είναι χαρακτηριστικό ότι το βράδυ των εκλογών χρειάστηκαν
πενήντα χρωµατισµοί στην τηλεόραση, προκειµένου να γίνουν οι
αναγωγές -λέει- στις πολιτικές επιρροές. Είναι καιρός να
καταλάβουµε ότι τα κοµµατικά προκάτ δεν χωρούν πια τη ζωντάνια
της ελληνικής κοινωνίας.
Μήνυµα τέταρτο: Ο λαός αρνείται πια τα κόµµατα και τους
παλαιοκοµµατικούς µηχανισµούς τους, διότι πλέον απέκτησαν
ηλικία γήρατος, να ρυθµίζουν σε όλη την έκταση και σε όλο το
βάθος τη ζωή του. ∆ίκαια εµείς του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είµαστε περήφανοι,
γιατί από το 1981 και µετά άλλαξε το σύστηµα σχέσης κεντρικής
εξουσίας και αυτοδιοικούµενου χώρου κυρίως, για να µην πω
αποκλεισιτκά, από δικό µας όραµα και δική µας πρωτοβουλία.
Αλλά πρέπει να καταλάβουµε και εµείς, που σήµερα αµαρτάνουµε
όπως όλοι, ότι έχει απογαλακτιστεί και ενηλικιωθεί η τοπική
κοινωνία. Ο Ανδρέας Παπανδρέου ενώ έχανε τις εκλογές της
τοπικής αυτοδιοίκησης στην Αθήνα το 1994, είπε αυτό, που νοµίζω
ότι εσήµαινε ότι είχε αρχίσει να το καταλαβαίνει και να το
αποδέχεται. Είπε: "αυτές οι εκλογές ήταν νίκη της τοπικής
αυτοδιοίκησης".
Μήνυµα πέµπτο: Ο λαός προκλήθηκε να µιλήσει αφρόνως και
αλαζονικώς από τις πολιτικές ηγεσίες και για τα πολιτικά
πραττόµενα. Και µίλησε. Πρέπει να πω πως έστειλε προς όλους
µηνύµατα και να µην επαίρεται η Νέα ∆ηµοκρατία, διότι τυχαία
έγειρε προς αυτήν η ψήφος ήττας ΠΑ.ΣΟ.Κ. Προς κάποιον θα
πήγαινε.
Αυτό, το οποίο είπε, κατά κύριο λόγο δίνει µερίδα λέοντος στην
κυβερνητική παράταξη, διότι αυτή επιτέλους έχει και τα σχέδια της
καθηµερινής ζωής και της προοπτικής του έθνους και συνεπώς
ήταν φυσικό να εισπράξει κατά κύριο λόγο αυτή το πολιτικό µήνυµα.
'Ηθελε να της πουν πώς τη βλέπουν. Της το είπαν.
Αυτήν  τη  στιγµή  πού  βρισκόµαστε;  Το  µεγάλο  ερώτηµα  αυτής
της  στιγµής,  που  αιωρείται  κάποιες  µέρες,  είναι  "τα  µηνύµατα
στάλθηκαν.  Παρέµειναν  ανεπίδοτα  ελλείψει  αποδέκτη;
Επιστρέφονται  ως  απαράδεκτα;  'Η,  εν  πάση  περιπτώσει,  τι
συµβαίνει  µε  αυτά;"  Αυτό  είναι  ερώτηµα  που  θα  µας
καταδιώκει  όλους,  κύριοι  της  Κυβέρνησης.  Και  καταλάβετέ  το
καλά.  Από  αυτό  κανείς  δεν  µπορεί  να  διαφύγει  µε  τεχνάσµατα.
∆εν  µπορεί  να  κάνει  τρίπλα.  Πρέπει  να  το  αντιµετωπίσει



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΓ' - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 555

κατάµατα, διότι όλοι γνωρίζουν.
Πρέπει να σας πω ότι από το ίδιο βράδυ των δεύτερων εκλογών µε
εκείνες τις περίφηµες µεταµορφώσεις, που γινόντουσαν από όλους
όσους έπαιρναν θέση στα µικρόφωνα και που δεν
αναγνωριζόντουσαν σε σύγκριση µε την περασµένη και την
προπερασµένη Κυριακή, λέω ότι έµεινε ανεπίδοτο τουλάχιστον, για
να µην πω ότι επιχειρείται και διαστρέβλωσή του.
'Ετσι διαπράττεται ασχηµία. ∆ιότι το µήνυµα επιστρέφεται...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, αν έχω την ανοχή σας, να πω δύο κουβέντες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν θα έχετε
παραπάνω από ένα λεπτό, όσο έχουν και όλοι οι υπόλοιποι.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Εννοείτε ένα λεπτό πλέον;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ενα λεπτό και πρέπει
να κλείσετε µε µία φράση. Συνεχίστε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: ∆ώστε µου τουλάχιστον τη χαρά να
δω από πού και πέρα αρχίζει το περίφηµο λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Χάνετε χρόνο και δεν
κάνετε τίποτε περισσότερο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Εγώ αρνούµαι να αποδεχθώ τη
θεωρία του µηνύµατος από τη Βουλή προς το λαό. Εγώ αρνούµαι
να αποδεχθώ ότι η ψήφος των 151 θα διορθώσει το θολό τοπίο που
φτιάχνει η καθηµερινή πρακτική των κοµµάτων και του κράτους.
Εγώ αρνούµαι το αυτονόητο να θέσω υπό συζήτηση το δικαίωµα
του εθνικού αντιπροσώπου να έχει γνώµη για τα προβλήµατα της
χώρας και του λαού, χωριστή και διάφορο από αυτήν, την οποία
ακριβώς γιατί παραβιάζεται η εντολή του, διατυπώνει κάθε φορά
που του δίνεται η ευκαιρία.
Αρνούµαι να αποδεχθώ την αναγκαία και δικαιολογηµένη αυτήν τη
στιγµή οποιαδήποτε θέση προβλήµατος εµπιστοσύνης που δεν έχει
θέσει κανείς. ∆εν θέτουν καν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. ∆εν
έχει ακουστεί, ούτε στον ελεύθερο πολιτικό βίο, ούτε εδώ, η λέξη
"εκλογές και όµως προκαλείται έµµεσα µε αυτήν την περίεργη ψήφο
εµπιστοσύνης.
Τέλος, θα σας πω τι µένει. Μένει το γεγονός ότι ουσιαστικά από
αυτήν τη διαδικασία εκβιάζονται και απειλούνται εκλογές και αυτές
κανείς δεν τις θέλει. Χάριν λοιπόν της προόδου του τόπου και µόνο,
ανεξάρτητα από το εάν εγκρίνει κανείς ή δεν εγκρίνει τις θέσεις της
Κυβέρνησης, δεν µπορεί να οδηγηθεί η χώρα σε εκλογές. Και αυτό
είναι το µόνο επιχείρηµα όλων όσοι θέτουν αυτήν τη στιγµή σε
τέτοια δοκιµασία και το Κοινοβούλιο και το λαό, ώστε να πάρουν επί
των αυτονοήτων µια απάντηση. Και η απάντηση είναι "διορθώστε
την πολιτική σας".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Χαϊτίδης έχει το
λόγο.
ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΪΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ζήτησε ο κύριος Πρωθυπουργός να παράσχουµε
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. 'Οταν ζητάς από κάποιον να
σε εµπιστευθεί, πρέπει να στηρίξεις το αίτηµά σου σε θετικές
πράξεις και ενέργειές σου.
Για τα γενικότερα οικονοµικά και κοινωνικά έργα και ηµέρες της
Κυβέρνησης του κ. Σηµίτη δεν χρειάζεται να προσθέσω τίποτα, σε
όσα αναλυτικά και εµπεριτατωµένα εξέθεσαν ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Κωνταντίνος Καραµανλής και οι συνάδελφοι που
προηγήθηκαν.
'Αλλωστε, ο καθηµερινός οδυνηρός απολογισµός που κάνει ο κάθε
'Ελληνας πολίτης, ο κάθε αγρότης, ο κάθε επαγγελµατίας, ο κάθε
µισθωτός και συνταξιούχος, ο κάθε οικογενειάρχης, δεν χρειάζεται
περαιτέρω ανάλυση. Ο κάθε 'Ελληνας µετράει καθηµερινά το
µέγεθος των αυξανόµενων άλυτων προβληµάτων του, αίρει το
σταυρό του µαρτυρίου του και τιµωρεί, όπως πρόσφατα, τους θύτες
του.
Προερχόµενος από την ακριτική αγροτική περιοχή των Σερρών, θα
επισηµάνω το δράµα, την απόγνωση και την επικρεµάµενη
κοινωνική έκρηξη από την πλήρη εγκατάλειψη των αγροτών µας. Το
κόστος των προϊόντων τους συνεχώς αυξάνει και το διαλυµένο

σηµερινό κράτος δεν βοηθάει τον 'Ελληνα αγρότη να
εκσυγχρονιστεί, να προσαρµοστεί στις σηµερινές παγκόσµιες
συνθήκες παραγωγής, να γίνει ανταγωνιστικός.
Η Κυβέρνηση δεν τον προστατεύει από την ακατάσχετη παράνοµη
εισαγωγή οµοειδών προς τα ελληνικά ξένων αγροτικών προϊόντων
από τρίτες χώρες. ∆εν στηρίζει η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. τον
'Ελληνα αγρότη, µειώνοντας το πετρέλαιο που καταναλίσκει, όπως
κατ' επανάληψη υποσχέθηκε.
Στον τοµέα των πρόωρων αγροτικών συντάξεων η Κυβέρνηση
εµπαίζει τους αγρότες. Αν και το µεγαλύτερο µέρος της σχετικής
δαπάνης προέρχεται από πιστώσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η
Κυβέρνηση καθυστερεί απαράδεκτα την καταβολή των συντάξεων
αυτών, που αποτελούν το µοναδικό πόρο διαβίωσης χιλιάδων
αγροτών.
Στο διάστηµα Απριλίου-Αυγούστου του τρέχοντος έτους
καθυστέρησαν την καταβολή των πρόωρων αγροτικών συντάξεων
επί τέσσερις µήνες και ήδη παρατηρείται µια καθυστέρηση είκοσι
ηµερών στην καταβολή της σύνταξης του Οκτωβρίου, που έπρεπε
να είχε καταβληθεί στις 15 Οκτωβρίου.
Η ύπαιθρος ερηµώνει και απαγορεύεται στους αγρότες να
διαµαρτυρηθούν. Σύρονται στα δικαστήρια µε διατεταγµένες
µηνήσεις και ψευδή στοιχεία. Παραδόξως τιµωρούνται µε
αστήρικτες αποφάσεις. Ακόµα και εκεί όπου εκδίδονται κάποιες
λίγες αθωωτικές αποφάσεις, οι εισαγγελείς προφανώς κατόπιν
οδηγιών προσφεύγουν κατά των αποφάσεων αυτών. Καταστολή και
κρατική τροµοκρατία ασκείται, για να καταπνιγεί η δίκαιη αγανάκτιση
των αγροτών µας.
∆ύο λόγια τώρα για τα εθνικά µας θέµατα. ∆εν θα ήταν υπερβολή,
αν η σηµερινή Κυβέρνηση χαρακτηριζόταν Κυβέρνηση των
υποχωρήσεων, των συµβιβασµών και της ανικανότητας στην
υπεράσπιση των εθνικών µας συµφερόντων.
Για τη Βόρειο 'Ηπειρο: ∆ιέγραψε η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ το
Πρωτόκολλο της Κέρκυρας του 1913, που προβλέπει ευρεία
αυτοδιοίκση και κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων των
εκεί Ελλήνων, όταν η Αλβανία την ίδια περίοδο, σήµερα δηλαδή,
επεκτείνει την εδαφική της κυριαρχία προς βορρά, στο Κόσσοβο.
Στην Τουρκία εγκατελείφθη το Πατριαρχείο, που δέχεται συχνά
τροµοκρατικές επιθέσεις.
Με το πρόσχηµα σύνταξης Κτηµατολογίου κατάσχονται και τα
τελευταία κτήµατα των ελαχίστων Ελλήνων που απέµειναν στην
'Ιµβρο και στην Τένεδο. Καµία κουβέντα για τις αποζηµιώσεις των
ελληνικών περιουσιών στην Κωνσταντινούπολη.
Καταθέτω κατάλογο από εκατόν δέκα παραβιάσεις της Συνθήκης
της Λοζάνης στο διάστηµα των τελευταίων ετών, για τις οποίες η
Κυβέρνηση δεν προέβη σε καµία απολύτως διαµαρτυρία και
καταγγελία στους διεθνείς οργανισµούς.
'Οσον αφορά τα Σκόπια: Πλήρης απεµπόληση των εθνικών µας
θέσεων και των εθνικών µας δικαίων. Με την "ενδιάµεση συµφωνία"
η µόνη υποχώρηση που δέχθηκαν τα Σκόπια ήταν η παραίτηση
από τη χρήση του άστρου της Βεργίνας. Αυτό βέβαια στα χαρτιά,
γιατί στην πράξη οι σκοπιανές προκλήσεις καθηµερινά αυξάνουν.
Στις προ εβδοµάδος µόλις εκλογές στα Σκόπια τρία κόµµατα
χρησιµοποίησαν επίσηµα το άστρο της Βεργίνας στα ψηφοδέλτιά
τους.
Καταθέτω σχετικά αντίγραφα των ψηφοδελτίων για να λάβουν
γνώση οι αγαπητοί συνάδελφοι.
'Ενα δε από αυτά τα κόµµατα, εκείνο που ήλθε πρώτο, το κόµµα
ΒΜΡΟ, είχε το θράσος µε την έγκριση των αρµοδίων κυβερνητικών
και κρατικών αρχών των Σκοπίων, να έχει ως επίσηµο σήµα το
χάρτη της λεγόµενης "ενιαίας Μακεδονίας", που περιλαµβάνει εκτός
από το κρατίδιο των Σκοπίων, ολόκληρη την ελληνική Μακεδονία
από το Νέστο µέχρι τη Χαλκιδική, µέχρι τη Θάσο και µέχρι τη
Λάρισα.
Αυτό  το  επίσηµο  έγγραφο  το  καταθέτω.  Και  καλώ  την
Κυβέρνηση  να  µας  πει:  το  Υπουργείο  των  Εξωτερικών  γνώριζε
ότι  υπάρχει  τέτοιο  κόµµα  επισήµως  εγκεκριµένο  στα  Σκόπια,
το  οποίο  µετείχε  στις  τελευταίες  εκλογές;  Αν  το  γνώριζε,  τι
έπραξε;  Αν  δεν  το  γνώριζε,  τώρα  που  το  πληροφορείται  η
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Κυβέρνηση, θα αποπέµψει ως ανίκανη ολόκληρη την ηγεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών;
Αλλά και στο εσωτερικό της χώρας µας ευθέως αµφισβητείται η
εθνική κυριαρχία.
Καταθέτω έγγραφο προκλητικό και απαράδεχτο της Κοινότητας
Ξινό Νερό της Φλώρινας, που πρόσφατα στις 28 Αυγούστου
απαγόρευσε στη Λέσχη Καταδροµέων Θεσσαλονίκης να τελέσει
µνηµόσυνο και να καταθέσει στέφανο στο µνηµείο του
µακεδονοµάχου Παπαπέτρου στην Κοινότητα αυτή, µε τις φράσεις
"Σας γνωρίζουµε, ότι δεν είσθε ευπρόσδεκτοι στην Κοινότητα µας
την 29η Αυγούστου. Να ακολουθήσετε άλλη κατεύθυνση, διότι δεν
συµµετέχουµε σε εµφυλιοπολεµικές υστερίες".
Θεωρούν εµφυλιοπολεµική υστερία, κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός
ότι πήγαν 'Ελληνες καταδροµείς, τιµηµένοι πολεµιστές, να
στεφανώσουν το άγαλµα ενός µακεδονοµάχου. Θεωρεί ο
Κοινοτάρχης στο Ξινό Νερό, όπως προκλητικά διακηρύσσει, ότι η
Ελλάδα αρχίζει από τη Λάρισα και κάτω. Αυτά τα γνωρίζει η
Κυβέρνηση και λυπούµαι διότι σε σχετική ερώτησή µου ο Υπουργός
των Εσωτερικών κάλυψε πλήρως αυτόν τον απαράδεχτο
κοινοτάρχη, αντί να τον τιµωρήσει και θεωρεί ότι η πράξη του ήταν
στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων του.
Αγαπητοί συνάδελφοι -κυρίως εσείς του ΠΑ.ΣΟ.Κ- είναι χρέος και
βαριά ευθύνη όλων µας να καταψηφίσουµε τη σηµερινή, όχι απλώς
ανίκανη αλλά επικίνδυνη για τον τόπο, Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη. Ας
κάνουµε το χρέος µας αποµακρύνοντάς την. ∆ιαφορετικά, όσοι τη
στηρίξουν θα είναι συνυπεύθυνοι για όλα αυτά τα απίστευτα ποου
καταγγέλλονται σε αυτήν την Αίθουσα.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαϊτίδης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γκατζής έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριοι Βουλευτές, θα έλεγα πως ένας
ανασχηµατισµός µπορεί να γίνει από οποιαδήποτε Κυβέρνηση και
για διάφορους λόγους. Αυτός όµως ο ανασχηµατισµός δεν είναι
από τους συνηθισµένους. 'Εγινε ύστερα από ένα σαφές και ηχηρό
πολιτικό µήνυµα καταδίκης της κυβερνητικής πολιτικής, που έστειλε
ο ελληνικός λαός µε τις δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές στην
Κυβέρνηση.
Αλλά ο λαός, κύριοι της Κυβέρνησης, µε το µήνυµά του δεν ζήτησε
ανασχηµατισµό της Κυβέρνησης. Ζήτησε ανασχηµατισµό της
πολιτικής σας.
Με αφορµή λοιπόν τον ανασχηµατισµό ο Πρωθυπουργός ζητά
ψήφο εµπιστοσύνης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ.
Γιατί άραγε; Τι επιδιώκει; Προσπαθεί κατά την άποψή µας, κύριοι
Βουλευτές το λαϊκό µήνυµα καταδίκης της κυβερνητικής πολιτικής
να εξοστρακισθεί πάνω στην κοινοβουλευτική πλειοψηφία των
Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, αφήνοντας άθικτο τον δήθεν εθνικό στόχο
του µονόδροµου, δηλαδή της ΟΝΕ. Θέλει να εµφανίσει σαν
ισοδύναµο µέγεθος την εµπιστοσύνη που του παρέχουν οι
υφιστάµενοί του, κάτω µάλιστα από διλήµµατα και εκβιασµούς µε
την εµπιστοσύνη που του αρνείται ο ελληνικός λαός.
"Τι και αν δεν µε εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός; Με εµπιστεύονται
οι Βουλευτές µου". Αυτό είναι το µήνυµα που στέλνει ο κύριος
Πρωθυπουργός. Αρνείται δηλαδή, µια βασική δηµοκρατική αρχή ότι
η εξουσία πηγάζει πάντοτε από το λαό. Και δηλώνει "ούτε βήµα
πίσω από την πολιτική µας ούτε βήµα πίσω από τον εθνικό στόχο
του µόνοδροµου της ΟΝΕ".
Η δήλωση αυτή ξέρουµε ότι δεν απευθύνεται στον ελληνικό λαό ή
στους Βουλευτές. Απευθύνεται στα µεγάλα αφεντικά της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, απευθύνεται στο ΣΕΒ, απευθύνεται στη νέα
τάξη πραγµάτων.
Και συνεχίζει: Η πολιτική µας θα εφαρµοσθεί κατά γράµµα.

Κύριοι Βουλευτές, µιλάει για µία πολιτική, την οποία γεύτηκε ο
ελληνικός λαός, δηλαδή, συνέχιση της πολιτικής των
προγραµµάτων σύγκλισης µε αυξηµένη από τη µια µεριά την
ανεργία, τη φτώχεια, την κοινωνική εξαθλίωση των µικροµεσαίων
και φτωχών λαϊκών στρωµάτων και την παραπέρα γενίκευση της
κατάργησης των εργασιακών και κοινωνικοασφαλιστικών τους
δικαιωµάτων και από την άλλη την παραπέρα συσσώρευση µε τα
υπερκέρδη στην πλουτοκρατία.
Κύριος στόχος; Οι ιδιωτικοποιήσεις, οι αποκρατικοποιήσεις του
δηµόσιου τοµέα. Μια πολιτική που κινείται στη φιλελεύθερη
αντιδραστική πολιτική της ελεύθερης αγοράς, µε όλες τις συνέπειες
και τις παραµέτρους στον κοινωνικό τοµέα, την πρόνοια και τον
πολιτισµό.
Αλήθεια, τι παραπάνω ζητά σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία; Ζητά από
την Κυβέρνηση να µην παρεκκλίνει από τον εθνικό στόχο της ΟΝΕ
και γι' αυτό συµπεριφέρεται σαν αξιωµατική συµπολίτευση και τους
παροτρύνει να υλοποιήσει τους στόχους που η ίδια καθορίζει, αλλά
και που η ίδια η Νέα ∆ηµοκρατία αποδέχεται.
Κύριοι Βουλευτές, και τα δύο κόµµατα χτυπάτε το δηµόσιο τοµέα µε
χίλιους δυο τρόπους. ∆ιογκωµένος ο δηµόσιος τοµέας,
αντιπαραγωγικός, αναποτελεσµατικός, αντιοικονοµικός.
Τεµπέληδες, χαραµοφάηδες οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα και
τόσα άλλα. Λύση; Η αποκρατικοποίηση, η ιδιωτικοποίηση του
δηµόσιου τοµέα, η οποία εµφανίζεται και από τα δύο κόµµατα για
την πορεία προς την ΟΝΕ ως το φάρµακο για κάθε οικονοµική
νόσο.
Είναι, όµως, έτσι ο δηµόσιος τοµέας; Από στοιχεία του ΟΟΣΑ, που
δηµοσιεύτηκαν για το 1996, ο όγκος του δηµόσιου τοµέα σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης δείχνει ακριβώς τα στοιχεία αυτά, τα οποία
µπορούµε να τα δούµε σήµερα και να βγάλουµε και ορισµένα
συµπεράσµατα. Είτε αυτά τα στοιχεία τα πάρουµε σαν δαπάνες του
δηµόσιου τοµέα πάνω στο ποσοστό του ΑΕΠ είτε τα πάρουµε ως
ποσοστό του συνόλου των εργαζοµένων, ο όγκος είναι µικρότερος
µε σηµαντική διαφορά.
Ακούστε ποσοστά: Σουηδία 68,8%, Νορβηγία 56,6%, Βέλγιο 55%,
Αυστρία 51,5%, Γερµανία 49,5%, Ελλάδα 46,7%. Θέλετε να το δείτε
και σαν ποσοστό επί του συνόλου των εργαζοµένων; Ακούστε:
Γαλλία 24,7%, Βέλγιο 19%, Ιταλία 17,8%, Ελλάδα 10%.
'Ολα αυτά τα χρόνια, κύριοι Βουλευτές, ο δηµόσιος τοµέας
χρησιµοποιήθηκε και από τα δύο κόµµατα -Νέα ∆ηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ- ως ρουσφετολογικό καταφύγιο της µικροπολιτικής τους
πολιτικής. Ζηµιογόνος και αντιπαραγωγικός τονίζουν και τα δύο
κόµµατα. Αν όµως διαβάσει κανένας τα στοιχεία του
προϋπολογισµού, σελίδα 204, κεφάλαιο 7, θα δείτε ότι ο δηµόσιος
τοµέας είναι κερδοφόρος µε τετρακόσια δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια
(418.000.000.000) δραχµές. Αυτές τις δηµόσιες επιχειρήσεις θέλετε
να ξεπουλήσετε, αυτές τις δηµόσιες επιχειρήσεις θέλετε να τις
αφανίσετε από τα περιουσιακά στοιχεία του ελληνικού λαού και για
να βουλώσετε τη µαύρη τρύπα και τα ελλείµµατά σας, αλλά
περισσότερο για να εκπληρώσετε τις προσταγές του µονοπωλιακού
κεφαλαίου.
Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για κοινωνική πρόνοια. Αλλά ποια
κοινωνική πρόνοια, όταν λέει ότι θα φορολογήσουµε το µεγάλο
κεφάλαιο, για να ανταποκριθούµε στους φορείς αυτούς και στις
υποχρεώσεις προς την κοινωνική πολιτική;
Στη χώρα µας, κύριοι Βουλευτές, διατίθεται το µικρότερο ποσοστό
από όλες τις χώρες της Ευρώπης. Και αν πάρουµε συγκριτικά
στοιχεία, είναι το 50% του µέσου όρου αυτών των δαπανών.
'Οσο  για  τον  ηγετικό  ρόλο,  που  είπε  ότι  θέλει  η  Αντιπολίτευση
να  ανατρέψει  από  το  ΠΑΣΟΚ,  να  σας  πω,  κύριοι  Βουλευτές.
Η  µεγαλύτερη  φθοροποιός  δύναµη  σήµερα  ενάντια  στην
Κυβέρνηση  και  στο  ΠΑΣΟΚ  είναι  η  ίδια  η  πολιτική  του
ΠΑΣΟΚ.  ∆εν  θα  σταθώ  σε  ορισµένα  άλλα,  θα  αναφερθώ
µονάχα  και  στη  φορολογία,  επειδή  ακούστηκαν  πολλά.  Οι
µισθωτοί  επιπλέον  πληρώνουν  φέτος  από  τον  προηγούµενο
χρόνο  27,3%.  Το  έγραψαν  τα  "ΝΕΑ",  κύριοι  συνάδελφοι,  στις
29  του  µήνα.  Οι  συνταξιούχοι  επιπλέον  14%,  οι  επαγγελµατίες
14,7%,  οι  γεωργοί  22,7%.  Πάλι  τα  υποζύγια  της  κυβερνητικής
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πολιτικής συνεχίζουν να είναι τα µικροµεσαία λαϊκά στρώµατα.
Μίλησε ο Πρωθυπουργός, κύριοι Βουλευτές, για τα µεγάλα έργα.
Θα σας πω για το νοµό µου τι γίνεται. Κανένα από τα µεγάλα έργα,
τα οποία είχαν προγραµµατίσει οι φορείς του νοµού µαζί µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, να εκτελεστούν ιεραχικά δεν µπήκε µέσα στα
προγράµµατα αυτά. Περιφερειακός, νοσοκοµείο, Κάρλα, οδικό
δίκτυο του Πηλίου, πέρα από τα διανοµαρχιακά και περιφερειακά
έργα. Να φανταστείτε ότι ένα κολυµβητήριο έχει η Μαγνησία, το
Εθνικό Κολυµβητήριο και είναι κατεστραµµένο εδώ και δέκα χρόνια
και δεν φτιάχνεται, γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα. Αυτή είναι η
κατάσταση των µεγάλων έργων, που ξοδεύτηκαν στη Μαγνησία
τριακόσια εκατοµµύρια (300.000.000) για να διαφηµιστεί.
Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, θα µπορούσε κανείς πολλά να πει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Γκατζή,
τελειώστε µε µία φράση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να πω ότι µε την ακροδεξιά, µε τη νεοφιλελεύθερη πολιτική που
ακολουθεί σήµερα η Κυβέρνηση, µαθηµατικά θα παραδώσει την
εξουσία στη Νέα ∆ηµοκρατία. Μην ψάχνετε για άλλοθι και για άλλες
δικαιολογίες. Βλέπετε ότι ο κόσµος προτιµά πάντοτε τα γνήσια από
τα ιµιτασιόν. 'Οσο για τον κ. Παπαϊωάννου, που είπε χθες ότι το
ΚΚΕ προτιµά την αποµόνωση, θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι
ποτέ η Ελλάδα δεν ήταν τόσο αποµονωµένη...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Γκατζή.
Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ... όσο είναι σήµερα ανάµεσα σε
συµµάχους και φίλους και ότι το ΚΚΕ ζητά µια συνεργασία µε όλους
τους λαούς της Ευρώπης ισότιµη µε ένα κοινό όφελος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, εγώ
µια και βρίσκοµαι στην 'Εδρα θα µιλήσω αργότερα.
Ο κ. Καλαµακίδης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, στο προεκλογικό
πρόγραµµά µας, το οποίο παρουσιάσαµε στον ελληνικό λαό, είχαµε
θέσει σαφέστατα τους στόχους και τις προτεραιότητες της πολιτικής
µας. Ο λαός µας περιέβαλε µε την εµπιστοσύνη του. Εµείς έχουµε
υποχρέωση και καθήκον να σεβαστούµε αυτήν τη λαϊκή ετυµηγορία
και θα το πράξουµε, µε το να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση και πολύ περισσότερο γιατί η Κυβέρνηση υλοποιεί στο
ακέραιο τη λαϊκή εντολή.
Η κοινή πεποίθηση όλων µας είναι ότι το ΠΑΣΟΚ έχει σήµερα την
κύρια ευθύνη για τον ιστορικό ρόλο, να οδηγήσει την Ελλάδα στους
στόχους που επικύρωσε η λαϊκή εντολή του Σεπτεµβρίου 1996.
Κανείς δεν το αρνήθηκε αυτό. Κανείς δεν αρνήθηκε τις καίριες
επιλογές µας. Υπάρχουν ίσως διαφορετικές εκτιµήσεις για τους
τρόπους χειρισµού των θεµάτων, γεγονός όχι µόνο θεµιτό αλλά και
αναγκαίο. Αλλά οι διαφορετικές αυτές προσεγγίσεις εντάσσονται σε
ένα κοινό δεσµευτικό πλαίσιο, την επιτυχία δηλαδή των κεντρικών
στόχων.
Εδώ δεν χρειάζεται ένας, που θα λύσει τα προβλήµατα της χώρας.
Χρειάζεται η συνδιασµένη δύναµη όλων µας. Χρειάζεται να
πείσουµε την κοινωνία ότι οι µεγάλες τοµές, οι µεταρρυθµίσεις, είναι
ο µόνος δρόµος για µια ισχυρή και ευηµερούσα Ελλάδα.
Χρειάζεται να κατευθύνουµε µε σταθερότητα τη χώρα στην ισότιµη
ένταξή µας στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Χρειάζεται να δώσουµε
νέα πνοή. ∆εν πρέπει να αφήσουµε χώρο στη µιζέρια. 'Εχουµε
µπροστά µας τις µεγάλες διορθωτικές αλλαγές και τις µεγάλες
µεταρρυθµίσεις, που δροµολογήσαµε στους περισσότερους τοµείς.
Προς τούτο θα πρέπει να συγκρουστούµε αποφασιστικά µε τις
δυνάµεις της συντήρησης που καθηλώνουν τον τόπο. ∆εν θα
πρέπει να υπολογίσουµε στην προσπάθειά µας αυτή το πολιτικό
κόστος. ∆εν πρέπει να διαψεύσουµε την ελπίδα.
'Εχουµε µπροστά µας δύο χρόνια δουλειάς, για να ολοκληρώσουµε
το έργο µας. Το µεγάλο ΠΑΣΟΚ έχει την ιστορική ευθύνη της

ολοκλήρωσης. Θα πρέπει να οδηγήσουµε την Ελλάδα στους
µεγάλους εθνικούς και κοινωνικούς στόχους. Γι' αυτούς τους
στόχους δεν ταιριάζει η µιζέρια, τα παιχνίδια ισορροπιών και
κατανοµών ισχύος και προπαντός δεν επιτρέπεται στροφή της
προσοχής µας στο εσωτερικό µας.
Η εξέλιξη δείχνει ότι µπορούµε να έχουµε τη βεβαιότητα ότι θα
πετύχουµε αυτό που άλλοτε φαινόταν άπιαστη επιδίωξη, η Ελλάδα
δηλαδή να είναι µέλος της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
Οι θυσίες του λαού µας θα πιάσουν τόπο, κύριοι συνάδελφοι.
Σταθερό σηµείο της πολιτικής της Κυβέρνησης είναι η
αποκέντρωση, που σηµαίνει µεταβίβαση αρµοδιοτήτων από το
κέντρο στην περιφέρεια, που θα επιτρέψουν την αποδοτική
λειτουργία της περιφέρειας. ∆όθηκε προτεραιότητα στην
ολοκλήρωση του σχεδίου δράσης για την καταπολέµηση της
ανεργίας. Αυξήσαµε την απασχόληση των νέων και των ευπαθών
κοινωνικών οµάδων. Σταµατήσαµε τον κατήφορο του δηµοσίου
χρέους, ενώ αυξήσαµε τις κοινωνικές δαπάνες. Οι διαρθρωτικές
αλλαγές στις ∆ΕΚΟ αποτελούν την πεµπτουσία του προγράµµατος
εξυγίανσης. Η πολιτική αυτή διασφαλίζει την προοπτική των
επιχειρήσεων αυτών και το µέλλον των εργαζοµένων σε αυτές.
Η πολιτική µας στον αγροτικό τοµέα στοχεύει στο να δώσουµε ζωή
στην ελληνική ύπαιθρο, για να µπορέσουµε να προσαρµόσουµε την
οικονοµία µας στις παγκόσµιες εξελίξεις. Οι διαρθρωτικές αλλαγές
της γεωργίας αναφέρονται στην εκπαίδευση αγροτών, στη µείωση
κόστους δανεισµού -περιορισµός ανατοκισµού, επιδοτήσεις
επιτοκίων για τους νέους αγρότες κλπ.- στη ρύθµιση αγροτικών
χρεών, στην καταβολή επιδοτήσεων, στη µετατροπή του ΟΓΑ σε
ταµείο κύριας ασφάλισης αγροτών.
Στην οικονοµία πετύχαµε ρυθµούς µεγέθυνσης από τους πιο
υψηλούς της τελευταίας δεκαετίας και από τους πιο υψηλούς στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυξήθηκε το ΑΕΠ, µειώθηκε ο πληθωρισµός,
πετύχαµε ένα επενδυτικό άλµα των ιδιωτικών και δηµοσίων
επενδύσεων. Είµαστε, κύριοι συνάδελφοι, ίσως η µόνη χώρα στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση που αυξήσαµε τις κοινωνικές δαπάνες.
Βρισκόµαστε σε µια σωστή κατεύθυνση, σε µία πορεία θετική για τη
χώρα, για τους πολίτες.
Η οικοδόµηση κοινωνικού κράτους είναι έργο της Κυβέρνησης. Η
κοινωνική προστασία σε όσους έχουν πραγµατικές ανάγκες, η
καταπολέµηση της ανεργίας, ήδη έχει θεσµοθετηθεί µε τα
νοµοσχέδια που ψήφισε η Βουλή και που αφορούν σχέσεις
εργασίας, προστασία ειδικών κατηγοριών ατόµων, πολύτεκνους,
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που τελικά και αυτές οι κατηγορίες
µπαίνουν στην αγορά εργασίας.
Με βάση το µήνυµα που εισέπραξε η Κυβέρνηση, πιστεύω ότι ο
Πρωθυπουργός θα επιχειρήσει ακόµη πιο αποφασιστικά να δώσει
δύναµη στα όργανα, να δώσει δύναµη στην πολιτική γραµµατεία ως
όργανο σχεδιασµού, να δώσει ακόµη µεγαλύτερο βάρος στη
συντονισµένη συζήτηση και απόφαση στο Υπουργικό Συµβούλιο,
στην Κυβερνητική Επιτροπή, στην Κοινοβουλευτική Οµάδα.
∆εν πρέπει να υπάρχουν στεγανά µέσα στο κόµµα και την
Κυβέρνηση, όπως άλλωστε επανειληµµένα έχει διακηρύξει ο
Πρωθυπουργός µας. Η πολιτική µας είναι πολιτική ρήξεων µε τα
ισχυρά συµφέροντα και τις παγιωµένες αρνητικές δοµές στην
κοινωνία. Πρέπει να δρούµε έχοντας πλήρη συνείδηση του
ιστορικού µας ρόλου. Αν αποτύχει σήµερα το ΠΑΣΟΚ, δεν θα
πρόκειται για αποτυχία ενός κόµµατος µόνο, αλλά και της µόνης
πρότασης που θα εξασφαλίζει τα εθνικά συµφέροντα της χώρας και
τα συµφέροντα της ελληνικής κοινωνίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µια
φράση, κύριε Καλαµακίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Το 2000 το ΠΑΣΟΚ πάλι θα είναι
Κυβέρνηση,  όχι  διστάζοντας  αλλά  πραγµατοποιώντας  τολµηρό
έργο.  Το  ΠΑΣΟΚ  θα  είναι  πάλι  Κυβέρνηση,  όχι  µε
περιχαράκωση  µέσα  στα  γραφεία  αλλά  µε  άνοιγµα  στην
κοινωνία.  Το  ΠΑΣΟΚ  θα  είναι  πάλι  Κυβέρνηση  δίνοντας  το
παράδειγµα  ότι  είναι  το  πρώτο  κόµµα  που  έδωσε  το  στίγµα
της  νέας  εποχής,  φέρνοντας  στο  προσκήνιο  τη  δηµοκρατική
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λειτουργία, τη συλλογικότητα, το θάρρος στην αντιµετώπιση
προβληµάτων, την εµµονή στους στόχους, την
αποτελεσµατικότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Καλαµακίδη, τελειώσατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Με όλα αυτά δηλώνω ότι θα δώσω
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας ορίζει
ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη συζήτηση αυτή τον κ.
Αναστάσιο Ιντζέ.
Ο κ. Απόστολος Ανδρεουλάκος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εφόσον την
επαύριον των δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών ο
Πρωθυπουργός διαπιστώνει θολό πολιτικό κλίµα, το οποίο
σκηνοθέτησαν δήθεν τα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως
εκµεταλλευόµενα τα καταδικαστικά για την Κυβέρνηση εκλογικά
αποτελέσµατα, για να ξεκαθαρίσει το θολό τοπίο, δεν προσφεύγει
στη Βουλή ζητώντας ψήφο εµπιστοσύνης από τους Βουλευτές του,
την οποία άλλωστε και διαθέτει, αλλά προσφεύγει στον κυρίαρχο
λαό, πηγή πάσης εξουσίας στα δηµοκρατικά πολιτεύµατα. Αν πάλι
τη δεινή εκλογική ήττα δεν την αποδίδει στη λαθεµένη πολιτική του
και την κακή διακυβέρνηση, αλλά τη χρεώνει στην εσωκοµµατική
του αντιπολίτευση, και πάλι απαράδεκτα και απρόσφορα
προσφεύγει στη Βουλή για εσωκοµµατικά ζητήµατα, διότι κατά το
Σύνταγµα και την πολιτική πρακτική και δεοντολογία τα
εσωκοµµατικά ζητήµατα δεν επιλύονται στη Βουλή, αλλά στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα και τα άλλα κοµµατικά όργανα.
Κύριοι της Κυβέρνησης, η πρωτοβουλία του κυρίου Πρωθυπουργού
για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης, αλυσιτελώς δι' εαυτόν ευτελίζει
το Κοινοβούλιο, υπέρτατο θεσµό της δηµοκρατίας. ∆ιότι και η
ψήφος θα δοθεί και η δυσπιστία των κυβερνητικών Βουλευτών θα
παραµείνει. Οι διαφορές στο κυβερνητικό στρατόπεδο δεν είναι εν
πολλοίς προσωπικές διαφορές, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι
διαφορές πολιτικής ουσίας. Και τέτοιες διαφορές δεν επιλύονται
ούτε µε ατόλµους ανασχηµατισµούς ούτε µε ανούσιες
κοινοβουλευτικές συζητήσεις. 'Οχι µόνο αλυσιτελώς αλλά και
επιζηµίως δι'αυτόν εκινήθη ο κύριος Πρωθυπουργός. Η κίνησή του
προδίδει αίσθηµα αδυναµίας και ανασφάλειας. 'Ενας, όµως,
ανασφαλής και αδύναµος Πρωθυπουργός δεν είναι βεβαίως ό,τι
καλύτερο χρειάζεται ο τόπος υπό τις παρούσες κρίσιµες εσωτερικές
και διεθνείς περιστάσεις.
Αλλά, κύριε Πρόεδρε, ανασφαλής δεν είναι µόνο ο κύριος
Πρωθυπουργός στη δύστυχη αυτή χώρα. Ανασφάλεια διακατέχει το
σύνολο του λαού µας -ουδείς γνωρίζει τι τέξεται η επιούσα-
ανασφάλεια προσωπική, οικογενειακή, εργασιακή, συνταξιοδοτική,
οικονοµική κλπ.
Η Ελλάς απέβη χώρα της Βαβέλ. Ο 'Ελληνας νιώθει ξένος στον
τόπο του, κλέπτεται, ληστεύεται, δολοφονείται ακόµα και µέσα στο
οικογενειακό του άσυλο, τόσο από εγχώρια αλλά κυρίως και από
ξένα κακοποιά στοιχεία, τα οποία στην Ελλάδα του κ. Σηµίτη
ανεκάλυψαν τον εγκληµατικό παράδεισο.
Και ενώ η έκρηξη της βαριάς εγκληµατικότητος επιτακτικά απαιτεί
συστηµατική και αποτελεσµατική αστυνόµευση, ο ελληνικός λαός
ενεός και αποσβολωµένος παρακολουθεί την έκρηξη µιας
πρωτοφανούς αστυνοµικής διαφθοράς.
Η Ελλάς απέβη χώρα ανεξέλεγκτης λαθροµετανάστευσης και
παράλληλα και εξαιτίας αυτής της κοινωνικής και εθνικής µάστιγος
και χώρα ανέργων και µάλιστα νέων στην ηλικία.
Η Ελλάδα, τέλος, απέβη χώρα νεοπτώχων και παράλληλα χώρα
προκλητικών νεοπλούτων, χώρα πορνοβοσκών, λωποδυτών,
καιροσκόπων, κερδοσκόπων και πάσης φύσεως µεσαζόντων,
χώρα της διαπλοκής, κυριολεκτικώς ελληνική διαπλεκόµενη
δηµοκρατία.
Για όλα αυτά κύριοι υπεύθυνοι είσθε εσείς και η δεκατετραετής
διακυβέρνησή σας. Αυτή είναι η ωµή αλήθεια.

Κύριοι της Κυβέρνησης, εµµένετε στο στόχο της ΟΝΕ και ορθώς
πράττετε, εξηγήστε µας όµως, γιατί τις θυσίες αυτής της αιµατηρής
πορείας πρέπει να τις πληρώσουν µόνο τα λαϊκά στρώµατα. Είναι
πασίδηλο ότι επί των ηµερών σας οι πλούσιοι γίνονται πλουσιότεροι
και οι φτωχοί φτωχότεροι και περισσότεροι.
Εξηγήστε µας, γιατί παράλληλα µε τον πληθωρισµό του τιµαρίθµου
δεν ασχολείσθε και µε τον πληθωρισµό των ακατάσχετων κερδών.
Αλήθεια, γιατί τα κέρδη της διαπλεκόµενης επιχειρηµατικής
δραστηριότητας και το δυσβάσταχτο δηµοσιονοµικό κόστος της
κοµµατικής νοµενκλατούρας πρέπει να τα πληρώνει ο ασφυκτικά
και δεινά φορολογούµενος ελληνικός λαός;
∆υστυχώς επί των ηµερών σας το όραµα του λαού µας για την
Ενωµένη Ευρώπη µεταλλάχθηκε σε χρυσωρυχείο των πάσης
φύσεως αετονύχηδων της νέας τάξεως πραγµάτων αυτής της
χώρας.
Τέλος, πολύ φοβάµαι ότι επιτυγχάνοντας τον περιβόητο στόχο της
ΟΝΕ, κύριοι της Κυβέρνησης, θα επαληθευθεί το ιατρικό γνωµικό "η
εγχείρηση επέτυχε, αλλά ο ασθενής απεβίωσε".
Για όλους αυτούς τους λόγους δεν δίνω ψήφο σε µία Κυβέρνηση
που έφερε την Ελλάδα σε αυτά τα χάλια, σε αυτήν την παρακµή, σε
αυτήν τη διάλυση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ανδρεουλάκο.
Ο κ. Σπηλιόπουλος έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και
κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στο µέσον της τετραετίας, που
ξεκίνησε µετά τις εκλογές του 1996.
Η σηµερινή συζήτηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση είναι µία ευκαιρία για να ακούσει και να ενηµερωθεί ο
ελληνικός λαός για τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης, αλλά και για
την πορεία που θα ακολουθήσει τα δύο επόµενα χρόνια µέχρι το
τέλος της τετραετίας. Και αυτό γίνεται µε τον πλέον επίσηµο και
υπεύθυνο τρόπο από τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση, ενώ
δίνεται η δυνατότητα στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά και
στους Βουλευτές, να κάνουν την κριτική τους και να παρουσιάσουν
τις δικές τους προτάσεις.
Βέβαια, σε αυτήν τη διαδικασία µας παρακολουθεί και µας κρίνει
όλους ο ελληνικός λαός. Γιατί στις µέρες µας, κύριοι συνάδελφοι,
περίσσεψε από µέρους της Αντιπολίτευσης, ο λαϊκισµός, η
υποκρισία, η ανευθυνότητα και η ανέξοδη συνθηµατολογία, που
θολώνουν το πολιτικό τοπίο και παραπλανούν τους πολίτες.
Ο ελληνικός λαός ψήφισε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και τον Κώστα Σηµίτη, γιατί
του παρουσίασε ένα πρόγραµµα που είχε σαν άξονες την ένταξη
της χώρας σαν ισότιµο µέλος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, την
αναβάθµιση της εικόνας της Ελλάδος στα Βαλκάνια, στην Ευρώπη
και στον κόσµο ολόκληρο, τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της
οικονοµίας, τη διεύρυνση του κοινωνικού κράτους, τη δηµιουργία
µιας ισχυρής και ευηµερούσας κοινωνίας.
∆ύο χρόνια µετά µπορούµε αβίαστα, κοιτάζοντας τους πολίτες
κατάµατα, να πούµε ότι η χώρα έχει µπει στη σωστή πορεία, στο
σωστό δρόµο, στο δρόµο της δηµιουργίας και της ανάπτυξης.
Η συµµετοχή µας στην ΟΝΕ δεν είναι πλέον µακρινός στόχος, αλλά
η βέβαιη και σύντοµη κατάληξη µιας µεγάλης προσπάθειας που
κατέβαλε η Κυβέρνηση µε τη συµµετοχή και τη βοήθεια ολόκληρου
του ελληνικού λαού. Η εξέλιξη αυτή πιστοποιείται άλλωστε από τα
πλέον επίσηµα χείλη των οργάνων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας δεν είναι γράµµα κενό αλλά
ευχάριστη πραγµατικότητα. Ο ρυθµός της ανάπτυξής της είναι ο
µεγαλύτερος της τελευταίας εικοσαετίας και αρκετά επάνω από τους
αντίστοιχους αριθµούς της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Οι  επενδύσεις,  δηµόσιες  και  ιδιωτικές,  κινούνται  µε  ρυθµούς
της  τάξεως  του  10%,  ενώ  οι  αντίστοιχες  στην  Ευρωπαϊκή
'Ενωση  είναι  πολύ  µικρότερες.  Και  όλα  αυτά  γίνονται  χωρίς  να
παραγνωρίζουµε  το  κοινωνικό  στοιχείο  της  πολιτικής  µας.
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∆ιότι η κοινωνική πολιτική είναι για εµάς συστατικό στοιχείο της
ιδεολογίας µας και του προγράµµατός µας.
Θα ήθελα, κύριοι συνάδελφοι, εδώ να αναφέρω ένα µόνο
παράδειγµα, για να φανεί η µεγάλη διαφορά της δικής µας πολιτικής
σε σχέση µε την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία
υποκριτικά συνεχώς µας µιλάει για κοινωνική αναλγησία και για
πολιτική των αριθµών.
Μέχρι το 1989, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε καθιερώσει τη σύνδεση της
κατώτατης σύνταξης του ΙΚΑ µε τα είκοσι ηµεροµίσθια του
ανειδίκευτου εργάτη. Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας στη
συνέχεια κατήργησε αυτήν τη σύνδεση και όταν το 1993 παρέδωσε
ξανά την εξουσία, η κατωτάτη σύνταξη του ΙΚΑ αντιστοιχούσε στα
17,2 ηµεροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη. Η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ µετά το 1993 εξισορρόπησε ξανά την κατάσταση και από
το 1999 µε την αύξηση του ΕΚΑΣ, η κατώτατη σύνταξη του ΙΚΑ θα
αντιστοιχεί ξανά στα είκοσι ηµεροµίσθια ανειδίκευτου εργάτη.
Και όλα αυτά βεβαίως σε ένα δυσµενέστατο διεθνές οικονοµικό
περιβάλλον, σε µία διεθνή εκτεταµένη κρίση του καπιταλιστικού
συστήµατος, που κύρια χαρακτηριστικά της είναι η µακρά διάρκεια
και η δυσκολία αντιµετώπισής της, µε αποτέλεσµα ακόµα και οι
σκληρές κυβερνήσεις και οι διεθνείς οργανισµοί να αδυνατούν να
την αντιµετωπίσουν.
Παρ' όλα αυτά, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση του Κώστα
Σηµίτη, µε βήµατα προς τα εµπρός προχωρά στην οικοδόµηση της
ισχυρής Ελλάδος, της Ελλάδας στην οποία οι πολίτες θα ευηµερούν
και θα αισθάνονται υπερήφανοι. Ταυτόχρονα ο Πρωθυπουργός
δίνει τη µάχη του και πρωτοστατεί µαζί µε τις συγγενείς πολιτικά
δυνάµεις, που έχουν κυριαρχήσει σχεδόν σε ολόκληρη την
Ευρώπη, για την αναθεώρηση του συµφώνου σταθερότητας και τη
χαλάρωση των ασφυκτικών κριτηρίων του Μάαστριχτ προς όφελος
των πολιτών των κρατών µελών της Ευρώπης.
Σήµερα τα προβλήµατα της ανεργίας, της ανάπτυξης, της
αλληλεγγύης, της κοινής πολιτικής ασφάλειας, της διεύρυνσης του
κοινωνικού προσώπου προς τους πολίτες είναι κυρίαρχα και
αντανακλούν την ανάγκη για άµεσες και υπεύθυνες αποφάσεις.
Για µας, για το ΠΑΣΟΚ, είναι όρος πολιτικής ευθύνης και στοιχείο
της ιδεολογίας µας, να παλέψουµε για τους στόχους αυτούς.
Φαίνεται ότι οι εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε την περίσχυση
κεντροαριστερών κυβερνήσεων θα µας δικαιώσουν.
'Οµως, υπάρχει ακόµα πολύς χρόνος και πολλά καθηµερινά
προβλήµατα που ταλαιπωρούν τους πολίτες. Η πάταξη της
εγκληµατικότητας, η γραφειοκρατία και η λύση των προβληµάτων
της υγείας, είναι απαίτηση των πολιτών και χρέος δικό µας, γιατί
µπορεί το ΠΑ.ΣΟ.Κ. να έκανε το ΕΣΥ, µπορεί να έδωσε σε όλους
τους 'Ελληνες αξιοπρεπή περίθαλψη, σήµερα όµως το σύστηµα
αυτό θέλει και βελτίωση και εµβάθυνση.
Οι αγρότες αγωνιούν για την εξέλιξη των προβληµάτων τους, εν
όψει και της αναθεώρησης της ΚΑΠ, Ατζέντα 2000, καθώς και από
το ενδεχόµενο της επανεθνικοποίησης της αγροτικής πολιτικής, που
θα βαθύνει το χάσµα µεταξύ Βορρά-Νότου και θα µειώσει το
εισόδηµα των αγροτών.
Οι σεισµόπληκτοι της περιοχής µου, της Αχαϊας, δεν αισθάνονται
την παρουσία του κράτους δίπλα τους, ενώ η θεσµοθετηµένη και
υποσχεθείσα κρατική αρωγή καθυστερεί δραµατικά. Αποτέλεσµα
τούτου είναι να µην µπορούν να ανταποκριθούν στις ανειληµµένες
υποχρεώσεις τους.
Είµαστε, όµως, βέβαιοι ότι η νέα Κυβέρνηση µε νέα πνοή θα
προχωρήσει και θα ολοκληρώσει τους µεγάλους στόχους, ΟΝΕ,
διαρθρωτικές αλλαγές, εκσυγχρονισµός του κράτους, ισχυρή
οικονοµία. Θα λύσει όµως και τα καθηµερινά προβλήµατα του λαού
µας.
Οι πολίτες είναι βέβαιοι και περιµένουν ότι το ΠΑΣΟΚ, παρά τη
συσσώρευση και τις δυσκολίες των προβληµάτων, θα προχωρήσει
γρήγορα στις πρέπουσες λύσεις. Οι πολίτες εµπιστεύονται το
ΠΑΣΟΚ και τον Πρωθυπουργό Κώστα Σηµίτη. Στρέφουν δε την
πλάτη τους στους εσωκοµµατικούς ανταγωνισµούς και στις
διαµάχες για την νοµή της εξουσίας, ενώ η προσπάθεια
εκµετάλλευσης του πρόσφατου εκλογικού αποτελέσµατος από τη
Νέα ∆ηµοκρατία πέφτει στο κενό.

Γιατί πρέπει να ξέρουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι οι πολίτες στις
δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές ψηφίζουν και ψήφισαν µε
διαφορετικά κριτήρια και προτεραιότητες απ' ό,τι στις εθνικές
εκλογές. Η ικανότητα των προσώπων, οι τοπικισµοί, οι ανίερες
συµµαχίες κυριάρχησαν σε αυτές, καθώς και η ανεξέλεγκτη
διαφήµιση των υποψηφίων νοµαρχών, δηµάρχων, ακόµη και
δηµοτικών συµβούλων.
'Οσοι ισχυρίζονται το αντίθετο, γρήγορα θα διαπιστώσουν ότι το
πολιτικό σκηνικό δεν άλλαξε. Οι θυσίες και οι προσπάθειες του
ελληνικού λαού πιάνουν τόπο, έχουν αποτέλεσµα και οι πολίτες
αυτό µας το αναγνωρίζουν. Αναγνωρίζουν ότι µε το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
κτίζουµε την ισχυρή Ελλάδα, την Ελλάδα του 21ου αιώνα, την
Ελλάδα του µέλλοντός µας. Γι' αυτό στηρίζουµε το ΠΑ.ΣΟ.Κ., γι'
αυτό παρέχουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σπηλιόπουλο.
Ο κ. Καλαντζής έχει το λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά την εικόνα και την
εντύπωση που σχηµάτισε η Βουλή και ο ελληνικός λαός από την
παρουσία και τις τοποθετήσεις την Κυριακή το βράδυ εδώ των
κυρίων Καραµανλή και Σηµίτη, θεωρώ πως από µέρους µου θα
ήταν έλλειψη γενναιότητας να µιλήσω µε τον αντίπαλο ριγµένο στο
καναβάτσο.
Εµείς δεν χτυπάµε πεσµένους αντιπάλους. Τους θέλουµε όρθιους.
Για τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας και την ανικανότητα του κ.
Σηµίτη να δώσει λύσεις θα τοποθετηθούµε σε λίγες µέρες, γιατί
σύντοµα αρχίζει η συζήτηση για τον προϋπολογισµό.
Η ψήφος εµπιστοσύνης, που ζητά ο κ. Σηµίτης, είναι θέµα
εσωτερικό, ενδοοικογενειακό πρόβληµα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και δεν µας
αφορά. Λύστε το µόνοι σας. Εµείς περιµένουµε και θα ζητήσουµε -
όποτε και αν έρθει η ώρα αυτή- την ψήφο εµπιστοσύνης του
ελληνικού λαού, που θα τη δώσει στη Νέα ∆ηµοκρατία, ώστε να τον
κυβερνήσουµε και να τον οδηγήσουµε στο νέο αιώνα. Από εµάς
περιµένει τις λύσεις ο ελληνικός λαός. Εσείς δεν µπορείτε πια.
'Εκλεισε ο κύκλος σας. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καλαντζή.
Ο κ. Ηλιάδης έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Από τη Λακωνία είναι ο κύριος συνάδελφος;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εκ Καβάλας
προέρχεται, αλλά είναι λακωνικός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΛΙΑ∆ΗΣ: Και θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, γνώστης του
µποξ. Αυτή είναι µία άλλη όψη της πολιτικής και µία άλλη αντίληψη
για το πώς γίνεται η πολιτική και ιδιαίτερα µέσα στο Κοινοβούλιο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Στα νιάτα µου ήµουν κατοστάρης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Εµιµήθη τον ∆εληγιάννη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΛΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στο ερώτηµα, γιατί η Κυβέρνηση ζητάει ψήφο
εµπιστοσύνης από τη Βουλή, η απάντηση δόθηκε από τον
Πρωθυπουργό και είναι σηµαντική και νοµίζω ότι επεξηγεί πλήρως
αυτό το αίτηµα που υπέβαλε ο ίδιος. Τη ζητάει, για να ξεκαθαρίσει
το θολό πολιτικό τοπίο, που δηµιουργήθηκε µετά από τις δηµοτικές
εκλογές.
Βέβαια κανένας µετά τις δηµοτικές εκλογές δεν τόλµησε να θέσει
θέµα δυσαρµονίας ανάµεσα στο εκλογικό Σώµα και στην
κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Ωστόσο όµως, άρχισε µία
µηνυµατολογία. Αυτός είναι ένας καινούριος όρος, που εισήχθη
στην πολιτική ζωή από τις δηµοτικές εκλογές του 1986.
Εγώ  απορρίπτω  τη  λογική  των  µηνυµάτων,  µε  την  έννοια  που
προσδιορίζονται  από  τους  αποδέκτες,  όταν  αυτά  εκπέµπονται
από  τις  δηµοτικές  εκλογές.  Παλιότερα  υποτίθεται  ότι  εξέπεµπαν
µηνύµατα  και  οι  φοιτητικές  εκλογές  ή  µπορεί  να
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εκπέµψουν και οι εκλογές που γίνονται σε ένα σωµατείο.
'Αρχισαν, λοιπόν, περισπούδαστες αναλύσεις γύρω από το
περιεχόµενο αυτού του µηνύµατος. ∆ηµιουργήθηκε µία εύλογη
ανησυχία στο λαό. 'Ετσι, µία µεγάλη νίκη της Κυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., που είναι η εµπέδωση του δεύτερου βαθµού Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, που διανύει ήδη τη δεύτερη τετραετία, όπως επίσης
και η επιτυχής εφαρµογή σε πρώτη φάση, µέσα από την εκλογική
διαδικασία, του σχεδίου "ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ", που τόσο
αµφισβητήθηκε από τη µείζονα Αντιπολίτευση, δεν τονίστηκε. ∆εν
τόλµησε όµως και στη διάρκεια των εκλογών, αλλά και εδώ στη
Βουλή, ο Αρχηγός της να θέσει το θέµα, που έθεσε πέρσι, ότι θα
καταργηθεί ο νόµος, διότι πλέον έγινε συνείδηση η αλήθεια, η
συνέπεια, η ορθότητα αυτού του µέτρου πολιτικής αποκέντρωσης
που εκσυγχρονίζει το πολιτικό σύστηµα της χώρας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ακόµα δεν εφαρµόστηκε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΛΙΑ∆ΗΣ: Παρά το γεγονός ότι εµείς µπορούµε να
πανηγυρίζουµε για µία νίκη σε θεσµικό επίπεδο, για µία νίκη των
επιλογών µας, ωστόσο άρχισε να αναπτύσσεται µία συζήτηση, που
έφθασε στο σηµείο να αγγίζει και τα όρια ακόµα αυτού που λέµε
συνοχής της κυβερνητικής πλειοψηφίας.
Τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης απο τη δική τους µεριά, µε εύλογη
συζήτηση που αναπτύχθηκε και µέσα στο εσωτερικό του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
που πολλές φορές είχε και το στοιχείο διαφορετικών προσεγγίσεων,
τροφοδότησαν αυτό το κλίµα της ανησυχίας και προσπάθησαν να
δηµιουργήσουν την αίσθηση µιας κρίσης στο κυβερνητικό κόµµα.
Αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε στο τέλος και στο πιο κρίσιµο
σηµείο του µεγάλου εγχειρήµατος της συµµετοχής της χώρας µας
στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Γνωρίζετε όλοι πολύ
καλά την ευαισθησία της οικονοµίας απέναντι σε φαινόµενα
εικαζόµενης έστω πολιτικής αποσταθεροποίησης. 'Επρεπε να φύγει
η οµίχλη που δηµιουργήθηκε. Ο λαός πρέπει να ξέρει το δεδοµένο
ότι αυτή η Κυβέρνηση στηρίζεται οµόθυµα, στηρίζεται δυνατά,
στηρίζεται από την κυβερνητική πλειοψηφία που εξέλεξε ο λαός το
1996, χωρίς αποκλίσεις, παρά το γεγονός ότι µπορεί να υπάρχουν
διαφορετικές προσεγγίσεις και µέσα στο ίδιο το κίνηµά µας για την
πορεία της χώρας µας προς την οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση.
'Ετσι ο Πρωθυπουργός έκανε µια λυτρωτική κίνηση. Απόδειξη της
λυτρωτικότητας της κίνησης αυτής αποτελεί η αντίδραση των
αγορών και είδαµε χθες να εκτινάσσεται ο δείκτης στο
Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών κατά έξι µονάδες.
Απόδειξη του ότι καταρρέει η κινδυνολογία της Νέας ∆ηµοκρατίας
σε οικονοµικό επίπεδο αποτελεί το γεγονός ότι στο µέτωπο του
πληθωρισµού βαίνουµε πολύ καλά και είµαστε βέβαιοι ότι θα κλείσει
αρκετά κάτω από τις πέντε µονάδες στο τέλος της χρονιάς.
Απόδειξη της ισχύος της οικονοµίας και των αναπτυξιακών της
προοπτικών αποτέλεσε και η αντίδραση της πραγµατικής
οικονοµίας της χώρας απέναντι στη διεθνή χρηµατιστηριακή κρίση
που υπήρξε προ µηνός.
Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα πρέπει να
γνωρίζετε ότι εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε κατακτήσει τη δυνατότητά
µας να είµαστε ενωµένοι και µέσα από διαφωνίες. 'Εχουµε
κατακτήσει και κατακτούµε κάθε µέρα την ενότητά µας µέσα από
διαφορές. Εξάλλου, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µιλάνε για σχοινί στο
σπίτι του κρεµασµένου. Μην ποντάρετε στα δήθεν εσωκοµµατικά
µας προβλήµατα.
Η παροχή της ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση είναι µια
αυτονόητα σωστή και συνταγµατικά θεσπισµένη διαδικασία και είναι
δικαίωµά µας να ασκήσουµε αυτό το δικαίωµα, το οποίο απορρέει,
όπως είπα, από το Σύνταγµα.
Σήµερα θα µετρήσετε εκατόν εξήντα τρεις Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
και είµαι σίγουρος ότι δεν θα νιώθετε ευχάριστα για το γεγονός ότι
δεν συµπράττετε σ' αυτήν τη µεγάλη εθνική προσπάθεια, που είναι
η συµµετοχή της χώρας µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Θα είσθε έκθετοι απέναντι στο λαό, όχι µόνο γιατί δεν συµπράττετε,
αλλά γιατί τον υπονοµεύετε µε την κινδυνολογία και µε τις θολές
πολιτικές σας θέσεις. Εµείς θα συνεχίσουµε αταλάντευτοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Λεονταρίδης έχει
το λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορεί το πολιτικό
ενδιαφέρον να έχει στραφεί στο πυροτέχνηµα του ανασχηµατισµού
και της συζήτησης για ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, αλλά η
ουσία δυστυχώς παραµένει αµετάβλητη.
Το κράτος βρίσκεται σε πλήρη διάλυση, µε αποτέλεσµα να
µετατρέπεται σε εχθρό του πολίτη.
Στο ζήτηµα της ασφάλειας των πολιτών, το κράτος του κ. Σηµίτη
απέδειξε την πλήρη ανικανότητά του και η χώρα µας είναι ένα
ξέφραγο αµπέλι, όπου ο πολίτης αισθάνεται ανασφάλεια και
αβεβαιότητα.
Στο ζήτηµα της παιδείας κανείς δεν είναι ευχαριστηµένος από την
κατάσταση που επικρατεί σήµερα. Η µεγαλύτερη επένδυση του
Ελληνισµού, η παιδεία, έχει αφεθεί στην τύχη της. Η Ευρωπαϊκή
'Ενωση παίρνει πίσω κονδύλια, που δηλώνουµε αδυναµία να
απορροφήσουµε.
Στην οικονοµία η Κυβέρνηση επιχειρεί µε πάσης φύσεως λογιστικά
τεχνάσµατα να πιάσει τα κριτήρια της ΟΝΕ, αδιαφορώντας για την
επόµενη µέρα που θα κληθεί και πάλι ο λαός να πληρώσει τα
σπασµένα.
Στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας το ΠΑΣΟΚ δείχνει
απίστευτη αναλγησία.
Οι συνταξιούχοι είναι τα µεγάλα θύµατα και ακολουθούν οι νέοι που
µαστίζονται από την ανεργία. Αυξάνεται συνεχώς και καλπάζει ιδίως
η ανεργία των νέων και των γυναικών, που είναι µεγαλύτερη στην
Ελλάδα από τον κοινοτικό µέσο όρο και δεν κάνετε τίποτα για να
την αντιµετωπίσετε.
∆εν παίρνετε κανένα µέτρο για επενδύσεις, που θα προσφέρουν
νέες θέσεις εργασίας. ∆εν παίρνετε κανένα µέτρο για την
ανακούφιση των αποµάχων της ζωής.
Στην εξωτερική πολιτική η µία υποχώρηση διαδέχεται την άλλη και
αγωνιζόµαστε πλέον για εκείνα που µέχρι χθες θεωρούσαµε
κεκτηµένα.
Στον τοµέα της υγείας επικρατεί χάος στα νοσοκοµεία και τα κέντρα
υγείας, όπου υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις σε προσωπικό και
υλικοτεχνική υποδοµή, µε αποτέλεσµα ο ασθενής να αισθάνεται εκεί
µέσα ασθενέστερος.
Η κορύφωση όµως της αδιαφορίας του κράτους εντοπίζεται στον
αγροτικό τοµέα, ο οποίος βρίσκεται σε κρίσιµη καµπή. Σε αυτόν τον
τοµέα, που έχει ζωτική σηµασία για την αναζωογόνηση της
υπαίθρου και έχει απόλυτη ανάγκη για άµεση συµπαράσταση, θα
σταθώ περισσότερο.
Τα προβλήµατα που ταλανίζουν σήµερα τον 'Ελληνα αγρότη είναι
τεράστια και συνεχώς διογκούνται, µε αποτέλεσµα ο αγρότης να
αισθάνεται περιθωριοποιηµένος, παραγκωνισµένος, στα πρόθυρα
χρεοκοπίας, καταλογίζοντας µειωµένη πολιτική βούληση, αλλά και
διαπραγµατευτική ικανότητα στο Υπουργείο Γεωργίας και συνολικά
στην Κυβέρνηση.
Ειδικότερα, πρώτον, οι τιµές στα βασικά αγροτικά προϊόντα
παραµένουν σταθερές ή και µειώνονται σηµαντικά, όπως στο
βαµβάκι, λάδι, ρύζι, καπνό, εσπεριδοειδή, µε συνέπεια το αγροτικό
εισόδηµα της χώρας να µειώνεται συνεχώς, όπως πιστοποιείται και
από τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, της
EUROSTAT.
∆εύτερον, ο ΕΛΓΑ είναι αναξιόπιστος και αναποτελεσµατικός. Αντί ο
ΕΛΓΑ να στέκεται δίπλα στον αγρότη την ώρα της καταστροφής,
την ώρα της ζηµιάς από ανωτέρα βία, το µόνο που κάνει είναι να
µειώνει την αποτίµηση της ζηµιάς και να καθυστερεί την καταβολή
της αποζηµίωσης.
Η ΑΤΕ αντί να είναι αρωγός του παραγωγού, από τη µια µε τα
πανωτόκια και από την άλλη µε επιτόκια που είναι δυο και τρεις
µονάδες πιο ψηλά από τα τρέχοντα εµπορικά, είναι εχθρός του
πολίτη.
Τέταρτον,  το  κόστος  παραγωγής  παραµένει  υψηλό  και  δεν
παίρνετε  κανένα  µέτρο  µείωσής  του,  όπως  κατ'  επανάληψη
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έχουµε προτείνει. Ακόµη δεν ρυθµίζετε τα χρέη στους
κτηνοτρόφους.
Πέµπτον, δεν εφαρµόζετε το νόµο για τους νέους αγρότες. Ενώ το
50% του συνόλου των παραγωγών είναι ηλικίας άνω των πενήντα
ετών και απαιτείται δραστική πολιτική ανατροπής της όλης
κατάστασης τα σχετικά µέτρα έστω και περιορισµένα για τους νέους
αγρότες παραµένουν ανενεργά.
'Εκτον, δεν παρέχονται επαρκή κίνητρα και γενικότερα µέτρα
στήριξης των ορεινών και παραµεθορίων περιοχών.
'Εβδοµον, για το θέµα της ασφάλειας των αγροτών. Αυξήθηκαν
σηµαντικά οι ατοµικές, ασφαλιστικές εισφορές για τη σύνταξη, ενώ
οι αυξήσεις οι οποίες χορηγούνται στις συντάξεις των αγροτών µε
το νέο νόµο είναι πενιχρές και αποτελούν ντροπή για την πολιτεία.
'Ογδοον, για το θέµα της αποποινικοποίησης των διεκδικητικών
αγώνων των Ελλήνων αγροτών είναι ανάγκη επιτέλους να ψηφιστεί
άµεσα στη Βουλή η σχετική τροπολογία, που σας έχουµε προτείνει
δυο φορές, ώστε να σταµατήσουν να σύρονται στα δικαστήρια και
να ταλαιπωρούνται χιλιάδες αγρότες.
Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι, οι ευθύνες της Κυβέρνησής σας για
τα σηµερινά αδιέξοδα του αγροτικού τοµέα είναι τεράστιες. Το
ποτήρι ήδη ξεχειλίζει. ∆υστυχώς, κύριε Πρωθυπουργέ, αντί να
ασχολείσθε µε τα καθηµερινά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας,
ασχολείσθε µόνο µε το πώς θα εδραιωθείτε στην ηγετική σας
καρέκλα αγνοώντας ότι οι ηγέτες γεννιούνται µέσα από τις πράξεις
τους και όχι µέσα από τα οικονοµικά ή κοµµατικά παρασκήνια.
'Οποιες και όσες αλλαγές Υπουργών και αν κάνετε στην Κυβέρνησή
σας, τίποτε δεν πρόκειται να αλλάξει, αφού το πρόβληµα της
σηµερινής Κυβέρνησης δεν είναι πρόβληµα προσώπων, αλλά
αλλαγής πολιτικής. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
Εξωτερικών κ. Θεόδωρος Πάγκαλος έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριοι
συνάδελφοι, η Ελλάδα ασκεί µια αποτελεσµατική πολιτική, που
στηρίζεται σε αρχές και δεν επιδιώκει να εκµεταλλευτεί ευκαιρίες.
Στόχος µας είναι η συστηµατική και σχεδιασµένη επίτευξη
µακροχρονίων αποτελεσµάτων, που θα είναι σύµφωνα µε το εθνικό
µας συµφέρον και µε την επικρατούσααντίληψη στον ελληνικό λαό
για τις διεθνείς σχέσεις και τις παγκόσµιες εξελίξεις.
Βασικό κεφάλαιο των προσπαθειών µας είναι η ευρωπαϊκή
ενοποίηση. Υπάρχει µπροστά στο ελληνικό έθνος µια ιστορική
ευκαιρία: η ισότιµη συµµετοχή στη διαµόρφωση των οικονοµικών,
κοινωνικών και πολιτικών συνθηκών για µια µεγάλη οµοσπονδιακή
δοµή, που θα καλύπτει το σύνολο των ευρωπαϊκών λαών.
Πρόκειται για µια ευκαιρία που, ιστορικά, πιστεύω ακράδαντα, είναι
ανάλογης σηµασίας µε τις εξελίξεις που ετέθησαν µπροστά στο
έθνος µεταξύ του 12ου και του 15ου αιώνα.
Τότε, η Ελλάδα αποκόπηκε από το φυσικό της χώρο, τον
ευρωπαϊκό χώρο, µε αποτέλεσµα να αποµονωθεί το έθνος, να
υποστεί την οθωµανική δουλεία και να περιθωριοποιηθούµε για
αιώνες και ακόµη και σήµερα να έχουµε ως βασικό µας πρόβληµα
την υπέρβαση αυτής της ιστορικής καταδίκης. ∆εν πρέπει να
διαπράξουµε το ίδιο λάθος. 'Εχουµε µια ιστορία που ανάγεται σε
πολλούς αιώνες, πρέπει να ρίξουµε µατιές στο παρελθόν µας, για
να διδαχθούµε για το µέλλον. Το µέλλον µας είναι ευρωπαϊκό, το
µέλλον της ανθρωπότητας διαµορφώνει κυρίαρχες οµάδες, οι
οποίες θα καθορίσουν τις εξελίξεις, οικονοµικές και πολιτικές, για τα
χίλια χρόνια που έρχονται. Μια απ'αυτές τις ηγετικές οµάδες θα είναι
η ευρωπαϊκή οµάδα. Σ' αυτήν πρέπει ισότιµα η Ελλάδα να
συµµετάσχει.
'Ακουσα τη συζήτηση και τους πολιτικούς Αρχηγούς. Μπήκαν σε
λεπτοµέρειες γύρω από τα µεγέθη της οικονοµίας. Υπάρχει ένα
ερώτηµα που θα έπρεπε να απαντηθεί σ' αυτήν την Αίθουσα. Αν
υποθέσουµε ότι δεν υπήρχε η ΟΝΕ, δεν υπήρχε Ευρωπαϊκή
'Ενωση, υπήρχε µόνο ο παγκόσµιος ανταγωνισµός, η συνολική

οικονοµία που διαµορφώνει η σύγχρονη τεχνολογία και οι
σύγχρονες πολιτικές εξελίξεις, σ'αυτήν την παγκόσµια αγορά η
χώρα µας θα µπορούσε να συµµετάσχει χωρίς να πάρει τα
οικονοµικά µέτρα, που επιβάλλονται, τα οικονοµικά µέτρα που
συγκροτούν την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης;
Οποιοσδήποτε λογικός άνθρωπος θα απαντούσε, όχι. Η ευρωπαϊκή
ενοποίηση µας δίνει αντιστάσεις, µας δίνει επιχειρήµατα, µας δίνει
δυνάµεις για να συµµετάσχουµε στον παγκόσµιο καταµερισµό
εργασίας από καλύτερη θέση. ∆εν µας υποχρεώνει η ευρωπαϊκή
ενοποίηση να κάνουµε θυσίες. Μας υποχρεώνει το κακό µας
παρελθόν και οι εγγενείς µας αδυναµίες να κάνουµε τις θυσίες και
τις προσπάθειες που αυτήν τη στιγµή κάνουµε. Παράλληλα, όµως,
κάνοντας αυτές τις προσπάθειες µπορούµε να δρέψουµε το
αποτέλεσµα που σας περιέγραψα. Και είναι ιστορική ευθύνη,
πιστεύω, όλων των αντιπροσώπων του ελληνικού λαού, όλων των
πολιτικών δυνάµεων της χώρας, να δώσουν αυτό το σωστό
µήνυµα, να µην κάνουν την ευρωπαϊκή ενοποίηση πεδίο
κοµµατικής αντιπαράθεσης, πεδίο δηµαγωγικής εκµετάλλευσης,
ώστε όλοι οι 'Ελληνες, όλες οι Ελληνίδες, όπου και αν βρίσκονται,
να αισθανθούν ότι οι προσπάθειές τους έχουν ένα ιστορικό τέλος,
εξυπηρετούν ένα ιστορικό τέλος, ένα ιστορικό πεπρωµένο
κολοσσιαίας σηµασίας για τον Ελληνισµό, µέσα στα πλαίσια αυτής
της ευρωπαϊκής ενοποίησης. Προέχει για µας η ενοποίηση να µην
είναι απλώς µια υπόθεση συνένωσης κεφαλαίων και επιχειρήσεων.
Προέχει για µας το στοιχείο της συνοχής. Αυτή η µεγάλη περιπέτεια
των ευρωπαϊκών λαών που είναι πρωτοφανής στην ιστορία. 'Ολοι
οι σύγχρονοι λαοί, όλα τα σύγχρονα κράτη, έχουν προκύψει από
ενοποιήσεις, ενοποιήσεις που στηρίχθηκαν στην πολιτική και
στρατιωτικη βία. Είναι η πρώτη φορά που µια οµαδα λαών, µια
οµάδα εθνών ενοποιείται οικεία βουλήσει µέσα από ανοιχτές
δηµοκρατικές διαδικασίες. Αυτό όµως προϋποθέτει εσωτερική
συνοχή σε κάθε κράτος-µέλος και γενικότερη συνοχή στο
ευρωπαϊκό επίπεδο. Προϋποθέτει ότι όλοι, και οι πιο αδύνατοι και
αυτοί που καθυστερούν, θα βρίσκουν την ικανοποίηση που
αναζητούν σε κάθε βήµα της ευρωπαϊκής ενοποίησης. ∆εν µπορεί η
ενοποίηση να γίνει, εάν υπάρχουν συνεχείς εντάσεις που θα
προκύπτουν απ' την αύξηση των ανισοτήτων και των
ανισορροπιών. Η συνοχή, λοιπόν, είναι ο πρώτος µας στόχος και
αυτόν προσπαθούµε να καταστήσουµε απαραίτητο στοιχείο της
ενοποίησης.
Το δεύτερο θέµα είναι το δηµοκρατικό έλλειµµα. Ζούµε σε ανοικτές
κοινωνίες, κοινωνίες όπου η δηµοκρατία δεν είναι απλώς µια
εκλογική διαδικασία, κοινωνίες που αναζητούν συστηµατικά -και
αυτό συµβαίνει σ'όλες τις χώρες ανεξαίρετα- ένα λόγο κοινωνικό
που θα ξεπερνάει την παραδοσιακή πολιτική ζωή, που στηρίζεται
µόνο στην αντιπροσώπευση, στην περιστασιακή εκλογή
αντιπροσώπων, στους οποίους ανατίθεται η διαχείριση των κοινών,
ενώ ο καθηµερινός πολίτης επιστρέφει στην καθηµερινότητά του.
Αυτό πια δεν γίνεται ανεκτό. Υπάρχει η ανάγκη της συµµετοχής,
υπάρχει η ανάγκη της ουσιαστικής δηµοκρατίας, υπάρχει η ανάγκη
αυτού του είδους της δηµοκρατίας και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
Γι' αυτό η Ελλάδα υποστηρίζει όλες τις συµµετοχικές διαδικασίες σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, την ανάθεση περισσοτέρων αρµοδιοτήτων,
περισσοτέρων εξουσιών στα αντιπροσωπευτικά όργανα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο πρώτα απ' όλα,
αλλά και σε όλα τα άλλα.
Τέλος, υπάρχει ένα κοινωνικό πρότυπο. Η Ευρώπη βέβαια δεν είναι
µόνη της στον κόσµο. Υπάρχουν άλλες µεγάλες βιοµηχανικές και
οικονοµικές δυνάµεις. Υπάρχει η Ιαπωνία, υπάρχουν οι Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής. Υπάρχουν άλλες µεγάλες χώρες που
εξελίσσονται αυτήν τη στιγµή και θα αποτελέσουν ίσως ισότιµους
συµµετόχους στην κοινωνία του αύριο µετά από µερικές δεκάδες ή
µερικές εκατοντάδες χρόνια. Η Κίνα, οι µεγάλες χώρες της Ασίας, η
Ρωσία.
Από  το  σηµερινό,  όµως,  τριπολικό  σχήµα  -Ιαπωνία  -  Ηνωµένες
Πολιτείες  -  Ευρώπη-  η  Ευρώπη  διαφοροποιείται  διότι  στηρίζεται
στην  ισότιµη  συµµετοχή  του  µικρού,  στη
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συστηµατική αναζήτηση της εσωτερικής συνοχής. Είµαστε µία
κοινωνία, η ευρωπαϊκή κοινωνία, που στηρίζεται στην κοινωνική
αλληλεγγύη. Βασικό στοιχείο, λοιπόν, της νέας ευρωπαϊκής δοµής
πρέπει να είναι η επιδίωξη και η κατοχύρωση αυτής της κοινωνικής
αλληλεγγύης.
∆εν είναι τυχαίο ότι στη µία χώρα µετά την άλλη οι ιδέες του
σοσιαλιστικού δηµοκρατικού χώρου εξουσιάζουν, ηγεµονεύουν,
πρυτανεύουν. ∆εν είναι τυχαίο ότι αυτήν τη στιγµή από τις
δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η µεγάλη πλειοψηφία
εκφράζεται, είτε µόνο από σοσιαλιστικά κόµµατα είτε από
κυβερνήσεις στις οποίες τα σοσιαλιστικά κόµµατα έχουν
καθοριστική συµµετοχή.
Τέλος, η Ευρώπη δεν µπορεί να είναι ένα κλειστό φρούριο. Η
Ευρώπη πρέπει να είναι ανοιχτή στους ευρωπαϊκούς λαούς, οι
οποίοι για λόγους ιστορικούς έµειναν στο περιθώριο. Με αυτήν την
έννοια η ελληνική Κυβέρνηση και η Ελλάδα υποστηρίζει τη
διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Η διεύρυνση, όµως, της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης πρέπει να γίνει χωρίς αποκλεισµούς και
χωρίς διαφοροποιήσεις.
Από την άποψη των οικονοµικών και εµπορικών συµφερόντων η
Ελλάδα δεν έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τη διεύρυνση. Οι χώροι
στους οποίους η ελληνική οικονοµία κινείται, είναι χώροι που από
την παρούσα φάση της διευρύνσεως έχουν αποκλειστεί. Τα
Βαλκάνια, ο Καύκασος, η Μέση Ανατολή, η εγγύς περιοχή στην
οποία το ελληνικό κεφάλαιο, επιχειρηµατικό και εµπορικό κινείται,
είναι χώροι που δεν συµµετέχουν στην πρώτη φάση της
διευρύνσεως, όπως αυτή τελικά επελέγη.
Με αυτήν την έννοια η Ελλάδα µπορεί να ζήσει χωρίς τη διεύρυνση
από οικονοµική και εµπορική άποψη και αυτό είναι ένα µήνυµα
προς όλους. 'Εχει, όµως, ισχυρό πολιτικό ενδιαφέρον στη
διεύρυνση. Και το ισχυρό µας πολιτικό ενδιαφέρον υπάρχει µόνο
εάν ισότιµα και χωρίς κανενός είδους διαφοροποίηση συµµετέχει η
Κύπρος. Εµείς δεν ζητάµε τίποτα άλλο από την εφαρµογή των
αποφάσεων που έχουν ληφθεί. ∆εν διαφοροποιούµε τη θέση µας, η
οποία είναι απαράλλακτη µε αυτή που αρχικά είχαµε υιοθετήσει.
Εάν, όµως, βρεθούµε µπροστά σε µηχανορραφίες ή πρωτοβουλίες,
οι οποίες θα έχουν στόχο µε το ένα ή το άλλο πρόσχηµα να
διαφοροποιήσουν την Κύπρο από τις υπόλοιπες υποψήφιες χώρες,
αυτό κατ' ανάγκη θέτει µπροστά µας το ζήτηµα της αναστολής της
όλης διαδικασίας και το έχουµε ρητά δηλώσει.
Αυτό συµβαίνει διότι κύριο θέµα της εξωτερικής µας πολιτικής ήταν
και είναι -και δεν θα µπορούσε να είναι αλλιώς- η επιζήτηση µιας
δίκαιης και βιώσιµης λύσης για το Κυπριακό. Είναι λάθος να
πιστεύει οποιοσδήποτε, οπουδήποτε και αν βρίσκεται, όπως καµία
φορά ακούµε ότι το Κυπριακό ελύθη µε την εισβολή και την κατοχή
ενός σηµαντικού τµήµατος του κυπριακού εδάφους. Η ιστορία έχει
αποδείξει περίτρανα στο χώρο της Βαλτικής, στο χώρο της
Κεντρικής Ευρώπης, στο χώρο της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης, ότι
τα εθνικά ζητήµατα δεν λύνονται µε το χρόνο. Επιδεινώνονται και
αναβιώνουν όταν πια κανείς δεν τα θυµάται, εκτός από τους άµεσα
ενδιαφερόµενους.
∆εν θα λύσει λοιπόν, ο χρόνος και η επικύρωση των τετελεσµένων,
παρά το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, πάρα κάθε έννοια νόµου και ηθικής το
Κυπριακό πρόβληµα.
Το Κυπριακό πρόβληµα πρέπει να λυθεί από τη ∆ιεθνή Κοινότητα
ως διεθνές πρόβληµα, µε την εφαρµογή των αποφάσεων του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και µε την άµεση έναρξη
διαπραγµατεύσεων.
'Οµως, η αδιαλλαξία της 'Αγκυρας, η οποία έχει οδηγήσει σε
αδιέξοδο το Κυπριακό πρόβληµα, δεν αφορά µόνο τις
διαπραγµατεύσεις, την ουσία δηλαδή του προβλήµατος. Αφορά και
ενδιάµεσες διαδικασίες, που θα µπορούσαν να καταστήσουν τη ζωή
όλων των Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων πιο άνετη
και πιο ασφαλή. Αφορά την έναρξη συζητήσεων για την επιδίωξη
κάποιας αποκλιµάκωσης των εξοπλισµών. Αφορά την έναρξη
συζητήσεων για µια ευκολότερη και πιο άνετη επικοινωνία των δύο
κοινοτήτων.

'Εχουµε, δηλαδή, µπροστά µας µια αδιαλλαξία, η οποία στηρίζεται
στη δύναµη µόνο σε ό,τι αφορά το στρατιωτικό της σκέλος, ενώ
αυτή η βίαιη παραβίαση στοιχειωδών κανόνων του διεθνούς δικαίου
και της διεθνούς συµβίωσης κρύβει βαθιά αδυναµία, µια βαθιά
έλλειψη αυτοπεποίθησης. Οι κρατούντες στην 'Αγκυρα φοβούνται
ότι, αν αφεθούν οι Κύπριοι να συνεννοηθούν ειρηνικά, αν αφεθούν
οι Κύπριοι να συνεργαστούν, να συµβιώσουν, τότε το καθεστώς
κατοχής που έχουν επιβάλει θα καταρρεύσει από µόνο του.
Το ίδιο ισχύει για τις σχέσεις µας µε την Τουρκία. Επί σειρά ετών τα
Υπουργεία των δύο χωρών είχαν επιδοθεί σε ένα είδος αθλήµατος
νοµικών και πολιτικών κατασκευών. Πιστεύουµε ότι η αλήθεια είναι
απλή. Είναι στοιχειώδης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εσείς οι ακρίτες της Αίθουσας εκεί κάτω, ακούγεστε εδώ πάνω.
Παρακαλώ, να κάνετε χαµηλότερα τη συζήτησή σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Η Τουρκία
και η Ελλάδα έχουν διαφορές, τις οποίες προκαλεί συστηµατικά και
σε όλες τις περιπτώσεις η Τουρκία. Εµείς δεν έχουµε προβάλει
έναντι της Τουρκίας αιτήµατα διαφοροποίησης του υφισταµένου
καθεστώτος, που προκύπτει από τις συνθήκες που ισχύουν µεταξύ
µας, δηλαδή τη Συνθήκη της Λοζάνης και τις συνθήκες που
ρύθµισαν την τύχη των ∆ωδεκανήσων.
Η Τουρκία έχει αιτήµατα αναπροσαρµογής, νέας ερµηνείας, καµία
φορά πρωτοφανείς απόψεις, όπως είναι η άποψη ότι οποιαδήποτε
νησίδα ή βράχος δεν αναφέρεται ρητά στις διεθνείς συνθήκες είναι
ως εκ κληρονοµίας τουρκικά, διότι λέει το κεµαλικό κράτος είναι
κληροµόνος του οθωµανικού. Ξέρετε βεβαίως ότι προσφάτως
γιόρτασαν πανηγυρικώς το κεµαλικό κράτος ως άρνηση του
οθωµανικού κράτους. Ενώ, λοιπόν, πολιτικά είναι η άρνηση και η
ανατροπή του οθωµανικού κράτους, νοµικά λένε ότι είναι οι
κληρονόµοι του και ως εκ τούτου έχουν κληρονοµήσει παν, ό,τι
ρητά δεν απεδόθη σε άλλους.
Αλλά εγώ θέλω να σέβοµαι όλους τους λαούς και όλες τις
κυβερνήσεις. Γι' αυτό και η πρόταση µας είναι σαφής. Και απέναντι
στην πρότασή µας δεν υπάρχει από την πλευρά τους καµία
πειστική απάντηση. Τους κάνουµε µια µόνο πρόταση: Αποδεχθείτε
τη γενική δικαιοδοσία του ∆ικαστηρίου της Χάγης -πράγµα το οποίο
αργά ή γρήγορα εξάλλου θα αναγκαστείτε να πράξετε, διότι είναι
όρος της Ατζέντας 2000. Αυτό είναι όρος για να προωθήσετε τη
χώρα σας προς την ευρωπαϊκή ενοποίηση, όπως διακηρύττετε ότι
έχετε την πρόθεση να κάνετε. Αργά ή γρήγορα το πικρό αυτό
ποτήρι θα το πιείτε. Πιέστε το λοιπόν από τώρα, για να
τελειώνουµε. ∆ιότι από εκεί και πέρα ό,τι επιθυµείτε, µπορείτε να το
πάτε εσείς στο ∆ικαστήριο της Χάγης και αν εµείς επιθυµούµε κάτι
να πάµε στο ∆ικαστήριο της Χάγης, για παράδειγµα το θέµα της
υφαλοκρηπίδας, θα το πάµε εµείς και άλλα µπορούµε να τα
αφήσουµε να πλανώνται, αν ούτε η µια χώρα ούτε η άλλη θεωρεί
ότι είναι επίκαιρα και αναγκαία για την ιστορική στιγµή που
διερχόµαστε.
Σ' αυτήν την πρόταση η Τουρκία δεν µπορεί να απαντήσει πειστικά.
Η απάντησή της είναι ένα τέχνασµα. Λένε "καθήστε να
κουβεντιάσουµε και να κουβεντιάσουµε και µετά, αν πρέπει να πάµε
µερικά θέµατα στο ∆ικαστήριο της Χάγης, δεν αποκλείουµε ότι θα
τα πάµε". Τι γίνεται όµως αν κουβεντιάσουµε και κουβεντιάσουµε,
υποστούµε την επίσηµη διατύπωση των εξωφρενικών τους
απαιτήσεων και τότε αρνηθούν αυτοί µόνο, µονοµερώς την
προσφυγή µας στο ∆ικαστήριο της Χάγης;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Για  να  µπούµε  σε  διάλογο,  πρέπει  ο  διάλογος  να  γίνει
ισότιµα.  Και  για  να  γίνει  ισότιµα,  πρέπει  να  ανήκουµε  στην
ίδια  έννοµο  τάξη.  Αυτήν  τη  στιγµή  δεν  ανήκουµε  στην  ίδια
έννοµο  τάξη,  διότι  η  Ελλάδα,  όπως  όλες  οι  πολιτισµένες  και
αναπτυγµένες  χώρες  του  δυτικού  κόσµου,  αποδέχεται  τη  γενική
δικαιοδοσία  του  ∆ικαστηρίου  της  Χάγης,  ενώ  η  Τουρκία,
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ακριβώς επειδή έχει σκοτεινά σχέδια και µια ανώµαλη εξωτερική
πολιτική δεν την αποδέχεται. Εποµένως θέλει να στηρίξει τον
µεταξύ µας διάλογο σε πολιτικά επιχειρήµατα, που πάντα
αποκρύπτουν κάποιο συσχετισµό δυνάµεων.
Αυτού του είδους τη σχέση εµείς την αρνούµαστε και θα την
αρνούµαστε και τελικά θα επικρατήσει η δική µας άποψη, γιατί αυτή
είναι η άποψη του µέλλοντος. ∆εν θα φύγει από τον πολιτισµένο
κόσµο η Ελλάδα, για να µπει σε ένα χώρο όπου είναι ζωντανές οι
αναµνήσεις των οθωµανικής προέλευσης, σχέσεων εξάρτησης και
υποταγής. Αυτά τα πράγµατα ούτε στρατιωτικοί ούτε οικονοµικοί
ούτε πολιτικοί λόγοι µπορούν να µας τα επιβάλουν και είναι
καλό να το αντιληφθούν στην 'Αγκυρα, για να µη χάνουµε καιρό και
για να µην υφίσταται και η µία και η άλλη χώρα τις συνέπειες των
εξοπλισµών που είναι υπέρµετροι και δεν δικαιολογούνται από άλλα
συµφέροντα ή ανάγκες πέραν της µεταξύ µας διένεξης.
'Εχουµε, επίσης, µία σχέση προνοµιακή µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής, σχέση που δεν εκφράζει πάντα τις δικές µας
απαιτήσεις. Από την πλευρά της κυβέρνησης των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής υπάρχει βεβαίως αισθητή διαφοροποίηση
των όσων κατά καιρούς έχουν δηλώσει. Παλιά, όπως θυµάστε, η
κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών έπαιρνε µία θέση ίσων
αποστάσεων. Τώρα λένε ότι οι Τουρκοκύπριοι και η 'Αγκυρα είναι
αυτοί που εµποδίζουν τις διαπραγµατεύσεις. Τώρα λένε ότι πρέπει
να αρχίσουν οι διαπραγµατεύσεις, όπως το λέµε και εµείς, τώρα
λένε ότι πρέπει να αποδεχθεί η Τουρκία το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της
Χάγης, συντάσσονται µε τις δικές µας θέσεις, δεν κάνουν όµως
τίποτα για να επιβάλουν αυτές τις απόψεις τους.
Εδώ έχουµε δικαίωµα, νοµίζω, να ασκήσουµε την κριτική ότι σε
παγκόσµιο επίπεδο υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. 'Οταν η
Σερβία δεν αποδέχεται τις αποφάσεις της ∆ιεθνούς Κοινότητας, τότε
και αεροπλάνα βρίσκονται και αεροπλανοφόρα και µέσα πρακτικά
για να επιβληθούν αυτές οι απόψεις.
Εµείς δεν έχουµε τέτοια ακραία αιτήµατα. ∆εν θέλουµε κανείς να
απειλήσει την Τουρκία ή να την εκβιάσει στρατιωτικά, όπως
κάνουµε στη Γιουγκοσλαβία. Ζητάµε, όµως, τουλάχιστον
στοιχειωδώς η αµερικανική διοίκηση να σέβεται τις αποφάσεις του
νοµοθετικού της Σώµατος, η αµερικανική διοίκηση να εφαρµόσει
τους αµερικανικούς νόµους. Και αν αυτό συµβεί, θα πρέπει η
αµερικανική διοίκηση να εξαναγκάσει την Τουρκία να αποσύρει τον
βαρύ οπλισµό αµερικανικής προέλευσης, ο οποίος αυτήν τη στιγµή
είναι η βάση της αµυντικής ανισότητας που υφίσταται στην Κύπρο.
Είναι συγκεκριµένο αίτηµα µε συγκεκριµένους αποδέκτες και δεν
µπορεί η διοίκηση των Ηνωµένων Πολιτειών να το ξεπεράσει. 'Ολα
δείχνουν ότι προς αυτήν την κατεύθυνση πηγαίνουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
'Εχουµε µία προνοµιακή σχέση µε τη Ρωσία, η οποία αναπτύσσεται
µέσα στις καλύτερες δυνατές συνθήκες. ∆εν υπάρχουν όρια σ'
αυτήν τη σχέση. Η στρατιωτική, πολιτική και οικονοµική µας
συνεργασία εξαρτάται µόνο από τις δυνατότητές µας και τις
προτάσεις µας.
Πρόσφατα ήµουν στη Μόσχα και έγινα δεκτός µε αγάπη και µε φιλία
από το νέο Πρωθυπουργό, τον κ. Πριµακώφ, και αυτό είναι το
µήνυµα που µου ζήτησε να διαβιβάσω στον ελληνικό λαό: ότι
περιµένουν από την πλευρά µας όλες τις πρωτοβουλίες που θα
καλύπτουν τη δική τους φιλική διάθεση.
∆εν µπορώ να αναφερθώ στις πρωτοβουλίες µας στον Καύκασο, τα
Βαλκάνια, την Κεντρική Ασία, τη Μέση Ανατολή. Παράλληλα έχουµε
αναπτύξει ως Κυβέρνηση µια συστηµατική προσπάθεια για τη
δηµιουργία ενός νέου εργαλείου διεθνών σχέσεων, ενός νέου
Υπουργείου Εξωτερικών. Εφαρµόσαµε ένα νέο οργανισµό µετά
από εβδοµήντα χρόνια. 'Εχουµε εφαρµόσει διαδικασίες
µηχανολογικού εξοπλισµού, κτιριακά προγράµµατα, προγράµµατα
µετεκπαίδευσης, ενασχόληση µε νέους ορίζοντες. Το Υπουργείο
Εξωτερικών που διαµορφώνουµε θα ανοίξει τις πύλες της επόµενης
χιλιετίας µε αυτοπεποίθηση, γιατί δεν θα έχει τίποτα να ζηλέψει από
τα Υπουργεία Εξωτερικών των πιο προηγµένων χωρών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους, οι οποίοι ελάχιστα
ασχολήθηκαν µε αυτό το θέµα κατά τη διάρκεια των οµιλιών τους.
Αυτό βεβαίως είναι και µία απογοήτευση. Ως κοινοβουλευτικός θα
έπρεπε να ενοχληθώ, αλλά οφείλω να το ερµηνεύσω όχι ως
έλλειψη ενδιαφέροντος, αλλά για το γεγονός...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν έχετε καλή ενηµέρωση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Παρακολούθησα την οµιλία του Αρχηγού σας. ∆εν είπε τίποτα
απολύτως, κύριε Σιούφα. Τα άλλα που είπε, τα γνωρίζετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μα, ούτε και ο Αρχηγός σας.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός
τίποτα, κύριε Πάγκαλε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αφήστε να
σας πω µία καλή κουβέντα!
(Θόρυβος στην Αίθουσα - Κωδονοκρουσίες)
Θέλετε σώνει και καλά να µείνετε στο επίπεδό σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να έρθουµε και στο δικό σας το χθεσινό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να φθάσουµε και στο δικό
σας το χθεσινό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο χρόνος παρήλθε και
για τις καλένδες και για τις κουβέντες.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. ∆εν µε άφησαν να ολοκληρώσω η φράση µου.
Θέλω να πω ότι το ερµηνεύω ως απόδειξη του γεγονότος, παρά τις
κραυγές του κ. Σιούφα, ότι σχεδόν όλη η Βουλή -να βάλω ένα
σχεδόν για να µην έχω αντιρρήσεις από κάπου- αντιλαµβάνεται ότι
η εξωτερική µας πολιτική είναι αυτή που ασκείται και ότι ελάχιστες
διαφοροποιήσεις µπορούν να υπάρχουν. Και αυτό είναι παρήγορο
και ενισχυτικό για τις προσπάθειές µας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αναστάσιος
Νεράντζης έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Πρωθυπουργός αντί να µετασχηµατίσει την ελληνική κοινωνία,
όπου χρειαζόταν -δεν εννοώ βέβαια το σοσιαλιστικό
µετασχηµατισµό, γιατί αυτόν τον εγκατέλειψε και ο Ανδρέας
Παπανδρέου εγκαίρως- προτίµησε να ανασχηµατίσει την
Κυβέρνησή του. 'Ηταν όµως ένας ανασχηµατισµός ρηχός, άστοχος
και αστόχαστος. 'Ενας ανασχηµατισµός χωρίς όραµα, που µοιάζει
µε παρόραµα. Στην ουσία, κύριε Πρωθυπουργέ, ήταν
αποσχηµατισµός. Γιατί αποσχηµατιστήκατε από κάθε σχήµα
ευθύνης, αφού προσπαθήσατε να παραπείσετε τον ελληνικό λαό,
ότι όλη η κακή πορεία της Κυβερνήσεώς σας, σε όλο το φάσµα των
τοµέων, οφείλονταν δήθεν σε έναν εκπεσόντα Ρωµαίο, σε έναν
ελάσσονα Τζουµάκα και κάποιους Υφυπουργούς, οι οποίοι όλοι
πράγµατι απέτυχαν, αλλά ήταν απλοί, κακοί διαχειριστές.
Θα πρέπει να σας θυµίσω, κύριε Πρωθυπουργέ, το λαϊκό άσµα που
λέει "γιατί τάχα φταίνε οι άλλοι για το κακό το χάλι µας, και δεν
φταίει το Κεφάλι (εσείς δηλαδή) και το κεφάλι µας".
Μου δηµιουργείται, πραγµατικά, ένας προβληµατισµός. Μήπως
αυτός ο ανασχηµατισµός τελικά ήταν αυτοσκοπός; Μήπως στόχος
της Κυβερνήσεως δεν ήταν τόσο να παράγει έργο, αφού δεν µπορεί
να παράγει έργο, όσο να αναπαράγει τον εαυτό της και στη
συνέχεια να αναπαράγει στον ελληνικό λαό την ελπίδα ότι, στην
καινούρια µετενσάρκωσή της, θα µπορεί επιτέλους να πραγµατώσει
κάτι.
Τέλος, αυτός ο ανασχηµατισµός ήταν επίσης και προσχηµατισµός,
γιατί  φαίνεται  ότι  επινοήσατε  αυτήν  τη  µέθοδο  για  να
υφαρπάξετε  την  ψήφο  εµπιστοσύνης  των  δικών  σας
Βουλευτών.  'Οπως  και  να  έχει  το  πράγµα,  όµως,  θυµίζω  και
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θυµάµαι τους στίχους ενός Κινέζου ποιητή. Το γιατί επέλεξα τον
Κινέζο ποιητή, θα το αναζητήσετε στα σατιρικά ευθυµογραφήµατα
που ασχολούνται µε εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ. Λέει, λοιπόν, ο
Κινέζος αυτός ποιητής "όταν αλλάζεις άλογο, αντί να αλλάξεις
δρόµο, δεν κάνεις τίποτα άλλο παρά να αλλάζεις τέσσερα πόδια, µα
δεν αλλάζεις µυαλά.".
Φαίνεται, λοιπόν, ότι η στρατηγική σας, κύριε Πρωθυπουργέ, έστω
από και διά του ανασχηµατισµού, δεν οδηγεί σε καµιά αλλαγή. Η
µόνη αλλαγή, που φαίνεται ότι θα ωφελήσει, είναι η απαλλαγή από
εσάς.
Αν µίλησα για λίγο για τον ανασχηµατισµό, είναι µόνο για ένα λόγο.
Είναι αναµφισβήτητα δικαίωµά σας. Σας το αναγνωρίζουν όλοι και
δεν έχετε ανάγκη παροχής. 'Οµως, αυτός ο ανασχηµατισµός
φαίνεται ότι αποτέλεσε το περιτύλιγµα, το πακέτο, την ταµπακέρα,
όπως λέγαµε παλιότερα, αυτής της ψήφου εµπιστοσύνης.
Σκιαµάχησαν κάποιοι συνάδελφοι από την πλευρά της
κυβερνητικής Πλειοψηφίας περί του δικαιώµατός σας να ζητήσετε
ψήφο εµπιστοσύνης. Παραβιάζουν ανοιχτές θύρες. Αυτή ακριβώς η
προνοµία σας, αυτό το δικαίωµά σας, αποτελεί την κυριότερη
έκφανση της κοινοβουλευτικής αρχής, η οποία διαποτίζει ολόκληρο
το Σύνταγµα.
Είχατε αναµφισβήτητο δικαίωµα να ζητήσετε ψήφο εµπιστοσύνης.
Εκείνο που ίσως δεν είχατε δικαίωµα είναι να προσπαθήσετε µε
αυτόν τον τρόπο να εκβιάσετε, όπως σας καταγγέλλει ο Τύπος, την
παροχή αυτής της ψήφου εµπιστοσύνης.
Φαίνεται και κάτι άλλο: ότι έχετε απωλέσει, στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
κυρίως στα κυβερνητικά έδρανα, την κριτική -όχι την κρητική, αυτήν
την αναδοµήσατε και έχουν µείνει πλέον πολλοί ελάχιστοι, για να
µην πω µόνον ένας Κρητικός Υπουργός- ικανότητα. Χάσατε τη
δυνατότητα να αναγιγνώσκετε τα µηνύµατα και να τα συλλαµβάνετε.
Ας δούµε γιατί.
Τα αποτελέσµατα των τελευταίων εκλογών της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης δύο ερµηνείες επιδέχονται. Είτε ότι
η βάση άλλαξε πλέον πολιτικο-κοµµατικό προσανατολισµό, είτε ότι
η βάση παρέµεινε σε σας, αλλά θέλησε µε αυτόν τον τρόπο να
εκδηλώσει τη ριζική διαφωνία της προς τις οικονοµικές, άρα και
πολιτικές επιλογές σας. Οποιαδήποτε όµως ερµηνεία σας εκφράζει
από αυτές τις δύο, κύριε Πρωθυπουργέ, δηµιουργεί σεισµικό
κλυδωνισµό και σοβαρό κλονισµό στο κύρος και στην αξιοπιστία
της Κυβερνήσεώς σας. Γιατί πραγµατικά, αν µεν ισχύει η πρώτη
εκδοχή, τότε σηµαίνει ότι είστε µία Κυβέρνηση χωρίς λαϊκή βάση. Αν
συµβαίνει η δεύτερη εκδοχή, τότε σηµαίνει ότι η λαϊκή βαση έχασε
την εµπιστοσύνη της προς την Κυβέρνηση. Αναγνωρίζουµε όµως
όλοι πως βάση χωρίς πίστη είναι ανήµπορη, ενώ εξάλλου πίστη
χωρίς βάση είναι ανύπαρκτη.
Εξάλλου όταν ανατρέξει κανείς στην πολιτική θεωρία και την
πρακτική των αρχαίων Ελλήνων, διαπιστώνει πως η πολιτική δεν
είναι τίποτε άλλο παρά ένας τρόπος για να βοηθήσει τον πολίτη να
προκόψει στην ευδαιµονία και στην αρετή, όπως έλεγε ο Λυκούργος
κατά τον Πλούταρχο ή είναι ένας τρόπος προκειµένου ο ένας διά
του άλλου να γίνει πιο τέλειος και πιο δίκαιος κατά τον Πλάτωνα.
Και σας ερωτώ, κύριε Πρωθυπουργέ: µε όση ειλικρίνεια διαθέτετε,
µπορείτε να ισχυριστείτε ατιµωρητί ότι οι 'Ελληνες επί των ηµερών
των Κυβερνήσεων σας έγιναν πραγµατικά τελειότεροι και
δικαιότεροι; Ο σκοπός εξάλλου, της πολιτικής είναι να παιδεύει τους
πολίτες. Εσείς "παιδεύετε" και εµάς και όλον τον ελληνικό λαό, αλλά
µε τη µεταφορική έννοια, της τυραννίας και του βασανισµού, γιατί
όλων των Ελλήνων τα βαλάντια και οι προοπτικές τυραννιώνται.
∆εν εκπαιδεύετε λοιπόν, δεν παιδαγωγείτε, δεν φρονιµατίζετε το
λαό, όπως οφείλετε. Αντιθέτως, τον τυραννάτε και τον οδηγείτε σε
άλλες ατραπούς.
'Ετσι, λοιπόν, ζητάτε σήµερα ψήφο εµπιστοσύνης. Πώς όµως να
παράσχει κανείς ψήφο εµπιστοσύνης σε µία Κυβέρνηση, η οποία
εκτός όλων των άλλων διαθέτει Υπουργούς που επιτίθενται και
εκτίθενται. Επιτίθεται ο κ. Πάγκαλος -έτσι γράφουν σήµερα οι
εφηµερίδες- εναντίον ατυχών υπαλλήλων του Υπουργείου
Εξωτερικών, οι οποίοι καταγγέλλουν ότι πραγµατικά, χωρίς κανένα
αποχρώντα λόγο, βρήκε ο κύριος Υπουργός την ευκαιρία να
εκδηλώσει αυτό το ήθος, για το οποίο µίλησε προηγουµένως.

Και ακόµη αρνούµεθα να ψηφίσουµε µία Κυβέρνηση της οποίας ο
Υπουργός Εξωτερικών -χαιρόµαστε τώρα που επαινεί την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση- παραλείπει να τονίσει ότι στην ΟΝΕ που
επρόκειτο να µπούµε, µένουµε έξω, ενώ θέλαµε, από ευθύνες της
δικής του Κυβερνήσεως.
Αρνούµεθα επίσης να ψηφίσουµε µία Κυβέρνηση της οποίας ένας
άλλος ευτραφής κατά το σωµατικό βάρος Υπουργός, ο κ.Βενιζέλος,
κάνει πως δεν καταλαβαίνει, γιατί αλίµονο αν στην ουσία δεν
καταλάβαινε ποια είναι η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆ιερωτήθηκε
χθες "είστε αριστερότερα ή είστε πιο αυστηροί στο δρόµο προς τη
σύγκλιση"; Του λέµε ότι είµαστε στην ευθεία οδό. Εµείς απλώς
πιστεύουµε ότι δεν είναι δυνατόν τα ελλείµµατα αυτά να καλυφθούν
από και δια µίας πολλαπλής και αγρίας φορολογίας.
Εµείς πιστεύουµε, επίσης, ότι δεν είναι δυνατόν ούτως ή άλλως να
προχωρήσουµε σε αυτόν το δρόµο µε εκείνες τις παροχές που
µεγαλώνουν τα ελλείµµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Αν µπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Νεράντζη,
παρακαλώ να τηρούµε το επτάλεπτο, για να µιλήσουν όλοι. Είπατε
αρκετά χρήσιµα πράγµατα για σας τουλάχιστον.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: ∆εν ήσασταν το ίδιο αρνητικός ευθύς
προηγουµένως, όπου δώσατε τρία λεπτά στον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν του έδωσα. Ζήτησε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω τη
σκέψη µου µόνο.
Και αρνούµεθα επίσης να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης, µεταξύ
των άλλων, σε µία Κυβέρνηση επί των ηµερών της οποίας µειώθηκε
ο εµπορικός στόλος, αυξήθηκε η ανεργία, το δουλεµπόριο ανθεί, το
ΝΑΤ βυθίζεται και κανείς δεν ενδιαφέρεται απολύτως.
'Αρα, στην ψήφο εµπιστοσύνης που ζητείτε, έχουµε αρνητική
στάση, όπως αρνητική στάση βρίσκει και στον ίδιο το λαό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", παρακολουθούν τη
συνεδρίασή µας πενήντα πέντε µαθητές και δύο συνοδοί -
καθηγητές από το 2ο Τεχνικό Επαγγελµατικό Λύκειο της Νέας
Φιλαδέλφειας.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Είχα και την ευκαιρία µιας χρήσιµης συζήτησης µαζί τους και
απήντησα σε ερωτήσεις σχετικώς µε την παρουσία των
συναδέλφων στην Αίθουσα µε τις πολλαπλές τους υποχρεώσεις.
Ελπίζω να επείσθησαν ότι η εικόνα που δίδεται µονότονα από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης γι' αυτό το θέµα δεν ανταποκρίνεται
στην ουσία των πραγµάτων.
Ο κ. Τσερτικίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΤΣΕΡΤΙΚΙ∆ΗΣ: 'Οταν το 1996 ζητήσαµε την ψήφο του
ελληνικού λαού, αναφερθήκαµε µε ειλικρίνεια στα προβλήµατα που
τον απασχολούν. Αναφερθήκαµε µε ειλικρίνεια στην πολιτική που
θα ακολουθήσουµε και δεν κάναµε τίποτε περισσότερο ή λιγότερο
από αυτά που υποσχεθήκαµε εκείνην την περίοδο, δηλαδή να
προχωρήσουµε µε θάρρος, αποφασιστικότητα και υπευθυνότητα
στις µεταρρυθµίσεις που είναι απαραίτητο να γίνουν για τον
εκσυγχρονισµό της ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής
κοινωνίας.
Ανεξάρτητα µε το τι λέει η Αντιπολίτευση, σ' αυτήν την προσπάθειά
µας έχουµε αρωγό και συµπαραστάτη τον ελληνικό λαό, ο οποίος
γνωρίζει ότι προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε εκείνες τις
προϋποθέσεις που θα βελτιώσουν τις συνθήκες της ζωής του.
Επειδή ετέθη το ερώτηµα από συναδέλφους της Αντιπολί-
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τευσης, προς τι η ψήφος εµπιστοσύνης, θα ήθελα να πω ότι η
απάντηση σ' αυτό το ερώτηµα είναι πολύ απλή. Η Βουλή µε την
ψήφο εµπιστοσύνης θα επιβεβαιώσει το έργο που έγινε και θα
δώσει τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση να το συνεχίσει. Λυπάµαι
που δεν αντελήφθηκαν ότι αυτό συνιστά πολιτική πράξη µε µεγάλη
βαρύτητα.
∆ιανύουµε περίοδο κρίσιµη για την οικονοµία της χώρας µας. Το
1999 θα είναι η τελευταία χρονιά µιας προσπάθειας που ξεκίνησε το
1993 για την είσοδό µας στην ΟΝΕ. Από αυτήν την ένταξη θα
εξαρτηθεί ποια θα είναι η πορεία της χώρας. Αν θα πάµε µπροστά ή
όχι. Αυτή είναι η τελευταία µας ευκαιρία. Η πραγµατοποίηση των
στόχων απαιτεί θυσίες. 'Εχουν γίνει θυσίες και µπορούµε να πούµε
ότι έχουν πιάσει τόπο, έχουµε αποτελέσµατα. Για να τα πετύχουµε
αυτά χρειάστηκε να συγκρουσθούµε µε συντεχνιακές αντιλήψεις και
µε κατεστηµένα συµφέροντα. ∆εν υπολογίσαµε ούτε το πολιτικό
κόστος, γιατί πιστεύουµε ότι τελικά θα δικαιωθούµε.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µας κατηγορεί ότι ο δρόµος που ακολουθούµε
για την πορεία µας προς την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
δεν είναι ο αποτελεσµατικότερος. Εµείς αυτόν το δρόµο
γνωρίζουµε. 'Ισως να κάνουµε λάθος. Εσείς µας υποδείξατε
κάποιον άλλον; Μήπως πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι αυτή η
λάθος κατά την άποψή σας οικονοµική πολιτική, που
ακολουθήσαµε τα τελευταία χρόνια, είχε σαν αποτέλεσµα να
ξεπεράσουµε τη νοσηρή κατάσταση του στασιµοπληθωρισµού, να
µειώσουµε εντυπωσιακά τα επιτόκια, να συρρικνώσουµε το κρατικό
έλλειµµα και τέλος να αναστρέψουµε την αυξητική τάση του
δηµόσιου χρέους;
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι όλα αυτά τα πετύχαµε διασφαλίζοντας το
εισόδηµα των εργαζοµένων, καλύπτοντας τον πληθωρισµό και
δίνοντας πραγµατικές αυξήσεις. Ασφαλώς αυτά δεν συγκρίνονται µε
την περίοδο 1990-1993, όταν είχαµε υψηλό πληθωρισµό µε
µηδενικές αυξήσεις στους εργαζόµενους.
Επειδή όµως συζητάµε σήµερα, αν θα παράσχουµε ψήφο
εµπιστοσύνης ή όχι στην Κυβέρνηση, πιστεύω ότι πρέπει να
καθορίσουµε τη στάση µας κυρίως από το έργο που έχει να
παρουσιάσει την πρώτη διετία. Το έργο αυτό είναι µεγάλο.
Αναφέρθηκα ήδη στα θετικά αποτελέσµατα στον οικονοµικό τοµέα.
Να αναφερθώ στην ενίσχυση του ρόλου της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης; Να αναφερθώ στο πρόγραµµα
"ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ" µε τις συνενώσεις των κοινοτήτων σε
ισχυρούς δήµους, ικανούς να αναπτυχθούν και να προσφέρουν
καλύτερη ποιότητα ζωής στους πολίτες της περιφέρειας;
Να αναφερθώ στην ενίσχυση του στρατηγικού ρόλου της
περιφέρειας; Ακόµα, στην υπαγωγή όλων των προσλήψεων του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα στο ν. 2190; Να αναφερθώ στην
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Και σε όλες αυτές τις µεταρρυθµίσεις
τις µεγάλες της Κυβέρνησης προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας.
Ποια ήταν η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας; Υπονόµευση και άρνηση.
Αποχωρήσατε από την Αίθουσα της Βουλής όταν εδώ µέσα
συζητούσαµε το νόµο για τις συνενώσεις των Ο.Τ.Α. Λέγατε πως
όταν έρθετε εσείς στην εξουσία θα καταργήσετε το ν. 2190, για να
τακτοποιήσετε τα δικά σας παιδιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατηγορούν την Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι δεν επιδεικνύει την πρέπουσα κοινωνική ευαισθησία.
Βεβαίως και µας βασανίζει το 10% της ανεργίας, έστω και αν
καταφέραµε να τη σταθεροποιήσουµε. Γνωρίζουµε τα προβλήµατα
των νέων ανθρώπων, που παρά τα µέτρα του Υπουργείου
Εργασίας δεν µπορούµε να δώσουµε λύση στο µεγάλο αυτό
πρόβληµα. Μας απασχολεί το γεγονός ότι δεν µπορούµε να
δώσουµε µεγάλες αυξήσεις στους συνταξιούχους και στους
χαµηλόµισθους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε µεταξύ µας
απόλυτα ειλικρινείς. Σε καµία χώρα, σε καµία οικονοµία, δεν
συνδυάστηκε ποτέ η µείωση του πληθωρισµού, µείωση του
κρατικού ελλείµµατος, περιορισµός των δαπανών, µεγάλη -τονίζω-
ενίσχυση της κοινωνικής πολιτικής.
Πρέπει να γίνουµε σαφείς. ∆εν έχουµε σήµερα τη δυνατότητα να
κάνουµε κοινωνική πολιτική µε δανεικά. 'Ισως κάποτε αυτό να έγινε.

Παρ' όλο αυτά όµως µετατρέψαµε τον Ο.Γ.Α. σε ταµείο κύριας
ασφάλισης µε καταβολή 2/3 της εισφοράς από το δηµόσιο, για να
µπορέσει ο αγρότης να ζήσει το υπόλοιπο της ζωής του µε
αξιοπρέπεια. Επεκτείναµε το ΕΚΑΣ. Και βεβαίως υπάρχουν τοµείς
που απαιτείται κόπος και χρόνος για να βελτιωθούν. 'Οπως
οφείλουµε να δαµάσουµε το τέρας που λέγεται δηµόσιος τοµέας.
Η αντιπαραγωγικότητα, η γραφειοκρατία, ο παραγοντισµός, η
διαφθορά και η συναλλαγή, αποτελούν τα κύρια στοιχεία του
δηµόσιου τοµέα. Καµιά προσπάθεια εκσυγχρονισµού του κράτους
δεν πρόκειται να πετύχει, αν δεν έρθουν τα πάνω κάτω στο δηµόσιο
τοµέα. Αυτό το γνωρίζουµε όλοι.
Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε τον
εκσυγχρονισµό της χώρας, τις αλλαγές στη λειτουργία της
κοινωνίας µας, για να υπάρξουν περισσότερες ευκαιρίες και
δυνατότητες για τον πολίτη και καλύτερες συνθήκες ζωής. 'Οπως
ξέρει ο ελληνικός λαός, η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι η µοναδική
πολιτική δύναµη που εγγυάται αυτήν την πορεία, που εγγυάται το
µέλλον του λαού και του τόπου, που έχει όραµα και στόχο, γι'αυτό
πρέπει να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Νικόλαος
Παπαφιλίππου έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
κύριος Πρωθυπουργός µας είπε προχθές ότι η προσπάθεια της
Κυβέρνησης, για να πάει µπροστά η χώρα, υπονοµεύεται από
εµπεδωµένες πρακτικές, από συντεχνιακές νοοτροπίες και από
κατεστηµένα συµφέροντα. Το ερώτηµα είναι ποιος έχει καθιερώσει,
ποιος έχει στηρίξει και ποιος ανέθρεψε αυτά τα κατεστηµένα και
αυτές τις νοοτροπίες στον τόπο µας.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό στον ελληνικό λαό ποιος πολιτικός
χώρος προώθησε αυτά τα πρωτόγνωρα για την Ελλάδα φαινόµενα,
πότε έγιναν αυτά και για ποιους λόγους. Σήµερα, κύριε
Πρωθυπουργέ, µέµφεσθε εσείς αυτές τις πρακτικές, γιατί βρίσκεσθε
µπροστά στα φαινόµενα αυτά και φυσικά αδυνατείτε να τα
ξεπεράσετε.
∆εν µπορείτε να κάνετε τις αναγκαίες ρήξεις µε τα κατεστηµένα
αυτά, γιατί αφορούν το ίδιο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και βέβαια, κύριε
Πρωθυπουργέ, υπάρχει µέγα πολιτικό κόστος. 'Ετσι, κύριοι
συνάδελφοι, δεν µπορεί να προχωρήσει µπροστά η προσπάθεια
της Κυβέρνησης. Υπάρχουν ανυπέρβλητα εµπόδια. ∆εν µπορεί να
γίνουν οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στον τόπο µας. ∆εν µπορούν
να προχωρήσουν οι εκσυγχρονισµοί, οι εξυγιάνσεις, οι
αποκρατικοποιήσεις στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.
Αυτός είναι βασικός λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση η δική σας,
κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µπορεί να βγάλει τη χώρα από τα µεγάλα
αδιέξοδα. Εδώ είναι το µέγα πρόβληµα, κύριοι συνάδελφοι.
Πλέον αυτών ο κύριος Πρωθυπουργός και µερικοί συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ µας µίλησαν για αντικυβερνητικό µέτωπο. Είναι όµως
γνωστό -και αυτό εξάλλου καταδείχθηκε περίτρανα στην Αίθουσα
αυτή- ότι το αντικυβερνητικό µέτωπο υπάρχει µέσα στο ΠΑ.ΣΟ.Κ
και όχι στην Αντιπολίτευση. Είναι ο χθεσινός εαυτός σας, κύριε
Πρωθυπουργέ, είναι το ίδιο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Γι'αυτό εξάλλου
οδηγηθήκατε σε αυτήν τη διαδικασία της αίτησης ψήφου
εµπιστοσύνης από εσάς, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και
βέβαια σας εκβιάζει ο κύριος Πρωθυπουργός και σας θέτει µπροστά
σε ένα σοβαρό δίληµµα, εάν θα απαρνηθείτε ή όχι τον εαυτό σας,
εάν θα εγκαταλείψετε αυτά για τα οποία παλέψατε µέχρι χθες, εάν
θα εγκαταλείψετε τους συντρόφους σας, αυτούς µε τους οποίους
αγωνιστήκατε επί τόσα χρόνια.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι δικό σας θέµα, είναι θέµα πολιτικής
συνείδησης. Εµείς πιστεύουµε, όµως, ότι αυτός ο εκβιασµός στερεί
την ελευθερία της γνώµης του Βουλευτή. Είναι πράξη που δεν
ταιριάζει στα δηµοκρατικά ήθη του τόπου µας.
Να  πω  και  µερικά  πράγµατα,  κύριε  Πρόεδρε,  σε  ό,τι  αφορά
αυτά  τα  οποία  µας  είπε  ο  κύριος  Πρωθυπουργός  και  οι
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Υπουργοί της Κυβέρνησης τόσο για την ανάπτυξη που έχουµε στη
χώρα µας, όσο και για το κοινωνικό πρόσωπο της Κυβέρνησης,
που για µας είναι ανύπαρκτο.
'Ολοι γνωρίζετε τη µεγάλη προσφορά του Νοµού Κοζάνης στο
πανελλήνιο. 'Οµως αυτή η περιοχή ζει σήµερα τις οδυνηρές
συνέπειες της αποβιοµηχάνησης. 'Εκλεισαν µεγάλες κρατικές
βιοµηχανίες και χιλιάδες κόσµος έχασε τη δουλειά του. Για το λόγο
αυτό, κύριε Πρόεδρε, εντάχθηκε η περιοχή µας στις φθίνουσες
περιοχές µε ειδικά κίνητρα, προκειµένου να δοθεί κάποια ώθηση.
Τι έγινε, κύριε Πρωθυπουργέ; 'Ηλθε ο Υπουργός σας ο κ.
Παπαντωνίου και τα σάρωσε όλα, δεν άφησε τίποτε, ούτε
φθίνουσες περιοχές ούτε ∆' ζώνη ούτε τίποτε. Καλπάζει η ανεργία.
'Εχει φθάσει στο 18%. Και βέβαια µας είπατε προχθές, ότι παίρνετε
ορισµένα µέτρα. Μας µιλήσατε γι'αυτά τα τοπικά σύµφωνα
απασχόλησης. Πέρασε ενάµιση χρόνος, κύριε Πρωθυπουργέ, από
τότε που ήλθε το κλιµάκιο του Υπουργείου Εργασίας µαζί µε
εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Είναι πρόγραµµα
επιδοτούµενο από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Μετά από ενάµιση
χρόνο ξέρετε ποια είναι η απάντηση ορισµένων διευθυντών από τις
βιοµηχανίες που ακόµα υπάρχουν στην περιοχή µας; Εάν
προχωρήσουµε σε αυτό το πρόγραµµα, είµαστε υποχρεωµένοι να
τους µονιµοποιήσουµε και γι'αυτό δεν παίρνουµε κανέναν. Αυτό,
λοιπόν, είναι ένα βασικό θέµα.
Να πω και δυο κουβέντες, κύριε Πρωθυπουργέ, για τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις που τινάξατε στον αέρα όλο το
πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε επιδότηση 50% γιατί
βάλατε εκείνο το περιβόητο όριο των εβδοµήντα εκατοµµυρίων
(70.000.000) δραχµών µέσο ετήσιο τζίρο που δεν το επιβάλλει η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε αποτέλεσµα το 98% και πλέον των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων να µη µπορούν να επωφεληθούν
αυτών των προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Και δεν είναι µόνο αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Παπαφιλίππου,
πρέπει να κλείσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆είτε τις οµάδες γεωργικών παραγωγών. Το ίδιο έγινε. Η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση έθεσε ένα µέσο ετήσιο τζίρο διακόσιες χιλιάδες
(200.000) ECU και ήλθε το Υπουργείο Γεωργίας και το έκανε δύο
εκατοµµύρια (2.000.000) ECU. 'Ολοι οι συνεταιρισµοί τινάζονται
στον αέρα.
Και βέβαια, συνεχίζει και καλπάζει η ανεργία, κύριε Πρωθυπουργέ.
Πώς θα τη δαµάσουµε; ∆είτε το σας παρακαλώ.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κλείστε παρακαλώ, κύριε
Παπαφιλίππου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε,
εµείς δεν µπορούµε µε τίποτα να ψηφίσουµε αυτήν την αίτηση για
ψήφο εµπιστοσύνης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το καταλάβαµε, κύριε
Παπαφιλίππου, από την αρχή της αγορεύσεώς σας.
Η συνάδελφος κ. 'Αννα Μπενάκη - Ψαρούδα ζητά την άδεια του
Σώµατος για ολιγοήµερη απουσία της στο εξωτερικό, στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς, η Βουλή
ενέκρινε.
Επίσης, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" πενήντα µαθητές και τρεις συνοδοί-καθηγητές από το
2ο Τεχνικό και Επαγγελµατικό Λύκειο Νέας Φιλαδέλφειας Αττικής.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)

'Οπως βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, η Β' περιφέρεια τιµά ιδιαιτέρως
το Κοινοβούλιο διά των µαθητών της.
Εσείς, κύριε Τζιτζικώστα, από τη Θεσσαλονίκη δεν µας έρχεσθε
συχνά!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΖΙΤΖΙΚΩΣΤΑΣ: Είναι µακριά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. ∆ηµήτριος
Κουτσόγιωργας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΩΡΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
περίµενε κανείς σε µια τέτοια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία
σαν αυτή που συµµετέχουµε, η κάθε παράταξη της Αντιπολίτευσης
να παρουσιάσει µε σοβαρή επιχειρηµατολογία τους λόγους για τους
οποίους παρέχει ή δεν παρέχει την εµπιστοσύνη της στην
Κυβέρνηση.
Αντ' αυτού το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας και ο Αρχηγός της
προτίµησαν να επιδοθούν σε µια κακοστηµένη παράσταση
εµπάθειας και µικροψυχίας µε στόχο το θυµικό που θύµισε
περισσότερο σαπουνόπερα δεύτερης διαλογής παρά πολιτική
πρόταση από κόµµα βρισκόµενο στην υπεύθυνη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µίλησε µε εµπάθεια αλλά και µε έπαρση. Μας
κατηγόρησε για πλήρη ανικανότητα αλλά και για µεγάλες
καθυστερήσεις στην υλοποίηση των πολιτικών µας.
Αλλά ο Αρχηγός της δεν σταµάτησε µόνο εκεί. Πέρασε και
ουσιαστικά στη σφαίρα της φαντασίας ερµηνεύοντας την
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης να ζητήσει ψήφο εµπιστοσύνης
µιλώντας για τραγικά αδιέξοδα, κινήσεις σπασµωδικές, νευρικές
υπό το κράτος πανικού που προκαλούν µόνο θυµηδία ή θλίψη και
πολλά άλλα που δεν ανταποκρίνονται στο επίπεδο αυτής της
συζήτησης. Είναι απορίας άξιο πού ανακάλυψε η φαντασία του κ.
Καραµανλή όλα αυτά τα δυσάρεστα αισθήµατα και καταστάσεις
πίσω από την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης να ανανεώσει την
ψήφο εµπιστοσύνης στον εαυτό της.
Η Κυβέρνηση κινείται µε µεθοδικότητα και σταθερότητα πάνω στις
γραµµές που έχει χαράξει από το 1993. Τα αποτελέσµατα αυτής της
προσπάθειας είναι ορατά. ∆εν χρειάζεται να γίνει άλλος ένας
απολογισµός της ραγδαίας βελτίωσης των µεγεθών της ελληνικής
οικονοµίας τα τελευταία χρόνια ως και της συνεχούς αναβάθµισης
της Ελλάδος στη διεθνή πολιτική σκηνή.
Βέβαια αυτή η πορεία δεν είναι γραµµική και δεν είναι µια
προσπάθεια που δεν συναντά δυσκολίες στην υλοποίησή της. Οι
µεγάλες αλλαγές απαιτούν και τόλµη και µεγάλες συγκρούσεις.
Εµείς αναλαµβάνουµε το κόστος να κάνουµε αυτές τις συγκρούσεις
όταν πρυτανεύει το συµφέρον της πατρίδας µας.
Γι' αυτό το λόγο από βασική πολιτική εντιµότητα ζητάει η
Κυβέρνηση σήµερα την έγκριση της πολιτικής της και έγκριση της
εµπιστοσύνης της από την Εθνική Αντιπροσωπεία για να
επισφραγίσουµε το αύριο απέναντι στο χθες.
Αλλά η Νέα ∆ηµοκρατία αντί να σταθεί σε ελλείψεις και να προτείνει
εναλλακτικές λύσεις σ' αυτήν τη συζήτηση, επιδόθηκε σε µια
απέραντη καταστροφολογία και κινδυνολογία η οποία µπορεί να
εξηγηθεί µόνο από την ανευθυνότητα και την απειρία που βρίσκεται
στους κόλπους της.
∆ηλαδή όλα αυτά που έχουµε πετύχει τα τελευταία πέντε χρόνια
που βρίσκεται στην Κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ είναι εντελώς αυτονόητα;
∆εν είναι τίποτα; Ο Πρωθυπουργός δεν συνέβαλε ούτε στο ελάχιστο
στο ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο;
Κορυφαίοι αναλυτές της παγκόσµιας οικονοµίας, όλοι αναγνωρίζουν
τη µεγάλη πρόοδο που πέτυχε η Ελλάδα τα τελευταία πέντε χρόνια
και συναινούν στην προεξόφληση της ένταξής της στην ΟΝΕ.
Οι διεθνείς αγορές και η εσωτερική αγορά που έδωσαν ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και στην ελληνική οικονοµία, τη
στιγµή που κλωνιζόταν η παγκόσµια οικονοµία, όλοι αυτοί δεν
ξέρουν τίποτα και ξέρει καλύτερα ο κ. Καραµανλής που µας λέει, ότι
δεν κάναµε τίποτα για τα διαρθρωτικά προβλήµατα της χώρας,
παρά µόνο κάτι ψευτοµετοχοποιήσεις;
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  το  µόνο  που  προκαλεί  θλίψη
µέσα  σε  αυτήν  την  Αίθουσα  είναι  ότι  η  Αξιωµατική
Αντιπολίτευση  δεν  έχει  θέσεις  και  καταφεύγει  σε  γενικολογίες
και  βαρείς  χαρακτηρισµούς,  για  να  δηµιουργήσει  εντυπώσεις.
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'Οπως θλίψη προκαλεί και η ανάµνηση της πολιτικής της Νέας
∆ηµοκρατίας. 'Οταν βρέθηκε για τελευταία φορά στην κυβέρνηση. Ο
διχασµός του ελληνικού λαού και η ποινικοποίηση της πολιτικής
ζωής για να µπορέσει να ανέβει και να διατηρηθεί στην εξουσία, η
διαρθρωτική πολιτική του ξεπουλήµατος και του αφανισµού της
ελληνικής παραγωγικής βάσης.
Στενοχωρήθηκε η Νέα ∆ηµοκρατία για τις προγραµµατικές
συµφωνίες που υπέγραψε η Κυβέρνηση. Είναι υπόλογη στις
πολυεθνικές και τους οικονοµικούς κολοσσούς που είναι ικανοί να
χτυπήσουν κάθε προσφορά κάτω του κόστους, µέχρι να µπουν
µέσα σε µία αγορά και να την αλώσουν.
Εµείς δεν λέµε ότι για όλα τα δεινά της χώρας φταίει η περίοδος
1990-1993. Αλλά, όπως και να το κάνουµε, φανήκατε αναξιόπιστοι
διαχειριστές της εξουσίας εκείνη την περίοδο. Τόσο αναξιόπιστοι,
που δεν δικαιούστε να µιλάτε µε το πνεύµα του τιµητή σήµερα,
πόσο µάλλον αν προσθέσουµε και την απειρία σας στο χειρισµό
µεγάλων θεµάτων, όπως αυτά που αντιµετωπίζουµε σήµερα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία επιχείρησε σε αυτήν τη συζήτηση να
οικειοποιηθεί τα πάντα, ακόµα και αυτήν την ευαισθησία στην
κοινωνική αδικία και ανισότητα, για την οποία η παράταξή της είναι
παραδοσιακά και ιστορικά υπεύθυνη.
Αναρωτιέµαι: Τα κόµµατα της Αριστεράς δεν αντιλαµβάνονται αυτήν
την προσπάθεια παραπλάνησης του ελληνικού λαού; ∆εν
αντιλαµβάνονται αυτό που αφουγκράζεται ολόκληρη η κοινωνία
στην περίπτωση της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως λέει και ο λαός µας,
"όπου ακούς πολλά κεράσια, κράτα µικρό καλάθι".
Η Νέα ∆ηµοκρατία είπε και κάτι άλλο. 'Οτι δεν υπάρχουν πια οι
διαχωριστικές γραµµές του παρελθόντος και όλοι κρινόµαστε από
την αποτελεσµατικότητά µας. Πράγµατι, οι διαχωριστικές γραµµές
του ψυχρού πολέµου έχουν καταρρεύσει. 'Οµως και σήµερα
υπάρχουν διαχωριστικές γραµµές, αν όχι χάσµα, µεταξύ της
πολιτικής του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Υπάρχει
διαχωρισµός µεταξύ υπευθυνότητας και ανευθυνότητας, µεταξύ
ρεαλισµού και φαντασίας, µεταξύ της προόδου και της συντήρησης,
µεταξύ µιας επεξεργασµένης πολιτικής και µιας επικίνδυνης
αντιπολίτευσης, µε µόνο στόχο τη νοµή της εξουσίας, µεταξύ αυτών
που θέλουν να εµπορικοποιήσουν στο έπακρο τις οικονοµικές και
κοινωνικές σχέσεις και όλων αυτών που θα προσπαθούν πάντα για
µία δικαιότερη κοινωνία.
Σε αυτήν την κρίσιµη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγους
µήνες πριν κριθεί η Ελλάδα για την είσοδό της στην ΟΝΕ, η
Κυβέρνηση ζητά την ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή, όχι γιατί
είναι πιο αδύναµη από ποτέ, αλλά γιατί θέλει να είναι πιο δυνατή
παρά ποτέ.
Αλλά µπροστά στην πρόκληση των επόµενων µηνών, πρέπει να
γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι για να
επιτευχθούν µεγάλοι εθνικοί στόχοι χρειάζεται κοινωνική και εθνική
συσπείρωση και γι αυτό δεν έπρεπε να φανείτε µικρόψυχοι,
απορρίπτοντας ανεύθυνα όλο το έργο της Κυβέρνησης. Θα
περιµέναµε να είστε εποικοδοµητικοί, θετικοί, υπεύθυνοι.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ευάγγελος
Αποστόλου έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός "ερχόµαστε να ζητήσουµε ψήφο εµπιστοσύνης µε
έργο". Ας δούµε το έργο του σε έναν από τους τοµείς που άµεσα ή
έµµεσα απασχολεί τουλάχιστον το 50% του ελληνικού λαού.
Αναφέροµαι στον αγροτικό τοµέα.
Βέβαια η αποµάκρυνση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Γεωργίας δεν θα σας απαλλάσσει, κύριε Πρωθυπουργέ, της
ευθύνης σας. Τα προβλήµατα δεν θα τα συζητήσουµε σήµερα, είναι
γνωστά, τα έχουµε κατά κόρον συζητήσει σ' αυτήν την Αίθουσα και
όλοι τα έχουµε αναγνωρίσει. Το πρόβληµα που σήµερα βρίσκουµε
µπροστά µας είναι ότι ενώ το ευρωπαϊκό σκηνικό αλλάζει άρδην
στα πλαίσια της "Ατζέντας 2000", ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι έρχεται
δυστυχώς η επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής η

Κυβέρνηση παρακολουθεί απαθής τα δρώµενα.
Οι νοµοθετικές ρυθµίσεις που υποσχεθήκατε στις κινητοποιήσεις
είτε δεν υλοποιήθηκαν ή και αυτές που υλοποιήθηκαν ουσιαστικά
είναι ανενεργές. 'Οχι µόνο λοιπόν δεν λύσατε τα προβλήµατα του
αγροτικού χώρου αλλά κυρίως δεν οχυρώσατε τον αγροτικό κόσµο
σ' αυτά που έρχονται και που γνωρίζατε ότι θα έρθουν.
Τι κάνατε, κύριοι της Κυβέρνησης, όσον αφορά στη µείωση του
κόστους των αγροτικών εκµεταλλεύσεων; Γνωρίζουµε εδώ και
χρόνια ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα του αγροτικού χώρου είναι ο
µικρός και πολυτεµαχισµένος αγροτικός κλήρος. Θεσµοθετήσατε
διατάξεις για την τράπεζα γης πρόχειρα χωρίς συνεννόηση µε τον
αγροτικό κόσµο. Τις έχετε παραπέµψει στις καλένδες.
Τι κάνατε όσον αφορά την έρευνα, την εκπαίδευση και κατάρτιση
του 'Ελληνα αγρότη; Κανένα πρόγραµµα έρευνας δεν υπάρχει σε
εξέλιξη. Το ΕΘΙΑΓΕ και όλα τα αγροτικά ινστιτούτα έχουν
υποβιβασθεί. Ακόµη και αυτός ο οργανισµός που θεσµοθετήσατε
για την εκπαίδευση των αγροτών και αυτός παραµένει στα συρτάρια
του Υπουργείου.
Τι κάνατε, κύριοι, όσον αφορά την οργάνωση και διάθεση της
παραγωγής; Ποιο δίκτυο προώθησης των αγροτικών προϊόντων τα
τελευταία χρόνια αναπτύχθηκε;
Και τι κάνατε για να µπούµε εν όψει της παγκοσµιοποίησης στις
νέες αγορές; Απολύτως τίποτε.
Τι κάνατε όσον αφορά την αναδιάρθρωση της παραγωγής όταν όλοι
γνωρίζουµε ότι απαιτείται η αλλαγή της σχέσης µεταξύ φυτικής και
ζωϊκής παραγωγής, όταν όλοι γνωρίζουµε ότι απαιτείται να
βγάλουµε νέες ποικιλίες; Εµείς απλά εξακολουθούµε να
λειτουργούµε µε την επιδοµατική πολιτική, µία πολιτική, κύριε
Πρωθυπουργέ, που εσείς ειδικά την αναπτύξατε τη δεκαετία του
'80. Είναι µια πολιτική αγαπητοί συνάδελφοι που δυστυχώς έχει
µετατρέψει το Υπουργείο Γεωργίας σε ένα απλό και µάλιστα κακό
διαχειριστή των κοινοτικών επιδοτήσεων. Και ξέρετε, αυτές θα
τελειώσουν κάποτε και τότε η κατάσταση στον αγροτικό τοµέα θα
είναι οικτρή.
Τι κάνατε για να αντιµετωπίσετε το σοβαρό πρόβληµα
υπερχρέωσης του αγροτικού τοµέα; Ψηφίσατε ένα νοµοσχέδιο για
τις ρυθµίσεις των χρεών των συνεταιρισµών, ρυθµίσεις οι οποίες
βρίσκονται σε εκκρεµότητα διότι δεν έγιναν µελέτες βιωσιµότητας
και ρυθµίσεις για τις οποίες µας εγκαλεί η Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και
είπε ο πρώην Υπουργός ότι θα ληφθεί πολιτική απόφαση. Οι
πολιτικές αποφάσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχουν και ένα
πολιτικό κόστος. Το έχετε αυτό υπολογίσει;
Τι κάνατε για την αντιµετώπιση της υπερχρέωσης του υπόλοιπου
αγροτικού τοµέα; Αν δεν έχετε υπόψη σας ότι οι ρυθµίσεις δεν είναι
τίποτα άλλο από απλή µετατόπιση και διόγκωση του προβλήµατος
δεν πρόκειται να αντιµετωπισθεί το πρόβληµα και του αγροτικού
τοµέα αλλά και πρωτίστως, κύριε Πρωθυπουργέ, και το πρόβληµα
της Αγροτικής Τράπεζας που σήµερα είναι πάρα πολύ µεγάλο
εξαιτίας αυτής της πολιτικής που ακολουθήθηκε τα τελευταία
χρόνια.
Και τι κάνατε όσον αφορά ένα θέµα που κατά κόρον µας
απασχόλησε το καλοκαίρι σχετικά µε τη δασοπροστασία; Εκεί
µάλλον εγκληµατίσατε και εγκληµατίσατε διότι µεταφέρατε την
ευθύνη δασοπυρόσβεσης στην Πυροσβεστική Υπηρεσία που όχι
µόνο ήταν αντιεπιστηµονική η συγκεκριµένη µεταφορά αλλά κυρίως
γιατί έγινε εν µέσω της αντιπυρικής περιόδου και χωρίς να είναι η
Πυροσβεστική Υπηρεσία έτοιµη, όπως δηλώθηκε από τον αρχηγό
του Πυροσβεστικού Σώµατος.
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι µόνο θέµα, στην προκειµένη
περίπτωση, πολιτικής ευθύνης. Εδώ υπάρχει και κάποια ηθική
αυτουργία, διότι µπορεί να έπεσαν οι αείµνηστοι πυροσβέστες στην
υπηρεσία του καθήκοντός τους, όµως δεν υπάρχει ευθύνη γιατί
τους βάλατε να υπερασπιστούν ένα καθήκον για το οποίο δεν τους
είχατε εφοδιάσει µε τα απαραίτητα µέσα, αλλά ούτε είχαν και τις
απαραίτητες γνώσεις.
Πολλά  είναι  που  δεν  έχουν  γίνει  στον  αγροτικό  τοµέα.  ∆εν  θα
σταθώ  σε  αυτό.  Το  θέµα  είναι  ότι  ήδη  από  σήµερα,  όπως
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ακούσαµε όλοι αγαπητοί συνάδελφοι, άρχισαν οι αγρότες να
προετοιµάζονται για νέες κινητοποιήσεις.
Εσείς, βέβαια, θα πάρετε ψήφο εµπιστοσύνης, αλλά το θέµα είναι
πώς θα αντιµετωπίσετε τους αγρότες αύριο που θα έρθουν πάλι να
ξαναφέρουν τα ίδια προβλήµατα.
Επειδή, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, έχει γίνει µία εργασία πάνω σε
αυτόν τον τοµέα, ήδη όλα τα κόµµατα έχουν καταθέσει τις
προτάσεις τους στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή, για το αγροτικό
πρόβληµα, νοµίζω πως είναι καιρός, τουλάχιστον η νέα πολιτική
ηγεσία, να δει αυτές τις προτάσεις, να τις µελετήσει και να µπούµε
επιτέλους σε ένα δρόµο επίλυσης των αγροτικών προβληµάτων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Αρσένης έχει το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κεντρικός άξονας
της τριήµερης συζήτησης είναι πράγµατι η πορεία µας προς την
ΟΝΕ και σωστά, γιατί η πορεία προς την ΟΝΕ, η ένταξη της χώρας
µας στην ΟΝΕ αποτελεί ένα βασικό στοιχείο της εθνικής
στρατηγικής που στηρίζεται από τη µεγάλη πλειοψηφία του
πολιτικού κόσµου και από την ελληνική κοινωνία.
'Οπως υπογράµµισε και ο κύριος Πρωθυπουργός, η πολιτική της
Κυβέρνησης δεν εξαντλείται σε µία εξυπηρέτηση της πορείας προς
την ΟΝΕ και αυτού του στόχου. Υπάρχουν συνοδευτικές
παράλληλες πολιτικές που έχουν τη δική τους σηµασία και τη δική
τους προτεραιότητα. Γιατί η ΟΝΕ είναι ένας σταθµός σε µία διαρκή
διαδικασία συµµετοχής της Ελλάδας στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.
Εξίσου σηµαντικός στόχος είναι και η εξασφάλιση των όρων οµαλής
λειτουργίας της αγοράς, της παραγωγής και της κοινωνίας, καθώς
και η εξασφάλιση υψηλού επιπέδου απασχόλησης και κοινωνικής
συνοχής µετά την ένταξη της Ελλάδας στη ΟΝΕ.
Γι'αυτό, οι παράλληλες συνοδευτικές πολιτικές της Κυβέρνησης,
που αποσκοπούν στην πραγµατική σύγκλιση, στην αναβάθµιση της
οικονοµικής και κοινωνικής υποδοµής της χώρας, έχουν µεγάλη
σηµασία. Είναι µέσα σε αυτό το πλαίσιο που εντάσσουµε και τη
µεγάλη προσπάθεια της Κυβέρνησης στο χώρο της παιδείας, µε τη
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
Είναι αυτονόητο ότι το µέλλον ενός έθνους εξαρτάται σε ένα µεγάλο
βαθµό από την αποτελεσµατική επένδυση πόρων στη γνώση και
στη νέα γενιά. Αυτό ήταν και παραµένει αληθές. Αλλά σε αυτήν τη
συγκυρία η παιδεία έχει να παίξει ένα ιδιαίτερα σηµαντικό ρόλο.
'Οσο περνάµε από τη µεταβιοµηχανική περίοδο και τη
µεταβιοµηχανική εποχή στην εποχή της πληροφορικής και από την
εποχή της πληροφορικής στην κοινωνία της γνώσης, το θέµα της
εκπαίδευσης αποτελεί ένα βασικό στοιχείο µετασχηµατισµού της
ίδιας της κοινωνίας και της οικονοµίας, αλλά ταυτόχρονα αποτελεί
και ένα εργαλείο άσκησης κοινωνικής πολιτικής και εξασφάλισης
της κοινωνικής συνοχής.
Γι'αυτό το λόγο είναι που η Κυβέρνηση προχώρησε µαζί µε άλλες
χώρες και βρίσκεται στην πρωτοπορία της προσπάθειας να
ετοιµάσουµε τη χώρα για τον 21ο αιώνα. Η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, την οποία άρχισε η Κυβέρνηση, δεν πρέπει να
συγχέεται µε καλές προσπάθειες, που έγιναν στο παρελθόν, για
βελτίωση του υπάρχοντος συστήµατος. Η εκπαιδευτική αυτή
µεταρρύθµιση εντάσσεται στο πλαίσιο των µεγάλων οικονοµικών
και κοινωνικών αλλαγών σε παγκόσµιο επίπεδο και αποσκοπεί στη
ριζική αλλαγή του συστήµατος από το νηπιαγωγείο µέχρι το
Πανεπιστήµιο.
∆εν πρόκειται να µπω στα στοιχεία της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, γιατί είχα την ευκαιρία επανειληµµένα στο
Κοινοβούλιο να τα αναλύσω αυτά. Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ
σε τέσσερα µόνο χαρακτηριστικά της σύγχρονης εποχής, µέσα στα
οποία εντάσσεται η λογική της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Και το
κάνω αυτό, παρακινούµενος από διάφορα σχόλια που άκουσα αυτό
το τριήµερο µέσα στη Βουλή.
Θέλω να υπενθυµίσω αυτά τα τέσσερα στοιχεία, που καθιστούν
αναγκαία την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση:
Πρώτον, στο σύγχρονο κόσµο που χαρακτηρίζεται από την

παγκοσµιοποίηση, διαρρηγνύεται η παραδοσιακή σχέση µεταξύ
πολιτικής εξουσίας, αγοράς, κοινωνίας των πολιτών και
εκπαιδευτικών θεσµών. Πράγµατι, δηµιουργούνται αυτόνοµοι,
αξιακοί λειτουργικοί χώροι, όπου το οικονοµικό στοιχείο τείνει να
ενσωµατώσει όλες τις άλλες εκφάνσεις της οικονοµικής και
πολιτικής ζωής σ' ένα δίκτυο παγκόσµιας οικονοµικής κυριαρχίας.
Υπάρχει λοιπόν κίνδυνος, αν δεν ληφθούν µέτρα, η κυριαρχία της
αγοράς να οδηγήσει στην κοινωνία της αγοράς, στη δηµοκρατία της
αγοράς και τελικά στην παιδεία της αγοράς. Για να αντιµετωπίσουµε
αυτόν τον κίνδυνο, χρειάζεται να προχωρήσουµε ταχύτατα στην
αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, µε έµφαση στην ανθρωπιστική
παιδεία και στην προώθηση της πολιτισµικής µας κληρονοµιάς.
∆εύτερον, η γνώση αλλάζει ταχύτατα. Η τεχνολογική πρόοδος
προχωρά µε ιλιγγιώδη ταχύτητα. Για τον απόφοιτο του
πανεπιστηµίου, υπολογίζεται ότι 80% των τεχνολογικών του
γνώσεων θα έχουν απαξιωθεί µέσα σε µία δεκαετία. Για να κρατήσει
την επικαιρότητά του, για να είναι σχετικός µε το γνωστικό του
αντικείµενο, για να µπορεί να είναι ανταγωνιστικός στο χώρο της
παραγωγής, θα χρειασθεί να ξαναγυρίσει στο πανεπιστήµιο και να
επικαιροποιήσει τις γνώσεις του. 'Ετσι λοιπόν, η σύνδεση του
ατόµου µε την παιδεία δε συνδέεται µε συγκεκριµένες ηλικίες.
Υπάρχει µία διά βίου σύνδεση πια µεταξύ του ατόµου και της
παιδείας. Η διά βίου κατάρτιση είναι χαρακτηριστικό της σύγχρονης
εποχής.
Τρίτον, η πρόσβαση στην πληροφορία που ήταν ένα από τα
προβλήµατα της παλιάς εποχής, δεν υπάρχει πλέον. Η πληροφορία
διαχέεται παντού. Αντίθετα, το πρόβληµα που έχει το άτοµο, είναι ο
καταιγισµός πληροφοριών προς αυτό και το ζητούµενο είναι η
ανάπτυξη της κριτικής σκέψης, έτσι που το άτοµο να κάνει επιλογή
ανάµεσα στις πολλές πληροφορίες, που έχει στη διάθεσή του, για
να χρησιµοποιήσει καλύτερα αυτές τις πληροφορίες για την
έκφραση της δικής του προσωπικότητας, για να λύσει τα δικά του τα
προβλήµατα.
Τέταρτο, το πέρασµα στη µεταβιοµηχανική εποχή, συνδέεται µε
ριζικές αλλαγές στο παραγωγικό και κοινωνικό πεδίο. Το φορτικό
µοντέλο, όπου κυριάρχησε η εξειδικευµένη µηχανή, η
µηχανοποιηµένη εργασία, η παθητική γνώση, δίνει τώρα τη θέση
του σε ένα νέο µοντέλο, όπου η τεχνογνωσία, η πρωτοβουλία, η
φαντασία και η εφευρετικότητα ανήκει στο άτοµο, που είναι
χειριστής της ηλεκτρονικής συσκευής.
Η γνώση λοιπόν ακολουθεί µια νέα ιστορική διαδροµή. Επανέρχεται
στο άτοµο, στην πρωτοβουλία του ατόµου και στην ανάπτυξη της
προσωπικότητας. Η σχέση ατόµου-µηχανή, που ήταν
συσσωρευµένη η παγκόσµια τεχνολογική γνώση, έχει αλλάξει, και
µ' αυτό αλλάζουν πολλά, και στο χώρο της παραγωγής και στο
χώρο της παιδείας.
Το συµπέρασµα όλων αυτών είναι ότι η γνώση, η κριτική σκέψη
πρέπει να γίνει απόκτηµα όλων. 'Εχει τελειώσει ο κόσµος του
κλειστού εκπαιδευτικού συστήµατος. Χρειαζόµαστε ανοικτά
εκπαιδευτικά συστήµατα, µε ανοικτή πρόσβαση σε όλους.
Η κοινωνικοποίηση της γνώσης είναι και απάντηση σε έναν άλλο
κίνδυνο, στον κίνδυνο να δηµιουργήσουµε τώρα µια κοινωνική τάξη
γνωσιοτεχνικού αναλφαβητισµού, κοινωνικές τάξεις που δεν
µπορούν να συµµετέχουν στις τεχνολογικές εξελίξεις και µένουν έξω
από τη διαδικασία της παραγωγής.
Το δικαίωµα, λοιπόν, στην εκπαίδευση, το δικαίωµα πρόσβασης σε
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης είναι το µήνυµα των καιρών,
είναι η ευθύνη των κυβερνήσεων. Γι' αυτό η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, που έχουµε αρχίσει, βασίζεται σ' αυτά τα στοιχεία.
Κάνουµε πραγµατικότητα το δικαίωµα στην πρόσβαση και τους
ίσους όρους πρόσβασης στην εκπαίδευση για όλους. Το σύστηµα
είναι ανοιχτό, από το νηπιαγωγείο µέχρι και την τριτοβάθµια
εκπαίδευση, που ασχολείται τώρα µε την ανάπτυξη της
προσωπικότητας του ατόµου, την ανάπτυξη της κριτικής σκέψης και
τη διά βίου κατάρτιση.
Η διαδικασία της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης -και το έχω πει
επανειληµµένα- έχει βάθος χρόνου. ∆εν πρόκειται να
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τελειώσει σε ένα, σε δύο ή σε τρία χρόνια. Είναι µία διαδικασία, που
θα πάρει πολλά χρόνια. Αρχίσαµε όµως και προχωρούµε.
Φυσικά οι ριζικές αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα θα
συναντήσουν και αντιδράσεις από οµάδες πολιτών, τα συµφέροντα
των οποίων θίγονται. Είναι λογικό αυτό. Θα συναντήσουν
αντιδράσεις από άτοµα ή οµάδες, που δεν κατανοούν το µήνυµα
των καιρών.
Η ευθύνη µας, ευθύνη όλων µας, είναι να µιλήσουµε σ' αυτές τις
οµάδες, που νοµίζουν ότι θίγονται, και να τους πούµε ότι το νέο
σύστηµα δεν αποκλείει κανέναν. Απαιτεί προσαρµογές από όλους
µας, αλλά υπάρχει δουλειά, υπάρχει ρόλος για όλους µας. Θα
πρέπει αυτές τις οµάδες σιγά-σιγά να τις παρασύρουµε στο δρόµο
της αλλαγής, που έχουµε ακολουθήσει.
Αν και η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι ηλικίας µόνον ενός έτους,
πρέπει να πω ότι ήδη οµάδες, που αντιδρούσαν εδώ και ένα χρόνο,
έχουν αλλάξει θέση απέναντι στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. ∆εν
έχω καµία αµφιβολία ότι σύντοµα ολόκληρη η ελληνική κοινωνία θα
στηρίξει την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, που είναι θέµα των
καιρών.
Απογοητευτική, οµολογώ, είναι η στάση των κοµµάτων απέναντι
στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση και κυρίως της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Τα κόµµατα πιστεύω ότι έχουν ευθύνη απέναντι
στο θέµα της παιδείας για τα παιδιά µας, να κάνουν συγκεκριµένες
προτάσεις, να ασκήσουν κριτική και έλεγχο στην Κυβέρνηση για το
ρυθµό υλοποίησης κάποιων έργων, αλλά δεν µπορούν να είναι
αρνητικοί και ισοπεδωτικοί για όλα.
Φοβάµαι, ότι τα κόµµατα και κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
έδειξε έναν πολιτικό υποτονισµό. Προσπάθησε ευκαιριακά να
προσεταιρισθεί κάποιες οµάδες µέσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα
που αντιδρούν, αντιφάσκοντας µε τις ίδιες τους τις θέσεις και θα
επανέλθω σε αυτό το θέµα.
'Οµως, ήρθε πιστεύω η στιγµή να αρθούµε όλοι στο ύψος των
περιστάσεων. Να δούµε την παιδεία σαν ένα πρωταρχικό στόχο για
το µετασχηµατισµό της κοινωνίας µας, για να βοηθήσουµε όλοι µας
προς αυτήν την κατεύθυνση.
Ερωτήµατα µπήκαν σ' αυτήν την τριήµερη συζήτηση για την
παιδεία. Το πρώτο θέµα ήταν για τη χρηµατοδότηση της παιδείας.
Ξαφνικά ανακαλύψαµεεκ νέου ότι οι δηµόσιες δαπάνες για την
παιδεία στην Ελλάδα είναι σχετικά χαµηλές. Αυτό το ξέραµε, όπως
ξέρουµε ότι και το κατά κεφαλήν εισόδηµα της Ελλάδας είναι
χαµηλό σχετικά µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Και το θέµα δεν
είναι πού βρισκόµαστε τώρα, το θέµα είναι πόσο προοδεύουµε και
προχωρούµε.
Μου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δηµιούργησε
θέµα γι' αυτό. Εδώ αντιφάσκετε. Πρώτα απ' όλα η Νέα ∆ηµοκρατία
όταν ήταν στην κυβέρνηση δεν έδειξε ιδιαίτερη ευαισθησία για την
αύξηση των δαπανών και την παιδεία.
Τα στοιχεία τα οποία αναφέρατε αφορούν το 1995 και πράγµατι
σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά στοιχεία οι δηµόσιες δαπάνες για την
παιδεία στην Ελλαδα ήταν 2,9% του ΑΕΠ. Αυτό είναι ένα ιστορικό
δεδοµένο και πρέπει να σας πω ότι επί Νεας ∆ηµοκρατίας 1990-
1993, οι δαπάνες ήταν ακόµα χαµηλότερες σε σχέση µε το ΑΕΠ. Τι
έγινε, όµως, από το 1995; Φέτος οι δαπάνες είναι 3,7% του ΑΕΠ.
'Εχει γίνει, λοιπόν, µια σηµαντική πρόοδος προς την κατεύθυνση
της αύξησης των δηµοσίων δαπανών για την παιδεία. ∆εν
µπορούµε να φθάσουµε τα ευρωπαϊκά επίπεδα αµέσως.
Προχωρούµε, όµως, µε έναν ταχύτατο ρυθµό.
Πρέπει να πω, ότι για την υλοποίηση της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης ο κρατικός προϋπολογισµός διέθεσε τα κονδύλια
που χρειαζόµαστε για να το εντοπίσουµε. Και δεν έχω καµια
αµφιβολία ότι αυτό θα συνεχιστεί και στα επόµενα έτη. Αλλά εδώ
υπάρχει µια αντίφαση από την µεριά της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η Νέα
∆ηµοκρατία θέλει την ιδιωτική παιδεία. Ιδιωτική παιδεία σηµαίνει, ότι
οι δηµόσιες δαπάνες σε σχέση µε το ΑΕΠ θα πρέπει να µειωθούν.
Γιατί κόπτεται, λοιπόν, για την αύξηση των δηµοσίων δαπανών για
την παιδεία; Θα επανέλθω σ' αυτό το θέµα.
Εµείς προχωρούµε στο έργο, όπως το έχουµε προγραµµατίσει και

έχουµε πει, ότι χρόνο µε χρόνο, θα κάνουµε τα βήµατα προς τον
τελικό σκοπό. Προχωρήσαµε, όπως είπα, για το ολοήµερο
νηπιαγωγείο και το ολοήµερο δηµοτικό.
Φέτος, λειτουργούν τριακόσια πενήντα ολοήµερα νηπιαγωγεία και
λειτουργούν χίλια ολοήµερα δηµοτικά σχολεία.
Πέρσι µας έλεγαν ότι αυτό είναι πυροτέχνηµα. Σήµερα όµως, αυτό
είναι πραγµατικότητα και θέλω εδώ να υπογραµµίσω, πέρα από το
παιδαγωγικό στοιχείο του ολοήµερου νηπιαγωγείου και του
ολοήµερου δηµοτικού, το βαθύτατο κοινωνικό χαρακτήρα και την
κοινωνική πολιτική που ασκείται µέσα απ' αυτούς τους θεσµούς.
Πλαίσιο σπουδών.
Φέτος, κυκλοφόρησαν ογδόντα δυο νέα βιβλία στα λύκεια. Ποτέ
άλλοτε στην ιστορία της χώρας αυτής, δεν έχουν συγγραφεί και
διανεµηθεί τόσα βιβλία στα σχολεία.
Πέρσι πάλι η Νέα ∆ηµοκρατία µας έλεγε, ότι δεν πρόκειται να
διατεθούν αυτά τα βιβλία στα σχολεία. Τα βιβλία, όµως,
ετοιµάστηκαν και διανεµήθηκαν στα σχολεία εγκαίρως.
'Εγινε λόγος για προβλήµατα στα βιβλία. Θέλω να σας πω ότι και τα
βιβλία είναι µία διαδικασία. 'Εχουµε προχωρήσει σε ένα πρόγραµµα
και σε προκήρυξη ανοικτού διαγωνισµού για µια σειρά από βιβλία,
έτσι που το 2000 για κάθε µάθηµα στο γυµνάσιο και στο λύκειο να
υπάρχουν τρια εναλλακτικά βιβλία στη διάθεση των µαθητών. ∆εν
µπορεί να γίνει θαύµα σε ένα χρόνο, αλλά κάναµε ένα σηµαντικό
βήµα µέσα σε ένα χρόνο.
Πού υπήρχε το πρόβληµα για το οποίο µιλάνε πολλοί; Το
πρόβληµα υπάρχει στο εξής: Αφήσαµε χρόνο στους µαθητές να
επιλέξουν τα µαθήµατα επιλογής και τις κατευθύνσεις, για να έχουν
καλή ενηµέρωση από τους καθηγητές τους, για να διαλέξουν τη µία
ή την άλλη κατεύθυνση. Και η ηµεροµηνία λήξης ήταν 23
Οκτωβρίου. 'Οταν, λοιπόν, σε ένα σχολείο είχαν δηλώσει εξ αρχής
δέκα µαθητές για τη θετική κατεύθυνση και για παράδειγµα κάποιοι
άλλαξαν γνώµη και έχουµε τώρα είκοσι µαθητές, µετά τις 23
Οκτωβρίου πρέπει να σταλούν και άλλα βιβλία σ' αυτό το σχολείο,
πράγµα το οποίο έγινε.
Καθυστέρηση επίσης παρουσιάζεται στη δεύτερη ΤΕΕ, για την
οποία µιλήσατε, αλλά εκεί ήταν µε σύσταση των κοµµάτων στη
Βουλή το Σεπτέµβριο, όταν ψηφίζαµε για τα ΤΕΕ, να δηµιουργηθεί
και δεύτερη τάξη ΤΕΕ, έστω είπατε και χωρίς βιβλία, για να µην
αδικηθούν τα παιδιά. Βέβαια, εµείς δεν το είχαµε προγραµµατίσει.
'Οµως, έχουµε προγραµµατίσει και αυτά τα βιβλία, τα οποία σε δύο
εβδοµάδες θα είναι στα χέρια των παιδιών, ενώ για την τεχνική
εκπαίδευση στο παρελθόν και για τις ειδικότητες στα ΤΕΛ δεν
υπήρχαν βιβλία. Το ζήτηµα λοιπόν των βιβλίων έχει καλυφθεί,
όπως έχει καλυφθεί και το θέµα των διορισµών των εκπαιδευτικών
και προχωράµε προς αυτήν την κατεύθυνση.
'Οµως, πέρα απ' αυτό θέλω να πω ότι έχουµε δώσει ιδιαίτερη
σηµασία στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Το καλοκαίρι
λίγοι µαθητές είχαν δηλώσει εγγραφή για την Τεχνική
Επαγγελµατική Εκπαίδευση. Τώρα έχουµε σαράντα έξι χιλιάδες
πεντακόσιους µαθητές στην Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση.
Και αυτός είναι ένας κλάδος, ο οποίος αναπτύσσεται και στον οποίο
η Κυβέρνηση δίδει ιδιαίτερη προτεραιότητα.
Η τριτοβάθµια εκπαίδευση αναπτύσσεται. ∆ηµιουργούµε εβδοµήντα
νέα τµήµατα σε νέα γνωστικά αντικείµενα. Προχωράµε στη δια βίου
κατάρτιση µε τα προγράµµατα σπουδών επιλογής. Το Ανοιχτό
Πανεπιστήµιο προχωράει στο πρόγραµµά του, έτσι που το 2000 θα
έχει εξήντα χιλιάδες νέους φοιτητές. Και όσον αφορά τα
µεταπτυχιακά προγράµµατα, έχουµε ήδη εγκρίνει διακόσια είκοσι
µεταπτυχιακά προγράµµατα, έτσι που τα δικά µας πανεπιστήµια να
είναι χώρος γνώσης και υποδοχής όχι µόνο των δικών µας παιδιών
που τελειώνοντας από τα λύκεια θέλουν να πάνε στα πανεπιστήµια,
αλλά τα ελληνικά πανεπιστήµια να είναι και κέντρο εκπαίδευσης για
την ευρύτερη περιοχή.
Εµείς  προχωράµε  στην  εκπαιδευτική  µεταρρύθµιση  και  για  µια
ακόµη  φορά  κάνω  έκκληση  στα  Κόµµατα  να  δουν  το
περιεχόµενο  της  εκπαιδευτικής  µεταρρύθµισης  µε  θετική



570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

προσέγγιση, να κάνουν προτάσεις στην Κυβέρνηση σ' αυτό το
πλαίσιο, γιατί η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι απαίτηση των
καιρών, είναι απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας και η Κυβέρνηση
θα προχωρήσει µε ταχύτατους ρυθµούς στην υλοποίηση των
στόχων της.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Φάνη Πάλλη-
Πετραλιά. Απούσα. ∆ιαγράφεται.
Ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, βιώνουµε ως ευρωπαϊκή κοινωνία τα φαινόµενα της
οικουµενικότητας της οικονοµίας, τα φαινόµενα της "αγίας αγοράς",
φαινόµενα που βιάζουν µέσα από την καθηµερινότητά τους ο
άνθρωπος. Ζούµε µια εποχή όπου πραγµατικά η πληµµυρίδα στην
Ευρώπη αλλά και σ'όλες τις χώρες, των ανέργων, των αστέγων,
των νεοφτωχών, αλλά και η διόγκωση της ανισότητας µεταξύ των
πλουσίων και των φτωχών, όταν από έκθεση των Ηνωµένων
Εθνών τρεις-τέσσερις άνθρωποι κατέχουν τον πλούτο σαράντα
οκτώ χωρών, καταδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι η
παγκοσµιότητα και αυτοί που την διεκήρυξαν δεν έδωσε τις λύσεις
στα οικονοµικά προβλήµατα των κοινωνιών.
Ζούµε λοιπόν αυτήν την εποχή τη διαµάχη µεταξύ µεγάλων
θεωρητικών του νεοφιλελευθερισµού, εκείνων που θεωρούν ότι η
ύφεση οφείλεται στην ύπαρξη του κοινωνικού κράτους και ως εκ
τούτου, πρέπει να το εξαφανίσουµε όπως είναι ο Πολ Κένεντι, όπως
είναι ο Ρίφκιν, ο Φουκιγιάµα, ο Φάροου κλπ.
Αρχίζει σ' αυτήν την εποχή να αναδεικνύεται και µια άλλη άποψη
που θεωρεί ότι η ύφεση οφείλεται περισσότερο στη µετατόπιση της
νοοτροπίας των επενδυτών, οι οποίοι επιζητούν το εύκολο κέρδος
µέσα από τα χρηµατιστήρια και ως εκ τούτου δεν είναι το κοινωνικό
κράτος εκείνο που εµποδίζει και δηµιουργεί προβλήµατα στην
ανάπτυξη των οικονοµιών.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
'Οταν η κρίση από την Ασία πέρασε στη Ρωσία και άρχισε να
απειλεί τις ΗΠΑ, γιατί έφθασε στις ακτές του Ατλαντικού ακόµα και ο
αρχιερέας του νεοφιλελευθερισµού ο Κίσινγκερ εξέφρασε τις
ανησυχίες του για το ρόλο του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. ∆εν
µας είπε όµως ποια ήταν η συνεισφορά τα τελευταία χρόνια των
ΗΠΑ στην εξασφάλιση εκείνων των πιστώσεων, ώστε το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο να παρεµβαίνει πιο ουσιαστικά στις κρίσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ενώπιον της
Εθνικής Αντιπροσωπείας την πρόταση του Πρωθυπουργού για
ψήφο εµπιστοσύνης, για να ξεκαθαριστεί ένα τοπίο που πολλές
φορές επιχειρείται να παρερµηνευθεί από την αντιπολίτευση και
κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, στα πλαίσια των
δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών. Και µε µηδενιστικούς
τρόπους και υπερβολές, για άλλη µια φορά η Νέα ∆ηµοκρατία,
τιτρώσκει τον πολιτικό της λόγο, προσπαθώντας να ισοπεδώσει και
να εκµηδενίσει τις όποιες προσπάθειες της Κυβέρνησης.
Και τίθεται ένα ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Γιατί δεν
ζητεί εκλογές η Νέα ∆ηµοκρατία, αφού τόσο κακό αυτή η
Κυβέρνηση έχει συσσωρεύσει στον τόπο; ∆εν το είδε κανείς και δεν
το είδα και εγώ στις οµιλίες του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Θεωρεί η Νέα ∆ηµοκρατία ότι ο λαός δεν έχει µνήµη; ∆εν έχει
αντιληφθεί ότι απέστρεψε το πρόσωπό του ο λαός πολύ σύντοµα
όταν το '89 και '90 µ'εκείνα τα γεγονότα πήρε µια πλειοψηφία του
46%-47% και µέσα σε τρία χρόνια την απώλεσε;
Θα θυµίσω ένα σηµερινό γεγονός. Θα πουλούσαν για ένα κοµµάτι
ψωµί τον ΟΤΕ εκείνη την εποχή. Σήµερα, ο ΟΤΕ διαπραγµατεύεται
στο µεγαλύτερο χρηµατιστήριο του κόσµου και αυτό είναι µια άλλη
προσέγγιση από τη µεριά της σηµερινής Κυβέρνησης, των
κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ., των κυβερνήσεων του Ανδρέα
Παπανδρέου και του Κώστα Σηµίτη, απέναντι στα ζητήµατα της
ανάπτυξης της χώρας.
∆εν ξέχασαν οι ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού τη συµπεριφορά

της Νέας ∆ηµοκρατίας εκείνη την εποχή. Να µας πει η Νέα
∆ηµοκρατία, λειτούργησε έναν παιδικό σταθµό εκείνα τα χρόνια;
Λειτούργησε ένα κέντρο για παιδιά µε ειδικές ανάγκες; Ποιες ήταν οι
αυξήσεις στα επιδόµατα των ατόµων µε ειδικές ανάγκες εκείνης της
εποχής; Για τέσσερα χρόνια 20%, όταν στα επόµενα χρόνια τα
επιδόµατα έφτασαν στα 70%. Ποια ήταν η αιµοδότηση από
πλευράς στελέχωσης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και της
Πρόνοιας την εποχή εκείνη;
Καµία πρόσληψη. ∆έκα χιλιάδες προσλήψεις στην υγεία και τρείς
χιλιάδες προσλήψεις στην πρόνοια µε εξειδικευµένο προσωπικό.
'Ενα γιγαντιαίο πρόγραµµα κοινωνικών υποδοµών εξασφαλίστηκε
στα πλαίσια του πακέτου Ντελόρ τριακοσίων δισεκατοµµυρίων
(300.000.000.000) δραχµών για καινούρια νοσοκοµεία, κέντρα
υποστήριξης ατόµων µε ειδικές ανάγκες, και µονάδες φυσικής
αποκατάστασης σε όλη τη χώρα, ένα πρόγραµµα που
επεξεργαστήκαµε το 1983 που υλοποιείται και ολοκληρώνεται
σήµερα.
Ποια ήταν η αντιµετώπιση στις άλλες υπόλοιπες οµάδες του
πληθυσµού;
Κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως υπάρχουν αδυναµίες. Πρέπει η
Κυβέρνηση να περιορίσει τα φαινόµενα της διαφθοράς, τα
φαινόµενα που υπάρχουν στην αστυνοµία, να επισπεύσει την
έκδοση των αγροτικών πρόωρων συντάξεων και των άλλων
συντάξεων. ∆εν µπορεί παραδείγµατος χάρη στο Ταµείο Μετάλλων
να περιµένει κάποιος πέντε χρόνια. Πρέπει επίσης να ρυθµιστούν
τα επιτόκια των αγροτικών δανείων, διότι οι αγρότες σήµερα
κινδυνεύουν να γίνουν δουλοπάροικοι µιας τοκογλύφου αγροτικής
τράπεζας. Να ρυθµιστεί το θέµα των αγροτικών κατοικιών. ∆εν
µπορεί σήµερα να πληρώνει ένας αγρότης τα ίδια από πλευράς
άδειας και ενσήµων µε εκείνον που πληρώνει για να κτίσει ένα σπίτι
στην Κηφισιά.
Κύριοι συνάδελφοι, στις προοδευτικές και κοινωνικές δυνάµεις στην
Ευρώπη, έπειτα από µία περίοδο αναζήτησης της ταυτότητάς τους
άρχισαν να λειτουργούν τα κοινωνικά τους αντανακλαστικά.
Συγκροτείται ένα κοινωνικό µέτωπο και εδώ πρέπει να παίξει και η
δική µας Κυβέρνηση το δικό της ρόλο, το σηµαντικό, ώστε να
δηµιουργηθούν εκείνοι οι κοινωνικοί θεσµοί για µία Ευρώπη µε
κοινωνική ταυτότητα, για µία Ευρώπη των πολιτών και όχι των
υπηκόων υποτακτικών, για µία Ευρώπη µε κοινωνικές ευαισθησίες,
ώστε να κατοχυρώνει το δικαίωµα στη διαφορετικότητα και στη
συµµετοχή, µία Ευρώπη που θα ανθίσταται στην επιχειρούµενη
πολιτιστική αποικιοκρατία των Η.Π.Α., µία Ευρώπη χωρίς
ρατσισµούς και αποκλεισµούς, µία κοινωνία βιοκεντρική που θα
ποτίζει, που θα εµπεδώνει και θα βιώνει την ελπίδα και δεν θα
σκοτώνει την προοπτική.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ.
Παπαδηµόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
βεβαίως δεν θα προσπαθήσω να αναλώσω χρόνο από το λίγο που
έχω στη διάθεσή µου, για να αποδείξω ότι όλη αυτή η ιστορία είναι
µία περιπέτεια του Κοινοβουλίου, η οποία πραγµατικά θα µπορούσε
να είχε αποφευχθεί αν ο κύριος Πρωθυπουργός σκεφτόταν πιο
ψύχραιµα.
'Εχουν µιλήσει πάρα πολλοί µέχρι στιγµής γι' αυτό το φιάσκο. Είναι
πρωτοφανής όλη αυτή η ιστορία στη συνταγµατική και
κοινοβουλευτική πρακτική. ∆εν υπήρχε κανένας λόγος να συρθούµε
σε µία διαδικασία η οποία ήταν περιττή και αναποτελεσµατική,
δεδοµένου ότι όλοι γνωρίζουµε ότι οι κυβερνητικοί Βουλευτές θα
υπερψηφίσουν την Κυβέρνηση. Ωστόσο όµως, βέβαιοι είµαστε ότι η
γκρίνια η οποία υφίσταται µέχρι τώρα στο κυβερνών κόµµα θα
συνεχιστεί και µόνο οι εκλογές θα µπορέσουν να εξαλείψουν µία
τέτοια νοοτροπία. Αυτά θα ήθελα να πω σαν µια µικρή εισαγωγή.
Θα ήθελα τώρα κυρίως να σταθώ σε δύο, τρία προβλήµατα, στα
οποία η Κυβέρνηση βεβαίως ή κωφεύει ή επιδεικνύει ολιγωρία,
απάθεια  και  απραξία,  ενώ  θα  έπρεπε  να  έχει  δείξει  προς  την
κατεύθυνση αυτή δραστηριότητα, ώστε να πετύχει
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κάποιες παραδεκτές λύσεις σε αυτά τα προβλήµατα, τα οποία
µαστίζουν σήµερα την ελληνική κοινωνία και µάλιστα λύσεις που
δεν απαιτούν πόρους, ώστε να δικαιολογείται η Κυβέρνηση και να
λέει ότι "βέβαια ξέρουµε τι πρέπει να πράξουµε, αλλά λείπουν οι
πόροι".
Ποιοι πόροι, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., απαιτούνται για να
απορροφήσουµε πόρους που µας διαθέτει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και µάλιστα όταν πλησιάζουµε στο τελευταίο έτος δυνατότητας
απορρόφησης των πιστώσεων από το δεύτερο Πλαίσιο Στήριξης
από το οποίο µόλις και µετά βίας το 50% έχει απορροφηθεί µέχρι
τώρα;
Είναι δυνατόν να γίνει σύγχρονος αυτοκινητόδροµος από την Πάτρα
µέχρι την Ειδοµένη, µέχρι τα σύνορα, όταν σε όλο αυτό το µήκος
του δρόµου, όσοι περνάµε και βλέπουµε καθηµερινώς, εργάζονται
µόνον είκοσι άνθρωποι; Θα σας φανεί ίσως αστείο. Πάτε στους
Αγίους Θεοδώρους µετά τη Λαµία να δείτε ένα συνεργείο, ένα
εργοτάξιο εκεί που έχει τρεις οδηγούς, χειριστές µηχανηµάτων και
τίποτε παραπάνω. Πάτε στη Θεσσαλία, θα δείτε στον κόµβο έξω
από τη Λάρισα µια γέφυρα -έχει γίνει της Αρτας το γιοφύρι-
ολόκληρα χρόνια περιµέναµε να ιδούµε να τελειώνει, αλλά εις
µάτην. Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και στην Πιερία. Και πραγµατικά
θα ήταν ευχάριστο να ακούγαµε κάποια στιγµή ότι αυτός ο δρόµος
θα τελείωνε το 2005. ∆εν θα τελειώσει ούτε το 2005 αλλά ούτε και η
Εγνατία βέβαια στο χρονικό διάστηµα το οποίο έχει προσδιορίσει η
Κυβέρνηση. Πως να τελειώσει αφού ακόµη πάρα πολλά κοµµάτια
δεν έχουν δηµοπρατηθεί. Τι θα γίνει µε το Μαλιακό Κόλπο; Θα γίνει
η ζεύξη; Ο κύριος Υπουργός ∆ηµοσίων 'Εργων έχει πει από πέρσι
ακόµη ότι ήταν έτοιµος να δηµοπρατήσει το έργο. Αν κάποιοι
αντιδρούν, ας επιλέξει µια άλλη πιό πρόσφορη λύση. Πάντως δεν
µπορούµε να αναµένουµε άλλο, διότι, αν αποφασιστεί η ζεύξη του
Μαλιακού Κόλπου, θα απαιτηθούν πάνω από πέντε - έξι χρόνια για
να ολοκληρωθεί το έργον. Συνεπώς, πότε θα δούµε
αποπερατούµενο το συνολικό έργο της ΠΑΘΕ; Μετά το 2005 και να
δούµε.
Πάµε σε ένα άλλο πρόβληµα για το οποίο δικαιούµαστε να κρίνουµε
την Κυβέρνηση και µάλιστα αυστηρότατα. Η δηµόσια τάξη και η
ασφάλεια στη χώρα µας, δέχονται ραπίσµατα όπως είπαν και άλλοι
συνάδελφοι, από εγχώριους και αλλοδαπούς κακοποιούς. Τι κάνει η
Κυβέρνηση προς την κατεύθυνση αυτή; Ανέχεται δολοφονίες κάθε
µέρα, ληστείες, βιασµούς, εξευτελισµό της ελληνικής έννοµης τάξης
και αντί να πάρει δραστικά µέτρα για να πατάξει άπαξ δια παντός
αυτήν την ανωµαλία που επικρατεί στη χώρα µας, αφήνει τους
πολίτες να αυτοδικούν, αφού το κράτος δεν τους παρέχει καµιά
ουσιαστική ασφάλεια και προστασία. Και το κακό µεγαλώνει, καθώς
οι ψευτοκουλτουριάρηδες, συνεπικουρούµενοι και από ορισµένους
συναδέλφους µας, χαρακτηρίζουν το δικαίωµα της αυτοπροστασίας
ως ρατσισµό. Ρατσιστές
οι 'Ελληνες οι οποίοι είναι τόσο φιλόξενοι, όπως ο Ξένιος ∆ιας;
Εµείς που συµπεριφερόµεθα µε τόσο τακτ, µε τόση ευγένεια, µε
τόση απλοχεριά, µε τόσο ανθρωπισµό στους πάντες, να
αυτοκατηγορούµεθα ως ρατσιστές. Ποιοι; Οι 'Ελληνες; Οι 'Ελληνες
πήγαν στην Αυστραλία, πήγαν στον Καναδά, πήγαν στις Ηνωµένες
Πολιτείες, πήγαν στην Ευρώπη και σεβάστηκαν την έννοµη τάξη
των χωρών που τις φιλοξενούσε. Και εδώ έρχεται ο καθένας και δεν
σέβεται τίποτε ούτε παραδόσεις ούτε πολιτισµό ούτε σωµατική
ακεραιότητα ούτε περιουσία ούτε τίποτε. Και φοβόµαστε να
λάβουµε µέτρα. Οφείλουµε κύριοι συνάδελφοι, να λάβουµε
δραστικά µέτρα για να δώσουµε το αίσθηµα ασφάλειας στους
πολίτες µας, χωρίς αυτό να σηµαίνει ρατσισµό. Τι θα πει ρατσισµός;
Σεβόµαστε όλους τους ανθρώπους. 'Ολους τους θέλουµε. 'Ολοι
έχουν δικαίωµα στη ζωή. Αλλά δεν έχει κανείς δικαίωµα στο
έγκληµα. Αυτό το έγκληµα καλούµε την Κυβέρνηση να το πατάξει
και να δώσει πράγµατι το αίσθηµα ασφαλείας που περιµένει η
ελληνική κοινωνία. Τέτοια πράγµατα που δεν χρειάζονται σοβαρούς
οικονοµικούς πόρους, η Κυβέρνηση όµως δεν προσπαθεί να τα
επιλύσει.
Που να πάµε τώρα; Να πάµε στα γενικότερα οικονοµικά

προβλήµατα; Βεβαίως δεν έχω χρόνο αλλά θα έλεγα µε µια φράση
ότι επίσης πολύ κακή διαγωγή έδειξε η Κυβέρνηση όσον αφορά τις
αποκρατικοποιήσεις. Από τη στιγµή που η µόδα του παρόντος είναι
αυτό, θα έπρεπε ευθαρσώς και αµέσωςνα το αποτολµήσει να κάνει
πραγµατικά γνήσιες αποκρατικοποιήσεις, ώστε να σταµατήσει η
διόγκωση του δηµοσίου χρέους και του δηµοσιονοµικού
ελλείµµατος και εν πάση περιπτώσει να πάµε σιγά σιγά στην τροχιά
την αναπτυξιακή. 'Οµως όσο εφαρµόζει τέτοια ηµίµετρα, µη γνήσιες
µεθόδους οι οποίες δεν οδηγούν πουθενά, θα αποτελµατώνεται
καθηµερινώς η οικονοµία και φυσικά δεν µπορούµε να αναµένουµε
ανάπτυξη. Γι' αυτό το λόγο και δεν µπορώ να δώσω ψήφο θετική
υπέρ της Κυβέρνησης, αφού δεν µπορεί να επιλύσει τόσο βασικά
προβλήµατα.
(Χειροκροτήµατα από τη Νέα ∆ηµοκρατία).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Νάσος Αλευράς
έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση για την ψήφο
εµπιστοσύνης στη Βουλή διεξάγεται δύο χρόνια περίπου µετά την
ψήφο του ελληνικού λαού που δόθηκε σε αυτήν την Κυβέρνηση µε
τετραετή ορίζοντα και προθεσµία διακυβέρνησης της χώρας και
διεξάγεται πολύ λίγες µέρες µετά τις δηµοτικές εκλογές. Πολλά
ακούστηκαν βέβαια, για το µήνυµα και το νόηµα της ψήφου των
πολιτών σε αυτές τις εκλογές. Είναι, όµως, βέβαιο ότι η επιλογή της
Κυβέρνησης να ζητήσει την ψήφο εµπιστοσύνης από το Ελληνικό
Κοινοβούλιο, να ζητήσει την επιβεβαίωση της εµπιστοσύνης του
Κοινοβουλίου στην πολιτική, στα µέσα και στους στόχους που αυτή
η Κυβέρνηση έχει θέσει για τη χώρα, είναι µία πολιτική
πρωτοβουλία µεγάλης σηµασίας, η οποία έρχεται ακριβώς σε αυτήν
τη δύσκολη και κρίσιµη καµπή για τη χώρα και τους πολίτες.
Η επιλογή µας αυτή είναι µία επιλογή συµβολική για να δείξουµε µε
τρόπο ουσιαστικό, δηµοκρατικό και κοινοβουλευτικό πως η χώρα
έχει Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση έχει πολιτική και ταυτόχρονα, όµως,
ότι η πολιτική απαιτεί θέσεις.
∆εν είναι τυχαίο που για µία ακόµη φορά το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η
Κυβέρνηση αναλαµβάνουν την πολιτική πρωτοβουλία, ώστε στο
επίπεδο της κοινοβουλευτικής διαδικασίας να κριθούν τα κόµµατα,
οι πολιτικές δυνάµεις και οι πολιτικοί, µε τις υπεύθυνες θέσεις και
απόψεις που µπορούν να εκφράσουν, από τον ελληνικό λαό και
τους Βουλευτές για την ικανότητα και τη δυνατότητά τους να
συνεισφέρουν στην κοινή αντιµετώπιση των προβληµάτων.
∆εν είναι τυχαίο που για µία ακόµη φορά, όµως, οι πολιτικές
δυνάµεις της Αντιπολίτευσης κρίνονται για την ανεύθυνη
συνθηµατολογία τους, που δεν µπορεί να δώσει πειστική διέξοδο
στα προβλήµατα της χώρας.
∆εν είναι τυχαίο που για µια ακόµα φορά οι µεγάλες αποφάσεις που
παίρνονται στη χώρα έχουν το όνοµα της δικής µας πολιτικής και τη
σφραγίδα της δικής µας φυσιογνωµίας.
Ασφαλώς για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αυτή η µοναξιά του στο χώρο της
προγραµµατικής ευθύνης και της πολιτικής, δεν είναι καθόλου
ευχάριστη. Πιστεύαµε και πιστεύουµε στην πολιτική των ανοιχτών
συµµαχιών, των συνεργασιών στη βάση της κοινής ευθύνης για τα
προβλήµατα των πολιτών και του τόπου. Και µε αυτήν την πολιτική,
µε την πολιτική των ανοιχτών συµµαχιών, µε την πολιτική της
κοινής ευθύνης µε τους πολίτες και τις κοινωνικές δυνάµεις της
χώρας, πετύχαµε να οδηγήσουµε τη χώρα στην πόρτα της
οικονοµικά Ενωµένης Ευρώπης. Και αν θέλουµε να είµαστε
ειλικρινείς, σήµερα µε την οικονοµία σε σταθερές βάσεις πρέπει να
οµολογήσουµε την ευθύνη που αναλαµβάνουµε απέναντι στους
πολίτες της χώρας, να πετύχουµε ώστε αυτή η σηµερινή Ενωµένη,
οικονοµικά, Ευρώπη να είναι ταυτόχρονα αύριο ένας ενιαίος
κοινωνικός χώρος, χώρος µε κοινωνική συνοχή.
Πρέπει να οµολογήσουµε ότι η Ελλάδα ήταν και είναι πρωτοπόρος
σε αυτήν την προσπάθεια για την αποκατάσταση του κράτους
κοινωνικής προστασίας όχι µόνο στη χώρας µας, αλλά και στην
Ευρώπη.
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Κάνω δε, αυτήν την αναφορά, διότι δεν µπορεί να αναλογιστεί
κανείς πως αυτή η µοναξιά του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στο χώρο της
προγραµµατικής πολιτικής και ευθύνης συνοδεύεται ταυτόχρονα και
από τη µοναξιά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στο χώρο της
Ευρώπης. Και είναι µία µοναξιά βαθύτατα πολιτική και ιδεολογική.
Και είναι παράδοξο -άραγε- µε ποιο πολιτικό έρεισµα, µε ποιο
ιδεολογικό πλεονέκτηµα η Νέα ∆ηµοκρατία ζητά να καταψηφιστεί
µία Κυβέρνηση, όταν αυτή η Κυβέρνηση σήµερα βρίσκεται σε
απόλυτη πολιτική και ιδεολογική αρµονία µε όλες τις
κεντροαριστερές κυβερνήσεις στις ευρωπαϊκές χώρες, όταν σήµερα
στην Ενωµένη Ευρώπη οι κεντροαριστερές κυβερνήσεις είναι
εκείνες που επεξεργάζονται την πρόταση για τη διέξοδο της
Ευρώπης στο νέο ορίζοντα της αναγκαίας κοινωνικής συνοχής.
Είναι, λοιπόν, σαφές ότι η Ελλάδα, η ελληνική Κυβέρνηση σήµερα
έχει τις αναγκαίες συµµαχίες στον ευρωπαϊκό χώρο ώστε να
οικοδοµήσει ένα νέο µοντέλο οικονοµικής και κοινωνικής Ευρώπης,
ένα µοντέλο το οποίο να είναι σύµφωνο µε τις ιδεολογικές µας
αρχές.
Την Κυριακή ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας αναρωτήθηκε τι
ευθύνη µπορεί να έχει η Νέα ∆ηµοκρατία για τη σηµερινή Ελλάδα,
όταν την τελευταία εικοσαετία κυβέρνησε µονάχα τρία χρόνια. Και
πράγµατι, για τη σηµερινή δηµοκρατική και σύγχρονη Ελλάδα
ελάχιστη ευθύνη και συµµετοχή έχει η Νέα ∆ηµοκρατία.
Αναρωτιέµαι, όµως, εάν αυτή του η αποστροφή υπονοεί ότι τελικά
την ευθύνη για την τριετή µόνο παραµονή της Νέας ∆ηµοκρατίας
στην εξουσία τα τελευταία είκοσι χρόνια την έχει ο ελληνικός λαός.
Εάν κάποιον µέµφεται ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, τελικά
δεν είναι παρά ο ελληνικός λαός που όλα αυτά τα χρόνια έχει
αφήσει στο πολιτικό περιθώριο τη Νέα ∆ηµοκρατία. Και αν
συγκρίνει κανένας την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας την τελευταία
εικοσαετία µε την προχθεσινή οµιλία του Αρχηγού της Νέας
∆ηµοκρατίας, δυστυχώς, θα ανακαλύψει πολλές οµοιότητες,
οµοιότητες που δεν δείχνουν το αναγκαίο στίγµα της ανανέωσης
που θα περίµενε κανένας από µια νέα σε ηλικία ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Στην ουσία, εάν πρέπει κάποιον να µέµφεται ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας για όλην αυτήν την κατάσταση είναι η πολιτική που
οδηγεί σε παρωχηµένες συνταγές, που οδηγεί στην αρνησιολογία.
Και αυτή είναι πράγµατι µια συνταγή πολιτικής αποτυχίας.
Εµείς σε αυτήν την προσπάθεια δεν έχουµε πολλά κοινά πράγµατα
να πούµε µε την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Εχουµε όµως να
πούµε πολλά κοινά πράγµατα µε τους πολίτες που είναι σήµερα
στον χώρο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και πιστεύουµε πως και αυτοί οι
πολίτες έχουν την ίδια αγωνία µε εµάς για το µέλλον της χώρας, την
ίδια αγωνία µε εµάς για τον εκσυγχρονισµό των δοµών του
πολιτικού και κοινωνικού µας συστήµατος.
'Εχουµε όµως, ευθύνη σαν Κυβέρνηση και σαν πλειοψηφόν κόµµα
ταυτόχρονα να πούµε πως τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας
αντιµετωπίζονται µονάχα µε βαθιές τοµές και µε µεγάλη τόλµη.
Θα έλεγα πως το σηµαντικότερο από αυτά τα προβλήµατα είναι η
κρίση διαρκείας στην αξιοπιστία του πολιτικού µας συστήµατος,
είναι η διαφθορά, η γραφειοκρατία, η αναποτελεσµατικότητα στη
διοίκηση, στοιχήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Και
αυτά τα στοιχήµατα µου επιτρέπουν να πω πως το πρόβληµα της
χώρας σήµερα είναι στη φόρµα του δοµικό και στην ουσία του
ηθικό. Και αν υπάρχει κάτι που ζητούν περισσότερο από εµάς οι
νέοι άνθρωποι είναι να δείξουµε πως αντιλαµβανόµαστε το µέγεθος
αυτής της ευθύνης. Για να το δείξουµε όµως, αυτό απαιτείται, όχι
µόνο από την Κυβέρνηση ή από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., να αποδείξουµε πως
µε έργα δηµιουργικά πετυχαίνουµε να θέσουµε στο παρελθόν τα
προβλήµατα της χώρας. Αλλά ταυτόχρονα όλες οι πολιτικές
δυνάµεις να σταµατήσουν αυτό τον ολέθριο χορό µε το λαϊκισµό, να
σταµατήσουν αυτήν την αποτυχηµένη απόπειρα ισορροπίας στο
φθαρµένο σκοινί του παλαιοκοµµατισµού.
Η χώρα έχει βασανισθεί αρκετά απο τη λογική του πολιτικού
κόστους και οι πολίτες δεν έχουν καµία υποχρέωση να αναµένουν

από εµάς µία τέτοια πολιτική ισορροπία.
Πολλοί υποστηρίζουν, λοιπόν, πως στο ελληνικό ναρκοπέδιο,
εξαιτίας του πολιτικού και κοινωνικού κόστους, είναι προτιµότερη η
ακινησία. Αντίθετα θα πω ότι εγώ πιστεύω ότι στον ελληνικό χώρο η
ακίνητη πολιτική και οι ακίνητες πολιτικές δυνάµεις είναι που
µεταβάλλονται σε κινούµενες νάρκες.
Από αυτήν την άποψη το πολιτικό πλεονέκτηµα του ΠΑΣΟΚ είναι
ότι έχει επιλέξει την οδό της ρήξης και της τοµής µε το παρελθόν.
Και από αυτήν την άποψη η αποψινή ψήφος εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση δεν είναι ψήφος τυφλής πίστης σε µία λευκή πολιτική
εξουσιοδότηση, αλλά είναι ψήφος συνειδητής εµπιστοσύνης στη
διαχείριση των προβληµάτων του ελληνικού λαού και της χώρας,
στον εκσυγχρονισµό της χώρας. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Φουντουκίδου
έχει το λόγο.
ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το Βατερλώ ενός Πρωθυπουργού δεν προκαλεί
ευχαρίστηση ούτε στους πολιτικούς αντιπάλους. Η υγιής
αντιπαράθεση ιδεών και θέσεων απαιτεί όρθιους τους µονοµάχους.
Και η εικόνα του κυρίου Πρωθυπουργού στην προχθεσινή
συζήτηση, ενός Πρωθυπουργού πανικόβλητου που προσπαθούσε
να ζητήσει στήριξη και να αγοράσει χρόνο από τους Βουλευτές του,
εκβιάζοντάς τους και εγκλωβίζοντάς τους σε διλήµµατα, µου
προκάλεσε θλίψη γιατί ήταν εικόνα µοναξιάς. Η σιωπή και η
παγωµάρα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ ήταν αρκετά
εύγλωττη.
Είσθε µόνος, κύριε Σηµίτη, γιατί µόνο εσείς δεν αντιληφθήκατε τις
βαθιές διεργασίες που συντελούνται στην ελληνική κοινωνία. Είσθε
µόνος γιατί µόνο εσείς δεν αντιληφθήκατε ότι τον 'Ελληνα πολίτη
τον ενδιαφέρει η επίλυση των µεγάλων του προβληµάτων και όχι το
ξεκαθάρισµα των εσωκοµµατικών σας λογαριασµών.
Σκέφθηκα παρορµητικά προς στιγµή ότι πρέπει να είµαστε επιεικείς
µε τους αδυνάτους, όµως οι πολιτικές πρακτικές και τα τερτίπια του
κ. Σηµίτη δεν επιτρέπουν εφησυχασµό. ∆εν επιτρέπεται
εφησυχασµός όταν έχουµε να προστατέψουµε θεσµούς και να
αντιταχθούµε στην πολιτική οπισθοδρόµηση γιατί πολιτική
οπισθοδρόµηση κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί το γεγονός
ότι χρησιµοποιούνται κορυφαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες για
να µεταφέρουµε τα εσωκοµµατικά µας προβλήµατα. Πολιτική
οπισθοδρόµηση αποτελεί το γεγονός ότι εκβιάζουµε πολιτικές
αποφάσεις που τείνουν να νοµιµοποιηθούν σαν πολιτική πρακτική
στη χώρα µας.
'Η τον στηρίζουµε, λοιπόν ή τον υπονοµεύουµε τον κ. Σηµίτη.
'Εθεσε ένα άλλο θέµα. Μίλησε για συµφέροντα και για συντεχνίες,
που τον υπονοµεύουν. Ευθέως ήθελα να ρωτήσω: Τους Βουλευτές
και τα στελέχη που κατά καιρούς αµφισβητούν τις επιλογές του πού
τις κατατάσσει; ∆εν άφησε κανένα περιθώριο στην Κοινοβουλευτική
του Οµάδα να είναι αξιοπρεπής. Λεηλατεί την ψήφο τους. Τους
αγνοεί προκλητικά και όχι µόνο. Επιχειρεί να τους φιµώσει και
µελλοντικά, γιατί ποιος θα τολµήσει, κρατώντας την αξιοπρέπειά
του, να τον αµφισβητήσει στην Κεντρική Επιτροπή, στο επόµενο
συνέδριο ή να διαφοροποιηθεί στον προϋπολογισµό όταν σήµερα
θα τον στηρίξει;
Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι σήµερα µια πρώτης
τάξεως ευκαιρία να πετάξουµε τα δεσµά,να σπάσουµε τις
κοµµατικές αλυσίδες και να απαντήσουµε σε όλους αυτούς που µας
θέλουν σε ρόλο χειροκροτητή, θεατές σε τερτίπια και παιχνίδια
πολιτικά που κανένας από εµάς δεν τα υιοθετεί.
Πέρασε στα ψιλά των πρωτοσέλιδων των εφηµερίδων η
προχθεσινή συζήτηση. Αντιλαµβάνεσθε γιατί; Γιατί νοµίζω έχουµε
διαβάσει  "το  χρονικό  ενός  προαναγγελθέντος  αποτελέσµατος"
και  γιατί  -µε  λύπη  µου  το  λέω-κανένας  δεν  πιστεύει  ότι
υπάρχουν  σήµερα µεγάλοι κοινοβουλευτικοί. Γι' αυτό θα
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πρέπει να έρθουµε σε ρήξη µε αυτήν την νοοτροπία που θέλει να τα
ανεχόµαστε όλα για το "Βαλεκλίκι".
Ποιος από εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι χαµένος και
ανεπάγγελτος στη ζωή του, ώστε να ανέχεται και να θεωρεί ότι του
αξίζουν τέτοιες µοµφές και τέτοιες συµπεριφορές. Θεωρώ ότι ένα
µόνο αφέντη έχουµε, το λαό που µας εκλέγει, τα συµφέροντα του
οποίου εκπροσωπούµε και σ'αυτόν λογοδοτούµε. ∆εν επιτρέπεται
να αγνοήσουµε το µήνυµα που µας έστειλε και απαιτεί αλλαγή
πορείας, απαιτεί ρήξεις και τοµές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σηµίτης µίλησε για υπονόµευση.
Φαντάζοµαι ότι του διαφεύγει ίσως µία λεπτοµέρεια. Σαράντα λεπτά
της ώρας µίλησε και δεν βρήκε χρόνο να απολογηθεί για την
περιθωριοποίηση µεγάλων κοινωνικών οµάδων. Ο κ. Σηµίτης
εκλήθη εδώ να δώσει πολιτικές απαντήσεις σε µεγάλα θέµατα που
βασανίζουν τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τον µικροµεσαίο
έµπορο, τον επιχειρηµατία, τον µισθοσυντήρητο συνταξιούχο, να
δώσει απαντήσεις στον ανασφαλή 'Ελληνα πολίτη που
βοµβαρδίζεται καθηµερινά από τη διαφθορά και την ανικανότητα
της πολιτείας να την πατάξει.
Εµείς όλοι λέµε "ναι" στην ΟΝΕ,αλλά δεν ξεχνάµε ότι πίσω µας
αφήνουµε ανθρώπους και όχι νούµερα. Και αφού ίσως από
ανικανότητα της Κυβέρνησης µπούµε τελευταίοι στην ΟΝΕ, γιατί να
είµαστε τελευταίοι στις κοινωνικές δαπάνες, σε µία εποχή που το
αίτηµα για αύξηση των κοινωνικών δαπανών συνεχώς διογκούται;
Σας οµολογώ ότι εγώ δεν θα δίσταζα να δώσω ψήφο εµπιστοσύνης
σε µια κυβέρνηση που θα βελτίωνε την κατάσταση της παιδείας,
όµως κύριοι συνάδελφοι, γιατί στη συγκεκριµένη Κυβέρνηση; Γιατί
έχει µία τέτοια πολιτική στον τοµέα της παιδείας; Για µια
µεταρρύθµιση χωρίς καθηγητές και χωρίς βιβλία; 'Η µήπως
πιστεύετε ότι η προβληµατική επιχείρηση που λέγεται ΕΣΥ έχει
περιθώρια ανάνηψης;
Πολλοί από εµάς καθηµερινά ήρθαν πρόσωπο µε πρόσωπο µε την
απελπισία του άνεργου νέου. Ζητούν το δικαίωµα στη ζωή, να τη
διεκδικήσουν, να είναι χρήσιµοι και όχι νούµερα στις λίστες των
ανέργων του Ο.Α.Ε.∆.
Τι θα ζητήσετε από αυτό το νέο; Να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης σε
µία κυβέρνηση, όταν εσείς του στερείτε το δικαίωµα στο µέλλον, την
ελπίδα και την προοπτική;
Βέβαια, πρέπει οι συνάδελφοι που εκπροσωπούν τους αγρότες και
την περιφέρειά τους να τους πουν ότι δίνουν ψήφο εµπιστοσύνης,
γιατί τους υποδεικνύουν παράλληλα και κάποιον άλλο δρόµο, εκτός
από το δρόµο των "βουλκανιζατέρ".
Εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός ήταν "ολίγον" ειλικρινής, θα έλεγα.
Κάτι είπε για προσπάθειες που γίνονται, κάτι προσπάθησε να πει
για τους νέους αγρότες. ∆εν µπήκε στον κόπο να ρωτήσει αν
εφαρµόζεται το νοµοσχέδιο, που και από ποιους και σεις δεν
µπήκατε στον κόπο να τον ενηµερώσετε.
Κατεβαίνουν οι αγρότες και πάλι στο δρόµο σε µια απέλπιδα
προσπάθεια να σας προειδοποιήσουν για το τραγικό αδιέξοδό τους.
Και εµείς οι Βουλευτές της περιφέρειας είµαστε υποχρεωµένοι να
ενώσουµε τις φωνές µας µαζί τους σε µια προσπάθεια να
αφυπνίσουµε τη βαθιά κοιµωµένη Κυβέρνηση. Τους συνθλίβετε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πολιτική σας ανυπαρξία που
επιβεβαιώνεται καθηµερινά. Τους συνθλίβετε µεταξύ του υψηλού
κόστους παραγωγής. Τους εξοντώνετε από τις παρακρατήσεις σε
επιδοτήσεις, από τις µειώσεις στις δηµόσιες και εθνικές επενδύσεις,
στις επενδύσεις από τους κοινοτικούς πόρους. Εγώ ξέρω και άλλα
διλήµµατα εκτός απ'αυτά που σας θέτει ο κ. Σηµίτης. Το δίληµµα
του αγρότη "τι να καλλιεργήσω, το ένα µου απαγορεύεται και το
άλλο µου είναι ασύµφορο". Τι θα απαντούσε ο κ. Σηµίτης αν ο
αγρότης, που έχει καταστραφεί ολοσχερώς η παραγωγή του µια
µέρα πριν από τη συλλογή, δεν πάρει αποζηµίωση από τον
αναχρονιστικό ΕΛΓΑ; Τι θα απαντούσε, όταν ο
ροδακινοπαραγωγός, που ξέρει ότι το δέντρο αποδίδει εκατόν
είκοσι κιλά ροδάκινα, αποζηµιωνόταν από τον ΕΛΓΑ µόνο µε
τριάντα πέντε κιλά; Θα τολµούσε να του ζητήσει ψήφο
εµπιστοσύνης;

Νοµίζω ότι είναι εγνωσµένηςαδυναµίας η σηµερινή Κυβέρνηση να
δώσει λύσεις, λύσεις πρακτικές και απαντήσεις πολιτικές. Λυπάµαι,
έχετε δίπλα σας εµάς να σας προειδοποιούµε και να σας
προτείνουµε και δεν το αξιοποιείτε.
Νοµίζω ότι τα συµφέροντα και οι εργολάβοι δεν µπορούν να σας
φανούν χρήσιµοι. Τι θα λέγατε να παραιτηθείτε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. ∆αβάκης έχει το
λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πλέον πασιφανές,
στη δυσκολότερη ιστορική φάση της χώρας µας, στην ανατολή του
21ου αιώνα, µε τα εθνικά µας θέµατα εκκρεµή και το ευρωπαϊκό
µας µέλλον εν αµφιβολία, το µείζον πρόβληµα που υπάρχει. Με
έναν Πρωθυπουργό που ενώ τον αποδοκίµασε ο ελληνικός λαός
στις πρόσφατες εκλογές για την αναποτελεσµατικότητά του, ζητεί
σήµερα ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή για να πετύχει µια
ηρεµία στο εσωκοµµατικό του πεδίο.
'Ετσι όλοι βλέπουµε και κυρίως ο ελληνικός λαός βλέπει ότι το
κυβερνόν κόµµα οδεύει αλληλοαµφισβητούµενο προς το συνέδριο
όπου θα επανακριθεί και η πολιτική και η ηγεσία του, µε τραγικό
αποτέλεσµα να διαπλέκεται κατά τρόπο οργανικό και ολέθριο στις
εσωκοµµατικές του επιδιώξεις και αντιπαραθέσεις το όραµα της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής Ενώσεως, αλλά και η µελλοντική
ευρωπαϊκή µας πορεία.
Βλέπει ο ελληνικός λαός σήµερα, κύριε Πρόεδρε, µια Κυβέρνηση
τριπλά αποτυχηµένη. ∆ιάχυτη ανασφάλεια στο εσωτερικό της
χώρας και στην ελληνική κοινωνία. Χάος στο νευραλγικό τοµέα της
παιδείας µε τη λεγόµενη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση για την οποία
ουδείς γνωρίζει τι γίνεται. Με έλλειψη καθηγητών, αιθουσών και
βιβλίων. ∆ιαρκής αναστάτωση στη δηµόσι υγεία λόγω της
δυσκολίας, θα έλεγα, να συνεννοηθεί το Υπουργείο Υγείας, το
αρµόδιο Υπουργείο, µε τις ενώσεις και τα σωµατεία των γιατρών.
Και πάνω απ'όλα πλήρης αποτυχία στο νευραλγικό για την πατρίδα
µας αγροτικό τοµέα.
Κύριε Πρόεδρε, είχαµε επανειληµµένα τα τελευταία χρόνια τονίσει
σ'αυτήν την Αίθουσα, µε αφορµή πάρα πολλές ερωτήσεις και
επερωτήσεις µας, την πλήρη αποτυχία της αγροτικής πολιτικής και
προσωπικά του κ. Σηµίτη. ∆εν µας εξέπληξε η απόφαση του κυρίου
Πρωθυπουργού να προχωρήσει στη ριζική αλλαγή της πολιτικής
ηγεσίας αυτού του Υπουργείου. Με την πράξη του αυτή
επισηµοποίησε κατά τον πλέον σαφή τρόπο την παταγώδη
αποτυχία της πολιτικής αυτής, της πολιτικής του κόµµατός του στον
ευαίσθητο τοµέα της ελληνικής γεωργίας. Η ευθύνη είναι
προσωπικά δική του, πολύ δε περισσότερο διότι έχει θητεύσει για
αρκετό καιρό στο συγκεκριµένο Υπουργείο.
Ποιά ήταν η µέχρι σήµερα πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στον τοµέα της
γεωργίας, χωρίς καµία διάθεση εύκολης κριτικής; 'Ολοι ξέρουµε και
ιδιαίτερα οι 'Ελληνες αγρότες γνωρίζουν ότι ήταν αποσπασµατική,
άτονη, άχρωµη και κυρίως ανεφάρµοστη. Σε τελευταία ανάλυση δεν
αγκάλιασε τα προβλήµατα του 'Ελληνα αγρότη. Το είδαµε άλλωστε
κατά τις τελευταίες κινητοποιήσεις των αγροτών της Θεσαλίας, αλλά
και άλλων περιοχών της χώρας µας.
∆εν έχει καταφέρει η Κυβέρνηση σας, κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., να
εξηγήσει στον αγροτικό κόσµο βασικά ζητήµατα, που έχουν σχέση
µε την ανάπτυξη της υπαίθρου. Για ποιους λόγους φθίνει
καθηµερινά ο αγροτικός πληθυσµός στην ύπαιθρο; Γιατί το
Υπουργείο Γεωργίας αδυνατεί να κάνει επιτέλους πράξη τον ήδη
ψηφισθέντα νόµο για τους νέους αγρότες, για κάτι µάλιστα που
περιέργως επαίρετο πριν δύο ηµέρες ο κύριος Πρωθυπουργός;
Ποιος έχει την ευθύνη για τις υπέρµετρες καθυστερήσεις στην
καταβολή των επιδοτήσεων αλλά και στην έλλειψη έγκυρης
ενηµέρωσης για αγροτικά προγράµµατα και αναδιαρθρώσεις των
καλλιεργιών;
Γιατί  άλλωστε  δεν  προχωρούν  και  οι  οµάδες  παραγωγών  και
βαλτώνουν  συνεχώς  οι  εξαγωγές  µας;  Γιατί  βασικά  µας
προϊόντα  όπως  τα  πορτοκάλια  πωλουνται  σε  εξευτελιστικές
τιµές  ή  σαπίζουν  στα  χωράφια,  όταν  παράλληλα  γίνεται  αθρόα
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εισαγωγή οµοειδών προϊόντων από τρίτες χώρες, πλήττοντας
κυρίως το αγροτικό εισόδηµα; Ποια είναι η πολιτική σας για µία
σειρά παραδοσιακά ελληνικά προϊόντα, όπως το ελαιόλαδο, τα
εσπεριδοειδή, τα νωπά οπωροκηπευτικά; Αν υπάρχει άλλωστε
τέτοια πολιτική. Αλλά και γιατί τα επιτόκια δανεισµού της Αγροτικής
Τραπέζης βρίσκονται σε αυτά τα ύψη; Και αν θέλουµε να δούµε τα
αποτελέσµατα της περίφηµης µεταρρύθµισης στο ασφαλιστικό
σύστηµα των αγροτών, εύκολα θα καταλήγαµε στο συµπέρασµα ότι
αυτή οδήγησε σε υπέρµετρη αύξηση των ατοµικών εισφορών τους.
Επιβάλλατε για πρώτη φορά εισφορά ασθενείας 4% στους
ασφαλισµένους του ΟΓΑ. Καταργείτε έτσι βαθµιαία τη βασική
σύνταξη του ΟΓΑ που απετέλεσε από το 1962 το βάθρο του θεσµού
της αγροτικής σύνταξης, µε αποτέλεσµα οι συντάξεις που
προβλέπει ο δικός σας νόµος να είναι κατά πολύ µικρότερες από τις
χορηγούµενες σήµερα. Για να µη µιλήσουµε για τις καθυστερήσεις
δέκα µηνών και πλέον στην καταβολή των πρόωρων αγροτικών
συντάξεων των αγροτών µας.
Κύριε Πρόεδρε, πολύ φοβούµαι ότι µόνες τους οι αλλαγές των
προσώπων δεν είναι ικανές να βγάλουν τη γεωργία από τα τραγικά
αδιεξοδά της. 'Ολοι γνωρίζουν ότι οδεύουµε προς τη διαµόρφωση
µίας νέας ευρωπαϊκής αγροτικής πολιτικής, όπου η χώρα µας θα
αντιµετωπίσει τεράστιες δυσκολίες και προβλήµατα.
∆εν καταφέρατε κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. όλα αυτά τα ευνοϊκά για τον
αγροτικό µας τοµέα χρόνια να δώσετε µία νέα ώθηση στην ελληνική
γεωργία. Την εποχή κατά την οποία συνεχώς συνέρρεαν πολλά
κονδύλια, εσείς δεν προχωρήσατε σε αναδιαρθρώσεις και
εκσυγχρονισµό. Οι αριθµοί ευηµερούν. Αλλά η ανάπτυξη µοιάζει
όνειρο µακρινό και απραγµατοποίητο. Ενώ χρήµατα της τάξεως του
1,4 τρισεκατοµµυρίων δραχµών εισρέουν για την ελληνική γεωργία,
σε τίποτε δεν διατίθενται γι'αυτήν. Ο πρωτογενής τοµέας δεν έχει να
ζηλέψει τίποτε σε αριθµούς. 'Εχει να ζηλέψει όµως σε πρόγραµµα
και σχεδιασµό.
Γνωρίζετε ασφαλώς και εσείς οι ίδιοι ότι τα περιθώρια έχουν
στενέψει δραµατικά. Εκείνο όµως που δεν έχετε συνειδητοποιήσει,
είναι ότι αδυνατείτε να προωθήσετε όλες εκείνες τις πρωτοβουλίες
για την επιτυχία µίας ανταγωνιστικής γεωργίας.
Σας έλειπε τόσα χρόνια το όραµα, η τόλµη και κυρίως η πολιτική
βούληση για να προχωρήσετε σε βαθιές τοµές. Τώρα σας λείπει και
η εµπιστοσύνη του αγροτικού κόσµου. 'Ολοι αυτοί που µοχθουν
καθηµερινά κάτω από αντίξοες συνθήκες στην ελληνική περιφέρεια
και στα χωριά µας, θα σας δώσουν σύντοµα την απάντηση. 'Ενα
πρώτο δείγµα αυτής της απάντησης σας έστειλαν κύριοι της
Κυβερνήσεως, πριν από λίγες µέρες. Φαίνεται όµως ότι δεν το
µελετήσατε επακριβώς. Η πορεία που έχετε πάρει, δεν έχει
επιστροφή. Η ώρα της κρίσης του ελληνικού λαού δυστυχώς για
σας πλησιάζει. Στη συνείδησή του είστε µία Κυβέρνηση µε
ηµεροµηνία λήξεως. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να µην
επισηµάνω ότι τώρα, αυτήν τη στιγµή 14.30' που συζητάµε, υπάρχει
µία απουσία παντελής των Βουλευτών της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας. Παραιτούνται σιωπηρώς από οµιλητές και δεν
βρίσκονται καν στην Αίθουσα για να στηρίξουν την Κυβέρνηση, η
οποία παρίσταται µόνο µε έναν Υφυπουργό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πάντως
προηγουµένως συνέβη το αντίστροφο, ήταν γεµάτη αυτή η πτέρυγα
και άδεια η άλλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, γιατί πρέπει να
βγάλει τα συµπεράσµατά της και η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός από τη σηµερινή εικόνα που υπάρχει και στα
έδρανα της Κυβέρνησης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η Κυβέρνηση
εκπροσωπείται. ∆εν µπορεί να είναι ολόκληρη η Κυβέρνηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Ούτε ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος δεν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Προηγουµένως
έβλεπα ακριβώς το αντίστροφο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και παραιτούνται της οµιλίας τους οι
Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. συνεχώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Υπάρχει και η
κόπωση.
Ο κ. Παπαδόπουλος Σταύρος έχει το λόγο.
Αφήστε τον κύριο συνάδελφο να µιλήσει να τον ακούσει και η
περιφέρεια.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αποφεύγετε να απαντήσετε, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Μεϊµαράκη,
µίλησαν αρκετοί Υπουργοί. Φαίνεται ότι δεν παρακολουθήσατε,
διότι και εσείς τώρα ήρθατε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κάνετε λάθος. Είµαι εδώ από το
πρωϊ. 'Ακουσα τον κ. Αρσένη και απήντησα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τότε είσθε αόρατος.
Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η δηµοκρατία που γεννήθηκε στην Ελλάδα,
γαλουθήθηκε, µεστώθηκε, ήκµασε και στη συνέχει
µεταλαµπαδεύτηκε σε όλο τον πολιτισµένο κόσµο, βρίσκεται πλέον
σε κίνδυνο από τον κοµµατικό µηχανισµό της Κυβέρνησης, από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό, που µε αυτήν την ενέργειά του, να ζητήσει
χωρίς λόγο ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή καταρρακώνει τους
κοινοβουλευτικούς µας θεσµούς και µε διαδικασίες του τύπου
"αποφασίζουµε και διατάσσουµε" οδηγεί την κοινοβουλευτική µας
δηµοκρατία και την Ελλάδα προς τα πίσω.
Ζήτησε ψήφο εµπιστοσύνης ο κύριος Πρωθυπουργός όχι γιατί
ήθελε να λειτουργήσουν καλύτερα οι κοινοβουλευτικοί µας θεσµοί
και ιδιαίτερα ο κορυφαίος για τη δεδηλωµένη δηµοκρατία, αλλά γιατί
πιέστηκε ασφυκτικά από την εσωκοµµατική του αντιπολίτευση, που
δεν άντεχε να αντιµετωπίσει στα κοµµατικά όργανα του ΠΑΣΟΚ. Γι'
αυτό έριξε "το µπαλάκι" στην Κοινοβουλευτική του Οµάδα,
παίζοντας παιχνίδια εις βάρος του Κοινοβουλίου και των θεσµών µε
το δίληµµα "ή ψήφο εµπιστοσύνης ή εκλογές".
Ο κύριος Πρωθυπουργός φαίνεται ότι δεν έλαβε το µήνυµα των
δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών. ∆εν έλαβε το µήνυµα των
Ελλήνων και ιδιαίτερα των Ελλήνων των παραµεθορίων περιοχών,
που του υπενθύµισαν ότι υπάρχουν και αυτοί και ότι είναι
σκεπτόµενοι άνθρωποι, άνθρωποι όρθιοι, µε υπερηφάνεια και όχι
ορθούµενοι. Είναι άνθρωποι που φυλάνε Θερµοπύλες και δεν
περιµένουν τίποτε άλλο από το Αθηνοκεντρικό κράτος και από την
νοµενκλατούρα σας παρά λίγη αγάπη για να ζήσουν µε αξιοπρέπεια
και να ξαναφυλάξουν Θερµοπύλες.
Τι τους δώσατε εσείς όλα αυτά τα χρόνια, κύριε Πρωθυπουργέ;
Τους δώσατε "οράµατα", όπως το όραµα της παγίωσης της
σταθερότητος της οικονοµίας, όραµα ανάπτυξης και αναπτυξιακής
προσπάθειας, όραµα για δήθεν κοινωνική και φορολογική
δικαιοσύνη, όραµα σύγκλισης της οικονοµίας µας µε τις άλλες
οικονοµίες των ευρωπαϊκών κρατών που συµµετέχουν στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για να προλάβουµε το τρένο προς την ΟΝΕ,
δυστυχώς όµως είµαστε η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
που παρά τη θέλησή της βρίσκεται εκτός ΟΝΕ.
∆υστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα
οράµατα έγιναν εφιάλτες για τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες, για
τους εµπόρους και τους βιοτέχνες, για τους µισθωτούς και τους
συνταξιούχους. Αυτό ισχύει ιδιαίτερα για τους συνταξιούχους του
ΟΓΑ που αυτήν τη στιγµή παίρνουν ψίχουλα τριάντα χιλιάδων
(30.000) δραχµών το µήνα, από τα οποία εδώ και αρκετούς µήνες η
Κυβέρνηση όλων των Ελλήνων που έχει γίνει πλέον Κυβέρνηση
ολίγων µόνο Ελλήνων και των συγγενών αυτών, παρακρατεί ποσό
δυόµισι χιλιάδων (2.500) δραχµών για έξοδα περίθαλψης. Αυτοί οι
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άνθρωποι, αν δεν υπάρχει κάποιο φιλότιµο παιδί για να τους
συντηρήσει, θα πρέπει να ζητιανέψουν ή να πάνε στα σκουπίδια για
να βρουν τροφή για να ζήσουν.
Αλλά και για τους αστυνοµικούς, τους πυροσβέστες, τους
στρατιωτικούς, τους γεωργοκτηνοτρόφους και τους πολύτεκνους τα
οράµατα που τους υποσχεθήκατε έχουν γίνει εφιάλτες, έχουν γίνει
όνειρα θερινής νυχτός. Το 90% των γεωργοκτηνοτρόφων είναι
χρεωµένοι στην Αγροτική Τράπεζα και κινδυνεύουν να χάσουν τα
σπίτια τους µε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς. Με την
αλλοπρόσαλλη οικονοµική πολιτική που εφαρµόζετε, κύριε
Πρωθυπουργέ, οι 'Ελληνες είναι οι πιο φτωχοί πολίτες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Πώς θα µπορούσε να είναι αλλιώς όταν όλα
αυτά τα χρόνια ο προϋπολογισµός που έρχεται στη Βουλή προς
ψήφιση είναι πλαστός, αδιέξοδος, κοινωνικά σκληρός, χωρίς
προοπτική ανάπτυξης; Με µία αλλοπρόσαλλη φοροεισπρακτική
πολιτική που εφαρµόζετε έχετε δώσει τη χαριστική βολή στην
περιφέρεια µε το κλείσιµο των διαφόρων επιχειρήσεων και των
εργοστασίων σε όλην την Ελλάδα, µε το κλείσιµο των καµινάδων.
'Ετσι µπορεί κανείς να πει ότι η Κυβέρνηση Σηµίτη είναι κυβέρνηση
των σβησµένων καπνοδόχων.
Εµείς στη ∆ράµα, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε αυτήν τη στιγµή
ανεργία που ξεπερνά το 25%. Τα τελευταία χρόνια έκλεισε το 90%
των βιοτεχνιών φασόν µε αποτέλεσµα έξι χιλιάδες εργαζόµενες να
µείνουν άνεργες τα τελευταία δύο χρόνια. 'Ενα εργοστάσιο έµεινε
στη ∆ράµα η SOFTEX που είναι ο µόνος οικονοµικός πνεύµονας
του νοµού µας, όπως λένε και οι άνθρωποι του ΠΑΣΟΚ. 'Οµως και
αυτός ο οικονοµικός πνεύµονας έχει πάθει πνευµονικό οίδηµα και
κινδυνεύει να κλείσει εξαιτίας της ανεκδιήγητης και αλλοπρόσαλλης
πολιτικής σας, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να χάσουν τη
δουλειά τους περίπου εξακόσιες οικογένειες άµεσα και να µείνουν
έµµεσα χωρίς δουλειά άλλοι πέντε χιλιάδες ∆ραµινοί µικροµεσαίοι
επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα η ανεργία των νέων στη
∆ράµα αλλά και σε όλες τις παραµεθόριες περιοχές αποτελεί τον
υπ' αριθµό ένα κίνδυνο για τη χώρα µας. Σε αυτές τις περιοχές δεν
έµειναν πλέον άνθρωποι για να φυλάνε Θερµοπύλες και έτσι έγιναν
το ξέφραγο αµπέλι για τους λαθροµετανάστες.
Σ' αυτό το οξύ πρόβληµα της ανεργίας που παίρνει εκρηκτικές
διαστάσεις στον τόπο µας µπορεί να βρεθεί λύση µε αγάπη και
αληθινή συναίνεση του ελληνικού λαού. Χρειάζεται αγάπη, κύριε
Πρωθυπουργέ, προς τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες, βιοτέχνες
και εµπόρους και σεις µε την φοροεισπρακτική πολιτική σας τους
προσφέρετε χολή άµα και όξος, τους προσφέρετε προσβολή και
µείωση της προσωπικότητάς τους, τους έχετε υπό διαρκή διωγµό.
Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν στη χώρα πεντακόσιες χιλιάδες
ασφαλισµένοι του ΤΕΒΕ και διακόσιες πενήντα χιλιάδες
ασφαλισµένοι του ΤΑΕ. Αν είχατε σταµατήσει τους διωγµούς
εναντίον τους και αν είχατε προσφέρει αγάπη καταργώντας τον
άδικο τρόπο φορολόγησής τους µε τα αντικειµενικά κριτήρια, να
είσαστε σίγουρος ότι αν όχι επτακόσιες πενήντα χιλιάδες των
ασφαλισµένων, οι τετρακόσιες χιλιάδες σίγουρα θα είχαν προσλάβει
από ένα άτοµο και έτσι θα είχαν συµβάλει τα µέγιστα στη λύση του
µεγάλου αυτού προβλήµατος, της ανεργίας.
Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θριαµβολογούµε για τα
αποτελέσµατα των δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών πράγµα
που δεν έγινε µολονότι δικαιούµαστε να το κάνουµε. Απειλείτε
µάλιστα µε εκλογές άµεσα τους δικούς σας Βουλευτές και έµµεσα
εµάς. Θα σας πω τι θα έλεγε ο αείµνηστος Θανάσης
Κανελλόπουλος στην προκειµένη περίπτωση. Θα σας έλεγε όποτε
θέλετε µπορείτε να τις κάνετε. Αν θέλετε βέβαια τώρα σηµαίνει πως
θέλετε να αυτοκτονήσετε. Αν θέλετε αργότερα σηµαίνει πως θέλετε
να σαπίσετε. 'Οµως και στις δύο περιπτώσεις οδηγείστε στο
θάνατο. Ας επιλέξετε εσείς το χρόνο και τον τρόπο του θανάτου
σας. Ο ελληνικός λαός σε λίγο θα σας δώσει τη ληξιαρχική πράξη
θανάτου.
Μετά από αυτά είµαι υποχρεωµένος να πω ότι θα καταψηφίσω την

παρούσα Κυβέρνηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας εξήντα µαθητές και τρεις
συνοδοί-καθηγητές του 10ου Γυµνασίου Βόλου του Νοµού
Μαγνησίας αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ".
Η Βουλή τους καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Καρατάσος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά το
Βατερλώ των δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών ο κύριος
Πρωθυπουργός προχώρησε σε µίνι ανασχηµατισµό για να
βελτιώσει δήθεν την πολιτική της Κυβέρνησης προς όφελος των
πλατιών λαϊκών στρωµάτων. Αυτό είναι µία κίνηση εντυπωσιασµού
και αυτοϊκανοποίησης αφ' ενός γιατί όπως ο ίδιος δήλωσε η
οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης δεν θα αλλάξει και αφ' ετέρου
γιατί και οι νέοι Υπουργοί όπως είπαν θα συνεχίσουν το έργο των
προκατόχων τους. Πρόκειται δηλαδή για την άλλη όψη του ίδιου
νεοφιλελεύθερου συντηρητικού νοµίσµατος που δεν δίνει λύσεις στα
πολλά και µεγάλα προβλήµατα του λαού που δηµιούργησε η
Κυβέρνηση µε την πολιτική που ακολουθεί.
Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση ζητάει ψήφο εµπιστοσύνης
υποβαθµίζοντας τους δηµοκρατικούς θεσµούς και το Κοινοβούλιο
για να αντιµετωπίσει την εσωκοµµατική αντιπολίτευση και για να
πετύχει τον κυρίαρχο γι αυτήν στόχο που είναι η ένταξη στην ΟΝΕ.
Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, να πληρώνει ο λαός τα εσωκοµµατικά
σας προβλήµατα; Ζητήστε ψήφο εµπιστοσύνης από τη
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα. Είναι ανάγκη να το φέρετε στη Βουλή;
Η Βουλή έχει σοβαρότερα προβλήµατα να λύσει. Πώς αλλιώς θα
πετύχετε την ένταξη στην ΟΝΕ, όταν παρά τη συνεχιζόµενη σκληρή
λιτότητα και εξαθλίωση του λαού δεν πιάσαµε ούτε τα οικονοµικά
κριτήρια; Εµείς πιστεύουµε, ότι ούτε σε ένα χρονο θα τα πιάσουµε.
Και αν ακόµα µας βάλουν στην ΟΝΕ, θα είναι µε πολιτικά κριτήρια
και η λιτότητα δεν θα έχει ηµεροµηνία λήξεως.
Η ένταξη στην ΟΝΕ δεν σηµαίνει µόνο σύγκλιση των ονοµαστικών
και οικονοµικών δεικτών, αλλά και κοινωνική προστασία,
απασχόληση, αναπτυξιακή πολιτική, κράτος-πρόνοιας, βελτίωση
της παραγωγής και της παραγωγικότητας. Εγώ αναρωτιέµαι, πώς
θα ενταχθούµε στην ΟΝΕ; Μόνο µε τους αριθµούς; 'Οχι βέβαια.
Πρέπει να έχουµε πετύχει και τους κοινωνικούς δείκτες. Και εδώ δεν
κάνατε τίποτα. Προσπαθείτε να πετύχετε τους αριθµούς
αδιαφορώντας για τον άνθρωπο.
Θα αναφέρω µερικά παραδείγµατα:
Τι έχετε κάνει για να δώσετε λύση στα µεγάλα και χρόνια
προβλήµατα των πολυτέκνων; 'Εχουν την ίδια αντιµετώπιση οι
πολύτεκνοι στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης; 'Οχι. ∆εν
έχετε κάνει τίποτα γι'αυτούς, αν και αντιµετωπίζουµε έντονο
δηµογραφικό πρόβληµα. Αντίθετα κάνατε περικοπές.
Ποια τύχη έχουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Πώς θα µπορέσουν
να σταθούν σήµερα; Με την πολιτική που ακολουθείτε καθηµερινά
κλείνουν ή καταφεύγουν στις τράπεζες και στους τοκογλύφους, µε
αποτέλεσµα να χάνουν τα σπίτια τους και τις επιχειρήσεις τους ή να
τους πηγαίνετε φυλακή. Ο σκοπός σας είναι να τα δώσετε όλα στο
µεγάλο κεφάλαιο ή στα µεγάλα καταστήµατα.
Παράδειγµα: ∆ώσατε σε ιδιώτη δηµόσιο κτήµα να γίνει
πολυκατάστηµα. Και µιλάω για το κτήµα της βασιλίσσης. Ενώ ο
εισηγητής ήταν αντίθετος, στήσατε την επιτροπή και µε οριακή
πλειοψηφία δόθηκε στον ιδιώτη. ∆εν είχατε την ευαισθησία καν να
κάνετε µία ένσταση προς τα συµφέροντα του δηµοσίου.
Ξέρετε κάποιο µέλος της ΟΝΕ που να πληρώνει φόρο
ιδιοκατοίκησης, όπως εµείς; Χύνει ιδρώτα και αίµα µια ζωή ο
πολίτης για να φτιάξει ένα σπιτάκι και µετά πληρώνει
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ιδιοκατοίκηση ή παίρνει σπίτι από τον Οργανισµό Εργατικής
Κατοικίας και πάλι πληρώνει. Μα είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Με
τέτοια δοµή φιλοσοφίας και πολιτικής θα ενταχθούµε στην ΟΝΕ;
Μόνο οι αριθµοί σας ενδιαφέρουν και θυσιάζετε τα πάντα γι'αυτούς.
Πάτε ξυπόλητοι στα αγκάθια.
Ανοίγουµε την τηλεόραση και το µόνο που ακούµε είναι φόνοι,
ληστείες, διαφθορά, απάτες, συµµορίες και τόσα άλλα. Η
εγκληµατικότητα και η βία είναι σε έξαρση. Είναι αποτέλεσµα της
φτώχειας, της ανεργίας, της εξαθλίωσης, της απόγνωσης που
δηµιουργήσατε µε την πολιτική σας. Κυκλώµατα και συµφέροντα
λυµαίνονται τον τόπο. ∆εν µπορεί ο πολίτης να κοιµηθεί ήσυχα, δεν
µπορεί να λείψει από το σπίτι του ή να περπατήσει µόνος του το
βράδυ. Κοιµάται ο πολίτης µε το ένα µάτι σαν το λαγό. Αυτός είναι
εκσυγχρονισµός;
Τι έχετε κάνει στον τοµέα της υγείας, για να πούµε ότι µπορούµε να
µπούµε στην ΟΝΕ; 'Εχουµε τις ίδιες παροχές, την ίδια ποιότητα
υπηρεσιών, το ίδιο κόστος νοσηλείας; Σήµερα επιζεί µόνο όποιος
έχει χρήµατα και πληρώνει. Υπάρχει έλλειψη προσωπικού,
υπάρχουν ράντσα στους διαδρόµους, µονάδες που δεν
λειτουργούν, έλλειψη συντονισµού και οργάνωσης. Πέστε µας, µε
αυτά και πολλά άλλα µπορούµε να λέµε ότι είµαστε έτοιµοι για την
ΟΝΕ; 'Εχουµε την υγεία που έχει η Γαλλία, η Γερµανία, η Αγγλία;
Εµείς λέµε σαφώς όχι. Τι κάνετε γι'αυτό; Τίποτα. Γιατί η Κυβέρνηση
είναι δέσµια των συµφερόντων που την στηρίζουν. Ενδιαφέρεται για
τον πλουτισµό των ολίγων και οδηγεί στη φτώχεια και στην
εξαθλίωση τις πλατειές λαϊκές µάζες.
Τι κάνετε για τους δανειολήπτες, που στενάζουν κάτω από τους
υψηλούς στόχους και δεν µπορούν να ορθοποδώσουν και
καθηµερινά εκποιούνται περιουσίες τσάµπα και πετιούνται
οικογένειες στο δρόµο; Γιατί το κράτος µε τη δοµή που έχει, µε την
οικονοµική πολιτική που ακολουθεί, όχι µόνο δεν στηρίζει τον
πολίτη αλλά τον οδηγεί κάτω από τα όρια της φτώχειας που φθάνει
τα δυόµισι εκατοµµύρια άτοµα; Εκεί µας καταντήσατε.
Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά ακόµα σε όλους τους τοµείς, για
να δείξω ότι η ένταξή µας στην ΟΝΕ όπως επιχειρείται από την
Κυβέρνηση µε οποιαδήποτε εθνική, οικονοµική και κοινωνική θυσία
δεν πρόκειται να οδηγήσει στην άνοδο του βιοτικού επιπέδου του
ελληνικού λαού, αλλά στη διάλυση της ελληνικής οικονοµίας και της
ελληνικής κοινωνίας. ∆εν χρειάζεται να γίνουµε Ευρωπαίοι µόνο ως
προς τις υποχρεώσεις µας, αλλά και ως προς τα δικαιώµατά µας.
Σύγκλιση σηµαίνει να πετύχουµε όχι µόνο τους οικονοµικούς
δείκτες, αλλά και τους κοινωνικούς, να δηµιουργήσουµε τις
προϋποθέσεις εκείνες για την ευηµερία των πολιτών.
Πρέπει, λοιπόν, να εφαρµόσουµε µια επιθετική αναπτυξιακή
πολιτική, που θα φέρνει απασχόληση, άνοδο του βιοτικού επιπέδου
του λαού και της οικονοµίας, κοινωνική προστασία, ανάπτυξη της
παραγωγής και της παραγωγικότητας. Μόνο έτσι µπορούµε να
πούµε, ότι µέσα στην Ενωµένη Ευρώπη θα παλέψουµε για µια
Ελλάδα ισχυρή και παραγωγική. Πώς θα µπούµε στην ΟΝΕ όταν σε
πόλεις όπως στην Ελευσίνα, στα Λιόσια, στον Ασπρόπυργο, στο
Ζεφύρι και γενικά στο Θριάσιο περιφερειακά θυµίζουν τριτοκοσµικές
χώρες; Πώς θα µπούµε στην ΟΝΕ όταν πρόσφυγες 'Ελληνες από
τον Πόντο δεν έχουν που την κεφαλή κλίναι; Και παράλληλα
κυνηγάτε τους µικροπωλητές που µετά βίας βγάζουν το ψωµάκι της
οικογένειάς τους;
Αυτό δεν σας ενδιαφέρει γιατί δεν έχετε σχέση ταξική. Εσάς σας
ενδιαφέρουν τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα. Γι'αυτό και εµείς µε
όλα αυτά που προανέφερα θα σας καταψηφίσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ.
Αναστασόπουλος έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, θα περίµενε κανείς στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου σε
µια σηµαντική για την Κυβέρνηση στιγµή να υπάρχουν τουλάχιστον
αρκετοί Βουλευτές και ίσως ο Πρωθυπουργός και ορισµένοι
Υπουργοί. ∆υστυχώς, το θέαµα είναι θλιβερό για την ιστορική αυτή
στιγµή της Κυβέρνησης διότι τη συζήτηση την προκάλεσε η ίδια η
Κυβέρνηση µετά το ωστικό κύµα που δέχθηκε στις 18 Οκτωβρίου.

Είµαι, κύριε Γείτονα, στην Αίθουσα αυτή είκοσι πέντε χρόνια. 'Εχω
δει τρία ωστικά κύµατα πολιτικά να περνάνε από την Αίθουσα αυτή.
'Ενα το 1974 µε τη µεγάλη νίκη του Κωνσταντίνου Καραµανλή, ένα
το 1981 µε τη µεγάλη νίκη του Ανδρέα του Παπανδρέου και ένα στις
18 Οκτωβρίου µε τη µεγάλη ήττα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. 'Ηταν µία ήττα που
ίσως να µην το έχετε ακόµα καλά-καλά συνειδητοποιήσει. Σας
αποµένει η ηµεροµηνία αποχώρησης. Ψήφο θα πάρετε,
εµπιστοσύνη δεν εµπνέετε. Η ψήφος το βράδυ θα είναι δεδοµένη. Η
εµπιστοσύνη όµως και της Βουλής και του ελληνικού λαού
δυστυχώς έχει αποσυρθεί από τη σηµερινή Κυβέρνηση.
'Ακουσα χθες µε προσοχή -είµαι συνεχώς στην Αίθουσα- τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης και άκουσα τον Υπουργό Εργασίας
που τον είχε ο κύριος Πρωθυπουργός στην τελευταία
Κοινοβουλευτική Οµάδα χρωµατίσει, στιγµατίσει σαν τους
Υπουργούς που θα έφευγαν σε κάποια αναδόµηση.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Γ'Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Το να φύγει ένας Υπουργός σε µία αναδόµηση δεν αποτελεί
ντροπή, είναι µία πολιτική πράξη που άλλος επιτυγχάνει, άλλος
αποτυγχάνει, θα γίνουν ορισµένες µετακινήσεις. ∆εν µπορούσα να
φανταστώ όµως ποτέ ότι ο Υπουργός αυτός, ο κ. Παπαϊωάννου, θα
έλεγε ότι µετά το Β'Παγκόσµιο Πόλεµο, όταν η Ευρώπη
δηµιουργούσε το κοινωνικό κράτος, στην Ελλάδα γινόταν το
αστυνοµικό κράτος. 'Ηταν µία φάση η οποία µου έκανε αληθινή
εντύπωση. Αλλά ο άνθρωπος όµως είχε συνείδηση του τι έλεγε
διότι εννοούσε την κοινωνική συµπεριφορά και το κοινωνικό κράτος
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στα χρόνια του εκσυγχρονισµού αλλά και στα
δεκαπέντε χρόνια που βρίσκεται κατά διαστήµατα στην Κυβέρνηση.
Νοµίζω ότι οι συνταξιούχοι 'Ελληνες ξύλο έφαγαν από τους
εκσυγχρονιστές στο Μαξίµου. Οι αγρότες µε τις κινητοποιήσεις τους
ξεφούσκωσαν στα τρακτέρ τα λάστιχα επί εκσυγχρονιστικής
κυβέρνησης. Οι καθηγητές αναπληρωτές και µη έφαγαν πάρα πολύ
ξύλο πριν από µερικούς µήνες για να πετύχει η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση που τόσο πολύ περήφανος ήταν ο κ. Αρσένης και
κάθε ελληνική οικογένεια ίσως να µην το γνωρίζει αυτό ο κ. Αρσένης
διότι δεν θα έχει ίσως οικονοµικό πρόβληµα, υπάρχει ένας άνεργος
νέος, υπάρχουν µαθητές οι οποίοι καταφεύγουν πολλαπλώς σε
φροντιστήρια προκειµένου να παρακολουθήσουν τις έννοιες και τις
επιτεύξεις του κ. Αρσένη στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
Το ίδιο, κύριε Γείτονα, συµβαίνει και στον τοµέα υγείας. Και εκεί
κοινωνικό πρόσωπο, όπως τουλάχιστον ο κύριος Πρωθυπουργός
επεσήµανε στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα ότι δεν επιδείξατε, ότι
οργιάζουν τα φακελάκια, ανακοίνωσε στην Κοινοβουλευτική σας
Οµάδα.
'Οντως έτσι είναι. Η δηµόσια υγεία έχει µπει πλέον σε µία παρακµή.
Το ζούµε καθηµερινώς µε τις κινητοποιήσεις, είτε των γιατρών, είτε
της ΕΙΝΑΠ, αποτέλεσµα της οποίας είναι ο άρρωστος. 'Οταν
χρειάζεται να κάνει χρήση του ασφαλιστικού του δικαιώµατος,
αισθάνεται ότι είναι υπήκοος κάποιου άλλου κράτους, όχι της
ελληνικής επικράτειας. ∆ιότι πουθενά το ασφαλιστικό του δικαίωµα
δεν βρίσκει την αξία του. Αν δεν πληρώσει στο δηµόσιο νοσοκοµείο,
δεν υπάρχει περίπτωση να κάνει την εγχείρισή του. Αν δεν
πληρώσει στην ιδιωτική κλινική, σε καµιά περίπτωση µέσω της
ασφάλειάς του θα πετύχει καλύτερες συνθήκες υγείας.
Γι' αυτό, κυρίες και κύριοι, το µήνυµα, το οποίο εστάλη στις 18
Οκτωβρίου 1998, θα πρέπει να µας χαροποιεί. Είναι ένα µήνυµα
απαλλαγής από µία κακή Κυβέρνηση.
Κύριοι Υπουργοί, στην ΟΝΕ θα µπούµε, είτε είσαστε Κυβέρνηση
εσείς είτε εµείς είτε κάποιο άλλο κόµµα. Η ΟΝΕ είναι αυτοσκοπός
πλέον του ελληνικού λαού, από τη στιγµή που αποτελεί µέλος της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Είτε θέλετε είτε δεν θέλετε, στην ΟΝΕ θα
µπούµε.
Από  εκεί  και  πέρα  όµως,  εκείνο  που  έχει  αξία  για  τον
ελληνικό  λαό  είναι  αυτό  το  κοινωνικό  κράτος,  το  οποίο  σήµερα
δεν  υπάρχει  στον  ασφαλισµένο,  στον  άρρωστο,  στα  άτοµα  µε
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ειδικές ανάγκες, στον αγρότη, στον εργάτη. Απορώ πώς ο κ.
Σηµίτης είπε ότι πρέπει να είµαστε υπερήφανοι, που ο
πληθωρισµός έχει πέσει τόσο χαµηλά. Σε καµιά περίπτωση όµως
ποτέ δεν ήταν µεγαλύτερος κατά τρεις φορές των υπολοίπων
κρατών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και ποτέ η Ελλάδα δεν ήταν
τόσο υπερχρεωµένη, όσο σήµερα, οφείλουσα δηµόσιο χρέος, το
οποίο ξεπερνάει τα σαράντα τρία τρισεκατοµµύρια
(43.000.000.000.000) δραχµές.
Γι' αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι την ψήφο που θα
δώσετε -εγώ δεν θα δώσω ψήφο στην Κυβέρνηση- να είναι ψήφος,
η οποία θα συνετίσει τον κ. Σηµίτη και η Κυβέρνησή του, ούτως
ώστε µετά από ενάµιση µήνα, που θα ξαναεµφανιστεί για νέα ψήφο
εµπιστοσύνης µε την ψήφιση του προϋπολογισµού, να είναι
συνετότερη η Κυβέρνησή του, συνετότερος ο ίδιος και να πει
περισσότερες αλήθειες και υπευθυνότητες στον ελληνικό λαό.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο συνάδελφος
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σγουρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτηθήκαµε τι
περιµένει να ακούσει ο ελληνικός λαός από τη συζήτηση αυτήν, που
γίνεται στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, για να δώσουµε ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση; Σίγουρα ο ελληνικός λαός δεν
περιµένει να ακούσει γιατί έγινε ο ανασχηµατισµός, αν ο
ανασχηµατισµός είναι καλός ή κακός. Σίγουρα ο ελληνικός λαός δεν
περιµένει να ακούσει, αν ο Πρωθυπουργός είναι δυνατός ή
αδύναµος, αν είναι κατώτερος των περιστάσεων. Σίγουρα ο
ελληνικός λαός δεν περιµένει να ακούσει το ποιος πήρε µία ή δύο
µονάδες περισσότερο ή λιγότερο στις δηµοτικές και νοµαρχιακές
εκλογές.
Ο λαός δεν θέλει πια µηδενισµούς, δεν θέλει φραστικά
πυροτεχνήµατα, δεν θέλει λόγους κενού περιεχοµένου. Χόρτασε
πια απ' αυτά. Ο λαός, κατά την άποψή µου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, περιµένει να ακούσει, να πληροφορηθεί τι γίνονται οι
µεγάλοι στόχοι, που έβαλε το ελληνικό έθνος, τι γίνεται µε τις
επιλογές, που έκανε η χώρα µας. Θέλει να ξέρει τι γίνεται µε την
ΟΝΕ, γιατί γνωρίζει τα δεινά που θα επακολουθήσουν. Αν το 2001
δεν είµαστε µαζί µε τους Ευρωπαίους, που θα είναι στην ΟΝΕ. Αν
είµαστε εκτός νυµφώνος.
Το διαισθάνεται ο λαός αυτό και ξέρει πολύ καλά τι θα του συµβεί
και µην σας φαίνεται παράξενο αυτό. Παρ' όλο που αυτό είναι κάτι
που τον ελληνικό λαό τον απασχολεί εµείς τι του έχουµε πει µέχρι
τώρα; Εκτός από το θετικό λόγο που έχει ακουστεί σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα από την Κυβέρνηση, εκτός από τη συγκροτηµένη
άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ενάντια στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τι ακούσαµε µέχρι στιγµής; Αοριστίες περί
δήθεν ένταξής µας µε πολιτικούς όρους στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
χωρίς να πληρούµε τους δείκτες του Μάαστριχτ λες και αυτοί που
ξεστοµίζουν αυτά τα πράγµατα είναι εκτός παγκόσµιας
πραγµατικότητας, εκτός ευρωπαϊκής πραγµατικότητας. Λες και
πιστεύουν ότι κάνουµε χάρη στους Ευρωπαίους γιατί θα είµαστε
µαζί τους.
Ακούστηκαν αοριστίες περί ενός νέου κοινωνικού Μάαστριχτ. Λέει,
συσκέπτονται ο Μπλέρ, ο Ζοσπέν και ο Σρεντρ για χαλαρές
οικονοµικές πολιτικές. ∆ύο παρατηρήσεις θα κάνω κύριοι
συνάδελφοι πάνω σε αυτό.
Η πρώτη παρατήρηση έχει να κάνει µε το ότι οι Ευρωπαίοι που
διαλογίζονται πάνω σε αυτές τις χαλαρές οικονοµικές πολιτικές είναι
µέσα στην ΟΝΕ. Εµείς είµαστε απέξω.
Η δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω: Πρόσφατα έγινε η άτυπη
σύνοδος κορυφής στο Πέρτσαχ της Αυστρίας για την Ευρωπαϊκή
'Ενωση όπου ο Πρωθυπουργός της χώρας ο Κώστας Σηµίτης
αναφέρθηκε για την κοινωνική Ευρώπη. ∆εν τον ακολούθησε
κανένας από αυτούς που προανέφερα παρά µόνο ο Ολλανδός
Πρωθυπουργός. Βγάλτε τα δικά σας συµπεράσµατα περί χαλαρών
οικονοµικών πολιτικών.

'Αποψη µου κύριοι συνάδελφοι είναι ότι σε αυτή εδώ την Αίθουσα ο
λαός περιµένει να ακούσει τι γίνεται µε την άµυνα της χώρας. Ξέρει
ότι υπάρχει έξωθεν απειλή, γνωρίζει ότι υπάρχει επεκτατική
πολιτική της Τουρκίας.
Γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι καθηµερινά αιµορραγεί
αναχαιτίζοντας τουρκικά αεροπλάνα πάνω από το Αιγαίο. Γνωρίζει
πολύ καλά ότι από τα σαράντα τρισεκατοµµύρια
(40.000.000.000.000) του δηµοσίου χρέους από το 1974 µέχρι
σήµερα τα οκτώ τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000) έχουν
ξοδευθεί σε αναχαιτίσεις αλλά αισθάνεται σιγουριά αν το ενιαίο
αµυντικό δόγµα βρίσκεται εν ισχύ.
Τι ακούστηκε όµως περί αυτού; Ο µόνος θετικός λόγος που
ακούστηκε ήταν από τον Υπουργό Εξωτερικών τον κ. Πάγκαλο,
τίποτα άλλο. Και είναι η Κυβέρνηση αυτή που έβαλε σε ισχύ το
ενιαίο αµυντικό δόγµα διότι από το 1995 το καθιέρωσε. Το
αποδεικνύουν οι ασκήσεις οι οποίες γίνονται ανάµεσα στην Ελλάδα
και στην Κύπρο οι ασκήσεις "Νικηφόρος Τοξότης", το αποδεικνύει
το ότι υπάρχει η αεροναυτική βάση της Πάφου.
Τι περιµένει άλλο να ακούσει ο ελληνικός λαός σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα; 'Οχι φυσικά να πυροβολούµε τα ποσοστά της ανεργίας ή
να µαλώνουµε αν η ανεργία είναι τόσο ή τόσο. Πρέπει να
εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό ότι η ανεργία είναι παγκόσµιο
φαινόµενο και ότι η αύξησή της οφείλεται κυρίως στο ότι ο πλούτος
κύριοι συνάδελφοι γεννιέται εκτός παραγωγής. Πρέπει να
εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό ότι το κεφάλαιο πολλαπλασιάζεται
χωρίς να χρειάζεται την εργασία µέσα από το Χρηµατιστήριο, µέσα
από τις συναλλαγµατικές διαφορές. Γι'αυτό πρέπει να ενισχύουµε
αυτούς που επενδύουν στην παραγωγή διότι αυτοί που επενδύουν
στην παραγωγή δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας. Και αυτό κάνει
η Κυβέρνηση αυξάνοντας την παραγωγή και την παραγωγικότητα.
'Οµως µας κατηγορούν ότι κάνουµε πολιτική για τους βιοµήχανους,
κάνουµε πολιτική για τους επενδυτές και όχι για το λαό.
Τι περιµένει να ακούσει ο ελληνικός λαός µέσα σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα, κύριοι συνάδελφοι; Να ακούσει για τα µεγάλα θέµατα της
δηµόσιας ασφάλειας, δηµόσιας τάξης, της δηµόσιας υγείας, της
παιδείας. Τα προβλήµατα όµως αυτά δεν είναι καινούρια δεν
παρουσιάστηκαν από την µία µέρα στην άλλη. Είναι γεγονός όµως
ότι την τελευταία διετία έχουν ενταθεί. Αυτό όµως δεν οφείλεται
µόνο στην Κυβέρνηση. Ζούµε αγαπητοί συνάδελφοι µία άλλη
εποχή, µία εποχή που έπαψε η κοινωνία µας να έχει ηθικές
αντιστάσεις. 'Εγινε αξίωµα και τρόπος ζωής ο εύκολος και γρήγορος
πλουτισµός σε αυτήν την κοινωνία. Το σαράκι της διαφθοράς έχει
εµποτίσει, "µπολιάσει" την ελληνική κοινωνία. Η δουλειά έπαψε να
είναι πρώτα χαρά της ζωής και µετά θέµα βιοπορισµού.
Θα σας ρωτήσω, αγαπητοί συνάδελφοι και απαντήστε µου ή αν
θέλετε µη µου απαντάτε, αλλά σκεφθείτε το: Aν αυξάναµε τους
µισθούς των αστυνοµικών, αν αυξάναµε τους µισθούς των γιατρών,
αν αυξάναµε τους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, αν αυξάναµε
τους µισθούς των καθηγητών θα είχαµε σταµατήσει τη διαφθορά,
θα είχαµε σταµατήσει το φακελάκι, θα είχαµε σταµατήσει την
παραπαιδεία, θα είχαµε εξαλείψει κάποιους επίορκους απ' αυτές τις
τάξεις που προανάφερα;
Φοβάµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, πως η απάντηση είναι "όχι" και σ'
αυτό δεν ευθύνεται µόνο η Κυβέρνηση. Πρέπει να συνεγερθεί όλη η
κοινωνία, πρέπει να συνεγερθούν όλοι οι ταγοί της κοινωνίας,
πολιτικοί, οικονοµικοί, θρησκευτικοί, πνευµατικοί, κοινωνικοί. Οι
καιροί ου µενετοί.
Για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή σ' αυτήν εδώ την Αίθουσα
ακούστηκε µόνο ο θετικός λόγος από την Κυβέρνηση, µόνο αυτή
ανέπτυξε ουσιαστικό πολιτικό λόγο, εγώ θα δώσω την ψήφο
εµπιστοσύνης µου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Αλεξόπουλος έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ένας ψύχραιµος παρατηρητής της Αιθούσης του
Κοινοβουλίου, κατά το συνταγµατικό τριήµερο συζήτησης
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της προτάσεως ψήφου εµπιστοσύνης, που ζήτησε προσωπικά και
ατοµικά ο κύριος Πρωθυπουργός -και µάλιστα παρατηρητής από
τους τελευταίους των οµιλητών- γίνεται εκτιµητής ενός φαινοµένου
κοινοβουλευτικού διαλόγου που απάδει στα συνταγµατικά και
κοινοβουλευτικά θέσµια και στον τρόπο λειτουργίας και
αποτελεσµατικότητας του Κοινοβουλίου.
Η Αντιπολίτευση, µείζον και ελάσσον, κατά το ρόλο που της
επιφυλάσσει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής, κρίνει και
εγκαλεί την Κυβέρνηση για τη σωστότερη και αποτελεσµατικότερη
αποστολή της, επωφελεία του ελληνικού λαού, προκειµένου το έργο
της Κυβέρνησης να αποδώσει το µέγιστο δυνατό στη διαχείριση των
προβληµάτων του ελληνικού λαού.
Μάλιστα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Κώστας
Καραµανλής, υπερβάλλοντας από πεποίθηση και χαρακτήρα το
ρόλο του κριτή, δηλώνει ότι εµείς σαν Αντιπολίτευση δεν
προσδοκούµε µόνο στον άχαρο ρόλο της στείρας αντιπολίτευσης,
µπαίνοντας τροχοπέδη στο ρόλο της Κυβέρνησης, αλλά µας
ενδιαφέρει, µε το µεστό προτάσεων πολιτικό λόγο που
διατυπώνουµε, να σπρώξουµε την Κυβέρνηση µπροστά, ούτως
ώστε να επιλύει τα προβλήµατα του λαού επί το
αποτελεσµατικότερον.
∆ιαπιστώνεται, λοιπόν, περίτρανα από τη συζήτηση ότι η µεν
Κυβέρνηση δια των Υπουργών και προεχόντως του
Πρωθυπουργού, επιδίδεται, αµυνοµένη προς την Αντιπολίτευση
τόσο των υπολοίπων κοµµάτων όσο και την ισχυρά εσωκοµµατική,
να προσδίδει στον εαυτό της κακής µορφής αντιπολιτευτική τακτική.
Ξεχνά, δηλαδή, η Κυβέρνηση ότι κυβερνά και επιδίδεται,
υπερακοντίζοντας την Αντιπολίτευση, που στο κάτω κάτω της
γραφής είναι ο ρόλος της να κρίνει και να επικρίνει καλοήθως την
Κυβέρνηση, σε άµυνα που την καθιστά αρνητική στον
κοινοβουλευτικό διάλογο, που σκοπό έχει -όπως προανέφερα- να
βοηθήσει στην αντιµετώπιση των όντως δυσκόλων προβληµάτων
που απασχολούν τον ελληνικό λαό.
Με τον εγωκεντρικό χαρακτήρα, από την µια πλευρά, και την
αλαζονική, ως εκ τούτου, συµπεριφορά του Πρωθυπουργού, και
από την άλλη πλευρά µε τους κυβερνητικούς συναδέλφους που
υπερακοντίζουν ο ένας τον άλλον στην υποτακτική τακτική, υπό τη
δαµόκλειο σπάθη του πρωθυπουργικού ολοκληρωτισµού,
διαπιστώνεται περίτρανα ότι ο ρόλος του Κοινοβουλίου περιορίζεται
σε µια από έδρας και τηλεοράσεως επίδειξη ανταγνωνιστικών
µεγαλοστόµων επιχειρηµάτων και περιθωριοποιείται το κύριο έργο
λειτουργίας και απόδοσης του Κοινοβουλίου.
Ο λαός απάντησε µε το δικό του θάρρος στη λαθεµένη πολιτική του
ΠΑΣΟΚ. Κατά ανάλογο τρόπο θα υπάρξει απάντηση και αντίδραση
στις λαθεµένες πολιτικές επιλογές του ΠΑΣΟΚ στο αγροτικό, στην
παιδεία, στην υγεία, στην πρόνοια, στο φορολογικό, στη σύγκλιση
προς τα κριτήρια του Μάαστριχτ και στη δηµόσια τάξη.
Οι αγρότες µας συνεχίζουν να ζουν κάτω από τη σκιά της
ανασφάλειας και αβεβαιότητας. Το ποσοστό των νέων αγροτών
ηλικίας είκοσι ως τριάντα ετών, που αποτελεί και το κυρίαρχο
δυναµικό στοιχείο της αγροτικής µας ανάπτυξης δεν υπερβαίνει το
13,5% του συνολικού αγροτικού πληθυσµού και κανείς δεν τολµά
να προσφέρει κίνητρα για την προσέλκυση νέων ανθρώπων στον
αγροτικό τοµεά.
∆ράττοµαι της ευκαιρίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
πολλοστή φορά, ν' αναφερθώ και να καταγγείλω την πλήρη
εγκατάλειψη της εκλογικής µου περιφέρειας, της Αιτωλοακαρνανίας.
Τα κύρια προϊόντα της περιοχής, καπνός, λάδι εσπεριδοειδή,
βρίσκονται υπό πλήρη εγκατάλειψη µε τη µέχρι τώρα αντιαγροτική
πολιτική του κ. Τζουµάκα.
Απευθύνω έκκληση προς την Κυβέρνηση να σκύψει µε λύσεις στα
προβλήµατα των αγροτών, διότι άλλως θα επέλθει πλήρης
εγκατάλειψη της ήδη ερηµωθείσης επαρχίας. Το οδικό δίκτυο των
ορεινών περιοχών είναι σε άθλια κατάσταση. Η Κυβέρνηση
υπεσχέθη εφετείο στην Αιτωλοακαρνανία, που της ανήκει και την
κοροϊδεύει µε τη δήθεν έριδα των δύο πόλεων, Αγρινίου και
Μεσολογγίου, την οποία και καλλιεργεί σκοπίµως. Το Πλατυγυάλι,
ένα σύγχρονο λιµάνι, για το οποίο διετέθησαν τριακόσια

δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές, εγκατελείφθη έρµαιο
στη λαθρεµπορία των πετρελαιοειδών και στην αντιπαλότητα
Πάτρας και Ηγουµενίτσας.
Ευαίσθητες περιοχές της πατρίδας µας, όπως είναι οι ορεινές, οι
παραµεθόριες και οι νησιωτικές, υφίστανται ερήµωση. Κανείς δεν
φροντίζει σοβαρά για τη βελτίωση και αναβάθµιση του µορφωτικού
επιπέδου των αγροτών µας. Αντίθετα η πληροφόρηση του
αγροτικού πληθυσµού βρίσκεται σε απογοητευτικό επίπεδο. Κάθε
µέρα ακούγονται οικονοµικές ρυθµίσεις προς το χειρότερο.
Σκέφθηκαν ποτέ οι σοφοί της Κυβερνήσεως να δουν και να
βιώσουν από κοντά τα λαϊκά προβλήµατα; ∆ιότι εάν τους
υπολογίζουν µόνο κατά την περίοδο των εκλογών, η απάντηση θα
είναι δεδοµένη και ίσως αρκετά βροντερή, όπως στις πρόσφατες
εκλογές.
Τέσσερις τοµείς καίριοι για την αντιµετώπιση της καθηµερινότητας
και για τη δηµιουργία κοινωνικής ευεξίας στον πληθυσµό, είναι η
λειτουργία των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, η διασφάλιση της
δηµόσιας τάξης, η υποστήριξη της υγείας και οι υπηρεσίες
κοινωνικής πρόνοιας, που χωλαίνουν στο έπακρο τα τελευταία
χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από το ΠΑΣΟΚ.
Ο δήθεν εκδηµοκρατισµός και οι δήθεν εκσυγχρονιστικές αλλαγές
δεν ήταν τίποτε άλλο από ένα διαρκές κατρακύλισµα προς το
άγνωστο, µια πολύ απογοητευτική εξέλιξη. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. διέλυσε
στο παρελθόν την Αστυνοµία και τώρα αποπειράται να την
επανασυγκροτήσει. Την αφαίµαξε από αρκετά ικανά και δυνατά
στελέχη της και επέβαλε παντού τον ισχυρό κοµµατικό δικό του
εγκάθετο.
Είναι ντροπή για τη χώρα µας, µε πλούσια πνευµατική και
πολιτιστική παράδοση, τα υπάρχοντα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
να λειτουργούν κατά τρόπο αντιπαραγωγικό και απάνθρωπο. Είναι
ντροπή ο ελληνικός λαός να πληρώνει για τη λειτουργία των ΜΜΕ
και να απολαµβάνει πράγµατα αρνητικά στην καθηµερινή ζωή,
δουλειά και παιδεία.
Τελειώνω, κύριοι συνάδελφοι, µε µια σύντοµη αναφορά στα θέµατα
της παιδείας. Η χώρα βιώνει το χάσµα του χάους και απελπισίας
που ακολούθησε την εφαρµογή των ρυθµίσεων της πρόσφατης
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Το Ενιαίο Λύκειο απετέλεσε ένα
Γολγοθά για τους µαθητές, τους καθηγητές και τους γονείς των
µαθητών. Η έλλειψη βιβλίων, η ανεπαρκής ενηµέρωση των
καθηγητών επί των νέων δεδοµένων, η συνεχώς αυξανόµενη
επιλογή της παραπαιδείας και κυρίως η ασαφής θέση του
Υπουργείου για τους απώτερους στόχους του Ενιαίου Λυκείου, έχει
σπείρει στη µαθητιώσα νεολαία τη σύγχυση και την απογοήτευση.
Εµείς πιστεύουµε ακράδαντα πως οι σωστές επενδύσεις στην
παιδεία είναι οι πιο παραγωγικές. Θέλουµε κάθε 'Ελληνας να έχει
ίσες ευκαιρίες για πνευµατικές κατακτήσεις στο χώρο της
εκπαίδευσης. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µερολήπτησε για µια ακόµα φορά στο
χώρο των κοινωνικά αδυνάτων. Προτίµησε να δώσει τα προνόµια
στους οικονοµικά ισχυρούς µέσα από ένα σύστηµα άδικο και
αναξιόπιστο. Το κοινωνικό κράτος ξεχάστηκε.
Μάταια µια σηµαντική µερίδα Βουλευτών µέσα στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.
κραυγάζει απεγνωσµένα για αλλαγή πολιτικής τακτικής. Μάταια
µπορεί να φωνάζει και η Αντιπολίτευση. 'Ερχεται όµως η ώρα που ο
λαός θα φανεί πάλι κυρίαρχος. Θα σας καταδικάσει, όπως και εµείς
µε την ψήφο µας και τότε, ίσως να έχετε κατανοήσει καλύτερα το
λαϊκό µήνυµα.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Θάνος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, τι θα γίνει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα µιλήσουν ακόµη
τρεις, κύριε Τσοβόλα, και θα συνεχιστεί η συνεδρίαση το απόγευµα,
για να µιλήσουν όλοι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ποιοι είναι οι τρεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μετά τον κ. Θάνο, θα
µιλήσει ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο κ. Λιάνης, και η κ.
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Παπαδηµητρίου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Και ο κ. Καραµάριος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και ο κ. Καραµάριος που
πήρε τη θέση...
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Εγώ θα µιλήσω ή να φύγω; Να
µιλήσω πρώτη το απόγευµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν γίνεται, γιατί είστε
ψηλά στον κατάλογο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Πάντως δεν καταλαβαίνω πώς
ανεβαίνουµε και κατεβαίνουµε στον κατάλογο. Πάντως, κύριε
Πρόεδρε, έχουν και οι Βουλευτές άποψη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Μεϊµαράκη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Αυτό έχει γίνει ακριβώς διότι οι
συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. λείπουν όλοι, διαγράφονται από οµιλητές
και οι υπόλοιποι συνάδελφοι ανεβαίνουν θέσεις στον
κατάλογο.'Οταν ο εγγεγραµµένος πρόκειται να µιλήσει µετά από
δεκαπέντε συναδέλφους και βρίσκεται µετά από τρεις...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κυρία Παπαδηµητρίου
αυτή είναι η πραγµατικότητα. ∆ηλαδή κάναµε αυτήν την εναλλαγή.
Το λέω για να µη δηµιουργηθούν παρεξηγήσεις.
Ορίστε, κύριε Θάνο, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΘΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πιστεύω ότι η πορεία της Κυβέρνησης είναι θετική, το
έργο σηµαντικό και η προσπάθεια είναι απαραίτητο να συνεχιστεί.
∆ίνοντας ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση ωστόσο χρειάζεται
να επισηµάνουµε αδυναµίες, παραλείψεις και λάθη που πρέπει να
ξεπεραστούν. Η λογική του απόλυτου καλού ή του απόλυτου κακού,
η αίσθηση του άσπρου και µαύρου που ορισµένοι προσπαθούν να
δηµιουργήσουν είναι το βασικότερο δόγµα του λαϊκισµού, ο οποίος
χρειάζεται απόλυτους εχθρούς για να επιτύχει τη συσπείρωση
φανατικών οπαδών.
'Οσοι αθεράπευτα καταφεύγουν µε εσκεµµένη ανειλικρίνεια σε
ακρότητες, σε υπερβολές, σε προσβλητικούς χαρακτηρισµούς και
σε καταστροφολογία, όσοι θέτουν τη λογική στην υπηρεσία των
καταστάσεων που προσπαθούν να διαγείρουν, δηλαδή των
συναισθηµάτων, όσοι πολιτικά υπονοµεύουν µια προσπάθεια να
πειστεί ο λαός ότι οι µεγάλοι, αλλά και οι µικροί στόχοι δεν
χρειάζονται µόνο ικανή πολιτική ηγεσία, αλλά και πολίτες που
καλούνται να προσπαθήσουν και να µοχθήσουν, όσοι επιδίδονται
σε τέτοιες συµπεριφορές, αυτοί είναι και οι µεγάλοι συνυπεύθυνοι
για την αναξιοπιστία της πολιτικής σας ζωής και την αναπηρία του
δηµόσιου βίου.
Η Κυβέρνηση προσφεύγει στη Βουλή, ζητώντας ψήφο
εµπιστοσύνης, µετά το αποτέλεσµα των δηµοτικών εκλογών, ένα
αποτέλεσµα µε το οποίο το ΠΑ.ΣΟ.Κ., παρά την κατά τη γνώµη
έγκυρων αναλυτών µικρή και απολύτως φυσιολογική πτώση,
ωστόσο έχασε τη µάχη των εντυπώσεων. Και όταν χάνεται η µάχη
των εντυπώσεων, χάνεται καµιά φορά και η ουσία. Η ουσία είναι ότι
η χώρα πρέπει να προχωρήσει αταλάντευτα και η Κυβέρνηση
ανυποχώρητα, στην επίτευξη των στόχων της και κυρίως του
στόχου για την ισότιµη συµµετοχή µας στις ευρωπαϊκές εξελίξεις.
Επειδή πολύς λόγος γίνεται περί µηνυµάτων των εκλογών,
ασφαλώς και κάθε εκλογική διαδικασία έχει την κρίση, την επιλογή,
την προσδοκία και την αµφισβήτηση των πολιτών. Αλλά αντί να
επιδίδονται όλοι σε ανέξοδες ερµηνείες του εκλογικού
αποτελέσµατος κατά πως τους βολεύει, θα ήταν καλύτερο όλοι µας
να βοηθήσουµε στην αντιµετώπιση µιας διαρκώς αυξανόµενης
αδυναµίας της κοινωνίας να κατανοεί και να θέτει υπό τη συλλογική
της κρίση τις δυνάµεις που αλλάζουν µέρα µε τη µέρα τους όρους
διαβίωσής της και την αδυναµία της να σταθµίσει αυτοβούλως τις
γενικές κατευθύνσεις που επιθυµεί.
Πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός στηρίζει τις µεγάλες επιλογές στηρίζει
την προσπάθεια της Κυβέρνησης. Πιστεύω όµως, ότι πρέπει να

πολλαπλασιαστούν οι πρωτοβουλίες που αποσκοπούν στη
βελτίωση των συνθηκών ζωής, πρωτοβουλίες για την ταχύτερη και
καλύτερη υλοποίηση της πολιτικής της Κυβέρνησης, πρωτοβουλίες
αποφασιστικές, όχι µόνο στο πεδίο του θεάµατος, αλλά και της
ουσίας, για την πάταξη φαινοµένων που δυναστεύουν τον πολίτη
και πλήττουν το δηµόσιο βίο.
'Εχω τη γνώµη ακόµη ότι µέσα στο κλίµα της παγκοσµιότητας, της
ασυδοσίας του κεφαλαίου, των ανισοτήτων, της ανεργίας και της
πολιτικής που φθίνει, η Ευρώπη είναι ο κατ'εξοχήν ιστορικός και
γεωγραφικός πολιτιστικός χώρος, όπου η παράδοση µιας
αριστερής κοινωνικής προβληµατικής είναι ακόµα ζωντανή.
Παρ'όλη τη διαβρωτική επιρροή των καταναλωτικών και
ατοµικιστικών προτύπων, υπάρχει χώρος που προβάλλει
αντιστάσεις. Η νίκη των σοσιαλιστικών πολιτικών δυνάµεων την
τελευταία περίοδο σηµατοδοτεί, όχι τόσο µια απλή επιθυµία
αλλαγής φρουράς, αλλά την ανάγκη για την προοδευτική εξέλιξη
προς δικαιότερους και ανθρωπινότερους όρους κοινωνικού βίου.
Επιχειρώντας να καταλάβουµε τον κόσµο, πρέπει να πεισθούµε
όλοι ότι όχι µόνο θέλουµε, αλλά µπορούµε να τον αλλάξουµε και
αυτό δεν είναι υπόθεση των αγορών και των νεοφιλελεύθερων
πολιτικών τους εκπροσώπων, είναι υπόθεση των πολιτών και της
αριστεράς.
Κύριε Πρόεδρε, η επιχείρηση της Αντιπολίτευσης να καταλογίσει τη
συνολική ευθύνη για τα προβλήµατα που υπάρχουν και γενιούνται
στην ελληνική κοινωνία, στην Κυβέρνηση συνολικά η οποία ούτως ή
άλλως έχει το δικό της µερίδιο δεν είναι µόνον άδικη, είναι και
υστερόβουλη και εθνικά επιζήµια. Υστερόβουλη γιατί διαµορφώνει
την γενική πεποίθηση ότι όλοι οι υπόλοιποι και κυρίως οι
καταγγέλοντες δεν ευθύνονται για τίποτα, αλλά είναι και επιζήµια
γιατί εσφαλµένα εµφανίζει ως ικανή προϋπόθεση αντιµετώπισης
των προβληµάτων αυτών, µια κυβερνητική απόφαση ή µια
νοµοθετική πρωτοβουλία. 'Οµως υπάρχουν προβλήµατα χρόνια και
δυσεπίλυτα που οι υπαίτιοι και οι ένοχοι δεν µπορούν να
εµφανίζονται σε ρόλο εθνικού εισαγγελέα. Μιλούµε για τη διοίκηση
για τους µηχανισµούς του κράτους για την αξιοκρατία. Ξέρουµε όλοι
ότι στα ανώτερα επίπεδα της διοίκησης σήµερα, βρίσκονται στελέχη
που διορίστηκαν πριν από είκοσι πέντε και τριάντα χρόνια, όχι
αξιοκρατικά, αλλά µε ρουσφετολογικές µεθόδους από τους
ιεροφάντες του ρουσφετιού, µε όρους εκλογικής και πολιτικής
πελατείας. Γιατί υπάρχουν προβλήµατα που αφορούν το σύνολο
του κοινωνικού σώµατος και έχουν να κάνουν µε τη συνείδηση, µε
την παιδεία και τον πολιτισµό µας, γιατί υπάρχουν προβλήµατα που
ξεπερνούν τις δυνατότητες µιας χώρας, ενός λαού και µιας
κυβέρνησης για να το επιλύσει. Είναι προβλήµατα υπερεθνικά, είναι
προβλήµατα οικουµενικά και χρειάζονται γενικότερες συνεννοήσεις
και διευθετήσεις. Αλλά και γιατί υπάρχουν προβλήµατα που
σταθερά η Αντιπολίτευση και κυρίως η Νέα ∆ηµοκρατία, υπονοµεύει
την επίλυσή τους. Η µεγάλη µεταρρύθµιση στο χώρο της τοπικής
αυτοδιοίκησης, η προσπάθεια για ισχυρούς δήµους αποτελεί ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα. Γνώρισε τη λυσσαλέα επίθεση και
αµφισβήτηση όχι µόνο στο επίπεδο του υποχρεωτικού των
συνενώσεων, αλλά και στο νόηµα και το περιεχόµενο των
συνενώσεων. Περιφέροντο από χωρίου εις χωρίου δηλητηριάζοντας
τις σχέσεις των τοπικών κοινωνιών προβλέποντας και ουσιαστικά
προτρέποντας τους πολίτες να πάρουν τα εκλογικά τους
δικαιώµατα ή να µην ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. Αυτή
είναι η δηµιουργική αντιπολίτευση που ισχυρίζεται η Νέα
∆ηµοκρατία, ότι ασκεί στο Κοινοβούλιο.
Και βέβαια έχετε το δικαίωµα κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας να
ασκείται την αντιπολίτευση όπως εσείς νοµίζετε και γι' αυτό
κρίνεσθε και θα κριθείτε. ∆εν έχετε όµως το δικαίωµα να
εµφανίζεστε αυτάρεσκα εκφράζοντας ποµπωδώς την
αυτοικανοποίησή σας ότι εκπροσωπείτε στον πολιτικό βίο το νέο, το
σύγχρονο και το δηµιουργικό. Νοµίζω ότι από τη συµπεριφορά σας
δυστυχώς για την πολιτεία, τίποτε τέτοιο δεν φαίνεται στον ορίζοντα.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κυρία Παπαδηµητρίου
έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όταν κατετέθη η
πρόταση του κυρίου Πρωθυπουργού για την αποψινή αναµενόµενη
ψήφο εµπιστοσύνης, σκέφτηκα και εγώ όπως και οι άλλοι
συνάδελφοι τα αυτονόητα που κατά κόρον έχουν κατατεθεί το
τελευταίο τριήµερο. Λυπήθηκα για έναν επιπλέον λόγο. Θα ήθελα
πραγµατικά να µπορούσαν και Βουλευτές εκτός της Πασοκικής
στάνης να πούνε ναι, ψηφίζουµε. Η Κυβέρνηση σήµερα
διεκπεραιώνει την εντολή του ελληνικού λαού που την πήρε για µια
τετραετία. ∆ιαφωνούµε µε πολλές επιλογές και πολλές δράσεις της
αλλά σεβόµαστε τον κυρίαρχο λαό. Να όµως που ο κ. Σηµίτης και η
Κυβέρνησή του δεν µας άφησαν κανένα περιθώριο για να κάνουµε
κάτι που θα κατέθεται κοινοβουλευτικό ήθος.
Πρώτον γιατί είναι ηλίου και παντός ηλιακού συστήµατος
φαεινότερο ότι ο κ. Σηµίτης και η Κυβέρνησή του δεν έχουν την
εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού.
∆εύτερον διότι όσοι συναινέσουν απόψε στη διατήρηση της
σηµερινής σκιώδους λειτουργείας του πολιτεύµατος του ίδιου,
συµβάλλουν όχι µόνο στον πολλαπλασιασµό των αδιεξόδων και τη
διαιώνιση της κρίσης αλλά και στις ήδη ορατές ρήξεις του
κοινωνικού ιστού της χώρας µας.
Συµβάλλουν στην επιπλέον αποµάκρυνσή µας και στην περαιτέρω
αποµάκρυνσή από την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα και κυρίως στην
καταδίκη των παιδιών µας, να βιώσουν σε µία χώρα ουραγό, ως
γραφικοί δορυφόροι της κοινωνικά υγιούς και θεσµικά
θωρακισµένης ευρωπαϊκής οικογένειας.
Θα σας θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κ. Σηµίτης επελέγη ως
Αρχηγός µετά από τα δύσκολα και οριακά "50", "52", "52", γιατί
µαντρώθηκαν η κρίση και η συνείδηση των Βουλευτών του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ορθώς, κάτω από το βάρος της ανάδειξης κάποιων
ξεχωριστών προσόντων του µετέπειτα Προέδρου του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
Πρωθυπουργού της χώρας, προσόντα µάνατζερ, συντονιστή,
τεχνοκράτη. Και είναι οι καιροί εξόχως απαιτητικοί για τέτοιους
ηγέτες.
Η εκκωφαντική απουσία χειροκροτηµάτων από την πτέρυγα της
Συµπολίτευσης, παρά τις κάποιες απέλπιδες κορόνες της
προχθεσινής πρωθυπουργικής εισήγησης, καθώς και η έστω
φευγαλέα κριτική των Βουλευτών του στη συνέχεια, αυτό απέδειξαν.
"Μας την έφερε ο κ. Σηµίτης". "'Ανθρακες ο θησαυρός".
Πέραν όλων των άλλων λόγων που καταθέτουν οι συνάδελφοι επί
τριήµερο, ο κ. Σηµίτης δεν δικαιούται ψήφου εµπιστοσύνης, διότι
δεν µπορεί να σηκώσει το βάρος του ρόλου του Αρχηγού και του
συντονιστή του κυβερνητικού έργου.
Για το Κόµµα ας κριθεί στο συνέδριό σας, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Για τη Βουλή και την Κυβέρνηση είναι η ώρα του µεγάλου
"ναι" και του µεγάλου "όχι", για να έχουν οι θεσµοί νόηµα και η
δηµοκρατία περιεχόµενο. Η Κυβέρνηση δεν λειτουργεί ως θεσµικό
συλλογικό µόρφωµα. Ο καθένας το βιολί του σ' αυτήν την
Κυβέρνηση.
Πώς συντονίζεται, έχω πολλές φορές απορήσει, το κυβερνητικό
έργο; Ποιος ελέγχει και ποιος ζητά λόγο για την απαράδεκτη σε
ποιότητα υλοποίηση των έργων, για τα κατάπτυστα
χρονοδιαγράµµατα των πολύχρωµων ιλουστρασιών χαρτιών του κ.
Λαλιώτη και πολλών Υπουργών, που εκθέτουν τη χώρα µας; Ποιος
παρακολουθεί την τήρηση των κοινοτικών µας υποχρεώσεων;
Ποιος ετοιµάζει το περίφηµο πακέτο Σαντέρ και ποιος
παρακολουθεί το πώς πρέπει να γίνει, ποιος ελέγχει το πώς πρέπει
να γίνει;
Σας πληροφορώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι στις 14 Μαρτίου µπαίνει σε
ισχύ η οδηγία 97/11, η οποία υποκαθιστά την οδηγία 85337 και που
είναι ο τρόπος που καθορίζει τον τρόπο της περιβαλλοντικής
εκτίµησης των επιπτώσεων και έχει φέρει τα πάνω κάτω απ' αυτά
που τηρούνται σήµερα και λειψά. ∆ηλαδή, όποιο έργο υλοποιείται
µετά τον Απρίλη και από το παρόν πακέτο και βεβαίως όλα τα
καινούργια του νέου πακέτου, θα πρέπει να έχουν µελετηθεί κάτω
από άλλες προδιαγραφές. Για να µπουν σε ισχύ αυτές οι
προδιαγραφές, χρειάζονται µία σειρά κανονιστικών, νοµοθετικών,

διοικητικών πράξεων, που η Κυβέρνηση δεν έχει αρχίσει ακόµα να
σκέπτεται.
Ποιος τελικά θα πληρώσει την πρόβλεψή µου, που αυτή τη στιγµή
δεν µπορεί να την αναστρέψει ο χρόνος, ότι τα έργα µας θα είναι µη
επιλέξιµα, ότι τα έργα τα οποία δηµοπραττούν οι ίδιοι, όπως θέλει η
κάθε µία νοµαρχία και οι περιφέρειες της Ελλάδος, δεν θα
µπορέσουν να προχωρήσουν;
Τι θα γίνει µε την Ολυµπιάδα του κ. Βενιζέλου, που διαφήµισε
επαρκώς και πανάκριβα; Προχθές που µίλησε στη Βουλή, δεν µας
είπε ότι η πολιτιστική του Ολυµπιάδα, ως διαχρονικός θεσµός,
τελείωσε και δεν έγινε αποδεκτή. Μας διαφήµισε το "θα". Το "όχι"
δεν µας το έχει πει ακόµα.
Τι θα γίνει µε τις χωροθετήσεις των έργων της Ολυµπιάδας;
Κανένας δεν θα ενδιαφερθεί;
Ο κ. Σηµίτης υπεσχέθη, για να δώσει πόντους στον κ. Κουλουµπή,
ότι του µετέφερε την αρµοδιότητα του Οργανισµού της Αθήνας.
Αυτό δεν είναι αληθές. Του επέτρεψε µόνο να βάλει τη γραµµατέα
του δήθεν διευθύντρια. Θα το κάνει τώρα που βγήκε ο κ.
Κατριβάνος; Ας κάνει ό,τι θέλει, αλλά πρέπει το ΥΠΕΧΩ∆Ε να
εµπλακεί στις χωροθετήσεις. Λυπάµαι που έφυγε ο αρµόδιος
Υφυπουργός, γιατί έχει να λογοδοτήσει για πολλά πράγµατα,
µεταξύ των οποίων κορωνίδα είναι ότι σε τρεις µέρες η χώρα µας
θα είναι και πάλι η γραφική απούσα στο περίφηµο Συνέδριο του
Μπουένος 'Αιρες.
'Ολες οι πολιτικές σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη, σε όλα τα κράτη του
Συµβουλίου της Ευρώπης, ακόµη και σε όλα τα κράτη του Ο.Η.Ε.
πλην της Ελλάδος παίρνονται διακοινοβουλευτικά µέσα στη Βουλή.
Μόνο στην Ελλάδα η πολιτική περιβάλλοντος γίνεται σε ένα γραφείο
µετεωρολόγων, µε αναθέσεις εκατοσταριών εκατοµµυρίων που δεν
έχουν πιάσει τόπο και που δεν ανταποκρίνονται ούτε στις
προδιαγραφές ούτε στις ανάγκες ούτε στις δυνατότητες της χώρας.
Εγώ καταψηφίζω κυρίες και κύριοι συνάδελφοι τον κ. Σηµίτη, γιατί
πραγµατικά και µένα µε κορόϊδεψε. Είναι ανίκανος να συντονίσει
κυβερνητικό και κοινοβουλευτικό έργο και αρνούµαι να βλέπω τις
καθυστερήσεις, αρνούµαι να βλέπω τους Υπουργούς -που πολλοί
εκ των οποίων λειτουργούν εύορκα- να µη µπορούν να εισπράξουν
υπογραφές από τους συναδέλφους τους. ∆εν συνεργάζεται ο κ.
Λαλιώτης µε τον κ. Βενιζέλο, κάνει τον περιβαλλοντολόγο µόνη της
η κυρία Παπανδρέου και σας κατηγορώ και την κατηγορώ εδώ,
όπως είχα καταγγείλει κατά τη συζήτηση των ΠΟΤΑ, ότι πράγµατι
έχει πάρει στο διάγραµµα κάλυψης, κύριε Τσοβόλα, συντελεστή
από τη δασική έκταση. Το έλεγα και µας έλεγε "όχι" και πράγµατι
πίστευε "όχι.", γιατί έτσι και αλλιώς το νοµοσχέδιο ο πελάτης το είχε
φέρει στο Υπουργείο.
Για όλους αυτούς τους λόγους και εγώ λέω "όχι".
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Λιάνης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΙΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι και εγώ µε τη σειρά
µου και κατηγορώ για την έκφραση "πασοκική στάνη". Πιστεύω ότι
διέφυγε της προσοχής σας. ∆εν είναι έκφραση για το Κοινοβούλιο
αυτή. ∆εν ταιριάζει σε Βουλευτή και πολύ περισσότερο σε γυναίκα
που ασχολείται µε τον πολιτισµό αυτή η βαρύτατη έκφραση. Αλλού
κατά τη γνώµη µου, αλλού είναι οι συνειρµοί για τη "σιωπή των
αµνών" και όχι στο χώρο µας. 'Αλλωστε, σήµερα ακούσαµε από
πολλούς να µας εκθειάζουν για το γεγονός ότι υπάρχει πολύ έντονη
δυσφορία και λόγoς υψηλός στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.. ∆ιαλέξτε τι από τα δύο
συµβαίνει. 'Η στάνη ή εσωκοµµατική αντιπολίτευση.
Κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι µεσούσης της διαδικασίας για την
ψήφο εµπιστοσύνης που ζήτησε η Κυβέρνηση µιλάµε όλοι µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα, όπως µιλάµε χρόνια τώρα, όπως µιλούσαµε
πάντα όχι για το τι πιστεύουµε, στοχεύοντας το απόλυτο συµφέρον
της χώρας, αλλά µετέχοντας σε ένα παιχνίδι -και συγχωρέστε µου
τον όρο- που µας αναγκάζει να υποκρινόµαστε αποκρύβοντας
συχνά τις ιδέες, τα πιστεύω µας και τη λογική µας.
Είναι  φανερό  λοιπόν  ότι  µετά  το  αποτέλεσµα  των  νοµαρχιακών
και  δηµοτικών  εκλογών  που  ερµηνεύτηκε  ποικιλότροπα,
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ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση αισθάνθηκαν την ανάγκη αυτής
της διαδικασίας για να φανεί ότι η πολιτικής µας στηρίζεται από την
πλειοψηφία της Βουλής.
Να µην κρυβόµαστε και να µην εξωραϊζουµε τα πράγµατα. Υπήρξε
µία ήττα για µας. Αυτή η ήττα δηµιουργεί κλίµα ευεξίας στη Νέα
∆ηµοκρατία και κλίµα ανησυχίας και ηττοπάθειας στο δικό µας
χώρο. Η ήττα αυτή δεν θέτει σε καµία περίπτωση σε αµφισβήτηση
τη νοµιµοποίηση της Κυβέρνησης να συνεχίσει απρόσκοπτα το
έργο της. Είναι αυτονόητο για όσους στηρίζουν την Κυβέρνηση, ότι
αυτή η πολιτική αποφασίστηκε από όλους µε τις γνωστές αποδεκτές
διαδικασίες και πρέπει να φθάσει στον τελικό της στόχο που είναι η
σύγκλιση και η νοµισµατική ένωση µε την Ευρώπη. Και η ψήφος
εµπιστοσύνης σε αυτό είναι δεδοµένη. 'Οµως εµπιστοσύνη σε µία
Κυβέρνηση είναι µία ευρύτερη έννοια, που σηµαίνει ταυτόχρονα την
απόλυτη πίστη στις ικανοτητές της, στις µεθόδους, στα αισθήµατά
της και τις άλλες ιδιότητες που πρέπει να έχει και αυτό πρέπει να
συνεκτιµηθεί.
Η Κυβέρνηση έκρινε αναγκαία την τωρινή διαδικασία, γιατί
προέκυψαν και όντως προέκυψαν ορισµένα σοβαρά ζητήµατα. Οι
λόγοι, κύριε Πρόεδρε, για τους οποίους έχασε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. στις
νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές είναι κατά τη γνώµη µου τρείς.
1. Η περιστασιακή δηµιουργία του γνωστού από το 1989 µετώπου
Νέας ∆ηµοκρατίας-Κ.Κ.Ε., µιας συµµαχίας τερατώδους υπό το
πρίσµα των πολιτικών δεδοµένων των ιδεών και της πολιτικής
παράδοσης που έχει ο τόπος.
2. Το υπάρχον χάσµα στο εσωτερικό του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
3. Η διογκούµενη δυσαρέσκεια του ελληνικού λαού, δικαιολογηµένη
σε ένα µεγάλο βαθµό, καθώς υπάρχουν πράγµατι στην εποχή µας -
και αυτό ξενίζει- άνθρωποι που υποφέρουν για να ζήσουν.
Με στόχο την Ο.Ν.Ε., στόχο που τον περιέγραψε καθαρότατα και
τον υπηρέτησε πιστότερα από κάθε άλλον ο Πρωθυπουργός, στόχο
ευρύτατης αποδοχής πλην του Κ.Κ.Ε., υπάρχει ένα και µόνο
πολιτικό ερώτηµα. Μπορούσαµε να φθάσουµε στην Ο.Ν.Ε.
ακολουθώντας άλλο δρόµο πιο ανακουφιστικό για τον ελληνικό λαό;
∆ύσκολη απάντηση. 'Ισως το µόνο που µπορεί να ψέξει κανείς
τώρα πια είναι ο τρόπος κατανοµής του κόστους από συγκεκριµένες
τάξεις του ελληνικού λαού. ∆ηλαδή πιο απλά τα λαϊκά στρώµατα και
τα µέσα στρώµατα που παραδοσιακά ανήκουν ή προσεταιρίζονται
στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. έπρεπε να πληρώσουν λιγότερα. Αυτό είναι µία
αλήθεια. Εδώ είναι και ο ζητούµενος κοινός τόπος των αλλαγών
που πρέπει να γίνουν, αλλαγές που σε καµία περίπτωση δεν θα
σηµαίνουν επιβράδυνση, αλλά διορθωτικές κινήσεις σε ό,τι αφορά
την κατανοµή του κόστους που περιέγραψα.
Η άποψή µου είναι ότι αν η Κυβέρνηση δεν χρεωνόταν τα
αλλεπάλληλα κρούσµατα βίας και εγκληµατικότητας που έπληξαν
εσχάτως την ελληνική κοινωνία σχεδόν σε όλη, την επικράτεια, µε
αποτέλεσµα την ανασφάλεια των πολιτών και αυτό είναι πολύ
σοβαρό γεγονός αν δεν χρεωνόταν τη συγκυριακή ζοφερή εικόνα
των καλοκαιρινών πυρκαγιών και αν δεν χρεωνόταν στα θέµατα της
υγείας την έλλειψη σταθερής και αταλάντευτης πολιτικής που
επιτρέπει σε ορισµένους να λένε ότι τα νοσοκοµεία έχουν διαλυθεί
επίτηδες για να ιδιωτικοποιηθούν, τότε θα ήταν µία πετυχηµένη
Κυβέρνηση, καθώς είναι ολοφάνερο ότι αποδίδει, προχωράει έστω
και αργά, δεν την βαρύνουν σκάνδαλα και δεν έχει την αλαζονεία
και την οίηση της εξουσίας, φαινόµενα που έχει εξωστρακίσει
προσωπικά ο Πρωθυπουργός, αλλά δεν φαίνεται να κάνει το ίδιο
και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε το φαινόµενο
που παρουσίασε προχθές εδώ. Μία Αξιωµατική Αντιπολίτευση που
δεν έχει ξεπεράσει τις τραυµατικές εµπειρίες της απίστευτης
συµπεριφοράς ορισµένων στελεχών της, τους σιδηροπαγείς
ανέµους των ετερόκλητων πολιτικών ρευµάτων που την
απαρτίζουν, µία Αξιωµατική Αντιπολίτευση που δεν θα είχε κανένα
άλλοθι για την εµφανή της παρακµή πάρεξ το πρόσφατο εκλογικό
αποτέλεσµα.
Μίλησε ο κ. Καραµανλής και ξένισε για το ύφος που χρησιµοποίησε

για µια Νέα ∆ηµοκρατία απαλλαγµένη απο περιχαρακώσεις, από τα
συµπτώµατα του χθες, από τις πλεκτάνες και τα χουνέρια που ήταν
οι µέθοδοί της οσάκις κινδύνευε και από τις ανόσιες και φρικτές
συµπεριφορές οσάκις ηττάτο. Και εµφανίστηκε σαν το κόµµα του
Αύριο. ∆εν πείθει. Είναι πρόσφατες οι κραυγές σ' αυτήν την
Αίθουσα, Βουλευτών νοσταλγών του παρελθόντος που δεν έδιναν
δεκάρα για τις συνταγµατικές τους αποκλίσεις. Είναι νωπές οι
συµπεριφορές περιφρόνησης των ανωνύµων πολιτών και η ανάγκη
επίκλησης της ασυλίας µε όλα τα γνωστά που επακολούθησαν.
Είναι νωπότατες οι ρατσιστικές κορώνες και είναι γνωστό ότι στις
περισσότερες από αυτές τις περιπτώσεις ο κ. Καραµανλής
απάντησε µε παταγώδη σιγή αρχικά, εξαναγκασµένος στη
συνέχεια, κάτω από την πίεση της κοινής γνώµης σε επίδειξη
ισχύος. Η Νέα ∆ηµοκρατία ακόµα και σήµερα φθέγγεται παρελθόν
και οι τρόποι που χρησιµοποίησαν τα µέσα στελέχη της στις
πρόσφατες εκλογές -και θα είχα παραδείγµατα να αναφέρω από
την υψηλόφρονη περιοχή µου τη Φλώρινα, που έχουν να κάνουν µε
τελείως περασµένες πρακτικές. Είναι µία βαριά κληρονοµικότητα
αυτό και δεν απαλλάσσεται κανένας εύκολα. 'Αλλωστε και ο κύριος
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µόλις προχθές επαίρετο
για την κοινωνική ευαισθησία που έχει αποκτήσει πλέον η Νέα
∆ηµοκρατία. Είναι φαρισαϊσµός. ∆εκαπέντε µέρες νωρίτερα στην
"ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ" υπήρχε µία συνέντευξή του στην οποία τον
ρώτησε ο δηµοσιογράφος πώς θα αντιµετωπίσει το πρόβληµα της
παιδείας . Και η απάντηση ήταν, µε τα ιδιωτικά σχολεία. Αυτό είναι
ένας κόλαφος. Από τη µια δηλαδή θέλει ένα φιλολαϊκό πρόσωπο
και από την άλλη, την παιδεία θα την αντιµετωπίσετε µε τα ιδιωτικά
σχολεία.
∆εν περίµενα ωστόσο από τον Αρχηγό της Νέας ∆ηµοκρατίας που
οι χαµηλοί του τόνοι είχαν εκτιµηθεί σ'αυτήν την Αίθουσα, υπεροψία
και µέθη µετά το πρόσφατο εκλογικό αποτέλεσµα.
Κύριε Πρόεδρε, µίλησα προηγουµένως για το αίσθηµα ανασφάλειας
των πολιτών σχεδόν σε όλη την επικράτεια. Και είναι ανάγκη η
Κυβέρνηση να το εξαφανίσει αυτό το αίσθηµα που πλανάται πάνω
από τη χώρα όσο το δυνατόν πιο γρήγορα. Θέλω όµως να
εκφράσω και µία προσωπική µου ανησυχία, ίσως πέραν της
σηµερινής συζήτησης, για ένα άλλο αίσθηµα ανασφάλειας, αυτό
των Βουλευτών που δεν άκουσα κανέναν να το εκφράζει. Ποιος
είναι ο ρόλος του Βουλευτή σήµερα; Ποια εξουσία διαθέτει; Σε ποιές
ουσιαστικές αποφάσεις παίρνει µέρος για το µέλλον της πατρίδας ή
ακόµα και το µέλλον του νοµού που εκφράζει; Ο Βουλευτής αίρει τις
αµαρτίες ενός συστήµατος για ολόκληρο τον αιώνα. ∆εν έχει καµία
εξουσία και είναι ο αποδιοποµπαίος τράγος. Με εύκολους
χαρακτηρισµούς και από τους συναδέλφους του και από τα
κόµµατα και από µέρος των Μ.Μ.Ε. που οσµίστηκαν θήραµα και το
χτυπάνε και µοιραία πια και από τους πολίτες. Αυτός είναι ο ρόλος
του Βουλευτή. 'Οχι ότι δεν υπάρχουν αφορµές ούτε ότι δεν
υπάρχουν αδυναµίες.
Ας δώσουµε λοιπόν στο Βουλευτή µε θεσµικές διαδικασίες που
πρέπει να ανευρεθούν, ένα άλλο ρόλο και ας µη του δώσουµε
τίποτε που να έχει να κάνει µε το οµολογουµένως φαύλο παρελθόν
των πελατειακών σχέσεων ή ακόµα και της εξάρτησης από τις
ποικίλες διαπλοκές.
Ανησυχώ κύριοι συνάδελφοι γιατί δεν ανησυχούν οι Βουλευτές.
'Αβουλοι και µοιραίοι ολοκληρώνουµε το δράµα µας, δεχόµαστε τις
λοιδορίες αυτών που µας θεωρούσαν θαυµατοποιούς και έχουµε
µεταβληθεί σε δυσφηµισµένους µισθοσυντήρητους,
µεροκαµατιάρηδες του ναι ή του όχι, σε ερήµην µας διαµορφούµενα
νοµοσχέδια, µεροκαµατιάρηδες του ναι ή του όχι σε κάποιες
ανούσιες ψηφοφορίες. Αυτά είναι που πρέπει να µας ενώσουν.
Αυτό είναι ένα πρόβληµα κύριοι συνάδελφοι όπου µετά από λίγο
χρόνο αν συνεχίσουµε έτσι θα µας έχει αποκλείσει και από τα
κοινοβουλευτικά και από τα κοινωνικά τείχη.
Αυτονόητα λοιπόν και δίχως την πειθώ που διαφαίνεται από τη
διαδικασία, στηρίζω µία κυβέρνηση και έναν πρωθυπουργό που
τους στηρίζει ο ελληνικός λαός. Αλλά ζητάω από αυτούς,
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οι έχοντες και κατέχοντες να γίνουν µετέχοντες και συµµετέχοντες
στα βάσανα αυτού του τόπου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παναγιωτόπουλος
έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και
κύριοι συνάδελφοι. Στο τριήµερο αυτό ειπώθηκαν αρκετά σχετικά µε
την ψήφο εµπιστοσύνης.
Επειδή, όµως, ο χρόνος είναι πολύ λίγος, θα ήθελα ευθέως να
ρωτήσω τον κύριο Πρωθυπουργό: Σε τι αποσκοπεί, κύριε
Πρωθυπουργέ, η ψήφος εµπιστοσύνης που ζητάτε; Στο να
τακτοποιηθούν τα εσωκοµµατικά σας προβλήµατα ή να
επικροτήσουµε το µέχρι τώρα έργο σας και τον ανύπαρκτο
ανασχηµατισµό που πρόσφατα κάνατε και να πούµε καλά
πηγαίνετε, προχωρείστε για να ολοκληρώσετε το πρόγραµµα που
υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό;
Για το πρώτο σκέλος, είναι δικό σας θέµα, κύριε Πρωθυπουργέ. Σε
εµάς δεν πέφτει λόγος. Για το δεύτερο σκέλος ακούσατε από όλους
τους αγορητές της Αντιπολίτευσης, την καλοπροαίρετη, καλόπιστη
και εποικοδοµητική κριτική τους. Κατά την προσωπική µου άποψη
και εκτίµηση, το χρόνο χάσαµε µε αυτήν τη µακροσκελέστατη
συζήτηση που όπως φαίνεται, δεν θα έχει αποτέλεσµα. ∆ιότι, οι
κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., προκειµένου να µην πέσουν σε
δυσµένεια θα υποκύψουν στο µοιραίο της φανερής, δυστυχώς,
ψηφοφορίας.
Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κανείς δεν µπορεί να
κοροϊδέψει το λαό όσο και αν το προσπαθήσει. Ο λαός δεν µπορεί
να παραδεχθεί τη νύχτα για ηµέρα. Τι έχει άλλωστε να ζηλέψει από
τη σηµερινή κατάσταση; Τη φτώχεια και την ανεργία; Την
ανασφάλεια και την εγκληµατικότητα; Την απογοήτευση των νέων;
Τις ληστείες; Το εµπόριο της πορνείας και του λευκού θανάτου;
Πιστεύω ότι η Ελλάδα ποτέ δεν βρισκόταν σε χειρότερη θέση. Η
Κυβέρνηση γνωρίζει ότι έχασε τον έλεγχο και µάταια προσπαθεί να
ρίξει στάχτη στα µάτια του λαού µε µοναδικό πρόσχηµα την ένταξή
µας στην ΟΝΕ, λες και την εποµένη της υποτιθέµενης ένταξής µας
στην ΟΝΕ αυτά δια µαγείας θα εξαλειφθούν. 'Οχι, κύριοι
συνάδελφοι. Η χώρα µας πήρε άσχηµο κατήφορο και όσο η
Κυβέρνηση αυτή παραµένει στην εξουσία χωρίς να έχει την τόλµη
λόγω του πολιτικού κόστους να προβεί σε σοβαρές διαρθρωτικές
τοµές και αλλαγές σε όλα τα επίπεδα, φοβάµαι ότι αυτό που λέγεται
κράτος σε λίγο θα καταρρεύσει ολοσχερώς και η κατάσταση δεν θα
είναι αναστρέψιµος.
Εµείς από την πλευρά µας, όπως είπε και ο Αρχηγός µας, δεν
κάνουµε στείρα αντιπολίτευση, αλλά εποικοδοµητική.
Προσπαθούµε να συµβάλουµε για να µην φτάσουµε εκεί, γιατί τότε
θα είναι άσχηµα για όλους.
Η Κυβέρνηση, όµως, δεν αλλάζει τακτική. Σωρεία νόµων έρχονται
και ψηφίζονται χωρίς να υλοποιούνται. Προεδρικά διατάγµατα
παραµένουν στα συρτάρια των Υπουργών, γιατί ορισµένοι
Υπουργοί δεν θέλουν να παραχωρήσουν τις κεκτηµένες και
κατεστηµένες αρµοδιότητες. Σε κάθε νοµό υπάρχουν δύο αφεντικά,
µε αποτέλεσµα ο πολίτης να τρέχει σαν τρελός από τον 'Αννα στον
Καϊάφα να βρει ποιος είναι αρµόδιος, σε ποιον πρέπει να
αποτανθεί, ποιος ευθύνεται και τελικά άκρη δεν βγάζει.
Μέσα σε µία τέτοια κατάσταση ποιος από εµάς έχει το δικαίωµα να
συµβάλει στο να παραµείνει αυτή η Κυβέρνηση στην εξουσία µε τον
τρόπο που σήµερα κυβερνά; Τι θα µας πει ο λαός που
εκπροσωπούµε; Θα µας το συγχωρήσει ποτέ;
Εµείς πρέπει να σταθούµε στο ύψος που απαιτούν οι περιστάσεις
και πρέπει να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Ο καθένας µας
ας αναλογιστεί τις ευθύνες που του ανήκουν και όταν έρθει η ώρα
θα κριθούµε ανάλογα όλοι µας από το λαό τόσο εµείς που σήµερα
λέµε ότι οδηγούµαστε σε αδιέξοδο, όσο και εσείς που πιστεύετε ότι
όλα πάνε καλά και ουδείς κίνδυνος συντρέχει.
Το αν πάνε καλά το γνωρίζει καλύτερα από εµάς ο ελληνικός λαός
και ιδιαίτερα ο λαός της υπαίθρου. Ούτε λίγο ούτε πολύ γυρίσαµε
πάλι στην εποχή του '60 που ψωνίζαµε µε τα βιβλιαράκια στα

γειτονικά µπακάλικα, βερεσέ. Σήµερα δεν υπάρχουν µεροκάµατα,
δεν υπάρχει τρόπος να πληρωθεί το ενοίκιο, το ρεύµα, το νερό και η
θέρµανση. Οι υπάλληλοι, οι εργάτες και οι συνταξιούχοι βρίσκονται
σε απόγνωση από τη συνεχή λιτότητα και την επιβολή άµεσων και
έµµεσων φόρων. Οι δε αγρότες και κτηνοτρόφοι είναι
αποφασισµένοι να εγκαταλείψουν το επάγγελµά τους, γιατί δεν
προστατεύονται τα προϊόντα τους από το διεθνή ανταγωνισµό.
Παρά ταύτα ο κύριος Πρωθυπουργός στην οµιλία του είπε ότι η
ανεργία σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι
9,6%, ότι οι επενδύσεις αυξάνονται, ότι το Πρώτο Πακέτο Ντελόρ,
που υλοποίησε η Νέα ∆ηµοκρατία, υστέρησε, ότι για το πρόγραµµα
σύγκλισης ευθύνεται η Νέα ∆ηµοκρατία στην τριετία '90-'93.
Πάντως, για ό,τι δεν πάει καλά σήµερα και δεν γνωρίζω για πόσο
καιρό ακόµα, θα φταίει η Νέα ∆ηµοκρατία που κυβέρνησε µόνο τρία
χρόνια µε ισχνή πλειοψηφία και όχι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. που κυβερνά δέκα
πέντε χρόνια µε σηµαντική πλειοψηφία και τούτο γιατί κάθε φορά
που δεν του βγαίνει αλλάζει τον εκλογικό νόµο στα µέτρα του.
'Οσο για την αύξηση των επενδύσεων στη χώρα µας, αυτό νοµίζω
δεν έχει προηγούµενο. Αφού δεν υπάρχει ανάπτυξη, πώς είναι
δυνατόν να µειωθεί η ανεργία και να αυξηθούν οι επενδύσεις; Η
ανεργία δεν είναι 9,6%. Η πραγµατική ανεργία ξεπερνάει το 20%.
Το πρώτο Πακέτο Ντελόρ δεν υστέρησε αλλά υλοποιήθηκε σχεδόν
στο 100%, ενώ το δεύτερο Πακέτο δεν ξεπέρασε το 50% και
αποµένει µόνο ένας χρόνος ακόµη για την υλοποίησή του.
Αν κρίνω δε από το νοµό µου η ανεργία ξεπερνά το 70% και όχι
µόνον δεν αυξάνονται οι επενδύσεις, αλλά απεναντίας µέσα στα
δύο προηγούµενα χρόνια έκλεισαν και οι δύο µοναδικές µικρές
βιοµηχανίες που υπήρχαν, η ΠΕΙΡΑΙΚΗ και η ΕΛΒΙΕ. Κάτι τέτοιο
συµβαίνει και στην υπόλοιπη Ελλάδα. Κατά τα άλλα πάµε
ολοταχώς για την ΟΝΕ.
Κύριοι συνάδελφοι, ας σοβαρευτούµε λιγάκι και ας δούµε τα
πράγµατα όπως είναι στην πραγµατικότητα.
Η ύπαιθρος δεν κρατιέται µε µεγάλα λόγια. Εντός ολίγου θα
καταφθάσουν εδώ και οι εναποµείναντες εκεί εις δόξαν της
περιβόητης στα χαρτιά, αποκέντρωσης. Και θα λιµοκτονούµε όλοι
µαζί µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Ο ελληνικός λαός έδωσε προ ηµερών το µήνυµα στον
Πρωθυπουργό και στην Κυβέρνηση. Πριν λοιπόν είναι πολύ αργά,
να αφήσει η Κυβέρνηση τις εσωκοµµατικές της διαφορές και να
κοιτάξει το λαό. Αλλιώς, το καλύτερο που έχει να κάνει είναι να
απαλλάξει µια ώρα γρηγορότερα τον τόπο αυτό. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ.Κανταρτζής έχει το
λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος
Πρωθυπουργός στην τοποθέτησή του πολλές φορές και µάλιστα µε
έµφαση υπογράµµισε, ότι η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να κάνει
πίσω από την πολιτική που έχει εξαγγείλει, από το στόχο της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης, της γνωστής Ο.Ν.Ε.
Είναι ολοφάνερο ότι το µήνυµα που θέλει να στείλει η Κυβέρνηση,
στην πλουτοκρατία, στους βιοµήχανους, στους τραπεζίτες, στους
εφοπλιστές είναι ότι κοιτάξτε να δείτε, ό,τι κόστος και αν
πληρώνουµε, όση διαµαρτυρία και αν εισπράττουµε, όπως έγινε µε
τις δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές, εµείς δεν πρόκειται να
κάνουµε πίσω από τις δεσµεύσεις που έχουµε αναλάβει. Και η Νέα
∆ηµοκρατία κάνει κριτική στην Κυβέρνηση γιατί δεν προχωρά
γρήγορα στις λεγόµενες διαρθρωτικές αλλαγές. ∆ηλαδή, ποιες;
Αυτές που υπαγορεύει το µεγάλο κεφάλαιο. Αποκρατικοποιήσεις,
περιστολές των κοινωνικών δαπανών του σπάταλου κράτους,
όπως το λένε για να ακούγεται πιο εύηχα και αλλαγές στις
εργασιακές σχέσεις.
Είδαµε  χθες  τον  Υπουργό  Εθνικής  Οικονοµίας,  απαντώντας  και
στη  Νέα  ∆ηµοκρατία,  αλλά  και  στο  Συνασπισµό  που
κόπτονταν  µήπως  τυχόν  η  Κυβέρνηση  δεν  προχωρήσει  στα
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σχέδια που έχει εξαγγείλει για τις ∆ΕΚΟ, να απαρριθµεί τι έχει
πωλήσει η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα πωλήσαµε τούτη την
επιχείρηση, πωλήσαµε την άλλη και να προαναγγέλλει και τις
επιχειρήσεις που θα πωληθούν στο µέλλον.
Εδώ πραγµατικά έρχεται στο µυαλό παραφρασµένο ένα γνωστό
λαϊκό τραγούδι που λέει "ο πιο καλός ο πωλητής ήµουν εγώ στην
πιάτσα". Κάπως έτσι θα έπρεπε να λέει ο τραγουδιστής ακούγοντας
τη χθεσινή συζήτηση εδώ στη Βουλή.
Είναι φανερό ότι από τη συνέχιση αυτής της πολιτικής, είτε µε
µονοκοµµατικές κυβερνήσεις είτε µε αριστεροκεντροδεξιές
κυβερνήσεις που όλο και συζητιούνται, τίποτε το καλό δεν µπορεί
να περιµένει ο λαός µας.
Είναι φανερό, ότι οι πολιτικές αυτές που πίνουν νερό στο όνοµα της
Ο.Ν.Ε. µόνο πλούτη θα φέρουν στο µεγάλο κεφάλαιο και νέα
προβλήµατα για τους εργαζόµενους.
Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για µια ισχυρή Ελλάδα. Αλήθεια
σε ποια Ελλάδα αναφέρονταν; Στην Ελλάδα των βιοµηχάνων, των
τραπεζιτών, των µεγαλοεµπόρων; Αυτοί ναι, κέρδισαν, κερδίζουν
και θα γίνουν ακόµα πιο ισχυροί µε την πολιτική που ακολουθείτε.
Ενώ η Ελλάδα των εργατών, η Ελλάδα της αγροτιάς, η Ελλάδα των
µικρεµπόρων, των ελεύθερων επαγγελµατιών, η Ελλάδα της
συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού µας, θα δουν για µια ακόµη
φορά το εισόδηµά τους να συρρικνώνεται τα προβλήµατα να
διογκώνονται και να σµπρώχνονται στο περιθώριο.
Για χρονιά ορόσηµο µιλάει η Κυβέρνηση και αναφέρεται στο 1999,
χρονιά ορόσηµο σε σχέση µε την Ο.Ν.Ε.
Μετά τι πρόκειται να γίνει; Μήπως θα αλλάξουν τα πράγµατα προς
το καλύτερο; 'Οχι βέβαια. Αυτό δείχνει και η εµπειρία των άλλων
χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που εντάχθηκαν ήδη στην ΟΝΕ.
Το σύµφωνο σταθερότητας που αποφασίστηκε στο 'Αµστερνταµ
προβλέπει τη συνέχιση αυτής της πολιτικής χωρίς ηµεροµηνία
λήξεως και για τις χώρες που θα έχουν ενταχθεί στην Οικονοµική
και Νοµισµατική 'Ενωση.
Απλά, δηµαγωγούν όσοι από την άλλη πλευρά λένε ότι υπάρχει και
άλλος δρόµος για την ΟΝΕ, χωρίς να υποστούν τα προβλήµατα οι
εργαζόµενοι και ο λαός µας.
Λέει η Κυβέρνηση ότι αυξήθηκε το ΑΕΠ, έπεσε ο πληθωρισµός, θα
µειωθούν τα επιτόκια και ρωτάµε εµείς: Τι κέρδισαν οι εργαζόµενοι,
τι κέρδισε ο λαός µας από αυτήν την πολιτική; Ξεχνάνε µήπως ότι οι
αυξήσεις του 1998 ήταν κάτω από τον πληθωρισµό; Βέβαια, όσα
ψέµατα και αν λέει η Κυβέρνηση για να συγκαλύψει αυτήν την
αλήθεια δεν πρόκειται κανέναν να πείσει διότι δεν χρειάζονται
νούµερα αφού ο καθένας γνωρίζει τι ακριβώς συµβαίνει. 'Η µήπως
είναι κρυφό ότι η Κυβέρνηση έχει δεσµευθεί απέναντι στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση να συνεχίσει την ίδια ακριβώς πολιτική και τα
επόµενα χρόνια;
Πριν από τις δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές ακούγαµε για ένα
µπαράζ µειώσεων των έµµεσων φόρων, οι οποίες δεν γίνονται για
να ενισχύσουν το εισόδηµα του λαού, αλλά έχουν µοναδικό στόχο
να πέσει ο πληθωρισµός. Οι εργαζόµενοι για µια ακόµη φορά θα
κληθούν να πληρώσουν, αφού η Κυβέρνηση διατηρεί τη
δυσβάστακτη φορολογία, αρνείται να προχωρήσει στην
τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας και των αφορολόγητων
ποσών. Είναι χαρακτηριστικό ότι µε την άρνησή της να προχωρήσει
στην τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας και τις αυξήσεις
τουλάχιστον στο επίπεδο του πληθωρισµού θα κερδίσει
περισσότερα απ' αυτά που θα χάσει από τη µείωση των έµµεσων
φόρων.
Λέει η Κυβέρνηση "φορολογήσαµε το µεγάλο κεφάλαιο". Ποιον
κοροϊδεύουν; Ακόµα και εκείνα τα µέτρα που υποτίθεται ότι έβαζαν
κάποιους φόρους στις µεγάλες επιχειρήσεις την ίδια στιγµή
ακυρώνονταν από µία σειρά άλλα µέτρα. Λέµε "υποτίθεται" γιατί δεν
ήταν τροµερό για τους µεγαλοεπιχειρηµατίες που θησαυρίζουν και
συγκεντρώνουν πλούτο όλα αυτά τα χρόνια να πληρώσουν και
κάποια ψίχουλα. Επαναλαµβάνω ότι όταν αποφασίζονταν τα µέτρα
αυτά, την ίδια στιγµή αναιρούνταν µε κάποια άλλα µέτρα.
Υπενθυµίζω ότι εκατοντάδες δισεκατοµµύρια δραχµές χαρίστηκαν
φέτος στις ανώνυµες εταιρείες µε τη χαριστική ρύθµιση για τα

αφορολόγητα αποθεµατικά τους. Για να µη µιλήσουµε για τα
τεράστια ποσά που κερδίζουν µέσα από το "ξαναµοίρασµα της
πίτας" από τον κρατικό προϋπολογισµό.
"∆εν έχουµε λεφτά να ενισχύσουµε το εισόδηµα των αγροτών, να
στηρίξουµε το εισόδηµα των εργαζοµένων" λέει η Κυβέρνηση. Την
ίδια ώρα όµως, βρίσκει λεφτά για να ενισχύσει την πλουτοκρατία.
Τρεισήµισι τρισεκατοµµύρια δραχµές κάθε χρόνο πληρώνει το
δηµόσιο στους δανειστές του µόνο για τόκους, όχι για χρέος.
Γνωρίζουµε βεβαίως ποιοι είναι αυτοί που έχουν τα χρήµατα για να
δανείζουν το δηµόσιο. Είναι κατά κύριο λόγο οι µεγάλοι
επιχειρηµατίες, οι τράπεζες, οι εφοπλιστές. Αυτοί "αρµέγουν" κάθε
χρόνο και τον κρατικό προϋπολογισµό.
Η Κυβέρνηση λέει ότι δεν έχει λεφτά για να δώσει αφορολόγητο
πετρέλαιο στους αγρότες. 'Εχει όµως τη δυνατότητα να δίνει
αφορολόγητο πετρέλαιο στους εφοπλιστές.
Λέει ότι δεν έχει χρήµατα για να ρυθµίσει τα χρέη των αγροτών,
χρέη που τα δηµιούργησε η πολιτική που ακολούθησε και η
σηµερινή Κυβέρνηση και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Την ίδια
ώρα όµως βρίσκει χρήµατα για να ενισχύσει την πλουτοκρατία µε
διάφορους τρόπους.
Στέκοµαι µόνο σ' αυτά τα ζητήµατα για να µην αναφερθώ στα άλλα
µέτρα που έρχονται και θα έχουν σαν αποτέλεσµα να
συρρικνώσουν το εισόδηµα των εργαζοµένων, να τους σπρώξουν
σε ακόµα χειρότερες µέρες. Αναφέρω επιγραµµατικά τη δήθεν
αναµόρφωση του ασφαλιστικού συστήµατος, που στόχο έχει να
βάλει µαχαίρι στα ταµεία και τις συντάξεις των ασφαλισµένων.
Αναφέροµαι στα µέτρα για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Πρόσφατα,
ακούσαµε τον Υφυπουργό Εσωτερικών να δηλώνει στη Βουλή ότι η
Τοπική Αυτοδιοίκηση θα πρέπει η ίδια να προσπορίζεται τους
πόρους και όχι να περιµένει τον κρατικό προϋπολογισµό να βάζει
δηλαδή φόρους και ανταποδοτικά τέλη.
Σ' αυτήν την πολιτική ο λαός µας δεν πρόκειται να δώσει ψήφο
εµπιστοσύνης, στην πολιτική που υπαγορεύεται από το µονόδροµο
της ΟΝΕ και του ΝΑΤΟ. Ο λαός µας θα αντιτάξει το δικό του
ενωµένο αγώνα ανεξάρτητα από τις ιδεολογικές και άλλες διαφορές.
'Αλλη επιλογή δεν έχει.
Οι προσπάθειες για να υψωθούν τείχοι διχασµού, για να
καλλιεργηθεί η περιχαράκωση καλλιεργώντας τα πλαστά διλήµµατα
του παρελθόντος, θα πέσουν στο κενό. Ο λαός µας δεν έχει άλλη
επιλογή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το λόγο έχει ο κ.
Καραµάριος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση δια
του Πρωθυπουργού της κάνοντας χρήση της διατάξεως του άρθρου
81 του Συντάγµατος ζητά µε τη διαδικασία του άρθρου 141 του
Κανονισµού της Βουλής ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή
προκειµένου να δει έτσι αν εξακολουθεί να απολαύει της
εµπιστοσύνης της πλειοψηφίας.
Η συνταγµατική αυτή επιταγή κυρίως επιτάσσεται όταν για πρώτη
φορά σχηµατίζεται µία Κυβέρνηση οπότε και οφείλει και
υποχρεούται µέσα σε δέκα πέντε µέρες από την ορκωµοσία του
Πρωθυπουργού, να ζητήσει ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής. Την
υποχρέωση όµως αυτή σαν δικαίωµα πλέον η Κυβέρνηση µπορεί
να ζητεί και οποτεδήποτε άλλοτε και αυτό προφανώς κάνει και
σήµερα.
'Οµως, το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: ∆ικαιολογείται µία
τέτοια πρόταση της Κυβέρνησης προς την Εθνική µας
Αντιπροσωπεία επ' ευκαιρία ενός µικρού µεγέθους ανασχηµατισµού
της Κυβέρνησης; Υπήρξαν εκείνοι οι λόγοι που την οδήγησαν σ'
αυτήν της την ενέργεια; ∆ικαίωµα φυσικά της Κυβέρνησης είναι να
δικαιολογήσει καθ' όν τρόπο δικαιολόγησε ο κύριος Πρωθυπουργός
το αίτηµά του της παροχής ψήφου εµπιστοσύνης. ∆ικαίωµα όµως
και ηµών των Βουλευτών είναι να κρίνουµε αν αυτή η πρότασή της
µε βάση τα πραγµατικά δεδοµένα ευσταθεί ή όχι.
Κύρια αιτία της Κυβέρνησης για το αίτηµα παροχής ψήφου
εµπιστοσύνης είναι η µελλοντική πορεία µας προς την ΟΝΕ. Θα
µπορούσαµε να ισχυρισθούµε ότι για µας δεν είναι αυτή
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η αιτία, αλλά το εσωτερικό και µόνο πρόβληµα που υπάρχει στην
κυβερνητική παράταξη, πλην όµως δεν µπορούµε να αρνηθούµε τη
δικαιολογία της Κυβέρνησης που την εντοπίζει στην προσπάθεια
ένταξης της χώρας µας στην ΟΝΕ.
Θυµάµαι όταν γινόταν συζήτηση για τον αποκλεισµό της χώρας µας
από την ένταξή της στην ΟΝΕ, ότι ο κύριος Υπουργός των
Εξωτερικών δεν είχε τότε στα χέρια του την πλήρη απόφαση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αποκλεισµού της χώρας µας από την πρώτη
φάση της ΟΝΕ προκειµένου να αντιληφθούµε όλοι µας την πλήρη
δικαιολογία της άρνησης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης να µπούµε στην
ΟΝΕ. Φοβάµαι όµως ότι και σήµερα η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
καταθέσει ενώπιον της Βουλής αυτή τη συγκεκριµένη απόφαση.
Σε κάθε, όµως, περίπτωση εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ρωτήσω την
Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό της το εξής: Η ολοκλήρωση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που άρχισε µε τη δηµιουργία των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων µε κύριο στόχο τη σύγκλιση των
οικονοµιών τους, ξεκίνησε µόλις από την υπογραφή της Συνθήκης
του Μάαστριχτ ή αφ' ής στιγµής η χώρας µας εντάχθηκε επίσηµα
στην τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, δηλαδή, το 1981; Τι
έκανε συνεπώς η κυβερνητική παράταξη από τότε που κυβερνά τη
χώρα µας µέχρι και τα µέσα του 1981 προκειµένου να επιδιώξει τη
σύγκλιση των οικονοµιών µας, προϋπόθεση ένταξης στην ΟΝΕ; Και
επειδή σήµερα η Κυβέρνηση εστιάζει το όλο πρόβληµα και την
παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην πορεία µας προς την ΟΝΕ,
καταλογίζοντας συνάµα και ευθύνες στην Αντιπολίτευση για δήθεν
κωλισιεργίες, θα ήθελα να πω ξεκάθαρα, κύριε Πρόεδρε -γιατί αυτά
δεν πρέπει να τα ξεχνάµε, αντίθετα πρέπει να καταλογίζονται οι
ευθύνες εκεί που πρέπει- ότι όταν η χώρα µας όφειλε το χρονικό
διάστηµα 1981 µε 1989 να έχει κυρίως την προσοχή της στραµµένη
προς την πορεία της Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Κοινότητας, οι τότε
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και ειδικότερα µε τις εκλογές του 1984 για
την εκλογή των είκοσι τεσσάρων αντιπροσώπων µας στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έκαναν τη χειρότερη πολεµική τους
εναντίον της ΕΟΚ µε κύριο και βασικό επιχείρηµά τους το "ΕΟΚ και
ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο" και την επίκληση "έξω από την ΕΟΚ".
'Οταν λοιπόν αφήσατε ολόκληρο χρονικό διάστηµα από το 1981
έως το 1987 κυρίως χωρίς να επιδιώξετε να κερδίσετε τα οφέλη που
παρείχε τότε η ΕΟΚ στην Ελλάδα για την ανάπτυξή της µε
σηµαντικά έργα υποδοµής, όταν τεράστια κονδύλια που από την
άλλη µεριά εισπράττατε τα δαπανήσατε σε άλλα πλην της
ανάπτυξης έργα, όταν αφήσατε τις τεράστιες υποχρεώσεις µας
εναρµόνισης της εσωτερικής µας νοµοθεσίας µε τις οδηγίες και το
δίκαιο της ΕΟΚ, όταν αφήσατε χρυσές ευκαιρίες ανοιγµάτων προς
την ΕΟΚ χάρη της κοινωνίας και των πολιτών µας µε την ένταξη
πληθώρας οικονοµικών και άλλων προγραµµάτων αναβάθµισης
πολλών µικροµεσαίων επιχειρήσεων, βιοµηχανιών και το
σπουδαιότερο αναβάθµισης πληθώρας επαγγελµατικών µας
τάξεων και µάλιστα µε το σηµερινό Πρωθυπουργό να κατέχει τότε
τα σηµαντικά Υπουργεία της Εθνικής Οικονοµίας και Γεωργίας,
έρχεσθε σήµερα και ζητάτε από εµάς ευθύνη για την αδυναµία σας
να επιτύχετε τους στόχους της ΟΝΕ και της σύγκλισης των
οικονοµιών µας.
Σε ποιους απευθύνεστε, κύριοι της Κυβέρνησης και ζητάτε κατ'
αυτόν τον απαράδεκτο τρόπο ευθύνες; Με ποιο δικαίωµα ζητάτε να
ξεχάσουµε εκείνη τη στυγνή πολιτική σας, που γεµίσατε όλους τους
χώρους της επικράτειας µε συνθήµατα σε βάρος της ΕΟΚ; Εµείς
φταίµε γι' αυτήν σας την πολιτική που δυστυχώς παραπλανήσατε
τον ελληνικό λαό πολλές φορές µε αυτά σας τα συνθήµατα και τους
λαϊκισµούς σας; Εµείς δεν είµαστε λαϊκιστές, είµαστε 'Ελληνες και
πονάµε τον τόπο µας και γι αυτόν αγωνιζόµαστε.
Θα ήθελα να τελειώσω µε κάτι για τον κ. Πάγκαλο. Με την οµιλία
του θέλησε να τονώσει την εξωτερική µας πολιτική. Επειδή
συµβαίνει όµως ο οµιλών να είναι κάτοικος της ακριτικής περιοχής
της ∆ωδεκανήσου και µαζί µε τους άλλους ∆ωδεκανησίους επί
χρόνια τώρα υφιστάµεθα τις πολυποίκιλες απειλές των γειτόνων
µας, τον πληροφορούµε ότι εµείς µεν δεν πτοούµεθα από τις
οποιεσδήποτε αυτές απειλές που υφιστάµεθα όπως και οι πρόγονοί
µας, εκείνος όµως θα πρέπει να γνωρίζει ότι η εξωτερική πολιτική

δεν γίνεται µε παλινδροµήσεις. Κάποτε πρέπει να πείσουµε τους
γείτονές µας ότι οι διεθνείς συνθήκες πρέπει να γίνονται σεβαστές.
Τα διεθνή θαλάσσιά µας σύνορα στο Αιγαίο έχουν καθοριστεί από
το 1932 ανάµεσα στην Τουρκία και την Ιταλία. Συνεπώς τα πέραν
και προς δυσµάς της οριοθέτησης των θαλασσίων συνόρων µας
νησιά του Αιγαίου, ήταν και είναι ελληνικά. Αυτό πρέπει να
διακηρύσσουµε και όχι να αφήσουµε τους γείτονές µας να
ισχυρίζονται ότι για κάθε ερηµονήσι θα πρέπει να αποδείξουµε την
ιδιοκτησία µας. Αυτό δυστυχώς το πραγµατικό γεγονός η Ελλάδα
σήµερα δεν µπόρεσε να επιβάλει τόσο στην Τουρκία όσο και στη
∆ιεθνή Κοινότητα.
'Υστερα από αυτά και µε δεδοµένη τη σηµερινή κατάσταση στην
οποία επικρατεί πλήρης αδυναµία της Κυβέρνησης να ελέγξει τις
εξωτερικές µας υποθέσεις, µε αποτέλεσµα όχι µόνο να
διαιωνίζονται τα προβλήµατα αλλά να καθίστανται ακόµα χειρότερα
και ακόµα σε µια κατάσταση που το Αιγαίο Πέλαγος στο σύνολό του
ως χερσαίος και ναυτικός χώρος είναι γεµάτος από προβλήµατα µε
µια προοπτική θολή και επικίνδυνη, ζητάτε την ψήφο εµπιστοσύνης
της Βουλής;
Για όλους όµως αυτούς τους λόγους εµείς σας απαντούµε ευθέως.
Μη ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης. Η Βουλή δεν πρόκειται να σας την
δώσει στο σύνολό της. Μόνο η κυβερνητική σας πλειοψηφία θα
αναγκασθεί να πειθαρχήσει αλλά επ' ωφελεία της δικής σας
κοµµατικής σκοπιµότητας και του φόβου απώλειας της εξουσίας
όταν σήµερα είναι πλέον πασίδηλο ότι δεν έχετε τη δεδηλωµένη του
ελληνικού λαού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελευταίος οµιλητής
ήταν ο κ. Καραµάριος. Το απόγευµα µε ποιον θα αρχίσουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα ξεκινήσουµε µε τον κ.
Μάνο, τον κ. Φούσα, τον κ. Γιαννόπουλο, τον κ. ∆ανέλλη, τον κ.
Καµµένο κλπ. µε τη σειρά των οµιλητών όπως είναι εγγεγραµµένοι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, ακούγοντας ονόµατα τι διαπιστώνω; 'Οτι τελικά
επιβραβεύονται όχι εκείνοι που συµµετέχουν ανελλιπώς στις
συνεδριάσεις, αλλά εκείνοι που απουσιάζουν και θα έρθουν στην
ώρα που αυτοί κρίνουν ότι είναι η προσφορότερη για εντυπώσεις
από πλευράς ακροαµατικότητας, για να µιλήσουν. Νοµίζω ότι µια
τέτοια πρακτική, κάθε άλλο παρά υπηρετεί το σκοπό της
ουσιαστικής αναβάθµισης του Κοινοβουλίου µε δηµιουργία
αντικειµενικών στοιχείων για τη συµµετοχή όλων ει δυνατόν των
Βουλευτών. Απλά το επισηµαίνω για να µην επαναληφθεί. Εµεις
τουλάχιστον κι εγώ προσωπικά ως Πρόεδρος του ∆ΗΚΚΙ αν
επαναληφθεί θα το καταγγείλω δηµόσια και θα επιµείνω. Απλά
σήµερα αρκούµαι σε µια παρατήρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, κύριε Πρόεδρε,
γι'αυτό που είπατε πρέπει να σας ενηµερώσω ότι πλην ενός
ονόµατος, σε όλα τα άλλα ονόµατα που σας είπα µε τη σειρά ο
λέγων και ο αντιλέγων είναι εδώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, δεν πρέπει να υπάρχει καµία εξαίρεση γιατί
επιβραβεύουµε εκείνους που απουσιάζουν και εκείνοι που
παρευρίσκονται τελικά πληρώνουν γιατί παρευρίσκονται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Εγινε κατανοητό, κύριε
Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση
για τις 18.00'

(∆ Ι Α Κ Ο Π Η)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Ο κ. Μάνος έχει το λόγο.
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΜΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, προχθές η Γενική
Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, η κυρία Παπαρήγα,
εξήγησε, ότι το κόµµα της είναι ριζικά αντίθετο µε την ΟΝΕ. Γιατί,
όπως είπε -και χρησιµοποιώ τα λόγια της, θα διαβάσω- "υπηρετεί
αποκλειστικά τα συµφέροντα των πολυεθνικών µονοπωλίων των
βιοµηχάνων, των τραπεζιτών, του µεγάλου κεφαλαίου γενικότερα".
Είναι, συµπλήρωσε, η κ. Παπαρήγα, κοµµένη και ραµµένη η ΟΝΕ
στις πιο αντιλαϊκές και αντιδραστικές επιδιώξεις των ισχυρών
καπιταλιστικών χωρών. Μεγαλύτερη παρανόηση, κύριε Πρόεδρε,
της πραγµατικότητας δεν µπορούσε να υπάρξει. Στην Ελλάδα το
µεγαλύτερο όφελος από την ΟΝΕ θα το έχουν οι µικροί και οι
µεσαίοι, όλοι οι αγρότες της Ελλάδος και το µικρότερο όφελος θα το
έχουν αυτοί που νοµίζει η κ. Παπαρήγα.
Αν, κύριε Πρόεδρε, η Ελλάδα είχε µπει στην ΟΝΕ, όπως µπήκαν η
Ιταλία και η Ισπανία, σε δύο µήνες από σήµερα, την 1η Ιανουαρίου,
τα επιτόκια για τους αγρότες, από 18% και 20% που είναι σήµερα
θα έπεφταν στο 6% και στο 7%. Θα ήταν διαφορά µεταξύ ζωής και
θανάτου για πολλούς αγρότες αυτή η είσοδος στην ΟΝΕ. Και
χαίροµαι που είναι εδώ και ο κ. Κολοζώφ να µε ακούσει, για να τα
µεταφέρει στην κ. Παπαρήγα. Και αυτό είναι ακριβώς η ζηµία που
υπέστη η Ελλάδα από την καθυστέρηση της εισόδου µας στην
ΟΝΕ. 'Ολοι οι αγρότες θα είχαν άµεσο χειροπιαστό όφελος µόλις
µπαίναµε στην ΟΝΕ. Το ίδιο και οι µικροµεσαίοι.
Αντίθετα, οι ταξικοί εχθροί της κ. Παπαρήγα δεν θα είχαν σχεδόν
κανένα όφελος. ∆ιότι ήδη µπορούν και συνάπτουν δάνεια σε
συνάλλαγµα. Ελάχιστα θα τους επηρέαζε η ΟΝΕ αυτούς. Αντίθετα,
επαναλαµβάνω, οι µικροί και οι µεσαίοι θα ωφεληθούν από την
ΟΝΕ και κατά τρόπο άµεσο.
Το εντυπωσιακό, βέβαια, κύριε Πρόεδρε, είναι, ότι ούτε η
Κυβέρνηση αλλά ούτε η Αντιπολίτευση θεώρησαν καλό να
απαντήσουν στην κ. Παπαρήγα και να διαλύσουν έναν µύθο που
καλλιεργείται, που έχει οδηγήσει στην παράδοξη κατάσταση, να
ακούω από πολλούς συναδέλφους, συµπεριλαµβανοµένων και των
συναδέλφων του ΠΑ.ΣΟ.Κ, να λένε, ότι είµαστε όλοι για την ΟΝΕ
και υπέρ της ΟΝΕ αλλά δεν ξέρουµε γιατί. Το έχω ακούσει τόσες
πολλές φορές, ώστε µε αφήνει κατάπληκτο το γεγονός, ότι τόσο η
Κυβέρνηση όσο και η Αντιπολίτευση δεν θεώρησαν καλό να
απαντήσουν και να διαλύσουν αυτήν την πρωτοφανή παρανόηση
που γίνεται εκ µέρους της κ. Παπαρήγα.
Κάθε καινούρια καθυστέρηση από εδώ και πέρα, κύριε Πρόεδρε,
για την είσοδό µας στην ΟΝΕ δεν θα έχει µόνο ως αποτέλεσµα το
γεγονός ότι θα στερήσει αυτού του πολύ µεγάλου όφελους τους
µικροµεσαίους και τους αγρότες, αλλά επιπλέον θα τους
προκαλέσει την εξής δυσκολία, ότι από 1η Ιανουαρίου θα έχουνε να
αντιµετωπίσουν ανταγωνιστικά την Ιταλία και την Ισπανία που
έχουν παρόµοια µε τα δικά µας προϊόντα και, επειδή ευτύχησαν να
έχουν καλύτερη πολιτική ηγεσία από ό,τι εµείς, είναι ήδη στην ΟΝΕ.
Συνεπώς, οι χώρες αυτές θα έχουν το όφελος και θα τις βρίσκουµε
µπροστά µας συνεχώς και πολύ περισσότερο από ότι το κάναµε
µέχρι σήµερα.
Κατά τη δική µου εκτίµηση, κύριε Πρόεδρε, µετά από όλα όσα έχουν
συµβεί τον τελευταίο καιρό, οι πιθανότητες εισόδου της Ελλάδος
στην ΟΝΕ είναι περίπου 60% µε 40%, δηλαδή 60% να µπούµε και
40% να µην µπούµε. Εγώ θα ήθελα οι πιθανότητες αυτές να γίνουν
πολύ καλύτερες, δηλαδή, θα ήθελα να είµαστε σχεδόν σίγουροι ότι
θα τα καταφέρουµε. Γι'αυτό αν ήµουν στη θέση του κ. Σηµίτη, θα
ανακοίνωνα σήµερα ή αυτές τις ηµέρες τα εξής πρόσθετα
πράγµατα:
Θα ανακοίνωνα ακόµα αυστηρότερη εισοδηµατική πολιτική στο
δηµόσιο τοµέα, όχι στον ιδιωτικό, για όλο το 1999.
Θα ανακοίνωνα, επίσης, ότι δεν θα προχωρήσω σε καµία µείωση
της φορολογίας το 1999. ∆εν είναι η στιγµή να µειώσουµε τους
φόρους, µολονότι είναι σε πολλές περιπτώσεις άδικοι. Είναι
σηµαντικό, τον επόµενο χρόνο να κάνουµε, ό,τι είναι δυνατόν για να
δώσουµε αυτό το τεράστιο όφελος στους παραγωγικούς 'Ελληνες,
δηλαδή, στους αγρότες και στους µικροµεσαίους, αυτό που σας
είπα πριν, το όφελος της µείωσης του κόστους του χρήµατος, το
οποίο θα δώσει τεράστια ώθηση ανάπτυξης.

Θα ανακοίνωνα, επίσης, το απόλυτο πάγωµα κάθε νέας κρατικής
δαπάνης.
Αντιλαµβάνοµαι, ότι είναι δύσκολο να µειώσουµε τις δαπάνες. Αλλά
θα δεχθείτε ότι είναι πιο εύκολο να παγώσουµε κάθε νέα δαπάνη,
να δεσµευθούµε δηλαδή ότι για έναν χρόνο δεν θα φέρουµε κανένα
νοµοσχέδιο που να προκαλεί νέα δαπάνη, ή αν είναι αναγκαίο να
έλθει µία νέα δαπάνη να την ισοφαρίσουµε µε µία ισόποση µείωση
δαπάνης. Είναι, νοµίζω, µία ρεαλιστική αντιµετώπιση.
Θα προχωρούσα, επίσης, στο σπάσιµο πλήθους κρατικών
µονοπωλίων και ρυθµίσεων υπέρ τρίτων, που ως επί το πλείστον
αυξάνουν το κόστος και µειώνουν την ανταγωνιστικότητα των
ελληνικών προϊόντων και υπηρεσιών.
Θα προχωρούσα, επίσης, στην αυστηρότατη εφαρµογή της
κείµενης ασφαλιστικής νοµοθεσίας, διότι πολλές φορές η
ασφαλιστική νοµοθεσία ενώ προβλέπει διάφορα πράγµατα
δυστυχώς δεν εφαρµόζεται όπως συµβαίνει και µε πολλούς άλλους
νόµους.
Θα προχωρούσα στη σταδιακή εισαγωγή ενός κεφαλαιοποιητικού
συστήµατος στη βάση, αν θέλετε, που πρότεινε ο κ. Σπράος.
Θα αναζητούσα στρατηγικούς συµµάχους τόσο για την Ολυµπιακή,
όσο και για τον ΟΤΕ. Και πρόσεξα µε ικανοποίηση χθες τον κ.
Μαντέλη να λέει επιτέλους, ότι η Κυβέρνηση κατάλαβε τη σηµασία
της εισαγωγής στρατηγικών επενδυτών στις κρατικές επιχειρήσεις.
Τώρα το κατάλαβε.
Εάν το είχε καταλάβει η Κυβέρνηση το 1993 και όχι µόνο η
Κυβέρνηση και ορισµένοι συνάδελφοι, που προέρχονται από τη
Νέα ∆ηµοκρατία, σήµερα θα ήµασταν στην ΟΝΕ, κύριοι
συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
∆ώστε µου λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Εάν είχαµε συνεχίσει τη δουλειά που ξεκινήσαµε τότε, θα ήµασταν
στην ΟΝΕ και οι αγρότες και οι µικροµεσαίοι, για τους οποίους
µίλησα πριν, θα είχαν ήδη το όφελος του φθηνού χρήµατος και θα
µπορούσαν να αντιµετωπίζουν µε ελπίδα το µέλλον, αντί να
απελπίζονται σήµερα πώς θα τα βγάλουν πέρα.
Και τέλος, θα προχωρούσα στην άµεση, πλήρη αποκρατικοποίηση
και της Εµπορικής Τράπεζας.
Αναφέροµαι σε πράγµατα, που µπορούν να γίνουν απευθείας µέσα
στο 1999, τώρα αµέσως δηλαδή.
Ακόµη τώρα αν ήµουν στη θέση του κ. Σηµίτη, κύριε Πρόεδρε, θα
απέφευγα τα µαγειρέµατα των αριθµών, τις ανακρίβειες, τις
ωραιοποιήσεις και τα ρητορικά σχήµατα και θα εξηγούσα
συστηµατικά τις αποφάσεις της Κυβέρνησης. ∆εν είναι σωστό για
τον Πρωθυπουργό να χρησιµοποιεί ψευδή στοιχεία.
Θα καταθέσω -και ελπίζω να δεχθείτε να συµπεριληφθούν στα
Πρακτικά- δύο µικρά πινακάκια για το δηµόσιο χρέος, όπως ήταν το
1993, όταν παρέδωσε η Νέα ∆ηµοκρατία την κυβέρνηση και πόσο
είναι σήµερα. Πώς από δεκαεννέα τρισεκατοµµύρια
(19.000.000.000.000) δραχµές πήγε στα σαράντα ένα
τρισεκατοµµύρια (41.000.000.000.000) φέτος.
Θα καταθέσω επίσης ποιο ήταν το έλλειµµα του 1993 από επίσηµα
στοιχεία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και πώς µαγειρεύτηκε
να παρουσιάζεται 14% από τον κ. Παπαντωνίου το 1996. Είναι
επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Μάνο,
παρακαλώ τελειώστε.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΜΑΝΟΣ: 'Ενα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Με µία φράση. Σας
παρακαλώ, µία φράση και τελειώστε.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΜΑΝΟΣ: ∆ιότι πρέπει να ξέρετε µετά απ' αυτά
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τι θα κάνω. Είναι φανερό ότι θα καταψηφίσω την Κυβέρνηση και ότι
δεν της έχω καµία εµπιστοσύνη. Παρ' όλα αυτά, θα στηρίξω κάθε
προσπάθεια, τόσο της Κυβέρνησης, όσο και της Αντιπολίτευσης,
εφ' όσον θα επιδιώκουν την ταχύτερη είσοδό µας στην ΟΝΕ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στέφανος Μάνος καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής:
"Το Χρέος της Κεντρικής ∆ιοίκησης
(σε δισ. δρχ.)
και οι µεταµφιέσεις του το 1995
31/12/1992 31/12/1993 31/12/1994 31/12/1997 31/3/1998
19.675*
15.557 23.431** 28.093 39.040 41.241***
Το Χρέος τη 10/10/1993 (ηµέρα εκλογών) ήταν 18.993 δισ. δραχµές
* Σελ. 123 Εισηγ. 'Εκθεση Προϋπολογισµού 1995
** Σελ. 126 Εισηγ. 'Εκθεση Προϋπολογισµού 1996
*** Εκτίµηση διαµόρφωσης.
Τα Ελλείµµατα 1993 σε δις. δραχµές και ως % του ΑΕΠ
και πως προσαρµόστηκαν για τις ανάγκες της δηµιουργικής
λογιστικής
Εξαµηνιαία 'Εκθεση ΥΠΕΘΟ Ιούλιος 19952.48412,1%
Εξαµηνιαία 'Εκθεση ΥΠΕΘΟ Ιούλιος 19962.99214,2%").
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Φούσας έχει το
λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι η κίνηση του δήθεν ανασχηµατισµού, αλλά επίσης και
του αιτήµατος του Πρωθυπουργού της χώρας για ψήφο
εµπιστοσύνης, είναι πράγµατι µια "κακοστηµένη παράσταση" µε
αποδέκτες ασφαλώς την εσωκοµµατική αντιπολίτευση. Με τον
τρόπο όµως αυτόν ο κ. Σηµίτης έδωσε την εντύπωση και έδωσε
επίσης τη δυνατότητα στον ελληνικό λαό να αντιληφθεί ότι αυτή η
Κυβέρνηση είναι αδύναµη, είναι ανίκανη, είναι αναξιόπιστη να
διαχειριστεί πλέον τα πράγµατα και τις τύχες της χώρας.
Επαναλαµβάνω µε ιδιαίτερη έµφαση ότι είναι πράγµατι αναξιόπιστη
να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα της χώρας µας, αλλά επιπλέον είναι
και επικίνδυνη.
Θέλω, λοιπόν, να αναφερθώ σε µερικά ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
στοιχεία, για να αποδείξω ακριβώς αυτό, ότι δηλ. είναι παντελώς
αναξιόπιστη.
Πρώτα και κύρια θέλω να αναφερθώ στην Εγνατία Οδό. Είναι
γνωστό ότι τόσο ο Πρωθυπουργός της χώρας, όσο και ο ίδιος ο
Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε, ο κ. Λαλιώτης, εδώ και δυο χρόνια είχαν
ανακοινώσει ότι η Εγνατία Οδός θα είναι έτοιµη και θα τεθεί σε
κυκλοφορία το 2000. Τώρα εδώ και λίγο χρονικό διάστηµα
ανακοίνωσαν πως δεν µπορεί να γίνει ούτε το 2005.
Αντιλαµβάνεσθε, ότι η κατάσταση αυτή είναι τραγική και αποδεικνύει
κατά τον πλέον επίσηµο και πανηγυρικό τρόπο ότι πράγµατι
πρόκειται για µια κυβέρνηση αναξιόπιστη και ανίκανη να
διαχειριστεί τα πράγµατα της πατρίδας µας.
Αναφέρω ειδικότερα για την Εγνατία τα εξής πολύ χαρακτηριστικά
στοιχεία: Από τα εξακόσια ογδόντα χιλιόµετρα έχουν εγκατασταθεί
εργοτάξια µόνο σε διακόσια ενενήντα επτά χιλιόµετρα. Για τα
διακόσια ογδόντα δύο χιλιόµετρα δυστυχώς δεν υπάρχουν µελέτες
ή δεν έχουν ακόµη ανατεθεί προς εκτέλεση. Και µάλιστα πρόκειται
για το δυσκολότερο τµήµα της Εγνατίας Οδού, δηλαδή της
οροσειράς της Πίνδου.
∆υστυχώς δε, πολλές εργολαβίες στην 'Ηπειρο ήδη
εγκαταλείπονται, διότι δεν πληρώνονται οι εργαζόµενοι σ' αυτές.
Τέλος, είναι γνωστό, ότι η σήραγγα Μετσόβου έχει µεταβληθεί αφού
δεν χρησιµοποιείται, δυστυχώς, ως χώρος όπου σταυλίζονται
αιγοπρόβατα ή όπου βρίσκονται συνεχώς λαθροµετανάστες. 'Αρα,
η κατάσταση για την Εγνατία -το πολύ µεγάλο αυτό έργο- είναι
τραγική, είναι απελπιστική.
'Ενα δεύτερο παράδειγµα πλήρους αναξιοπιστίας της Κυβέρνησης:

Υποσχέθηκε η Κυβέρνηση εδώ και δυο -τρία χρόνια ότι θα
δηµιουργήσει το Σώµα των Φρουρών των συνόρων για να
καταπολεµήσει τη λαθροµετανάστευση και δυστυχώς δεν βλέπουµε
ακόµη αυτό το Σώµα, δεν βλέπουµε ούτε ένα φρουρό των συνόρων
να έχει προσληφθεί. Το τραγικότερο δε είναι ότι µε τη συµπεριφορά
που δείχνετε ως Κυβέρνηση φανερώνετε ένα παλαιοκοµµατισµό
ανεξήγητο. ∆ηλαδή έρχεσθε προεκλογικά και ανακοινώνετε και
κάνετε προκήρυξη ότι θα προσληφθούν αυτοί οι Φρουροί των
Συνόρων. Σπεύδουν τα νέα παιδιά και υποβάλλουν τα σχετικά
δικαιολογητικά και έρχεσθε ευθύς, αµέσως µετά τις εκλογές, και
ανακαλείτε την προκήρυξη αυτή. Είναι τακτική αυτή είναι
συµπεριφορά µιας υποτιθέµενης υπεύθυνης Κυβέρνησης έναντι
των νέων παιδιών ή αποδεικνύεται πως το κάνατε µόνο για
προεκλογικούς λόγους;
Τρίτο, υποσχεθήκατε προεκλογικά, χωρίς µάλιστα να κρατήσετε και
την απαραίτητη διαφάνεια, ότι Πολιτιστική Ευρωπαϊκή Πρωτεύουσα
το 2004 θα είναι η Πάτρα. Και διερωτώµαι: Τι είναι αυτό που σας
έκανε να το πείτε αυτό προεκλογικά και να µην τηρήσετε και την
απαραίτητη διαφάνεια ώστε όλες οι πόλεις να επιδείξουν το
ενδιαφέρον τους εφόσον έχουν τις προϋποθέσεις µε αποτέλεσµα,
όπως πληροφορούµαι, και αυτό να σκέφτεσθε να το ανακαλέσετε,
αφού το κάνατε µεν "δώρο προεκλογικό" στον υποψήφιο δήµαρχο
της Πάτρας, αλλά ο λαός σας κατάλαβε και έχασε και ο υποψήφιος
εκλεκτός σας στην Πάτρα, αλλά έχασε και ο εκλεκτός σας
υποψήφιος στα Γιάννενα, ενώ ενδιαφερόταν η πόλη των Ιωαννίνων
να ανακηρυχθεί πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης για το 2004.
'Ενα τέταρτο θέµα που θέλω να ασχοληθώ είναι το µέγα θέµα της
εγκληµατικότητας και λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι την ώρα που
οµιλούµε, την ώρα που θέλω να µιλήσω για την εγκληµατικότητα
ακριβώς πριν από λίγο ανακοινώθηκε ότι ο πρώην Αρχηγός της
ΕΛΑΣ, ο εκλεκτός σας δηλ. αρχηγός της Αστυνοµίας, επίσης ο
πρώην ∆ιοικητής της Ασφάλειας αλλά και στελέχη του Υπουργού
∆ηµόσιας Τάξης και άλλα στελέχη, ήδη κατηγορούνται για
αδικήµατα διαφθοράς σε επίπεδο κακουργήµατος. Αντιλαµβάνεσθε
ποια ήταν και ποια είναι η εικόνα και σε ποια τραγική κατάσταση
βρίσκεται η πατρίδα µας και ασφαλώς υπεύθυνη για όλα αυτά είναι
η παρούσα Κυβέρνηση, η οποία αισθάνθηκε την ανάγκη να τηρήσει
ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή, η οποία αισθάνθηκε την ανάγκη
για επαναβεβαίωση, αλλά αντιλαµβάνεται βεβαίως ότι κάτω απ'
αυτές τις συνθήκες ασφαλώς ψήφο εµπιστοσύνης µπορεί να
ανεµένει µόνο από τους Βουλευτές του κόµµατός της. ∆έστε όµως
µερικά επίσηµα στοιχεία για το θέµα της εγκληµατικότητας. Οι
κλοπές το 1993 ήταν πενήντα τέσσερις χιλιάδες εκατόν ογδόντα µία
δραχµές, το 1997 έγιναν ογδόντα πέντε χιλιάδες εβδοµήντα
δραχµές δηλαδή, περίπου διπλασιάστηκαν. Οι εµπρησµοί το 1993
ήταν εκατόν τριάντα τέσσερις, το 1997 έγιναν διακόσιοι δέκα επτά
δηλαδή, είχαµε µια αύξηση του 70%. Οι φόνοι το 1993 ήταν
διακόσιοι πενήντα τέσσερις, το 1997 έγιναν τριακόσιοι πενήντα
δηλαδή αύξηση περίπου 40%. Και το σπουδαιότερο: Τα αδικήµατα
για ναρκωτικά το 1993 ήταν µόνο χίλια πεντακόσια εβδοµήντα επτά
-ασφαλώς πολλά και το 1997 έγιναν πέντε χιλιάδες εννιακόσια
εβδοµήντα δηλαδή, τριπλασιάστηκαν. Η κατάσταση είναι τραγική
και οι ευθύνες τεράστιες.
Με όλα τα παραπάνω και όσα άλλα θα µπορούσα να αναφέρω
αλλά δεν έχω χρόνο, απεδείχθη ότι η Κυβέρνηση αυτή απέτυχε
πλήρως. Απεδείχθη ότι πήρε τον κατήφορο και πλέον είναι επιζήµια
για την πατρίδα µας, είναι επιζήµια για το λαό µας. Και βεβαίως τι
αξία έχει η ψήφος εµπιστοσύνης την οποία επιδιώκετε να πάρετε;
Αλλά αυτήν την ψήφο εµπιστοσύνης την επιδιώκετε µε απειλές, απ'
ό,τι πληροφορούµεθα, µε πολιτικούς εκβιασµούς και βεβαίως µε
κάθε τρόπο για να επιτύχετε αυτήν την ευκαιριακή κοινοβουλευτική
πλειοψηφία, η οποία όµως σε κάθε περίπτωση δεν αντιστοιχεί και
δεν εκπροσωπεί την πλειοψηφία του ελληνικού λαού που έτσι κι
αλλιώς όπως απεδείχθη από τις τελευταίες εκλογές είσθε µια
δραµατική µειοψηφία στο λαό!
Η  σηµερινή  ψήφος  εµπιστοσύνης,  όχι  µόνο  δεν  θα
επιβεβαιώσει  ότι  η  Κυβέρνηση  µπορεί  να  έχει  τη  λαϊκή  εντολή,
αντίθετα  κατέδειξε  αυτή  η  συζήτηση  ότι  η  Κυβέρνηση  αυτή
είναι  έξω  από  τα  πράγµατα,  είναι  έξω  από  τα  γεγονότα,  είναι
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έξω από τα δρώµενα στην πατρίδα µας και είναι ανίκανη να
διαχειριστεί τις τύχες αυτής της χώρας. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Αθανάσιος
Γιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι οι προλαλήσαντες συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας αναφέρθηκαν σ'όλους τους τοµείς και
πραγµατικά έδωσαν τη θλιβερή εικόνα που επικρατεί σ' αυτούς.
Είµαι υποχρεωµένος να κάνω µια ξενάγηση στο χώρο της υγείας εν
τάχει, για να καταλάβει πια ο ελληνικός λαός τη φάρσα που
υπάρχει, όσον αφορά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να
αποµυθοποιηθούν κάποιες εξαγγελίες της προηγούµενης πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου, παρουσιάζοντας πάντοτε σε
κοινοβουλευτικό έλεγχο δικό µας, µια ωραία κατάσταση. 'Οµως, θα
πρέπει να απαντήσει πειστικά ο σηµερινός Υπουργός, καίτοι
προχθές ανέλαβε, γιατί η πολιτική υγείας είναι η ίδια και θα πρέπει
να δοθούν εξηγήσεις.
Να µας πουν, αγαπητοί συνάδελφοι, για τις εντατικές µονάδες που
υπάρχουν. Στο "ΛΑΙΚΟ" υπάρχει µια απαξίωση, στον
"ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟ" δέκα κρεβάτια δεν είναι ανοικτά, στο "ΚΡΑΤΙΚΟ
ΑΘΗΝΩΝ" άλλα τέσσερα κρεβάτια, στο "ΑΣΚΛΗΠΙΕΙΟ ΒΟΥΛΑΣ",
στο Νοσοκοµείο της 'Αρτας δεν λειτουργεί η µονάδα, στο Θριάσιο
Πεδίο δεν είναι ανοικτή η µονάδα. Και µετά µιλάµε για σύστηµα
υγείας.
Στα δε περιφερειακά νοσοκοµεία υπάρχει ερήµωση και θα πρέπει
να ασχοληθούµε ειδικά. Η διακοµιδή των περιστατικών στα
νοσοκοµεία των Αθηνών, η εσωτερική µετανάστευση αποτελεί ένα
τραγικό φαινόµενο της χώρας µας και δεν θα πρέπει να επαίρονται
οι Υπουργοί ότι γίνονται περισσότερες διακοµιδές τώρα, γιατί αυτό
καταδεικνύει ότι δεν υπάρχει προληπτική ιατρική και γι'αυτό αυξάνει
ο αριθµός των διακοµιδών και των αεροδιακοµιδών. Μήπως θα
µπορέσουν να µας πουν, όταν γίνονται οι διακοµιδές ασθενών από
νοσοκοµεία σε ιδιωτικές µονάδες που δεν είναι δυνατόν να
καλυφθούν από τις υπάρχουσες µονάδες των νοσηλευτηρίων,
ποιος πληρώνει το µάρµαρο; Υποχρεώνονται -και πρέπει να γίνει
γνωστό αυτό και πάρα πολλοί εξ ηµών έχουν τύχει όλης αυτής της
οδυνηρής καταστάσεως- να πουλήσουν περιουσιακά στοιχεία για
να ανταπεξέλθουν στις υπέρογκες δαπάνες των ιδιωτικών
εντατικών µονάδων. Γι'αυτά, γιατί δεν έχει λάβει ακόµα µέτρα η
Κυβέρνηση; Μήπως µπορούν να µας δώσουν εξηγήσεις;
'Οσον αφορά για τις αεροδιακοµιδές, από το 1993 έως το 1998
έχουν περάσει πέντε χρόνια. Επί πέντε χρόνια τους λέµε συνεχώς,
"εφ'όσον δεν µπορείτε να αγοράσετε τα ελικόπτερα και τα
αεροπλάνα των υψηλών δυνατοτήτων, να µισθώσετε πλέον
αεροσκάφη". Και δεν έχουν φθάσει σ'αυτήν τη λογική. Ακόµα ο
διαγωνισµός είναι σε εξέλιξη και δεν πρόκειται τουλάχιστον την
προσεχή τριετία να έχει το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας αυτά τα
αεροσκάφη. Τι πρέπει να γίνει; Στο Καστελόριζο προχθές είδατε τι
συνέβη. Πήγε και νοσηλεύτηκε στη φίλη Τουρκία περιστατικό δικό
µας. Ποια είναι η απάντηση την οποία πρέπει να µας δώσει το
Υπουργείο πάνω σ'αυτό; Πόσοι πρέπει να πεθάνουν για να
καταλάβει αυτή η ηγεσία του Υπουργείου ότι δεν µπορεί να παίζει
µε τις τύχες του ελληνικού λαού; Και ζήσαµε µια φαρσοκωµωδία. Το
είπαµε ξανά, αλλά πρέπει να το λέµε γιατί µήτηρ της µαθήσεως
είναι η επανάληψη.
Ο κύριος Πρωθυπουργός, ήλθε στο "ΛΑΙΚΟ", πήγε και σε κάποιο
υποκατάστηµα του ΙΚΑ. Τι συνέβη καλύτερο από τότε µέχρι τώρα
στην πάροδο των πέντε µηνών; Απλούστατα µια προσπάθεια
ωραιοποιήσεως του προσώπου του κυρίου Πρωθυπουργού από
τους Πανταγιάδες και Τσουκάτους. Αυτό ήταν όλο κι όλο.
Στην επίσκεψή του ο πρώην Υπουργός Υγείας στη Λαµία έκανε
εξαγγελίες για µονάδα εντατικής θεραπείας, για ανάπτυξη της
µονάδας τεχνητού νεφρού, για ονοµασία του νοσοκοµείου σε
περιφερειακό. Ακόµα δεν έχει γίνει τίποτα. Θέλω µ'αυτά τα λίγα
λόγια να πω ότι, κύριοι, βρισκόµαστε σε µια τραγική κατάσταση.
'Οσον αφορά για τη λίστα των φαρµάκων:

Αυτή η περίφηµη λίστα, η οποία ταλαιπώρησε και ταλαιπωρεί τον
ελληνικό λαό, καθυστέρησε να βγει και βγήκε µε αδιαφανείς
συνθήκες, γιατί η επιτροπή, η οποία ανέλαβε, ήταν κατά τη
µεγαλύτερη σύνθεσή της ακατάλληλη και άσχετη µε το φάρµακο.
Και σ'αυτό το οποίο έγινε, πρέπει να απαντήσει πειστικά ο
Υπουργός πλέον. Ποια ήταν η οικονοµία του ελληνικού δηµοσίου,
όσον αφορά το κόστος φαρµάκων από την επίσηµη µελέτη που την
έχει κάνει η "ΦΑΡΜΕΤΡΙΚΑ" και δεν την παρουσιάζουν;
Απλούστατα, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να καταλάβετε ότι έγινε µία
µεταφορά πλούτου από κάποιους σε κάποιους άλλους ηµετέρους.
Αυτό ήταν όσον αφορά το φάρµακο. Η δε άστοχη παρατήρηση του
Υφυπουργού Εµπορίου του κ. Χρυσοχοϊδη, που είπε ότι µειώθηκαν
τα φάρµακα κατά 20%, είναι ό,τι το αναληθές. Απλούστατα, οι
επιβαρύνσεις στο φάρµακο µετεκυλίθησαν στον προϋπολογισµό.
Αυτή ήταν η όλη ιστορία.
Το κυριότερο είναι αυτό το οποίο προανέφερα, ότι µπήκαν σε άλλα
θηλάκεια κάποια οικονοµικά δεδοµένα. Και επίσης, το Υπουργείο
κωφεύει όσον αφορά τα φάρµακα της δευτεροβάθµιας επιτροπής
που έχουν εγκριθεί.
Για το µισθολόγιο των γιατρών, τι µπορεί να πει κανείς; Πάνω στις
πλάτες των γιατρών υφάνθηκε ο καµβάς του µισθολογίου των
δικαστικών και ηµών των Βουλευτών. Τα θύµατα δε, είναι οι γιατροί
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Και τι γίνεται τώρα; Απεργούν τα
νοσοκοµεία. Παίρνουν πολύ λιγότερα από αυτά που έπαιρναν το
∆εκέµβριο του 1997 και το Υπουργείο δεν δίνει καµία απάντηση,
σαν να έχουν έρθει από τον 'Αρη.
Για τον ΟΚΑΝΑ τι έχουν να µας πούνε; 'Εχουν κάνει µία καινούρια
∆ΕΚΟ που µε αδιαφανείς συνθήκες διορίζουν άτοµα συνεχώς µέσα
στον ΟΚΑΝΑ και δεν µιλάει κανείς. Αυτή είναι η πολιτική υγείας.
Πού είναι τα µεγαλεπίβολα σχέδια, κύριοι Υπουργοί, όσον αφορά
τον οικογενειακό γιατρό, ένα χρόνο µετά το νοµοσχέδιο; Πού είναι
τα δίκτυα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας; Πού είναι τα
απογευµατινά εξωτερικά ιατρεία; Η απαξίωση των νοσοκοµείων
είναι τραγική, όχι µόνο σε υποδοµές, αλλά και σε στελεχιακό
δυναµικό, µε αποτέλεσµα τα νοσοκοµεία µας σήµερα να είναι µόνο
για τους συµπαθείς Αλβανούς, Κούρδους και µετανάστες. Εκεί
φτάσαµε. Και έχει φτάσει ο δηµόσιος τοµέας της υγείας να
χρηµατοδοτεί τον ιδιωτικό τοµέα της υγείας.
'Οποιος θέλει να του δώσω περισσότερα στοιχεία θα µπορέσω να
το κάνω όποτε έρθει η ώρα του κοινοβουλευτικού έργου.
Με αυτήν, λοιπόν, την τραγική κατάσταση, µε αυτά τα νοσοκοµεία
που δεν έχουν λειτουργήσει, "ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ", "ΘΡΙΑΣΙΟ",
"ΛΕΙΒΑ∆ΙΑ", νοµίζει η Κυβέρνηση ότι µπορεί να εξαπατήσει άλλο
τον ελληνικό λαό στον τοµέα της υγείας;
Με αυτήν τη γρήγορη ξενάγηση που σας έκανα στην τραγικότητα
στο χώρο της υγείας, εµείς δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο
εµπιστοσύνης σε αυτήν την Κυβέρνηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. ∆ανέλλης
Σπυρίδων έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία βρίσκεται
µπροστά σε νέου τύπου προκλήσεις. Μέσα σε ένα γοργά
µεταβαλλόµενο περιβάλλον, σε µία οικονοµία που διεθνοποιείται µε
πρωτόγνωρους ρυθµούς και σε ένα διεθνές πολιτικό σύστηµα που
αναζητεί και µια έστω προσωρινή σταθερότητα µετά την
κατάρρευση του διπολισµού, οφείλει να βρει τους δρόµους και τους
τρόπους της δηµιουργικής προσαρµογής, της ανταγωνιστικότητας,
της αειφόρου ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής, καθώς και
των διεθνών και περιφερειακών συνεργασιών που ανταποκρίνονται
στις γεωπολιτικές συντεταγµένες, στις ανάγκες ασφάλειας και
ειρηνικής της εξέλιξης.
Μπροστά στις ραγδαίες εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση οφείλει
να επιτύχει το στρατηγικό στόχο που είναι η ένταξη
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στην ΟΝΕ πριν από το 2001, να προετοιµαστεί για να αντιµετωπίσει
τις πολύπλοκες συνέπειες της διεύρυνσης, να παίξει ενεργό ρόλο
στις κυοφορούµενες θεσµικές αλλαγές της 'Ενωσης, να
συµµετάσχει πρωτοποριακά στη διαµόρφωση των νέων πολιτικών
στην Ευρώπη, µε πρώτη προτεραιότητα στην απασχόληση, στην
καταπολέµηση των κοινωνικών αποκλεισµών και στη νοµοθεσία για
το περιβάλλον, τη δηµόσια υγεία και την ποιότητα ζωής.
Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιορίστηκε σε πολύ
µεγάλο βαθµό στην επιδίωξη του όντως πρωταρχικού -όπως είπα
και πριν- στόχου της ένταξης στην ΟΝΕ, αποφεύγοντας όµως να
δώσει ακριβώς στο εγχείρηµα αυτό όλες του τις πραγµατικά
εκσυγχρονιστικές διαστάσεις.
Οι λεγόµενες διαρθρωτικές αλλαγές αφήνουν απ'έξω πολύ βασικά
πράγµατα. Θα αναφέρω ορισµένα εντελώς επιγραµµατικά. Είναι η
ριζική φορολογική µεταρρύθµιση που θα επέτρεπε και τα
ελλείµµατα να καλυφθούν µε υγιέστερους οικονοµικά τρόπους και
τα κοινωνικά στρώµατα, που έως τώρα φέρουν τα φορολογικά
βάρη, να βελτιώσουν ουσιαστικά τη θέση τους.
Επίσης είναι η τοµή στο ασφαλιστικό σύστηµα, που θα οδηγούσε σ'
ένα ενιαίο, οικονοµικά εκσυγχρονισµένο και εύρωστο οργανισµό
ασφαλιστικής κάλυψης όλων των πολιτών µε πολύ χαµηλότερο
κόστος λειτουργίας από τη σηµερινή ασφαλιστική Βαβέλ, οι
µεταρρυθµίσεις και αναδιοργανώσεις που απαιτεί η ανάπτυξη της
γεωργίας και του αγροτικού τοµέα, η ολοκλήρωση της
µεταρρυθµιστικής προσπάθειας, που άρχισε µε τον "Καποδίστρια",
µε στόχο την περιφερειακή ανασυγκρότηση του κράτους µε
αυτοδιοίκηση και οικονοµική αυτοτέλεια, η αναθεώρηση της
περιβαλλοντικής πολιτικής σε σχέση µε τα µεγάλα έργα, τον
Αχελώο ας πούµε ή τους Ολυµπιακούς Αγώνες, η προστασία της
φύσης και των δασών βεβαίως, η εντατικότερη αξιοποίηση µε
περισσότερη φαντασία και αποτελεσµατικότητα, κύριε Υπουργέ, µε
νέες κατευθύνσεις για τη χωροταξική και αναπτυξιακή φυσιογνωµία
της χώρας µέσα από το δεύτερο και το επερχόµενο τρίτο Πλαίσιο
Στήριξης.
∆ηλαδή, πέρα από τα αναπτυξιακά ζητήµατα αρνήθηκε ή δεν
µπόρεσε η Κυβέρνηση να προωθήσει υπερώριµα ζητήµατα µέσα
από τη συνταγµατική αναθεώρηση, όπως είναι επί παραδείγµατι ο
χωρισµός εκκλησίας και κράτους ή δεν µπόρεσε να προχωρήσει σε
ουσιαστικές νέες πρωτοβουλίες στα θέµατα της εξωτερικής
πολιτικής.
Ας έρθουµε µε δυο λόγια στα θέµατα του εκσυγχρονισµού της
οικονοµίας. Στη χώρα µας οι δηµόσιες δαπάνες παραµένουν κατά
πολύ υψηλότερες από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Η
αντιπαραγωγικότητα, οι σπατάλες, οι αναχρονιστικές δοµές, η
χαµηλή ποιότητα των υπηρεσιών, αποτελούν ενδηµικά στοιχεία του
δηµόσιου τοµέα κατά κοινή οµολογία. Το πελατειακό σύστηµα, οι
µονοκοµµατικές κυβερνήσεις, η ταύτιση κράτους και κυβερνητικού
κόµµατος προσδιόρισαν τις σχέσεις κράτους και πολιτών,
στενεύοντας απελπιστικά τον ορίζοντα της κοινωνίας των πολιτών,
της χειραφέτησής της εν τέλει από το κράτος. Και αυτό επιτελέσθηκε
συνειδητά, είτε υπό τη δεξιά εκδοχή της διαµεσολάβησης των
κοµµαταρχών τότε είτε υπό την αριστερή εκδοχή της παρέµβασης
της κοµµατικής γραφειοκρατίας µε άλλοθι την κοινωνική δικαιοσύνη
και την αποκατάστασή της.
Το αποτέλεσµα όµως είναι κοινό, η διόγκωση του κράτους και η
δηµιουργία µιας εξαρτηµένης ολοκληρωτικά κοινωνίας. Πώς
µειώνονται τα ελλείµµατα και οι αποστάσεις, που δεν κάλυψαν οι
άφρονες τρόποι διαχείρισης του πακτωλού των χρηµάτων, που
εισέρευσαν στη χώρα µας από την ΕΟΚ τότε και µετέπειτα
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για την υπέρβαση των διαρθρωτικών
προβληµάτων, τον εκσυγχρονισµό και την προσέγγιση της λοιπής
ευρωπαϊκής οικογένειας; Υπήρξε διαχείριση που έγινε µε γνώµονα
την εξυπηρέτηση πελατειακών σχέσεων και εκλογικών
αντιπαροχών.
Τα ελλείµµατα αντιµετωπίζονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
µειώσεις δαπανών, αλλά και αυξήσεις εσόδων. Και έσοδα δεν
προέρχονται µόνο από εκποιήσεις και ιδιωτικοποιήσεις, αλλά και
από το φορολογητέο σύστηµα, έστω και από το ήδη υπάρχον.
Αρκεί να µεταρρυθµιστεί σε τέτοιο βαθµό, ώστε τουλάχιστον να
συµµετέχει παραπάνω στις θυσίες και η άλλη µισή Ελλάδα που

σήµερα είναι απούσα. Αναφέρθηκα ιδιαίτερα στο φορολογικό
σύστηµα, διότι θεωρώ ότι είναι µια από τις βασικότερες
διαρθρωτικές αλλαγές, που περισσότερο από ποτέ έχει ανάγκη ο
τόπος µας σήµερα.
Το δίληµµα "αποκρατικοποιήσεις ή όχι" από µόνο του, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι είναι ψευδές. Το ορθό ερώτηµα
νοµίζω ότι θα έπρεπε να είναι η ύπαρξη ή µη ολοκληρωµένων
πολιτικών και µε ποιες λογικές διαπνέονται αυτές οι κοινωνικές,
οικολογικές και αναπτυξιακές πολιτικές.
Τα προβλήµατα του εκσυγχρονισµού απαιτούν συµµετοχή της
κοινωνίας. Και οι δυο µεγάλες κυβερνητικές προσπάθειες, που
είχαµε στο πρόσφατο παρελθόν, η προσπάθεια στην Ολυµπιακή
και στην Ιονική -και δεν θέλω να υπεισέλθω σε επιµέρους ζητήµατα-
είναι χαρακτηριστικό ότι απέτυχαν παρά την κοινωνική ανοχή, γιατί
δεν έπεισε η Κυβέρνηση ότι διαθέτει ένα συνολικό αξιόπιστο
σχεδιασµό, στον οποίο εντάσσονται επιµέρους κινήσεις και
επιλογές, όπως επίσης δεν έπεισε ότι είναι σε θέση να φέρει σε
πέρας αυτόν το σχεδιασµό.
Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε χθες για τα κίνητρα προς τους
νέους αγρότες. Πραγµατικά ήταν κάποια κίνητρα που θα είχαν
κάποια αξιοπιστία, αν δεν έσπευδε το Υπουργείο Οικονοµικών µε
εξαιρετικά µικρόψυχο και κοντόφθαλµο τρόπο από την αρχή να τα
ακυρώσει στην πράξη.
Η αγροτική οικονοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηρίζεται
από την παραγωγή πλεονασµατικών προϊόντων, βαµβάκι,
εσπεριδοειδή, καπνός σταφίδα κλπ. και από τη σχεδόν παντελή
αδυναµία τυποποίησης και προώθησης προϊόντων µε συγκριτικά
πλεονεκτήµατα στη διεθνή αγορά, όπως είναι το λάδι ή το κρασί.
Είναι µια οικονοµία που διακρίνεται από τα θεσµικά ελλείµµατα, την
ανυπαρξία πολιτικής γης, το ληστρικό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα,
την άρνηση εξυγίανσης και εκσυγχρονισµού του συνεταιριστικού
µοντέλου και διάφορα άλλα, που αν δεν εκσυγχρονιστεί άµεσα
διαρθρωτικά, θα υποστεί πανωλεθρία στο άµεσο µέλλον.
Η κριτική που ασκείται στην Κυβέρνηση από τις λοιπές δυνάµεις της
Αντιπολίτευσης, ταυτίζεται συχνά, ρητά ή έµµεσα, µε παροτρύνσεις
για εγκατάλειψη ή αποτροπή ακόµη και των πιο άτολµων
εκσυγχρονιστικών βηµάτων ή προσπαθειών της Κυβέρνησης µε
παράλληλη αποσιώπηση των εναλλακτικών κατευθύνσεων και
πολιτικών, που θα εφάρµοζαν σε περίπτωση που θα είχαν την
άµεση δυνατότητα επηρεασµού των αποφάσεων.
Xαρακτηριστικά παραδείγµατα υπήρξαν στην περίπτωση του
"Καποδίστρια" και επίσης στην εξωτερική πολιτική.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Ο Συνασπισµός, αντίθετα, έχει διατυπώσει τις θέσεις του για
προγραµµατική αντιπολίτευση και οι θέσεις που παίρνουµε
απέναντι στα διάφορα νοµοσχέδια και τις κυβερνητικές προτάσεις
είναι αντίστοιχες µε τις δικές µας επεξεργασίες.
Νοµίζω, κύριοι Υπουργοί, όσο είναι ακόµα καιρός ας αντιληφθεί η
Κυβέρνηση πως δεν είναι δυνατόν ειδικά σε αυτήν την κρίσιµη
συγκυρία να αποτελούµε την εξαίρεση στην ευρωπαϊκή
πραγµατικότητα κατά την οποία βλέπουµε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε ∆ανέλλη, σας
ευχαριστούµε πολύ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ:... κεντροδεξιές λογικές να είναι εκείνες
που επικρατούν σε αντίθεσή της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε ∆ανέλλη.
Ο κ. Καµµένος έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Και µία τελευταία κουβέντα, κύριε
Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
∆ανέλλη. Σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: ... εκσυγχρονισµό σαν του ποδηλάτη. Εάν
δεν τρέξει, πέφτει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
∆ανέλλη. ∆εν θέλω να είµαι σκληρός, αλλά δεν γίνεται διαφορετικά.
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Ορίστε, κύριε Καµµένε, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καλούµεθα σήµερα ως εκπρόσωποι του ελληνικού
λαού να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση Φλωρίδη,
διότι κάπως έτσι φαίνεται η εικόνα της Κυβερνήσεως που σήµερα
παρουσιάζει ο Πρωθυπουργός και ζητεί την ψήφο εµπιστοσύνης
του Κοινοβουλίου. Μία κυβέρνηση χωρίς όραµα, µία κυβέρνηση
χωρίς προτάσεις, µία κυβέρνηση που δεν έλαβε απλώς κανένα
µήνυµα από τις τελευταίες δηµοτικές εκλογές, αλλά δεν έλαβε και
κανένα µήνυµα από τότε που ο ελληνικός λαός αποφάσισε να την
τοποθετήσει στο τιµόνι αυτού εδώ του τόπου.
Και πραγµατικά ακούγοντας κανείς τον Πρωθυπουργό, αλλά και
τους Υπουργούς που τοποθετήθηκαν τις προηγούµενες ηµέρες,
αναρωτιέται µήπως ζουν σε άλλη χώρα. Μήπως αυτά τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι 'Ελληνες πολίτες είναι
προβλήµατα που ανήκουν γι' αυτούς σε κάποιους πολίτες µακρινής
από την Ελλαδα χώρας; ∆εν είναι έτσι όµως. Και θα πρέπει
πράγµατι να βάλουµε το δάκτυλο επί τον τύπο των ήλων για να
αντιληφθεί και η σηµερινή Κυβέρνηση -και τέτοιο µήνυµα είναι αυτό
που πρέπει να τους δώσουµε- το τι πράγµατι συµβαίνει στην
Ελλάδα.
Η ευτυχία των Ελλήνων δεν µετριέται σίγουρα µε νούµερα
Βρυξελλών. ∆εν είναι δυνατόν να κλείνει τα µάτια της η σηµερινή
Κυβέρνηση -άνθρωποι που εκλέγονται από τον ελληνικό λαό- στα
µεγάλα προβλήµατα της νεολαίας. ∆εν µπορεί να µη βλέπει ότι το
θέµα της ανεργίας είναι ένα θέµα που δεν έχει να κάνει µε το 9% ή
το 14%, που εµφανίζεται στους πίνακες των παρατηρητηρίων της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως, αλλά έχει να κάνει µε την πραγµατικότητα,
την πραγµατικότητα που είναι σκληρή. Τους νέους πτυχιούχους των
είκοσι πέντε και των τριάντα ετών, οι οποίοι δεν έχουν καµία
δυνατότητα ή καµία µοίρα σ' αυτόν εδώ τον τόπο, που
αναγκάζονται πολλές φορές να σέρνονται στα πολιτικά γραφεία λές
και βρισκόµαστε σε άλλες εποχές. ∆εν είναι δυνατόν να µην
αντιλαµβάνεται ότι η ανεργία σε µεγάλες ηλικίες των σαραντάρηδων
και των πενηντάρηδων που απολύονται από τις επιχειρήσεις που
κλείνουν, είναι ένα δράµα, µία τραγωδία, που έχει υποχρέωση η
οποιαδήποτε κυβέρνηση να την αντιµετωπίσει και όχι να κλείνει τα
µάτια παραθέτοντας κάποιους πίνακες.
Πράγµατι, καλλιεργείται µία βιτρίνα προς τα έξω και προσπαθεί να
παρουσιάσει η Κυβέρνηση σαν µεγάλη επιτυχία και έργο τις
τοποθετήσεις πάνω σε συγκεκριµένα θέµατα, όπως αυτό του ΟΤΕ.
Είδαµε τον κ. Χρυσολούρη χθες πανευτυχή να πετάει καπέλα, αφού
χτύπησε το κουδούνι της Wall Street κατά την είσοδο της µετοχής
του ΟΤΕ στο αµερικανικό χρηµατιστήριο. Αυτή είναι όµως η
αλήθεια; Αυτή είναι η εικόνα; 'Οχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
∆ιαφορετική είναι η εικόνα. Θα πρέπει να δούµε ότι ο ΟΤΕ πριν από
λίγες ηµέρες -η πρώτη επιχείρηση δηµόσια ή εντός εισαγωγικών
δηµόσια, η οποία είναι εισηγµένη στο ελληνικό χρηµατιστήριο, αλλά
και στα διεθνή χρηµατιστήρια- ίδρυσε εταιρεία off shore, δηλαδή
εταιρεία σε φορολογικό παράδεισο, προκειµένου να συµµετέχει
στην αγορά του 35% του ΟΤΕ της Ρουµανίας. Σύναψε δε συµφωνία
µε κάποια άλλη εταιρεία φορολογικού παραδείσου, χωρίς να
προσδιορίζεται η µετοχή της, η οποία λέγεται gravic -και οι
γνωρίζοντες τα θέµατα του Υπουργείου Μεταφορών, αλλά και του
ΟΤΕ γνωρίζουν ποιοι συµµετέχουν σ' αυτήν την εταιρεία-
συµφώνησε µε την ελληνική Κυβέρνηση και τον 'Ελληνα επικεφαλή,
τον Υπουργό Μεταφορών ότι θα εξαγοράσει µε τη βοήθεια της
ελληνικής πλευράς το 7,5% του ΟΤΕ ΡΟΥΜΑΝΙΑΣ.
'Ολα αυτά γιατί; 'Ολα αυτά, προκειµένου να ικανοποιηθούν κάποιοι
συγκεκριµένοι χρηµατοδότες και πατρώνοι της Κυβερνήσεως. Αυτή
είναι η αλήθεια και όχι τα καπέλα που πέταγε χθες ο κ.
Χρυσολούρης. Αυτά φάνηκαν και σήµερα το πρωί, κατά την έναρξη
της διαδικασίας διαπραγµατεύσεως της µετοχής του Ο.Τ.Ε. στο
ελληνικό Χρηµατιστήριο, όπου πάνω από δεκατέσσερα
δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) δραχµές, κατ' εντολή του
Υπουργείου Οικονοµικών µπήκαν στην αγορά, µετά από εντολή της

Κυβερνήσεως, προκειµένου να κρατήσουν σε κάποια επίπεδα λίγο
ψηλότερα, απ' ό,τι βρισκόταν χθες η αγορά, τη µετοχή του
Οργανισµού, την ώρα που έκανε την είσοδό της στο αµερικανικό
Χρηµατιστήριο και είχε και αύξηση µεγαλύτερη από το µέσο όρο του
δείκτη Ντάου Τζόoυνς.
'Εκανε η Κυβέρνηση ανασχηµατισµό. Προχώρησε ο
Πρωθυπουργός σε αλλαγές και οι αλλαγές αυτές ήταν δύο. 'Ηταν
του κ. Φλωρίδη και οι αλλαγές στο Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως.
Επέµεινε δε η Κυβέρνηση σε κάτι το τραγικό, που πρέπει να
καταλάβουµε όλοι µας ότι δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται στην
Ελλάδα. Είναι η ύπαρξη του Υπουργείου ∆ηµοσίας Τάξεως. Τρεις
χώρες είχαν µείνει πριν από τρία χρόνια, η Ελλάδα, η Αλβανία και η
Ινδονησία. Ακόµα και ο δικτάτορας Σουχάρτο κατήργησε το
Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως, ακόµα και ο Φάτος Νάνο κατήργησε
το Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως και η σηµερινή Κυβέρνηση έρχεται
σήµερα και διορίζει νέον Υπουργό. ∆ηλαδή, τι διορίζει; Νέο πολιτικό
προϊστάµενο στην Ελληνική Αστυνοµία.
'Ενας πολιτικός, ο καλύτερος -δεν µιλάµε για τον κ. Πετσάλνικο- και
ο πιο ενηµερωµένος στα θέµατα δηµοσίας τάξεως µπαίνει
επικεφαλής σε εκείνους τους αξιωµατικούς, οι οποίοι µπήκαν στη
σχολή και είχαν µία καριέρα είκοσι, είκοσι πέντε ετών και κάποια
στιγµή θα έφταναν στο πόστο του Αρχηγού της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Ο Υπουργός, λοιπόν, που διορίζεται σ' αυτό το πόστο,
έρχεται µε τη σειρά του να διορίσει Αρχηγό στην Ελληνική
Αστυνοµία, όχι εκείνον που ήταν πρώτος στην τάξη του και στην
επετηρίδα, αλλά εκείνον που θεωρείται εκλεκτός του πολιτικού
κόµµατος που στηρίζει τον κύριο Υπουργό.
Το αποτέλεσµα είναι να µην ελέγχεται η Αστυνοµία και να µην
µπορεί να ελεγχθεί η Αστυνοµία, ακόµα και αν Υπουργός ∆ηµοσίας
Τάξεως ήταν ο πιο αγνός 'Ελληνας πολίτης. 'Οταν ο Αρχηγός της
Αστυνοµίας, ο κοµµατικά διορισµένος, δεν έχει ιδέα για το τι
συµβαίνει στις διευθύνσεις που ελέγχει -για τις µαστροπείες, για τα
ναρκωτικά, για τη δίωξη του κοινού εγκλήµατος, για την
αντιµετώπιση των ληστειών, για τη λαθροµετανάστευση-πώς είναι
δυνατόν να υπάρξει αντιµετώπιση, πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για
καταπολέµηση της εγκληµατικότητας;
Θα συνεχίζεται η διαφθορά και αυτοί που θα πληρώνουν θα είναι οι
έντιµοι αστυφύλακες, οι οποίοι δεν τολµούν σήµερα να βγουν έξω
από την πόρτα τους. Αυτήν την ευθύνη τη φέρνει προσωπικά ο
Πρωθυπουργός, ο κ. Σηµίτης. Τέτοιο, λοιπόν, ανασχηµατισµό κάνει,
ανασχηµατισµό ο οποίος στηρίζεται µόνο σε τρεις Υπουργούς και
επτά συναδέλφους του κυβερνώντος Κόµµατος και τέτοια ψήφο
εµπιστοσύνης ζητά να πάρει το βράδυ.
Αυτήν την ψήφο εµπιστοσύνης µπορεί να την πάρει από το κόµµα
του, από ένα κόµµα στο οποίο επέβαλε την κοµµατική πειθαρχία,
αλλά ποτέ δεν θα την πάρετε από τον ελληνικό λαό. Τις ψήφους
εµπιστοσύνης τις δίνει ο λαός και όχι κάποιοι οι οποίοι εκβιάζονται
και βρίσκονται µέσα σε κοµµατικά χαρακώµατα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καµµένο.
Και επειδή, κύριε Καµµένε, αναφέρατε πολύ τον κ. Πετσάλνικο, τον
Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, τον καλέσατε σαν το λυχνάρι του
Αλαντίν, να πάρει το λόγο.
Κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν ογδόντα
φοιτητές του Νοµικού Τµήµατος του Πανεπιστηµίου Αθηνών, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ".
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ορίστε, κύριε Πετσάλνικε, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Κυρίες
και  κύριοι  συνάδελφοι,  δεν  έλαβα  το  λόγο  γιατί  πριν  από
εµένα  στο  Βήµα  ήταν  ο  κ.  Καµµένος,  αλλά  αισθάνθηκα
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την ανάγκη να πάρω το λόγο, γιατί πολλοί από τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης αναφέρθηκαν αυτές τις τρεις µέρες στην
εγκληµατικότητα και ορισµένοι µάλιστα έφθασαν µέχρι του σηµείου
να υπερβάλουν, κατά την άποψή µου, τόσο ώστε να παροµοιάζουν
την Ελλάδα µε ανοχύρωτη πολιτεία, κάνοντας µάλιστα λόγο για
ανυπαρξία της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Φοβάµαι ότι αυτό το λάθος το έκανε και ο Αξιότιµος Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Καραµανλής.
Θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω ότι αυτές οι τοποθετήσεις, οι
υπερβολές, οι αντιπολιτευτικές κορόνες δεν βοηθούν στη
δηµιουργία του κατάλληλου για την αντιµετώπιση των
προβληµάτων κλίµατος.
Τον τελευταίο καιρό, θα έλεγα ότι έχει καλλιεργηθεί ένα ιδιαίτερα
βαρύ κλίµα για την Ελληνική Αστυνοµία. Και η επωδός, ότι δεν
υπάρχει Αστυνοµία, ή ότι οι πολίτες βρίσκονται στο έλεος των
εγκληµατιών, ως γενικός αφορισµός είναι υπερβολική, άδικη και
µπορεί να δηµιουργήσει ακόµη περισσότερες δυσκολίες.
Ασφαλώς και υπάρχουν προβλήµατα. Υπάρχουν και αδυναµίες.
Πρέπει, όµως, να λάβουµε υπόψη, ότι τα τελευταία χρόνια έχει
δηµιουργηθεί ένα εντελώς διαφορετικό περιβάλλον, όχι µόνο στη
χώρα µας, αλλά σε ολόκληρη την Ευρώπη µετά τις αλλαγές που
έγιναν στις χώρες της περιοχής και ανάµεσα στα άλλα στις
τεράστιες µετακινήσεις προσώπων, που ως λαθροµετανάστες
εισήλθαν ή επιχειρούν να εισέλθουν καθηµερινά στη χώρα µας.
Μέσα σε αυτό το νέο περιβάλλον η ανάπτυξη µορφών
εγκληµατικότητας, όπως η διακίνηση ναρκωτικών, η εκµετάλλευση
εκδιδοµένων γυναικών, κλοπές κλπ., είναι γεγονός. Τα προβλήµατα
βέβαια αυτά πολλές φορές και µάλιστα µε µεγαλύτερη ένταση έχουν
εµφανιστεί σε όλες τις χώρες της ∆υτικής Ευρώπης, της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή έδωσε ιδιαίτερη βαρύτητα
στον τοµέα αυτό και πήρε µια σειρά από πρωτοβουλίες. ∆εν έχω
βέβαια το χρόνο να τις αναπτύξω όλες λεπτοµερειακά, αλλά
εντελώς επιγραµµατικά θα αναφερθώ σε ορισµένες από αυτές.
Το 1997 απελάθηκαν ή επαναπροωθήθηκαν εκατόν ογδόντα
χιλιάδες αλλοδαποί, ενώ το πρώτο οκτάµηνο του τρέχοντος έτους
ενενήντα πέντε ήδη χιλιάδες. Βέβαια το πρόβληµα των αλλοδαπών
δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο µε αστυνοµικά µέτρα, ούτε
επιτρέπεται πολύ περισσότερο -και το υπογραµµίζω αυτό -να
αναπτύσσονται φαινόµενα ξενοφοβίας και ρατσισµού, άγνωστα
άλλωστε στη νοοτροπία και στην παράδοση του ελληνικού λαού
λόγω παραβάσεων, λόγω εγκληµατικότητας µιας µειοψηφίας των
αλλοδαπών που βρίσκεται στη χώρα µας.
Παρ'όλα αυτά, όµως, πρέπει να σηµειώσω, ότι όλοι σχεδόν οι
δείκτες εγκληµατικότητας είναι από τους χαµηλότερους στην
Ευρώπη. Και αυτό αποδεικνύει, ότι η Ελληνική Αστυνοµία µε τις
όποιες αδυναµίες της επιτελεί ένα σηµαντικότατο έργο, παρά την
αιφνίδια έξαρση της εγκληµατικότητας. Στο µέσο όρο
εγκληµατικότητας η Ελλάδα στα σοβαρότερα εγκλήµατα βρίσκεται
στη δωδέκατη θέση των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Επιδίωξή µας όµως πρέπει να είναι, να κατέβει στη δέκατη πέµπτη
θέση σε όλες τις κατηγορίες. Αναφέρω ενδεικτικά, ότι στα ναρκωτικά
είµαστε στην ενδέκατη θέση κι αναφέροµαι βέβαια στην περίοδο
1994-1997. Στα σεξουαλικά εγκλήµατα είµαστε στη δέκατη τρίτη
θέση, στις ανθρωποκτονίες στην ένατη θέση, στις ληστείες στη
δέκατη πέµπτη, στις διακεκριµένες κλοπές στη δέκατη τέταρτη, στις
κλοπές αυτοκινήτων στη δωδέκατη και στους βιασµούς στη δέκατη
τρίτη.
Για την περαιτέρω βελτίωση της φύλαξης των συνόρων και την
αποτροπή εισόδου των λαθροµεταναστών προχωρούν οι
διαδικασίες και µέχρι τέλους του έτους θα έχει στελεχωθεί η
υπηρεσία συνοριακής φύλαξης µε τους χίλιους αστυνοµικούς, όπως
προβλέπεται, κύριε Φούσα.
Η ανάκληση της προκήρυξης έγινε για έναν απλό λόγο. Γιατί όταν
έγινε η προκήρυξη πριν από αρκετές εβδοµάδες, δεν είχαν σκεφθεί
τότε οι συντάκτες, ότι εκτός από τους απολυτηριούχους Γενικών

Λυκείων και Ενιαίων Πολυκλαδικών Λυκείων, υπάρχουν και οι
κατέχοντες απολυτύριο, "πτυχίο" του Τεχνικού Λυκείου. Και γι'
αυτόν το λόγο έγινε η ανάκληση, για να δοθεί η δυνατότητα, µε
παράταση της προθεσµίας, να υποβάλλουν αιτήσεις και οι
απολυτηριούχοι, δηλαδή οι απόφοιτοι των Τεχνικών Λυκείων της
χώρας µας, των περιοχών εκείνων που προβλέπεται η σύσταση
αυτού του σώµατος.
∆εν θα χρειαστεί δε, να επανυποβάλλουν δικαιολογητικά οι ήδη
υποβαλλόντες. Θα δοθεί παράταση για να συµπεριληφθούν και οι
απόφοιτοι, όπως είπα, των Τεχνικών Λυκείων. Μέχρι τέλους τους
έτους θα έχουµε τη στελέχωση µε τους χίλιους αστυνοµικούς, όπως
προβλέπεται για τη φύλαξη της µεθόριας γραµµής, για ακόµη
καλύτερη φύλαξη στους τέσσερις νοµούς που συνορεύουν µε την
Αλβανία.
Για την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας των ειδικών υπηρεσιών
της Ελληνικής Αστυνοµίας εξασφαλίστηκε σύγχρονος εξοπλισµός,
ιδιαίτερα τα δύο τελευταία χρόνια, µε ηλεκτρονικές συσκευές για τη
βαλλιστική έρευνα, τον έλεγχο δακτυλικών αποτυπωµάτων,
πλαστών πινακίδων, καθώς και για την ανάλυση του DNA.
Για την αντιµετώπιση της µάστιγας των ναρκωτικών ιδρύθηκαν
τέσσερα νέα τµήµατα δίωξης ναρκωτικών κατά µήκος των βορείων
συνόρων και ενισχύθηκε η στελέχωση και ο εξοπλισµός των ειδικών
υπηρεσιών δίωξης ναρκωτικών σε όλη τη χώρα. Βελτιώθηκε επίσης
σηµαντικά ο εξοπλισµός της Αστυνοµίας σε µέσα και εξοπλισµό.
Αγοράσθηκαν περισσότερα από χίλια διακόσια περιπολικά οχήµατα
και περισσότερες από τετρακόσιες µοτοσυκλέτες, καθώς επίσης
τρία περιπολικά σκάφη και τηλεπικοινωνιακά µέσα.
Οι αδυναµίες που παρουσιάζονται µερικές φορές, καθώς και η
αυστηρή κριτική µεµονοµένων περιστατικών, πράγµατι σοβαρών
και αδικαιολόγητων, είναι απόλυτα κατανοητή, όπως κατανοητή και
δικαιολογηµένη είναι η έντονη κριτική για περιπτώσεις διαφθοράς.
Γι' αυτό πρέπει να ληφθούν µέτρα, θα θα έρθω πιο κάτω σε αυτό.
Επαναλαµβάνω, η ταύτιση όλης της Αστυνοµίας, ένα είδος
συλλογικής καταδίκης και ο κίνδυνος διασυρµού είναι απαράδεκτα
κατά την άποψή µου φαινόµενα και λειτουργούν αρνητικά για το
ηθικό, τη λειτουργία και την απόδοση της µεγίστης πλειοψηφίας των
αστυνοµικών οι οποίοι µε εντιµότητα και πολλές φορές µε
αυτοθυσία επιτελούν το καθήκον τους.
Για την εξασφάλιση της αξιοκρατίας θυµίζω ότι η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ ήταν αυτή που καθιέρωσε το αντικειµενικό σύστηµα
εισαγωγής στις σχολές, πρόσληψη των αστυνοµικών µε το σύστηµα
των γενικών εξετάσεων.
Επίσης η Κυβέρνηση αυτή καθιέρωσε τη µοριοποίηση των
µεταθέσεων πρόσφατα για να απαγκιστρώσει τους αστυνοµικούς
από τις κοµµατικές και κάθε είδους παραγωντισµού παρεµβάσεις.
Επίσης αυτή η Κυβέρνηση καθιέρωσε µε το ν.2622/98 το πόθεν
έσχες για τους αστυνοµικούς και καθιέρωσε επίσης για σοβαρές
περιπτώσεις διαφθοράς τη διεξαγωγή ένορκης διοικητικής εξέτασης
από εισαγγελέα πλέον.
Πέρα από αυτά όµως, είµαστε αποφασισµένοι να διασφαλίσουµε
πλήρως την Αστυνοµία από φαινόµενα διαφθοράς και να
προστατεύσουµε το κύρος και την αξιοπρέπεια της µεγίστης
πλειοψηφίας των έντιµων αξιωµατικών.Γι' αυτό και προχωρούµε
άµεσα στην προώθηση του νοµοσχεδίου για τη σύσταση της
υπηρεσίας εσωτερικών υποθέσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά
το πρότυπο της υπηρεσίας που λειτουργεί στη µεγαλύτερη
αστυνοµία θα έλεγα του κόσµου την αστυνοµία της Νέας Υόρκης
των Ηνωµένων Πολιτειών. Αποστολή αυτής της υπηρεσίας θα είναι
η διερεύνηση, εξυχνίαση και δίωξη εγκληµάτων αστυνοµικών και το
έργο της θα εποπτεύεται από εισαγγελικούς λειτουργούς. 'Ηδη το
σχετικό νοµοσχέδιο το επανυπέγραψα και το κατέθεσα χθες, το
προώθησα στη Κεντρική Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή.
Οι  δηµογραφικές  κοινωνικοοικονοµικές  τεχνολογικές  και  άλλες
µεταβολές,  η  αποδιοργάνωση  παραδοσιακών  θεσµών  και  τα
νέα  δεδοµένα  µιας  εγκληµατικότητας  που  θα  τη
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χαρακτήριζα πλέον χωρίς σύνορα, επιβάλουν όµως µια ουσιαστική
αναδιάταξη, πέραν όλων αυτών στα οποία ανεφέρθην, µια
ουσιαστική αναδιάταξη στην οργάνωση αλλά και µία
αναδιοργάνωση στην λειτουργία της Αστυνοµίας.
Για το σκοπό αυτό θα προωθήσουµε άµεσα: Πρώτον, τη δηµιουργία
του αρχηγείου της Αστυνοµίας µε παράλληλη αναδιάρθρωση των
υπηρεσιών του Υπουργείου ∆ηµόσιας Τάξης µε κατεύθυνση και τον
περιορισµό των ενστόλων που απασχολούνται σε γραφεία.
∆εύτερον την αναδιοργάνωση υπηρεσιών στην Αττική αλλά και
στην περιφέρεια, αστυνοµικά τµήµατα αστυνοµικοί σταθµοί,
σύµφωνα µε τα νέα δεδοµένα και µε τις πραγµατικές ανάγκες που
υπάρχουν.
Τρίτον, την αποδέσµευση προσωπικού που τώρα απασχολείται σε
αλλότρια έργα. Ας σκεφθούµε µόνο ότι για παράδειγµα για την
επίδοση δικογράφων το χρόνο απασχολείται ένας πολύ µεγάλος
αριθµός αστυνοµικών. Ενάµισι εκατοµµύρια δικόγραφα κατά µέσο
όρο επιδίδονται από αστυνοµικούς το χρόνο. Και υπάρχουν βέβαια
και άλλα αλλότρια έργα. ∆εν θα µπορέσω να αναφερθώ αναλυτικά
σε αυτά αλλά υπολογίζουµε ότι τουλάχιστον πέντε χιλιάδες
αστυνοµικοί θα µπορέσουν να αποδεσµευθούν από το συνδυασµό
των µέτρων.
Τέταρτον, θα προχωρήσουµε άµεσα στην κατοχύρωση της
αξιοκρατίας µε νέο σύστηµα κρίσεων, προαγωγών. Πιστεύω ότι ως
το τέλος αυτού του έτους θα είναι έτοιµο το σχέδιο µε βάση µελέτη
που γίνεται αυτήν τη στιγµή και θα αξιοποιεί τις εµπειρίες κρατών
που φηµίζονται θα έλεγα για το υψηλό επίπεδο της Αστυνοµίας
τους. Με άλλα λόγια µέτρηση απόδοσης, εξετάσεις πριν τις
προαγωγές, περιορισµός βαθµών, µη αποστράτευση µε προαγωγή
νεοτέρου κλπ. Σήµερα το 94,8% των αξιωµατικών βαθµολογείται µε
το βαθµό 9,5 έως 10. 'Αριστα. Και το 5,2% από 9 έως 9,5.
Πέµπτον θα προωθήσουµε άµεσα τον εκσυγχρονισµό του
συστήµατος αλλά και την καθιέρωση γενικώς συστήµατος συνεχούς
εκπαίδευσης και µετεκπαίδευσης για όλους τους υπηρετούντες
αστυνοµικούς.
'Εκτον, την ενίσχυση και τον εκσυγχρονισµό των υποδοµών και του
εξοπλισµού, τροχαίου, επικοινωνιακού, οπλικού κλπ. Για το σκοπό
αυτό έχει αποφασισθεί η χρηµατοδότηση ενός πρωτόγνωρου για τα
ελληνικά δεδοµένα προγράµµατος ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων
(100.000.000.000) συνολικά µε σηµαντικές εγγραφές ήδη στον υπό
κατάθεση προϋπολογισµό.
Η Ελληνική Αστυνοµία όπως και το Πυροσβεστικό Σώµα
χρειάζονται µε ταχείς ρυθµούς εκσυγχρονισµό των υποδοµών, των
µέσων, του εξοπλισµού τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε καθήκον πιστεύω σ' αυτήν τη
δύσκολη και πολύπλοκη εποχή που ζούµε να ανταποκριθούµε σ'
αυτό που χρειάζεται η κοινωνία, σ' αυτό που έχει ανάγκη ο πολίτης.
Ως Κυβέρνηση είµαστε αποφασισµένοι να καταβάλουµε κάθε
προσπάθεια για να εξασφαλίσουµε, για να διευρύνουµε και για να
παγιώσουµε το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών σ' αυτήν τη χώρα.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Καραγιάννη έχει το
λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, είναι πρόσφατη η διαπίστωση ότι η χώρα µας κατέχει την
τελευταία θέση, όσον αφορά τις ευρωπαϊκές χώρες, στην κοινωνική
ασφάλιση και στην παιδεία, το 2,9% είπε ο κύριος Υπουργός, ενώ
στην Ευρώπη είναι 5,2%.
Σήµερα είπε ο κύριος Υπουργός Παιδείας ότι δεν µπορούµε να
φθάσουµε τα ευρωπαϊκά επίπεδα όσον αφορά τους αριθµούς της
παιδείας, όµως όσον αφορά την ΟΝΕ θα µπορέσουµε να τα
φθάσουµε.
Θα επικεντρώσω το λόγο µου στο χώρο της παιδείας στον οποίο η
Κυβέρνηση κατάφερε να προκαλέσει τέτοια σύγχυση, ταραχή και
αντιδράσεις που πλήττουν βάναυσα το δηµοκρατικό αίσθηµα του
µέσου πολίτη.

Θα αρχίσω από την απορροφητικότητα των κονδυλίων. Για το
ενιαίο λύκειο 20%, για την τριτοβάθµια εκπαίδευση 23% για θέµατα
διοίκησης και θεσµών 16%.
Ο αρµόδιος των κονδυλίων κοινοτικού ταµείου κ. Φλυν δήλωσε το
Σεπτέµβρη του 1998 ότι χίλια τριακόσια πενήντα εκατοµµύρια ECU
παραµένουν αχρησιµοποίητα και η επιτροπή πρότεινε περικοπές µε
στόχο να εξασφαλίζεται η πλήρης και έγκαιρη χρήση των πόρων.
Με τέτοια απορροφητικότητα περιµένουµε να πάει µπροστά η
παιδεία κύριε Υπουργέ; Και ξεκινάµε για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση.
'Ηδη άρχισαν σε µερικές σχολές οι καταλήψεις. Στο Πολυτεχνείο της
Κρήτης φοιτητές και καθηγητές έχουν εµπλακεί σε εµφύλιο γιατί
υπάρχουν πολιτικές, ακαδηµαϊκές και οικονοµικές αντιδράσεις µε
αφορµή τα προγράµµατα σπουδών επιλογής.
Να γιατί φθάνουµε στις ψεύτικες και αδιέξοδες λύσεις, όπου ο νόµος
2525 της αποκαλούµενης µεταρρύθµισης -και έκανε µια πολύ ωραία
φιλοσοφική προσέγγιση ο Υπουργός το µεσηµέρι που είπε για την
παγκοσµιοποίηση της παιδείας, είπε δια την δια βίου παιδεία- έχει
µοναδικό στόχο να µετατρέψει το λύκειο σε ένα διαρκές εξεταστικό
κέντρο. Βαφτίζει η Κυβέρνηση το λύκειο ενιαίο, χωρίς να έχει
διαµορφώσει ενιαίο αναλυτικό πρόγραµµα, δίχως σχεδιασµό
πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
∆εν έχει τη δυνατότητα η Κυβέρνηση να ανταποκριθεί στο αίτηµα
για µια άλλη παιδεία που θα συνδέεται µε το κοινωνικό όραµα του
τόπου µας. Περιορίζεται απλώς στους µελλοντικά άνεργους
σηµερινούς µαθητές του λυκείου, στους οποίους µετατοπίζει το
αίτηµα εύρεσης εργασίας. Τους βάζει σε µια κούρσα ανταγωνισµού
να συγκεντρώσουν βαθµούς και µόρια µέσα από τυποποιηµένες
γνώσεις και τους οδηγεί στα Α.Ε.Ι., όπου αφού αποφοιτήσουν τους
βάζει µόνοι τους να βρουν δουλειά. ∆εν λέγει όµως την αλήθεια
στους γονείς και µαθητές. ∆ηλαδή, όταν θα µπούµε στην Ο.Ν.Ε.
µετά από πέντε χρόνια οι φοιτητές που θα έχουν τελειώσει θα
βρίσκουν δουλειά στην Ευρώπη; ∆εν µας απάντησε ο κύριος
Υπουργός.
Η Κυβέρνηση επικαλείται συνέχεια την Ο.Ν.Ε., προκειµένου να
παραπλανήσει τους γονείς και τους µαθητές. Γνωρίζουµε όµως, ότι
τελευταία τα φροντιστήρια έχουν ανέβει πάρα πολύ και ενώ, κύριε
Υπουργέ, µιλάτε για την κατάργηση της παραπαιδείας, είναι
γεγονός ότι οι µαθητές πηγαίνουν σε ένα δεύτερο σχολείο το
απόγευµα τρεις µε τέσσερις ώρες, πέραν του ότι έχουν και
οικονοµικό κόστος εβδοµήντα µε ενενήντα χιλιάδες µηνιαίως. Ας
τολµήσει ο κ. Κοσιωτάκης να κάνει µιαν ανάλυση για τα ιδιαίτερα,
όπως είχε κάνει και σε µια άλλη έρευνα.
'Ερχοµαι στη λειτουργεία των σχολείων επιµόρφωσης. Μιλάτε για
την επιµόρφωση. 'Αρχισαν τα σχολεία και ήδη οι καθηγητές
τέσσερις µόνο ηµέρες για κάθε ειδικότητα πηγαίνουν για
επιµόρφωση και τα σχολεία κάνουν µόνο δύο ή τρεις ώρες. Τα δε
νέα βιβλία είναι καθυστερηµένα και είναι µόνο της κατεύθυνσης και
της επιλογής. Για τη Γ' λυκείου τεχνολογικής εκπαίδευσης δεν έχουν
γραφεί ακόµη.
'Ενα δε σηµαντικό πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί τον τελευταίο
καιρό, είναι και η µείωση των τµηµάτων. Επειδή θέλετε να
δηµιουργήσετε λιγότερα τµήµατα και να διορίσετε λιγότερους
καθηγητές στιβάζετε σε ένα τµήµα τριάντα πέντε µαθητές, ενώ και
εµείς και οι καθηγητές και οι δάσκαλοι, έχουν κάνει αγώνες για τη
µείωση των µαθητών στα τµήµατα.
Αναφορικά µε τα ΤΕΕ είπε ο κύριος Υπουργός ότι φέτος έχουν
δηµιουργηθεί τετρακόσια. Μίλησε ακόµη για µια παιδεία µε
πολιτισµό, ταυτότητα κλπ. ∆εν µας είπε όµως εάν στη Β' λυκείου
διδάσκεται η λογοτεχνία και η ιστορία.
Σε σχέση µε τους µαθητές µε ειδικές ανάγκες καµιά ευαισθησία.
Από τις διακόσιες χιλιάδες παιδιά µε ειδικές ανάγκες µόνο το 10%
εξυπηρετούνται στο δηµόσιο σχολείο. Και ενώ σε λίγο µπαίνουµε
στον  21ο  αιώνα  υπάρχουν  σχολεία,  ειδικά  στην  πρωτοβάθµια
εκπαίδευση,  όπου  λειτουργούν  µε  διπλές  βάρδιες  σε
ενοικιαζόµενα  ακατάλληλα  κτίρια  και  µάλιστα  έτσι  ενδεικτικά
αναφέρω  δύο  το  48ο  και  79ο  δηµοτικά  σχολεία,  στο  τελευταίο
µάλιστα  είχαν  γίνει  πέρυσι  και  καταλήψεις  από
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τους γονείς.
Μίλησε ακόµη ο κύριος Υπουργός για τριακόσια πενήντα ολοήµερα
νηπιαγωγεία και χίλια δηµοτικά σχολεία. Ερωτώ τον κύριο Υπουργό
και περιµένω µια απάντηση να µας πει µε ποια υπουργική
απόφαση και ποιο υπουργικό διάταγµα και σε ποιο φύλλο της
Εφηµερίδος της Κυβερνήσεως δηµοσιεύθηκε αυτός ο νόµος, εκτός
και αν τη φύλαξη των παιδιών ή άλλη απασχόληση αυτών την
ονοµάζει ο Υπουργός ολοήµερο σχολείο.
Υπάρχουν πολλές συµπτύξεις τµηµάτων στα δηµοτικά, επίσης
πολλά προβλήµατα υπάρχουν µε τα παιδιά των αλλοδαπών και
µεταναστών. Υπάρχουν δύο χιλιάδες δάσκαλοι λιγότεροι από
πέρυσι. Επίσης µία απηρχαιωµένη διοίκηση καλείται να εφαρµόσει
νέους θεσµούς, µια διοίκηση που επελέγη µε µη αξιοκρατικά
κριτήρια. Τρεις κοµµατικοί προϊστάµενοι ποδηγετούν πενταµελή
ΠΥΣ∆Ε και παίρνουν όποιες αποφάσεις θέλουν. Ηχηρό παράδειγµα
ο προϊστάµενος του Β' Γραφείου Ανατολικής Αττικής, απόφοιτος
µέσης τεχνικής σχολής, µηχανικός αυτοκινήτων. ∆εν λέµε να µη
γίνει προϊστάµενος, αλλά να γίνει στα τεχνικά λύκεια. Θα καταθέσω
στη Βουλή το πτυχίο του και µια αλληλογραφία που είχα.
'Ενα άλλο πρόβληµα είναι ότι µεθαύριο 7 Νοεµβρίου ψηφίζουµε
τους αιρετούς και δεν γίνονται συνελεύσεις για να απολογηθούν.
Κύριε Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, υπάρχουν πάρα πολλά
προβλήµατα και κλείνοντας δηλώνουµε ότι θα καταψηφίσουµε για
τους παραπάνω λόγους και για πολλούς άλλους που δεν
προλαβαίνω να πω, την Κυβέρνηση.
(Στο σηµείο αυτό η κ. Βασιλική Αράπη-Καραγιάννη καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Το λόγο έχει ο
συνάδελφος κ. Βασίλειος Σωτηρόπουλος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε µεγάλη απορία
ο ελληνικός λαός παρακολουθεί αυτό το τριήµερο τις εργασίες του
Κοινοβουλίου, διότι ο κ. Σηµίτης ταυτόχρονα µε ένα χλωµό,
περιορισµένο ανασχηµατισµό που έκανε έθεσε και το θέµα της
πορείας της Ελλάδος προς την ΟΝΕ ως βασική προϋπόθεση για
την ανάπτυξη του τόπου.
Ακούστηκε απ' όλες τις πτέρυγες, πλην του ΚΚΕ, ότι κανείς δεν
αµφισβητεί αυτήν την αναγκαιότητα, της ισότιµης δηλαδή
συµµετοχής της Ελλάδος στην ΟΝΕ. Εξάλλου η χώρα µας είναι η
µόνη χώρα που έµεινε εκτός ΟΝΕ παρά τη θέλησή της. Αυτό
σηµαίνει µια πλήρη αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής και κυρίως
της Κυβέρνησης του κ. Σηµίτη, ο οποίος είναι και ο αποκλειστικά
υπεύθυνος για την αποτυχία αυτή.
'Εκανε έναν περιορισµένο ανασχηµατισµό σε ορισµένους τοµείς
στους οποίους πριν από λίγο καιρό είχε πει ότι απέτυχε η
κυβερνητική πολιτική, αλλάζοντας µερικά πρόσωπα. ∆εν είναι µόνο
τα πρόσωπα που φταίνε σε τέτοιες περιπτώσεις. Το θέµα δεν είναι
οι Υπουργοί που θα κληθούν να εφαρµόσουν µια κυβερνητική
πολιτική. Πρέπει να αλλάξει αυτή η κυβερνητική πολιτική και όχι
µόνο τα πρόσωπα.
Εκείνο όµως που κάνει εντύπωση είναι ότι ο κ. Σηµίτης ζήτησε
εκβιαστικά ψήφο εµπιστοσύνης, ζητώντας την απόλυτη πλειοψηφία
των Βουλευτών του κυβερνώντος κόµµατος για να συνεχίσει το
έργο του. Αυτό είναι ένας καθαρά πολιτικός εκβιασµός που σπάνια
συναντάται στα κοινοβουλευτικά χρονικά. Βέβαια δεν ήλθε τυχαία
αυτή η πρόταση για ψήφο εµπιστοσύνης. Το έκανε σε µια εποχή
έντονης αµφισβήτησης από το ίδιο του το κόµµα λόγω της
αποτυχίας της κυβερνητικής τους πολιτικής και της µεγάλης
δυσφορίας του ελληνικού λαού, όπως εκδηλώθηκε και µε τα
πρόσφατα αποτελέσµατα των νοµαρχιακών και δηµοτικών
εκλογών.
Βέβαια το πολιτικό σόφισµα και επιχείρηµα ότι νίκησε η Τοπική
Αυτοδιοίκηση δεν έχει καµία αξία, γιατί όλοι γνωρίζουµε και όλος ο
ελληνικός λαός γνωρίζει ότι οι προσωπικές επιλογές του κ. Σηµίτη

στους τρεις µεγάλους ∆ήµους Αθήνα, Πειραιά, Θεσσαλονίκη και
στην υπερνοµαρχία Αττικής κατέρρευσαν παταγωδώς.
Φαίνεται όµως ότι ο κ. Σηµίτης δεν πήρε το πραγµατικό µήνυµα
αυτών των εκλογών και θέλει µε διάφορα πολιτικάντικα τερτίπια να
παραπλανήσει και το λαό και το κόµµα του. Μετέφερε ουσιαστικά το
προσωπικό του πολιτικό πρόβληµα στη Βουλή, όπως
χαρακτηριστικά είπε και ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο
Κώστας Καραµανλής προχθές. 'Επαιξε και παίζει δηλαδή µε τους
θεσµούς. Βέβαια πρέπει να έχει µετανοιώσει πικρά ο κ. Σηµίτης µε
την πολιτική αυτή που ακολούθησε όταν διαπίστωσε την παγερή
αδιαφορία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην οµιλία του.
Ακούσαµε προ ολίγου το νέο Υπουργό της ∆ηµόσιας Τάξης να µας
λέει για την Αστυνοµία τα όσα πρόκειται να γίνουν και τα όσα έχουν
γίνει. Τα έχουµε ακούσει πολλές φορές. Ποιο είναι το αποτέλεσµα;
Ποια είναι τα γεγονότα σήµερα; Φταίει αποκλειστικά ο κ. Ρωµαίος
που έγινε η αντικατάστασή του, για το κατάντηµα της Αστυνοµίας
όταν επί σειρά ετών και σε όλες τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ οι
προσλήψεις και οι προαγωγές εγένοντο κατά τρόπο αναξιοκρατικό;
Ποιος ξεχνάει τις λίστες του Σουλτάτου;
Η ελληνική κοινωνία, κύριοι συνάδελφοι, αισθάνεται ανασφάλεια.
Καθηµερινώς έχουµε ληστείες, δολοφονίες, διακίνηση ναρκωτικών,
όπλων και επικίνδυνη εξάπλωση της πορνείας και της µαστροπίας.
Τι θέλετε να κάνει ο πολίτης όταν το κράτος αδυνατεί να τον
διαφυλάξει; Και είδαµε τον 17χρονο από την Κορινθία προχθές να
προβαίνει σε αυτοδικία, µία πράξη καταδικαστέα και να
σκοτώνονται δύο αλλοδαποί. Να µην πουν µερικοί ότι ο 'Ελληνας
έχει στο πετσί του την ξενοφοβία και το ρατσισµό. Αυτά είναι
προβλήµατα και ερωτηµατικά τα οποία πρέπει µε ψυχραιµία να
αναλυθούν και να αντιµετωπισθούν.
'Εγινε αλλαγή και στο Υπουργείο Γεωργίας. Φταίει µόνο το πολιτικό
επιτελείο που ήταν ο κύριος Υπουργός και οι Υφυπουργοί για το
κατάντηµα της ελληνικής γεωργίας; Τα λάθη και οι παραλείψεις των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ είναι ουσιαστικές και κυρίως στην πρώτη
οκταετία 1981-1989 όπου δεν αξιοποιήθηκαν καλώς όλα τα
κονδύλια που έπρεπε να πάνε στην αγροτική οικονοµία, στη
γεωργική υποδοµή και έχουµε σήµερα αυτό το αποτέλεσµα.
∆εν µπορεί σήµερα η αγροτική γη, που κάποτε πριν από τριάντα
χρόνια, σαράντα χρόνια ζούσε το 55% του ελληνικού λαού, να µην
µπορεί να ζήσει το 15% του ελληνικού λαού. ∆εν µπορεί οι αγρότες
να µην πληρώνονται για ένα, δύο χρόνια για τα προϊόντα που έχουν
παραδώσει. ∆εν µπορεί ο ΕΛΓΑ να µην λειτουργεί διότι δεν
υπάρχουν γεωπόνοι να κάνουν εκτιµήσεις των ζηµιών από τις
τελευταίες θεοµηνίες. Και ξέρουµε τους νοµούς, όπως είναι η
Αργολίδα, η Κορινθία, η Αρκαδία αλλά και η Κρήτη, που δεν έχουν
αποζηµιωθεί διότι δεν υπάρχουν γεωπόνοι να κάνουν εκτιµήσεις.
Και εκεί όπου γίνονται εκτιµήσεις αποκλείεται ένα µεγάλο ποσοστό
καλλιεργητών διότι έχουν δήθεν ένα µικρό εισόδηµα από άλλες
δραστηριότητες. 'Ενας οικοδόµος που κάνει πενήντα µεροκάµατα
ενδεχοµένως να αποκλεισθεί. Ακόµη και µία καντηλαναύτισσα άµα
δηλώσει ότι παίρνει εκατό χιλιάδες (100.000) δραχµές ενδεχοµένως
και αυτή να αποκλεισθεί και να µην πάρει τις αποζηµιώσεις.
Για τον τοµέα της υγείας έχουν λεχθεί πάρα πολλά. Πρέπει να
αλλάξει η φιλοσοφία αυτού του εθνικού συστήµατος, διότι και πολλά
χρήµατα σπαταλώνται και όσα και να σπαταλάτε δεν πρόκειται να
βελτιωθεί η ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών.
Είδαµε ότι η Ελλάδα είναι η τελευταία στην κοινωνική πολιτική
σχετικά µε τις δαπάνες που διαθέτει κάθε χρόνο. Το 20% που
διαθέτει του ΑΕΠ είναι πολύ κάτω από το µέσο όρο που διαθέτουν
οι χώρες της κοινότητας και αν σκεφθεί κανείς ότι η Σουηδία φθάνει
το 36%.
Θα έπρεπε πολλά να πούµε, αλλά ο χρόνος είναι περιορισµένος.
Θέλω να κάνω µία µικρή παρένθεση και να συνεχίσω αυτό που
τελείωσε η κ. Αράπη, σχετικά µε την εκπαίδευση. 'Ακουγα την 28η
Οκτωβρίου που ερχόµουν από το 'Αργος στις 4 η ώρα από την ΕΡΤ
το χρονικό της ηµέρας. Ρωτούσαν τους µαθητές του Γυµνασίου και
του Λυκείου για την 28η Οκτωβρίου.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
'Αλλοι απαντούσαν και τη συνέδεεαν µε το 1821, άλλοι µε τους
Βαλκανικούς Πολέµους, άλλοι δεν ξέρω τι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σωτηρόπουλε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, τη
φράση µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, αφαιρείτε
χρόνο από τους επόµενους οµιλητές.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Λίγοι είπαν για το ΟΧΙ του Μεταξά
κλπ. Και αντί να κάνει ένα σχόλιο για την άγνοια των µαθητών
αυτών, έκανε σχόλιο εις βάρος του τότε πολιτεύµατος Μεταξά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελειώσατε, κύριε
συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
φράση.
∆εν χρειάζεται να γίνει ανασχηµατισµός. Αλλαγή Κυβερνήσεως
χρειάζεται να µπορέσει ο τόπος να πάει µπροστά. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γεράσιµος
Γιακουµάτος έχει το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειλικρινά µπαίνω σε µία διαδικασία που δεν θα µε
απασχολούσε καθόλου. Είναι µία διαδικασία που κατά τον
Κανονισµό της Βουλής µιλάει για ψήφο εµπιστοσύνης, µιλάει για
εκατόν είκοσι Βουλευτές.
Κατά τον κ. Ρέππα είναι µία διαδικασία που µιλάει για ψήφο
δυσπιστίας. Είναι µία διαδικασία µέσα στο Κοινοβούλιο όπου κατά
τραγικό τρόπο ο Πρωθυπουργός, ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ µιλάει για
µοµφή, µιλάει για εκατόν πενήντα ένα ψήφους.
Εν πάση περιπτώσει καθ'ον µε αφορά, µεταφέρω όχι µόνο τις
αγωνίες και τα άγχη των πολιτών και της Β' Αθηνών που
εκπροσωπώ, αλλά και το µήνυµα των δηµοτικών και νοµαρχιακών
εκλογών που εγώ πραγµατικά το άκουσα, το κατάλαβα, το ανέλυσα.
Είναι ένα µήνυµα που λέει ότι "κύριε Γιακουµάτο, σ'αυτές εδώ τις
διαδικασίες δεν πρέπει να αναµειχθείς. Είναι µία υπόθεση του
ΠΑΣΟΚ, είναι µία υπόθεση που δεν αφορά την ελληνική κοινωνία".
Είναι µία υπόθεση ενδοκοµµατική και θα έπρεπε να τη λύσετε
κάπου αλλού και όχι εδώ µε αυτήν τη Βαβέλ των διαδικασιών, που
και εγώ δεν κατάλαβα ακόµα για την εµπιστοσύνη, τη δυσπιστία ή
τη µοµφή. Εν πάση περιπτώσει, όµως, οφείλω να το µεταφέρω εδώ
και να το λάβω σοβαρά υπόψη.
'Ακουσα τον καινούριο Υπουργό ∆ηµοσίας Τάξεως και του εύχοµαι
από τα βάθη της ψυχής µου, από την καρδιά µου να έχει καλή
επιτυχία στο δύσκολο έργο που έχει αναλάβει. Αυτό το εύχοµαι όχι
για χάρη του, όχι για χάρη µου ή για χάρη της Κυβέρνησης ή από
αλληλεγγύη µεταξύ µας. Το εύχοµαι για τον κάθε 'Ελληνα πολίτη
που σήµερα πραγµατικά αισθάνεται σ'αυτήν τη χώρα ότι ζει σε ένα
ιδιότυπο καθεστώς κατοχής. Και αυτό που λέω δεν είναι υπερβολή,
κυριολεκτώ.
Το λέω αυτό, κύριοι συνάδελφοι, γιατί ο κάθε πολίτης καθηµερινά
ζει µε το άγχος και την αγωνία της εγκληµατικότητας, της νέας
µορφής χρήσης βίας που έχει εισέλθει στην ελληνική κοινωνία. Αυτά
δεν είναι λόγια και µη βρίσκετε δικαιολογίες περί ρατσισµού κλπ.
Υπάρχει ανεπάρκεια της Κυβέρνησης.
Θα σας µεταφέρω κάτι που διάβασα στα ΝΕΑ σήµερα, που κάθε
άλλο παρά συµφωνώ. Εκφράζει περισσότερο την Κυβέρνηση παρά
οποιαδήποτε άλλη αντίληψη. Ο Κώστας Μητρόπουλος είχε µία
γελοιογραφία που πραγµατικά αποδεικνύει την ελληνική
πραγµατικότητα. Στη γελοιογραφία ένας πολίτης στο σπίτι του, στην
αυλή του είναι τροµαγµένος. Πάει να µπει ένας ληστής και αυτός
λέει: "Μα, εγώ έχω λάβει όλα τα µέτρα, έχω βάλει σιδεριές, έχω
βάλει σίδερα στα πατζούρια, παντού, έχω βάλει συναγερµό, πώς θα
µπεις µέσα;". Και του λέει ο ληστής "'Ηθελα να σε ειδοποιήσω ότι

δεν έχεις κάνει τη διαθήκη σου". Αυτή είναι η τραγική ειρωνεία.
Είναι τραγικό σήµερα στην ελληνική κοινωνία ο κάθε πολίτης µέσα
στο σπίτι του να απειλείται µέρα µεσηµέρι, να απειλείται τη νύχτα,
να απειλείται όλο το 24ωρο και η πολιτεία να µη λαβαίνει µέτρα.
Εµείς στο χωριό µου, εκεί στην Κεφαλλονιά βαράµε τον γάιδαρο και
όχι το σαµάρι. Πρέπει να ξέρετε ότι ο πρωτοδιοριζόµενος 'Ελληνας
αστυνοµικός και η Ελληνίδα αστυνοµικίνα παίρνουν εκατόν τριάντα
χιλιάδες (130.000) δραχµές το µήνα. Τι περιµένετε απ'αυτούς; Η
Εθνική Στατιστική Υπηρεσία µιλάει για ελάχιστο κόστος επιβίωσης
τετρακοσίων τριάντα χιλιάδων (430.000) δραχµών το µήνα.
Είναι υποκρισία από µέρους των πολιτικών και πρέπει να
ζητήσουµε ένα µεγάλο συγγνώµη απ'όλους αυτούς, όχι µόνο από
τους αστυνοµικούς, αλλά απ'όλους τους εργαζόµενους και απ'όλους
τους συνταξιούχους. ∆εν έχω τα χρονικά περιθώρια να επεκταθώ
πιο πολύ.
'Οσον αφορά την εγκληµατικότητα επιτέλους, τα κοµµατικά
εκτροφεία ας κόψουν τον οµφάλιο λώρο. Η Κατεχάκη φταίει ή κάθε
φορά ο ένοικος της Κατεχάκη είναι εκείνος που δηµιουργεί όµηρους.
'Οµηρος ο αστυνοµικός που θέλει να φέρνει και να εκµεταλλεύεται
τις αλλοδαπές γυναίκες και να γίνεται εµπόριο λευκής σαρκός.
Είναι όµηρος ο αστυνοµικός, εκείνος ο φουκαράς, ο οποίος είναι
έρµαιο του καθενός. Επιτέλους, φτάνει η εγκληµατικότητα.
∆εύτερον, έχουµε την υποκρισία σε σχέση µε τη Βουλή. 'Ολες οι
δηµοσκοπήσεις δίνουν 2% στους πολιτικούς. Στην Εκκλησία δίνουν
78% και στο Στρατό 35%. Είπε χθες ο κ. Σηµίτης ότι δεν έχουµε
ανεργία στην Ελλάδα και ότι η ανεργία είναι µόνο 9,8%. Τα είπε
αυτά µε κάποιες λογιστικές και καθηγητικές αντιλήψεις, που εγώ δεν
τις καταλαβαίνω. Αυτό που σίγουρα καταλαβαίνω, είναι ότι σήµερα
η ανεργία κατά τον πράσινο ΟΑΕ∆ -όχι κατά τον µπλε- είναι 13,8%.
Σήµερα σε ορισµένα µέρη της Ελλάδας έχουµε ανεργία πάνω από
17%, όπως σε ορισµένα µέρη της Μακεδονίας, στην Εύβοια και
αλλού.
Σήµερα µιλάνε για διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας. Εγώ θα
κάνω ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Τι καταφέρατε για
τις πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας µέχρι 31.10.1998; Το µόνο
που καταφέρατε ήταν να κάνετε πλούσιους τους διαφηµιστές. Πόσο
τιµάται η ολοσέλιδη διαφήµιση στις εφηµερίδες. Είναι τεσσεράµισι
εκατοµµύρια (4.500.000) το λιγότερο. Αυτά τα λεφτά έπρεπε να
πηγαίνουν στους ανέργους, στους κοινωνικούς πόρους. Σας καλώ
να απαντήσετε για την αλόγιστη σπατάλη µέσα από τα διαφηµιστικά
γραφεία και όχι απευθείας στις εφηµερίδες. Αυτό είναι θέµα
επίκαιρης ερώτησης.
Τρίτον, δεν θα µπω στις κοινωνικές δαπάνες, όπου πάλι είπε
ψέµατα ο Πρωθυπουργός. Οι δαπάνες του κοινωνικού
προϋπολογισµού είναι 19,3, όταν στην Ευρώπη ο µέσος όρος είναι
28,5 και στη Σουηδία 35. Καταψηφίζω, λοιπόν, µε αγανάκτηση που
βγαίνει µέσα από την ψυχή µου, για λογαριασµό των εκατό
χιλιάδων νέων που σπουδάζουν στο εξωτερικό, στη Βουλγαρία, στη
Ρουµανία. Εµείς δεν έχουµε ιδιωτικό πανεπιστήµιο. Στην
αναθεώρηση του Συντάγµατος δεν δεχθήκατε εκσυγχρονιστικά, δεν
δεχθήκατε να ιδρυθούν µη κερδοσκοπικά ιδιωτικά πανεπιστήµια. Γι'
αυτούς τους νέους θα είναι η πρόταση µοµφής, που θα δώσω
απόψε στο ΠΑΣΟΚ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. 'Εβερτ έχει το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µετά απ' αυτήν την
τριήµερη συζήτηση, ήρθε η ώρα να πούµε τα πράγµατα µε το
όνοµά τους, να δούµε την αλήθεια. Πρέπει να πούµε τι τελικά έχει
καταλάβει ο ελληνικός λαός από τη συζήτηση, που παρακολουθεί
στην τηλεόραση.
Η πραγµατικότητα και η αλήθεια είναι µία. Χρησιµοποιήθηκαν οι
θεσµοί από τον κύριο Πρωθυπουργό, µε αντικειµενικό σκοπό τον
εγκλωβισµό της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των συναδέλφων του
ΠΑΣΟΚ.  Η  σηµερινή  συζήτηση  που  γίνεται  στην  Αίθουσα  της
Ολοµέλειας θα µπορούσε να γίνει στην Αίθουσα
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της Γερουσίας, όπου συχνά συνεδριάζει η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ. Εάν πραγµατικά ήθελε ο κύριος Πρωθυπουργός να
ενηµερώσει το Σώµα, θα µπορούσε να αναζητήσει άλλες
διαδικασίες, που προβλέπονται από τον Κανονισµό. Θα µπορούσε
να γίνει προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση.
'Αλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι εντός ολίγων ηµερών θα γίνει
η συζήτηση του προϋπολογισµού. Εκεί θα µπορούσαν να
αναπτυχθούν όλες οι θέσεις και για την ΟΝΕ και για την ανεργία και
τον πληθωρισµό. Ο κ. Σηµίτης είπε ότι επεδίωξε µε αυτήν τη
συζήτηση να έχει την πολιτική νοµιµοποίηση. Εγώ πιστεύω ότι
βασική του επιδίωξη ήταν η κοµµατική νοµιµοποίηση και για να
είµαι ακριβέστερος ο κοµµατικός πειθαναγκασµός των συναδέλφων
του ΠΑΣΟΚ.
Απέδειξε όµως κατ' αυτόν τον τρόπο τη µεγάλη ανασφάλειά του, όχι
προς τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως αλλά την
ανασφάλεια του προς την Κοινοβουλευτική του Οµάδα. Και για
πολλοστή φορά χρησιµοποίησε την πολιτική των εκβιαστικών
ψευτοδιληµµάτων που κακοποιούν κατά τρόπο προκλητικό τις
διαζευκτικές επιλογές. Εκβιαστικό ψευτοδίληµµα χρησιµοποίησε για
την εκλογή του στο συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Εκβιαστικό
ψευτοδίληµµα χρησιµοποίησε για το "'Ιµια ή πόλεµος". Εκβιαστικό
ψευτοδίληµµα χρησιµοποιεί "ανεργία ή ΟΝΕ". Και εκβιαστικό
ψευτοδίληµµα µε το να λέει στους Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. "ή µε
ψηφίζετε και µου δίνετε εκατόν πενήντα µία ψήφους απόψε ή
πέφτουµε".
'Αλλωστε η περίπτωση του κ. Σηµίτη είναι µοναδική, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ έχω θητεύσει σε αυτήν την Αίθουσα από το 1974. 'Εζησα τον
Καραµανλή, έζησα τον Παπανδρέου, έζησα τον κ.Μητσοτάκη. Ποτέ
δεν υπήρξε Πρωθυπουργός ο οποίος να µην ήρθε από του
Βήµατος της Βουλής για να αναλάβει τις ευθύνες των µελών της
Κυβερνήσεως. Εδώ βρισκόµαστε προ ενός µονίµου θεάµατος,
όπου ο Πρωθυπουργός σε ό,τι στραβό συµβαίνει, κατηγορεί, ότι
φταίει η Κυβέρνησή του, φταίει το κόµµα του, αλλά δεν φταίει ο
ίδιος. Η αποστασιοποίηση αυτή αποδεικνύει αν θέλετε και δειλία.
Εγώ δεν άκουσα κανένα Βουλευτή του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να τον προκαλεί
λέγοντάς του "σκοπεύω να σε καταψηφίσω". Συνεπώς δεν µπορεί
να αντιληφθεί κανένας γιατί έγινε αυτή η τριήµερος συζήτηση.
Προφανώς επιδιώκει απόψε στις δώδεκα η ώρα να εγκλωβίσει
όλους τους συναδέλφους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. όχι µόνο αυτούς που
ονοµάζονται "εσωκοµµατική αντιπολίτευση" αλλά και αυτούς που
τον στηρίζουν, να σηκωθούν από το έδρανο και να πουν το µεγάλο
"ναι" στον κ. Σηµίτη. Μα αυτό είναι το πρόβληµα του κυρίου
Πρωθυπουργού; Η άποψή µου είναι ότι απόψε παίζεται ο πρώτος
γύρος. Και νικητής θα είναι ο κ. Σηµίτης.
Μεθαύριο θα υπάρξει ο δεύτερος γύρος και θα είναι η κεντρική
επιτροπή του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στη συνέχεια το συνέδριο και στη
συνέχεια οι ευρωεκλογές. Μα αυτά είναι τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός και αυτό το µάτς έρχεται να
µεταφέρει µέσα στην Αίθουσα αυτή;
Το συµπέρασµα είναι ένα: Και από τον ανασχηµατισµό, όπως έγινε,
αλλά και από τη συζήτηση που επηκολούθησε, ο κ. Σηµίτης στην
πραγµατικότητα είναι αποκοµµένος από το τι συµβαίνει στον
ελληνικό λαό. ∆εν πήρε το µήνυµα, όπως ισχυρίστηκε το βράδυ των
δηµοτικών εκλογών. Και αντί ο κύριος Πρωθυπουργός να θέλει να
αιφνιδιάσει µε τον ψευτοανασχηµατισµό, θα έπρεπε να µας
αιφνιαδιάσει µε τη βασική του οµιλία κάνοντας συγκεκριµένες
προτάσεις, δηµιουργώντας ένα διαφορετικό περιβάλλον από αυτό
που δηµιούργησε µε την οµιλία του που φυσικό ήταν να µη
χειροκροτηθεί από τους κυρίους συναδέλφους. Τίποτα δεν
ακούστηκε. Επανάληψη των ιδίων, των τυποποιηµένων θέσεων και
συνθηµάτων του κυρίου Πρωθυπουργού και σε µία µάλιστα
προσπάθεια να δηµιουργήσει οξύτητα µε τον Πρόεδρο της Νέας
∆ηµοκρατίας προκειµένου µε αυτόν τον τρόπο να επιτύχει ορισµένα
χειροκροτήµατα τα οποία και αυτά δεν τα είχε.
Τι θα περίµενε ο απλός πολίτης να ακούσει από την οµιλία του
κυρίου Πρωθυπουργού; Και πού πιστεύω ότι η Κυβέρνηση πρέπει
να καταλήξει; Η προσπάθεια να υπάρξει µία προσέγγιση θέσεων
µεταξύ της Κυβερνήσεως της Πλειοψηφίας στην Αίθουσα και των

κοµµάτων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όλων των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης πάνω στα µεγάλα τα εθνικά, οικονοµικά και
κοινωνικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο τόπος. Θα
χειροκροτούσαν όλοι τον Πρωθυπουργό αν από το Βήµα αυτό
έλεγε "αντιλαµβάνοµαι την αναγκαιότητα να συγκληθεί υπό την
Προεδρία του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας µόνιµο συµβούλιο
εξωτερικής και αµυντικής πολιτικής που να καθορίζει τους πάγιους
στρατηγικούς στόχους της πατρίδας µας" αλλά και την απόφασή
του να σταµατήσει το ράβε ξήλωνε στον τοµέα της παιδείας και να
καθοριστεί µία διακοµµατική πολιτική.
Ακούστηκε ο κ. Αρσένης το πρωί να λέει τα δικά του. Κάθε νέος
Υπουργός που έρχεται λέει τα δικά του. Είναι δυνατόν ποτέ η
παιδεία να πάει µπροστά; Τι ζητάνε τα νιάτα της πατρίδας µας;
Ζητούν να υπάρχει µια διακοµµατική αντιµετώπιση και τότε θα µας
έβαζε όλους προ των ευθυνών µας.
Αναπτυξιακά µέτρα θα έπρεπε να προτείνει ο Πρωθυπουργός για
να µειωθεί η ανεργία που µαστίζει κυρίως τους νέους ανθρώπους.
Κίνητρα για τον τεχνολογικό και οργανωτικό εκσυγχρονισµό του
παραγωγικού δυναµικού της οικονοµίας µας, για να υπάρξει τελικά
ένα κράτος το οποίο να είναι αξιόπιστο και να µην έχει
εγκληµατικότητα.
Αυτά έπρεπε να πει, κύριε Πρόεδρε, ο Πρωθυπουργός απ' αυτό το
Βήµα και όχι να προσπαθεί να επιρρίψει τις ευθύνες στην
κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας της εποχής 1990-1993 και
επιπλέον να προσπαθεί να δηµιουργήσει κλίµα οξύτητας που
απεδείχθη κατά τη διάρκεια των δηµοτικών εκλογών, ότι δεν το
ανέχεται ο ελληνικός λαός.
Ο κύριος Πρωθυπουργός απέτυχε σε όλη του την προσπάθεια.
Ψήφο εµπιστοσύνης θα πάρει. Τη ψήφο όµως της εµπιστοσύνης
του ελληνικού λαού πολύ φοβάµαι ότι καθηµερινά τη χάνει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ Κοσµάς Σφυρίου έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε
απορία τον προηγούµενο οµιλητή, τον πρώην Πρόεδρο της Νέας
∆ηµοκρατίας τον κ. 'Εβερτ, να αναρωτιέται για το ποια είναι η
πολιτική την οποία εξέφρασε ο Πρωθυπουργός κατά τη χθεσινή του
οµιλία. Φαίνεται ότι καταβάλει προσπάθεια να θολώσει τα νερά,
γιατί ήταν σαφέστατη η πολιτική θέση και το στίγµα σε όλους τους
τοµείς, εθνικής, οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής και βέβαια
ακολούθησε και η εξειδίκευση πολιτικής στους επιµέρους τοµείς
από τους καθ' ύλην αρµόδιους υπουργούς και χθες και σήµερα το
πρωί και σήµερα το βράδυ νοµίζω, πριν από τη 12η
µεταµεσονύχτια που θα ψηφίσει η Εθνική Αντιπροσωπεία.
Εποµένως µια προσπάθεια µηδενισµού ή θολώµατος των νερών
ασφαλώς δεν βγάζει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση από τη δύσκολη
θέση, γιατί οι πολίτες που ασκούν την κριτική τους και εκφράζουν τα
παράπονά τους πιστεύω ακράδαντα ότι έχουν το πολιτικό
αισθητήριο να διακρίνουν το αναγκαίο και το εφικτό, αρκεί να είναι
δίκαιο, από το επιθυµητό. Οι πολίτες που εκφράζουν δυσαρέσκεια
για ορισµένες αντιδηµοτικές πολιτικές που αναγκάζεται να
εφαρµόσει η Κυβέρνηση, έχουν το πολιτικό αισθητήριο να
διακρίνουν ότι η υπευθυνότητα βρίσκεται εκεί που λέγεται η
αλήθεια, έστω και αν µερικές φορές είναι δυσάρεστη και η
ανευθυνότητα βρίσκεται εκεί που εκφράζεται η δηµαγωγία, για να
φαίνεται ευχάριστη και να αποδίδει ψηφοθηρικά.
Τώρα που εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ στηρίζουµε µε την ψήφο
µας τη Κυβέρνηση, ο κ.'Εβερτ προηγουµένως αναρωτήθηκε για
κάποια αντιφατικά πράγµατα, όπως π.χ. για την ανασφάλεια δήθεν
που αισθάνεται ο Πρωθυπουργός, αλλά ο ίδιος οµολόγησε στη
συνέχεια ότι δεν διέκρινε να υπάρχει κανένας Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ να απειλεί ότι πρόκειται να καταψηφίσει. Αυτό, κύριε
'Εβερτ, νοµίζω ότι είναι απάντηση στη δική σας απορία, στο δικό
σας ερώτηµα.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ: Αυτή είναι η ανασφάλειά σας.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: 'Οµως, εκείνο που διαπίστωσα εγώ για
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τρίτη µέρα είναι ότι η Νέα ∆ηµοκρατία επιδιώκει µε ρητορεία κενή
περιεχοµένου να προσελκύσει την εµπιστοσύνη των πολιτών.
Παρακολουθήσαµε από τον Τύπο τις τελευταίες µέρες ότι επρόκειτο
να έρθει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κατά τη
συζήτηση αυτή, για να παρουσιάσει συγκεκριµένες πολιτικές -και
µάλιστα ανέφερε ο Τύπος- και προγραµµατικές θέσεις, για το ποια
θα είναι η πολιτική την οποία υπόσχεται στον ελληνικό λαό, αν ποτέ
τον εµπιστευτεί.
Αυτά διαβάζαµε καθηµερινά στον Τύπο και παρακολουθούσαµε µε
απορία τι θα πει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. ∆εν
ακούσαµε να πει ουσιαστικά τίποτα συγκεκριµένο πάνω στην
ακολουθητέα πολιτική. Βέβαια ακούσαµε γενικούς αφορισµούς,
τους έχουµε ακούσει πάρα πολλές φορές, αλλά σίγουρα δεν
συνιστούν πολιτική.
Μας είπε για παράδειγµα ο κ. Καραµανλής, ότι "εµείς η Νέα
∆ηµοκρατία εκφράζουµε το νέο και το άφθαρτο". Γενικός
αφορισµός. Είναι γνωστό βέβαια ότι εξελέγει Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας ο κ. Καραµανλής ακριβώς γιατί το ονοµατεπώνυµο
του είναι που παραπέµπει τον ελληνικό λαό σε συνειρµούς του
παρελθόντος. Εποµένως δεν µπορώ να καταλάβω πώς µπορεί να
εκφράσει το νέο και το άφθαρτο.
Είπε ότι βλέπει τον Πρωθυπουργό αποδυναµωµένο, γιατί χάθηκαν
κάποιοι δήµοι περισσότεροι απ' ό,τι την προηγούµενη φορά ή
κάποιες νοµαρχίες και εννοούσε το 1994. Ξεχνάει όµως ο κ.
Καραµανλής ότι την εποχή της παντοδυναµίας του θείου του, του
µεγαλύτερου Κωνσταντίνου Καραµανλή, η Νέα ∆ηµοκρατία έχανε
όλους τους δήµους και τις περισσότερες κοινότητες της χώρας.
Απείχε σχεδόν παντού από την Τοπική Αυτοδιοίκηση. 'Οµως ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο µακαρίτης, είχε τη διακυβέρνηση της
χώρας και µάλιστα µε ισχύ στα χέρια του και το ξέρετε πολύ καλά,
κύριε Κωνσταντίνε Καραµανλή νεότερε, κάτι που σηµαίνει ότι αυτά
που λέτε είναι επιχειρήµατα που δεν έχουν σχέση µε την
πραγµατικότητα. Γιατί ο ελληνικός λαός θα κρίνει θετικά τη
διακυβέρνηση της χώρας από το ΠΑΣΟΚ, το 2000 όταν σύµφωνα
µε τις συνταγµατικές προθεσµίες θα κληθεί να δώσει την ψήφο του
στις γενικές βουλευτικές εκλογές.
Αλλά ποια ήταν τα επιχειρήµατα τα οποία επιστράτευσε η Νέα
∆ηµοκρατία προκειµένου να πείσει, για την πολιτική της,
προκειµένου να ελκύσει την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού; Eγώ
δεν άκουσα κανένα. Μάλιστα υπάρχουν και επιχειρήµατα τα οποία
αυτοαναιρούνται από παλαιότερες θέσεις του ίδιου του σηµερινού
Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Ερχεται σήµερα και λέει ότι
φταίει η Κυβέρνηση γιατί δεν έχουµε µπει ακόµα στην ΟΝΕ, όταν
αποσιωπά την πραγµατικότητα που βρίσκεται στην αφετηρία που
πριν από πέντε χρόνια ξεκινήσαµε το 1993.
Στα µισά της διαδροµής τις αρχές του 1996 ο ίδιος ο κ. Καραµανλής
έλεγε ότι οι καταστάσεις επιβάλλουν µια άλλη πολιτική, εθνική
πολιτική µε άµεση ενεργοποίηση και συσστράτευση όλων µας µε
κυβέρνηση υψηλής ευθύνης και αποτελεσµατικότητας.
Αυτά τα έλεγε ως γενικός εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης στο γενικό προϋπολογισµό του 1996. Αυτή η άµεση
ενεργοποίηση και συσστράτευση, πράγµατι είχε εφαρµοστεί σε
άλλες χώρες, όπως στην Πορτογαλία, την Ιρλανδία, την Ισπανία,
όταν επεδίωκαν να προσεγγίσουν µε ταχύτερους ρυθµούς και
τελικά πέτυχαν να µπουν ένα χρόνο νωρίτερα από µας στην ΟΝΕ.
Εκεί εξασφάλισαν οπωσδήποτε πολύ καλύτερη αφετηρία, γιατί
είχαν τους µισούς περίπου δείκτες σε ό,τι αφορά τον πληθωρισµό,
σε ό,τι αφορά τα επιτόκια και το 1/3 περίπου των τιµών των δεικτών
σε ό,τι αφορά τα ελλείµµατα.
Είχαν µια συναίνεση ευρύτατη την οποία έδωσε ο πολιτικός κόσµος
και είχαν και µια συναίνεση στο κοινωνικό επίπεδο µεταξύ των
κοινωνικών εταίρων και πορεύτηκαν ασφαλώς µε ταχύτερους
ρυθµούς.
Είναι κάτι που αποσιωπάτε, κύριοι συνάδελφοι, και νοµίζω, ότι στην
Εθνική Αντιπροσωπεία θα πρέπει να υπογραµµίζεται ιδιαίτερα.
Ποια χώρα άραγε (εκτός από το ότι ξεκίνησαν από πολύ καλύτερη
αφετηρία απ' ό,τι ξεκίνησε η χώρα µας, δηλαδή πριν πέντε χρόνια)
ποια άλλη χώρα έχει τόσο υψηλό ποσοστό αµυντικών δαπανών

όσο έχει η χώρα µας σαν ποσοστό του ΑΕΠ; Ασφαλώς καµιά.
Απέχουν πολύ περισσότερο όλες, αλλά εµείς έχουµε την απαίτηση
να έχει η Ελλάδα τον ίδιο βηµατισµό προσέγγισης σε ό,τι αφορά την
ΟΝΕ.
Γιατί ασκείται κριτική και λέτε ότι είναι χαµηλότερα τα ποσοστά των
κοινωνικών δαπανών στην Ελλάδα.
Ακούσαµε προηγουµένως ότι στην Ελλάδα, εµφανίζουν τα διεθνή
στοιχεία ότι είναι 19,5%, 20% και είναι 25%, 26% στις άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Ασφαλώς τα ποσοστά των κοινωνικών
δαπανών δεν είναι τα επιθυµητά. 'Ολοι θα θέλαµε να είναι πολύ
υψηλότερα αλλά όµως είναι γεγονός ότι υπάρχει ο σηµαντικότατος
περιορισµός που επιβάλλεται από το υψηλότερο ποσοστό των
αµυντικών δαπανών που δαπανά ο ελληνικός λαός, έναντι
οποιασδήποτε άλλης χώρας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που εάν δεν
υπήρχε αυτό το ιλιγγιώδες ποσοστό, οι κοινωνικές δαπάνες θα ήταν
σηµαντικά υψηλότερες.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Παρ'όλα αυτά είναι γνωστό ότι βελτιώνονται και τώρα που το
Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν έχει ξεπεράσει το 3,5% συν 3,5% φέτος
και σύντοµα πάνω από 4% πρέπει να συµβαδίζει και η αύξηση των
κοινωνικών δαπανών ώστε σταδιακά να βελτιώνεται και να
επιδιώκεται και η κοινωνική συνοχή, παράλληλα µε το στόχο της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, κ.
Αναστάσιος Ιντζές, έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
αποτελέσµατα των πρόσφατων νοµαρχιακών και δηµοτικών
εκλογών ιδιαίτερα όµως των νοµαρχιακών από τα οποία µπορούν
να βγουν συγκρίσιµα και γι'αυτό ασφαλή πολιτικά συµπεράσµατα
απέδειξαν περίτρανα και σαφέστατα ότι ο ελληνικός λαός, το
εκλογικό σώµα αποδοκίµασε την ασκουµένη εδώ και δυο χρόνια
νεοφιλελεύθερη και γι'αυτό αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης.
Επίσης, αποδοκίµασε την εξωτερική µας πολιτική που
χαρακτηρίζεται από εξάρτηση και ενδοτικότητα και που
κατατρύχεται από το σύνδροµο του φόβου του αποµονωτισµού και
γι'αυτό επιζήµια για τα κρατικά µας συµφέροντα και για τα εθνικά
µας δικαιώµατα.
Τέλος, αποδοκίµασε µε την ετυµηγορία του ο ελληνικός λαός τις
ολιγωρίες, τις ανεπάρκειες και πολλές φορές και την ανικανότητα
πολλών µελών της Κυβέρνησης.
Η αύξηση της ανεργίας ιδίως στους νέους από δεκαοκτώ έως
τριανταπέντε ετών, επιστήµονες και µη, στις γυναίκες καθώς και
στους άνω των πενήντα ετών δυναµένων να εργασθούν είναι
αποτέλεσµα της αποδιάρθρωσης της βιοµηχανικής και γενικότερα
της παραγωγικής βάσης της χώρας µας.
Οι άκρατες ιδιωτικοποιήσεις χωρίς στρατηγικό σχέδιο µε το
ξεπούληµα του δηµοσίου πλούτου για να καλυφθούν προσκαίρως
δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, για να δηµιουργηθούν τεχνητά
αποτελέσµατα που να προσεγγίζουν τα κριτήρια της Συνθήκης του
Μάαστριχτ, η πτώση του βιοτικού επιπέδου των εργαζοµένων,
λόγω µείωσης της αγοραστικής δύναµης των µισθών, των
ηµεροµισθίων και των συντάξεων και της ταυτόχρονης
υπερφορολόγησης των πλασµατικών εισοδηµάτων των χαµηλών
εισοδηµατικώς κοινωνικών στρωµάτων, µισθωτών, συνταξιούχων,
ελεύθερων επαγγελµατιών µε τα αντικειµενικά κριτήρια
φορολόγησης  µε  τη  µη  αναπροσαρµογή  του  αφορολογήτου
ποσού  και  µε  τη  µη  αναπροσαρµογή  των  φορολογικών
κλιµακίων,  η  συρρίκνωση  και  η  αποδιοργάνωση  του  κοινωνικού
κράτους  και  του  Εθνικού  Συστήµατος  Υγείας,  η  διόγκωση  του
αριθµού  των  Ελλήνων  πολιτών,  οι  οποίοι  φθάνουν  τα  δύο
εκατοµµύρια,  που  ζουν  κάτω  από  το  όριο  της  φτώχειας,  η
κατάργηση  εργατικών  και  ασφαλιστικών  δικαιωµάτων,  κατακτη-
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θέντων µε ιδρώτα, αγώνες και αίµα, η κατάργηση του οκταώρου, η
κατάργηση της υπερωριακής αµοιβής, η µερική απασχόληση, τα
λεγόµενα, Τοπικά Σύµφωνα Απασχόλησης, τα ΤΣΑ, δηλαδή φθηνή
η µαύρη εργασία όλα αυτά στο όνοµα δήθεν των διαρθρωτικών και
εκσυγχρονιστικών προσαρµογών ή αλλαγών, στην ουσία για τη
µείωση του κόστους παραγωγής που οφείλεται στην αµοιβή της
εργασίας και αύξηση της αµοιβής του κεφαλαίου ανά µονάδα
εργασίας.
Τα εθνικά µας θέµατα είναι ή στάσιµα ή καρκινοβατούν ή και πολλές
φορές είναι χειρότερα σήµερα από χθες.
'Οχι βεβαίως γιατί οι αντίπαλοί µας, γείτονες και µη, πείθουν τους
διεθνείς οργανισµούς, τη διεθνή κοινή γνώµη και εκείνες τις
δυνάµεις, εθνικά κράτη που πολλές φορές υπαγορεύουν τα διεθνή
τεκταινόµενα, αλλά οφείλεται επειδή εγκαταλείπονται από εµάς τα
εθνικά µας θέµατα. Και αναφέροµαι στο όνοµα των Σκοπίων. 'Εχει,
κύριοι συνάδελφοι, εγκαταλειφθεί από την ελληνική Κυβέρνηση το
όνοµα, έχει χαρισθεί. Είναι θέµα χρόνου η αναγνώριση. Και τότε θα
µας πουν τι να κάνουµε, εµείς δώσαµε τη µάχη στον ΟΗΕ, ενώ δεν
τη δίνουνε, έχουν συναινέσει εν σιωπή και θα πουν, αφού το
επέβαλε ο ΟΗΕ, το Συµβούλιο Ασφαλείας τι να κάνουµε;
Οι ελληνοαλβανικές σχέσεις είναι ετεροβαρείς όταν οι γείτονές µας
Αλβανοί στα χάλια που βρίσκονται θέτουν θέµα αµοιβαιότητος
ίδρυσης σχολείων στην Αλβανία και στην Ελλάδα για τους
λαθροµετανάστες Αλβανούς, όταν θέτουν θέµα αµοιβαιότητος για
άνοιγµα προξενείων επειδή εδώ έχουµε πεντακόσιες χιλιάδες
Αλβανούς προσωρινούς λαθροµετανάστες και εµείς έχουµε
µειονότητα µε διεθνείς συνθήκες κατοχυρωµένα τα δικαιώµατά της.
Τότε αυτό δεν λέγεται εξωτερική πολιτική, λέγεται ενδοτική,
υποχωρητική πολιτική, διότι δίνουµε την εντύπωση και ότι είµαστε
ευεπίφοροι σε διεθνείς πιέσεις. 'Ετσι όµως δεν διασφαλίζονται τα
εθνικά µας συµφέροντα, ούτε φυσικά τα εθνικά µας δίκαια,
δικαιώµατα.
Και στο Αιγαίο και στην Κύπρο και µε τους S300 έχει γίνει το γεφύρι
της 'Αρτας η εγκατάσταση των S300. Ούτε καν ως
διαπραγµατευτικό επιχείρηµα δεν χρησιµοποιούνται και µονοµερώς
αναβάλουµε την εγκατάστασή τους, χωρίς καµία αµοιβαία
παραχώρηση από την άλλη πλευρά.
Και βέβαια οι σύµµαχοι και καλοθελητές µεσολαβητές στα
ελληνοτουρκικά, εφόσον ξέρουν εκ των προτέρων ποιος θα
υποχωρήσει, οι πιέσεις ασκούνται µονόπλευρα προς την ελληνική
πλευρά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκα στους λόγους για τους
οποίους καταψηφίστηκε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Αυτοί ήταν λόγοι
πολιτικοί. Υπάρχουν όµως και λόγοι υποκειµενικοί. Υπάρχουν
ανεπαρκείς Υπουργοί. Είναι πρωτοφανές, εδώ ο κ. Μητσοτάκης θα
µε επιβεβαιώσει. Κάποτε υπήρχαν Υπουργοί, υπήρχαν
προγράµµατα, υπήρχε ικανότητα να γίνουν έργα. ∆εν υπήρχαν
χρήµατα. Για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κράτους
υπάρχουν χρήµατα λιµνάζοντα και δεν µπορούν να τα
απορροφήσουν Υπουργοί, είτε λόγω ανυπαρξίας προγραµµάτων
είτε και λόγω καθυστερήσεων µε πολλά ερωτηµατικά, γιατί αυτές οι
καθυστερήσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Παιδείας δεν έχει
απορροφήσει δισεκατοµµύρια πιστώσεων από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Το Υπουργείο ∆ηµοσίων 'Εργων κλπ., το ΠΕΧΩ∆Ε, επί
(10) δέκα χρόνια γίνεται ο δρόµος ΠΑΘΕ (Πατρών-Αθηνών-
Θεσσαλονίκης- Ευζώνων) και άλλα τόσα η Εγνατία Οδός και δεν
υπάρχει ορίζοντας αποπεράτωσής τους ούτε το 2006. 'Αλλο που η
Εγνατία είναι δρόµος επαρχιακός. ∆εν έχει τις προδιαγραφές των
αυτοκινητοδρόµων καίτοι έχουν ενταχθεί για τη χρηµατοδότησή
τους από το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης στα ευρωπαϊκά δίκτυα.
Τι να πω για το Μετρό Θεσσαλονίκης; Είναι ντροπή, είναι απαξίωση
της εκτελεστικής εξουσίας. Επί έξι χρόνια να γίνονται
διαπραγµατεύσεις µεταξύ του Υπουργείου ∆ηµοσίων 'Εργων,
Περιβάλλοντος κλπ. και των αναδόχων. Τέσσερα χρόνια µε τον ένα
και µπαίνουµε στον τρίτο χρόνο για το δεύτερο. Και ακόµα
διαπραγµατευόµαστε. Και εάν πιστέψουµε αυτά που λέει η
Κυβέρνηση υπάρχουν εγγεγραµµένες σε κωδικούς του
προϋπολογισµού πιστώσεις γύρω στα διακόσια δισεκατοµµύρια

λένε. Ειδικότερα για το Μετρό Θεσσαλονίκης πιστεύω ότι όταν θα
έλθει στη Βουλή η συζήτηση της σχετικής σύµβασης, θα
αποκαλυφθεί ένα µεγάλο οικονοµικό σκάνδαλο. ∆ιότι δεν µπορεί να
µειώνονται οι προδιαγραφές των τεχνικών έργων των τευχών
δηµοπράττησης κατά το ήµισυ και να αυξάνονται τα κόστη. Θα πω
ένα παράδειγµα. Οι αποβάθρες, οι ράµπες που θα κατεβαίνουν
από το Μετρό οι µεταφερόµενοι πολίτες, από ενενήντα µέτρα
µήκους γίνονται εξήντα µέτρα, τα βαγόνια από πενήντα γίνονται
τριάντα πέντε -αναφέρω µόνο δύο στοιχεία- και το κόστος αυξάνει
κατά διακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια. Και η διαπραγµάτευση
συνεχίζεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εδικαιολογείτο η πρόταση ψήφου
εµπιστοσύνης από την Κυβέρνηση που ζητά από τη Βουλή, εάν έχει
αλλάξει πολιτική. Και θα λέγαµε πράγµατι ότι παρουσιάζει µία άλλη
πολιτική και ζητά ψήφο εµπιστοσύνης, διότι αυτή η πολιτική που
εφάρµοζε ήδη έχει εγκριθεί από τη Βουλή αµέσως µετά τις εκλογές
του 1996.
∆εύτερον, εάν άλλαζε τα πρόσωπα εφαρµόζοντας την ίδια πολιτική
λόγω ανικανότητας, θα έλεγα πάλι εδικαιολογείτο. Αλλά δύο
Υφυπουργούς άλλαξε και έναν Υπουργό. Τι έκανε εποµένως;
Απλούστατα, λύνει εσωτερικά προβλήµατα.
Τρίτον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίναµε µάρτυρες στο τριήµερο
ενός πλειοδοτικού πλειστηριασµού µεταξύ Νέας ∆ηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ, ποιο κόµµα θα εφαρµόσει καλύτερα, ταχύτερα, ίσως και
αποτελεσµατικότερα εκείνη την πολιτική, που θα οδηγήσει µε
βεβαιότητα και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα την ένταξη της χώρας
µας στην ΟΝΕ, µε τα γνωστά δυσµενή αποτελέσµατα.
Αυτό και µόνο δείχνει την ταυτότητα των δύο κοµµάτων ιδεολογικά
και πολιτικά και γι'αυτό υπάρχει αυτό το αδιέξοδο και η συζήτηση
γίνεται σε διαδικαστικά θέµατα εάν είναι, κοµµατική η διαδικασία ή
κοινοβουλευτική. Γι'αυτούς όλους τους λόγους θα καταψηφίσουµε
την Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Αµύνης, κ. Απόστολος - Αθανάσιος Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µας
συζήτηση η οποία διεξάγεται στο πλαίσιο µίας ίσως όχι εξαιρετικά
συχνής, αλλά πάντως συνηθισµένης διαδικασίας, κοινοβουλευτικής
εµβέλειας και επιρροής δεν γίνεται ασφαλώς για να διαπιστωθεί εάν
η Κυβέρνηση διαθέτει ή όχι την εµπιστοσύνη της Βουλής. 'Αλλωστε
δεν υπάρχει κανένα θολό τοπίο ως προς το ότι το ΠΑΣΟΚ έχει
λαϊκή εντολή για να κυβερνήσει για µία τετραετία. Και είναι γεγονός
ότι η Κυβέρνηση σταθερά έχει την άνετη πλειοψηφία της Βουλής.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση γίνεται µε σκοπό να
αναδειχθούν µε τον σαφέστερο και θεσµικά επισηµότερο τρόπο τα
µείζονα πολιτικά ζητήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα, για να
συζητηθούν τα µηνύµατα που έστειλε και στέλνει η κοινωνία, να
αντιπαρατεθούν πολιτικές, να διαπιστωθούν τα περιθώρια
συγκλίσεων, εάν αυτά υπάρχουν και όπου υπάρχουν.
∆υστυχώς µόνο κάτι τέτοιο δεν φαίνεται να γίνεται αυτό το τριήµερο.
∆ιότι, αντί να ακούσουµε για εναλλακτικές πολιτικές, αντί να
ακούσουµε για προτάσεις, αντί να συνειδητοποιήσουµε ότι είµαστε
στο µέσον της κυβερνητικής τετραετίας του ΠΑΣΟΚ που διήνυσε µε
επιτυχία και πέτυχε συγκεκριµένα θέµατα, που έχει αυτήν τη στιγµή
πραγµατικά στο µεσοδιάστηµα την ευκαιρία µε βάση το αποτέλεσµα
των νοµαρχιακών και δηµοτικών εκλογών, να προχωρήσει σε µία
ανάλυση των µηνυµάτων και να συνειδητοποιήσει τη στάση της
κοινής γνώµης και να καταθέσει δικές του προτάσεις, νέες για την
πορεία στα επόµενα δύο χρόνια, σε µια συζήτηση µε τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα µε της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
επιτρέψτε µου να πω ότι απογοήτευση πρέπει να έχει καταλάβει τον
ελληνικό λαό.
Εγώ προσωπικά δεν αιφνιδιάστηκα, ακούγοντας το κόµµα της
Αξιωµατικής  Αντιπολίτευσης  και  µε  τη  συζήτηση  και  την
παρέµβαση του αρχηγού του να επιχειρεί δυστυχώς µε
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αλαζονεία και αυταρέσκεια θα έλεγα ίσως και µε υπερφίαλο τρόπο
να "στολίσει" την Κυβέρνηση µε µια σειρά αφορισµών και
κοσµητικών επιθέτων, όµως καµία πρόταση για τη δική της
συµβολή στην εξέλιξη και την πορεία της χώρας.
Και το κύριο ζήτηµα είναι τι κρύβει και τι φανερώνει η στάση αυτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Επιτρέψτε µου -και πρέπει να το πω
ξεκάθαρα- αλλά για µένα κρύβει ένα ξεπερασµένο λαϊκισµό, την
αδυναµία της να προτείνει µια εναλλακτική πρόταση για το έθνος
και την κοινωνία, την καιροσκοπική της συµπεριφορά. Φανερώνει
όµως ταυτόχρονα τις µεγάλες αντιφάσεις της και την ανικανότητά
της να εµφανιστεί ως κυβερνητική δύναµη.
Κατανοώ όµως απόλυτα την αδυναµία της Νέας ∆ηµοκρατίας. Είναι
σε µια εποχή που δεν είναι ευνοϊκή γι' αυτή. Συνυπάρχει σήµερα µε
κάτι που δεν µίλησε και την αφορά, την άτακτη και γενική
υποχώρηση του νεοφιλελευθερισµού που αυτή εκφράζει και
προτείνει. Σήµερα όλοι και παντού στις ΗΠΑ, στην Ευρώπη, ακόµη
και στη Ρωσία διαπιστώνουµε ότι η αχαλίνωτη εικόνα της ελεύθερης
αγοράς όχι µόνο δεν απέδωσε όσο είχε φανεί και αναµενόταν από
κάποιους να προκαλέσει και να βοηθήσει, αλλά δηµιούργησε
κοινωνικές και οικονοµικές κρίσεις.
Σήµερα το γενικό πολιτικό κλίµα χαρακτηρίζεται σε όλο τον κόσµο
από µια επανεπιβεβαίωση του ρόλου του κράτους. 'Οχι από
κρατισµό για τον οποίο έχουµε µια σαφή και ξεκάθαρη άποψη, αλλά
από την ανάγκη εφαρµογής συγκεκριµένων πολιτικών, από την
επανεπιβεβαίωση της κοινωνίας και της πολιτικής αλλά και από
προσπάθειες για επαναπροσδιορισµό σαφή και συγκεκριµένο της
σχέσης της οικονοµίας και της πολιτικής, µε σκοπό βέβαια στη
σύγχρονη εποχή να απελευθερωθούν πραγµατικά οι δηµιουργικές
δυνατότητες της αγοράς, της κοινωνίας όχι όµως και για την
αποχαλίνωση της αγοράς.
Ειδικότερα στην Ευρώπη, που ελπίζω να το έχετε αντιληφθεί,
αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλάζει πλέον
ριζικά µετά τις τελευταίες εξελίξεις σε όλες τις Ευρωπαϊκές χώρες,
την Ευρώπη του Ζοσπέν, του Μπλερ, του Νταλέµα, τώρα και του
Σρέντερ, σ' αυτήν τη δική µας νέα Ευρώπη το µήνυµα είναι κάτι
παραπάνω από σαφές. Η αντιµετώπιση των µεγάλων
προβληµάτων όπως το πρόβληµα της ανεργίας, της ανάπτυξης του
περιβάλλοντος είναι το περιεχόµενο πλέον κοινών ευρωπαϊκών
πολιτικών που σε ευρωπαϊκό επίπεδο προκύπτουν από την ανάγκη
των ευρωπαϊκών κοινωνιών. Επιβάλλονται από τις δηµοκρατικές
πλειοψηφίες των λαών τους και εφαρµόζονται από εκείνες τις
πολιτικές δυνάµεις, που πιστεύουν ότι η καρδιά της λύσης των
προβληµάτων αυτών δεν βρίσκεται στα ξεπερασµένα µονεταριστικά
µέτρα και στο έλεος των δυνάµεων της αγοράς, αλλά στον
αποφασιστικό ρόλο της κοινωνίας και της δυναµικής της.
Κανείς δεν αµφισβητεί ότι ο Χέλµουτ Κολ υπήρξε ένας µεγάλος
πολιτικός και για τη Γερµανία και για την Ευρώπη. Εκείνο όµως που
ηττήθηκε κάτω από το βάρος των µεγάλων κοινωνικών
προβληµάτων που δηµιούργησε είναι η νεοφιλελεύθερη πολιτική
του πρόταση που ξεπεράστηκε οριστικά, πλέον, µετά από είκοσι
χρόνια επικυριαρχίας. Σήµερα πλέον, οι οριακές της δυνατότητες
έχουν γίνει κατανοητές και γι' αυτό αναζητείται από το σύνολο των
ευρωπαϊκών χωρών µια νέα πορεία η οποία θα διαµορφώσει νέες
προοπτικές και νέες δυνατότητες συνεργασίας, ανάπτυξης και
αντιµετώπισης της ανεργίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο της
συνεργασίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο και της προσφοράς στην
ανάπτυξη και στο τοπικό επίπεδο, όλων εκείνων των επιπρόσθετων
µέτρων και ποσοστών ανάπτυξης που έχουν ανάγκη οι ευρωπαϊκές
χώρες για να µπουν σε µια νέα εποχή, να ξεπεράσουν επιτέλους
οριστικά τη στασιµότητα των τελευταίων είκοσι ετών. Και αν κάποιοι
δεν θέλουν να το καταλάβουν δεν έχουν παρά να συγκρίνουν την
πραγµατική αύξηση των εισοδηµάτων της Ευρώπης τα τελευταία
είκοσι χρόνια, σε σχέση µε το παρελθόν. Βρίσκονται όσον αφορά τα
πραγµατικά εισοδήµατα εκεί που ήταν πριν είκοσι χρόνια η
Ευρώπη. Είναι το αποτέλεσµα της νεοφιλελεύθερης πολιτικής, το
αποτέλεσµα των περιορισµών που έθεσε ο νεοφιλελευθερισµός

στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της Ευρώπης.
Να λοιπόν γιατί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να έχετε
τύχη και περιορίζεστε σε άναρθρες κραυγές και επιθέσεις. Η
πολιτική ιδεολογία της Νέας ∆ηµοκρατίας την οποία προσπαθήσατε
να υποκρύψετε αλλά και δεν παρουσιάσατε δεν συνιστά τίποτε
άλλο αλλά εντάσσεται στο πλαίσιο αυτής της εξέλιξης σε ολόκληρη
την Ευρώπη και αποτελεί µια αναχρονιστική αναρθρογραφία. Είστε
λοιπόν εκ των πραγµάτων το παλιό και το ξεπερασµένο. Γι' αυτό
δεν έχετε να προσφέρετε τίποτε µα απολύτως τίποτε στις νέες
προκλήσεις της εποχής, στα νέα προβλήµατα που παρουσιάζονται,
στην πολυσύνθετη δύσκολη κοινωνική πορεία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η αλαζονεία που
παρουσιάστηκε από τη µεριά σας µε τις τοποθετήσεις των
εκπροσώπων σας και του Αρχηγού σας, εντοπίζεται και σε ένα
άλλο σηµείο. Επιχείρησε να µηδενίσει πλήρως τα αποτελέσµατα της
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης. Και αυτό αποδεικνύει µια
βαθιά περιφρόνηση στις θυσίες του ελληνικού λαού, διότι σ' αυτές
στηρίχθηκαν αναµφισβήτητα τα θετικά αποτελέσµατα της
κυβερνητικής πολιτικής, στην εντυπωσιακή βελτίωση των
µακροοικονοµικών µεγεθών.
Ασφαλώς, κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν πολύ καλύτερα -και θα το
επιθυµούσαµε και εµείς και αποτελεί αντικείµενο διαλόγου
εσωτερικά µέσα στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.- να έχουµε προχωρήσει
περισσότερο, να έχουµε πλησιάσει και την ονοµαστική σύγκλιση, να
έχουµε πετύχει όρους εξέλιξης στην αναπτυξιακή και κοινωνική
διάρθρωση όπως εµείς θα θέλαµε.'Οµως και οι ονοµαστικές αυτές
επιτυχίες, που αναµφισβήτητα επιδείξαµε στα µακροοικονοµικά
µεγέθη µέχρι το µέσο της κυβερνητικής τετραετίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
δηλαδή σ' αυτά τα δύο χρόνια, είναι επιτεύγµατα από το µόχθο και
τις θυσίες του 'Ελληνα εργαζόµενου. Ανήκουν σε όλους µας, επειδή
τα κερδίσαµε όλοι µας. Ποιοι είστε εσείς, κύριοι, που απεµπολείτε
όλα αυτά και αρνείστε στον 'Ελληνα πολίτη το προϊόν του µόχθου
του;
Και κάτι ακόµα. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ., κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και
θέλω να είµαι πάρα πολύ καθαρός- έλαβε το µήνυµα των
δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών.'Εχει πλήρη συναίσθηση ότι
στον πολίτη παραµένουν ερωτηµατικά και για τις επιµέρους
πολιτικές µας, αλλά και για τη συνολική αποτελεσµατικότητα της
πολιτικής µας. Λάβαµε και το µήνυµα ότι καλό θα ήταν να είχαν
κατανεµηθεί τα βάρη δικαιότερα από την ένταξη της Ελλάδος στην
ΟΝΕ. ∆εν µπορούµε όµως να πραγνωρίζουµε ότι το 90% του
ελληνικού λαού τα αποδέχεται. Γνωρίζει και στηρίζει, αλλά
συγχρόνως λέει ότι αποτελεί όχι πανάκεια, αλλά εθνικό στόχο.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. καλείται σήµερα µε τις εµπειρίες που έχει επιδείξει, µε
την ικανότητα και τη θέληση, να µετατρέψει το µήνυµα αυτό των
εκλογών σε ακόµη µεγαλύτερη δηµιουργική δύναµη και ακόµη
µεγαλύτερη παραγωγική δράση.
Γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία νοµίζει ότι το δυσµενές -το παραδεχόµαστε-
για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αποτέλεσµα των δηµοτικών και νοµαρχιακών
εκλογών της δίνει το δικαίωµα να µηδενίζει ολοκληρωτικά και να
καταγγέλλει την κυβερνητική πολιτική; Και καταγγέλλει συνολικά την
Κυβέρνηση και την πολιτική της, όπως το έκανε αυτές τις δύο
ηµέρες, σε αντίθεση µε αυτά που νοµίζω σωστά για την παράταξή
σας έπραξε το βράδυ των εκλογών, όπως και κατά τη διάρκεια των
δηµοτικών και νοµαρχιακών εκλογών, την προετοιµαστική περίοδο.
Τότε µας λέγανε ότι αυτές είναι δηµοτικές εκλογές, δεν έχουν
πολιτικό µήνυµα και ξαφνικά τις τελευταίες ηµέρες πλέον, ούτε λίγο
ούτε  πολύ,  επειδή  υπήρξε  ένα  θετικό  αποτέλεσµα
αναµφισβήτητα  για  τη  Νέα  ∆ηµοκρατία  στις  δηµοτικές  και
νοµαρχιακές  εκλογές,  αποκτά  τώρα  το  δικαίωµα  να  αµφισβητεί
την  ικανότητα  της  Κυβέρνησης  να  κυβερνήσει,  την  υποχρέωση
που  έχει  απέναντι  στον  ελληνικό  λαό  να  ολοκληρώσει  την
πορεία  και  το  έργο  της.  Να,  λοιπόν,  η  αντίφαση  σας,  η  οποία
αν  θέλατε  να  ήσασταν  συνεπείς  µε  έναν  τέτοιο  στόχο,  κύριοι,
δεν  είχατε  παρά  να  ζητήσετε  εκλογές.  Τι  αποδεικνύουν  όλα
αυτά;  Την  αδυναµία  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας  να  λειτουργήσει
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ακόµη και ως υπεύθυνη Αντιπολίτευση και ακόµη λιγότερο ως
κόµµα, έστω µε µια κάποια κυβερνητική φερεγγυότητα. ∆εν
µπορείτε, λοιπόν, γι'αυτό και κρύβεστε πίσω από ανεύθυνες
καταγγελίες και θορύβους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Στη Νέα ∆ηµοκρατία απευθύνεστε ή
στον κ. Σηµίτη;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Περαστικά µε την
ευκαιρία.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Το ΠΑ.ΣΟ.Κ., κυρίες και κύριοι, όπως ήδη
τόνισα, έλαβε το µήνυµα δυσαρέσκειας των νοµαρχιακών και
δηµοτικών εκλογών. Και γι'αυτό εµείς έχουµε προγραµµατίσει να
σταθούµε µε µεγαλύτερη αποφασιστικότητα και ταχύτητα στην
υλοποίηση της αναπτυξιακής διάστασης της πολιτικής µας, στην
κοινωνική διάσταση της πολιτικής µας, στην υλοποίηση µέτρων για
την κοινωνική συνοχή, για το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής, για
την ολοκλήρωση της θεσµικής ανασυγκρότησης της χώρας, για το
άτοµο και τον πολίτη, για την αναζωογόνηση οραµάτων και
ιδανικών, σε µία εποχή, όπου όσο µεγαλύτερη φαίνεται η
αποµάκρυνση από οράµατα και ιδανικά, τόσο µεγαλύτερη
αποδεικνύεται η δίψα όλων να ζουν και µε οράµατα και µε ιδανικά.
Στις πολιτικές µας αυτές που εναρµονίζονται µε τις ανάγκες των
καιρών, αλλά και τις τάσεις που επικρατούν στην Ευρώπη και
αλλού, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν και παραµένει ανοικτό σε προγραµµατικό
διάλογο µε όλες τις δυνάµεις που µπορούν να ενταχθούν σε αυτήν
την προοπτική. Και ο προγραµµατικός αυτός διάλογος είναι
αναγκαίος για την προοπτική προγραµµατικών συγκλίσεων.
Στοιχεία που αναφέρονται σε αυτόν το διάλογο ήδη αναπτύσσονται
σε διάφορους χώρους στην κοινωνία, ακόµη και µέσα στο ίδιο µας
το κόµµα µε ζωηρότητα πολλές φορές, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι
υπάρχει διχασµός ή αδυναµία κοινής συµπόρευσης.
Επιτρέψτε µου να θυµίσω την παλιά φράση "άλλες είναι οι
αντιφάσεις ανάµεσα στο λαό και άλλες είναι οι αντιφάσεις ανάµεσα
στο λαό και στους καταπιεστές του", όπως θυµάστε και γνωρίζετε
πολύ καλά, κύριοι συνάδελφοι.
Υπογραµµίζω, λοιπόν, ότι η συµβολή όλων, η συµβολή κάθε
προοδευτικής δύναµης γενικότερα, µπορεί να είναι χρήσιµη.
Αισθάνοµαι όµως και την ανάγκη να προειδοποιήσω ότι από τις
συµβολές αυτές κρίνεται το πολιτικό θάρρος, η υπευθυνότητα και η
φερεγγυότητα του κάθε ενός ξεχωριστά.
Ο ρόλος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην πορεία της Ελλάδας στον 21ο αιώνα,
είναι να συµβάλει µε όλες τις δικές του δυνάµεις, µε όλες τις
εµπειρίες και τα διδάγµατα που άντλησε και αντλεί µε τη δική του
δυναµική, σε ακόµα µεγαλύτερη δηµοκρατική αφύπνιση της
κοινωνίας, στο µετασχηµατισµό των κοινωνικών και εθνικών
αναγκαιοτήτων, σε υπεύθυνη και αποφασιστική κυβερνητική πράξη.
Από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
επαναλάβω, ζητά ο λαός σήµερα λύση στα προβλήµατα. Να είσθε
σίγουροι ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα δώσει και πάλι τη διέξοδο στην αγωνία
του λαού µας για το µέλλον, για ένα καλύτερο αύριο. Και εµείς, ως
οι κύριοι αποδέκτες του µηνύµατος του ελληνικού λαού, θα
σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, θα εργασθούµε σκληρά για
να το ικανοποιήσουµε, θα συνθέσουµε τις νέες προτάσεις, όπως
κάναµε πάντα νικηφόρα στο παρελθόν, γιατί γνωρίζουµε ότι ο
ελληνικός λαός προσβλέπει σε εµάς.
Το µήνυµα είναι δικό µας, αφορά τη σχέση µας µε τον ελληνικό λαό.
Είναι µία ιδιότυπη σχέση είκοσι πέντε ετών, που εσείς βέβαια
αδυνατείτε ίσως να την κατανοήσετε και γι' αυτό δεν θα µπορέσετε,
σ' αυτήν την προοπτική, να εµποδίσετε ούτε το ρόλο µας ούτε τη
συµβολή µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι ανεξάρτητα
των πολιτικών αξιολογήσεων, τις συγκυρίες και των δεδοµένων τα
οποία υπάρχουν, στο κατώφλι του 21ου αιώνα οι λαοί της Ευρώπης
στη ∆ύση και στην Ανατολή ζουν µε ριζικά νέες πραγµατικότητες και
νέες συνθήκες.
Σε αυτήν τη νέα κατάσταση, η Ελλάδα έθεσε ως στόχο την
προώθηση µίας πολιτικής ασφάλειας και συνεργασίας, της οποίας
οι κύριοι άξονες είναι η ανάπτυξη της ευρωπαϊκής ασφάλειας µε την

προώθηση της ΚΕΠΑ και τη µετατροπή της ∆υτικοευρωπαϊκής
'Ενωσης σε ένα µηχανισµό ικανό να υλοποιήσει τις αποφάσεις της
σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
Είναι ιδιαίτερα θετικό -όπως είδατε τις τελευταίες ηµέρες- το ότι
πράγµατι φαίνεται µία µεταστροφή στο επίπεδο της Ευρώπης.
Ακόµη και η Μεγάλη Βρετανία έρχεται και συµφωνεί και λέει: "Ναι,
µία κοινή πολιτική ασφάλειας και άµυνας για την Ευρωπαϊκή
'Ενωση".
Βλέπετε, είναι πλέον αναπόφευκτο. Η νέα Ευρώπη, η Ευρώπη µε
το κοινό ευρωπαϊκό νόµισµα, η Ευρώπη µε την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση δεν µπορεί παρά να αναλάβει και ένα
µεγαλύτερο βάρος ευθύνης στη διασφάλιση της ασφάλειας.
Ανάπτυξη χωρίς ασφάλεια δεν γίνεται και η ασφάλεια για να
υπάρξει απαιτεί την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη και τη
βελτιωµένη ανταγωνιστικότητα της ευρωπαϊκής οικονοµίας. Να,
λοιπόν, γιατί και η Ευρώπη πλέον κινείται, µε βάση τις αλλαγές που
είπα προηγουµένως και σε αυτό το επίπεδο, προς µία νέα
κατεύθυνση.
∆εύτερον, προωθήσαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, στην ιδιαίτερα
ασταθή περιοχή των Βαλκανίων, µία πολιτική περιφερειακής
ασφάλειας, ειρήνης και συνεργασίας.
Στη βάση αυτής της πολιτικής µας τον περασµένο ∆εκέµβρη, στις
Βρυξέλλες, συµφωνήσαµε για τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ που για
πρώτη φορά, µετά από τόσα χρόνια, κατοχυρώνει πλήρως την
Ελλάδα και την καθιστά ισότιµο µέλος της Ατλαντικής Συµµαχίας, µε
όλες ακριβώς τις δυνατότητες που έχει και η Τουρκία και είχε µέχρι
σήµερα.
Παράλληλα, και σε µεγάλο βαθµό µε την ελληνική Προεδρία στην
∆ΕΕ, διαµορφώσαµε µία ενεργότερη και αποφασιστικότερη
προοπτική, στο πλαίσιο της Κοινής Ευρωπαϊκής Πολιτικής
Ασφάλειας και 'Αµυνας, (την ΚΕΠΑΑ) ενώ µε την περιφερειακή
συνεργασία στα Βαλκάνια, δηµιουργήθηκε ήδη η πολυεθνική
δύναµη Νοτιοανατολικής Ευρώπης, η οποία θα λειτουργήσει από
την επόµενη χρονιά και έτσι επιβεβαιώνουµε τον καθοριστικό ρόλο
της Ελλάδος ως βασικού παράγοντα που εγγυάται την ασφάλεια,
παίρνει πρωτοβουλίες για τη συνεργασία και τη σταθερότητα στην
περιοχή, παρεµβαίνει σε όλους τους διεθνείς οργανισµούς και
αναβαθµίζει έτσι το ειδικό βάρος της χώρας. ∆ιότι µέσα από το
ειδικό βάρος της Ελλάδος για τους όρους ασφάλειας, σταθερότητας
και συνεργασίας στην περιοχή, µας δίνεται η δυνατότητα να
επιβεβαιώσουµε τον ισότιµο ρόλο µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Στη βάση ακριβώς αυτής της ικανότητάς µας να παρεµβαίνουµε
αποφασιστικά συµβάλουµε στη διαµόρφωση των συνθηκών
ασφάλειας και της ειρήνης της περιοχής.
Αυτό βέβαια έρχεται να συµβάλει αποφασιστικά και στην
αντιµετώπιση της αναθεωρητικής πολιτικής της Τουρκίας, η οποία
παραµένει -ως γνωστόν-η µεγάλη απειλή για την ασφάλεια και τη
σταθερότητα στην περιοχή. Το τι πλέον κάνει η Τουρκία, είναι
γνωστό σε όλους, δεν χρειάζεται να το επαναλάβω. Εµµένει
σταθερά σ' αυτήν την πολιτική αµφισβήτησης έναντι της Ελλάδος,
σε µια προσπάθεια να ανατρέψει την εικόνα και τη σχέση µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση προς δικό της όφελος, ανταγωνιζόµενη
ουσιαστικά στις σχέσεις της µε την Ευρώπη, όχι µόνο την Ελλάδα,
αλλά όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, ώστε να αναδειχθεί ως
περιφερειακή δύναµη, η οποία µπορεί να επηρεάσει τις εξελίξεις
στην περιοχή.
Στη βάση αυτής της δυνατότητας εξέλιξης, γεγονός που είδαµε στο
Ιράκ, στη Συρία και σε άλλες περιοχές, προσπαθεί να εµποδίσει την
εξέλιξη του Κυπριακού και από την άλλη µεριά να παρεµποδίσει την
ένταξη της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Απέναντι σ' αυτήν την προοπτική και συµπεριφορά της Τουρκίας,
είναι σταθερή η αµυντική µας πολιτική, η πολιτική της αµυντικής
επάρκειας, που αποσκοπεί στην αποφασιστική ενίσχυση της
αποτρεπτικής ικανότητας και του αξιόµαχου των Ενόπλων
∆υνάµεων, η οποία έγινε πραγµατικότητα.
Προχωρήσαµε σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα σε αναθεώρηση της
υπάρχουσας δοµής των Ενόπλων ∆υνάµεων, στο νέο
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα ανάπτυξης και εκσυγχρονισµού.
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Τα αποτελέσµατα υλοποίησης του ΕΜΠΑΕ µε τα µείζονα
προγράµµατα είναι σε πλήρη εξέλιξη. Για πρώτη φορά τα τελευταία
χρόνια δίνεται η δυνατότητα πλήρους υλοποίησης ενός
µεσοπρόθεσµου προγράµµατος, που θα µειώσει τη διαφορά του
εξοπλιστικού επιπέδου, που έχουµε µε την Τουρκία.
Εάν λάβουµε υπόψη µας ότι την άνοιξη της επόµενης χρονιάς, µε
την προµήθεια και των τελευταίων προγραµµάτων, εξοπλισµών, σε
συνδυασµό και µ' αυτά τα οποία προβλέπεται να προχωρήσουν στη
διάρκεια της χρονιάς, θα έχουµε ουσιαστικά υλοποιήσει το σύνολο
του πενταετούς προγράµµατος 1996-2000. Παράλληλα θα
εγκρίνουµε µέχρι τέλους της χρονιάς, πριν από τον
προϋπολογισµό, το νέο πενταετές πρόγραµµα 2000-2005, το οποίο
βέβαια θα φέρουµε στη Βουλή, όπως κάνουµε πάντα.
'Οσον αφορά τον εκσυγχρονισµό, κύριε Πρόεδρε, αυτές τις δαπάνες
τις συνδυάζουµε µε τον αναπτυξιακό προσανατολισµό της
προσπάθειάς µας για τη σταδιακή ελληνοποίηση των προµηθειών
και τη συνεχή ενδυνάµωση των παραγωγικών δυνατοτήτων της
χώρας, µε αποτέλεσµα µόνο µέσα στα τελευταία δύο χρόνια να
έχουµε αυξήσει το ποσοστό της ελληνικής συµµετοχής από 4% που
ήταν στο παρελθόν, στο 35%. Αυτό αποδεικνύει έµπρακτα τη
σηµασία αυτής της προσπάθειας.
Η νέα δοµή των νέων δυνάµεων, µια διαδικασία συνεχιζόµενη και
δυναµική, απαντά στις απαιτήσεις της νέας εθνικής στρατηγικής, για
να µπορέσουµε να επιβεβαιώσουµε την αποτελεσµατικότητά µας.
'Οµως, στην περίοδο που έρχεται, στα επόµενα δύο χρόνια -θα τα
πούµε αναλυτικά και στον προϋπολογισµό- η προσπάθειά µας είναι
να δώσουµε προτεραιότητα στο ανθρώπινο δυναµικό.
Οι σύγχρονες σχέσεις, οι νέοι ρόλοι µεταξύ επαγγελµατιών
στρατιωτικών και ένστολων πολιτών, η κινητοποίηση του λαού για
τη στήριξη της άµυνας -ψηφίσαµε την Παλλαϊκή 'Αµυνα-, η
οικονοµική ενίσχυση των εξοπλισµών µέσα από νέα προγράµµατα,
-συγκροτείται µεθαύριο η Επιτροπή της Βουλής υπό την προεδρία
του Προέδρου της Βουλής για τη στήριξη των εξοπλισµών-, η ηθική
συµπαράσταση του ελληνικού λαού και του κυπριακού λαού, η
επιβεβαίωση του ενιαίου αµυντικού χώρου, είναι κάποια από τα
καίρια θέµατα της στρατηγικής µας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Αµέσως, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
'Ετσι οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις, µε τον προγραµµατισµό που έχουµε
υλοποιήσει, όχι µόνο θα δικαιώσουν την πολιτική αµυντικής
επάρκειας και την πολιτική αποτροπής, την οποία έχουµε
προωθήσει, αλλά συγχρόνως θα καλύψουν και την απόσταση που
δηµιουργήθηκε στις αρχές της δεκαετίας του '90 τόσο από τις
ευρωπαϊκές χώρες, όσο και από την Τουρκία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πρέπει να
ολοκληρώσετε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Με βάση αυτές τις εκτιµήσεις για την πολιτική
συγκυρία, µε βάση αυτές τις θέσεις για την εθνική άµυνα, την
πολιτική ασφάλειας, διαµορφώνουµε τις ευνοϊκότερες
προϋποθέσεις, ώστε η κοινωνία στα επόµενα δύο χρόνια να
προχωρήσει στους εθνικούς στόχους, οι οποίοι είναι συµµετοχή
στην ΟΝΕ σε ισότιµη βάση και δίκαιη κατανοµή βαρών σ' αυτήν την
προσπάθεια.
Η Ελλάδα έχει να παίξει το δικό της αυτόνοµο ρόλο σε όλους τους
διεθνείς οργανισµούς και για να πετύχουµε αυτούς τους στόχους,
χρειαζόµαστε την κατάθεση πολιτικής, η οποία θα διαµορφώσει
όρους ευρύτατης κοινωνικής αποδοχής, σύγκλισης και
υποστήριξης. Και είναι µεγάλη ευκαιρία να ξεκινήσει πράγµατι ένας
διάλογος, που θα δώσει τη δυνατότητα στις κοινωνικές, αλλά και
στις πολιτικές δυνάµεις να δουν ποιες προϋποθέσεις συγκλίσεων
και κοινής προσπάθειας υπάρχουν.
Με δεδοµένο ότι -και τελειώνω µ' αυτήν τη φράση, κύριε Πρόεδρε...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μια φράση είναι πολύ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Mε δεδοµένο ότι το 90% του ελληνικού λαού
στηρίζει την προοπτική ένταξης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, µε
δεδοµένο ότι η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού Κοινοβουλίου
στηρίζει αυτήν την προοπτική, έχουµε νοµίζω η Κυβέρνηση, αλλά
και οι άλλοι φορείς και τα κόµµατα την ευθύνη να διερευνήσουµε
τους όρους µιας δυνατότητας συνεργασίας, σύγκλισης και κοινής
στήριξης των µεγάλων επιλογών, που θα εξυπηρετήσουν τον
ελληνικό λαό, τους εθνικούς, στρατηγικούς του στόχους, αλλά
προπαντός θα δώσουν απάντηση στις απαιτήσεις του 'Ελληνα
πολίτη να µπορέσει, επιτέλους, να πάει προς τα εµπρός. Να
συγκλίνει µε το επίπεδο της Ευρώπης.
Με αφορισµούς και καταδίκες γενικόλογες κάτι τέτοιο δεν γίνεται. Με
υπεύθυνη στάση, πρόγραµµα, πολιτική, συγκεκριµένη ιδεολογική
και πολιτική δέσµευση είναι δυνατόν να προχωρήσουµε.
Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος κ.
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ο κύριος Υπουργός της Εθνικής
Αµύνης, κύριοι συνάδελφοι, έκανε ασφαλώς φιλότιµη προσπάθεια
επιδείξεως κοµµατικής νοµιµοφροσύνης, φοβούµαι όµως ότι δεν
απέφυγε και τον πειρασµό αρχηγικής εµφάνισης. Ο Θεός να βάλει
το χέρι του, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω γιατί ο κύριος
Πρωθυπουργός προχώρησε στο να ζητήσει ψήφο εµπιστοσύνης.
Είναι µέσα στην κοινοβουλευτική τάξη. 'Οταν µία κυβέρνηση βρίσκει
δυσκολίες, όταν έχει το συντριπτικό αρνητικό αποτέλεσµα µιας
εκλογής, όπως ήταν η πρόσφατη δηµοτική και νοµαρχιακή εκλογή,
όταν έχει -αν θέλετε- ακόµα και εσωτερικά προβλήµατα, ζητεί
ανανέωση της εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως επίσης αργότερα
µπορεί να ζητήσει και ανανέωση της εµπιστοσύνης του λαού. Είναι
µέσα στην κοινοβουλευτική τάξη.
Αυτό όµως, που δεν µπόρεσα να καταλάβω είναι γιατί έπρεπε
αυτήν την ψήφο εµπιστοσύνης που ζητά, να τη συνδέσει µε έναν
ανασχηµατισµό άνευρο και ανούσιο, ο οποίος του χάλασε όλως
διόλου την εικόνα.
Μπορεί να κάνει ανασχηµατισµό ο Πρωθυπουργός. Εγώ ο ίδιος
έκανα πολλούς και µάλιστα στη µέση της τετραετίας. 'Επρεπε ίσως
να κάνει και του το ζητούσαν όλοι οι συνεργάτες του να κάνει. Να
κάµει όµως ανασχηµατισµό που δεν έκανε. Και πολύ φοβούµαι ότι
το γεγονός αυτό θα καταλήξει στο να είναι η συζήτηση αυτή απόψε
στη Βουλή, παρά την ψήφο που θα πάρει ανοχής περισσότερο
παρά εµπιστοσύνης- αρνητική και για την Κυβέρνηση και για τον
ίδιο τον κ. Σηµίτη. Θα ενισχύσει την εντύπωση που αρχίζει να
δηµιουργείται ότι δεν είναι σε θέση να ανταποκριθεί στις δύσκολες
σηµερινές περιστάσεις ως Πρωθυπουργός.
Κύριοι συνάδελφοι, ποιο ήταν το µήνυµα των εκλογών που εδόθη;
Σε αυτό θα είµαι απόλυτα σαφής. Θα είναι λάθος να πιστέψει κανείς
ότι ο ελληνικός λαός εψήφισε εναντίον της πολιτικής που θέλει να
βάλει την Ελλάδα στην Ο.Ν.Ε. Εάν αυτό πιστέψετε, κύριε Σηµίτη, θα
κάνετε λάθος.
Ο ελληνικός λαός εψήφισε αρνητικά για την Κυβέρνηση και της
έδωσε σκληρό αρνητικό µήνυµα, γιατί δεν είναι ευχαριστηµένος από
τη γενικότερη πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση στον τοµέα της
δηµόσιας τάξης, στον τοµέα της δικαιοσύνης, στον τοµέα της υγείας
όπου διαλύεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, οι µικροµεσαίοι, οι
αγρότες στον αγροτικό τοµέα, γενικότερα σε ό,τι αφορά τη
λειτουργία του κράτους που υπάρχει δικαιολογηµένα η εντύπωση
ότι το κράτος διαλύεται.
∆εν  υπερέβαλε  ο  Αρχηγός  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας,  όταν  είπε
ότι  ο  ελληνικός  λαός  έχει  την  αίσθηση  ότι  το  κράτος
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και διεφθαρµένο είναι και αναποτελεσµατικό. 'Εχει την αίσθηση ο
ελληνικός λαός ότι το κράτος διαλύεται. Γι' αυτό κατεψήφισε ο
ελληνικός λαός την Κυβέρνηση.
Για τη δηµόσια τάξη, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα απλώς να πω ότι
µου έκανε εντύπωση πως ο κ. Σηµίτης δεν κατάλαβε έγκαιρα το
µήνυµα που του ερχόταν από τη βάση ότι ο ελληνικός λαός
διαµαρτύρεται έντονα γιατί δεν υπάρχει πλέον ασφάλεια. Ακόµα και
οι δηµοσκοπήσεις έδειχναν ότι το πρόβληµα της ασφάλειας για τον
'Ελληνα -και της υπαίθρου, δυστυχώς όµως και των πόλεων τον
τελευταίο καιρό- έρχεται σε πρώτη προτεραιότητα και από την
οικονοµία και από την ανεργία.
Ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετώπισε το πρόβληµα, του Υπουργείου
∆ηµοσίας Τάξεως δεν ήταν επιτυχής. Μου είναι συµπαθέστατος ο κ.
Πετσάλνικος και εύχοµαι να πετύχει, αλλά θα ήθελα να είχε γίνει
αυτό το οποίο εγγράφη στον Τύπο, να καταργηθεί το Υπουργείο
∆ηµόσιας Τάξης, να υπαχθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών, να φύγει
το κόµµα και προπαντός ο κοµµατικός κοµισάριος που είναι ο
γενικός γραµµατέας.
Η Αστυνοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γνωρίζετε καλά
αποτελείται στη µεγάλη της πλειοψηφία από άνδρες και γυναίκες
εντίµους, οι οποίοι επιθυµούν να εκτελέσουν το καθήκον τους. Είναι
λάθος να πιστεύετε ότι είναι διεφθαρµένοι σε πολύ µεγάλη έκταση.
Εντούτοις, ο θανάσιµος κοµµατικός εναγκαλισµός, η αναξιοκρατία
που επικρατεί, την οποία κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί -ποτέ δεν
είχαµε πιο χτυπητά παραδείγµατα από ό,τι τον τελευταίο καιρό-
οδηγούν στο αποτέλεσµα να περιπίπτει ολόκληρο το Σώµα σε
ανυποληψία και σε περιθωριοποίηση.
Εύχοµαι να κάνει αυτά τα οποία σήµερα ανήγγειλε, να φτιάξει το
αρχηγείο, να επαναφέρει την αξιοκρατία, να καλέσει τους
αστυνοµικούς να ασχοληθούν µε τα δικά τους καθήκοντα που είναι
η ασφάλεια και όχι τα δευτερεύοντα καθήκοντα.
'Ολα αυτά τα οποία µας είπε είναι σωστά. Θα τα κάνει όµως;
∆ικαιούµαι να έχω πολλές αµφιβολίες, γιατί ίσαµε τώρα έχω
διαπιστώσει -και γνωρίζουν οι κύριοι συνάδελφοι, εδώ µέσα ότι
προσπαθώ να είµαι όσο µπορώ απροκατάληπτος- ότι σε τελική
ανάλυση στην Κυβέρνηση Σηµίτη παντοδύναµο πιο πολύ από πριν
είναι το κόµµα. Αυτό που το κόµµα δίνει εντολή να γίνει και στο
Υπουργείο ∆ηµοσίας Τάξεως ίσαµε σήµερα γινόταν. Ελπίζω στο
µέλλον να µη γίνεται.
Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, εγώ θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ της Εθνικής Αµύνης να σας πω ότι ύστερα από µερικά
χρόνια, που δεν κάνατε τίποτε σε ό,τι αφορά προµήθειες Ενόπλων
∆υνάµεων, προχωρείτε σε ένα πρόγραµµα µαµούθ τριών-
τεσσάρων τρισεκατοµµυρίων (3.000.000.000.000-
4.000.000.000.000) δραχµών, δεν ξέρω πόσο ακριβώς.
Ο κύριος Πρωθυπουργός και όλη η Κυβέρνηση έχει ευθύνη
απέναντι του ελληνικού λαού για την οικονοµία και την πορεία της
οικονοµίας. ∆εν µπορώ να καταλάβω, πώς είναι δυνατόν η Ελλάς
σήµερα -που χρειάζεται αναντίρρητα να ενισχυθούν οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις σε υλικό- να αποφασίζει σαν να είχαµε απόλυτη άνεση
οικονοµική, σαν να µην υπήρχε οικονοµικό πρόβληµα. 'Ισαµε
σήµερα καµία κυβέρνηση , ούτε του Κωνσταντίνου Καραµανλή ούτε
του Ανδρέα Παπανδρέου ούτε η δική µου κυβέρνηση αντιµετώπισε
το πρόβληµα των εξοπλισµών των Ενόπλων ∆υνάµεων µε τέτοιο
τρόπο. Βέβαια επιχαίρουν οι κατασκευαστικοί οίκοι και επιχαίρουν
και οι ντόπιοι αντιπρόσωποί τους. Αλλά δεν νοµίζω ότι έτσι
εκτελείται το χρέος µας απέναντι του ελληνικού λαού.
Κύριοι συνάδελφοι, κατηγορούµε την Κυβέρνηση, όχι γιατί δεν
ξοδεύει αρκετά για να κρατήσει υψηλό το επίπεδο των εργαζοµένων
στο στενότερο και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, γιατί στο τέλος-
τέλος είναι σωστοί οι αριθµοί που δίνει ότι ανέβασε πολύ
περισσότερο τα εισοδήµατα από τον τιµάριθµο. Και δεν είναι αυτό
προς τιµήν του κ. Σηµίτη. ∆ιότι έτσι δεν µπαίνει στην ΟΝΕ, πάντως
δεν διευκολύνεται να µπει στην ΟΝΕ. Την κατηγορούµε, διότι οι
επιλογές τις οποίες κάνει δεν είναι σωστές, διότι ορισµένες
κατηγορίες Ελλήνων είναι ευνοηµένες και ορισµένες είναι
αδικηµένες, διότι τελικά τα συντεχνιακά παντοδύναµα συµφέροντα

τα οποία έχουν πολιτική ισχύ επικρατούν, αυτά επιβάλουν την
πολιτική, η οποία κατά ανάγκη πλέον καταλήγει να είναι εις βάρος
των ασθενεστέρων.
Και µια που οµιλούµε για το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης θα πω
στον κύριο Υπουργό της Εθνικής Αµύνης ότι έπρεπε να έχει δώσει
µάχη, ώστε το µισθολόγιο των στρατιωτικών να είναι καλύτερο από
αυτό που είναι. Εγώ τουλάχιστον δεν δέχοµαι ότι οι ιπτάµενοι στο
Αιγαίο , οι αεροπόροι του Αιγαίου, µια χούφτα άνθρωποι, λίγες
εκατοντάδες στους οποίους έχουµε στηρίξει τόσες ελπίδες και από
τους οποίους περιµένουµε τόσα πολλά, δεν παίρνουν το πτητικό
τους επίδοµα, γιατί µετά τη φορολογία το θεωρούν εξευτελιστικό
στο ύψος που υπάρχει και δεν βρίσκεται ένα δισεκατοµµύριο
(1.000.000.000) δραχµές. 'Ενα δισεκατοµµύριο σας ζητούν. ∆εν
ξέρω, δεν το ζητάτε ή δεν σας το δίνουν; ∆εν ξέρω, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας):'Εχει αλλάξει, κύριε Πρόεδρε, εδώ και δύο µήνες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εγώ πάντως αυτά που σας λέω
τα ακούω στο ραδιόφωνο και στην τηλεόραση, όπου οµιλούν οι ίδιοι
οι πιλότοι και τα γνωρίζει όλος ο ελληνικός λαός.
Κύριοι συνάδελφοι, ρώτησε ο κ. Κωνσταντόπουλος και παρότρυνε
την Κυβέρνηση να κάνει πολιτική, να µπει µε πολιτικούς όρους στην
ΟΝΕ. Κύριε Κωνσταντόπουλε, µην κουράζεστε. Αυτό κάνει η
Κυβέρνηση. Το πρόβληµα, όµως, είναι: Θα µπορέσουµε, έστω και
έτσι, να µπούµε στην ΟΝΕ; ∆ιότι υπάρχουν ορισµένοι δείκτες, οι
οποίοι είναι ανελαστικοί. Τα πράγµατα δεν είναι τόσο εύκολα. Και το
ερώτηµα είναι: Αν µπούµε µε πολιτικούς όρους στην ΟΝΕ, τότε τι
γίνεται;
Για την οικονοµία, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Οικονοµίας, θα
µιλήσουµε όταν θα έλθει εδώ ο προϋπολογισµός και θα έχουµε
περισσότερη άνεση. Θέλω, όµως, άλλη µια φορά να σας πω, ότι
δεν είναι σωστό, είναι απαράδεκτο, είναι πολιτικά ανήθικο αυτό το
οποίο κάνετε, να αλλοιώνετε σκόπιµα τους αριθµούς του 1993, για
να αποκτήσετε καλή αφετηρία. Για να µπορεί ο καλοπροαίρετος και
φίλτατος συνάδελφος, εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να πει, ότι η
αφετηρία σας φταίει.
Κύριοι συνάδελφοι, τα δεδοµένα του 1993 εις ό,τι αφορά το
έλλειµµα ως ποσοστό του εθνικού εισοδήµατος, τα µαγείρεψε πέντε
φορές ο κ.Παπαντωνίου. Πέντε φορές τα άλλαξε και τελικά, τον
τελικό αριθµό τον έδωσε το Μάιο του 1996, τρία χρόνια αργότερα,
για να παρουσιάσει το έλλειµµα µεγαλύτερο απ'αυτό που ήταν, ενώ
παράλληλα, είναι βέβαιο ότι µαγειρεύει όσο µπορεί να µειώσει το
δικό του έλλειµµα.
Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα είχα καµία αντίρρηση, µια που όλοι
εδώ µέσα µένουµε σύµφωνοι ότι πρέπει να µπούµε έστω και µε
πολιτικούς όρους στην ΟΝΕ -είναι δυστύχηµα και θα πω τι σηµαίνει
αυτό αµέσως µετά-να κάνει ό,τι µπορεί. ∆εν θέλω µέσα στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο να πω ακριβώς τι γίνεται και ποια είναι τα
χάλια της ελληνικής οικονοµίας, διότι δεν οφελώ κανέναν αυτήν την
ώρα. Είναι, όµως, παντελώς απαράδεκτο και είναι αντίθετο προς
κάθε πολιτική ηθική, γι'αυτό πρέπει ο Πρωθυπουργός να βάλει σε
τάξη τον Υπουργό του, να αλλοιώνει την αφετηρία, για να µπορεί να
βρει δικαιολογία. Ας βρει οποιαδήποτε άλλη δικαιολογία θέλει.
Κύριοι συνάδελφοι, το άλλο ερώτηµα και το πιο κρίσιµο είναι:
Ωραία, θα µπούµε στην ΟΝΕ µε πολιτικούς όρους. Ε, και άµα
µπούµε τι γίνεται; Ο κ. Τσοβόλας έθεσε ένα ερώτηµα: Αν µπούµε
στην ΟΝΕ, τι θα γίνει, θα σταµατήσει -είπε- αυτή η πολιτική;
Κύριε Τσοβόλα, όχι απλώς δεν θα σταµατήσει, αλλά θα γίνει εκατό
φορές σκληρότερη και δεν θα έχουµε περιθώρια από κει και πέρα
να παρασπονδούµε, αν θέλετε, διότι ο κλοιός πλέον θα είναι
ασφυκτικός.
Αυτό, όµως, τι σηµαίνει, κύριοι συνάδελφοι; Αυτό σηµαίνει ότι
κάποτε στην Ελλάδα πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν µπορούµε να
ζούµε  παραπάνω  από  τις  δυνάµεις  µας.  Κάποτε  στην  Ελλάδα
πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν µπορούµε να



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΓ' - 3 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 601

κάνουµε κοινωνική πολιτική µε δανεικά. Αυτό ήταν το δράµα της
Ελλάδος τη δεκαετία του '80. Κοινωνική πολιτική µε δανεικά.
Πολιτική ικανοποιήσεως δικαίων αιτηµάτων µε δανεικά. Τα λεφτά
αυτά θα πληρωθούν, κύριοι συνάδελφοι.
Λέτε ότι µειώνεται το δηµόσιο χρέος. ∆εκαεννέα τρισεκατοµµύρια
(19.000.000.000.000) το αφήσαµε εµείς, σαράντα ένα
τρισεκατοµµύρια (41.000.000.000.000) θα είναι στο τέλος του έτους
και µειώνεται, όπως λέει ο κ. Παπαντωνίου. Εντάξει, να πούµε ότι
µειώνεται, αλλά το χρέος αυτό θα το πληρώσουµε. Και αυτό θα το
πληρώσουµε και τα χρέη τα οποία κάνουµε για τις 'Ενοπλες
∆υνάµεις θα πληρώσουµε και αυτά θα τα πληρώσουν δυστυχώς τα
παιδιά και τα εγγόνια µας, κύριοι συνάδελφοι. ∆ιότι από κει και
πέρα, δεν θα υπάρχουν περιθώρια να απαλλαγούµε κατά
οποιονδήποτε τρόπο από την υποχρέωση και αν σήµερα οι
κοινωνικές δαπάνες σε σύγκριση µε ό,τι συµβαίνει µε τις υπόλοιπες
δεκατέσσερις χώρες της Ευρώπης ως ποσοστού του εθνικού
εισοδήµατος είναι µικρές, εγώ δεν πέφτω στον πειρασµό να
κατηγορήσω γι'αυτά την Κυβέρνηση, όταν είναι υποχρεωµένος ο
όποιος Υπουργός της Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών να
δώσει το 1/3 των εσόδων που έχει, για να πληρώσει τόκους και
µάλιστα και παραπάνω σε ορισµένες περιπτώσεις, πολύ
παραπάνω. Πώς είναι δυνατόν να δώσεις παραπάνω κοινωνικές
δαπάνες, κύριοι συνάδελφοι; Πείτε µου τον µαγικό τρόπο να το
καταλάβω. Γι'αυτό σ'αυτόν τον τόπο αυτό που πρέπει να
καταλάβουµε είναι, ότι πρέπει να περιορίσουµε µέσα στα όρια των
δυνατοτήτων µας τις δαπάνες µας και τις απαιτήσεις µας.
Επιτέλους, ας τολµήσει ο κ. Σηµίτης να πει αυτό το οποίο εκατό
φορές το είχα πει εγώ απ'αυτό το Βήµα, προς τον ελληνικό λαό, να
δουλέψουµε περισσότερο και να ξοδεύουµε λιγότερο, να έχουµε
λιγότερες απαιτήσεις.
Θέλετε να πείσετε τον ελληνικό λαό να κάνει θυσίες, όταν ο
γελαστός κ. Παπαντωνίου του λέει ότι όλα πάνε καλά και ότι του
δίνει παραπάνω και θα του δώσει κι άλλα. ∆εν γίνεται, κύριοι, αυτή
η πολιτική.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Τελειώνω, κύριοι συνάδελφοι, µε µια γενική παρατήρηση. Αν τα λέω
όλα αυτά, τα λέω διότι έχω την αγωνία του αύριο. ∆ιότι εγώ είµαι ο
αρχαιότερος σ' αυτήν την Αίθουσα. Ανήκω σε µια γενιά που
τελειώνει, αλλά έχω την αγωνία για τα παιδιά και τα εγγόνια µας, για
την Ελλάδα του 2000, για τις επόµενες γενιές. Σ' αυτά τα παιδιά, σ'
αυτές τις γενιές ας µην κληρονοµήσουµε ασήκωτα βάρη. Ας
αποκτήσουµε επιτέλους κι εµείς ένα στοιχειώδες αίσθηµα ιστορικής
ευθύνης απέναντι των Ελλήνων του µέλλοντος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Αµύνης κ. Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κάνω παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε, γιατί θέλω
να απαντήσω στον κ. Μητσοτάκη.
Σε ένα σηµείο, δεν ξέρω αν το εννοούσε έτσι, αλλά προς στιγµή
δόθηκε η εντύπωση ότι οι εθνικοί εξοπλισµοί δεν είναι εθνική
προτεραιότητα και δεν είναι ανάγκη αυτήν τη στιγµή σ' αυτήν την
πορεία στην Ελλάδα. Νοµίζω ότι επ' αυτού του θέµατος πρέπει να
υπάρχει οµοφωνία στην Αίθουσα µεταξύ όλων των κοµµάτων. ∆εν
χρειάζεται παρά να λάβουµε υπόψη µας ότι τα τελευταία χρόνια οι
εξοπλισµοί της Ελλάδος έναντι της Τουρκίας είναι µόνο το 40%,
ενώ στη δεκαετία του '80 ήταν οι εξοπλισµοί της Ελλάδας διπλάσιοι
από αυτούς της Τουρκίας. Αυτή η εξέλιξη, από τότε µέχρι σήµερα,
δηµιούργησε ακριβώς και την ενισχυµένη επιθετικότητα από
πλευράς της Τουρκίας. 'Αρα, είναι εθνική προτεραιότητα να
αποκαταστήσουµε, ανεξάρτητα από κόµµατα, όποιοι είναι στην
Κυβέρνηση, αυτήν την εξέλιξη, για να µπορούµε να σταθούµε
αποφασιστικά απέναντι σε οποιαδήποτε απειλή και να αισθανθούµε
βέβαιοι ότι µπορούµε να υλοποιήσουµε την πορεία µας ως
σταθεροποιητική δύναµη στην περιοχή µας, που µπορεί να
εγγυηθεί και την ανάπτυξη και την πρόοδο, όχι µόνο για µας, αλλά
και για τους γειτονικούς λαούς.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, για να µην υπάρξει καµία παρεξήγηση, το
πτητικό επίδοµα στους πιλότους πράγµατι υπήρξε ένα πρόβληµα
και µία καθυστέρηση. 'Εχει όµως ήδη λυθεί, αυξήθηκε σηµαντικά και
έρχεται να καλύψει στο πλαίσιο του νέου µισθολογίου, το οποίο,
όπως θα θυµάστε, µετά από τρία χρόνια καθυστέρησης στο
παρελθόν, όταν γίναµε Κυβέρνηση, ήταν από τις πρώτες
προτεραιότητες, υλοποιήθηκε µε επιτυχία µε τρεις δόσεις και τώρα
αποτελεί προτεραιότητα, όπως είπα, της Κυβέρνησης για µια νέα
προσπάθεια διαµόρφωσης θετικής προοπτικής, σε σχέση όµως µε
την εξέλιξη και το ρόλο των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Αυτά, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω πολύ σύντοµα και ζητώ
συγγνώµη, διότι έχω την υποχρέωση της εκδήλωσης της Πολιτικής
Αεροπορίας σήµερα το βράδυ και θα υποχρεωθώ να αποχωρήσω.
'Επρεπε να ήµουν εκεί. Ζητώ την κατανόησή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας έδωσε ικανοποιητική
απάντηση, κύριε Πρόεδρε, για το πτητικό επίδοµα.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν είπα ότι δεν χρειάζεται η
Ελλάδα εξοπλισµούς. Είπα να µην ενεργεί η Κυβέρνηση σαν να έχει
απεριόριστα περιθώρια χρηµάτων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, κ. Ορέστης Κολοζώφ,
έχει το λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση
ασφαλώς οφείλεται στο αρνητικό αποτέλεσµα των τελευταίων
εκλογών για την Τοπική Αυτοδιοίκηση, που είχε το ΠΑΣΟΚ. Κι αυτό,
κατά τη γνώµη µας, το γεγονός της συζήτησης αυτής θα µπορούσε
να το δει κανείς σαν µια φυσιολογική εξέλιξη στα πολιτικά
πράγµατα, αν η Κυβέρνηση αξιολογώντας το πολιτικό µήνυµα
αυτών των εκλογών, έκανε κάποια στροφή ή αν θέλετε, κάποια
προσπάθεια διόρθωσης της πολιτικής της, οπότε και θα ήταν
δικαιολογηµένη ενέργεια η εµφάνισή της στη Βουλή, µε αίτηµα
ψήφο εµπιστοσύνης, για να ενηµερώσει σχετικά µε τις µεγάλες ή
µικρές διαρθρωτικές κινήσεις.
'Οµως, αφού ακούσαµε τον κύριο Πρωθυπουργό και αρκετούς
Υπουργούς αυτής της Κυβέρνησης, διαπιστώσαµε πως έδωσαν
έµφαση στο γεγονός ότι όχι µόνο δεν πρόκειται να αλλάξει πορεία
αυτή η Κυβέρνηση, αλλά αντίθετα προτίθεται µε µεγαλύτερη δύναµη
να επιδιώξει τη συνέχιση της ίδιας πολιτικής. Παρά τη φιλότιµη
προσπάθεια που έκανε ο κύριος Υπουργός 'Αµυνας που µόλις
έφυγε να δώσει κάποια άλλη ερµηνεία, αυτή ήταν η βασική θέση
του Πρωθυπουργού και των άλλων Υπουργών.
Ο κύριος Πρωθυπουργός µάλιστα µε έµφαση επανέλαβε ότι "δεν θα
διστάσουµε" εννοώντας προφανώς ότι δεν θα διστάσει να
συγκρουστεί αυτός και η Κυβέρνησή του µε όλους όσους
αντιστέκονται σ'αυτήν την πολιτική, σ'αυτήν την πορεία.
Το ότι είστε αδίστακτοι, κύριε Πρωθυπουργέ, το γνωρίζουµε. Το
είδαµε τα τελευταία χρόνια όπου κάθε στρώµα του λαού που
κινητοποιείται το βαφτίζετε "συντεχνία". Παντού συντεχνίες.
Κύριοι συνάδελφοι, κάθε µεγάλη κινητοποίηση, είτε γίνεται από τους
ναυτεργάτες είτε από τους εκπαιδευτικούς είτε υγειονοµικούς είτε
γιατρούς είτε νοσηλευτικό προσωπικό είτε από τους εργαζόµενους
της ∆ΕΗ, του ΟΤΕ κλπ., ασφαλώς και δηµιουργεί µεγάλες
δυσκολίες. ∆εν είναι σηµερινό αυτό το ζήτηµα. Πάντα έτσι ήταν. Αν
µπλοκαριστούν τα πλοία, τα λιµάνια, αν σταµατήσουν τα φορτηγά,
αν οι αγρότες δεν στέλνουν τα προϊόντα τους στις αγορές, αν η ∆ΕΗ
κατεβάσει τους διακόπτες της, ασφαλώς και δηµιουργούνται
προβλήµατα. Αλλά πάντα την ευθύνη την έχουν οι εργοδότες και οι
κυβερνήσεις.
Οι εργαζόµενοι στα καλά καθούµενα, ποτέ δεν κινητοποιούνται.
Πάντα κάποιο ζήτηµα θα υπάρχει.
Αυτές τις απόλυτα δικαιολογηµένες κινητοποιήσεις τις
αντιµετωπίσατε σχεδόν πάντα µε την καταστολή, αντί να ακούσετε
τη φωνή των εργαζοµένων, αντί να προσπαθήσετε
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να τους προσεγγίσετε.
Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα όπου κάθε κινητοποίηση, κάθε
απεργία, αντιµετωπίζεται µε τα ΜΑΤ και µε την ποινικοποίηση,
όπου κάθε απεργία κηρύσσεται παράνοµη και καταχρηστική. Είναι
η µόνη Κυβέρνηση που επίσηµα παίρνει υπό την προστασία της
µπράβους και προβοκάτορες που σε διατεταγµένη υπηρεσία
χτυπάνε τους απεργούς και µάλιστα προβάλλει τη θεωρία και του
"κοινωνικού αυτοµατισµού". Είναι η µόνη χώρα σε όλον τον κόσµο
όπου στάλθηκαν πάνω από έξι χιλιάδες αγρότες στα δικαστήρια
γιατί αγωνίστηκαν για το δίκιο τους, γιατί δεν µπορούν να
συµβιβαστούν µε αυτήν την πολιτική της Ο.Ν.Ε., την κοινή αγροτική
πολιτική που τους επιβάλλετε.
Θα συνεχίσετε, λοιπόν, αυτήν την πολιτική πιο αποφασιστικά;
∆ηλαδή τι θα κάνετε; Θα κλείσετε όλους όσους αντιστέκονται
σ'αυτήν την πολιτική στη φυλακή; Θα συνεχίσετε να µας επιτιµάτε
δηµόσια όσους από εµάς τους Βουλευτές συµπαρασταθούµε στους
εργαζόµενους που διεκδικούν τα δίκια τους, όπως κάνατε στις
τελευταίες κινητοποιήσεις των αγροτών και των αναπληρωτών
καθηγητών;
Σύµφωνοι. Θα συνεχίσετε αυτήν την πολιτική. Εντάξει. Αλλά τότε
µπαίνει το ερώτηµα γιατί, αφού δεν θα αλλάξετε τίποτε στην
πολιτική σας, έρχεσθε και ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης; 'Αλλωστε, σε
λίγες µέρες, το είπαν και άλλοι συνάδελφοι πριν, µε την ευκαιρία της
συζήτησης του προϋπολογισµού, όλοι θα τοποθετηθούµε και
µάλιστα εφ'όλης της ύλης και θα γίνει αυτή η ανταλλαγή που
ζητούσε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας, των
θέσεων, των απόψεων, σε όλα τα ζητήµατα και αναλυτικά.
Κατά τη γνώµη µας, το αποτέλεσµα των εκλογών για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση έδειξε πως η δύναµη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µειώθηκε σε
σηµείο που να µπαίνει αντικειµενικά σε αµφισβήτηση το κύρος της
Κυβέρνησης και να αµφισβητείται η συνένωση του λαού µας στην
πολιτική που ακολουθείται από αυτήν.
Τα αριθµητικά στοιχεία µας λένε πως η εκλογική δύναµη του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. βρίσκεται σε µια φθίνουσα πορεία. 'Ηδη µέσα στο λαό το
41% και κάτι που διαθέτει ήταν µια µειοψηφία. Σήµερα βρίσκεται
ακόµα πιο κάτω. Ακόµα η θέση στην Τοπική Αυτοδιοίκηση που
κατείχε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µειώθηκε εντυπωσιακά µε όλες τις συνέπειες
που µια τέτοια εξασθένιση συνεπάγεται για την Κυβέρνηση και για
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο οποίος πρέπει να υπενθυµίσουµε στο
λαό, όπως έκαναν και άλλοι συνάδελφοι προηγουµένως, στην
έναρξη της προεκλογικής περιόδου ζήτησε το αποτέλεσµα των
εκλογών να γίνει δηµοψήφισµα στήριξης αυτής της πολιτικής
ενσωµάτωσης της χώρας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Είναι, λοιπόν, φυσικό αυτό το αρνητικό αποτέλεσµα για την
Κυβέρνηση να παίρνει αυτό το χρώµα, δηλαδή το χρώµα της
αποδοκιµασίας αυτής της πολιτικής. Από εδώ προέκυψε η
αναγκαιότητα για τον κύριο Πρωθυπουργό να παρέµβει όχι µόνο
για τα εσωκοµµατικά του προβλήµατα που αυτά έτσι και αλλιώς
πηγαίνοντας προς το συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. πάντα θα υπάρχουν,
αλλά και να δώσει αποδείξεις σε όσους ανησυχούν πως θα
µπορούσε να ανακοπεί αυτή η πορεία ενσωµάτωσης στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και η ολοκλήρωση όλου του θεσµικού πλαισίου
και του ξεπουλήµατος µε τις ιδιωτικοποιήσεις.
Ο κύριος Πρωθυπουργός αισθάνθηκε την ανάγκη να αποδείξει πως
ελέγχει την κατάσταση και πως είναι αποφασισµένος να συνεχίσει
αυτήν την ίδια την αντιλαϊκή πολιτική.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα η ατµόσφαιρα γύρω από τις
συµφωνίες του Μάαστριχτ και του 'Αµστερνταµ είναι βαριά. Οι
συνέπειες απ' αυτές τις συµφωνίες είναι αρνητικές και αφορά το
σύνολο σχεδόν της ελληνικής κοινωνίας εργάτες, υπάλληλους,
αγρότες, µικροµεσαίους, νεολαία, γυναίκες. Η επιµονή να πιαστούν
οι δείκτες της ΟΝΕ έχει σαν συνέπεια τη χειροτέρευση των
συνθηκών διαβίωσης των πιο φτωχών στρωµάτων. Το τίµηµα που
πληρώνει ο ελληνικός λαός γι'αυτό το κυνηγητό της κατάκτησης των

κριτηρίων της ΟΝΕ είναι πάρα πολύ βαρύ. 'Ολοι οι κοινωνικοί
δείκτες έχουν χειροτερεύσει, αύξηση της ανεργίας, αύξηση της
φτώχειας, αύξηση της υποαπασχόλησης. Ο πολιτισµός, η υγεία, η
παιδεία του λαού µας υποβαθµίζονται σε επικίνδυνο βαθµό. Στη
χώρα µας, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη, παρατηρείται µια
πρωτοφανής πόλωση µεταξύ φτώχειας και πλούτου. Οι πλούσιοι
γίνονται όλο και πιο πλούσιοι και οι φτωχοί γίνονται όλο και πιο
φτωχοί. Σ' αυτήν την αύξηση του πλούτου της χώρας µας που
επικαλείται η Κυβέρνηση και εµείς δεν το αµφισβητούµε ποιος
συµµετέχει, πώς µοιράζεται αυτός ο πλούτος, ποιος καρπώνεται
αυτόν τον πλούτο; 'Οχι βέβαια οι εργαζόµενοι. Στην προσπάθειά
σας να κατακτήσετε τους στόχους της ΟΝΕ και του EURO έχετε
συµµάχους οπωσδήποτε τη συντηρητική παράταξη και όχι µόνο.
Και δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά. Στην κριτική της δεξιάς
ότι δεν είσθε πολύ τολµηροί, σπεύδετε να απαντήσετε
απολογούµενοι ότι είσθε παραγωγικοί στο ξεπούληµα του
ελληνικού πλούτου.
Ο Υπουργός των Οικονοµικών έδωσε έναν ολόκληρο κατάλογο από
µέτρα που προωθούν την ιδιωτικοποίηση, τράπεζες, επιχειρήσεις,
∆ΕΚΟ. Στον κατάλογο των "επιτυχιών" βρίσκει κανείς την αλλαγή
των εργασιακών σχέσεων, την υποβάθµιση του ασφαλιστικού
συστήµατος, την άρση της µονιµότητας που είναι σήµερα και στην
επικαιρότητα.
Προχωρείτε χωρίς να εξηγείτε το τι θα γίνει την επόµενη µέρα από
την ένταξη στην ΟΝΕ. Μήπως θα σταµατήσουν η λιτότητα και οι
θυσίες του λαού; 'Οχι βέβαια. Σήµερα είναι το κυνήγι να πιάσουµε
αυτούς τους δείκτες της ΟΝΕ για να µπούµε άµεσα στην Οικονοµική
και Νοµισµατική 'Ενωση και αµέσως µετά θα ζητήσετε θυσίες για να
διατηρηθούν οι δείκτες και να µη µας διώξουν από την ΟΝΕ.
'Αλλωστε το ίδιο πρόγραµµα σταθερότητας για όσους είναι ήδη
µέσα στην ΟΝΕ, επιβάλλει ήδη σήµερα σκληρή λιτότητα που δεν
έχει ηµεροµηνία λήξης. Και επιβάλλει ακόµα µεγάλα πρόστιµα για
όποιον παρεκκλίνει από τα κριτήρια της ένταξης.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µέλλον δεν βρίσκεται ούτε στην
ολοκλήρωση του Μάαστριχτ ούτε του 'Αµστερνταµ ούτε της ΟΝΕ
ούτε στην "Αντζέντα του 2000", αλλά βρίσκεται στην πάλη σε εθνικό
και ευρωπαϊκό επίπεδο για µια άλλη Ευρώπη πραγµατικής
δηµοκρατίας όπου οι λαοί θα είναι οι πρωταγωνιστές, µια Ευρώπη
της ισοτιµίας, της οικονοµικής και κοινωνικής ευηµερίας των
εργαζοµένων, χωρίς εκµετάλλευση, που θα καθοδηγείται από τα
συµφέροντα των λαϊκών στρωµάτων και των λαών, που θα στέκεται
εµπόδιο στις ιµπεριαλιστικές επιδιώξεις.
Εµείς καλούµε όλους όσων τα συµφέροντά τους θίγονται απ' αυτήν
την πολιτική των µονοπωλίων, να ενώσουν τις δυνάµεις τους, να
συσπειρωθούν σε µια προσπάθεια που θα έχει ως έπαθλο τη
δηµιουργία ενός λαϊκού µετώπου που θα αναδείξει και θα
κατακτήσει την εναλλακτική λύση σ' αυτήν την πολιτική της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και των µονοπωλίων, που τόσο το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
όσο και η Νέα ∆ηµοκρατία προωθούν, που µε την πάλη του θα
ενώσει τον ελληνικό λαό που στις γραµµές του θα συσπειρώσει
αγωνιστές που σήµερα βρίσκονται κάτω από την επιρροή του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή των άλλων δυνάµεων που προωθούν τους στόχους της
ΟΝΕ, του Μάαστριχτ γενικότερα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεβαίνω για δεύτερη
φορά στο Βήµα,γιατί αισθάνοµαι την ανάγκη να θίξω κάποια
ιδιαίτερα σηµαντικά σηµεία.
Το πρώτο είναι ότι αισθήµατα λύπης δηµιουργεί σε όσους
παρακολουθούν τη συζήτηση αυτή στη Βουλή, η επίµονη
προσπάθεια των µελών της Κυβέρνησης να παρουσιάσουν µια
ρόδινη εικόνα. Με ύφος, βέβαια, απολογητικό και αµυντικό
επιχειρούν να δείξουν ότι όλα πάνε καλά.
Ακούσαµε τα δύο τελευταία εικοσιτετράωρα απίστευτους
ισχυρισµούς σε ό,τι αφορά την κατάσταση της ελληνικής
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οικονοµίας, σε ό,τι αφορά το δήθεν µεταρρυθµιστικό έργο που έχει
γίνει, σε ό,τι αφορά την πρόοδο που έχει συντελεστεί τα τελευταία
δύο χρόνια.
Οφείλω εξ αρχής να σας πω ότι αυτό οδηγεί σε ορισµένα εξαιρετικά
οδυνηρά συµπεράσµατα. Πρώτον, ότι δεν έχετε διδαχθεί τίποτα
από όσα έχουν συµβεί. Και δεν αναφέροµαι µόνο στο αποτέλεσµα
των εκλογών για την αυτοδιοίκηση, αλλά στην µε κάθε τρόπο και µε
κάθε εµπειρικό δείκτη δραµατικά ογκούµενη δυσφορία της
συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων, ακόµα και εκείνων που
σας ψήφισαν στις περασµένες εθνικές εκλογές για την πολιτική που
εφαρµόζετε και για τη συµπεριφορά, το ύφος και το ήθος της
Κυβέρνησής σας.
∆εύτερον, ότι είστε ξένοι µε την πραγµατικότητα. 'Η δεν
καταλαβαίνετε, ή καταλαβαίνετε και υποκρίνεστε. Είναι δυνατόν να
υπάρχει αυτό το τροµακτικό κλίµα δυσφορίας, η αίσθηση
αναξιοπιστίας, η απογοήτευση και να έρχεστε εδώ να λέτε -
απευθυνόµενοι στα ώτα βέβαια, όχι µόνο των τριακοσίων
συναδέλφων, αλλά προς όλους τους συµπολίτες µας- ότι είστε
υπερήφανοι για το έργο που έχει συντελεστεί;
Σας έχω πει και άλλη φορά -και θα το επαναλάβω και τώρα- ότι το
χειρότερο που µπορεί να πάθει µια Κυβέρνηση- χειρότερο από
οποιοδήποτε λάθος ή παράλειψη, που σε ένα βαθµό µπορεί να
είναι και κατανοητά, κανείς δεν περιµένει απόδοση αλάνθαστη- είναι
η αποκοπή από την πραγµατικότητα. Και αυτό το έχετε πάθει.
Το τρίτο είναι ότι αποδεικνύει η συγκεκριµένη εκφορά διαρκή
προσφυγή σε ένα ξύλινο λόγο του χθες.
Επιτέλους, θα περίµενε κανένας όχι βέβαια να συµφωνήσουµε σε
όλα, αλλά να πείτε σε κάποιες αποστροφές της παρουσίασής σας
και σεις, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά και τα µέλη της Κυβέρνησης, ότι
"ναι κάναµε και λάθη, έχουµε ανάγκη διόρθωσης. Χτύπησε το
καµπανάκι και πήραµε κάποια µηνύµατα. Κανένας δεν είναι τέλειος.
'Οποιος δρα, όποιος ενεργεί υποπίπτει και σε σφάλµατα". 'Οχι να
έχετε αυτήν την αλαζονική συµπεριφορά, την οποία
παρακολουθούµε αυτές τις µέρες. Και αυτή η αλαζονική
συµπεριφορά αποδεικνύει κάτι ακόµα χειρότερο: Βαθιά
περιφρόνηση προς τους πολίτες.
Από τη µία είναι διαπιστωµένη η δυσφορία, είναι διαπιστωµένη και
καταγεγραµµένη πλέον η διαµαρτυρία, η κατακραυγή -σας έστειλε
το µήνυµα ο ελληνικός λαός- και από την άλλη εσείς περίπου έχετε
υιοθετήσει τη λογική "εµείς είµαστε σωτήρες και θα σας σώσουµε,
ασχέτως αν θέλετε να σωθείτε".
Σας επισηµαίνω ότι ο µεγαλύτερος κίνδυνος για τις κοινωνίες είναι
οι αυτόκλητοι και αλαζονικοί σωτήρες. Γιατί το θέµα είναι τελικά για
τους ίδιους τους λαούς, ποιος θα µας σώσει από τους αυτόκλητους
σωτήρες.
Θέλω ακόµα να επαναλάβω µία επισήµανση για την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. Εκτιµώ ότι σας τα είπα αναλυτικά και
διεξοδικά πριν από δύο µέρες. 'Οµως, θέλω να τονίσω ότι,
δυστυχώς, επιβεβαιώθηκαν οι φόβοι.
Επικαλείστε την ΟΝΕ, για να καλύψετε λάθη, ανικανότητα,
αναποτελεσµατικότητα, καθυστερήσεις, ολιγωρίες και αυτό
ισοδυναµεί µε εθνικό έγκληµα. Γιατί, αν πράγµατι είναι -και εµείς
επιµένουµε πως είναι- ο ευρωπαϊκός µας προσανατολισµός καίρια
εθνική στόχευση, δεν µπορεί να κρύβετε τη δική σας ανεπάρκεια
πίσω από τον εθνικό στόχο. Ορθώς είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν
κατεψήφισε κανένας 'Ελληνας πολίτης την ευρωπαϊκή επιλογή. Η
συντριπτική πλειοψηφία των Ελληνίδων και των Ελλήνων την
ενθαρρύνουν, την υποστηρίζουν, την ευνοούν. Αυτό, όµως, δεν
σηµαίνει ότι θα πάρετε συγχωροχάρτι για το γεγονός ότι το κράτος
είναι σε διάλυση, για µία τριτοκοσµικού τύπου παιδεία, για το
αίσθηµα ανασφάλειας που έχει κατακυριεύσει τους 'Ελληνες. Και
σας το επισηµαίνω αυτό, διότι εδώ δεν είναι ζήτηµα πια ούτε
κυβερνητικό ούτε καν κοµµατικό. Η ΟΝΕ είναι πολύ µεγάλη
υπόθεση, για να καταλήγει να είναι πρόσχηµα ή διάτρητο φύλλο
συκής κυβερνητικής ή προσωπικής ανεπάρκειας.
Με έκπληξη -και δεν σας κρύβω και µε κάποια αισθήµατα χαράς-

ακούσαµε χθες τον αρµόδιο Υπουργό να µας λέει καινούρια
πράγµατα για την Ολυµπιακή Αεροπορία. Οφείλω να πω εδώ ότι
κάποιες παρατηρήσεις είναι αναγκαίες. Πρώτα απ' όλα αυτά έγιναν,
αφού πρώτα απέτυχε παταγωδώς το πρώτο σχέδιο εξυγίανσης µε
τροµακτική επιβάρυνση, όπως κάλλιον ηµών γνωρίζετε, για τους
'Ελληνες φορολογούµενους. Πάνω από επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές πήγαν πεταµένα από το παράθυρο.
Επίσης, πορεία αποτυχίας δείχνει και το δεύτερο σχέδιο
εξυγίανσης, το οποίο ξεκινήσατε µε το ν.2602. Αρκεί να σας θυµίσω
ότι και για το 1997 προβλέπατε κέρδη γύρω στα είκοσι εννέα
δισεκατοµµύρια (29.000.000.000) δραχµές. Θα ξεπεράσουν τα δέκα
δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) δραχµές οι ζηµιές. Και για το
1998, που προβλέπατε κέρδη της τάξεως των πέντε
δισεκατοµµυρίων πεντακοσίων εκατοµµυρίων (5.500.000.000)
δραχµών, µέχρι στιγµής η εκτίµηση είναι ότι θα ξεπεράσουν τα
σαράντα δισεκατοµµύρια (40.000.000.000) δραχµές οι ζηµιές.
Και ακόµη, συζητάτε προκλητικά µε διαφόρους οίκους για µία
προµήθεια τεραστίων διαστάσεων χωρίς να έχετε προχωρήσει στον
κανονισµό προµηθειών, ο οποίος ρητά προβλεπόταν µε το ν.2602
του Απριλίου και για τον οποίο υπήρχε τετράµηνη προθεσµία.
Ακόµη να σας θυµίσω ότι ο Πρόεδρος και ∆ιευθύνων Σύµβουλος
της Ολυµπιακής, µετά από ένα χρόνο σε αυτήν τη θέση, δεν έχει
υπογράψει συµβόλαιο διαχείρισης, όπως προέβλεπε ο ν.2414, που
η σηµερινή Κυβέρνηση ψήφισε για τις ∆ΕΚΟ. Ποιο είναι, όµως, το
βαθύτερο µήνυµα των νέων εξαγγελιών για την Ολυµπιακή; Και γι'
αυτό άλλωστε αναφέροµαι στο ζήτηµα αυτό, γιατί είναι ενδεικτικό
και πιλοτικό της γενικότερης συµπεριφοράς σας.
'Ερχεστε µε τροµακτική καθυστέρηση και οµολογείτε την αποτυχία,
διότι περί αυτού πρόκειται. Και δεν είναι µόνο οµολογία αποτυχίας,
είναι υιοθέτηση στρεβλή και ελλειπτική των όσων επί ενάµιση χρόνο
επίµονα και µονότονα σας προτείνουµε. Αφού πρώτα έχει
απαξιωθεί η εταιρεία, αφού έχει προσβάλει και περιφρονήσει τους
πολίτες, τους φορολογούµενους και τους χρήστες των υπηρεσιών
της, αφού έχει διασυρθεί ο εθνικός αεροµεταφορέας, αφού υπάρχει
µία τροµακτική καθυστέρηση, σύρεστε σε µία επιλογή.
Αλλά και εδώ, κύριε Σηµίτη, και στην αντιγραφή εµφανίζεται η
ανεπάρκειά σας, γιατί το κάνετε µε λάθος τρόπο. Πρώτα απ' όλα
δεν είχε το θάρρος ο Υπουργός χθες να πει ότι αυτή είναι η λύση.
Είπε "δεν το αποκλείουµε", δηλαδή εµµέσως εκεί πάµε, αλλά µη
δεχθούµε σωρηδόν όλη την κριτική, απ'οπουδήποτε προέλθει, όχι
βέβαια από τη Νέα ∆ηµοκρατία, για την επιλογή µας αυτή.
Επίσης, για ποιο λόγο το κάνετε εν κρυπτώ και παραβύστω; Για
ποιο λόγο δεν προκηρύσσετε διεθνή διαγωνισµό, µε όλες τις
εγγυήσεις που έχει αυτή η διαδικασία και µε τη δυνατότητα οι όποιοι
ενδιαφερόµενοι να συνυποβάλουν και σχέδιο εξυγίανσης και
κανονισµό εργασίας ανάλογα µε αυτά που ισχύουν στις µεγάλες
ανταγωνιστικές εταιρείες στην Ευρώπη και στον κόσµο;
Τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι η χθεσινή
παραδοχή για την Ολυµπιακή στην ουσία αποδεικνύει ότι πράγµατι
είστε κατώτεροι των περιστάσεων. Σύρεστε στις επιλογές αντί, ως
Κυβέρνηση και ως θα οφείλατε, να έχετε την πρωτοβουλία να
σπεύδετε µπροστά από τις εξελίξεις και όχι η ανάγκη να σας
πηγαίνει εκεί, που πιθανώς δεν θέλατε να πάτε.
'Η, και αν ακόµη εκτιµούσατε ότι εκεί θα πηγαίνατε, για λόγους
τελείως ευτελούς κοµµατικού υπολογισµού του όποιου
υποτιθέµενου πολιτικού κόστους, δεν το κάνατε, και
καθυστερήσατε. Είναι και η µοίρα σας και το στίγµα σας. Και µόνο
το γεγονός ότι φθείρεσθε πίσω από τις εξελίξεις και σύρεσθε πίσω
από τις προτάσεις, που σας έχουµε κάνει, δείχνει ότι είσθε
κατώτεροι των περιστάσεων.
Οφείλω όµως να σας πω, µια και τόσο πολύ αρέσκεσθε να λέτε ότι
δεν σας υποβάλλουµε προτάσεις, ιδού η µεγαλύτερη αυτοδιάψευση
των ισχυρισµών σας, ιδού η µεγαλύτερη απόδειξη της υποκρισίας
σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
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Σε κάθε περίπτωση, ούτε ευχαριστώ περιµένουµε να µας πείτε ούτε
το έχουµε ανάγκη. Κρατήστε µόνο µία σηµείωση: αφού, έτσι κι
αλλιώς, τα αντιγράφετε αυτά, τουλάχιστον µάθετε να το κάνετε
καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Ερχοµαι σε ένα άλλο θέµα. Στο κεφάλαιο "παιδεία" επανειληµµένα
είχα την ευκαιρία να καταδείξω τη µεγάλη του κρισιµότητα, αλλά και
την τροµακτική ανεπάρκεια της πολιτικής που κάνετε ή µάλλον της
µη πολιτικής.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Μέσα σε όλα όσα ανέφερα για την παιδεία προχθές, σας έθεσα ένα
θέµα καίριο. Σας µίλησα για το πανεπιστηµιακό άσυλο. Σας µίλησα
για µια σηµαντική πρωτοβουλία, που είχαν οι συγκλητικές αρχές του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, για να διασφαλιστεί επιτέλους αυτή η
κατάκτηση από κακοποιά στοιχεία και από εγκληµατικές δράσεις,
που καµία σχέση δεν έχουν ούτε µε την ελεύθερη κοινωνία ούτε µε
τις ακαδηµαϊκές ελευθερίες.
Θα αναρωτηθείτε γιατί επαναφέρω το θέµα. Σας εξηγώ και
συγκεκριµενοποιώ. Σε δύο εβδοµάδες από σήµερα είναι η επέτειος
του Πολυτεχνείου. Εκείνο που παρατηρείται κάθε χρόνο τι είναι; 'Οτι
η Εισαγγελία και το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης καλύπτονται -
τυπικά ορθώς, επί της ουσίας υπάρχουν ερωτηµατικά- πίσω από το
νόµο περί ασύλου. Νόµος περί ασύλου που είναι ανενεργός, για
απλούστατους λόγους. Η µεν επιτροπή του ασύλου δεν µπορεί να
συσταθεί, γιατί οι φοιτητές ουδέποτε όρισαν το δικό τους
εκπρόσωπο και γιατί, όταν δεν λειτουργεί η τριµελής επιτροπή
ασύλου, το πράγµα πηγαίνει στο σύνολο της Συγκλήτου, που είναι
αδιανόητο να µπορεί, υπό το καθεστώς των ειδικών συνθηκών
αναταραχής εκείνων των ωρών, να συγκληθεί.
Μια και θέλετε προτάσεις, κύριε Σηµίτη, θα σας κάνω µία απλή
πρόταση: Βάλτε τον Υπουργό σας να πάρει νοµοθετική
πρωτοβουλία πριν από τις 17 Νοεµβρίου...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
...... για να αποδείξετε ότι, έστω και αργά, έχετε κάποιες τέτοιες
ευαισθησίες. Να υπερασπιστούµε την ελεύθερη και ανοιχτή
κοινωνία. Γιατί ελεύθερη και ανοιχτή κοινωνία χωρίς να τηρείται ο
νόµος δεν υφίσταται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και αν δεν το κάνετε, σηµαίνει ότι είσθε ηθικοί αυτουργοί για ό,τι
απευκτέο συµβεί αλλά και για το γεγονός ότι µε τη δική σας
ανεπάρκεια, ανικανότητα και ατολµία η Ελλάδα µοιάζει µε
ανοχύρωτη πολιτεία.
Μιλώντας για ανοχύρωτη πολιτεία έρχοµαι στα ζητήµατα που
αφορούν την εγκληµατικότητα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µπορεί να λέει ο καθένας ό,τι θέλει εντός και εκτός αυτής της
Αίθουσας. Το θέµα είναι τι αισθάνονται οι 'Ελληνες στα µεγάλα
αστικά κέντρα, για να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς, εντονότερα στην
ύπαιθρο χώρα και ακόµα εντονότερα στις βόρειες περιοχές της
Ελλάδας.
Κύριε Σηµίτη, υπάρχουν περιοχές της Ελλάδας, υπάρχουν
κωµοπόλεις και χωριά, όπου οι πολίτες δεν τολµούν να βγουν στο
δρόµο, ειδικά τις βραδυνές ώρες. Οι δε γυναίκες αποφεύγουν να
πάνε στα χωράφια. Αυτό που σας λέω δεν είναι αντιπολιτευτικός
ισχυρισµός. Αυτό είναι η κοινή συνισταµένη των καθηµερινών
βιωµάτων της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων, ειδικά της
περιφέρειας.
Υπάρχει τεράστιο θέµα εδώ, που αποδεικνύει τη διάλυση του
κράτους. Υπάρχει τεράστιο θέµα, που αναδεικνύει την αναξιοπιστία
της πολιτείας. Υπάρχει τεράστιο θέµα, που εµφανίζει µε τον
εναργέστερο τρόπο την ανεπάρκεια της Κυβέρνησης. Υπάρχει
τεράστιο θέµα, σε σχέση µε την εµπιστοσύνη των πολιτών στη
στοιχειώδη υποχρέωση του κράτους. Βεβαίως, η πολιτεία πρέπει να
έχει και προνοιακή πολιτική. Βεβαίως, πρέπει να προσφέρει
υπηρεσίες παιδείας, υγείας και όλες τις µεγάλες προτεραιότητες
που ξέρουµε. 'Οµως η πρώτη προτεραιότητα, θα σας έλεγα, ο
λόγος δηµιουργίας και ύπαρξης κράτους είναι η κατά το δυνατόν
διασφάλιση της ζωής, της τιµής, της περιουσίας, της ακεραιότητας
των πολιτών.

'Ακουσα τον καινούριο Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης να εξαγγέλλει
κάποια πράγµατα σήµερα. Πρέπει να σας πω ότι αυτά που
εξήγγειλε ή ορισµένα εξ αυτών σάς τα λέµε, και αυτά, τουλάχιστον
ένα χρόνο τώρα. ∆εν θα σταθώ σε όλα. Θα σταθώ µόνο σε ένα,
που το θεωρούµε καίριο. Είναι η ανάγκη ίδρυσης Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας, που στοχεύει στη διάρρηξη του κοµµατικού
εναγκαλισµού, που εκπορεύεται και προέρχεται από την κατά
καιρούς πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ∆ηµόσιας Τάξης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Πάνω από ένα χρόνο σάς το λέµε. Χαρά µας προξενεί το ότι
εξαγγέλλεται σήµερα. 'Οµως και εδώ συνάγονται εύκολα δύο
συµπεράσµατα. Πρώτα απ' όλα ότι έρχεσθε να το κάνετε, ενώ το
είχατε καταργήσει. Είχατε αρνηθεί για τόσο χρονικό διάστηµα ακόµα
και να το συζητάτε. Αυτό σηµαίνει οµολογία λάθους και αποτυχίας.
Πείτε το.
∆εύτερον, επιτέλους δείξτε το απαραίτητο πολιτικό ανάστηµα που
χρειάζεται σ' αυτήν την Αίθουσα και να πείτε: "Ναι, υπάρχουν και
προτάσεις που µας έχετε κάνει, που µπορεί να µας οδηγούν σε
σωστά βήµατα.".
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τρία λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πρέπει όµως να σέβεσθε
πάντοτε τον Κανονισµό.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Παρακαλώ, τη δουλειά σας και τη δουλειά µου. Κάνω τη δουλειά
µου µε όλους το ίδιο, όπως ξέρετε. Πριν, σταµάτησα τον Υπουργό
Εθνικής Αµύνης. Μη µου κάνετε, λοιπόν, αυτού του είδους τις
υποδείξεις. Ο Κανονισµός είναι πάνω απ' όλους µας. Πρέπει να το
χωνέψουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Υπάρχουν τρεις σηµαντικές προτεραιότητες:
Πρώτον, είναι ανάγκη να επαναθεωρηθεί το καθεστώς παροχής
αδειών για την είσοδο και παραµονή στη χώρα. Με αυτό εννοώ ότι
πρέπει να συνδεθεί η δυνατότητα άδειας και παραµονής στη χώρα
µε κριτήρια που έχουν σχέση µε την προέλευση, την απασχόληση,
το προηγούµενο ποινικό µητρώο, την ποιότητα και το παρελθόν
εκείνων που έρχονται στη χώρα µας. Είναι επίσης ανάγκη και
άµεση προτεραιότητα να µεταρρυθµίσουµε το καθεστώς παροχής
αδειών εκείνων που είναι στις φυλακές, γιατί είδαµε εξωφρενικά και
απαράδεκτα πράγµατα. Εγκληµατίες µε βαρύτατο ποινικό µητρώο
...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ δώστε µου δύο
λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ να µε βοηθήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Θα σας βοηθήσω, αλλά δώστε µου δύο λεπτά, για
να κάνω τον αντίλογό µου.
Είναι επίσης πολύ σηµαντικό ως προτεραιότητα να διασφαλιστεί η
Ελληνική Αστυνοµία από τα συµπτώµατα διαφθοράς. Εκεί
παρουσιάζονται και βαρύτατες πολιτικές ευθύνες, γιατί
συµπεριλαµβάνονται εκεί και οι πολιτικοί σύµβουλοι του
Υπουργείου, αλλά και η ηγεσία που εσείς επιλέξατε µε πολιτικά
κριτήρια. Είναι όµως εξίσου σηµαντικό επιτέλους να γίνει µια
πολιτική βελτίωσης των αποδοχών εκείνων που υπηρετούν στα
Σώµατα Ασφαλείας. Ξέρω τη γνώριµη αντίδραση. Θα µου πείτε
"πού θα βρεθούν λεφτά"; 'Οταν βρίσκετε εφτακόσια δισεκατοµµύρια
να πετάξετε για την Ολυµπιακή και ένα τρισεκατοµµύριο για τις
αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας, τότε επιτρέψτε µου να πω ότι ο
ισχυρισµός σας είναι αβάσιµος και λαϊκίστικος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βγάλαµε τα συµπερά-
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σµατά µας, τα οποία είχαµε άλλωστε προείπει από την αρχική µας
εισήγηση. Είχαµε πει ότι αυτή η συζήτηση στη Βουλή δεν ήταν
παρά µια προσπάθεια του Πρωθυπουργού από θέση αδυναµίας να
εξασφαλίσει την κοµµατική στήριξη που χρειάζεται. Εµείς εκτιµούµε
ότι την ψήφο θα την πάρετε, αλλά δεν λύνει κανένα πρόβληµα. Η
ίδια πολιτική θα εφαρµοστεί και αυτό το είπατε ήδη µόνος σας. Η
ίδια και µεγαλύτερη αδυναµία θα επιδειχθεί από την πλευρά σας. Τα
συµπεράσµατα είναι απλά. Ο ιστορικός σας κύκλος κλείνει. Το
ευτύχηµα είναι ότι υπάρχουν δυνάµεις, οι οποίες έχουν και τη
δύναµη και την πολιτική και τις προτάσεις, για να βγάλουν τη χώρα
από το αδιέξοδο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων έργων κ. Λαλιώτης έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.
Καραµανλής προσπάθησε σήµερα µε µειλίχιο ύφος να κρύψει την
απουσία ολοκληρωµένης πρότασης, από την παράταξή του και το
κόµµα του. Προσπάθησε πάλι να επαναφέρει µε πιο ήπιο τόνο τα
συνθήµατα, τους αφορισµούς και τις κινδυνολογίες που είχε
εκτοξεύσει εναντίον της Κυβερνήσεως πριν από δυο µέρες.
'Ολα αυτά δείχνουν ποιοι είναι κατώτεροι των περιστάσεων, ποιοι
είναι αυτοί που δεν έχουν πρόταση και καταφεύγουν στα
συνθήµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σαν έθνος και σαν λαός
στην τελική ευθεία των µεγάλων προκλήσεων και των µεγάλων
ευκαιριών. Μας χωρίζει ένας χρόνος από τα δύο µεγάλα ορόσηµα
µε σηµαντική συµβολική αξία και σηµειολογική σηµασία: Το
ορόσηµο του νέου αιώνα και το ορόσηµο της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης όπως αυτή καθορίζεται µέσα από την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση και µέσα από τη νέα αρχιτεκτονική της ηπείρου
µας.
Από το 1993 αυτές οι θετικές απαντήσεις που οφείλαµε και
οφείλουµε ως χώρα και ως έθνος απεικονίζονται µε καθαρότητα
στους στόχους, στις προτεραιότητες, στους ρυθµούς µιας
πανεθνικής προσπάθειας για να µπει η Ελλάδα µε συντεταγµένη
πορεία στον 21ο αιώνα πιο ισχυρή, πιο σύγχρονη, πιο δηµιουργική.
Από το 1993 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. διαµόρφωσε ένα αξιόπιστο, συνεκτικό και
ρεαλιστικό πρόγραµµα σύγκλισης της Ελλάδας µε τις άλλες χώρες
της κοινότητας. Από τότε µέχρι σήµερα υπάρχει ως πλαίσιο
αναφοράς αυτό το πρόγραµµα για µια συντεταγµένη πορεία όλων
των κοινωνικών δυνάµεων, µέσα από θυσίες αλλά και κατακτήσεις
και ελπίδες.
Από τότε µέχρι σήµερα υπάρχει το σηµατοδοτηµένο στρατηγικό
σχέδιο ως µοναδική πυξίδα πλεύσης όλων των πολιτικών
δυνάµεων, µέσα από διαφορές, αντιθέσεις και αρνήσεις αλλά και
µέσα από συνθέσεις και κοινές προοπτικές. Αυτό το διαχρονικό
πρόγραµµα σύγκλισης έχει επικυρωθεί µε την ψήφο του ελληνικού
λαού δυο φορές, το 1993 και το 1996. Αυτό φέρνει τις υπογραφές
του αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου και του αείµνηστου Γιώργου
Γεννηµατά, ενώ στη φάση της συνέχειας της κλιµάκωσης και της
ολοκλήρωσης φέρνει την υπογραφή του Κώστα Σηµίτη.
Αυτό το διαχρονικό πρόγραµµα ως πρόγραµµα αλήθειας και
προοπτικής, ως πρόγραµµα που κατοχυρώνει σε µια εποχή
ανοικτών συνόρων το αναπτυξιακό και το αµυντικό ισοδύναµο της
χώρας, φέρει την υπογραφή όλων των Βουλευτών, όλων των
Υπουργών, όλων των κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Αξιολογούµε µε σεβασµό στους πολίτες και τη λαϊκή ετυµηγορία
τους τα µηνύµατα που συµπύκνωσαν στις δηµοτικές εκλογές για
κρίσιµες πτυχές και ορισµένους τοµείς της πολιτικής µας. Σήµερα
µετά από έξι χρόνια διακυβέρνησης, πρέπει να δώσουµε έµφαση
µεγαλύτερη και να εντείνουµε τους ρυθµούς σε θετικές δράσεις και
θετικό έργο, να ενισχύσουµε τους άρρηκτους δεσµούς του

τρίπτυχου σταθερότητα-ανάπτυξη-κοινωνική συνοχή µε έµφαση
στην ανάπτυξη. Να προσπαθήσουµε µε µεγαλύτερη ένταση να
συνδυάσουµε τη σταθερότητα µε την ανάπτυξη, να συνδυάσουµε
την ανάπτυξη µε την κοινωνική συνοχή, µε προστασία µε
αλληλεγγύη, µε δικαιοσύνη για τους εκτός των τειχών πολίτες, για
τους αδύναµους, για τους πάσχοντες, γι' αυτούς που αξίζουν και
θέλουν αλλά δεν µπορούν. Να προωθήσουµε την ανάπτυξη και την
κοινωνική συνοχή για το σύνολο των περιφερειών της χώρας µας
χωρίς φθίνουσες και υπανάπτυκτες περιοχές, χωρίς γκέτο και
υποβαθµισµένες περιφέρειες στα αστικά κέντρα µε
περιθωριοποιηµένους ανθρώπους.
Το πρόγραµµά µας εφαρµόστηκε και εφαρµόζεται µε συνέχεια και
συνέπεια, γιατί είχε -και φέρει ως φορέας σχεδιασµού και
υλοποίησης- ως έκφραση µια µεγάλη και υπαρκτή πολιτική και
κοινωνική πλειοψηφία. Μιας πλειοψηφίας που ανεδείχθη µε την
ψήφο του ελληνικού λαού και το 1993 και το 1996. Μιας
πλειοψηφίας που θα κατοχυρωθεί για µια ακόµη φορά και στις
εκλογές του 2000. Αυτή η υπαρκτή και κάθε φορά επικυρωµένη
πλειοψηφία έχει ως λογική έκφρασή της την Κυβέρνηση και την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Γι' αυτό δεν είναι τυχαίο ότι
σε κάθε κρίσιµη φάση κάθε φορά επιβεβαιώνεται η ενότητα και η
αλληλεγγύη της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, επιβεβαιώνεται η
συνοχή, η ευθύνη και η προοπτική ολόκληρου του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Για όλους αυτούς τους λόγους η ψήφος εµπιστοσύνης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας στο πρόγραµµα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στην
πολιτική της Κυβέρνησης, αλλά και στον Πρωθυπουργό τον Κώστα
Σηµίτη είναι και θα είναι µια ψήφος συνείδησης και ευαισθησίας
ελεύθερων ανθρώπων. Είναι µια ψήφος εµπιστοσύνης ελεύθερων
ανθρώπων που εκφράζουν την συνείδηση µιας µεγάλης ιστορικής
και προοδευτικής παράταξης, µιας παράταξης που έρχεται από
πολύ µακριά και θέλει να πάει πολύ µακρύτερα ενωµένη, σύγχρονη,
ανανεωµένη και δηµιουργική γιατί εκπροσωπεί ζωντανές ιστορικές,
κοινωνικές δυνάµεις µε παρελθόν, µε παρόν και µέλλον.
'Ηταν, είναι και θα είναι µία ψήφος εµπιστοσύνης ελεύθερων
ανθρώπων, που πιστεύουν ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. του µέλλοντός µας είναι
συναρτηµένο µε την πορεία της Ελλάδος του µέλλοντός µας, της
Ελλάδας των µεγάλων και των ανοιχτών οριζόντων.
Γι'αυτό, λοιπόν, ο κ. Καραµανλής και η ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας, παλιά και νέα, ας µην τρέφουν ψευδαισθήσεις για την
ενότητα του ΠΑ.ΣΟ.Κ., για τα κοινοβουλευτικά, τα κοινωνικά, τα
πολιτικά και τα εκλογικά ερίσµατα του ΠΑ.ΣΟ.Κ., της Κυβέρνησης
και του Κώστα Σηµίτη ως Πρωθυπουργού της χώρας και Προέδρου
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Πολύ περισσότερο, η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας
ας µην καλλιεργεί αυταπάτες, ότι µπορεί να ρίξει δολώµατα ή να
στήσει ξώβεργες σε Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Σας πληροφορούµε, ότι ούτε τώρα ούτε ποτέ, δεν πρόκειται να
πιάσετε ψάρια ή να πιάσετε πουλιά από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., από αυτήν τη
δοκιµασµένη και αγωνιστική παράταξη. Ας το συνειδητοποιήσουν
πια όλοι, φίλοι και αντίπαλοι, ότι εµείς το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µέσα από µία
κοινή διαδροµή είκοσι πέντε χρόνων έχουµε κατακτήσει την ενότητά
µας, µία ενότητα µε διαφορές, µία ενότητα µε δηµοκρατία και
ελευθερία, µία ενότητα µε µακρόχρονη αλληλεγγύη. Αυτό το
κεκτηµένο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. συνδέεται άρρηκτα µε τους δηµοκρατικούς
θεσµούς στον τόπο µας. Είναι ένα από τα θεµέλια της δηµοκρατίας
µας, του δηµοκρατικού µας συστήµατος, είναι µία κατάκτηση για µια
οµαλή πολιτική και δηµοκρατική πορεία.
Το παράδειγµα αυτό το δικό µας ας το µιµηθεί και ας διδαχθεί
πολλά η νέα ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας. Γιατί η νέα ηγεσία της
Νέας ∆ηµοκρατίας µε Αρχηγό τον κ. Καραµανλή προσπαθεί να
δηµιουργήσει ένα µονολιθικό και προσωποπαγές κόµµα, ένα κόµµα
µε πειθήνιους Βουλευτές και υποταγµένους Βουλευτές, ένα κόµµα
µε διαγραφές και αποκεφαλισµούς.
∆εν µε ενδιαφέρουν τα εσωκοµµατικά της Νέας ∆ηµοκρατίας και
δεν µε ενδιαφέρει η ανάµειξη στα εσωτερικά της. 'Αλλωστε οι
ιδεολογικές,  προγραµµατικές  και  ιστορικές  µας  διαφορές  ήταν
και είναι γνωστές. 'Οµως µε ενδιαφέρει η αυταρχική
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συνταγή για το πώς διοικείται και λειτουργεί ένα κόµµα, που είναι το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Με ενδιαφέρει, γιατί αυτή η
αυταρχική και αλαζονική συµπεριφορά δηµιουργεί ένα θεσµικό
έλλειµµα για το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε
ενδιαφέρει γιατί η διαγραφή άξιων, ικανών και ιδρυτικών στελεχών
µιας παράταξης, στελεχών µε γνώσεις, µε κύρος -παρ' όλες τις
διαφορές που έχω και το ξέρετε, όπως είναι ο κ. Μάνος, ο κ.
Σουφλιάς και οι Βουλευτές και τα άλλα στελέχη- που στερεί τη
δυνατότητα από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
παίξει το θεσµικό της ρόλο.
Τέλος, µε ενδιαφέρει, ότι αυτή η παλαιοκοµµατική και
παλαιοµοδίτικη συνταγή είναι µία συνταγή του παρελθόντος, µία
νοοτροπία βαθύτατα συντηρητική και ξεπερασµένη, γιατί δηµιουργεί
απώλεια δυνάµεων, απώλεια πολύτιµων µονάδων µέσα στο
Κοινοβούλιο, που είναι σηµαντικές ως παρουσίες για το πολιτικό
µας σύστηµα. Είναι µια συνταγή και µία νοοτροπία που δεν
συµβαδίζει µε το ελεύθερο πνεύµα της εποχής µας, γιατί δεν
συνάδει µε τη δηµοκρατική λειτουργία, των σύγχρονων κοµµάτων,
που θέλουν να επαγγέλλονται, αλλά και να εγγυώνται ανοικτές
κοινωνίες.
Με όλο το σεβασµό που µπορώ να τρέφω σε ένα νέο άνθρωπο,
όπως είναι ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας, θα ήθελα να του πω
για µία ακόµα φορά, ότι αυτή η πρακτική του η αυταρχική, αυτή η
προσπάθεια για µονοκοµµατική αντίληψη µέσα στο κόµµα του και
µονολιθισµό, αυτή η αντίληψη για προσωποπαγές κόµµα, δεν
συνάδει µε την εικόνα ενός νέου πολιτικού και πολύ περισσότερο,
δεν µπορεί να συµβαδίζει µε την πορεία ενός νέου ηγέτη µιας
µεγάλης παράταξης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλούν για
σκοινί!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Σιούφα, εάν µιλήσουµε
για σκοινιά, θα κρεµαστείτε όλοι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆υστυχώς!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μπορούµε να σας τα
δώσουµε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αφήστε τα σκοινιά και
θέστε τις απόψεις σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήταν και είναι σαφές, ότι η ψήφος εµπιστοσύνης που
έχει ζητήσει ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή µας δεν έχει καµία
εσωκοµµατική λογική και αναφορά. Αντιθέτως, συνδέεται µε την
πορεία της χώρας στην πιο κρίσιµη και αποφασιστική καµπή για το
1999 µε τους στόχους και τα κριτήρια της ΟΝΕ, συνδέεται µε την
αναγκαία και την απαιτούµενη πολιτική σταθερότητα, συνδέεται µε
την επιτακτική ανάγκη να αποσαφηνιστούν οι προτάσεις όλων των
πολιτικών δυνάµεων, γιατί οι πολίτες πρέπει να ξέρουν και να
µπορούν να συγκρίνουν και να επιλέγουν προγράµµατα, προτάσεις,
παρατάξεις, κόµµατα, στελέχη και ηγέτες.
Κύριοι συνάδελφοι, το πρόγραµµα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ
για την περίοδο 1994 µέχρι σήµερα αλλά και µέχρι το 2000 µέσα σε
δύσκολες, αντίξοες συνθήκες είχε και έχει καταγράψει ως
αναµφισβήτητες επιτυχίες τη δραστική µείωση του πληθωρισµού
και των ελλειµµάτων, τη σηµαντική αύξηση του ρυθµού ανάπτυξης,
τη δίκαιη κατανοµή των βαρών και την αύξηση του πραγµατικού
εισοδήµατος, την αποκατάσταση της κοινωνικής συνοχής, τη
µείωση των περιφερειακών ανισοτήτων, τη µείωση των κοινωνικών
ανισοτήτων µέσω ενός δικτύου κοινωνικής προστασίας και
αλληλεγγύης µε τα προγράµµατα ενίσχυσης των χαµηλόµισθων,
των χαµηλοσυνταξιούχων και των ανέργων.
Εµείς δεν δίνουµε τις µάχες σε όλα τα µέτωπα για άψυχους
αριθµούς. ∆ίνουµε τις µάχες για τους ανθρώπους, για όλους τους
πολίτες της χώρας. Γνωρίζουµε και γνωρίζετε ότι πίσω από τους
αριθµούς του πληθωρισµού, ελλειµµάτων, του ΑΕΠ, των
επενδύσεων, των κοινωνικών δαπανών υπάρχουν οι ανάγκες, οι
επιθυµίες, οι προσδοκίες και τα όνειρα και οι ελπίδες δέκα

εκατοµµυρίων ανθρώπων.
Μπορούµε όµως να δούµε ποια ήταν η κατάσταση που
επικρατούσε στη χώρα όταν είχαν αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας οι µάγοι του νεοφιλελευθερισµού της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Υπήρχε οικονοµική ύφεση, παρατεταµένη κρίση, λιτότητα,
ανισότητες, συρρίκνωση και καταστροφή του κοινωνικού κράτους
και πολλαπλά αδιέξοδα.
Ποιος ήταν ο πληθωρισµός, κύριοι συνάδελφοι, το 1993; Ποιος είναι
σήµερα; Πώς κατέβηκε από το 14,5% στο 4,5%; Ποιος ήταν ο
ρυθµός ανάπτυξης του ΑΕΠ; 'Ηταν αρνητικό πλην -1,6% ενώ
σήµερα είναι 3,5%.
Συνάδελφοι, θυµάστε τις µαύρες σηµαίες στο Λαύριο, στην
Ελευσίνα, στη Σύρα, στη Θράκη, στην Κοζάνη και αλλού. Τώρα
έχουν αλλάξει πολλά απ'αυτά τα αρνητικά δεδοµένα. Υπάρχει
ανάπτυξη, υπάρχει ελπίδα, υπάρχει δηµιουργικό έργο, υπάρχει
αισιοδοξία.
Αυτά τα λέω και για τους εκπροσώπους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος και του Συνασπισµού και του ∆ΗΚΚΙ γιατί παρ' όλες τις
κριτικές τους θεωρήσεις και την κριτική στάση που έχουν στην
πολιτική του ΠΑΣΟΚ, πρέπει να καταλάβουν ότι δεν είναι ίδιες οι
πολιτικές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Υπάρχουν ριζικές
διαφορές και αυτές είναι πανταχού παρούσες.
Κύριοι συνάδελφοι, όλοι αναγνωρίζουν ότι ο σχεδιασµός και οι
ιεραρχήσεις για τα µεγάλα έργα, για τα έργα σύγχρονης υποδοµής
πρέπει να έχουν µια συνέχεια ανεξάρτητα από τη διαδοχή των
κυβερνήσεων και ανεξάρτητα από τις εκλογικές αναµετρήσεις. Είναι
επιτακτική ανάγκη όλες οι πολιτικές δυνάµεις, όλες οι κοινωνικές
δυνάµεις να κρίνουν και να ελέγχουν την κάθε κυβέρνηση και τη
δική µας πάντα µε ευθύνη και νηφαλιότητα χωρίς µηδενισµούς και
κινδυνολογίες. Γιατί και οι πόροι και τα δηµόσια έργα έχουν
συνέχεια και παράγουν ένα συνολικό θετικό κοινωνικό αποτέλεσµα.
Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων
υπήρχε και υπάρχει για κάθε έργο µια κάρτα διαφάνειας. Γιατί οι
αποφάσεις µας λαµβάνονται πάντα µε πίστη στη νοµιµότητα και τη
διαφάνεια, µε πίστη στον υγιή ανταγωνισµό και τους κανόνες του,
µε πίστη στην προάσπιση και τη διασφάλιση του δηµοσίου
συµφέροντος.
Σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα συνολικά και σε κάθε
γωνιά της χώρας υπάρχει µια κοσµογονία έργων και δράσεων.
Σήµερα υλοποιούνται και ολοκληρώνονται είκοσι χιλιάδες έργα
διευρωπαϊκής, εθνικής, περιφερειακής, νοµαρχιακής και δηµοτικής
κλίµακας. Αυτά είναι τα έργα που αλλάζουν ριζικά το πρόσωπο της
Ελλάδος. Αυτά τα είκοσι χιλιάδες έργα είναι ορατά και αποτελούν
ένα τεράστιο πάζλ, ένα παζλ που διαµορφώνουν το κάθε έργο
χωριστά και όλα µαζί το σύγχρονο πρόσωπο µιας δηµιουργικής
Ελλάδας, της Ελλάδας του 21ου αιώνα. Αυτά τα είκοσι χιλιάδες
δηµόσια έργα δηµιουργούν το αναπτυξιακό ισοδύναµο της
Ελλάδας. ∆ηµιουργούν ένα κεκτηµένο για την αναβάθµιση της
ποιότητας ζωής και για την ανάδειξη της χώρας µας σε οικολογικό
και πολιτισµικό απόθεµα όλης της Ευρώπης για να µπορεί να
αξιοποιήσει όλα τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα και τώρα και στον
επόµενο αιώνα.
Γι'αυτό δεν πρέπει να µπαίνουν στα έργα κοµµατικές ταµπέλες και
δεν πρέπει να µετατρέπονται τα δηµόσια έργα και αυτή η µεγάλη
προσπάθεια όλων των πολιτών, όλων των κοινωνικών φορέων,
όλων των κοινωνικών δυνάµεων και όλων των πολιτικών δυνάµεων
σε πεδίο άγονων κοµµατικών ανταγωνισµών.
Κύριοι συνάδελφοι, χθες η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας µίλησε µε
κινδυνολογίες, µε ανακρίβειες, και θα έλεγα µε περισσή άγνοια για
τέσσερις µύθους. Υπάρχουν τέσσερις αντίστοιχες απαντήσεις µε
αναµφισβήτητες αλήθειες.
Στο  µύθο  της  ηγεσίας  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας,  αλλά  και  στην
άγνοια  της  ηγεσίας  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας,  αλλά  και  των
στελεχών  αυτής  της  παράταξης  ότι  έχουν  χαθεί,  χάνονται  ή
πρόκειται  να  χαθούν  κοινοτικοί  πόροι,  υπάρχει  η  απάντησή
µας  και  είναι  συγκεκριµένη  και  αναµφισβήτητη.  Εµείς
απαντούµε  µε  την  έγκαιρη  και  αποτελεσµατική  και  ορθολογική
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αξιοποίηση όλων των εθνικών και των κοινοτικών πόρων, εµείς
απαντούµε µε τους αυξανόµενους ρυθµούς απορρόφησης που
επαληθεύουν µέρα µε τη µέρα, χρόνο µε το χρόνο τη δέσµευσή µας
ότι δεν θα χαθεί κανένα ECU και δεν πρόκειται να χαθεί καµία
δραχµή από όλο αυτό το σηµαντικό γιγαντιαίο πρόγραµµα.
Παραθέτω τα στοιχεία που έχουµε για ένα κρίσιµο πρόγραµµα που
είχε δυσκολίες στην εκκίνησή του. Είναι το πρόγραµµα
"περιβάλλον", το εθνικό πρόγραµµα για το περιβάλλον µε
συνολικούς διαθέσιµους πόρους εκατόν εξήντα δισεκατοµµύρια
(160.000.000.000) και µε αριθµό έργων, προγραµµάτων και
δράσεων πεντακόσια είκοσι. Είχα πει ότι και σ' αυτό το δύσκολο
πρόγραµµα δεν θα χαθεί ούτε µία δραχµή. Φαίνεται από τις
απορροφήσεις και να το κοιτάξετε, κύριοι συνάδελφοι. ∆υστυχώς,
λείπει ο κ. Καραµανλής, γιατί πρέπει να τα µάθει γιατί πιστεύω ότι

δεν γνωρίζει ότι οι απορροφήσεις χρόνο µε το χρόνο έχουν µία
άλλη ταχύτητα. Αυτές είναι οι απορροφήσεις του 1994, 1995, 1996,
1997, 1998, 1999 όπου καλύπτεται το σύνολο του προγράµµατος,
απορροφούνται όλοι οι πόροι. Ας τα πάρει ο κ. Καραµανλής και η
ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας να τα δει, γιατί έχει σηµασία ότι µέχρι
το τέλος του χρόνου, θα έχουµε καλύψει περίπου ενενήντα πέντε
δισεκατοµµύρια (95.000.000.000) και θα µένουν µόλις εβδοµήντα
δισεκατοµµύρια (70.000.000.000). Και φέτος καλύπτουµε τα
πενήντα τρία δισεκατοµµύρια (53.000.000.000). 'Αρα αυτό που λέµε
ότι του χρόνου θα έχουµε υπερκαλύψει τους στόχους µας, είναι
αλήθεια. Πρέπει να τα δείτε αυτά, κύριοι συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Στο µύθο της ηγεσίας και
των στελεχών της Νέας ∆ηµοκρατίας για την ποιότητα των έργων,
εµείς απαντούµε µε αυστηρούς εντατικούς ελέγχους σε όλα τα
µικρά και τα µεγάλα έργα που προωθούν τα υπουργεία, οι
οργανισµοί, οι περιφέρειες, οι νοµαρχίες και οι δήµοι. Εµείς κάνουµε
τους ελέγχους, αγαπητοί συνάδελφοι, και εµείς δίνουµε τα στοιχεία
αυτά που διαβάζετε για να µας κάνετε µετά ερωτήσεις. Και
απαντούµε µε παρεµβάσεις, µε πρόστιµα και µε ελέγχους στους
µικρούς και τους µεγάλους εργολάβους.
Μόνο στο χώρο κατά µήκος του ΠΑΘΕ για τα έργα του Β'
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης έχουµε επιβάλει δύο δισεκατοµµύρια
(2.000.000.000) πρόστιµο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε ένα λεπτό ακόµη,

κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Αυτά είναι τα στοιχεία και θα
ήθελα να σας πω ότι εµείς σήµερα εκτελούµε έργα και στον ΠΑΘΕ
όπου υπάρχουν απολύτως συγκρίσιµα στοιχεία µε πολύ µικρότερο
κόστος γιατί υπάρχει έλεγχος, γιατί υπάρχει σχέδιο, γιατί υπάρχει
καθηµερινή παρέµβαση. Θα δώσω αυτά τα στοιχεία γιατί είναι πολύ
σηµαντική η µείωση του κόστους αν συγκρίνουµε την περίοδο
1990-1993, το Α' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και την περίοδο 1994-
2000.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Κωνσταντίνος Λαλιώτης καταθέτει για τα
Πρακτικά σχετικούς συγκριτικούς πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σας προσκαλώ και σας προκαλώ να πάµε στην
Εγνατία. Σήµερα κατασκευάζονται και έχουν δηµοπρατηθεί και
βρίσκονται σε εξέλιξη πεντακόσια χιλιόµετρα για την Εγνατία και
µέρα µε τη µέρα γίνεται πραγµατικότητα. Να πάµε στον ΠΑΘΕ. Με
όλα τα προβλήµατα κατασκευάζονται τριακόσια χιλιόµετρα. Να
διανύσουµε το Μετρό της Αθήνας. 'Εχει εκτελεσθεί το 80% και µέσα
στο 1999 θα υπάρξει κυκλοφορία της βασικής γραµµής. Να πάµε
στο νέο διεθνές αεροδρόµιο στα Σπάτα που έχει εκτελεσθεί το 50%.
Να δούµε πως καθάρισε ο Σαρωνικός, πως καθαρίζει ο Θερµαϊκός,
πως γίνονται πάλι καθαρές και γαλάζιες θάλασσες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
'Ενα λεπτό, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πρέπει να κλείσετε την
οµιλία σας νωρίτερα, σε µισό λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μάλιστα.
Το Μετρό της Θεσσαλονίκης είναι ένα έργο ζωτικής σηµασίας και θα
προχωρήσει και προχωρεί µε διαφάνεια και µε µία εθνικά
συµφέρουσα σύµβαση. Υπάρχουν όµως οικονοµικοί κύκλοι µε
ιδιοτελή συµφέροντα, που κινδυνολογούν, παραπληροφορούν και
σκανδαλολογούν, αν και υπάρχουν δύο αποφάσεις του Συµβουλίου
Επικρατείας και µία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που δίνει µία
απάντηση και δικαιώνει τις ελληνικές θέσεις.
Αγαπητέ φίλε και συνάδελφε, κύριε Ιντζέ, φίλος είσαι, αλλά φιλτάτη
είναι η αλήθεια. 'Ετσι το σκάνδαλο είναι ότι κάποιος µιλάει για
σκάνδαλο, χωρίς να υπάρχει γνώση, χωρίς να υπάρχει τεκµηρίωση,
χωρίς να υπάρχουν δεδοµένα.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Νικόλαος
Κωνσταντόπουλος έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριοι
συνάδελφοι, αισθάνοµαι τον πειρασµό να κάνω αυτήν την
παρατήρηση. Παρακολουθώντας τη συζήτηση, τους διαγκωνισµούς
και τους διαξιφισµούς ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχω την αίσθηση ότι Κυβέρνηση και
Αξιωµατική Αντιπολίτευση αντιδικούν για το ποιος είναι ο ιδιοκτήτης
της πιο περιοριστικής φιλελεύθερης πολιτικής που εφαρµόζεται.
Είστε συνιδιοκτήτες. Να το πούµε, γιατί ο ελληνικός λαός βλέποντας
αυτήν την πλειοδοσία του ενός και του άλλου γύρω από την ίδια
πολιτική, αισθάνεται ότι γίνεται πολύς καυγάς για το πάπλωµα, την
ίδια ώρα που ο 'Ελληνας πολίτης είναι ακάλυπτος, είναι
ξεσκέπαστος.
Η εφαρµοζόµενη πολιτική είναι αυτή που δεν έχει εξασφαλίσει το
σωστό επίπεδο κοινωνικής κάλυψης. Η εφαρµοζόµενη πολιτική
είναι αυτή η οποία δεν έχει εξασφαλίσει τους σωστούς ρυθµούς
ανάπτυξης. Η εφαρµοζόµενη πολιτική είναι αυτή η οποία δεν έχει
εξασφαλίσει το σωστό επίπεδο ποιότητας ζωής και ασφάλειας στην
καθηµερινότητα του 'Ελληνα.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση λέει "προχωρήστε και εφαρµόστε
ακόµη πιο περιοριστική πολιτική" και η Κυβέρνηση απαντάει "δεν
θα κάνω βήµα πίσω από την εφαρµοζόµενη πολιτική". Ε, αυτό είναι
που ο 'Ελληνας πολίτης βιώνει ως καυγά για το πάπλωµα, την ώρα
που δεν εξασφαλίζονται βασικές ανάγκες της ζωής του, βασικοί
όροι της προοπτικής του, βασικές προϋποθέσεις για µια Ελλάδα
που δεν θα είναι προβληµατική, αλλά θα είναι αισιόδοξη και θα
µπορεί να καλύπτει όλες εκείνες τις καθυστερήσεις και τις
αποστάσεις που τη χωρίζουν απ' όσα γίνονται γύρω µας στο
διεθνές περιβάλλον.
Επιβεβαιώθηκε µε τον πιο πανηγυρικό τρόπο ότι ο µοναδικός λόγος
για τον οποίο κινήθηκε η διαδικασία της ψήφου εµπιστοσύνης ήταν

η επιδίωξη του κυρίου Πρωθυπουργού να λύσει τα δικά του
πολιτικά αδιέξοδα, τα αδιέξοδα της Κυβέρνησής του. ∆εν υπήρξε
κανένα σηµαντικό γεγονός, απ' αυτά που δικαιολογούν την
προσφυγή στη διαδικασία της ψήφου εµπιστοσύνης µε την αρχή
της δεδηλωµένης. Μ' αυτόν τον τρόπο όµως, για µία ακόµη φορά
γίνονται ασκήσεις πολιτικής σκοπιµότητας διά του Κοινοβουλίου και
αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση και η κυβερνητική πλειοψηφία είναι
όµηροι του εαυτού τους. 'Οµηροι του εαυτού σας είστε, κύριοι.
Αυτήν την οµηρία δεν µπορείτε να την κάνετε οµηρία του ελληνικού
λαού. Γι' αυτό εµείς, από την πλευρά του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου, θα καταψηφίσουµε την Κυβέρνηση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Από µόνη της η τακτική του κυρίου Πρωθυπουργού αποδεικνύει ότι
υπάρχει σοβαρό πολιτικό πρόβληµα, διπλό πολιτικό πρόβληµα.
Πρόβληµα στο εσωτερικό της κοµµατικής κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας και πρόβληµα έναντι της κοινωνίας. Υπάρχει
πρόβληµα νοµιµοποίησης αυτής της πολιτικής. Υπάρχει πρόβληµα
συναίνεσης του λαού σ' αυτήν την πολιτική. Και όταν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το έλλειµµα νοµιµοποίησης και συναίνεσης
καλύπτεται µε κοινοβουλευτικές ακροβασίες και κοινοβουλευτικούς
εκβιασµούς, τότε παραµορφώνονται οι εξελίξεις.
Ο κύριος Πρωθυπουργός θέλει την ψήφο εµπιστοσύνης για να την
χρησιµοποιήσει προκειµένου να προχωρήσει σε µέτρα που δεν
τολµάει να ανακοινώσει ούτε στην πλειοψηφία του Κόµµατός του
ούτε στην ελληνική κοινωνία.
Επίσης θέλει την ψήφο εµπιστοσύνης για να προλάβει τη συζήτηση
επί του προϋπολογισµού, προκειµένου να προωθήσει τις επιλογές
που ήδη έχει κάνει. 'Ετσι λοιπόν, δεν έχουµε ψήφο εµπιστοσύνης,
έχουµε διαδικασία εκβιασµένης ψήφου.
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι χθες ο κύριος Πρωθυπουργός άρχισε
την οµιλία του λέγοντας ότι "πρέπει να ξεκαθαρίσει το τοπίο".
Σήµερα ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας είπε ότι "δεν υπάρχει κανένα
θολό τοπίο για να ξεκαθαριστεί".
Χθες ο κύριος Πρωθυπουργός είπε: "Θέλω το ηχηρό µήνυµα της
πλειοψηφίας. Θα ακολουθήσω την ίδια πολιτική από εδώ και στο
εξής. Πρέπει να επιβεβαιωθεί αυτή η πλειοψηφία". Σήµερα ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας είπε: "∆εν γίνεται η διαδικασία για να
διαπιστωθεί η κυβερνητική πλειοψηφία".
Χθες ο κύριος Πρωθυπουργός είπε: "∆εν κάνω βήµα πίσω".
Σήµερα ο κύριος Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας είπε ότι δεν πάει µε
την πολιτική της αχαλίνωτης αγοράς και ότι γίνεται προσπάθεια
διεθνώς, επαναεπιβεβαίωσης του ρυθµιστικού ρόλου που έχει το
κράτος, του ρυθµιστικού ρόλου που έχουν οι πολιτικές.
Είναι έκδηλη η αµηχανία, είναι φανερός ο εκνευρισµός, είναι ορατή
η ύπαρξη πολιτικού προβλήµατος στο εσωτερικό της Κυβέρνησης.
Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι θέλει την ψήφο εµπιστοσύνης
"για να κλείσει ο κύκλος των χαµένων ευκαιριών". Μα, τµήµα του
κύκλου των χαµένων ευκαιριών είναι και η πολιτική του επί τρία
περίπου χρόνια. Είπε ότι θέλει την ψήφο εµπιστοσύνης, διότι
πρέπει να δώσει µήνυµα στον ελληνικό λαό ότι δεν κάνει βήµα
πίσω.
Τι λέει στον 'Ελληνα νέο, στα αγόρια και στα κορίτσια που αγωνιούν
για να βρουν µια χαραµάδα ζωής; "∆εν θα κάνω βήµα πίσω από
αυτήν την πολιτική που διαµορφώνει τη σηµερινή σας ασφυξία και
αβεβαιότητα". Τι λέει στον 'Ελληνα αγρότη; Τι λέει στον
µικροµεσαίο, τον µισθωτό, τον συνταξιούχο; Τι λέει σε όλους
εκείνους που συγκροτούν τα πλατιά κοινωνικά στρώµατα αυτών
που δεν έχουν, που δεν αντέχουν, αυτών που επωµίζονται το κύριο
βάρος µιας άδικης και άνισης, µιας κοινωνικά αδιάφορης και
ανάλγητης κυβερνητικής πολιτικής; "∆εν κάνω βήµα πίσω"!!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο πιο άκαµπτη είναι η εµµονή του
κυρίου Πρωθυπουργού στη µέχρι τώρα πολιτική του, τόσο πιο
µεγάλη είναι η αδυναµία του, τόσο πιο µεγάλη είναι η ανικανότητα
της Κυβέρνησης να αναλύσει σωστά και να αντιµετωπίσει
αποτελεσµατικά τη σηµερινή κρίση της προβληµατικής Ελλάδας.
Το εγκώµιο του µονόδροµου, που σε όλους τους τόνους
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απαγγέλλει ο κύριος Πρωθυπουργός, δεν είναι το όραµα της
προοδευτικής Ελλάδας, για την οποία αγωνιούν οι πλατιές
κοινωνικές κατηγορίες, η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι δεν κάνει βήµα πίσω από δω και
πέρα. "∆εν κάνει βήµα πίσω". Γιατί; Γιατί υπάρχει διαφάνεια ή γιατί
υπάρχει διαφθορά και διάβρωση; ∆εν κάνει βήµα πίσω, γιατί; Γιατί
υπάρχει η χρηστή διαχείριση ή γιατί υπάρχει σπατάλη που
προκαλεί τον κόσµο και κακοδιαχείριση που προσβάλλει τη
νοηµοσύνη του 'Ελληνα πολίτη; ∆εν κάνει πίσω, γιατί; Γιατί υπάρχει
φορολογική δικαιοσύνη ή πλεονάζει η φορολογική αδικία και οι
εισοδηµατικές ανισότητες; ∆εν κάνει πίσω, γιατί; Γιατί υπάρχει
αποτελεσµατική λειτουργία του κράτους ή το κράτος είναι
ξεχαρβαλωµένο και αφήνει διαρκώς τον πολίτη να σαπίζει, χωρίς να
µπορεί να βρει το δίκιο του την ώρα που πρέπει και µε τον τρόπο
που πρέπει;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
∆εν κάνει βήµα πίσω, γιατί; Γιατί η κοινωνική ευθύνη του κράτους
καλύπτει τις βασικές ανάγκες της ζωής µας στην παιδεία, στην
υγεία, στην ασφάλιση ή γιατί τα σχολεία, τα νοσοκοµεία, οι
συνταξιούχοι και η µεγάλη πλειοψηφία των νοικοκυριών ζουν µία
εξακολουθητική διαδικασία αποσύνθεσης; ∆εν κάνει πίσω, γιατί;
Γιατί η πολιτική του παράγει απασχόληση ή γιατί παράγει ανεργία;
Γιατί παράγει βιοµηχανική ανασυγκρότηση ή γιατί παράγει
αποβιοµηχάνιση, φθίνουσες περιοχές και ερήµωση της υπαίθρου.
∆εν κάνει πίσω από ποια πολιτική; Από µία πολιτική που
διαµορφώνει υγιές πολιτικό κλίµα ή από µία πολιτική, η οποία
παράγει και αναπαράγει, ανακυκλώνει και καταναλώνει, διαρκώς,
υποπροϊόντα του δηµόσιου βίου της χώρας;
Θα ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω ότι, όταν ο κύριος Πρωθυπουργός
λέει ότι δεν κάνει πίσω από αυτήν την κυβερνητική πολιτική και όλοι
οι Υπουργοί υπεραµύνονται της πολιτικής, που ακολουθεί η
Κυβέρνηση, τότε όλοι έχουν πολιτική ευθύνη για την εξακολούθηση
αυτής της πολιτικής. Και δεν µπορεί µέσα στην ίδια κυβέρνηση να
είναι οι καλοί και οι κακοί στα µάτια της κοινωνίας ούτε και
Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση του εαυτού τους µόνο και µόνο για
λόγους διαφοροποιήσεων, από πλευράς εντυπώσεων και
προσχηµάτων.
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι η πολιτική ζωή του τόπου δεν είναι όσα
συµβαίνουν εδώ, στο τετράγωνο της πλατείας Συντάγµατος. Η
πολιτική ζωή του τόπου είναι εκεί που ο 'Ελληνας βιώνει τα
προβλήµατά του. Στο σπίτι του κάθε 'Ελληνα πολίτη µπαίνουν κάθε
µέρα, από τις πόρτες και τα παράθυρα, προβλήµατα, που τον
οδηγούν στην ασφυξία. Απ' αυτά τα προβλήµατα απουσιάζει η
κυβερνητική πολιτική. Και όχι µόνο απουσιάζει, αλλά τα τροφοδοτεί
και τα παράγει.
Είναι επιβεβληµένο, λοιπόν, να επισηµάνουµε ότι οι ανταγωνισµοί
για τους κυβερνητικούς ρόλους είναι µία παραδοσιακή φόρµα της
πολιτικής. Τόσο το ΠΑΣΟΚ όσο και η Νέα ∆ηµοκρατία θέλουν
αλλαγές στους κυβερνητικούς ρόλους. ∆εν θέλουν αλλαγές στις
δοµές του πολιτικού µας συστήµατος. Ταυτίζουν την πολιτική µε
τους κυβερνητικούς ρόλους. Απονευρώνουν έτσι την πολιτική από
την κοινωνική συναίνεση, από την ιδεολογική της ψυχή. Και δεν
είναι πολιτική οι συνταγές. Πολιτική είναι συγκεκριµένη ιδεολογία και
συγκεκριµένο κοινωνικό περιεχόµενο.
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι προβάλλεται µε µεγάλη επιµονή το
θέµα της εισόδου της Ελλάδας στην ΟΝΕ. Σωστά επισηµάνθηκε και
σήµερα. Το θέµα είναι τι γίνεται από εκεί και πέρα. Και µέχρι εκεί,
πως κατανέµονται οι θυσίες.
∆εν λέτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. 'Εχετε µελέτες, όπως
έχουν όλες οι άλλες κυβερνήσεις των χωρών της Ε.Ε., που σας
προσδιορίζουν τι σοβαρά προβλήµατα θα προκύψουν από τη
στιγµή, που µε οποιουσδήποτε όρους µπούµε στην ΟΝΕ. Πώς
προετοιµάζεσθε γι'αυτά; Πώς ετοιµάζετε τη διοίκηση, το κράτος, την
κοινωνία, το λαό, τους πολίτες;
Ανέφερε ο κ. Παπαντωνίου ένα κατάλογο ιδιωτικοποιήσεων. Το
µόνο ρεκόρ της Κυβέρνησής του, είναι το ρεκόρ των

ιδιωτικοποιήσεων. Από εκεί και πέρα, τι γίνεται για την ανεργία, για
το έλλειµµα εµπορικών συναλλαγών, στο οποίο απεικονίζεται ο
δυναµισµός και η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, για το
πραγµατικό βάρος εξυπηρέτησης του εθνικού χρέους των τρισήµισι
τρισεκατοµµυρίων (3.500.000.000.000), για την κατάσταση των
µεγάλων έργων, όπου και το Μετρό αργεί και το σιδηροδροµικό
δίκτυο έχει καθυστέρηση τρισήµισι ετών και όλα εκείνα τα οποία
σχετίζονται µε σοβαρά έργα δεν αποσαφηνίζονται από πλευράς
διαφάνειας;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από καιρό ο κύριος
Πρωθυπουργός έκανε τα εγκαίνια µίας µακέτας στη ζεύξη Ρίου-
Αντιρρίου. Τα έγγραφα που κατέθεσε προχθές από την επιτροπή
παρακολούθησης, λένε ότι διαπιστώθηκε η ύπαρξη οικονοµιών σε
τρέχοντα προγράµµατα, τα οποία για διάφορους λόγους έχουν
χαµηλότερη απορροφητικότητα και λίγες προοπτικές να
δαπανήσουν ολόκληρο τον προϋπολογισµό τους µέχρι το 1999.
Αυτά τα προγράµµατα είναι για παράδειγµα η νέα γέφυρα της
ζεύξης Ρίου-Αντιρρίου, η οποία θα πρέπει να ολοκληρωθεί στη νέα
περίοδο, µείωση εκατόν δεκαπέντε εκατοµµυρίων (115.000.000)
ECU, ο εκσυγχρονισµός των ΕΛΤΑ, µείωση πενήντα εκατοµµυρίων
(50.000.000) ECU και το πρόγραµµα τουρισµού και πολιτισµού,
µείωση εκατόν είκοσι εκατοµµυρίων (120.000.000) ECU. Στην
πορεία για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, να, ποια είναι τα τραγικά
ελλείµµατα. Ακόµα και στον τουρισµό-πολιτισµό η Κυβέρνηση µένει
ακάλυπτη.
Θα ήθελα να επισηµάνω ακόµα ότι µιλάτε διαρκώς για την
ονοµαστική σύγκλιση. Για την πραγµατική σύγκλιση, δεν λέτε
τίποτε. Για το επίπεδο της πραγµατικής οικονοµίας, δεν λέτε τίποτε.
Επιτρέψτε και σε µένα, ως 'Ελληνα πολίτη, που να µην θέλω το
χαµόγελο της δικής σας αισιοδοξίας, ως σηµαία ευκαιρίας, για να
πάµε στον 21ο αιώνα. Αµυντικά, κύριοι της Κυβέρνησης,
απευθύνεστε στην κοινωνία, γιατί υποθηκεύετε µε την πολιτική σας
την προοπτική των προοδευτικών εξελίξεων.
Γι'αυτό ο Συνασπισµός καταψηφίζει την κυβερνητική σας πολιτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε την τρίτη ηµέρα
της συζήτησης της πρότασης για ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής
προς τον κύριο Πρωθυπουργό. Τελειώνει σε δύο περίπου ώρες
αυτή η διαδικασία και έχω να επισηµάνω κάτι που το θεωρώ πάρα
πολύ σηµαντικό και που δείχνει την έλλειψη βασικής εξωτερικής
πολιτικής ή πτυχής της βασικής εξωτερικής πολιτικής από την
πλευρά της Κυβέρνησης.
Μίλησε ο Υπουργός Εξωτερικών για οτιδήποτε άλλο εκτός από τον
απόδηµο ελληνισµό, που είναι όσος είναι και ο ελληνικός λαός, που
ζει µέσα στα σύνορα της χώρας µας.
Είναι αυτό το δυναµικό κοµµάτι του ελληνικού έθνους, το οποίο
πολλές φορές η µητέρα Ελλάδα µε τις διάφορες κυβερνητικές
εκφράσεις επικαλέσθηκε φραστικά. Θέλησε να εµφανίσει µε
διάφορα επίθετα ότι είναι το κοµµάτι εκείνο που µαζί µε τον ελληνικό
λαό θα µπορούσε να συµβάλει ουσιαστικά σε αυτές τις κρίσιµες για
το ελληνικό έθνος στιγµές για την πίεση ξένων δυνάµεων, διεθνών
οργανισµών, προκειµένου να σεβασθούν επιτέλους το διεθνές
δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώµατα του Ελληνισµού της Κύπρου,
της Αλβανίας και οπουδήποτε αλλού και εν τούτοις ο Υπουργός
Εξωτερικών, που είναι ο αρµόδιος για να εκφράσει αυτήν την
πολιτική για την οµογένεια και τον απόδηµο ελληνισµό, καµία
αναφορά δεν έκανε.
Επιµένει δε η Κυβέρνηση µετά από δύο χρόνια που κατάργησε το
Υφυπουργείο Απόδηµου Ελληνισµού να το έχει καταργηµένο, ενώ
θα έπρεπε -και αυτή είναι πρόταση του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος- αν όχι να γίνει Υπουργείο, τουλάχιστον να
επανασυσταθεί το Υφυπουργείο Απόδηµου Ελληνισµού.
Παράλληλα θα πρέπει χωρίς καµία άλλη καθυστέρηση, λόγω της
κρισιµότητας των στιγµών, να προωθηθεί µία εθνική
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στρατηγική, η οποία θα έχει ως βασικό στοιχείο µεταξύ των άλλων
και την αξιοποίηση -µε την καλή του όρου έννοια- του απόδηµου
ελληνισµού και της οµογένειας. Θα πρέπει να χαράξει µία πολιτική η
ελληνική Κυβέρνηση ως η µητρική κυβέρνηση, που να παρέχει τα
εχέγγυα σε κάθε 'Ελληνα πατριώτη, σε κάθε οµογενή για προστασία
οπουδήποτε και αν ζει σε αυτόν τον πλανήτη.
Θα πρέπει επίσης, να σκύψει, χωρίς λόγια, µε έργα, µε πράξεις η
Κυβέρνηση στα τεράστια προβλήµατα, εκπαιδευτικά και άλλα, που
αντιµετωπίζουν τα Ελληνόπουλα του εξωτερικού και πολύ
περισσότερο στις χώρες της Ευρώπης, µιας και είµαστε και εµείς
µία χώρα από τις δεκαπέντε που είναι πλήρες µέλος της Ενωµένης
Ευρώπης.
'Ηθελα να επισηµάνω και κάτι άλλο. 'Ακουσα τον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας να µιλάει για οτιδήποτε άλλο εκτός από την εθνική άµυνα.
Το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα µε υπευθυνότητα έχει να
παρατηρήσει το εξής. 'Ολοι οµολογούν σε όλους τους τόνους ότι η
ισορροπία δυνάµεων έχει ανατραπεί στο Αιγαίο τα τελευταία χρόνια.
Αυτή η ισορροπία δυνάµεων έχει ανατραπεί µε τους εξοπλισµούς
και έχει ανατραπεί ποσοτικά µε τη στήριξη των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής, αλλά και των άλλων µεγάλων χωρών της
Ευρώπης στους οποίους ευλαβικά η Κυβέρνηση και ο κύριος
Πρωθυπουργός συνεχώς σκύβει τη µέση αδιαφορώντας για τις
αρνητικές συνέπειες για την Ελλάδα και τα εθνικά συµφέροντα.
Αντί, λοιπόν, να ακολουθήσουµε µία πολιτική στους εξοπλισµούς
των τρισεκατοµµυρίων που κάνει η Κυβέρνηση, ώστε αυτή τη
συνολική ισορροπία των δυνάµεων να την αποκαταστήσουµε µε
τεχνολογικά ποιοτικές παρεµβάσεις στους εξοπλισµούς που θα
κάνουµε, προχωράει στα πλαίσια της εξωτερικής πολιτικής της
υποτέλειας και τελικά επιβραβεύει τις πολεµικές βιοµηχανίες, αλλά
και τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής που στηρίζουν
απροκάλυπτα τις παράνοµες και απαράδεκτες τουρκικές
διεκδικήσεις σε βάρος της Ελλάδας και αναθέτει τη µερίδα του
λέοντος των τελευταίων εξοπλισµών αξίας ενός τρισεκατοµµυρίου
µε PATRIOT στους Αµερικανούς, αντί να είναι η πολιτική των
εξοπλισµών ένα σηµαντικό τµήµα της ασκούµενης κυβερνητικής
εξωτερικής πολιτικής. 'Οταν για τους PATRIOT η ίδια η πολεµική
βιοµηχανία έχει δηλώσει κατά καιρούς διά των εκπροσώπων της ότι
χρειάζονται βελτιώσεις.
Αντί, λοιπόν, να προσφύγει µέσα και από την άλλη κατάσταση που
διαµορφώνεται στις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης -µε το ρόλο
που µπορεί να παίξει ειδικά στο χώρο αυτό η Ρωσία- και να κάνει
την προµήθεια των S-300, που οµολογουµένως έχουν τεχνολογικά
βελτιωµένα ποιοτικά χαρακτηριστικά σε σχέση µε άλλους
εξοπλισµούς, για να µπορέσει σταδιακά να αποκαταστήσει την
ισορροπία των δυνάµεων στην περιοχή, κάνει το τελείως αντίθετο.
Παρ' όλα αυτά πληρώνει από το υστέρηµά του ο απλός
καθηµερινός 'Ελληνας πολίτης.
Κάτι άλλο που θέλω να επισηµάνω είναι το εξής: Ακούσαµε αυτές
τις ηµέρες τους Υπουργούς των Οικονοµικών, αλλά και άλλους που
παρήλασαν εδώ και τον κύριο Πρωθυπουργό να επαίρεται για τη
βελτίωση δήθεν των ονοµαστικών οικονοµικών δεικτών. Κυρίως να
επαίρεται για τη µείωση του πρωτογενούς ελλείµµατος.
'Εχω επισηµάνει και άλλες φορές εδώ ότι ο διαχωρισµός του
ελλείµµατος σε πρωτογενές, χωρίς να αναφέρεται καθόλου
ακαθάριστο έλλειµµα είναι δόλιος. 'Εχει ως σκοπό να αποκρύψει
από το λαό και τη Βουλή µια πραγµατικότητα ταξικής πολιτικής,
γιατί θέλει να βγάλει απ' έξω τα τρισήµισι τρισεκατοµµύρια δραχµές
που πληρώνουµε κάθε χρόνο από τον τακτικό προϋπολογισµό για
τόκους -όχι για χρεολύσια- λόγω της πολιτικής των υψηλών
επιτοκίων που εφαρµόζεται από το 1990 µέχρι σήµερα.
Αυτή η πολιτική οδηγεί και οδήγησε τα εννιά αυτά χρόνια σε άδικη
ανακατανοµή του εθνικού πλούτου και του εθνικού εισοδήµατος
υπέρ διεθνών και ξένων παραγόντων που ανήκουν στην κατηγορία
του µεγάλου χρηµατιστηριακού, τραπεζικού και άλλου κεφαλαίου,
που εισπράττουν µέσα από την πολιτική των υψηλών επιτοκίων τα

τρισεκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό, ώστε κάθε
χρόνο -όπως και σε λίγες µέρες µε τον προϋπολογισµό του 1999- ο
απλός 'Ελληνας πολίτης να καλύπτει από το δικό του υστέρηµα
αυτά τα χρήµατα που πηγαίνουν στην τσέπη εκείνων που είχαν και
έχουν ρευστό και τα τοποθετούν σε έντοκα γραµµάτια, σε οµόλογα
και σε ρέπος.
Αλλά ποια είναι η οικονοµική πολιτική της κυβέρνησης; Είναι σαφώς
οι ιδιωτικοποιήσεις. Ακούσαµε χθες τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών. µε µεγάλη υπερηφάνεια να αναφέρει
στο Σώµα της Βουλής ότι κατόρθωσε -µπράβο σας!- και πούλησε
εθνικό πλούτο, δηµόσια περιουσία ύψους ενός τρισεκατοµµυρίου
είκοσι δισεκατοµµυρίων (1.020.000.000.000) δραχµών. 'Αρα µείωσε
ακόµα και το πρωτογενές έλλειµµα, όχι µε υγιή οικονοµικό τρόπο,
όχι µε δίκαιη κατανοµή των φορολογικών βαρών, τα οποία
εισέπραξε από εκείνους που έπρεπε να πληρώσουν φόρους, αλλά
µέσα από το ξεπούληµα εθνικού πλούτου, µέσα από τη µείωση µε
άλλα λόγια της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου που ανήκει στο
σύνολο του ελληνικού λαού.
Η άλλη οικονοµική πολιτική ποια είναι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Είναι η συνεχής επί εννιά χρόνια αύξηση των
φορολογιών για να µειώσει το πρωτογενές έλλειµµα, σε βάρος των
λαϊκών στρωµάτων.
Η άλλη πολιτική για να µειώσει τα ελλείµµατα είναι οι µειώσεις επί
εννιά χρόνια -και τώρα βαίνουµε στον δέκατο χρόνο- των µισθών,
των ηµεροµισθίων και των συντάξεων και παράλληλα ο
περιορισµός των ατοµικών και συλλογικών δικαιωµάτων των
εργαζοµένων στο όνοµα του δήθεν εκσυγχρονισµού.
Κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, δεν
είναι εκσυγχρονισµός η εξαθλίωση των πολιτών, δεν είναι
εκσυγχρονισµός ο περιορισµός του κράτους πρόνοιας, δεν είναι
εκσυγχρονισµός ο αφελληνισµός της ελληνικής οικονοµίας και η
αποδιοργάνωση της παραγωγικής βάσης.
Αυτό είναι σαφώς ταξική, αντιλαϊκή πολιτική, που υπηρετεί άλλες
δυνάµεις στην Ευρώπη, εκτός Ευρώπης και στην Ελλάδα. Το µόνο
που δεν υπηρετεί είναι τα πλατιά λαϊκά στρώµατα.
Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, την οµιλία µου, θα ήθελα να πω και
κάτι άλλο. ∆εν έκανε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών καµιά ειδική αναφορά για την πώληση της Τράπεζας
Κρήτης, για την οποία πανηγύρισε πριν από τρεις µήνες.
Εµφάνισε στο λαό ότι δήθεν ήταν ένα επίτευγµα στα πλαίσια της
δικής του πολιτικής ότι πήρε µεγάλο τίµηµα. Αναγκάστηκα, ως
Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. και έκανα αίτηση κατάθεσης εγγράφων.
Ζητούσα τις προσφορές όλων αυτών που ενδιαφέρθηκαν για την
αγορά της Τράπεζας Κρήτης από τον όµιλο Λάτση. Ξέρετε τι
βγαίνει; Κατ'αρχήν µου απαντάνε κατά τρόπο απαράδεκτο,
αντικοινοβουλευτικό ότι δεν µου στέλνουν τα έγγραφα των
προσφορών, γιατί δεν τους τα έστειλε η τράπεζα. Γιατί ακριβώς από
τις προσφορές, αν κατατίθενταν, θα προέκυπταν και άλλα
ζητήµατα.
Τι λέει, όµως, αυτό; 'Οτι πουλήθηκε η Τράπεζα Κρήτης, αντί
τιµήµατος ενενήντα τριών δισεκατοµµυρίων (93.000.000.000)
δραχµών, αλλά το τίµηµα αυτό δεν καταβλήθηκε άµεσα.
Καταβλήθηκαν µόνο 27,9 δισεκατοµµύρια αµέσως, τα υπόλοιπα θα
κατατεθούν. Ανά εννέα δισεκατοµµύρια επτακόσια εκατοµµύρια
(9.700.000.000) δραχµές το χρόνο σε τρείς δόσεις και η τελευταία
δόση θα είναι τριάντα επτά δισεκατοµµύρια (37.000.000.000)
δραχµές. Αν αυτά τα αποπληθωρίσουµε, τι τόκους θα πλήρωναν;
Εάν έπαιρναν αντίστοιχο ποσό από τις τράπεζες, θα δούµε ότι το
πραγµατικό τρέχον ποσόν είναι το µισό από αυτό που
προσπάθησαν να εµφανίσουν, ως δήθεν επιτυχία, ξεπουλώντας
στην κυριολεξία τη δηµόσια περιουσία που αποτελεί απόκτηµα από
το µόχθο και τον ιδρώτα του απλού 'Ελληνα πολίτη.
Θα ήθελα να πω στον κ. Λαλιώτη για το Μετρό Θεσσαλονίκης.
∆εσµεύεσθε ναι ή όχι ότι θα αρχίσει να υλοποιείται το
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έργο εντός του έτους, ή µήπως υπάρχει περίπτωση τα χρήµατα
από το ΜΕΤΡΟ, επειδή δεν σας φτάνουν τα χρήµατα για το
αεροδρόµιο των Σπάτων, να τα µεταφέρετε στο αεροδρόµιο των
Σπάτων και να πείτε ότι θα ξεκινήσετε, µετά από κάποιο διάστηµα,
διαδικασία, για να περάσουν άλλα δύο τρία χρόνια; Είναι ένα
ερώτηµα που πρέπει να απαντηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο για πέντε λεπτά, όπως έχετε συµφωνήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αρκετοί σύντροφοι και
µέσα και έξω από την Εθνική Αντιπροσωπεία ακούγοντας πριν από
λίγο τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. κ. Λαλιώτη, θα έφεραν στο νου τους,
αυτό που λέει ο ποιητής: "Πού ήσουν πού'δειχνες πως θα γινόσουν
άλλος". Και το λέω αυτό, όχι µόνον για τις κωλοτούµπες, τις οποίες
έκανε στον Πρωθυπουργό και το λιβάνισµα για την πολιτική, την
οποία ακολουθεί, αλλά γιατί τουλάχιστον από την πλευρά της Νέας
∆ηµοκρατίας, την προκάλεσε βάναυσα, για τον τρόπο µε τον οποίο
διοικεί το κόµµα ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, αλλά και για το
γεγονός ότι µε µεγάλη λύπη µας απεµακρύνθησαν από τη Νέα
∆ηµοκρατία εκλεκτοί συνάδελφοι και του κόµµατος και της
πολιτικής. Αλλά όπως θα έλεγε ο Μένιος Κουτσόγιωργας δεν
δικαιούται να οµιλεί, θα µου επιτρέψετε, κύριοι συνάδελφοι, να
θυµίσω στον κ. Λαλιώτη, τι έγινε από το 1974 και µετά µε τις
διαγραφές στο χώρο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Τα προγκρόµ, οι νύχτες του
Αγίου Βαρθολοµαίου, όταν διαγραφόταν ολόκληρη η δηµοκρατική
άµυνα µε το Νίκο τον Κωνσταντόπουλο, τον Κώστα τον Σηµίτη, τον
Καράγιωργα, τη Μελίνα Μερκούρη, για να έρθουµε στη συνέχεια
στις διαγραφές του Αντώνη Τρίτση, στις διαγραφές του Γεράσιµου
Αρσένη και έρχεται να δίνει µαθήµατα του τρόπου µε τον οποίο η
Νέα ∆ηµοκρατία διοικείται.
Πρέπει, όµως, να σηµειώσω και κάτι ακόµα, κύριοι συνάδελφοι.
Λυπάται ο κ. Λαλιώτης γιατί στη Νέα ∆ηµοκρατία υπάρχει συνοχή
και υπευθυνότητα. Λυπάται ακόµη, γιατί προφανώς ενδεχοµένως
να ήθελε να κάνει αυτά που κάνει ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο
αδύναµος Πρωθυπουργός, που δεν µπορεί να κάνει ούτε
ανασχηµατισµό. Και γι'αυτό προφανώς οδηγήθηκε σ' αυτές τις
σκέψεις και σ'αυτές τις τοποθετήσεις.
Θέλω ακόµη να πω και στον κ. Λαλιώτη και στον Πρωθυπουργό της
χώρας ότι αν αυτή η ψηφοφορία ήταν µυστική, αµφιβάλλω αν η
Κυβέρνηση θα έπαιρνε ψήφους ίσες µε τον αριθµό των µελών του
Υπουργικού Συµβουλίου. Γιατί οι άξιες κυβερνήσεις δικαιούνται και
τη στήριξη των αντιπάλων τους. Είναι, όµως, φανερό ότι οι ανίκανες
κυβερνήσεις αυτό που κάνουν είναι να εκβιάζουν τη στήριξη των
φίλων τους. Και τι χειρότερο των παραδειγµάτων από τον
Πρωθυπουργό που δεν µπορεί να διοικήσει το κόµµα του και
µεταφέρει τον εκβιασµό στο Κοινοβούλιο λέγοντας: 'Η µε στηρίζετε
και παίρνω 151 ψήφους ή πάµε σε εκλογές. 'Η µου δίνετε κάτι
παραπάνω από 160 ψήφους ή διαφορετικά λειτουργούν οι
διαγραφές.
Ξέχασε τη δήλωση του κ. Ρέππα στο Press Room ο κ. Λαλιώτης,
για να κάνει αυτές τις αναφορές, τις οποίες έκανε πριν από λίγο.
Πρέπει ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω και κάτι άλλο. Η
δική µας ψήφος είναι γνωστή. Ασταθής, αβέβαιη, και
αµφισβητούµενη, είναι η δική σας θέση, κύριοι της Κυβέρνησης,
ασταθής και αλληλοαµφισβητούµενη. Και αντιφατική είναι η δική
σας στάση και το είδαµε αυτό αυτές τις τρεις µέρες µε τη συζήτηση
µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Και κλείνω µε την εξής αποστροφή. Πράγµατι είναι ώρες ευθύνης
για την Εθνική Αντιπροσωπεία. Η Κυβέρνηση αποδείχτηκε σ' αυτό
το τριήµερο, σ' αυτήν τη σηµαντική ευκαιρία που έδωσε στους
Βουλευτές όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, αλλά και σε
αρκετούς από τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας, να αποδείξουν ότι
αυτή η Κυβέρνηση πράγµατι είναι κατώτερη των περιστάσεων, ότι
αυτή η Κυβέρνηση έχει εκµετρήσει το ζην της και ότι σήµερα µπορεί
να πάρει την ψήφο εµπιστοσύνης από τους εκβιαζόµενους
συναδέλφους, Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ., από αύριο το πρωί όµως,
θα αρχίσουν ξανά τα όργανα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Υπουργός κ.
Παπανδρέου έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς οι
Βουλευτές δεν θα µιλήσουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αν υπάρξει ο χρόνος
ασφαλώς θα µιλήσουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές. Εξάλλου
µίλησε το 97% των Βουλευτών που ενεγράφησαν, για να µην πω το
99%.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας που πήρε ψήφο εµπιστοσύνης από
τον ελληνικό λαό στις εκλογές του 1996, ζητεί τώρα την ανανέωση
της εµπιστοσύνης από τη Βουλή. Και κανονικά έπρεπε να κάνουµε
έναν απολογισµό του έργου µας και να ζητήσουµε από τους
Βουλευτές να τοποθετηθούν πάντοτε µε την ελευθερία κρίσης που
οφείλει να διαθέτει ο αντιπρόσωπος του λαού. Και όµως, τα
πράγµατα δεν είναι αυτήν τη φορά τόσο απλά. Εµείς δεν ερχόµαστε
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας για να επιβεβαιώσουµε τη
δύναµη των κοµµάτων. ∆εν ερχόµαστε για να στοιχίσουµε
κοινοβουλευτικούς λόχους. ∆εν ζητούµε ανοχή από τη Βουλή,
ζητούµε και επιζητούµε την απελευθέρωση του πολιτικού σκηνικού
από τους µύθους των εντυπώσεων.
Ζητούµε και επιζητούµε, όχι µόνο την παροχή ψήφο εµπιστοσύνης,
αλλά την παροχή ψήφου συστράτευσης, όχι για µια µάχη
χαρακωµάτων, αλλά για ένα πόλεµο για το αύριο αυτής της χώρας.
Το κόµµα µας, το ΠΑ.ΣΟ.Κ., ευτύχησε να εκφράσει στη διαδροµή
της ιστορίας του δύο µεγάλα κοινωνικά αιτήµατα, το αίτηµα της
αλλαγής στη δεκαετία του 1980 και το αίτηµα του εκσυγχρονισµού
στη δεκαετία του 1990.
Το 1980 ήµασταν το κόµµα της ελπίδας για µια Ελλάδα χωρίς
'Ελληνες πρώτης και δεύτερης κατηγορίας. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. οδήγησε
τη χώρα από το αστυνοµικό κράτος και την κοινωνική
περιθωριοποίηση εκτεταµένων στρωµάτων του πληθυσµού, σε ένα
κράτος µε πολιτικές και κοινωνικές ελευθερίες για τους πολίτες του,
σε ένα κράτος όπου και το άλλο µισό του πληθυσµού είχε δικαίωµα
να συµµετέχει να απολαµβάνει τις υπηρεσίες του και να µη νιώθει
υπό διωγµό.
∆ηµιούργησε τις προϋποθέσεις για µια νέα πορεία της χώρας µε
κοινωνική δικαιοσύνη και ευηµερία για όλους τους πολίτες. Και δεν
µπορώ παρά να θυµηθώ και να θυµίσω ότι χρειάστηκε ένα κλίµα
προσωπικών διώξεων σπίλωσης προσώπων για να ανατραπεί η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, να ανακοπεί αυτή η πορεία και να έλθει
πάλι στη διακυβέρνηση της χώρας η συντηρητική παράταξη.
Γι' αυτό, κύριε Καραµανλή, όταν σας λέει ο Πρωθυπουργός ότι είναι
συστατικό στοιχείο του λόγου της συντηρητικής παράταξης η
σπίλωση προσώπων, µην κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε.
Καταλαβαίνετε και πολύ καλά µάλιστα.
Η παράταξή σας οδήγησε τον Ανδρέα Παπανδρέου στο ειδικό
δικαστήριο, η παράταξή σας οδήγησε τη χώρα στα πρόθυρα ενός
νέου διχασµού. Φαίνεται ότι ο διχασµός σας τρέφει. 'Ετσι
καταφέρατε να κερδίσετε τις εκλογές µε τα γνωστά αποτελέσµατα
για την περίοδο 1990-1993.
Σήµερα λίγο πριν από το 2000 το ΠΑΣΟΚ εκφράζει το δεύτερο
µεγάλο αίτηµα της µεταπολιτευτικής περιόδου, το αίτηµα του
εκσυγχρονισµού της χώρας. Είµαστε το κόµµα της ευθύνης και της
προοπτικής για τους 'Ελληνες που δεν θα είναι πολίτες δεύτερης
κατηγορίας µεταξύ Ευρωπαίων πρώτης κατηγορίας.
Το κόµµα µας γεννήθηκε για να δώσει φωνή στην άλλη Ελλάδα,
στην Ελλάδα που δεν χωρούσε στο πελατειακό κράτος της
συντηρητικής παράταξης. Το κόµµα µας έδωσε φωνή σ' αυτήν την
άλλη Ελλάδα και έφερε το πιο ζωντανό, το πιο παραγωγικό κοµµάτι
της κοινωνίας µας στο προσκήνιο. ∆εν µείναµε εκεί. ∆εν
µπορούσαµε να µείνουµε εκεί.
Σήµερα  το  στοίχηµα  είναι  διαφορετικό  και  πολύ  πιο  µεγάλο.
Σήµερα  παλεύουµε  για  να  γίνουν  όλα  εκείνα  που  δεν  έγιναν,
για  όλα  εκείνα  που  µόνο  να  τα  ονειρευθούµε  µπορούσαµε.
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Σήµερα παλεύουµε για µια Ελλάδα που δεν θα κοιτάζει τον 21ο
αιώνα από το παράθυρο.
Σχεδιάζουµε το νέο αναπτυξιακό πρόγραµµα της χώρας. Θα το
διαπραγµατευθούµε αποφασιστικά µε τους εταίρους µας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και θα το υλοποιήσουµε. Εξετάζουµε την
απόδοση των µεγάλων παρεµβάσεων που πραγµατοποιούνται για
να προβλέψουµε τις νέες ανάγκες που θα δηµιουργηθούν.
Τα µεγάλα έργα και τα δίκτυα προχωρούν µε ταχύτατους ρυθµούς
και αλλάζουν τη µορφή της χώρας µας. Επενδύουµε σε υποδοµές
που έχουν για πρώτη φορά από την ίδρυση του νεοελληνικού
κράτους εξωστρεφή χαρακτήρα. Απευθύνονται σε ένα ευρύτερο
γεωπολιτικό και οικονοµικό χώρο που αναδύεται. Προσπαθούµε να
διατηρήσουµε τον κοινωνικό ιστό και να δηµιουργήσουµε τις νέες
δοµές που θα διατηρούν στέρεη την κοινωνική συνοχή, ώστε να
αποτραπεί η περιθωριοποίηση κοινωνικών οµάδων που πλήττονται
από τις αρνητικές συνέπειες της παγκοσµιοποίησης.
∆ηµιουργούµε σταθερά τον ιστό της καταπολέµησης της ανεργίας
µε το εθνικό σχέδιο απασχόλησης. Προσπαθούµε να επιβάλλουµε
κριτήρια και µεθόδους ποιότητας, υψηλής απόδοσης και
αποτελεσµατικότητας της λειτουργίας του κράτους, τη διοίκηση, την
παιδεία και την υγεία.
Επιδιώκουµε να βρει η χώρα µία νέα ταυτότητα της ανάπτυξης, του
κοινού ευρωπαϊκού προσανατολισµού, της συνεργασίας, της
κοινωνικής αλληλεγγύης, της υπερηφάνειας και της ισχύος.
Η αποστολή αυτή της Κυβέρνησης του Κώστα Σηµίτη δεν τελειώνει
µε την ένταξη της χώρας µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση. Το 2000, χάρις στην προσπάθεια και τις θυσίες του
ελληνικού λαού και τη συστηµατική εργασία των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ, θα επιτευχθεί είτε το θέλουν µερικοί είτε όχι ένας
ενδιάµεσος στόχος. Η ένταξη στην ΟΝΕ θα καταστήσει τη χώρα
σταθερότερη, ασφαλέστερη και ισχυρότερη για να αντιµετωπίσει τις
προκλήσεις των καιρών.
Ο ιστορικός κύκλος αυτής της προσπάθειας ανοίγει και συνεχίζεται
µε το ΠΑΣΟΚ στον 21ο αιώνα. Σ' αυτήν την προσπάθεια σας καλώ,
όλοι να συστρατευθούµε. Μα, θα πουν πολλοί και όχι χωρίς
επιχειρήµατα "και εσείς ίδιοι είστε. Θέλετε να µας πείσετε ότι
αγωνίζεσθε εναντίον ενός συστήµατος του οποίου έχετε γίνει
µέρος".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ή ευτυχώς δεν είµαστε
όλοι ίδιοι σ' αυτήν την Αίθουσα. Κάποιοι αντιπαλεύουν την κοινωνία
του εύκολου κέρδους, της ήσσονος προσπάθειας, της πελατειακής
σχέσης της αρπαχτής. Οι δυνάµεις της δηµιουργίας, της προόδου
και της αλληλεγγύης βρίσκονται στις τάξεις κυρίως του ΠΑΣΟΚ της
δηµοκρατικής παράταξης.
Κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Καραµανλής και η συντηρητική παράταξη
για άλλη µια φορά προσπάθησαν να εξωραϊσουν τον εαυτόν τους.
Νοµίζουν ότι οι πολίτες αυτής της χώρας στερούνται ιστορικής
µνήµης. Εµφανίστηκαν εδώ περίπου ως στρατός εν αναµονή. Για
άλλη µια φορά θα διαψευσθούν.
'Ερχεσθε σήµερα να αναγορεύσετε τον εαυτόν σας σαν την
έκφραση του καινούριου την ώρα που όλες οι συντηρητικές
κυβερνήσεις στην Ευρώπη η µια µετά την άλλη καταρρέουν. Την
ώρα που οι δυνάµεις της προόδου ανοίγουν τα φτερά τους στη
Γαλλία, στη Μεγάλη Βρετανία, στην Ιταλία πρόσφατα τη Γερµανία,
έρχεσθε σεις να µας πείτε ότι εκπροσωπείτε το καινούριο.
Την ώρα που οι λαοί της Ευρώπης καταδικάζουν το
νεοφιλελευθερισµό µε τον πλέον απερίφραστο τρόπο και αναθέτουν
στις σοσιαλιστικές δυνάµεις την ευθύνη να οδηγήσουν την Ευρώπη
στον εικοστό πρώτο αιώνα, ζείτε µε την ψευδαίσθηση ότι η Ελλάδα
θα γυρίσει πίσω στη συντήρηση. Νέο δεν µπορεί να είναι οι
συνταγές του χθες.
Πότε προτείνατε πράγµατι, ένα αναπτυξιακό σχέδιο για τη χώρα;
Πότε υποδείξατε µε σαφή τρόπο τις θέσεις σας για την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, την αποκέντρωση, τις αποκρατικοποιήσεις, την
απασχόληση, το ρόλο της χώρας µας στο χώρο της
νοτιοανατολικής Ευρώπης, την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
διεθνούς χρηµατοοικονοµικής κρίσης ή άλλες σηµαντικές πολιτικές;
Η απάντηση είναι ποτέ. Γιατί η πολιτική σας είναι τίτλοι χωρίς
περιεχόµενο.

Ο κ. Καραµανλής δεν είχε το θάρρος να πει στον ελληνικό λαό ότι η
Νέα ∆ηµοκρατία δεν συµφωνεί µε τις συνενώσεις των δήµων. ∆εν
είχε το θάρρος να πει ότι οι προγραµµατικές συµφωνίες, τις οποίες
πολέµησε λυσσαλέα ο ίδιος και το κόµµα του, δίνουν σήµερα
δουλειά σε χιλιάδες 'Ελληνες.
'Οταν ο κ. Καραµανλής µιλάει για αύξηση της ανεργίας, οφείλει, αν
µη τι άλλο, να σέβεται το νέο και τη νέα που δεν µπορούν να βρουν
δουλειά και να µην κοροϊδεύει.
'Οταν καταγγείλατε τις προγραµµατικές συµφωνίες, όταν
απειλούσατε µε νέα ειδικά δικαστήρια, γιατί δεν είχατε το θάρρος να
πείτε στον ελληνικό λαό ότι πολύ απλά σκεφτόσαστε τους
µεγαλοεισαγωγείς;
'Υστερα, είναι τουλάχιστον προκλητικό να ακούει κανείς τόσο τον κ.
Καραµανλή όσο και την κ. Παπαρήγα ότι στις δηµοτικές εκλογές ο
ελληνικός λαός έστειλε ηχηρό µήνυµα διαµαρτυρίας στην
Κυβέρνηση.
Κανείς από τους δύο δεν µας διευκρινίζει, το µήνυµα ήταν επειδή
πηγαίνουµε µε αργά βήµατα προς την ΟΝΕ ή επειδή δεν φεύγουµε
µε γοργά βήµατα από την ΟΝΕ; Θα µπορούσα να δώσω
συγχαρητήρια και στα δύο κόµµατα µιας και κατόρθωσαν να
αποδείξουν ότι η πολιτική µπορεί να σε πάει πολύ µακριά, αρκεί να
µη σε νοιάζουν οι ιδέες.
∆εν έχει σηµασία να µιλήσω µε κάποια από τα πολλά
παραδείγµατα, αφού όλοι έχουν καταλάβει τι έγινε.
Αυτό που έχει σηµασία είναι να γίνει αντιληπτό ότι δεν είµαστε εµείς
ίδιοι µε εσάς, ίδιοι στον κυνισµό, ίδιοι στο µικροϋπολογισµό, ίδιοι
στην αλαζονεία που επιφέρει η παντελής έλλειψη πολιτικών θέσεων
και ιδεών.
'Οταν ο κ. Καραµανλής ισχυρίζεται ότι πρέπει να πέσουν οι
διαχωριστικές γραµµές, έχει δίκιο. Πρέπει να πέσουν οι
διαχωριστικές γραµµές µεταξύ των δυνάµεων που παλεύουν για την
πρόοδο και την προκοπή αυτού του τόπου. Πρέπει επίσης, να
πέσουν οι διαχωριστικές γραµµές µεταξύ εκείνων των δυνάµεων
που πιστεύουν ακράδαντα στο χθες.
Αν κοιτάξει γύρω του ο κ. Καραµανλής, θα δει τι συµβαίνει στην
υπόλοιπη Ευρώπη, όπου οι πάντες αναζητούν τώρα τρόπο για να
αµβλύνουν τα όσα προκάλεσαν οι συντηρητικές κυβερνήσεις µε τη
Συνθήκη του Μάαστριχτ. Αλλά το ίδιο οφείλουν να κάνουν και οι
άλλες δυνάµεις που πιστεύουν στην ανάγκη για εκσυγχρονισµό µε
ανθρώπινο πρόσωπο. Εάν συµφωνούν στο στόχο, το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
είναι ανοιχτό στο διάλογο.
Είµαστε ανοιχτοί σε κάθε πρόταση που θα µπορούσε να
εξυπηρετήσει τα λαϊκά συµφέροντα, χωρίς όρους, χωρίς
προαπαιτούµενα, χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς ηγεµονισµούς, αλλά
και χωρίς µικροµεγαλισµούς.
Οι διαχωριστικές γραµµές πρέπει πράγµατι, να πέσουν. Αλλά να
πέσουν µεταξύ εκείνων των δυνάµεων που µπορούν να
συµφωνήσουν, µεταξύ εκείνων των δυνάµεων που µαζί µε την
αύξηση της ανταγωνιστικότητας διακρίνουν και την απειλή της
ανεργίας. Εκείνων των δυνάµεων που εκτός από την αύξηση του
ακαθάριστου εθνικού προϊόντος, βλέπουν και την ανάγκη αποφυγής
περαιτέρω ανισοκατανοµής των εισοδηµάτων, των δυνάµεων που
θέλουν και µπορούν να πολεµήσουν τον κοινωνικό αποκλεισµό,
των δυνάµεων που αγωνίζονται για µια κοινωνία πιο ανθρώπινη.
Είµαστε πρόθυµοι να συζητήσουµε, αλλά δεν είµαστε πρόθυµοι να
στερήσουµε τη χώρα από ισχυρή και αποτελεσµατική
διακυβέρνηση. Το φαινόµενο της ιταλοποίησης της πολιτικής ζωής,
πρέπει να κρατηθεί µακριά από αυτήν τη χώρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον απολογισµό του έργου του
Υπουργείου θα τον κάνω κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού.
Θα ήθελα επιλεκτικά και επιγραµµατικά να αναφερθώ µόνο σε
ορισµένα θέµατα.
Η ελληνική οικονοµία βρίσκεται πράγµατι σε αναπτυξιακή τροχιά.
Και η ίδια πορεία θα συνεχιστεί και τα επόµενα χρόνια.
Επιτρέψτε µου να επαναλάβω ότι στα τρία µεγέθη που κατά τη
γνώµη µου είναι τα πλέον σηµαντικά για την ανάπτυξη, έχουµε
θεαµατικά αποτελέσµατα. Το πρώτο είναι το κόστος
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εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέους, το δεύτερο είναι το ύψος του
προγράµµατος των δηµοσίων επενδύσεων και το τρίτο είναι ο
ρυθµός απορρόφησης των κοινοτικών πόρων. Και τα τρία αυτά
µεγέθη έχουν άµεση σχέση µε την πραγµατική σύγκλιση, δηλαδή µε
την πρόοδο και την ευηµερία των πολιτών.
∆εν χρειάζεται ιδιαίτερη µελέτη για να αποδειχθεί η συνεχής
βελτίωση των µεγεθών αυτών την τελευταία πενταετία. Και βέβαια η
εξέλιξη αυτή είναι πάνω από όλα αποτέλεσµα των προσπαθειών
των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας µας. Οφείλεται όµως και
στη συνέπεια και στην αξιοπιστία της πολιτικής µας. Το 1998 ήταν
µια σηµαντική χρονιά για την ανάπτυξη της χώρας. Η αύξηση του
ΑΕΠ κινείται στο 3,5%, η βιοµηχανική παραγωγή πάνω από το 5%
µετά από πολλά χρόνια στασιµότητας ή και αρνητικής ανάπτυξης,
βελτιώθηκαν αισθητά οι συνθήκες λειτουργίας της αγοράς και του
υγιούς ανταγωνισµού, γεγονός που αντανακλάται στη µείωση του
πληθωρισµού στα χαµηλότερα επίπεδα της τελευταίας
εικοσιπενταετίας.
Για πρώτη φορά µετά από συµφωνίες που έχουν γίνει µε τους
αρµόδιους φορείς έχουµε µείωση τιµών σε αρκετά προϊόντα στα
ράφια των µαγαζιών.
Προχώρησε η εξυγίανση των βασικών τοµέων της οικονοµίας, ενώ
υπήρξε σηµαντική πρόοδος στις αποκρατικοποιήσεις. Τα ειδικά
προγράµµατα για ενίσχυση των µικροµεσαίων, που για πρώτη
φορά στη χώρα αναλήφθηκε µιας τέτοιας έκτασης
προγραµµατισµένη και συντονισµένη προσπάθεια, προχωρούν
ικανοποιητικά.
'Ενας τοµέας όπου συντελούνται ιστορικές αλλαγές είναι εκείνος της
ενέργειας. Προχωρήσαµε στην επιτυχή αναδιοργάνωση και
µετοχοποίηση των ελληνικών πετρελαίων. Μέσα στο 1998 τέθηκαν
σε λειτουργία µεγάλα ενεργειακά έργα και υπογράφηκαν συµβάσεις
για καινούρια µεγάλα ενεργειακά έργα. Το έργο του φυσικού αερίου
παρουσίασε εντυπωσιακή αύξηση στην πρόοδο των εργασιών και
στις απορροφήσεις κονδυλίων. Πέραν όµως αυτού το 1998 είναι µια
ιστορική χρονιά στον τοµέα αυτό, αφού µετά την διασύνδεση της
Ιταλίας µε την Ελλάδα µε το υποθαλάσσιο καλώδιο για την
ηλεκτρική ενέργεια, υπεγράφη η διακρατική συµφωνία Ελλάδας-
Ιταλίας για την κατασκευή υποθαλάσσιου αγωγού φυσικού αερίου
για διασύνδεση των συστηµάτων των δύο χωρών.
Υπεγράφη επίσης ένα προσύµφωνο µεταξύ της ∆ΕΠΑ και της
SHELL για την µεταφορά αερίου από το Τουρκµενιστάν προς την
Ελλάδα και προς άλλες χώρες. Μέσω των συµφωνιών αυτών η
Ελλάδα καθίσταται ενεργειακός κόµβος και σηµείο σύνδεσης των
δικτύων της Ανατολής µε τη ∆ύση.
Στον τουρισµό είναι γνωστό ότι το 1998 ήταν µια πάρα πολύ καλή
χρονιά, από τις καλύτερες των τελευταίων δεκαετιών και το 1999
προβλέπεται ακόµη καλύτερη. Και βέβαια αυτό δεν είναι τυχαίο
αποτέλεσµα. Είναι το αποτέλεσµα των προσπαθειών της
Κυβέρνησης, αλλά και του ιδιωτικού τοµέα για βελτίωση της
ποιότητας των προϊόντων και υπηρεσιών, για διαφοροποίηση του
τουριστικού προϊόντος και επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου.
Περιέγραψα σε πολύ αδρές γραµµές ορισµένα από τα θέµατα που
αντιµετωπίσθηκαν το 1998, αλλά θα καταθέσω στην Εθνική
Αντιπροσωπεία µια πιο αναλυτική παρουσίαση κατά τη συζήτηση
του προϋπολογισµού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ' αυτήν τη µεταβατική εποχή, που
όλα τα τείχη πέφτουν, όλοι εµείς έχουµε υποχρέωση να
δηµιουργούµε το αύριο. Υπάρχει το χρέος ολόκληρης της
κοινωνίας, µα προπαντός υπάρχει το χρέος της πολιτικής και των
πολιτικών να µην ξοδεύονται άσκοπα οι καρποί των θυσιών του
χθες, αλλά να εργασθούµε και να εκµεταλλευτούµε τις ευκαιρίες του
σήµερα για ένα καλύτερο αύριο των πολιτών.
Ναι, πράγµατι η χώρα µας έχει προβλήµατα, ναι, η Κυβέρνησή µας
έχει κάνει λάθη, ναι, υπάρχει ο εκσυγχρονισµός που έχουµε
επαγγελθεί και δεν έχει γίνει ορατή η πραγµατικότητα για τον πολίτη
σε ορισµένους τοµείς. Υπάρχουν καθυστερήσεις.
Πρέπει πράγµατι να εντείνουµε τις προσπάθειές µας. Αλλά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο πόλεµος είναι πάλι µπροστά µας. Και ο

δικός µας πόλεµος είναι µε το χρόνο. Ο δικός µας πόλεµος είναι µε
τον κακό εαυτό µας. Ο δικός µας πόλεµος είναι µε το αύριο και για
το αύριο. Ο δικός µας πόλεµος είναι για το µέλλον όλων σ'αυτήν τη
χώρα. Γι'αυτό, σήµερα ανανεώνουµε την απόφασή µας να
προχωρήσουµε µε θέληση στις µεγάλες µεταρρυθµίσεις που θα
αλλάξουν την όψη της Ελλάδας για µια κοινωνία πιο δίκαιη, φιλική
στον πολίτη, µια κοινωνία µε ασφάλεια και συνοχή. Γι'αυτό,
συνάδελφοι και συναδέλφισσες, δεν ζητούµε µόνο ψήφο
εµπιστοσύνης. Ζητούµε ψήφο συστράτευσης για την Ελλάδα του
αύριο, για την Ελλάδα του 21ου αιώνα, για την Ελλάδα που µας
αξίζει. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υφυπουργός κ.
Πάχτας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο Υφυπουργοί θα
µιλήσουν;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας είπα, κύριε
συνάδελφε. Θέλετε να ξαναναφερθούµε στο ίδιο πράγµα;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός θα
µας κάνει λίγη οικονοµία να µιλήσει τουλάχιστον δέκα λεπτά.
Συµφωνείτε, κύριε Υπουργέ;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική µου διαπίστωση από τη
συζήτηση που διεξάγεται στο Κοινοβούλιο αυτές τις ηµέρες είναι
πως ο δρόµος του εκσυγχρονισµού του πολιτικού µας συστήµατος
είναι ακόµη µακρύς και επίπονος. Γνωρίζουµε πως είναι επίπονο
για τον πολιτικό κόσµο να λέει την αλήθεια στο λαό. ∆ιότι, όταν λέει
την αλήθεια, τότε η αντιπαράθεση αναγκαστικά µεταφέρεται στο
επίπεδο των πολιτικών επιλογών. Και εκεί τα πράγµατα είναι πολύ
καθαρά. Και ακριβώς επειδή είναι ξεκάθαρα, δεν συµφέρουν όσους
στερούνται πολιτικών προτάσεων. Υπάρχει µία κυβέρνηση που λέει
την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Και λέει την αλήθεια, ώστε ο λαός
να ξέρει τι διακυβεύεται. Να κάνει τις σωστές επιλογές. Να
συµµετέχει ενεργά. Και η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η Κυβέρνηση
του Κώστα Σηµίτη λέει το εξής απλό µήνυµα στον ελληνικό λαό ότι
η Ελλάδα είναι µια χώρα µε συσσωρευµένα από δεκαετίες
προβλήµατα και ελλείψεις. Προβλήµατα και ελλείψεις που δεν
αίρονται σε ορισµένα χρόνια. Προβλήµατα που δεν
αντιµετωπίζονται χωρίς την ενεργή συµµετοχή των πολιτών, χωρίς
τον εκσυγχρονισµό των αντιλήψεών µας, χωρίς την αλλαγή
λειτουργίας της κοινωνίας.
∆εν χαϊδεύουµε τα αυτιά των Ελλήνων, όπως κάνουν άλλες
πολιτικές δυνάµεις που αφήνουν να εννοηθεί ότι οι εθνικοί µας
στόχοι θα µπορούσαν να επιτευχθούν µε λιγότερη προσπάθεια,
µέσω ενός άλλου πιο εύκολου µαγικού δρόµου τον οποίο µάλιστα
δρόµο δεν υποδεικνύουν.
Αλλά η Κυβέρνηση λέει επίσης ότι η συλλογική προσπάθεια που
καταβάλλει η χώρα µας πιάνει επιτέλους τόπο. Πρέπει να δώσουµε
στο λαό µια πραγµατική εικόνα της πρόσφατης εξέλιξης. Το 1993 η
Ελλάδα ήταν σχεδόν ξοφληµένη χώρα για τους Ευρωπαίους
εταίρους της στην πορεία προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Το
δηµόσιο έψαχνε εναγωνίως χρήµατα για να πληρώσει τους
συνταξιούχους. Ο πληθωρισµός προσέγγισε το 15%. Οι δείκτες
ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας ήταν αρνητικοί. Είχαµε
περιέλθει σε διεθνή αποµόνωση. Οποιαδήποτε συζήτηση για
µελλοντική συµµετοχή της Ελλάδος στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση
έµοιαζε χίµαιρα. Σήµερα η κατάσταση είναι ριζικά διαφορετική. Η
Ελλάδα έχει πάλι αποκτήσει κύρος. Η εικόνα της είναι αυτή ενός
αξιόπιστου κράτους. Η φωνή της ακούγεται και υπολογίζεται.
'Εχουµε από τους υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρώπη.
Καταφέραµε και διαψεύσαµε όλες τις προβλέψεις των διεθνών
αναλυτών επιτυγχάνοντας µέχρι σήµερα τους στόχους του
προγράµµατος σύγκλισης χωρίς µάλιστα να µειώσουµε τις



626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

κοινωνικές δαπάνες αλλά αντίθετα αυξάνοντάς τις.
Οι κόποι και οι θυσίες του ελληνικού λαού δεν πήγαν χαµένοι. Τώρα
όλοι προεξοφλούν την επικείµενη ένταξή µας στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση. Τώρα κοιτάµε κατάµατα την είσοδό µας στην
ισχυρή Ευρώπη. Τα παιδιά µας αύριο θα πληρώνουν µε ΕURΟ το
ισχυρότερο νόµισµα µαζί µε το δολάριο και αυτό είναι πλέον βέβαιο.
Η λέξη ΕURO είναι τυπωµένη και στα ελληνικά νοµίσµατα που θα
κυκλοφορήσουν αύριο. Και αυτό είναι µία συλλογική µας επιτυχία
ως λαός, για την οποία πρέπει να αισθανόµαστε περήφανοι.
Με θλίψη άκουσα προχθές τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να αναφέρεται στην υλοποίηση του δεύτερου
πακέτου Ντελόρ µε τα ίδια τετριµµένα και αναληθή επιχειρήµατα.
Πάλι δεν είπε την αλήθεια ο κ. Καραµανλής.
Είπε ο κ. Καραµανλής ότι η Ελλάδα είναι ουραγός στις
απορροφήσεις. Αυτό είναι ένα χιλιοειπωµένο ψέµα. Η Ελλάδα δεν
είναι ουραγός στις απορροφήσεις. Είµαστε ακριβώς στο µέσο όρο
µεταξύ των µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και ο κύριος
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας το ξέρει, αλλά δηµαγωγεί δίνοντας
έτσι απτό δείγµα το πώς αντιλαµβάνεται το νέο ήθος στην πολιτική.
Ευτυχώς για την Ελλάδα οι επιδόσεις της δεν κρίνονται και δεν
αξιολογούνται από τη Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Το να καλλιεργείται µονίµως η ψευδής εντύπωση στον
ελληνικό λαό ότι η χώρα είναι η χειρότερη όταν δεν είναι, δεν είναι
κάτι που µειώνει την Κυβέρνηση ή το ΠΑ.ΣΟ.Κ., όπως
µικροκοµµατικά σκέπτεται η Νέα ∆ηµοκρατία. Είναι κάτι που µειώνει
την Ελλάδα και την εικόνα της. Είναι κάτι που µειώνει τη συνολική
προσπάθεια του λαού της.
Στο τέλος του τρέχοντος έτους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
σύνολο των εισροών από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα ανέλθει στο
ποσοστό του 63,8% των συνολικών πόρων που δικαιούται η
Ελλάδα στο πλαίσιο του δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης
µέχρι το 2000-2001. Και να το πω και λίγο διαφορετικά. Αναφέρεται
στο 83,5% των αρχικώς προβλεφθέντων δεσµεύσεων για την
περίοδο 1994-1998, επίδοση που πλησιάζει το µέγιστο ποσοστό
που είναι τεχνικά εφικτό να εισπραχθεί πριν το τέλος του 1998,
δεδοµένου ότι σύµφωνα µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης ένα ποσοστό των εισροών καταβάλλεται απολογιστικά στα
κράτη-µέλη µετά το πέρας του έτους.
Οι επιδόσεις µας, λοιπόν, µας κατατάσσουν στο µέσο όρο των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. ∆εν θα µπορούσε ποτέ
να τεθεί θέµα απώλειας πόρων για την Ελλάδα. Και αυτό ας γίνει
κατανοητό από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μας το
εξασφαλίζουν σήµερα οι επιδόσεις µας. Θα έπρεπε να χάσουν τους
πόρους τους πριν από εµάς άλλες επτά ή οκτώ κοινοτικές χώρες, η
Ιταλία, η Σουηδία, η Φιλανδία, η Ολλανδία, το Βέλγιο, η Γαλλία, η
Αυστρία και η Γερµανία, γιατί η Ελλάδα προπορεύεται αυτών των
χωρών;
Πράγµατι, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική µας, αυτή που
ακολουθούµε σήµερα, είναι ριζικά διαφορετική. Μέσα σε ελάχιστα
χρόνια προσπαθούµε να καλύψουµε κενά δεκαετιών και αυτό δεν
είναι υπερβολή. Ας κοιτάξουµε λίγο γύρω µας: Το νέο αεροδρόµιο
στα Σπάτα, το µεγαλύτερο εργοτάξιο της Ευρώπης. Ο συνεχής
κλειστός αυτοκινητόδροµος από την Τρίπολη έως τη Θεσσαλονίκη.
Η Εγνατία οδός, από την Ηγουµενίτσα µέχρι τους Κήπους. Ο
περιφερειακός δακτύλιος της Αθήνας, η κατασκευή του οποίου έχει
ήδη αρχίσει. Το φυσικό αέριο που µπήκε ήδη στη ζωή µας και
τροφοδοτεί µεγάλες ελληνικές βιοµηχανίες για να τροφοδοτήσει στη
συνέχεια πολλά νοικοκυριά σε όλην την Ελλάδα. Το Μετρό της
Αθήνας που θα αρχίσει να λειτουργεί στο τέλος του επόµενου
χρόνου. Το Μετρό της Θεσσαλονίκης που και αυτού η κατασκευή
θα αρχίσει τους επόµενους µήνες. Ο εκσυγχρονισµός των
σιδηροδρόµων. Το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Τα δεκαπέντε νέα
νοσοκοµεία που κατασκευάζονται σήµερα σε ολόκληρη την πατρίδα
µας και πολλά άλλα µεγάλα, µεσαία και µικρής κλίµακας έργα
ζωτικής σηµασίας για τις τοπικές κοινωνίες και την οικονοµία της
χώρας µας.

Τα έργα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνονται όλα σήµερα,
τώρα και ταυτόχρονα. 'Οπως έχω πει και άλλη φορά, από την
εποχή του Χαριλάου Τρικούπη και της διάνοιξης της διώρυγας της
Κορίνθου έχει να δει η Ελλάδα τέτοιας εµβέλειας έργα.
Πιστεύω ότι σπάνια χώρα κάλυψε τόση µεγάλη απόσταση σε τόσο
λίγα χρόνια. Και η πολιτική µας στο δεύτερο πακέτο Ντελόρ
σηµαδεύτηκε επίσης από µία τεράστια µεταρρυθµιστική
προσπάθεια σε όλους τους τοµείς διαχείρισης των προγραµµάτων.
'Ενα παράδειγµα θα δώσω µόνο. Σ'αυτόν τον τοµέα των δηµοσίων
έργων η Κυβέρνηση αποφάσισε να δώσει τέλος σε ένα καθεστώς
δεκαετιών κακής ποιότητας στα δηµόσια έργα. Από το τέλος του
1997 έχει αναλάβει δράση ξένη εταιρεία ως ειδικός σύµβουλος
ελέγχου ποιότητας των δηµοσίων έργων. Οι έλεγχοι που κάνει, µας
επιτρέπουν σήµερα εγκαίρως να αποκαλύπτονται οι κακοτεχνίες και
να επιβάλλονται κυρώσεις στους υπευθύνους, ώστε να αποδίδονται
εφεξής στην κοινωνία έργα υποδοµής, που ν'ανταποκρίνονται στις
πραγµατικές ανάγκες και προσδοκίες των πολιτών, και που
πληρούν τις απαραίτητες προδιαγραφές ασφάλειας και ποιότητας.
Στην κατεύθυνση αυτή θα συνεχίσουµε αταλάντευτα χωρίς να
υποταχτούµε σε καµία αντίληψη περί πολιτικού ή άλλου κόστους.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ., κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέδειξε ικανότητες
αναπροσαρµογής, αναπλάσεως, αναπαιδαγωγήσεως και πολιτικής
προσγείωσης. Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν προσγειώθηκε τα τελευταία
χρόνια στην πραγµατικότητα, διότι ουδέποτε απλά απογειώθηκε.
Ουδέποτε απογειώθηκε, για να υπηρετήσει τους µεγάλους εθνικούς
µας στόχους, τα µεγάλα αναπτυξιακά έργα που έχει ανάγκη η χώρα
µας, την ένταξή µας στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και στους
ισχυρούς της Ευρώπης διασφαλίζοντας το µέλλον των γενιών µας,
τη διοργάνωση των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004, τη δηµιουργία
µίας ευηµερούσας κοινωνίας µε συνοχή, αλληλεγγύη και
προσδοκία.
Η Νέα ∆ηµοκρατία ανθίσταται πεισµατικά στις αποδείξεις των
γεγονότων, στη γλώσσα των αριθµών και της πραγµατικής
οικονοµίας και των επιτευγµάτων της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
του Κώστα Σηµίτη. ∆εν θέλει να ψηλαφίσει τον τύπο των ήλων,
παίζοντας κρυφτούλι µε τον εαυτό της, ξεγελώντας όµως ίσως µόνο
τον εαυτό της και όχι τον ελληνικό λαό. Εµείς, όπως χθες και
προχθές, γνωρίζουµε που υπάρχουν επιτυχίες, που υπάρχουν οι
ελλείψεις και οι αδυναµίες. Γνωρίζουµε που υπάρχουν οι άτυχες
στιγµές, οι αστοχίες και οι αποτυχίες και γι'αυτό θα συνεχίσουµε τις
µεγάλες µεταρρυθµίσεις µας, τις µεγάλες τοµές, εντείνοντας τις
προσπάθειές µας µε µία σύγκρουση µε το παρελθόν, ανοίγοντας
διάπλατα τους δρόµους για τις επόµενες γενιές, σκάβοντας
βαθύτερα εκεί που υπάρχει πραγµατική ανησυχία και προσδοκία
του απλού πολίτη.
Αυτήν την προσπάθεια θα κρίνει τελικά και θετικά ο ελληνικός λαός,
για να επιβεβαιώσουµε για µία ακόµη φορά την πολιτική και
ιδεολογική υπεροχή του κινήµατός µας. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Παπαρήγα, έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του ΚΚΕ): Αναµφισβήτητα η ανεργία, η λιτότητα, η
φτώχεια, η εργοδοτική τροµοκρατία, η κακή κατάσταση της παιδείας
µας, που έγινε ακόµη χειρότερη µετά τη λεγόµενη εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, η φθίνουσα πορεία του συστήµατος υγείας, είναι
προβλήµατα πάρα πολύ µεγάλα. Νοµίζω όµως ότι εδώ που
έφθασαν τα πράγµατα, το πιο σοβαρό και σηµαντικό πρόβληµα
είναι λαϊκά στρώµατα, στρώµατα κοινωνικά που έχουν πάρει µέρος
στους αγώνες να ελπίζουν ακόµη στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ακόµη εξίσου
σηµαντικό είναι να υπάρχουν λαϊκά στρώµατα που να πιστεύουν και
να οραµατίζονται ότι η επιστροφή της Νέας ∆ηµοκρατίας µπορεί να
σηµάνει κάτι καλύτερο για τον τόπο.
Πιστεύουµε ότι έχουν πια υπερωριµάσει τα πράγµατα, ένα
σηµαντικό µέρος του ελληνικού λαού που είναι έµπειρο
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κοινωνικά και πολιτικά, που έχει µεγάλη προϋπηρεσία και θητεία
στους λαϊκούς αγώνες, να αποφασίσει να κατανοήσει ότι τι
ΠΑ.ΣΟ.Κ. τι Νέα ∆ηµοκρατία δεν είναι ένα δογµατικό σύνθηµα, είναι
µία πραγµατικότητα δυστυχώς, µε σύγχρονους όρους. ∆εν γυρνάµε
στο χθες.
Πρέπει να αποφασίσει να δραπετεύσει από τον εναγκαλισµό ή από
τον εγκλωβισµό στην πολιτική και στην ιδεολογία των δυο µεγάλων
κοµµάτων και να πάρει τη µεγάλη απόφαση ότι υπάρχει δυνατότητα
να αλλάξουν τα πράγµατα στην Ελλάδα παρά το γεγονός ότι οι
διεθνείς εξελίξεις είναι αρνητικές και παρά το γεγονός ότι την
τελευταία δεκαετία πισωγυρίσαµε. Ωστόσο θα επαναλάβω αυτό που
υπογραµµίζει το ΚΚΕ. Στην Ελλάδα υπάρχουν ακόµα αναπτυξιακές
δυνατότητες. Οι ανατροπές διανύουν λίγα χρόνια. Υπάρχει χρόνος
να µη µετατραπούν αυτές σε τετελεσµένα γεγονότα.
Εµείς θεωρούµε ότι ο διάλογος έχει κυριολεκτικά εξαντληθεί, έχει
κλείσει στα πλαίσια αυτής της Βουλής. Βεβαίως δεν θα
παραιτηθούµε από το δικαίωµα, να κρίνουµε, να επικρίνουµε, να
προτείνουµε και δεν υποτιµούµε κανένα βήµα και κανένα µέτωπο
πάλης, αν και ιεραρχώντας θεωρούµε ότι τα πάντα µπορούν να
συντελεστούν εκτός Κοινοβουλίου. Ο διάλογος όµως έχει πια
τελειώσει. Τουλάχιστον οι συζητήσεις που έγιναν στα πλαίσια του
τριηµέρου σε ένα κρίσιµο ζήτηµα που αφορά την ψήφο
εµπιστοσύνης, έδειξαν ότι αυτήν τη στιγµή όλα τα κόµµατα που
είναι εδώ έχουν µια προδιαγεγραµµένη πορεία, έχουν
οριστικοποιηµένες επιλογές και αυτό που µένει να γίνει είναι ο
ελληνικός λαός στο µεγαλύτερο µέρος του να ξαναδεί και να
επανεξετάσει τη θέση του.
'Οπως και να το κάνουµε ο πρωταγωνιστικός ρόλος αυτήν τη στιγµή
δεν ανήκει στη συγκεκριµένη Βουλή µε αυτήν τη σύνθεση, µε αυτήν
την Πλειοψηφία. Και εννοείται βεβαίως ότι δεν ανήκει ούτε σ' αυτήν
την Κυβέρνηση. Για άλλη µια φορά, χωρίς να ξαναλέµε από την
αρχή τις θέσεις µας και τις προτάσεις µας, θεωρούµε ότι καταλυτικό
ρόλο στις πολιτικές εξελίξεις και στις κοινωνικές εξελίξεις µπορεί και
πρέπει να παίξει ο λαός, πριν να είναι αργά.
Θα φέρω ένα παράδειγµα: Ο Πρωθυπουργός µιλάει για
προσωρινές θυσίες. Μακάρι να ήταν µόνο προσωρινές. 'Εχουµε
παραδείγµατος χάρη την ανατροπή των εργασιακών σχέσεων, την
κατάργηση του οκταώρου, τον αποχαιρετισµό του επταώρου και
του εξαώρου σαν σταθερού ωραρίου και όχι αυτού του
ψευδεπίγραφου τριανταπεντάωρου. 'Εχουµε την µετατροπή του
εργαζόµενου σε απασχολήσιµο, τη διάλυση του ασφαλιστικού
συστήµατος, όχι για να κάνουµε κάτι καλύτερο, αλλά για να πάµε
προς τα πίσω. 'Ολα αυτά δεν συνιστούν προσωρινά µέτρα µε
προσωρινές συνέπειες. ∆εν είναι προσωρινές θυσίες. Είναι µέτρα
µακροπρόθεσµα.
'Εχουµε το ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας και ιδιαίτερα
επιχειρήσεων στρατηγικής σηµασίας για την ανάπτυξη της χώρας
και για την κοινωνική προστασία, την άµυνα και την ασφάλεια µας.
'Ολα αυτά αποτελούν ενδεχόµενα µια µη αντιστρέψιµη κατάσταση.
∆εν ζούµε απλώς το πρόβληµα µιας εισοδηµατικής λιτότητας. 'Οχι
ότι αυτό είναι ένα απλό πρόβληµα. Θα µπορούσε να διορθωθεί.
Μπορεί να αλλάξει το φορολογικό σύστηµα. Πολλά πράγµατα
µπορεί να ανατραπούν µέσα από µια απόφαση της Βουλής. 'Οµως
πάρθηκαν και παίρνονται αποφάσεις που δεν είναι ανατρέψιµες και
δεν έχουν προσωρινές παρά µόνο µακροπρόθεσµες αρνητικές
συνέπειες για το λαό µας.
Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι αυτή η τριήµερη συζήτηση που έγινε
δεν πήγε καθόλου χαµένη και από µια άποψη ήταν αρκετά
σηµαντική, έστω και αν όλοι ή οι περισσότεροι είδαµε ότι είχε
κάποιους σκοπούς ιδιαίτερους πέρα απ' αυτούς που προβλήθηκαν.
Ηταν σηµαντική αυτή η συζήτηση γιατί απόδειξε ότι αφού η
κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να µην αλλάξει τίποτε, αφού η Νέα
∆ηµοκρατία είναι αµετακίνητη στην αντιλαϊκή πολιτική της, αφού
αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει µια ισχυρή αντιπολίτευση µε αριστερές
θέσεις στην αντιδραστική και αντιλαϊκή ΟΝΕ -εµείς τουλάχιστον
κάνουµε τέτοια αντιπολίτευση- υπάρχει ζήτηµα παρέµβασης του
ελληνικού λαού για να αλλάξει τους συσχετισµούς.

Αλλιώς δεν λύνονται τα προβλήµατα µε µαγειρέµατα στο υπάρχον
πολιτικό σκηνικό. Αυτή είναι η θέση µας και όταν λέµε καταλυτική
παρέµβαση του λαού, εννοούµε µε αγώνες, µε καθηµερινή
παρέµβαση και δράση, µε αλλαγές στη συνείδηση, µε πρωτότυπη
καθηµερινή συµµετοχή, µε κοινή δράση µε όλες τις µορφές. Με την
ψήφο στις ευρωεκλογές ή και σε οποιεσδήποτε ενδεχόµενες
πρόωρες εθνικές εκλογές. Πολυµέτωπη και πολύµορφη παρέµβαση
να αλλάξουν τα πράγµατα. Να µην µείνουν ίδια, να µην
πισωγυρίσουν. ∆ιέξοδος πάντως σήµερα µε το σηµερινό
συσχετισµό, αυτό το Κοινοβούλιο, δεν υπάρχει. Και θεωρούµε ότι
µέσα στο λαό, στη λαϊκή βάση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Νέας
∆ηµοκρατίας υπάρχουν σηµαντικές ριζοσπαστικές δυνάµεις, οι
οποίες µπορούν να βοηθήσουν σε µια µεγάλη συστράτευση στη
διαµόρφωση µιας λαϊκής αγωνιστικής πλειοψηφίας, η οποία
παρεµβαίνει και αλλάζει δραστικά τα πράγµατα. Και αν δεν µπορεί
να 'ρθουν µεγάλες αλλαγές τώρα, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
πνεύσει ένα πνεύµα αισιοδοξίας, αυτοπεποίθησης του λαού ότι
µπορεί να βάλει τη σφραγίδα του, στις εξελίξεις αργά ή γρήγορα.
Γιατί αν θέλετε υποφέρουµε και από την αναγέννηση της
αγωνιστικής αισιοδοξίας.
Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού, της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε το
λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού, της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
θέλω για δύο λεπτά µόνο να διατυπώσω προς το Προεδρείο την
έντονη διαµαρτυρία και δυσφορία µου διότι: Εδώ στη Βουλή
συζητάµε στην Αίθουσα για τη διαδικασία παροχής ψήφου
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.'Εξω από την Αίθουσα έχει
εκδηλωθεί κυβερνητική κρίση. Η κατάθεση ενός κειµένου πολιτικών
απόψεων εκ µέρους Βουλευτών της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
αντιµετωπίστηκε µε δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ότι
δεν αποκλείεται να οδηγηθεί η χώρα σε εκλογές.
Αυτή είναι η µεγάλη ευθύνη του κυρίου Πρωθυπουργού. Το δικό του
αδιέξοδο, την προσωπική του αδυναµία, την ανεπάρκεια της
Κυβέρνησης να λύσει στο εσωτερικό της τις πολιτικές της
διαφωνίες, τις µετακυλίει σε βάρος της χώρας και επιφυλάσσει
αυτήν τη στιγµή στη χώρα, σε µια κρίσιµη στιγµή, κυβερνητική
κρίση.'Ηδη έχει εκδηλωθεί η κυβερνητική κρίση. Και δεν
καταλαβαίνω γιατί πρέπει ο ελληνικός λαός να βλέπει εµάς εδώ να
συζητάµε για την ασκούµενη κυβερνητική πολιτική, όταν ήδη στους
διαδρόµους έξω από την Αίθουσα, στην Αίθουσα του πολιτικού
γραφείου, αλλά και στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, έχει µεταδοθεί
η θέση της Κυβέρνησης ότι εάν επιµείνουν οι κυβερνητικοί
Βουλευτές να εκδηλώνουν διαφωνία, η Κυβέρνηση θα προχωρήσει
σε µέτρα, µέχρι και τις πρόωρες εκλογές και την παραίτησή της.
Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα και δείχνουν για µία ακόµη φορά
ότι έξω από τους θεσµούς επιχειρούνται οι διαδικαστικές
µεθοδεύσεις για την εξοικονόµιση κάποιων προσωπικών χειρισµών.
Είναι µεγάλη η ευθύνη του κυρίου Πρωθυπουργού, είναι µεγάλη η
ευθύνη της Κυβέρνησης, γιατί αυτήν τη στιγµή διαµορφώνουν
πολιτικό πρόβληµα σοβαρό, µέσα από τη µεθοδευµένη διαδικασία
της εξασφάλισης ψήφου εµπιστοσύνης.
Λυπάµαι γιατί αυτός που δεν συµµερίζεται τις ευθύνες έναντι του
παρόντος και του µέλλοντος του ελληνικού λαού, είναι ο κ. Σηµίτης
προσωπικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης, κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος έχει το λόγο για δύο
λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε,  η  συζήτηση  για  την  παροχή  ή  όχι  ψήφου
εµπιστοσύνης  γίνεται  µέσα  στη  Βουλή  και  γίνεται  υπεύθυνα.
∆εν  γίνεται  στους  διαδρόµους  ούτε  στα  καφενεία  ούτε  στα
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χωράφια του κ. Κωνσταντόπουλου. Γίνεται µέσα στη Βουλή. Η
δηµαγωγία δεν έχει πέραση εδώ πέρα. Γίνεται µια διαδικασία
ενώπιον της Βουλής.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Υπάρχει δήλωση του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Υπάρχει διαδικασία ενώπιον της Βουλής και κρίνεται η Κυβέρνηση
µέσα στη Βουλή.
Από κει και ύστερα τι κυκλοφορεί και τι δεν κυκλοφορεί, αυτό θα
κριθεί πάλι µέσα στη Βουλή.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Υπάρχει επίσηµη δήλωση του κ. Ρέππα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Γιατί
διακόπτετε; 'Εχετε καιρό να συνεργαστείτε µε τη Νέα ∆ηµοκρατία σε
όλα τα επίπεδα, όποτε θέλετε. Από εκεί και ύστερα µη φωνάζετε!
∆εν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, εάν η διαδικασία επιτρέπει διακοπές.
Εδώ είναι κάποια διαδικασία ορισµένη. Ο κ. Κωνσταντόπουλος είναι
γνωστός για τις θέσεις του, το να εκτρέπει συζητήσεις. Μέσα στη
Βουλή γίνονται οι συζητήσεις, όχι στους διαδρόµους.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Ο κ. Ρέππας να έλθει να τα πει στη Βουλή!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κόρακα, δεν έχετε
το λόγο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
σας παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Πρόεδρε, εάν θα
ζητήσετε εσείς ένα λεπτό, ο κύριος Υπουργός...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): 'Ενα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.
∆εν ασχολούµαι µε τις απόψεις του κ. Γιαννόπουλου. Εκείνο που
έχω να πω είναι τούτο ότι υπάρχει επίσηµη ανακοίνωση του
Κυβερνητικού Εκπροσώπου. ∆ιεκόπη η µετάδοση των συζητήσεων,
για να ανακοινωθεί αυτό. ∆εν ξέρω αν είναι καφενείο το πολιτικό
γραφείο, αλλά στα καφενεία συχνάζουν άλλοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα παρακαλέσω τους
κυρίους συναδέλφους να σταµατήσει αυτός ο διάλογος!
Κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία εντός του Κοινοβουλίου και εντός της
Αιθούσης δεν διεκόπη ούτε για ένα δευτερόλεπτο. ∆ιεξάγονται οι
διαδικασίες κανονικά και δεν µπορεί να µεταφέρεται η συζήτηση
των διαδρόµων και οι όποιες συζητήσεις εντός της Αιθούσης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε
Πρόεδρε, σας παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα παρακαλέσω, κύριε
Υπουργέ, να µην ξεκινήσει αυτός ο διάλογος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Σας
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, Θα ήθελα να πω κάτι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ. Εάν θα
ζητήσετε το λόγο, υπάρχει το δικαίωµα ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Τον
δικαιούµαι κατά τον Κανονισµό!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Και εγώ θα ήθελα το λόγο, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μα, δεν είναι διαδικασία
αυτή!
'Εχετε το λόγο, κύριε Βενιζέλο, για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση που διεξάγεται
στη Βουλή την προκάλεσε η Κυβέρνηση, υποβάλλοντας πρόταση
εµπιστοσύνης και µάλιστα πρόταση εµπιστοσύνης µε πολύ
καθαρούς και σαφείς πολιτικούς όρους.
Ο Πρωθυπουργός στην επιστολή του προς τον Πρόεδρο της
Βουλής δήλωσε, ότι η Κυβέρνηση διεκδικεί την επιβεβαίωση της
εµπιστοσύνης της Βουλής µε εκατόν πενήντα µία σαφείς, καθαρές
ψήφους στήριξης και εµπιστοσύνης. Η συζήτηση βρίσκεται σε
εξέλιξη και θα ολοκληρωθεί, όπως είθισται, µε τη δευτερολογία του

Πρωθυπουργού, ο οποίος θα τοποθετηθεί µε σαφή και καθαρό
τρόπο, πολιτικά, ενώπιον του Σώµατος και ενώπιον του ελληνικού
λαού.
∆εν υπάρχει κανένας λόγος -και κυρίως αυτό αφορά τον κύριο
Πρόεδρο του Συνασπισµού- να µεταφέρουµε συζητήσεις των
διαδρόµων µέσα στο Κοινοβούλιο. Το Κοινοβούλιο είναι και θα
παραµείνει -και θα φανεί αυτό σήµερα- το κέντρο των πολιτικών
εξελίξεων, το συµβολικό κέντρο, γιατί το πραγµατικό κέντρο των
εξελίξεων είναι ο ελληνικός λαός που αποτιµά και αξιολογεί τις
συµπεριφορές όλων µας.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
σας παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Πρόεδρε,
διαµαρτύρεσθε πολλές φορές όταν γίνεται διάλογος ανάµεσα στον
κύριο Πρωθυπουργό και στον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Θα
παρακαλούσα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μισό λεπτό θα
ξαναζητήσει και ο κύριος Υπουργός! Και το δικαιούται από τον
Κανονισµό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Μισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ και εγώ
πάρα πολύ. Σας έδωσα δύο φορές το λόγο, κύριε Κωνσταντόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): 'Οταν ο
Υπουργός Πολιτισµού µιλάει περί µεταφοράς απόψεων των
διαδρόµων, θα πάρει απάντηση. Υπάρχει επίσηµη ανακοίνωση,
υπάρχει επίσηµη δήλωση. Η Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες
της.
Κάτι ακόµα. 'Οταν ενώπιον του Σώµατος αναφέροµαι σ' αυτήν την
ανακολουθία µεταξύ όσων συζητούνται εδώ και όσων γίνονται έξω,
η ΕΡΤ να µη διακόπτει για να µεταδίδει εκτάκτως δελτίο ειδήσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τα είπατε αυτά, κύριε
Πρόεδρε!
Ο κ. Ρέππας, στον οποίο αναφερθήκατε και προσωπικά, ζήτησε το
λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Ρέππα, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι ίδιον του κ.
Κωνσταντόπουλου, όταν γίνονται σηµαντικές συζητήσεις στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου να χρησιµοποιεί επιχειρήµατα τα οποία
αντλεί από διαδικασίες, γεγονότα, εξελίξεις, που καµία σχέση δεν
έχουν µε τη συζήτηση που γίνεται σ' αυτήν την Αίθουσα.
Λυπούµαι, γιατί τη διαδικασία πληροφόρησης και ενηµέρωσης που
είναι µια διαδικασία αντικειµενική και δηµοκρατική, ο κ.
Κωνσταντόπουλος, εκτρέποντας τα πράγµατα, τη χρησιµοποιεί στο
πλαίσιο των ισχυρισµών του ως όπλο εναντίον της Κυβέρνησης
γιατί πιστεύει ότι η Κυβέρνηση δι' αυτού του τρόπου πλήττεται,
επειδή δήθεν η Κυβέρνηση θέλει να φιµώσει τον κ.
Κωνσταντόπουλο, στερώντας του τη δυνατότητα να απευθυνθεί
στον ελληνικό λαό, µέσω των µέσων µαζικής επικοινωνίας, επειδή
εκείνη την ώρα προβαίνει σε κάποιες ανακοινώσεις η Κυβέρνηση, οι
οποίες µεταδίδονται από τα µέσα µαζικής επικοινωνίας.
Πρέπει  να  πω  ότι,  συζητώντας  µε  τους  λειτουργούς  των
µέσων  ενηµέρωσης,  όπως  και  για  άλλα  θέµατα  και  για  το
συγκεκριµένο  της  πρωτοβουλίας  συναδέλφων  του  ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
ενηµέρωσα,  µεταφέροντάς  τους  απόψεις,  θέσεις,  οι  οποίες  δεν
µπορεί  παρά  να  αποτελούν  την  πρώτη  πολιτική  προσέγγιση
και  κριτική  στην  πρωτοβουλία  αυτήν  των  συναδέλφων
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από τη δική µου πλευρά.
∆εν υπάρχει οποιαδήποτε επίσηµη δήλωση. Γνωρίζετε πολύ καλά,
γιατί δεν είστε νέος στην πολιτική ότι πληροφορίες µη αποδιδόµενες
-και περί αυτού οµιλούµε τώρα- δεν µπορεί να χρησιµοποιούνται
κατ' αυτόν τον τρόπο και µάλιστα στο πλαίσιο µιας επίσηµης
κοινοβουλευτικής διαδικασίας, όπως η σηµερινή.
Κατά τα άλλα, ο κύριος Πρωθυπουργός, µε την πολιτική θέση που
εξέφρασε από την πρώτη στιγµή, όταν εισηγήθηκε αυτήν τη
διαδικασία που τώρα είναι σε εξέλιξη, έθεσε και το όριο της
πολιτικής εµπιστοσύνης που θεωρεί ότι πρέπει ν' απολαµβάνει η
Κυβέρνηση, προκειµένου να συνεχίσει αταλάντευτα και
απρόσκοπτα το έργο της. Αυτό µένει να κριθεί.
Ο κύριος Πρωθυπουργός σύντοµα θα λάβει το λόγο και θα
απευθυνθεί στο Κοινοβούλιο και µέσω του Κοινοβουλίου στον
ελληνικό λαό και θα τοποθετηθεί επί όλων των θεµάτων. Γιατί
συνηθίζει να µιλά για τα προβλήµατα της χώρας, αλλά και για τα
ειδικά θέµατα ο Πρωθυπουργός µε συγκεκριµένες, σαφείς και
καθαρές θέσεις. ∆εν το αποφεύγει, όπως το κάνουν άλλοι.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Θα έχετε, λοιπόν, λίγη υποµονή, την οποία δεν βλέπω να
επιδεικνύετε αυτήν την ώρα -και αντιλαµβάνοµαι τους λόγους της
ενόχλησής σας- για να ακούσετε τον κύριο Πρωθυπουργό και να
λάβετε από τον ίδιο µε επίσηµο και κατηγορηµατικό τρόπο
απαντήσεις στα θέµατα αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης): Θα εκφράσει τις θέσεις τις δικές του και της
Κυβέρνησης και θα γνωρίζει το Κοινοβούλιο, αλλά και ο ελληνικός
λαός, ποιος είναι εκείνος ο οποίος µε ευθύνη και σύνεση
αντιµετωπίζει τα προβλήµατα που προκύπτουν, γιατί έχει
συναίσθηση του ιδιαίτερου χρέους και καθήκοντός του, να οδηγήσει
τη χώρα στο µέλλον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
(Γέλια από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Μηδενίστε το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα µηδενίσω το χρόνο,
αλλά θα πω στους συναδέλφους ότι προηγούµενα διαµαρτύρονταν
να µιλήσουν και δυο, τρεις Βουλευτές που έχουν αποµείνει.
Φαίνεται, κύριοι συνάδελφοι, ότι ανάλογα µε τις περιστάσεις
βλέπουµε και κρίνουµε τα πράγµατα έτσι ή αλλιώς. Θα
παρακαλέσω να είµαστε πιο ψύχραιµοι και πιο σοβαροί.
Ορίστε, κύριε Τρυφωνίδη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ο κύριος Πρωθυπουργός
χρησιµοποίησε την κοινοβουλευτική διαδικασία, του να ζητήσει
ψήφο εµπιστοσύνης για λόγους κοµµατικούς και µάλιστα ιδιαίτερα
προσωπικούς, για να αντιµετωπίσει την καθηµερινά αυξανόµενη
εσωκοµµατική του αµφισβήτηση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Αυτήν την αµφισβήτηση έπρεπε να την πολεµήσει µέσα στα
κοµµατικά όργανα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και όχι να τη µεταφέρει στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Οι χειρισµοί αυτοί προξένησαν µεγάλη ζηµιά
στη χώρα, όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε αυτήν τη στιγµή.
Οµολόγησε πανηγυρικά και επίσηµα στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό, σε φίλους και σε εχθρούς ότι η Ελλάδα έχει κυβερνητικό
πρόβληµα. Απεδείχθη πριν ακόµη ολοκληρωθεί η διαδικασία ότι
έχουµε έναν Πρωθυπουργό υπό αµφισβήτηση από την ίδια του την
Κοινοβουλευτική Οµάδα.
Αλλά αυτή η κίνηση απεδείχθη ατυχής και για τον ίδιο τον κ. Σηµίτη.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ να σεβαστείτε τον οµιλητή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Φαίνεται ότι ο κ. Σηµίτης θέτοντας αυτό
το εκβιαστικό δίληµµα στους Βουλευτές του έπεσε ο ίδιος στην

παγίδα.
Επεζήτησε την ονοµαστική ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως
επιζητεί την ονοµαστική σύγκλιση στην Ο.Ν.Ε. και όχι την
πραγµατική υποστήριξη των Βουλευτών του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
διαµορφώνοντας µία αντίστοιχη πολιτική η οποία θα ένωνε όλην την
Κοινοβουλευτική του Οµάδα.
Ο καθηγητής κ. Σηµίτης φαίνεται να επηρεάζεται και να έχει µία
προδιάθεση να ζητά ονοµαστικά επιτεύγµατα και όχι πραγµατικά
επιτεύγµατα. Και αυτό απεδείχθη σήµερα ότι δηλαδή εκβιάζοντας
τους Βουλευτές του προσπάθησε να λύσει το εσωκοµµατικό του
πρόβληµα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Κατά την πρωτολογία του ο κύριος Πρωθυπουργός...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μη θορυβείτε, κύριοι
συνάδελφοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ... επεκαλέσθη άλλο ένα ονοµαστικό και
όχι πραγµατικό επίτευγµα της Κυβέρνησής του. Μίλησε για
περιβαλλοντολογική βελτίωση του Σαρωνικού, κάνοντας αναφορά
στο έργο του βιολογικού καθαρισµού της Ψυττάλειας. Η αλήθεια
είναι ότι το έργο αυτό, δηλαδή της πρώτης φάσης του βιολογικού
καθαρισµού, ξεκίνησε το 1984, ολοκληρώθηκε το 1993 και δεν
δύναται ο Πρωθυπουργός να επικαλείται αυτό το έργο.
Τη δεύτερη φάση του βιολογικού καθαρισµού της Ψυττάλειας
δυστυχώς δεν µπόρεσε να την προχωρήσει. Καταθέτω πίνακα
επίσηµο που φαίνεται ότι το έργο που επεκαλέσθη ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει απορρόφηση µόνο 1%. Ακόµα και τη
δηµοπρασία της δεύτερης φάσης του έργου απεδείχθη ανίκανη η
Κυβέρνησή του να την προωθήσει, γιατί έγιναν καταγγελίες -και
επενέβη η Ευρωπαϊκή 'Ενωση- αδιαφανής διαδικασία και µη
σύννοµης προώθησης της δηµοπρασίας. Καταθέτω στα Πρακτικά
τον προαναφερθέντα πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρυφωνίδης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Εκείνο το οποίο έκανε όσον αφορά το έργο του βιολογικού
καθαρισµού ο κ. Σηµίτης και η Κυβέρνησή του ήταν ότι ενώ πρώτα
η λάσπη, η πρωτογενής, του βιολογικού καθαρισµού µεταφερόταν
στα Λιόσια, στη χωµατερή των Λιοσίων έναντι ετησίας δαπάνης
τετρακοσίων εκατοµµυρίων (400.000.000) δραχµών, τώρα η
Κυβέρνησή του ενέκρινε τη µεταφορά επεξεργασµένης αυτής της
λάσπης σε απόσταση διακοσίων χιλιοµέτρων από την Αττική στο
εργοστάσιο της ∆ΕΗ στη Μεγαλόπολη Αρκαδίας, προκειµένου να
καεί εκεί...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Λίγος σεβασµός στον
οµιλητή, κύριοι συνάδελφοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Είναι τόσο µεγάλο το θέµα της
επιστολής των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, κύριε Πρόεδρε... τέλος
πάντων.
...προκαλώντας µία επιπρόσθετη δαπάνη µεταφοράς εκατό τόνων
ηµερησίως σε διακόσια χιλιόµετρα απόσταση, ενώ υπάρχουν
αντίστοιχοι φούρνοι στην Αττική και θα µπορούσε ο κ. Λαλιώτης, ο
κ. Σηµίτης να είχαν επιβάλει µία οικονοµικότερη λύση για τον
ελληνικό λαό. Αλλά διερωτώµαι γιατί ο κ. Σηµίτης ζητά ψήφο
εµπιστοσύνης; Επειδή για να εξευµενίσει τους καθηγητές της ΟΛΜΕ
επέβαλε ανάλγητα στον ήδη ξεζουµισµένο από τις φορολογίες και
τη δυσπραγία 'Ελληνα οικογενειάρχη πρόσθετα βάρη αν τα παιδιά
του θελήσουν να ακολουθήσουν πανεπιστηµιακή πορεία; Ενώ µέχρι
τώρα πλήρωνε ο 'Ελληνας οικογενειάρχης φροντιστήρια για
τέσσερα µόνο µαθήµατα, µε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση του κ.
Αρσένη είναι υποχρεωµένος να πληρώνει φροντιστήρια για
δεκατέσσερα µαθήµατα.
Επίσης, γιατί ακόµη γίνεται διάκριση σε βάρος των παιδιών µας,
όταν  επιµένετε  σαν  Κυβέρνηση  να  συντηρείτε  ένα  σύστηµα
σπουδών,  που  ωθεί  πολλά  από  τα  παιδιά  µας  στις  χώρες  του
πρώην  ανατολικού  µπλοκ  για  να  πάρουν  ένα  τυπικό  τίτλο
σπουδών;  Γιατί  επιµένετε  στη  δηµιουργία  αυτού  του  εν  πολλοίς
ηµιµαθούς  επαγγελµατικού,  επιστηµονικού  προλετα-
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ριάτου που δεν φαίνεται να έχει µέλλον και προοπτική στη
σύγχρονη ανταγωνιστική πραγµατικότητα;
Γιατί να ψηφίσουµε τον κ. Σηµίτη όταν οι κοινωνικές δαπάνες είναι
τελευταίες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και ενώ ξεζουµίζει τον 'Ελληνα
φορολογούµενο δεν προσφέρει αντίστοιχες υπηρεσίες,
διαιωνίζοντας το ράντσο και το φακελάκι; Θα έπρεπε ο κ. Σηµίτης
να αλλάξει πολιτική και όχι Υπουργούς!
Το καρκίνωµα της διάλυσης του ΕΣΥ θέλει τοµή και όχι την
ασπιρίνη Παπαδήµα. Γιατί να ψηφίσουµε τον κύριο Σηµίτη, όταν
από τη µία µεριά διατηρεί χαµηλούς τους µισθούς των µελών των
Σωµάτων Ασφαλείας και ενώ από την άλλη µεριά δηµιουργεί
συνθήκες, ώστε ορισµένοι από αυτούς να αναπτύσσουν "δεύτερη"
εργασία σε ροζ µπαλέτα και σε αντίστοιχες δραστηριότητες.
Γιατί να ψηφίσουµε τον κύριο Σηµίτη, όταν από το υστέρηµα του
ελληνικού λαού συντηρείτε τον κοµµατικό στρατό των δεκαεφτά
χιλιάδων συνδικαλιστών, χαρίζοντας τρισεκατοµµύρια στους
ηµέτερους συνεταιρισµούς, στους κάθε είδους Κολλάδες, ακόµα και
σε ποδοσφαιρικά σωµατεία, προκειµένου να εκµεταλλευθείτε
ψηφοθηρικά τους οπαδούς των.
Γιατί να ψηφίσουµε τον κύριο Σηµίτη, όταν επιτρέπει τον
κατακερµατισµό της δασικής γης και την καταπάτηση της δηµόσιας
περιουσίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε µε µία
φράση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Θα ήθελα να πω πάρα πολλά. Θα ήθελα να παρακαλέσω τον κύριο
Σηµίτη να µην αγνοήσει µία καταγγελία, την οποία κάνω αυτήν τη
στιγµή ότι µετά το αποτέλεσµα των πρόσφατων νοµαρχιακών και
δηµοτικών εκλογών η αγορά των µαχητικών αεροπλάνων, που
τόσο έχει ανάγκη η χώρα, ανεβλήθη επ'αόριστον, ώστε τα χρήµατα
αυτά να χρησιµοποιηθούν στις επερχόµενες εκλογές για
ψηφοθηρικούς λόγους. Καλώ τον Πρωθυπουργό να µην αγνοήσει
την καταγγελία και να τη διαψεύσει ή να την επιβεβαιώσει.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τασούλας έχει το
λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, το
έφερε έτσι που η δική µου οµιλία τώρα να είναι πολύ επίκαιρη. ∆εν
ξέρω, θα πάµε για εκλογές ή δεν θα πάµε; Αυτό εξαρτάται πιθανώς
και από τη σύσκεψη που γίνεται τώρα µε τον Πρωθυπουργό. 'Οπως
και να έχουν όµως τα πράγµατα, όπως πάµε προς την ΟΝΕ είτε
πάµε για εκλογές είτε δεν πάµε, θα δυσκολεύει η κατάσταση για
τους εργαζόµενους. Και εάν µπούµε στην ΟΝΕ θα δυσκολέψει
ακόµη περισσότερο και πρέπει να αποτελέσει κριτήριο για τη στάση
του ελληνικού λαού από εδώ και πέρα αυτή η δυσκολία που θα
περάσει. Το οµολογείτε όλοι σας και έχετε ευθύνη όλοι σας γι'αυτήν
την κατάσταση την οποία διέρχεται ο ελληνικός λαός και η Νέα
∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και το ∆Η.Κ.ΚΙ και ο Συνασπισµός και ο
κ. Μάνος που λέει ότι δεν κατάλαβε γιατί παίρνει αυτήν τη θέση η κ.
Παπαρήγα και το ΚΚΕ. Η κατάσταση αυτή δεν θα αλλάξει, γιατί οι
εναλλαγές ήδη έγιναν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Την ίδια πολιτική
ασκούν και τα νεοφιλελεύθερα και χριστιανοδηµοκρατικά κόµµατα
και τα σοσιαλδηµοκρατικά. 'Ηδη δοκιµάστηκαν και ο Κολ και ο Ζιπέ
και η Θάτσερ και ο Μπερλουσκόνι και η δική µας η Νέα ∆ηµοκρατία.
∆οκιµάστηκε η σοσιαλδηµοκρατία και δοκιµάζεται. ∆εκατρείς από
τις δεκαπέντε χώρες έχουν κυβερνήσεις σοσιαλδηµοκρατικές.
Εποµένως δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να περιµένει τίποτε καλό
απ'αυτήν την πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
'Οσον αφορά την Αριστερά, καλό είναι να σταµατήσουν να την
καπηλεύονται µερικοί. Μόνο επαναστατικά κόµµατα µπορεί να την
εκφράσουν και στη χώρα µας το ΚΚΕ. Και κεντροαριστερά χωρίς το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και µάλιστα κόντρα σε αυτό δεν µπορεί να
υπάρξει. Κεντροδεξιά µε δεξιά πολιτική είναι απλά µία πολιτική
απάτη.
Ζητάτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ψήφο εµπιστοσύνης για να συνεχίσετε
όµως την ίδια πολιτική. 'Ετσι λέτε. 'Αλλο σας είπε ο ελληνικός λαός
στις δηµοτικές εκλογές. Υποφέρει από την πολιτική σας. Να µερικά

στοιχεία. Οι κοινωνικές δαπάνες στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση φθάνουν
το 28% κατά µέσο όρο των υψηλότερων αναλογικά ακαθάριστων
εθνικών προϊόντων τους.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, τα
σχόλια στο περιστύλιο, όχι εντός της Αιθούσης. Σας παρακαλώ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Παρ' όλα αυτά, οι εργαζόµενοι
Ευρωπαίοι υποφέρουν από φτώχεια, ανεργία και ανασφάλεια. Η
οικονοµική ολιγαρχία εκεί πλουτίζει.
Στη χώρα µας οι κοινωνικές δαπάνες, µε µικρότερο αναλογικά ΑΕΠ,
είναι και ποσοστιαία µικρότερες 20% µόνο. Τελευταίοι είµαστε σε
όλη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και εδώ η πλουτοκρατία έχει τις καλές
της.
Γι' αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, οι συντάξεις του ΙΚΑ, του ΤΕΒΕ, του
ΟΓΑ είναι τόσο χαµηλές. Γι' αυτό χτυπιούνται τα συνταξιοδοτικά
δικαιώµατα. Γι' αυτό δεν µπορούν να ζήσουν οι συνταξιούχοι, γι'
αυτό δεν πολυβγαίνουν στα καφενεία και γι' αυτό φυσικά δεν θα
πάνε ποτέ στο Μέγαρο Μουσικής.
Για να βγουν αυτές οι χαµηλές συντάξεις, κύριε Πρωθυπουργέ,
διαθέτετε το 66% των χαµηλών κοινωνικών δαπανών και µόνο το
34% διατίθεται για υγεία και πρόνοια, αντίθετα από ότι συµβαίνει
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Το κράτος συνεισφέρει στις κοινωνικές
δαπάνες µόνο κατά 25% -και αυτό µειώνεται χρόνο το χρόνο- και τα
ασφαλιστικά ταµεία κατά 75%. Οι φόροι του ελληνικού λαού δεν
γίνονται κοινωνικές δαπάνες και παροχές, πάνε στις τσέπες των
πολυεθνικών.
Υπάρχει και τρίτη πλευρά. 'Οσα διατίθενται για την υγεία και την
πρόνοια, δεν πάνε για την κοινωνική προστασία. Πάνε πάλι στις
πολυεθνικές των φαρµάκων, του εξοπλισµού νοσοκοµείων µε
χίλιους άλλους τρόπους.
Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας είπε ότι πουλήσατε και πολλά και
γρήγορα. Πήρατε ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000)
δραχµές. Πού πήγαν αυτά; Θα πουλήσετε και άλλα. Θα πουλήσετε
ακόµα και το εργοστάσιο φίλτρων τεχνητού νεφρού στη Λάρισα και
όλα αυτά θα πάνε στην πλουτοκρατία. ∆εν θα πάνε ούτε στη
δηµόσια παιδεία. Αυτή βολεύεται µε το 2,9% του ΑΕΠ. Μπάχαλο
στα ΤΕΕ, χωρίς βιβλία. Πολλά φροντιστήρια στο λύκειο. Μύλος στα
ΙΕΚ, χωρίς κανένα αντίκρισµα για τη νεολαία. Αυτό και αν είναι
ταξική πολιτική στην παιδεία, κύριε Υπουργέ.
Χτυπάτε τους εκπαιδευτικούς, απαξιώνετε τα πανεπιστήµια, ζήτω
για εσάς η ιδιωτικοποίηση και της υγείας και της παιδείας.
(Θόρυβος στην Αίθουσα - Κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
λίγο σεβασµό στον οµιλητή.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρωθυπουργέ, αφού αλλάξατε
δύο Υπουργούς και δυο-τρείς Υφυπουργούς ζητάτε ψήφο
εµπιστοσύνης. Γιατί; Γιατί τα έχετε χαµένα; Γιατί δίνετε εξετάσεις
στον ΣΕΒ και την Ευρωπαϊκή 'Ενωση; Γιατί θέλετε να ρίξετε στάχτη
στα µάτια του ελληνικού λαού και να τον αποπροσανατολίσετε ή
κυρίως για να εκβιάσετε και τους Βουλευτές σας; Φαίνεται ότι το
κάνετε για όλα αυτά.
Ο λαός µας όµως, σας καταψήφισε γι' αυτήν την πολιτική σας, η
οποία του πέφτει πολύ βαριά. ∆εν χρειάσθηκε καµία ανίερη
συµµαχία για να το κάνει αυτό. 'Οπου σας έβρισκε µπροστά του,
στο δεύτερο γύρο, σας µαύριζε. Ψήφιζε οτιδήποτε άλλο εκτός από
τους εκλεκτούς σας. Να, γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία δεν πανηγυρίζει,
έστω για τα µικρά της κέρδη. 'Ισως να θέλει να δείξει ένα πρόσωπο
γλυκό προς τους ευκαιριακούς ψηφοφόρους που πήρε. 'Ισως όµως
και για κάτι άλλο, πολύ σηµαντικότερο. Γιατί ξέρει ότι όταν ο λαός
καταδίκασε τη δική σας κυβερνητική πολιτική, καταδίκασε και τη
δική της πολιτική.
'Ενα µέρος του λαού ψήφισε τους συνδυασµούς που στήριξε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 'Εχουµε την εντύπωση όµως και
έχουµε επίγνωση ότι χρειάζονται πολύ µεγαλύτερα βήµατα, πολύ
γοργότερα βήµατα. Χρειάζεται να γίνει αυτό το µέτωπο που
προτείνουµε εµείς, το αντιµπεριαλιστικό, αντιµονοπωλια-
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κό, δηµοκρατικό, λαϊκό µέτωπο. Χρειάζεται να ενισχυθεί το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Οι εξελίξεις µπορεί, κύριε Πρωθυπουργέ, να είναι γρήγορες -θα µας
το πείτε ίσως σε λίγο- πάντως όποιες και να είναι χρειάζεται να
ενισχυθεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και θα ενισχυθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Υπουργός
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, κ.
Αλέξανδρος Παπαδόπουλος, έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε επιχείρηµα τα αποτελέσµατα των νοµαρχιακών και
δηµοτικών εκλογών και επικαλούµενοι κάποιοι εσωκοµµατικές
τριβές, προσπαθούν τρείς µέρες να αµφισβητήσουν την δυνατότητα
της Κυβέρνησής µας να ολοκληρώσει τη θητεία και κυρίως την
αποστολή της.
Είναι όµως, προφανές ότι στο κρίσιµο σηµείο στο οποίο βρίσκεται η
χώρα µας, δεν υπάρχει κανένα περιθώριο για καµία σύγχυση και
αµφιταλάντευση και αυτό θα ξεκαθαρίσει σήµερα.
Η ψήφος εµπιστοσύνης δεν είναι ένα πολιτικό τρικ ούτε κάποιος
ελιγµός, για να εκβιαστεί -όπως λέγεται- οποιαδήποτε ψήφος
οποιωνδήποτε συναδέλφων, γιατί οι συνειδήσεις δεν εκβιάζονται,
όταν στέκονται απέναντι στην ιστορία και την ευθύνη και έχουν
καθαρό πολιτικό λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Aντίθετα, είναι µια θεσµική κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία έχει
ως στόχο να επαναβεβαιώσει την ουσιαστική και όχι τυπική
νοµιµοποίηση της Κυβέρνησης και µε αυτόν τον τρόπο να διαλύσει
τη σύγχυση, που ορισµένοι προσπαθούν να καλλιεργήσουν στην
κοινή γνώµη.
Βεβαίως τα εκλογικά αποτελέσµατα των νοµαρχιακών και
δηµοτικών εκλογών έφεραν στην επιφάνεια τρία αλληλένδετα
προβλήµατα, στα οποία επιτρέψτε µου να µην αναφερθώ, γιατί
αναλύθηκαν από πολλούς συναδέλφους.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, πολλοί κατηγόρησαν και κατηγορούν την
Κυβέρνηση ότι έχει µετατρέψει την Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση σε αποκλειστικό στόχο της, αδιαφορώντας για τα άλλα
προβλήµατα. Αυτό επανελήφθη κατά κόρον και το είπε και
πρόσφατα, πριν από λίγο, ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Βεβαίως δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι κάθε τοµέας της
Κυβέρνησης έχει τις δικές του µεγάλες προτεραιότητες. Στα δύο
αυτά χρόνια, είµαστε περήφανοι για το ότι έγινε ένα γιγάντιο έργο µε
αθόρυβο και συστηµατικό τρόπο. Και αναλύθηκε από τους
συναδέλφους, αλλά µέσα σε µια λογική µηδενιστική και σήµερα,
όπου δεν κρίνεται µόνο το έργο της Κυβέρνησης στο µεσοδιάστηµα,
αλλά γίνεται µια λογοδοσία της πολιτικής και όχι της Κυβέρνησης
και κρίνονται συµπεριφορές, τάσεις, προγράµµατα, προοπτικές,
αγωνίες, κατοχυρώσεις δεδοµένων σε σχέση µε ιστορικές στιγµές
της χώρας.
Τότε βεβαίως είναι πολύ εύκολο, όταν ο αγώνας δεν γίνεται µέσα
στο καθεστώς, αλλά για το καθεστώς, να έχουµε φαινόµενα
µηδενισµού, νιχιλισµού, τα οποία σε µια χώρα, όπου γίνονται
αφανείς οι συστηµατικές διεργασίες µέσα στην κοινωνία µας, τα
προσπερνούµε µε έναν τρόπο αδιάφορο, που δεν προσιδιάζει και
αυτό είναι κατώτερο των περιστάσεων, όπως κατά κόρον έχει µέχρι
σήµερα στη Βουλή ειπωθεί.
∆εν θα αναφερθώ σ' αυτό, κύριοι συνάδελφοι. Και αύριο ακόµη εδώ
στη Βουλή θα γίνει συζήτηση και για το έργο και για την
προσπάθεια, την οποία κάνει η Κυβέρνηση. Βεβαίως, ολιγωρίες
υπήρχαν.
ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ (από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Αύριο;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Ναι, αύριο και πάντα,
γιατί το να µπούµε στην Ο.Ν.Ε., βεβαίως και δεν έχει κανείς
αντίρρηση ότι δεν είναι θέµα αριθµών, αλλά πίσω από τους
αριθµούς κρύβεται µια αδυσώπητη πραγµατικότητα. Και επειδή
ακούστηκε πολύ εµπόριο κοινωνικής ευαισθησίας σήµερα,
επιτρέψτε µου να αναρωτηθώ σε ποια χώρα ζούµε, όταν από τα

εννέα τρισεκατοµµύρια (9.000.000.000.000) δραχµές αίµα του
ελληνικού λαού, τα τρισήµισι δισεκατοµµύρια (3.500.000.000.000)
δραχµές πηγαίνουν να ικανοποιήσουν τους δανειστές του
δηµοσίου, εξυπηρετώντας το δηµόσιο χρέος και έναντι αυτού ....
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Με συγχωρείτε πάρα πολύ, δεν κάνω απολογισµό. Ο ιστορικός του
µέλλοντος θα καταγράψει τις συγκεκριµένες ευθύνες όλων και όλου
του πολιτικού συστήµατος, αλλά να έχουµε επίγνωση της
κατάστασης, του τι λέµε και τι κάνουµε.
Αν θέλετε, κύριοι συνάδελφοι, η συνολική προσπάθεια η οποία
γίνεται, βεβαίως δεν είναι µόνο για τους αριθµούς που κρύβουν
αυτήν την πραγµατικότητα, για να µιλάµε µε τόση ευκολία για
λογιστές, έτσι, για να µπορούµε να εκπέµπουµε µηνύµατα ενός
συνεχιζόµενου ποπουλισµός στη χώρα µας µέσα στα πλαίσια αυτής
της µορφής κατώτερου των περιστάσεων πολιτικού αγώνα.
Με αίσθηµα ευθύνης λέω, χίλια µύρια καλά ή χίλια µύρια κακά να
είχε και να έχει η προοπτική της Οικονοµικής και Νοµισµατικής
'Ενωσης, το γεγονός και µόνο ότι από την εποµένη θα µπορεί το
δηµόσιο να δανείζεται µε επιτόκια, όταν θα ενταχθεί στο Eυρώ, µε
τα µέσα επιτόκια που καθορίζονται από την Κεντρική Ευρωπαϊκή
Τράπεζα των άλλων ευρωπαϊκών χωρών, τότε θα αρχίσει η
ουσιαστική και πραγµατική δηµοσιονοµική εξυγίανση της χώρας,
τότε θα µπορούµε να διαχειριστούµε και ουσιαστικές πολιτικές
κοινωνικής πρόνοιας και προστασίας, τότε και µόνο θα δικαιώνεται
αυτή η µεγάλη και ιστορική προσπάθεια, την οποία κάνουµε.
∆ιαφορετικά εν ονόµατι όλων αυτών, δεν έχουµε παρά να
περιµένουµε εκείνους που σωρεύουν χρήµα. Θα συνεχίζουµε µέσα
σε καταστάσεις, παρά τις βελτιώσεις των τελευταίων ετών -που
έχουν γίνει και είναι σηµαντικές και έχουν αναγνωριστεί και διεθνώς-
να αναπαραγάγουµε µία µιζέρια δηµοσιονοµική και το 10% του
ΑΕΠ να πηγαίνει για πληρωµές τόκων. Και αναφέροµαι µόνο σε ένα
συγκεκριµένο σηµείο το τι σηµαίνει.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ και σε µία άλλη
πτυχή που έχει σχέση µε την ΟΝΕ. Ορισµένοι συγχέουν την
καθοριστική σηµασία που αποδίδουµε στην ΟΝΕ µε µία
υποτιθέµενη EΥΡΩλατρεία, η οποία υποτιµά και τελικώς
αλλοτριώνει δήθεν την εθνική µας ιδιαιτερότητα.
Θα µου επιτρέψετε να υπογραµµίσω ότι η στρατηγική επιδίωξή µας
να συµµετάσχουµε στην ιστορική περιπέτεια της ευρωπαϊκής
ενοποίησης υπαγορεύεται όχι από κάποιο αφηρηµένο ιδεολόγηµα ή
πολύ περισσότερο από κάποιο σύµπλεγµα κατωτερότητας και
µιµητισµού προς την Ευρώπη, αλλά από τη βαθιά πεποίθηση ότι
ακόµα και τα στενά εθνικά µας συµφέροντα προωθούνται πολύ πιο
αποτελεσµατικά µε τη συµµετοχή µας στη λέσχη των ευρωπαϊκών
χωρών.
Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αν προσεγγίσουµε
τα πράγµατα µε όρους εθνικής ιδιοτέλειας θα καταλήξουµε ακριβώς
στο ίδιο συµπέρασµα. 'Οσοι αντιδιαστέλλουν το στόχο της ΟΝΕ µε
την ευαισθησία έναντι των ιδιαίτερων εθνικών µας θεµάτων
διαπράττουν βαρύτατο πολιτικό σφάλµα παρασυρόµενοι από
ιδεολογικές προκαταλήψεις.
Ακόµα, κύριοι συνάδελφοι -και το πιστεύω και το καταθέτω- εάν
ήταν δεδοµένο ότι η πολιτική της σύγκλισης θα µας οδηγούσε εµάς
του ΠΑΣΟΚ σε ήττα στις βουλευτικές εκλογές και σε απώλεια της
εξουσίας και πάλι δεν θα έπρεπε να διστάσουµε να επιτελέσουµε
αυτό που θεωρούµε εθνικό χρέος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Σε τέτοιες κρίσιµες καµπές ο πολιτικός πρέπει να πράττει µε
γνώµονα τα µακροπρόθεσµα συµφέροντα του έθνους και όχι τις
πολιτικές ισορροπίες και το εκλογικό κόστος. Αυτό που µετράει
περισσότερο δεν είναι η όποια πρόσκαιρη δυσαρέσκεια των
ψηφοφόρων, τα καµώµατα, οι ολιγωρίες, οι υπολογισµοί, αλλά η
κρίση της ιστορίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το έθνος το βαραίνει ήδη ένα
"οίκαδε". Ας µην επαναληφθεί.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
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κύριο Υπουργό.
Ο κ. Βασίλειος Κοντογιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, στη διάρκεια της οµιλίας
του είναι ο µόνος που πήρε χειροκροτήµατα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι φανερό, κύριε
Πρόεδρε, ότι άλλα είχα υπόψη µου να πω στην αποψινή συζήτηση
και άλλα µε υποχρεώνουν τα όσα διαδραµατίζονται έξω από την
Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Γεγονότα τα οποία αποδεικνύουν την
παθογένεια του πολιτικού µας συστήµατος. Παθογένεια που
ανέδειξε ο µείζον στόχος που είναι η ένταξη της χώρας µας στην
ΟΝΕ. 'Ενα στόχο που όλοι στα λόγια τουλάχιστον εµφανιζόµαστε
ότι υιοθετούµε και επιδιώκουµε. Αυτός ο στόχος είναι φανερό όχι
µόνο σήµερα, αλλά και στο παρελθόν προκαλεί εσωτερικές
συγκρούσεις τουλάχιστον στα δύο µεγαλύτερα κόµµατα, αλλά
ακόµα και στα µικρότερα. Συγκρούσεις ανάµεσα σε δυνάµεις που
βλέπουν την εξουσία ως αυτοσκοπό για να προωθηθεί ο
εκσυγχρονισµός της χώρας, της οικονοµίας, της κοινωνίας και σε
δυνάµεις που βλέπουν την εξουσία ως αυτοσκοπό, που βλέπουν τη
διεκδίκησή της ή την κατοχή της ως ικανοποίηση προσωπικών
συµφερόντων, κοµµατικών συµφερόντων, δυνάµεις που θέτουν
πάνω από το συµφέρον του τόπου το συµφέρον του κόµµατος ή
προσωπικά τους συµφέροντα.
Ο λόγος που η χώρα µας βρίσκεται έξω από την ΟΝΕ, είναι
ακριβώς τα συµπτώµατα αυτής της παθογένειας. Τα συµπτώµατα
αυτά εµφανίστηκαν πρώτα το 1987, όταν ο σηµερινός
Πρωθυπουργός, ως Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας τότε,
υποχρεώθηκε να εγκαταλείψει την αναγκαία σταθεροποιητική
πολιτική για να ακολουθήσει η πολιτική, του "δώστα όλα",
φαινόµενα που εµφανίστηκαν στη συνέχεια µε την Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν αντίπαλός µας δεν ήταν η αντιπολίτευση,
ήταν η εσωκοµµατική αµφισβήτηση, που κατέληξε τελικά στην
πτώση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Ο λόγος της καθυστέρησης στο ραντεβού µας µε την Ευρώπη το
1999 και ο λόγος που σήµερα καλείται η χώρα να πληρώσει
µεγαλύτερο οικονοµικό και κοινωνικό κόστος είναι οι ανατροπές των
δύο αυτών πολιτικών. Και λυπάµαι που η Κυβέρνηση αποπειράται
να ενοχοποιήσει την πολιτικη που ακολούθησε η Νέα ∆ηµοκρατία,
που αν ακολουθείτο µέχρι τέλος, σήµερα η χώρα µας θα ήταν στην
ΟΝΕ, πολιτική άλλωστε που τις κύριες κατευθύνσεις της και σήµερα
ακολουθεί.
Είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε, ότι µε την πρόταση για ψήφο
εµπιστοσύνης, στην ουσία ο κύριος Πρωθυπουργός δεν ζητά την
εµπιστοσύνη της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Ζητά την εµπιστοσύνη
της δικής του Κοινοβουλευτικής Οµάδας, γιατί είναι φανερό ότι ένα
τµήµα της αµφισβητεί αυτήν την πολιτική.
'Οταν, όµως, για την επιτυχία ενός εθνικού στόχου απαιτείται εθνική
οµοψυχία, όταν ζητάµε συστράτευση όλων των πολιτικών
δυνάµεων του τόπου, για να κρατήσουµε πράγµατι τη χώρα µας
στο επίκεντρο των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, για να
κατοχυρώσουµε όλα τα θετικά επιτεύγµατα που πετύχαµε µε την
ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πώς ειναι δυνατόν αυτά τα
στοιχεία της σύµπνοιας, της οµοψυχίας και της αποφασιστικότητας
να απουσιάζουν από την ίδια την Κυβέρνηση και από το κόµµα που
τη στηρίζει;
Το έχω πει επανειληµµένα και το επαναλαµβάνω απόψε. Το
σηµερινό πολιτικό σκηνικό είναι φανερό ότι δεν εξυπηρετεί πλέον τις
ανάγκες της χώρας. Χρειάζεται να διαµορφωθούν νέες πολιτικές
συνθήκες, που θα επιτρέψουν στις δυνάµεις που πιστεύουν στον
εκσυγχρονισµό της ελληνικής οικονοµίας, του ελληνικού κράτους
και της ελληνικής κοινωνίας και που βρίσκονται σε όλα τα κόµµατα,
να συνεργαστούν µεταξύ τους και να απεγκλωβιστούν από τα
αδιέξοδα που δηµιουργούν και επικαλούνται οι δυνάµεις του
πολιτικού αναχρονισµού. Γι'αυτό και η επανεξέταση του εκλογικού
συστήµατος µέσα σ'αυτό το πρίσµα πρέπει να µας απασχολήσει.
Θέση µου είναι, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να στηρίξουµε κάθε
προσπάθεια που οδηγεί στην επιτυχία του εθνικού στόχου της
σύγκλισης µε την ΟΝΕ. Καλώς ή κακώς ο ελληνικός λαός ανέθεσε

στη σηµερινή Κυβέρνηση να διεκπεραιώσει αυτόn το στόχο. Η
αποτυχία του στόχου αυτού δεν θα αποτελεί µια απλή αποτυχία
µιας κυβέρνησης. Θα αποτελεί εθνική τραγωδία και ο ελληνικός
λαός θα µας θεωρήσει όλους συνυπεύθυνους, όπως ήδη µας
θεωρεί συνυπεύθυνους για την πορεία του τόπου.
Τη θέση µου αυτήν την υποστήριζα και την υποστηρίζω πριν, κατά
και µετά τη διαγραφή µου από το κόµµα που ανήκα από την ίδρυσή
του, γιατί για µένα σήµερα ένα πράγµα προέχει. Αυτό τον στόχο δεν
θα τον επιτύχουµε, εάν δεν επιµερίσουµε το πολιτικό κόστος
ανάµεσα σε όλους όσους πιστεύουµε σε αυτόν το στόχο.
Αν αντίθετα επιχειρεί το ένα κόµµα να επιρρίψει στο άλλο την
ευθύνη, η µία κοινωνική τάξη στην άλλη την ευθύνη, τότε θα έχουµε
αποτύχει. Και εµένα κύριε Πρόεδρε, δεν µε ενδιαφέρει ποια θα είναι
Κυβέρνηση το 2000 ή το 2001 ούτε µε ενδιαφέρει αν θα βρίσκοµαι
σ' αυτήν την Αίθουσα. Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι η χώρα µας να
είναι το 2000 µέσα στην Ευρώπη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοντογιαννόπουλο.
Ο Πρωθυπουργός ο κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης έχει το λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τις τοποθετήσεις των συναδέλφων
Βουλευτών, άκουσα τις θέσεις των κοµµάτων και θα τις σχολιάσω.
Η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος ήταν γνωστή, είναι
η ίδια. 'Οτι υπάρχουν δύο πολιτικές, η µία η δική του και η άλλη
πολιτική όλων των άλλων κοµµάτων είναι η νεοφιλελεύθερη
πολιτική. 'Ιδιο το ΠΑΣΟΚ, ίδια η Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτή η
ισοπέδωση δεν ωφελεί. Θυµίζει το παλιό σύνθηµα: "Τι Παπάγος, τι
Πλαστήρας" και είναι καταστροφική για τον τόπο. Το πρόβληµα
είναι η ηθική πολιτική διάσταση της στάσης τους. Το πρόβληµα είναι
ο εναγκαλισµός του κ. Μπούτα µε τον κ. Αναγνωστόπουλο, για να
σταµατήσουν πάση θυσία την κυβερνητική πολιτική.
Η ιστορία έδειξε ότι δεν υπάρχει σκοπός που αγιάζει τα µέσα. 'Οταν
τα µέσα είναι διαβλητά γίνεται και ο σκοπός διαβλητός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. µας είπε ναι µεν -αν κατάλαβα καλά, γιατί υπάρχει µία
δυσκολία να καταλάβει κανείς- στον ευρωπαϊκό προσανατολισµό
αλλά άλλους δρόµους. ∆εν συµφωνούµε καθόλου µε αυτόν τον
δρόµο. Ποιος άλλος δρόµος δεν είπε. Μας ανέφερε το παράδειγµα
της Σουηδίας και της ∆ανίας, οι οποίες έχουν δηλώσει ότι δεν
πρόκειται να ενταχθούν αµέσως στην ΟΝΕ.
Επειδή αυτό είναι ένα παράδειγµα, το οποίο αναφέρεται συνήθως,
θα παρακαλούσα όλους αυτούς, οι οποίοι το αναφέρουν να
κοιτάξουν τα στοιχεία, να κοιτάξουν τους αριθµούς, τι συµβαίνει εκεί
και τι συµβαίνει στη χώρα µας. Είναι ίδιο το επίπεδο ανάπτυξης;
Είναι ίδιο το οικονοµικό επίπεδο; 'Εχουν την ίδια ισχύ οι οικονοµίες
και οι κοινωνίες;
Αναφέρω ενδεικτικά, γιατί δεν θέλω να σας κουράσω µε αριθµούς
ότι στη ∆ανία ο πληθωρισµός είναι 0,9%, κάτω από τη µονάδα. 'Οτι
στη Σουηδία το έλλειµµα του δηµοσίου τοµέα είναι επίσης κάτω από
τη µονάδα. Αυτές είναι οικονοµίες ισχυρές που έχουν άλλες
δυνατότητες. Αλλά παρ' όλο που είναι οικονοµίες ισχυρές και έχουν
άλλες δυνατότητες στην τελευταία κρίση, η οποία υπήρξε
παγκόσµια επλήγησαν. Στην τελευταία κρίση που υπήρξε
παγκόσµια η ∆ανία και η Σουηδία επειδή είχαν δηλώσει ότι δεν
πρόκειται να συµµετάσχουν στην ΟΝΕ στην πρώτη φάση είχαν
πολύ περισσότερα προβλήµατα από όλες τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Υπήρχε αµφιβολία, ως προς την εξέλιξή τους.
Ποιο  είναι,  λοιπόν,  το  συµπέρασµα;  Το  συµπέρασµα  είναι  ότι
αν  θέλουµε  σταθερότητα,  πρέπει  να  ενταχθούµε  σ'  αυτό  το
ευρωπαϊκό  πλαίσιο.  Ο  κ.  Τσοβόλας  υπερασπίζεται  το  εξής
πιστεύω  οξύµωρο  σχήµα,  σταθερότητας  στην  Ελλάδα  καλλιερ-
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γώντας την αµφιβολία. Ε, αυτό δεν βγαίνει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ο Συνασπισµός, κύριοι συνάδελφοι, έστησε ένα σκηνικό
καταστροφής, µιλώντας για κύκλο χαµένων ευκαιριών και
αποτυχηµένων πολιτικών, οι εκφράσεις του κ. Κωνσταντόπουλου.
Για πότε αυτές οι χαµένες ευκαιρίες και αποτυχηµένες πολιτικές; Για
την περίοδο 1994-1998 που η ανάπτυξη στη χώρα πήρε µια
πρωτόγνωρη δυναµική, που οι ρυθµοί ανάπτυξης ήταν ψηλότεροι
από την προηγούµενη δεκαετία;
Καταστροφή την περίοδο που η Κυβέρνηση έδωσε πραγµατικές
αυξήσεις στο εισόδηµα των εργαζοµένων; Καταστροφή όταν
αύξησε τις κυβερνητικές δαπάνες σε ρυθµούς οι οποίοι δεν
υπάρχουν στις άλλες ευρωπαϊκές οικονοµίες; Καταστροφή όταν
φθάσαµε σε απόσταση αναπνοής από την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση;
Πιστεύω όµως ότι ο Συνασπισµός προχώρησε και σε ένα άλλο
ολίσθηµα. Είπε ότι θα πρέπει για να πετύχουµε την ένταξη της
χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση να προχωρήσουµε
σε µια πολιτική διαπραγµάτευση. 'Οποιος προβάλλει το θέµα της
πολιτικής διαπραγµάτευσης, παραβλέπει ότι έχουµε κάνει µια πολύ
µεγάλη προσπάθεια και θα µπούµε µε το σπαθί µας στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση και δεν χρειάζεται καµία
πολιτική διαπραγµάτευση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και το σπαθί µας είναι οι θυσίες του ελληνικού λαού, είναι η
προσπάθεια του ελληνικού λαού. ∆ύο προϋποθέσεις έθεσε ο
Συνασπισµός για την πολιτική διαπραγµάτευση. Το ένα να πούµε
ότι πρέπει να είναι και κάποιος από τα Βαλκάνια. Αλλά αν το πούµε
αυτό, θα το πουν και οι χώρες της Κεντρικής Ευρώπης, θα το πουν
και οι χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, θα το πει και η Τουρκία,
κάποιος να είναι από τη Μέση Ανατολή. Θα µπούµε, καίτοι
φθάνουµε στο νήµα, στην ίδια µοίρα µε όλους τους άλλους, οι
οποίοι είναι πολύ πιο πίσω. Αλλά ακόµα χειρότερα, είπε ο κ.
Κωνσταντόπουλος
να επικαλεσθούµε τις αµυντικές δαπάνες µας. Γι αυτό να γίνει
πολιτική διαπραγµάτευση. Αλλά αν επικαλεσθούµε τις αµυντικές
δαπάνες θα µας πει πολύ σωστά ένα τµήµα των χωρών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, βρέστε τα µε την Τουρκία. Τι µας
απασχολείτε εµάς; Κάντε την πολιτική διαπραγµάτευση µε την
Τουρκία και όταν την έχετε τελειώσει, τότε ελάτε. ∆ηλαδή ό,τι
έχουµε κατακτήσει, θα το θέσουµε υπό την κρίση της Τουρκίας; Ε,
όχι το ΠΑΣΟΚ, δεν θα το κάνει ποτέ αυτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η Νέα ∆ηµοκρατία µας είπε ότι θα ακούσουµε το πρόγραµµά της.
Το δήλωσε ο κ. Καραµανλής ότι θα ακούσουµε σε αυτήν τη
συζήτηση το πρόγραµµά της. Τι ακούσαµε. Μας είπε δραστική
µείωση δαπανών. Μας είπε όµως ταυτόχρονα δραστική αύξηση
των κοινωνικών παροχών αντιφατικά. Μας είπε ναι, στην
κατάργηση των οργανισµών. Τι κάθεστε προχωρήστε γρήγορα.
Εγώ όµως άκουσα κάποιο συνάδελφο της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο
οποίος έλεγε µέσα στην Αίθουσα στην οµιλία του, µα, γιατί
καταργείτε τον Οργανισµό Βάµβακος, γιατί καταργείτε τον
Οργανισµό Ελαιολάδου. Τι θα γίνει µε τα προϊόντα αν καταργούνται
οι οργανισµοί; Φαίνεται δεν είχε συνεννοηθεί µε τον κ. Καραµανλή.
Μας µίλησαν για µείωση της φορολογίας. Θέλουµε λιγότερους
φόρους αλλά ταυτόχρονα βέβαια µας είπαν κάντε αγορές,
προσλάβετε ανθρώπους γιατί χρειάζεται ανθρώπους η διοίκηση,
χρειάζεται περισσότερα µέσα η διοίκηση κ.ο.κ. Πώς θα γίνουν αυτές
οι πρόσθετες δαπάνες, όταν µειώνονται τα έσοδα;
Θα µπορούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρω και άλλα
αντιφατικά. Είναι πρόγραµµα αυτό; Είναι θα έλεγα άθροισµα
αντιφατικών συνθηµάτων. Είναι µια επιλογή συνθηµάτων, ώστε να
ικανοποιούνται όλοι και να µη δυσαρεστείται κανείς. Αυτή είναι η
πεµπτουσία του προγράµµατος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Εγώ θα ήθελα να είχα ακούσει έστω µία αντιδηµοφιλή πρόταση από
τον κ. Καραµανλή. ∆εν άκουσα. Γιατί εκείνο το επιχείρηµα το οποίο
προβάλλει είναι ότι όλα θα γίνουν καλύτερα αν έλθουµε εµείς στην
εξουσία. Αυτή είναι η πρότασή τους. Με ποια µέσα, µε ποιους

πόρους, µε ποιες διαδικασίες, µε ποιο κόστος; Για όλα αυτά δεν
γίνεται κουβέντα. Υπάρχει σιωπή και σκόπιµη σιωπή, διότι είναι µια
σιωπή που αποσκοπεί την παραπλάνηση.
Ακούσαµε βέβαια συγκεκριµένα τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Είναι
γνωστό. Ακούσαµε τώρα στη δευτεροµιλία του κ. Καραµανλή ότι
είπε για την ιδιωτικοποίηση της Ολυµπιακής. Αλλά, και για την
ιδιωτικοποίηση της Ιονικής είχε πει και όπως ανέφερα στην πρώτη
µου οµιλία οδήγησε τους συνδικαλιστές της Νέας ∆ηµοκρατίας να
µάχονται αυτήν την ιδιωτικοποίηση. 'Ετσι και στην Ολυµπιακή
Αεροπορία οδήγησε τους συνδικαλιστές της Νέας ∆ηµοκρατίας να
µάχονται οποιαδήποτε προσπάθεια αναδιοργάνωσης και
εκσυγχρονισµού της Ολυµπιακής Αεροπορίας. Γιατί µε τον τρόπο
αυτό θέλει να κτυπήσει την κυβερνητική πολιτική ό,τι και αν κοστίσει
αυτό για τον τόπο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
'Ισως µερικοί σκεφθούν ότι αυτοί οι τρόποι χειρισµού των θεµάτων
είναι γνωστοί. Υπάρχει πολιτικαντισµός. Και ίσως αργότερα
διορθώνονται τα πράγµατα.
Αλλά εγώ, κύριοι συνάδελφοι, έχω µια άλλη πεποίθηση. 'Οπου
υπάρχει επιπολαιότητα και προχειρότητα µένει και στο µέλλον η
επιπολαιότητα και η προχειρότητα. 'Οπου υπάρχει περιφρόνηση για
τη σοβαρότητα και έλλειψη ευθύνης απέναντι στις περιστάσεις και
αύριο θα υπάρχει περιφρόνηση και έλλειψη ευθύνης απέναντι στις
περιστάσεις.
'Οταν ο κ. Καραµανλής έχει βαθιά άγνοια σήµερα, θα έχει και βαθιά
άγνοια αύριο. Οι ρητορείες δεν αρκούν για να αντιµετωπισθεί η
ένδεια ιδεών. ∆εν αρκούν τα ωραία σχήµατα, τα ωραία λόγια για να
καλύψουν την έλλειψη ουσιαστικής θέσης στα προβλήµατα. Και ο
ελληνικός λαός ενδιαφέρεται βέβαια και για την εικόνα, σωστό, αλλά
ενδιαφέρεται πολύ περισσότερο και αυτό έχει σηµασία για την ουσία
αντιµετώπισης των προβληµάτων.
Ο κ. Καραµανλής εύκολα κύλησε στο δρόµο της επιτυχίας, της
ευτυχίας λόγω των δηµοτικών εκλογών. Ας µην ονειρεύεται όµως,
όπως οι πεινασµένοι, καρβέλια, για τις εθνικές εκλογές.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος που την εξυπηρέτησε µε
συγκεκριµένους σκοπούς, όπως σε κάθε εθνικές εκλογές, θα
θελήσει να µετρήσει και να καταγράψει το ποσοστά του. Θα θελήσει
να δείξει τη δύναµή του και τότε θα φανεί και η δύναµη της Νέας
∆ηµοκρατίας. ∆εν είναι αυτή των δηµοτικών εκλογών και ας µη
γελιόµαστε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος της Κυβέρνησης, όταν ζήτησε
την ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής, δεν ήταν η επιβεβαίωση της
Πλειοψηφίας στη Βουλή. Αυτή ανήκει στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. και είναι
δεδοµένη. Στόχος µας ήταν να δείξουµε στον ελληνικό λαό ότι δεν
υπάρχει άλλη πολιτική πρόταση, να δείξουµε στον ελληνικό λαό ότι
η Κυβέρνηση έχει θέση, λαµβάνει αποφάσεις, συγκρούεται µε
συµφέροντα και επιβάλλει νέες καταστάσεις που ωφελούν τον τόπο
και κάνουν την οικονοµία µας πιο δυνατή και την κοινωνία µας πιο
δυνατή.
Στόχος µας ήταν να δείξουµε ότι η Κυβέρνηση προβληµατίζεται
γύρω από τα θέµατα που αφορούν την καθηµερινή ζωή του πολίτη
και προσπαθεί να τα λύσει ότι η Κυβέρνηση αγωνίζεται για την
ισότιµη συµµετοχή της χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση της Ευρώπης και ταυτόχρονα όµως κοντά στην
προσπάθεια αυτή να διασφαλίσει τις προϋποθέσεις του κοινωνικού
κράτους, να φροντίσει για το πρόβληµα του κάθε πολίτη και
ιδιαίτερα εκείνων που έχουν ανάγκη. Και µέσα σε αυτό το
πολύπλοκο πλέγµα να κρατήσει αυτήν τη δύσκολη ισορροπία, η
οποία απαιτείται για να πετύχουµε τους στόχους µας µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο.
Στόχος µας ήταν να φανεί καθαρά ενώπιον του ελληνικού λαού ότι η
στρατηγική της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι πολύ απλή. Σιωπή, όπως
είπα, ως προς την ουσία των προβληµάτων, καµία θέση, αλλά
ταυτόχρονα  ένα  φιλικό  κλείσιµο  του  µατιού,  ένα  φιλικό  νεύµα
σε  κάθε  κοινωνική  δυσαρέσκεια  στα  συντεχνιακά  συµφέροντα,
στις  συνδικαλιστικές  οµάδες,  "ναι,  είµαστε  µαζί  σας,  δεν
µπορούµε  να  το  πούµε  έτσι  δυνατά  αλλά  είµαστε
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µαζί σας". Τι είναι αυτό; Τι είναι αυτή η αντιφατική στάση; Η στάση
του να λες και ναι στη µία κατεύθυνση και ναι στην άλλη
κατεύθυνση; ∆εν είναι η κλασική παλαιοκοµµατική στάση;
Η Νέα ∆ηµοκρατία βασίζεται σε δύο προσδοκίες. Πρώτη προσδοκία
να λησµονήσει ο ελληνικός λαός την εµπειρία της περιόδου 1990-
1993. Ποιά είναι η εµπειρία της περιόδου αυτής; Το είπαµε στην
αρχή της συζήτησης όταν µας λέχθηκε ότι εµείς αποτύχαµε στην
προσπάθεια σύγκλισης. Κάλεσα τους συναδέλφους της Νέας
∆ηµοκρατίας να κοιτάξουν τα προγράµµατα σύγκλισης τα οποία
είχαν εκπονήσει. Προχώρησαν; Εφαρµόστηκαν; 'Η απέτυχαν
παταγωδώς; Και η αλήθεια είναι ότι απέτυχαν παταγωδώς. Και
λόγω αυτής της αποτυχίας η χώρα δεν µπόρεσε να προχωρήσει
όπως θα ώφειλε να είχε προχωρήσει. Και απέτυχαν παταγωδώς
τότε γιατί και στην άσκηση της εξουσίας υπήρχε αυτή η
αντιφατικότητα η οποία υπάρχει και σήµερα στις θέσεις της και να
µην δυσαρεστήσουµε και να κάνουµε κάτι και στο τέλος δεν
κάνουµε τίποτα.
Πρώτον, λοιπόν, να ξεχάσουµε και δεύτερον ελπίζει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να εισπράξει την όποια φθορά της Κυβέρνησης.
Είναι όµως αυτό µία πολιτικά και εθνικά υπεύθυνη στάση; Είναι
υπεύθυνη στάση να κατηγορεί η Νέα ∆ηµοκρατία, όπως το
ακούσαµε, την Κυβέρνηση για αδυναµία, για ανικανότητα; Και
ταυτόχρονα εφόσον υπάρχει αδυναµία, εφόσον υπάρχει
ανικανότητα, εφόσον τα πράγµατα δεν προχωρούν, γιατί δεν θέτει
το θέµα των εκλογών, γιατί δεν λέει εδώ και τώρα δεν προχωρεί η
δουλειά και γι' αυτό να γίνουν εκλογές, να πάρουµε εµείς τα ηνία;
Γιατί δεν το κάνει αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία; 'Εχει λόγους ευγένειας;
Το κάνει για λόγους θεσµικής ευθύνης; Τίποτε από αυτά δεν ισχύει.
Το κάνει στην πραγµατικότητα για λόγους δικιάς της πολιτικής
αδυναµίας, για το ό,τι δεν έχει την απήχηση που χρειάζεται στον
ελληνικό λαό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Προκηρύξτε εκλογές.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ µη
διακόπτετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μα, προκαλεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
έρθετε να τα πείτε πριν. 'Οχι τώρα, όταν σας τα λέω, αµέσως να
αντιδράτε έτσι για να δηµιουργούµε εντυπώσεις.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Επέµενε ο κ. Καραµανλής στη θεωρία του περί κατάργησης των
διαχωριστικών γραµµών. Ωραία. Και εµείς το ΠΑΣΟΚ
απευθυνόµαστε στους καλόπιστους συντηρητικούς πολίτες και
εµείς το ΠΑΣΟΚ απευθυνόµαστε σε όλους ανεξαίρετα τους πολίτες
που καταλαβαίνουν το συµφέρον του τόπου, έχουν κατανόηση για
την προσπάθεια που πρέπει να γίνει από τη χώρα για να ενταχθεί
σε ένα ευρύτερο πλαίσιο. Κατάργηση των διαχωριστικών γραµµών
δεν σηµαίνει όµως κατάργηση της πολιτικής. ∆εν σηµαίνει
κατάργηση των κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων που
εκπροσωπεί κάθε κόµµα. Και το ΠΑΣΟΚ θέλει να συγκροτήσει και
να εκπροσωπήσει όλες τις δυνάµεις της δηµιουργίας και της
προόδου, όλες τις κοινωνικές δυνάµεις που µπορούν να
σχεδιάσουν τη πορεία προς την Ελλάδα του 21ου αιώνα και το
ΠΑΣΟΚ εκπροσωπεί το τεράστιο µέρος αυτών των δυνάµεων.
Εκπροσωπεί τις δυνάµεις αυτές οι οποίες θέλουν µια Ελλάδα που
πορεύεται µπροστά, µια Ελλάδα δυνατή, µια Ελλάδα που έχει
παρουσία. Εµείς έχουµε καταργήσει διαχωριστικές γραµµές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ο κ. Καραµανλής δεν έτυχε να µετάσχει σε κυβερνήσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας. Είναι ένα προτέρηµα γιατί αποστασιοποιείται από το
παρελθόν. Αλλά, δεν πρέπει να ξεχνά ότι αυτήν την παράταξη, τη
Νέα ∆ηµοκρατία εκπροσωπεί, δεν εκπροσωπεί άλλη παράταξη.
Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει συγκεκριµένα πρόσωπα, έχει συγκεκριµένη
ιστορία. 'Εχει συγκεκριµένη κοινωνική ταυτότητα. 'Εχει

συγκεκριµένες δυνάµεις µέσα στη κοινωνία, οι οποίες της
παραστέκονται, την υποστηρίζουν και ελπίζουν µέσα απ' αυτή. Και
έχει και συγκεκριµένες ευθύνες για την ιστορία αυτού του τόπου, για
το πού βρισκόµαστε, πώς προχωρήσαµε και πώς φθάσαµε εδώ.
∆εν σβήνονται αυτά µε το να λέµε απλώς δεν υπάρχουν
διαχωριστικές γραµµές. 'Εχουν µια θέση στην πολιτική ζωή και αυτή
η θέση δείχνει ποιοι οι σκοποί τους και ποια η πολιτική τους. Η
πολιτική δεν είναι παιχνίδι δηµοσίων σχέσεων. ∆εν είναι παιχνίδι
προσωπικών εικόνων. Είναι µια επώδυνη συµµετοχή σε αγώνες,
µια ενσυνείδητη συµµετοχή στις εξελίξεις της ιστορίας. Και εσείς
είχατε ενσυνείδητη συµµετοχή στις εξελίξεις της ιστορίας. Και αυτήν
την ενσυνείδητη ...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το αρνείσθε; ∆ηλαδή η συµµετοχή σας δεν ήταν µε συνείδηση του
τι κάνατε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εάν
είχατε όµως συνείδηση του τι κάνατε, τότε αυτό που κάνατε πρέπει
να σας καταλογίζετε. Και εµείς σας το καταλογίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποτέ δεν ισχυρίστηκε
ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα, ότι δεν έγιναν ή δεν θα γίνουν λάθη,
ότι δεν υπάρχουν άτυχες στιγµές. Ούτε είπαµε ότι δεν υπάρχει
κοινωνική δυσαρέσκεια. Υπάρχει. Και υπάρχουν λόγοι
συγκεκριµένοι για τους οποίους υπάρχει. ∆εν είπαµε ότι δεν
υπάρχουν πιέσεις οµάδων που νιώθουν ότι αδικούνται. 'Ολα αυτά
υπάρχουν, όλα αυτά τα γνωρίζουµε.
Τόνισα επίσης µε ιδιαίτερη έµφαση ότι η Κυβέρνηση δεν είναι
κλεισµένη στον εαυτό της. Λαµβάνει τα µηνύµατα, γνωρίζει τι
συµβαίνει στον τόπο. Γνωρίζει επίσης τι συµβαίνει στην ευρύτερη
περιοχή, στο κόσµο, στην κοινωνία, ποιες είναι οι εξελίξεις,
κοινωνικές και οικονοµικές.
Και σύµφωνα µε την πληροφόρηση, σύµφωνα µε τις διαπιστώσεις,
σύµφωνα µε τις αντιδράσεις χαράζουµε και τη συγκεκριµένη
πολιτική, την εφαρµογή της πολιτικής.
Οι στόχοι και το γενικό µας πλαίσιο είναι σταθερά, είναι δεδοµένα.
Μέσα σ' αυτό το πλαίσιο προσπαθούµε και θα προσπαθήσουµε να
κάνουµε όσο το δυνατόν καλύτερες επιλογές. Να κάνουµε εκείνες
τις επιλογές που διασφαλίζουν την όσο το δυνατόν µεγαλύτερη
κοινωνική συναίνεση, γιατί εµείς πιστεύουµε ότι η πολιτική µας θα
έχει τόσο µεγαλύτερη επιτυχία όσο έχει µεγαλύτερη κοινωνική
συναίνεση, όσο εγγυάται την κοινωνική συνοχή, όσων στρατευθούν
µαζί µας περισσότερες δυνάµεις. Είναι και αυτό µια εξ ίσου
σηµαντική προϋπόθεση µε τη βελτίωση της πορείας της οικονοµίας.
'Εχουµε πει επανειληµµένα και το τονίζω ότι η ανάπτυξη, η
κοινωνική πρόοδος και η κοινωνική συνοχή βαδίζουν παράλληλα,
αν θέλουµε να φθάσουµε σε ένα κοινά αποδεκτό αποτέλεσµα.
Για τις ευπαθέστερες κοινωνικές οµάδες, για τους νέους, για τους
άνεργους, τους χαµηλοσυνταξιούχους, τους αγρότες, τα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες έχουµε προγράµµατα, προσπαθούµε.
Προσπαθούµε επίσης, για όλες τις επιλογές εκείνες, τα µέτρα εκείνα
τα οποία εγγυώνται την ασφάλεια του πολίτη. 'Εχουµε πάρει
πρωτοβουλίες και θα συνεχίσουµε να παίρνουµε πρωτοβουλίες
µέχρι τελευταίας στιγµής, γιατί θέλουµε να αισθανθεί πραγµατικά ο
πολίτης ότι υπάρχει σταθερή βελτίωση του περιβάλλοντος και των
συνθηκών ζωής του.
Το πρόβληµα όµως µε την Αντιπολίτευση, είναι ότι δεν βλέπει την
πορεία των πραγµάτων µέσα στην προοπτική του χρόνου. ∆εν
αντιλαµβάνεται ότι µόνο και µόνο η ένταξη της χώρας στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση δηµιουργεί άλλες
προϋποθέσεις για το σύνολο των πολιτικών µας και ιδίως για την
οικονοµική και κοινωνική πολιτική.
Μη  νοµισθεί,  επειδή  το  λέω  αυτό  ότι  η  ΟΝΕ  είναι  πανάκεια.
Το  έχω  πει  χίλιες  φορές  και  το  επαναλαµβάνω  και  πάλι  ότι  η
ΟΝΕ  δεν  είναι  πανάκεια.  Η  ΟΝΕ  είναι  µια  βάση  πάνω  στην
οποία  θα  στηριχθούµε  για  τα  επόµενα  βήµατα.  Χωρίς  όµως
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τη βάση αυτή θα οπισθοδροµήσουµε ταχύτατα και την
οπισθοδρόµηση αυτή θα την πληρώσει κυρίως ο εργαζόµενος
λαός. Γιατί όµως να επανέλθω;
Οι ισχυρισµοί, οι οποίοι προβάλλονται, παραβλέπουν τις εξελίξεις.
Η σταθερότητα των δηµοσιονοµικών µεγεθών, η εγγυηµένη
σταθερότητα του νοµίσµατος ότι θα υπάρχει το Ευρώ ως νόµισµα
της χώρας, το χαµηλό επίπεδο του πληθωρισµού -ένας
πληθωρισµός που θα είναι κάτω από το 2,5%, θα κυµαίνεται στο
2% και κάτω µεσοµακροπρόθεσµα- η εντυπωσιακή πτώση των
επιτοκίων θα έχει άµεση ευεργετική επίδραση γιατί θα
απελευθερώσει πόρους. 'Ολα αυτά θα απελευθερώσουν πόρους,
πόρους που αφορούν τελικά τον πολίτη, αφορούν την καθηµερινή
ζωή του, την παιδεία και τον πολιτισµό, την υγεία και όλους τους
µηχανισµούς της κοινωνικής πρόνοιας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα φέρω ένα παράδειγµα γιατί θέλω
να γίνει αυτό κατανοητό, επειδή ίσως ακούγονται αυτά αφηρηµένα.
Κάθε µονάδα επιτοκίου που µειώνεται σηµαίνει εξοικονόµηση
δαπανών, σηµαίνει εξοικονόµηση για το κράτος από εκατόν είκοσι
δισεκατοµµύρια (120.000.000.000) έως εκατόν πενήντα
δισεκατοµµύρια (150.000.000.000). Αν πετύχουµε µέχρι το 2001 να
πέσουν τα επιτόκια έξι περίπου µονάδες -και είναι προβλεπτό ότι θα
πέσουν έξι περίπου µονάδες αν µειώσουµε τον πληθωρισµό- θα
έχουµε εξασφαλίσει επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000)
µέχρι ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000).
Από αυτά που πληρώνουµε για τόκους θα έχουµε εξοικονοµήσει για
άλλους σκοπούς επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) έως
ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000.000). Αυτά τα χρήµατα θα
µπορούµε να τα χρησιµοποιήσουµε για κοινωνικούς σκοπούς και
για την ανάπτυξη. 'Ενα ποσό τεράστιο που θα έχουµε κερδίσει µε τη
δική µας προσπάθεια και θα το χρησιµοποιήσουµε όχι για τους
ραντιέρηδες, όχι γι' αυτούς που δανείζουν το ελληνικό κράτος, αλλά
για τους 'Ελληνες πολίτες για να βελτιωθούν οι συνθήκες ζωής
τους.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ακούσαµε εδώ, κυρίες και κύριοι, κατά κόρον ότι η πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης να ζητήσει την εµπιστοσύνη της Βουλής οφείλεται
σε ενδοκοµµατικούς λόγους ότι επιδιώκουµε να απευθυνθούµε
στους Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Υπάρχει όµως µία θεσµική λογική.
Υπάρχει το Σύνταγµα. Και το Σύνταγµα ορίζει ότι η Κυβέρνηση
µπορεί να ζητήσει την ψήφο εµπιστοσύνης. Και η Κυβέρνηση ζητά
την ψήφο εµπιστοσύνης, διότι η Βουλή, εσείς όλοι
αντιπροσωπεύετε τον ελληνικό λαό και θέλουµε να δείξουµε τα
προβλήµατα, τις λύσεις, την πολιτική µας στον ελληνικό λαό για να
συστρατευτεί µαζί µας στην προσπάθεια.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Κυρίες και κύριοι, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι δυνατό και υπεύθυνο. Το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν πάντα ένα κόµµα πλειοψηφικό και πολυσυλλεκτικό
και είναι τιµή µου, το αισθάνοµαι ως τιµή µου, να ηγούµαι ενός
κόµµατος το οποίο έχει περισσότερες απόψεις.
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
'Εχει περισσότερες απόψεις, περισσότερες εκδοχές και
περισσότερες γνώµες και θα έλεγα και περισσότερες θεµιτές
φιλοδοξίες.
Πολλοί δεν µπορούν να καταλάβουν πώς από διαφορετικές φωνές
προέρχεται δύναµη. Πολλοί έχουν ως πρότυπό τους το λόχο των
χειροκροτητών ή τους Αρχηγούς που διαγράφουν.
Εγώ πιστεύω ότι η δύναµη της ∆ηµοκρατίας είναι η συζήτηση και η
πειθώ. Εγώ θέλω συνειδητά να προωθήσω άλλα πρότυπα στην
ελληνική πολιτική ζωή. Πιο δύσκολα να εφαρµοστούν, πραγµατικά
πιο δύσκολα να εφαρµοστούν, αλλά πρότυπα, τα οποία είναι πιο
δηµιουργικά για τον τόπο, τον πλουταίνουν, του δίνουν νέες ιδέες
και οδηγούν σε συνεργασίες. Αυτή είναι η αρχή µου. Και πάνω σε
αυτήν την αρχή πολιτεύτηκα µέχρι σήµερα και θα συνεχίζω να
πολιτεύοµαι. Αυτήν τη στιγµή όµως, τη στιγµή της ψήφου
εµπιστοσύνης, θέλω να κάνω την εξής δήλωση:
Χρειάζονται καθαρές απαντήσεις. ∆εν υπάρχουν "ναι, αλλά", "ναι,
όµως" "ναι, υπό όρους και προϋποθέσεις". Αυτά όλα είναι

υπεκφυγές. Η Κυβέρνηση ζητά για το σύνολο των θεµάτων ένα
καθαρό "ναι" για την πολιτική της, ένα καθαρό "ναι" για να µπορέσει
να συνεχίσει την πολιτική της. Υποσηµειώσεις, παραποµπές,
αστερίσκιοι καταγράφονται ως αρνητικές ψήφοι.'Οποιος διαφωνεί
να έχει το θάρρος να το πει µε το "όχι".
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Καθαρές τοποθετήσεις, καθαρή ψήφος, καθαρή στάση. Η
Κυβέρνηση δεν µπορεί να στηρίζεται σε ανοχή. ∆εν υπάρχει ψήφος
ανοχής. ∆εν υπάρχει κυβέρνηση ανοχής. Υπάρχει µονάχα µία
κυβέρνηση πρωτοβουλίας, η οποία προχωρεί µπροστά.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Η Κυβέρνηση χρειάζεται συµπαραστάτες, κυρίως πρόσωπα που
συµβάλλουν θετικά στο έργο της, µε ιδέες, προτάσεις, συµβολές για
τους κοινούς στόχους. Πολλές ιδέες, πολλές προτάσεις,
διαφορετικές ιδέες, διαφορετικές προτάσεις. Αλλά τον κοινό στόχο
της συµβολής στο έργο. Εµείς έτσι κατανοούµε την εµπιστοσύνη
στην Κυβέρνηση. ∆ηµιουργική συµβολή και αυτό περιµένω από
όλους τους συναδέλφους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και τώρα και αύριο
δηµιουργική συµβολή για τον κοινό στόχο, την κοινή πολιτική, το
κοινό πρόγραµµα.
Η Κυβέρνησή µας είναι Κυβέρνηση του όλου και µεγάλου ΠΑ.ΣΟ.Κ.
και ως προς τη στελέχωσή της, αλλά και ως προς την πολιτική της
και ως προς τις ιδεολογικές και κοινωνικές της αναφορές. Είναι αυτή
η δύναµή µας ότι είµαστε κυβέρνηση του όλου και αυτή είναι και η
ταυτότητά µας. 'Ολοι µαζί τη συνθέτουµε. Ο καθένας µε τις δικές του
συµβολές, ο καθένας µε τη δική του προσωπικότητα, ο καθένας µε
τις δικές του ιδέες, αλλά µέσα στο κοινό πλαίσιο. Γιατί εµείς έχουµε
ταυτότητα ιδεολογική και πολιτική. 'Εχουµε προτάσεις, έχουµε
θέσεις, έχουµε όραµα γι' αυτόν τον τόπο. 'Εχουµε µία προοπτική
που θέλουµε να δώσουµε στον τόπο. Και τη δίνουµε και θα
συνεχίσουµε να τη δίνουµε.
Η Βουλή δίνει σήµερα µία ψήφο πολιτική. Μία ψήφο εµπιστοσύνης
στο µέλλον. Μία ψήφο στην αισιόδοξη πλευρά του τόπου αυτού.
∆εν αγνοούµε ούτε ακυρώνουµε τα προβλήµατα, τις δυσκολίες, τις
αντιξοότητες. 'Εχουµε όµως εµπιστοσύνη στην Ελλάδα του σήµερα.
'Εχουµε εµπιστοσύνη στην Ελλάδα του 21ου αιώνα. 'Εχουµε
εµπιστοσύνη στις αστείρευτες δυνάµεις του ελληνικού λαού και
ξέρουµε ότι µας συµπαρίσταται ότι θέλει ένα καλύτερο µέλλον για
την Ελλάδα. Και εµείς θα προχωρήσουµε γι' αυτό το καλύτερο
µέλλον, αταλάντευτα, µε δύναµη, µε τη στήριξη όλων, οµόθυµα. Η
Ελλάδα θα γίνει ισχυρή. Η Ελλάδα θα έχει αύριο ακόµα
περισσότερο φωνή.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ο πολίτης θα έχει περισσότερες ευκαιρίες. Ο πολίτης θα είναι ένας
πολίτης πιο ελεύθερος.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Και αυτό θα οφείλεται σε σας όλους, που θα στηρίξετε την
Κυβέρνηση, σε σας όλους που θα δώσετε τη µάχη γι' αυτήν την
πολιτική. Ευχαριστώ.
(Εγείρονται οι Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και χειροκροτούν ζωηρά και
παρατεταµένα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
προτάσεως του Πρωθυπουργού...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µου απευθύνθηκε ερώτηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, η ώρα
είναι αυτή ακριβώς κατά το Σύνταγµα και ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µου απευθύνθηκε ερώτηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα απαντήσετε
ασφαλώς...










